
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι  µε την από 16 Δεκεµβρίου 2021 επι-

στολή  προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο επικεφαλής της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Μιχαήλ
Κατρίνης, µας γνωστοποιεί ότι:   

Πρώτον, ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, σύµφωνα µε
το άρθρο 17, παράγραφος 2 και 4 του Κανονισµού της Βου-
λής ορίζονται κατά σειρά: ο Βουλευτής Α’ Αθήνας κ. Κων-
σταντίνος Σκανδαλίδης και η Βουλευτής Β2 Δυτικού Τοµέα
Αθηνών κ. Κωνσταντίνα-Νάντια Γιαννακοπούλου, σελ. 3944 -
3945 

Δεύτερον, ως Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
εκλέχθηκε η Βουλευτής Λάρισας κ. Ευαγγελία Λιακούλη και
Αναπληρωτής Γραµµατέας ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ.
Γεώργιος Αρβανίτης, σελ. 3944, 3946 

2. Αναφορά στη δήλωση του Βουλευτή κ. Παναγιώτη Κου-
ρουµπλή, σελ. 3952, 3953, 3954, 3957, 3958, 3960, 3961 

3. Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Κωνσταντίνος Τασούλας,
απευθύνει µε βάση το  άρθρο 80 του Κανονισµού, µοµφή
στον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Κουρουµπλή Παναγιώτη για αν-
τικοινοβουλευτική συµπεριφορά, σελ. 3957 

4.  Έγκριση του Σώµατος της µοµφής και τις επιπτώσεις
που έχει επί του Βουλευτή Παναγιώτη Κουρουµπλή, σελ.
3957 

5. Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Αλέξης Τσίπρας, µε την από 16-12-2021 επιστολή του προς
τον Πρόεδρο της Βουλής, µας ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών, κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, τί-
θεται εκτός Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, σελ.
3971 - 3972 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3902, 3905, 3907, 3908,
3911, 3913, 3918, 3919, 3925, 3926, 3927, 3928, 3930, 3939,
3942, 3944, 3947, 3948, 3951, 3952, 3953, 3954, 3956, 3957,
3958, 3959, 3960, 3961, 3963, 3964, 3965, 3966, 3967, 3968,
3969, 3971, 3973, 3976, 3979, 3980, 3981, 3982, 3986, 3990,
3992, 3995, 3997, 4001, 4004, 4005, 4007 

7. Επί του Κανονισµού, σελ. 3958 
8. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 3986 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπο-
λογισµού οικονοµικού έτους 2022», σελ. 3897 - 4007 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: Η Διαρκής
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την  Έκθεσή
της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού «Πρό-
τυποι Τουριστικοί Προορισµοί Ολοκληρωµένης Διαχείρισης,
Οργανισµοί Διαχείρισης και Προώθησης Προορισµού, Ιαµα-
τικές Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθµίσεις για την ενίσχυση
της τουριστικής ανάπτυξης», σελ. 3928 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 3957

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3947 – 3957, 3957 - 3961

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3983 - 4007
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3924 – 3932, 3961 - 3969
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3911 - 3924
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 3969 - 3983
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3932 - 3947
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 3897 - 3911

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Α. Επί της αναφοράς στη δήλωση του Βουλευτή κ. Πα-

ναγιώτη Κουρουµπλή:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3961
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 3953, 3954, 3958
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 3958
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3952
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 3960
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 3954
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 3957
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 3954
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 3953
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 3961
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 3957
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3957, 3958

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3948, 3951, 3952, 3953, 

3954, 3956, 3957, 3958, 
3959, 3960, 3963

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3986, 3990, 3992, 3995, 
3997, 4001, 4004, 4005, 
4007

ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ Χ. , σελ. 3968
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3976
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 3948
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3939, 3947
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3925, 3926, 3927, 3928, 

3930, 3961, 3964, 3965, 
3966, 3967, 3968

ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 3954, 3964, 3965, 3979, 
3980, 3981

ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 3951
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3913
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3911, 3913, 3917, 3918, 

3919
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 3947
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 3958, 3968
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3952
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 3951, 3952
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3969, 3971, 3973, 3976, 
3979, 3980, 3981, 3982

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3939, 3942, 3944, 3947
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 3926
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 3981
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 3913
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 3951
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 3954, 3982
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 3919
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 3976
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ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 3957
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3980, 3981, 3982
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 3976, 3980, 3982
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 3902, 3905, 3907, 3908
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 3917, 3942, 3952
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 3997
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 3973
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 3957
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 3951
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 3981
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3957, 3964, 3981, 3986
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 3973, 3981
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3930

Γ. Επί του Κανονισµού:
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 3958

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3986

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2022»:

ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3992
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 3931, 3932
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 3929, 3930
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3961
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4001
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3977
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3956
ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 3911
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 3925, 3926
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 4000
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3974, 3976
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 3968
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 3947, 3948
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 4006
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 3910
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 3898
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3989, 3990
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α.  , σελ. 3992
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 3932
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 3985
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3905, 3907, 3908
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 3918, 3979, 3981, 3995
ΓΚΑΓΚΑ Α. , σελ. 3916, 3918
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 3948
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 3990
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 3937
ΔΟΥΝΙΑ Π. , σελ. 3982
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 3923
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 3938, 3939, 3940
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 3935
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 3902
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 3966, 3967
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 3963, 3965, 3966
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 3935
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 4005
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3953
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 3950, 3951, 3952
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 3909
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 3997
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 3920
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ.  , σελ. 3968
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 3995, 3996

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3927, 3928
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 3924, 3926
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 3999
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 3959
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3970
ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ Ν. , σελ. 3973
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 3988, 3989
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 3951, 3960
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 3949, 3950
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 3915
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 3904, 3905, 3908
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 3930
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 3995, 4004
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 3900, 3907, 3918, 3982
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3943
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 3950
ΜΩΡΑΐΤΗΣ Α. , σελ. 4002
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3913
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 3898
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 3998
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 3897
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 3978, 3980, 3982
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 3899
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 3901, 3902
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 3974
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 3954
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 3903
ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ Ι. , σελ. 3976
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3981
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 3939, 3940, 3941, 3942, 

3943
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3911, 3913
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 3979, 3980
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 3991
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 3907, 3917, 3918, 3942, 

3943, 3953
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 4003, 4004, 4005
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 3961
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 3967, 3968, 3973
ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ Λ. , σελ. 3937
ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 3987
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 3934
ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ Χ. , σελ. 3928
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 3996, 3997
ΤΟΛΚΑΣ  Ά. , σελ. 3914
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3908
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 3933
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3958, 3964, 3965, 3966, 

3983
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 3986
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 3921
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 3922

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3995
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 3907
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3919
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 3947
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 3918
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 3939
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3932



Αθήνα, σήµερα στις 16 Δεκεµβρίου 2021, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΟΦΙΑΣ ΣΑΚΟΡΑΦΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2022».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασί-
λειος Οικονόµου για επτά λεπτά. 

Θα σας παρακαλέσω όλους να κρατάτε τον χρόνο για να µπο-
ρέσουµε να τελειώσουµε τον κατάλογο των οµιλητών.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ερχόµενος σήµερα εδώ στην Αί-
θουσα ως πρώτος οµιλητής σκεφτόµουν τα λόγια της πιστής και
αφοσιωµένης επί πολλά χρόνια συνεργάτιδάς µου που µου έλεγε
χτες το βράδυ «µην ξαναξεκινήσεις την οµιλία σου αριθµώντας
πόσους προϋπολογισµούς έχεις µιλήσει αυτά τα χρόνια». Και
λέω να µην το επαναλάβω γιατί κάποιος θα δει τα Πρακτικά και
θα πει στη συνέχεια ότι µε τα ίδια ξεκινάω. Αλλά τώρα που το
σκέφτοµαι, κύριε Υπουργέ, θα πω µιλώντας στον εικοστό πρώτο
προϋπολογισµό της κοινοβουλευτικής µου πορείας, ότι θα πρέ-
πει να λέει ο κάθε Βουλευτής τη συνεισφορά του, την παρουσία
του ή τη συµµετοχή του σ’ αυτά τα πολιτικά δρώµενα της χώρας,
να κάνει κι αυτός, βλέποντας αυτή τη χρονική διαδροµή του, την
πορεία της πολιτικής, των πολιτικών, των πολιτικών καταστάσεων
και να κάνει την αξιολόγησή του. Να δει το σηµείο αναφοράς, να
παίρνει τις αποφάσεις του και να κάνει την τελική του αξιολό-
γηση. 

Ο τρίτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι
πραγµατικά µια κοµβική στιγµή στην πορεία αυτής της Κυβέρνη-
σης αλλά και της χώρας. Μετά από µια πολύ δύσκολη δεκαετία
τα τρία αυτά χρόνια της µετάβασης σε µια κανονικότητα δοκιµά-
στηκαν από πολύ µεγάλα γεγονότα. Μερικά παγκόσµιας σηµα-
σίας όπως είναι η πανδηµία αλλά και άλλα µε σφοδρές και
σκληρές πολιτικές συγκρούσεις και καταστάσεις σε όλα τα επί-
πεδα, όπως τα ελληνοτουρκικά, το µεταναστευτικό, η κλιµατική
αλλαγή µε τις µεγάλες φυσικές καταστροφές. Στοιχεία τα οποία
διέκριναν αυτή την περίοδο και έδειξαν ότι αυτή η Κυβέρνηση
έχει σχέδιο για την πορεία της, σχέδιο και για την πορεία της
χώρας. Αυτό το σχέδιο κατατίθεται σήµερα για την επόµενη χρο-
νιά. 

Δυόµιση χρόνια κυβέρνησης. Είµαστε στον τρίτο χρόνο της
διακυβέρνησης. Είµαστε µπροστά στην τελική ευθεία. Και νοµίζω
ότι αυτό που καταθέτει η Κυβέρνηση δείχνει την ύπαρξη του σχε-
δίου το οποίο θέλει και ο µέσος πολίτης της χώρας. Να νιώσει
τη σιγουριά και την ασφάλεια ότι η ηγετική οµάδα της χώρας έχει
ένα σχέδιο. Ένα σχέδιο για να αντιµετωπίσει την πανδηµία. Η δύ-
σκολη αυτή και πρωτοφανής κατάσταση δείχνει πως η Κυβέρ-
νηση την αντιµετωπίζει και φέρνει σε αντιπαράθεση τις υστερικές
κραυγές της Αντιπολιτεύσεως η οποία δεν ενθυµείται ή κάνει ότι
δεν θυµάται -αλλά αυτός ο λόγος δεν έχει απήχηση- ότι µόλις
πριν από τρία χρόνια το ζητούµενο σ’ αυτή τη χώρα ήταν µια µο-
νάδα εντατικής θεραπείας για τον τραυµατία από ένα τροχαίο ή
από έναν ο οποίος επλήγη από εγκεφαλικό. Δηλαδή, για την τρέ-
χουσα υγειονοµική κατάσταση της χώρας, δυστυχώς ογδόντα
και ενενήντα συµπολίτες µας ήταν στις καθηµερινές λίστες ανα-
µονής για να µπορέσουν να έχουν πρόσβαση στο κρεβάτι της εν-
τατικής θεραπείας. 

Σήµερα, αυτός ο καταγγελτικός και υστερικός λόγος πολλές
φορές δείχνει πόσο ρηχή είναι η αντιπολιτευτική προσέγγιση.
Δίνει την εικόνα της σύγκρισης υπέρ της Κυβέρνησης. Αλλά
µήπως δεν θυµόµαστε όλοι την καταδικαστική στάση εδώ µέσα
στην Αίθουσα απέναντι στο µόνο εναλλακτικό σχέδιο για τα
εθνικά ζητήµατα και την εξωτερική πολιτική, δηλαδή τη συµφω-
νία µε τη Γαλλία; Πάλι είχαµε κραυγές που αντιπολιτεύονταν τις
αυτονόητες δυνατότητες που µπορεί να έχει µια χώρα η οποία
ψάχνει µια πολυσχιδή εξωτερική πολιτική. Αλλά αυτοί δεν ήταν
εκείνοι που είχαν τις δόλιες καταγγελίες όταν οι ελληνικές δυνά-
µεις υπερασπίζονταν τα σύνορα ή στον Έβρο ή στα νησιά του
Αιγαίου απέναντι στα οργανωµένα συστήµατα επιβούλευσης της
εθνικής ανεξαρτησίας µέσα από την συγκεκριµένη τακτική των
µεταναστευτικών ροών οι οποίες προσπάθησαν να αποσταθερο-
ποιήσουν τη χώρα; Αυτές οι δόλιες καταγγελίες δεν καταγράφη-
καν; Δεν είναι αυτό που κάνει τη µεγάλη διαφορά του δικού µας
σχεδίου; Σήµερα πήρε ανάσα η χώρα. Γιατί; Γιατί έκαναν το πα-
τριωτικό τους καθήκον οι δυνάµεις στα σύνορα. Το αυτονόητο.
Και σήµερα έχουµε πάρει ανάσα. 

Αυτές είναι οι σκέψεις που νοµίζω ότι κάνει ο κάθε πολίτης
όταν στις απανωτές δεκάδες, εκατοντάδες µετρήσεις που γίνον-
ται καθηµερινά ή κάθε εβδοµάδα, δίνουν αυτό το προβάδισµα το
οποίο βέβαια ενοχλεί αυτούς τους οποίους δεν έχουν σχέδιο και
µια συγκεκριµένη πρόταση απλά αλαλάζουν πανικόβλητοι και
απέναντι σε µια κυβέρνηση η οποία µε σταθερότητα οδηγεί το
τιµόνι της χώρας. Δεν µπορούµε όµως να κάνουµε κάτι άλλο. Η
καταγραφή πάντα γίνεται µέσα εδώ στην Αίθουσα και κάθε τέσ-
σερα χρόνια στις κάλπες. 

Νοµίζω ότι αυτός ο τρίτος χρόνος είναι το virage για να
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µπούµε στην τελική ευθεία. Για να θυµηθώ λίγο τα αθλητικά µου.
Το πέρασµα του virage και η εικόνα και η προσπάθεια που έχει
κάνει η Κυβέρνηση δείχνει ότι το 2023 θα είναι η τελική ευθεία
και πραγµατικά θα κόψει πρώτη το νήµα. Γιατί; Γιατί ο ελληνικός
λαός πιστεύει ακράδαντα ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει όλα τα
εχέγγυα να του εξασφαλίσει την πορεία του µε σχέδιο, µε κοι-
νωνικό πρόσωπο και µε πατριωτικό φρόνηµα. 

Αυτά τα στοιχεία πρέπει να τα έχει µια κυβέρνηση. Ευτυχώς
βρέθηκε και νοµίζω ότι είναι αυτή η Κυβέρνηση και ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και τα στελέχη που τον στηρίζουν και τον συνο-
δεύουν, που θα έχουν αυτήν την σταθερή υποστήριξη από τον
ελληνικό λαό. 

Σήµερα, εδώ στη Βουλή, εγώ τουλάχιστον κάνω το καθήκον
µου και υποστηρίζω για άλλη µια φορά τον προϋπολογισµό της
Κυβερνήσεως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Νοτοπούλου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε τον
προϋπολογισµό του 2022. Συζητούµε, όµως, πάνω σε σαθρά θε-
µέλια γιατί πώς µπορείς άραγε να οικοδοµήσεις µία αναπτυξιακή,
µία αισιόδοξη έστω, προοπτική για την ελληνική κοινωνία, για
τους νέους, για τους εργαζόµενους ή για τους ηλικιωµένους
όταν δεν έχεις διδαχθεί τίποτα από το πρόσφατο παρελθόν; 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, πώς µε αυτόν τον προϋπολογισµό εσείς
διατείνεστε πως θα εγγυηθείτε τις αντοχές του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας όταν στην πραγµατικότητα περικόπτετε τις δαπά-
νες για το ΕΣΥ εν µέσω πανδηµίας; Πώς θα εγγυηθείτε την
κοινωνική συνοχή µε συµπιεσµένους τους µισθούς και την ακρί-
βεια να περνά ως οδοστρωτήρας πάνω από τα νοικοκυριά; Πώς
θα πετύχετε το στοίχηµα της ανάπτυξης µε τους πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης να κατευθύνονται για την ευηµερία µόνο λίγων,
µόνο συγκεκριµένων; 

Δεν θα επεκταθώ περισσότερο στον διπλό κλοιό, στον οποίο
έχετε θέσει τη χώρα. Πολλάκις και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ και
εµείς το έχουµε επισηµάνει, αλλά δεν ιδρώνει το αυτί σας από
την κοινωνική απόγνωση, δεν ιδρώνει καν από τη συλλογική αβε-
βαιότητα, από το µηδενικό εισόδηµα για τόσες χιλιάδες εργαζό-
µενους. Η δε επιτελική σας απάθεια απέναντι στα πραγµατικά
προβλήµατα της κοινωνίας, µάς ξεπερνά. Γιατί εδώ µιλάµε µε το
βάρος πάνω από δεκαεννιά χιλιάδων απωλειών. 

Είναι πρωτοφανές η κοινωνία να περιµένει τη νέα χρονιά µε
µόνη βεβαιότητα την επιδείνωση της υφιστάµενης κατάστασης
σε όλα τα µέτωπα, στο µέτωπο της πανδηµίας, στο µέτωπο της
ακρίβειας, στις αναρίθµητες ανατιµήσεις, στους λογαριασµούς
των ΔΕΚΟ, όπου καθρεφτίζεται καθαρά ο θρίαµβος του επιτελι-
κού κράτους, στους λογαριασµούς της µισθοδοσίας όπου οι εισ-
ροές εξαφανίζονται µόλις ο µήνας φτάσει στα µισά του. Αβίωτη
η καθηµερινότητα της ελληνικής κοινωνίας, αβίωτη καθηµερινό-
τητα είναι αυτή που έχετε εξασφαλίσει στους Έλληνες και τις
Ελληνίδες. 

Περιµένετε ανάκαµψη µε µειωµένο πρόγραµµα επενδύσεων;
Δεν έχουµε σχόλιο. Αλλά να µιλήσουµε λίγο για τον τουρισµό:
Βαριά βιοµηχανία της χώρας, λέµε. Παρά τις τυµπανοκρουσίες
του Υπουργείου Τουρισµού, εµείς είχαµε προειδοποιήσει. Δεν
θέλαµε να είµαστε µάντης κακών, ευτυχώς όµως επαναλάβατε
ακριβώς τα ίδια λάθη, ακριβώς τις ίδιες παλινωδίες και δεν είχε
τελειώσει η χρονιά.

Όσον αφορά, δε, τις επιχειρήσεις του τουρισµού, κύριε
Υπουργέ και τους εργαζόµενους στον κλάδο, συνεχίσατε για
άλλη µια φορά απλά να τους εµπαίζετε. Έχετε δώσει πάρα πολύ
λίγα, πολύ αργά. Ακόµα δεν έχουν πάρει επιδόµατα ανεργίας οι
εποχικά εργαζόµενοι στον τουρισµό. 

Αν µιλήσουµε, δε, για τα προγράµµατα επιδότησης στους κλά-
δους του τουρισµού, του επισιτισµού και εκεί τα αποτελέσµατα
είναι πραγµατικά τραγικά. Στο πρόγραµµα τουρισµού 5% επιδό-
τηση του κύκλου εργασιών στα καταλύµατα. Έχετε αποκλείσει
εννιά στις δέκα επιχειρήσεις. Προϋπολογίσατε 350.000.000 ευρώ
και δίνετε 116.000.000 ευρώ. Στο πρόγραµµα της εστίασης, ακρι-

βώς τα ίδια. Αποκλείσατε το 72% των επιχειρήσεων. Γιατί δεν
έχετε άρει όλα αυτά τα κριτήρια που στερούν από τις επιχειρή-
σεις τη δυνατότητα ένταξής τους σε αυτά τα προγράµµατα στή-
ριξης, έστω αυτά τα µικρά; Σας το έχουµε ζητήσει από τον
Νοέµβριο του 2020 µε ερώτηση στη Βουλή και σας το επαναλαµ-
βάνουµε µε πρόσφατη ερώτηση. 

Ας δούµε πιο συγκεκριµένα τι προβλέπεται στον προϋπολογι-
σµό για τον τοµέα του τουρισµού. Επιπλέον 17.000.000 ευρώ
από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, όµως για µία κατα-
χρηστική νοµικώς πρωτοβουλία εκχώρησης δηµόσιων αρµοδιο-
τήτων του Υπουργείου Τουρισµού και του ΕΟΤ, όχι στο ξενοδο-
χειακό επιµελητήριο, µε το οποίο θα συµφωνούσαµε, αλλά µέσω
αυτού σε µία ιδιωτική µη κερδοσκοπική εταιρεία. Πάµε να δούµε
το Ταµείο Ανάκαµψης; Μηδενικό το ποσό που δίνετε. Πλην
10.000.000 ευρώ, δηλαδή 0,3% από τα 3.000.000 ευρώ που εί-
χατε πει ότι θα δώσετε για το 2022, αν βέβαια καταφέρετε να τα
εκταµιεύσετε και αυτά. Το 2021 δεν καταφέρατε να εκταµιεύσετε
ούτε ένα ευρώ. Το ΕΣΠΑ είναι µειωµένο κατά 30%. Και αυτό δεί-
χνει µια αδυναµία του Υπουργείου Τουρισµού να απορροφήσει
ευρωπαϊκούς πόρους. 

Έχουµε, λοιπόν, µία σειρά από δυσµενή µέτρα. Σταµατάτε το
πρόγραµµα επιδοτήσεων του ΟΑΕΔ, του κοινωνικού τουρισµού,
µείον 40%, κανένα ουσιαστικό µέτρο στήριξης τουρισµού και επι-
χειρηµατικότητας και στερείτε και από τον τουρισµό, τον πυλώνα
της εθνικής µας οικονοµίας, τη δυνατότητα ενίσχυσής του από
το Ταµείο Ανάκαµψης. Ψίχουλα, λοιπόν, σε επιδόµατα, ψίχουλα
στην υγεία. 

Να σας πω για τη Θεσσαλονίκη που βρίσκεται σε κατάσταση
burn out; Ήδη από το φθινόπωρο ήµασταν στο 100% πληρότητα
στις ΜΕΘ. Εντάξει βέβαια η νοσηλεία εκτός ΜΕΘ σχετίζεται, σύµ-
φωνα και µε την αποκάλυψη της τελευταίας µελέτης του κ. Τσιό-
δρα µε 87% αυξηµένη θνητότητα, έναντι µε τη νοσηλεία µέσα σε
µονάδες εντατικής θεραπείας. 

Τι έχει άραγε να πει η Κυβέρνησή σας απέναντι σε αυτούς
τους ανθρώπους; Τι έχει να πει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός; 42%
των θανάτων προέρχεται από τη βόρεια Ελλάδα και τα νοσοκο-
µεία της Θεσσαλονίκης. Να µιλήσουµε κι άλλο για τη Θεσσαλο-
νίκη; Ψίχουλα στη Θεσσαλονίκη συνολικά. Δεν µας προκαλεί
έκπληξη αυτό, διότι την τιµωρείτε τη Θεσσαλονίκη. Μερολη-
πτείτε εις βάρος της. Ακυρώσατε µελέτες που είχαν εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση, ακυρώσατε έργα από το µετρό, από την
απόσπαση των αρχαίων, από τις αποζηµιώσεις που καλείται η
χώρα να πληρώσει, από το διαµετακοµιστικό κέντρο, από τη σι-
δηροδροµική Εγνατία, από τα λεωφορεία του ΟΑΣΘ που δεν φέ-
ρατε, από τα νοσοκοµεία που δεν φτιάχνετε. Στερείτε κρίσιµες
υποδοµές, αδρανείτε, µας γυρίζετε εκατό χρόνια πίσω. 

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρί-
σκεται µακριά από τις ανάγκες της κοινωνίας, δεν αντιµετωπίζει
τα προβλήµατα ρευστότητας µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων,
δεν στηρίζει το εισόδηµα των εργαζοµένων, δεν θωρακίζει την
ελληνική οικογένεια από το κλίµα ακρίβειας. Για ακόµα µια φορά
δεν ενισχύει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και το κοινωνικό κράτος.
Είναι ένας προϋπολογισµός που χάνει χρυσές ευκαιρίες, την ευ-
καιρία που δίνει το Ταµείο Ανάκαµψης, που αφήνει τον τουρισµό
πραγµατικά παροπλισµένο. Όσο για τη Θεσσαλονίκη επισφραγί-
ζει για άλλη µια φορά την ιδεοληπτική εγκατάλειψή της από την
Κυβέρνηση. Είναι ένας προϋπολογισµός που φανερώνει το ζο-
φερό µέλλον που εσείς έχετε επιφυλάξει για την ελληνική κοινω-
νία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βασιλειάδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ανατρέ-

χοντας στην περσινή οµιλία µου στην αντίστοιχη συζήτηση για
τον προϋπολογισµό του 2021 ξαναθυµήθηκα τον βαθµό στον
οποίο όλος ο σχεδιασµός της οικονοµικής πολιτικής κινούνταν
γύρω από την πανδηµία και τις επιπτώσεις της. Είχα αναφέρει
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τότε πως δύο και µόνο προτεραιότητες πρέπει να έχει η οικονο-
µική πολιτική της χώρας για το 2021: Πρώτον, την προστασία της
εργασίας και της επιχειρηµατικότητας και δεύτερον την ανασυγ-
κρότηση της ελληνικής οικονοµίας και την επιστροφή στην ανά-
πτυξη. 

Πράγµατι, το Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά και η Κυβέρνηση
εν συνόλω, εστίασε στις δύο προτεραιότητες αυτές, µε αποτέ-
λεσµα σήµερα, παρ’ ότι έχουµε ακόµα δρόµο µπροστά µας, όσον
αφορά το υγειονοµικό σκέλος της πανδηµίας, να µπορούµε να
µιλάµε για ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, θετικούς και
υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και εν γένει επιστροφή στην κανο-
νικότητα. 

Η Κυβέρνηση έθεσε σε εφαρµογή εκτεταµένα µέτρα στήριξης
των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, ύψους 43,3 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ για την τριετία 2020 – 2022, διαµορφώνοντας το
τρίτο µεγαλύτερο πακέτο στήριξης οικονοµίας στην Ευρωζώνη
και τέταρτο παγκοσµίως, σύµφωνα µε έκθεση του Ευρωπαϊκού
Μηχανισµού Σταθερότητας. 

Στηρίξαµε την παραγωγή και τους σηµαντικούς κλάδους της
οικονοµίας, όπως ο τουρισµός ή ο πρωτογενής τοµέας. Για πα-
ράδειγµα, για πρώτη φορά µετά από χρόνια η ελληνική Κυβέρ-
νηση βρίσκεται εµπράκτως δίπλα στον αγρότη. Θα αναφέρω
µόνο την επιχορήγηση του ΕΛΓΑ από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό και µάλιστα αναδροµικά για τα έτη 2011 έως 2017. 

Επιπλέον, για την αντιµετώπιση της πανδηµίας έγιναν σηµαν-
τικές επενδύσεις στον χώρο της υγείας, συνολικά πάνω από 25%
του ΑΕΠ για τη διετία 2020-2021. 

Την ίδια στιγµή, η χρηστή διαχείριση σε συνδυασµό µε την
προσέλκυση εµβληµατικών επενδύσεων και την ανάκτηση της
εµπιστοσύνης των αγορών προς τη χώρα, είχαν ως αποτέλεσµα
την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας. 

Ο προϋπολογισµός προβλέπει ότι η χρονιά θα κλείσει µε ανά-
πτυξη 6,9% επίδοση, που σύµφωνα µε στοιχεία της EUROSTAT
είναι από τις καλύτερες στην Eυρωζώνη, ενώ το διαθέσιµο εισό-
δηµα στην Ελλάδα αυξήθηκε κατά 7,3%, σύµφωνα µε την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Επιπλέον, είχαµε την καλύτερη επίδοση µεταξύ όλων των
χωρών της Ευρωζώνης στη µείωση της ανεργίας, χωρίς αυτό,
βέβαια, να σηµαίνει πως δεν παραµένει ένα µεγάλο πρόβληµα,
ειδικά για τους νέους ανθρώπους. 

Με αυτούς τους ρυθµούς το 2022 προβλέπεται ότι θα υπερ-
βούµε το ΑΕΠ του 2019 ανακτώντας πλήρως τις απώλειες λόγω
της πανδηµίας. 

Ας δούµε όµως τα στοιχεία του προϋπολογισµού για το 2022. 
Τα έσοδα του κράτους προβλέπονται αυξηµένα κατά 438 εκα-

τοµµύρια ευρώ, δηλαδή, περίπου 1% επάνω από την πρόβλεψη
του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρατηγικής.
Ωστόσο, πρέπει να τονίσουµε ότι τα αυξηµένα έσοδα που προ-
βλέπονται θα προέλθουν αποκλειστικά από την επανεκκίνηση της
οικονοµίας και όχι από την επιβολή νέων φόρων. 

Ο προϋπολογισµός του 2022 δεν περιέχει µέτρα λιτότητας, οι
δαπάνες παρουσιάζουν, επίσης, αύξηση, κυρίως λόγω των πα-
ρεµβάσεων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω πως από τις προβλεπόµενες προσ-
λήψεις στο δηµόσιο, αυτές που αφορούν στον τοµέα της υγείας
για το 2022 θα καλύψουν το 29% των συνολικών διορισµών. Αυτό
σηµαίνει ότι το σύστηµα θα ενισχυθεί µε περίπου έξι χιλιάδες
άτοµα. Παρά τις κραυγές ορισµένων ακόµη και σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα, θεραπεύουµε τις χρόνιες αδυναµίες του ΕΣΥ που έγι-
ναν τόσο έντονα αισθητές κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Επιπλέον, το κράτος συµµετέχει στην ανάπτυξη µε 7,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για δηµόσιες επενδύσεις. Μόνο στο Ταµείο
Ανάκαµψης εντάχθηκαν σαράντα οκτώ έργα, ενώ αξιοποιούνται
πόροι του ταµείου ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ ειδικά για
την υγεία για την ενίσχυση, τη βελτίωση και τη µεταρρύθµιση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας των νοσοκοµείων, της πρόληψης και
της ψηφιακής υγείας. 

Την πολιτική της Κυβέρνησης για ουσιαστικές επενδύσεις σε
δηµόσια έργα την βλέπουµε ακόµη πιο έντονα στην ελληνική πε-
ριφέρεια. 

Στην Πέλλα, µπαίνουν σε οριστική τροχιά υλοποίησης µέσω

ΣΔΙΤ ο οδικός άξονας Θεσσαλονίκη-Γιαννιτσά-Έδεσσα, ένα ύψι-
στης σηµασίας έργο για την ανάπτυξη της περιφερειακής ενό-
τητας, αλλά και άλλα έργα, όπως το Φράγµα του Αλµωπαίου
Ποταµού ή το νέο Δικαστικό Μέγαρο στην Έδεσσα. 

Επίσης, δροµολογούνται επενδύσεις και στο ενεργειακό δί-
κτυο της χώρας µε έµφαση στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
τα µεταβατικά καύσιµα, τις νέες τεχνολογίες και την εξοικονό-
µηση. Ένα παράδειγµα είναι η Πέλλα όπου ήδη ξεκινάει στα Γιαν-
νιτσά η ανάπτυξη δικτύου φυσικού αερίου από την ανάδοχη
εταιρεία που επελέγη από τη ΔΕΔΑ, ενώ παράλληλα θα αναπτυχ-
θεί από ιδιώτη αντίστοιχο δίκτυο στην Έδεσσα και στη Σκύδρα
και ξεκινούν οι συζητήσεις και για την Αλµωπία.

Το ισοζύγιο του προϋπολογισµού προβλέπει χρέωση 7%, µει-
ωµένο σε σχέση µε το 2020 και ελαφρώς µικρότερο από την πρό-
βλεψη του µεσοπρόθεσµου, ενώ αναµένεται διαρκώς µειούµενη
τάση για τα επόµενα έτη, καθιστώντας εφικτό τον στόχο για επι-
στροφή σε πρωτογενή πλεονάσµατα µετά το 2023. 

Ένα ακόµη σηµαντικό µέγεθος είναι ο αυξηµένος πληθωρι-
σµός, τον οποίο όλοι βιώνουµε στην καθηµερινότητά µας ειδικά
το τελευταίο δίµηνο. Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, µόνο τον Νοέµ-
βριο σηµειώθηκε στη χώρα µας άνοδος 4,8% του πληθωρισµού.
Παρ’ όλα αυτά, οι αναλύσεις συγκλίνουν στο ότι η άνοδος αυτή
είναι αποτέλεσµα διεθνών εξελίξεων και κάτω του αντίστοιχου
ευρωπαϊκού µέσου όρου. Άρα, µιλάµε για ένα παροδικό φαινό-
µενο και γι’ αυτό η πρόβλεψη για το σύνολο του 2022 είναι της
τάξεως του 0,8%. 

Συµπερασµατικά, κύριε Πρόεδρε, το κείµενο που έχουµε
µπροστά µας παραµένει πιστό στις αρχές της οικονοµικής απο-
τελεσµατικότητας και της κοινωνικής δικαιοσύνης που εξέφρασε
ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης από την πρώτη στιγµή
της ανάληψης της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Με
συνέπεια και µεθοδικότητα, παρά τις πρωτοφανείς δυσκολίες
που κλήθηκε να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση βελτιώνει το επεν-
δυτικό περιβάλλον της χώρας, βελτιώνει τις υπηρεσίες προς πο-
λίτες, επενδύει στην υγεία και στην παιδεία και θωρακίζει την
άµυνα της χώρας. 

Καλώ, λοιπόν, το Σώµα να κυρώσει τον κρατικό προϋπολογι-
σµό οικονοµικού έτους 2022. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Πάνας από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για άλλη µια χρονιά –και ελπίζω

φέτος να είναι η τελευταία- η συζήτηση για τον προϋπολογισµό
µας βρίσκει σε κατάσταση αγωνίας για την εξέλιξη της υγειονο-
µικής κρίσης και τις πολυεπίπεδες επιπτώσεις της.

Δυστυχώς, δεν υπήρξε τελικά ο κατάλληλος χειρισµός και συ-
νεχίζουµε να θρηνούµε καθηµερινά µεγάλο αριθµό θυµάτων. Δεν
χωρά αµφιβολία πια πως η εξέλιξη της πανδηµίας ανέδειξε την
αδυναµία της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει όχι µόνο τα υγειονο-
µικά ζητήµατα, αλλά και άλλα εξίσου σηµαντικά της.

Λίγες ηµέρες µετά τις εθνικές εκλογές του 2019 και συγκεκρι-
µένα στις 10 Ιουλίου καιρικά φαινόµενα µεγάλης έντασης έπλη-
ξαν τη Χαλκιδική µε τραγικό απολογισµό επτά νεκρούς, δεκάδες
τραυµατίες και πολλές υλικές ζηµιές. Σήµερα, 16 Δεκεµβρίου του
2021, επαγγελµατίες και πολίτες που είδαν τους κόπους χρόνων
να διαλύονται σε λίγα λεπτά, ακόµα και τα ίδια τα σπίτια τους,
δεν έχουν ακόµη αποζηµιωθεί. 

Σαν να µη φτάνει αυτό, για άλλη µια χρονιά δεν έγινε και δεν
προβλέπεται να γίνει κάτι σε επίπεδο σχεδιασµού διαχείρισης κα-
ταστροφών για την Περιφερειακή Ενότητα Χαλκιδικής. Η Χαλκι-
δική υστερεί σε υποδοµές και νιώθω υπόχρεος να αναφέρω ξανά
αυτά που πέρυσι και κατά τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό,
ανέφερα. Δεν έχουν καν προχωρήσει οι µελέτες ώστε να ολο-
κληρωθεί το λιµάνι της Ουρανούπολης, δεν έχει υπάρξει καµµία
εξέλιξη στο οδικό δίκτυο Πολυγύρου-Τρυπητή-Ουρανούπολης
που συνδέει την προ Άθω περιοχή και αποτελεί µεγάλο πόλο
έλξης χιλιάδων θρησκευτικών ή µη επισκεπτών, το φράγµα του
Χαβρία που τόσο περιµέναµε αφήνει εκτός υδροδότησης το µε-
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γαλύτερο µέρος της Χαλκιδικής και ειδικά την περιοχή της Κασ-
σάνδρας, ενώ ο αγροτικός πληθυσµός πλήττεται συνεχώς ση-
µαντικά και δεν έχει πάρει ακόµα τις αποζηµιώσεις τις οποίες
περίµενε στο κοµµάτι της βρώσιµης ελιάς. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-
γισµός αυτός δεν είναι οικονοµικά βιώσιµος, αλλά ούτε και δί-
καιος σε κοινωνικό επίπεδο και πραγµατικά µε τα επικοινωνιακά
τεχνάσµατα και µε τις βαρύγδουπες δηλώσεις εντυπωσιασµού
δεν φτάνουµε στο ουσιαστικό µέρος. 

Αντιλαµβανόµαστε πλήρως πως προσπαθείτε να παρουσιά-
σετε µέσω της αιτιολογικής έκθεσης του προϋπολογισµού και
µέσω των συνεχών δηµοσιευµάτων το 2022 ως έτος ολικής επα-
ναφοράς και επιστροφής στην κανονικότητα. Εν τούτοις, πρόκει-
ται για έναν κρατικό προϋπολογισµό που δεν ανταποκρίνεται
στους καιρούς και ρωτώ: Πόσο τελικά θα κοστίσει η ολική επα-
ναφορά της χώρας στο 2019; Θα επανακάµψουν όλοι οι πολίτες;
Και ποιο το επιθυµητό status quo στο οποίο επιθυµείτε να επι-
στρέψει η χώρα και σε ποια κανονικότητα αναφέρεστε;

Πραγµατικά, είναι απορίας άξιο πώς γίνεται το βλέµµα του
κρατικού προϋπολογισµού να είναι στραµµένο στο παρελθόν,
πόσω µάλλον στο 2019, όπου η χώρα µας ήταν ιδιαίτερα ακριβή
σε όρους ισοτιµίας αγοραστικής δύναµης, πριν ακόµα µάλιστα
ξεκινήσει η ραγδαία άνοδος του πληθωρισµού το 2021 και όπου,
σύµφωνα µε τα τελευταία διαθέσιµα συγκριτικά στοιχεία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής, η Ελλάδα κατείχε την τρίτη πιο υψηλή φο-
ρολογία κατανάλωσης στην Ευρώπη και την τέταρτη πιο υψηλή
έµµεση φορολογία στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανάµεσα στις υπό-
λοιπες είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και δεν θέλω πραγµατικά να επιµείνω σε γεγονότα τα οποία
πληθώρα συναδέλφων επισήµαναν, όπως για παράδειγµα ότι η
ελληνική οικονοµία πλήρωσε το πιο ακριβό δηµοσιονοµικό εισι-
τήριο στην Ευρώπη και ένα από τα πιο ακριβά στον κόσµο για
ένα ταξίδι τελικά ανάπτυξης, το οποίο υστερεί σε σχέση µε τις
ευρωπαϊκές χώρες. Και ναι, κανείς δεν αµφισβητεί την ανάπτυξη
του 2021 και ειδικά αυτή του τρίτου τριµήνου, αλλά ας αφήσουµε
το δέντρο και ας δούµε το δάσος.

Και επανέρχοµαι, λοιπόν, στην περιβόητη επιστροφή στην κα-
νονικότητα του καθεστώτος υστέρησης -θα πω εγώ ότι βρισκό-
µαστε σε ένα καθεστώς συντήρησης- στην κανονικότητα, στην
οποία η χώρα µας αυτή τη στιγµή βρίσκεται καθηλωµένη σε ένα
προβληµατικό παραγωγικό µοντέλο, µε φιλοεπενδυτικά στατι-
στικά σχέδια τα οποία δεν φέρνουν ουσιαστικά το αποτέλεσµα
το οποίο ζητάµε.

Σχετικά µε τον πολύπαθο τώρα αγροτικό τοµέα, που έχω την
τιµή να έχω αναλάβει κοινοβουλευτικά µέσω του Κινήµατος Αλ-
λαγής, θεωρώ ότι ελάχιστη αναπτυξιακή διάσταση δόθηκε το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα σε ό,τι αφορά σε ένα αναπτυ-
ξιακό και βιώσιµο σχέδιο το οποίο έπρεπε πραγµατικά να υπάρ-
χει.

Ο αγροτικός κόσµος αναµένεται να βρεθεί έναν ακόµα χρόνο
αντιµέτωπος µε τεράστιες φορολογικές επιβαρύνσεις, µε την κλι-
µατική και ενεργειακή κρίση να περιορίζουν όχι µόνο την αντα-
γωνιστικότητα των προϊόντων, αλλά και την ίδια τη βιωσιµότητα
των δραστηριοτήτων τους, ενώ ταυτόχρονα οι δυσµενείς επιπτώ-
σεις της εν λόγω κατάστασης µεταφέρονται στον καταναλωτή,
του οποίου οι αντοχές έχουν εξαντληθεί.

Χάσαµε, λοιπόν, την ευκαιρία που είχε η ελληνική γεωργία για
ένα εθνικό στρατηγικό σχέδιο για την ανάπτυξή της. Χάσαµε, επί-
σης, την ευκαιρία που έδωσε η πανδηµία, η οποία οµολογουµέ-
νως άλλαξε τα δεδοµένα και έφερε τον πρωτογενή τοµέα στο
προσκήνιο σε νέα βάση για τη διατροφική ασφάλεια, την απα-
σχόληση και φυσικά, τα θέµατα κλιµατικής αλλαγής.

Και αναφέροµαι κυρίως στη νέα ΚΑΠ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Σήµερα, επίσης, θα επισηµάνω πως ο προϋπολογισµός
προβλέπει αστεία ποσά στο εθνικό σκέλος του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων που θα διατεθούν στη γεωργία, ενώ ισχνή
παραµένει η χρηµατοδότηση για την κτηνοτροφία, την αλιεία,
όπως ελάχιστη είναι και η χρηµατοδότηση που αφορά τη διά-
σταση της βιώσιµης ανάπτυξης στο πλαίσιο του προϋπολογι-
σµού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε ένα τραπεζικό σύστηµα

πνιγµένο στη ρευστότητα, αλλά και από την άλλη, παρουσιάζεται
πιστωτική κρίση. Έχουµε µια βαθιά προβληµατική εικόνα στον
χώρο της εργασίας, όπου µπορεί να µην υπάρχει υψηλότερη
ανεργία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά παραµένει η χώρα µας η
µεγαλύτερη σε ανεργία νέων και γυναικών.

Έχουµε έναν πληθωρισµό που ξεκίνησε να αυξάνεται ραγδαία
το 2021. Έχουµε αυξήσεις στα κόστη στέγασης, αυξήσεις στα
κόστη µεταφοράς, στα κόστη βασικών ειδών, ειδών διατροφής
και είναι προφανές ότι οι παραπάνω αυξήσεις επιβαρύνουν πολύ
περισσότερο τα µικροµεσαία νοικοκυριά σε σχέση µε τα εύπορα.

Εν κατακλείδι, ο προϋπολογισµός του 2022 δεν είναι σε θέση
ούτε να προβλέψει ούτε και να υποστηρίξει τις αναγκαίες ανα-
πτυξιακές παρεµβάσεις που η χώρα χρειάζεται όσο ποτέ. Παρα-
µένει βαθιά ταξικός µε τα φορολογικά βάρη να µην κατανέµονται
ανάλογα µε τις δυνατότητες κάθε πληθυσµιακής οµάδας, πόσω
µάλλον σήµερα που η πανδηµία COVID ανέδειξε τις παθογένειες
στο πεδίο της υγείας, αλλά και στην ασφάλιση της χώρας και
στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη των πολιτών µέχρι τις ελλεί-
ψεις του ιατρικονοσηλευτικού προσωπικού.

Ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ.

Μπουκώρος.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η δεύ-

τερη συνεχόµενη χρονιά που ο προϋπολογισµός επηρεάζεται
από µία κρίση, η οποία µάλιστα φέτος είναι διπλή, αφού στις συ-
νέπειες της πανδηµίας ήρθαν να προστεθούν και εκείνες της
ενεργειακής κρίσης. Αθροιστικά, βεβαίως, λειτουργούν πάντα
και τα απόνερα της υπερδεκαετούς κρίσης. Εκτιµούν οι διεθνείς
οργανισµοί ότι θα ξεκινήσει µια φάση εξοµάλυνσης από την ερ-
χόµενη άνοιξη, την οποία όλοι προσδοκούµε.

Μέσα σε αυτές τις συνθήκες η ελληνική οικονοµία µε τις προ-
σπάθειες της Κυβέρνησης επιχειρεί µια συνολική ανάταξη, µια
συνολική επαναφορά. Βεβαίως, το διεθνές περιβάλλον κάθε
άλλο παρά εύκολο είναι και ουσιαστικά µιλάµε για έναν οικονο-
µικό πόλεµο, για µια προσπάθεια επιβίωσης.

Και ποια είναι τα όπλα που έχει η ελληνική οικονοµία, προκει-
µένου να ανταπεξέλθει σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες;
Κατά την άποψή µου, το βασικότερο είναι ένα: η αξιοπιστία που
έχουµε κατακτήσει το τελευταίο διάστηµα, η αξιοπιστία που επι-
τρέπει στη χώρα να δανείζεται µε πολύ χαµηλά επιτόκια, ακόµα
και κατά τη διάρκεια αυτής της περιόδου της µεγάλης αναταρα-
χής, η αξιοπιστία που επιτρέπει στη χώρα να καταθέτει προτά-
σεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να γίνονται αποδεκτές, να
υιοθετούνται, όπως δις έγινε µε προτάσεις του Κυριάκου Μητσο-
τάκη τόσο για το Green Pass όσο και για το κοινό χρέος για την
αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας.

Είναι η αξιοπιστία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέλος, που
επιτρέπει στη χώρα να χτίζει οικονοµικές, αλλά και αµυντικές
συµµαχίες µε όλες τις χώρες της ευρύτερης περιοχής, ενισχύον-
τας τη θέση της στη διεθνή σκακιέρα.

Παρ’ όλα αυτά, τα µεγέθη της οικονοµίας είναι πάντα κρίσιµα
και το κρισιµότερο -κατά την άποψή µου- ιδιαίτερα όταν ο λόγος
γίνεται για τον προϋπολογισµό, είναι οι ρυθµοί ανάπτυξης, είναι
το µέγεθος του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. Διότι µπορεί
κατά καιρούς διάφοροι να ισχυρίζονται ότι όταν ευηµερούν οι
αριθµοί, δεν ευηµερούν πάντα και οι άνθρωποι. Μπορεί να συµ-
βαίνει και έχει συµβεί, ποτέ, όµως, δεν συνέβη να ταπεινώνονται
οι αριθµοί και να ευηµερούν οι άνθρωποι. Ως εκ τούτου, το κρι-
σιµότερο µέγεθος της οικονοµίας είναι το ΑΕΠ και οι ρυθµοί ανά-
πτυξης που αυτό παρουσιάζει.

Για το 2021, σύµφωνα µε τις µετριοπαθέστερες εκτιµήσεις και
όπως αναγράφεται στον προϋπολογισµό, η ανάπτυξη στη χώρα
θα ανέλθει στο 6,1%, αναθεωρηµένη από το αρχικό 3,6%. Θα
φτάσουµε στο 7%.

Κύριε Υπουργέ, έχετε δίκιο, αλλά οι διεθνείς οργανισµοί κά-
νουν ακόµα πιο αισιόδοξες εκτιµήσεις και µιλάνε και για 10%.
Εγώ εύχοµαι το καλύτερο πραγµατικά, γιατί όπως προείπα είναι
το σηµαντικότερο µέγεθος.
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Το 2022 προβλέπεται ανάπτυξη 4,5% και πάλι από τους υψη-
λότερους ρυθµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευρωζώνη.

Βεβαίως, θα πρέπει αυτό το αναπτυξιακό προϊόν, κύριε
Υπουργέ, αυτός ο πλούτος που δηµιουργείται να βρει τη δίοδο
διανοµής σε όσο το δυνατόν περισσότερους πολίτες και αυτό
δεν µπορεί οπωσδήποτε να γίνει µε µια εκτεταµένη επιδοµατική
πολιτική. Η ανάπτυξη που έρχεται από τις επενδύσεις πρέπει να
δίνει θέσεις εργασίας καλύτερα αµειβόµενες, γιατί οι µισθοί πα-
ραµένουν απελπιστικά χαµηλοί στην Ελλάδα και αυτό το αποδε-
χόµαστε όλοι. Είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός που έχει δεσµευτεί
για διπλή αύξηση µισθών το 2022.

Και µιας και µιλάµε για µισθούς, να µιλήσουµε και για το άλλο
κρίσιµο µέγεθος της οικονοµίας που είναι η ανεργία, γιατί όλα
αυτά είναι αλληλένδετα. Ανέλαβε η Νέα Δηµοκρατία τον Ιούλιο
του 2019 και η ανεργία ήταν 16,5% χοντρικά. Σήµερα, δυόµισι
χρόνια µετά, είναι 13%. Απέχει πολύ από το να πάει στο 6% έως
8%, που είναι ένα αποδεκτό ποσοστό για τις χώρες του σκληρού
πυρήνα της Ευρωζώνης, όµως, οι προσπάθειες συνεχίζονται και
αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε τις επενδύσεις.

Και οι επενδύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αυξηθούν
φέτος κατά 11,1% και κατά 23,4% το 2022. Είναι ο µόνος δρόµος,
κύριε Υπουργέ. 

Δυστυχώς, όµως, κύριε Υπουργέ Ανάπτυξης, η δηµόσια διοί-
κηση δεν ακολουθεί πλήρως τα νοµοσχέδια που εδώ ψηφίζουµε
και δυστυχώς θεωρία «λεφτόδεντρων» και µη ύπαρξης ανάγκης
για επενδύσεις, επηρεάζει και στελέχη της δικής µας παράταξης.
Με λύπη το παρατηρώ. Δεν δίνουµε τη σηµασία που θα έπρεπε
όλοι στο αντικείµενο του δικού σας Υπουργείου, που είναι το
µόνο που µπορεί να µας βγάλει οριστικά από την κρίση. 

Θα µπορούσα να σας εξιστορήσω πάρα πολλά πράγµατα από
την ιδιαίτερη εκλογική µου περιφέρεια -αλλά ούτε ο χρόνος, ούτε
ο τόπος το επιτρέπουν- για το πόσο δυσκολεύονται ακόµα οι
επενδύσεις, επενδύσεις σύννοµες, περιβαλλοντικά ουδέτερες,
επενδύσεις που θα δώσουν θέσεις εργασίας. 

Ο πληθωρισµός αναµφίβολα παραµένει ένας σηµαντικός κίν-
δυνος. Δεν ξεχνάµε ότι µέχρι τον Ιούνιο ήταν µηδενικός ο πλη-
θωρισµός της χώρας και είναι, βεβαίως εισαγόµενος από τη
διεθνή ενεργειακή κρίση και οπωσδήποτε θα κινηθεί φέτος στο
µέγεθος του 4% έως 5%, πιέζοντας τα χαµηλότερα εισοδήµατα,
τους πιο αδύναµους πολίτες και οπωσδήποτε θα χρειαστούν
µέτρα, αν δεν επανέλθουµε στο 0,8% που εκτιµάει ο προϋπολο-
γισµός για το 2022.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν παραγνωρίζει ότι ο
προϋπολογισµός που συζητάµε θα ψηφιστεί σε ένα κλίµα παγ-
κόσµιας αβεβαιότητας και διεθνών πιέσεων τόσο από την παν-
δηµία, όσο και από την κρίση. Μέσα σ’ αυτό το κλίµα, όµως, η
ελληνική οικονοµία επιτυγχάνει φέτος τους υψηλότερους ρυθ-
µούς ανάπτυξης και του χρόνου ένα ποσοστό ανάπτυξης που θα
είναι και πάλι από τους υψηλότερους στην Ευρώπη. Πρέπει, είναι
αναγκαίο, οπωσδήποτε να επιστρέψουµε στην πλήρη κανονικό-
τητα, ώστε να επιτευχθούν ρυθµοί διαρκούς ανάπτυξης. Τότε και
µόνο τότε θα έχουµε αφήσει πίσω µας οριστικά την κρίση. Ο προ-
ϋπολογισµός αναζωογονεί την ελπίδα της οικονοµικής ανάπτυ-
ξης, γι’ αυτό και τον στηρίζω µε την ψήφο µου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 έχει κατατεθεί και συ-
ζητείται υπό καθεστώς διπλής «πανδηµίας», κρίσης υγειονοµικής
και οικονοµικής. Στον προϋπολογισµό του 2022, όπως επίσης και
σε όλους τους προϋπολογισµούς, καταγράφονται αριθµοί. Οι
αριθµοί από µόνοι τους δεν λένε κάτι. Το ζήτηµα είναι πώς ερ-
µηνεύονται και τι υποκρύπτεται πίσω από αυτούς. 

Έτσι, ο προϋπολογισµός του 2022 προβλέπει «βελτιωµένο»
ρυθµό ανάπτυξης (4,5%) και επιπλέον υψηλή και απότοµη δηµο-
σιονοµική προσαρµογή, προκειµένου να περιοριστεί το έλλειµµα
και µάλιστα από το 7% στο 1,4% το 2023. Τι σηµαίνουν αυτοί οι
αριθµοί; Ο βελτιωµένος ρυθµός ανάπτυξης συνδέεται µε τα δη-

µοσιονοµικά µέτρα στήριξης που ελήφθησαν κατά τη διάρκεια
της πανδηµίας, µέχρι τώρα, και το «άνοιγµα» της οικονοµίας µετά
το παρατεταµένο καθεστώς lockdown, δηλαδή το καθεστώς δια-
κοπής της οικονοµικής δραστηριότητας για τη µεγαλύτερη διάρ-
κεια του έτους 2021.

Η ανάπτυξη σχεδιάζεται για τους µεγάλους, τους ισχυρούς και
τους ολίγους. Δεν αφορά τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία, τους
εργαζόµενους, τους νέους, τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, την
περιφέρεια οι οποίες βρίσκονται στο στόχαστρο της κυβερνητι-
κής πολιτικής, όπως αποτυπώνεται στα προγράµµατα και τα αν-
τίστοιχα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Σε αυτά περιλαµβάνονται το
εθνικό σχέδιο «Ελλάδα 2.0» και το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας, που έχουν καταρτιστεί βάσει του σχεδίου Πισσαρίδη,
το οποίο έχει σαφή νεοφιλελεύθερο προσανατολισµό. Η δηµο-
σιονοµική προσαρµογή αυτής της τάξης και έκτασης σηµαίνει
συνέχιση και ενίσχυση της πολιτικής λιτότητας και περαιτέρω
επιβάρυνση για τους πολλούς.

Ο προϋπολογισµός δεν περιλαµβάνει κάποιο ουσιαστικό νέο
µέτρο για να καταπολεµηθεί η ακρίβεια, όταν µάλιστα η επιβά-
ρυνση των πολιτών, των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, από
την αύξηση των τιµών του ηλεκτρικού ρεύµατος και του φυσικού
αερίου συµπαρασύρει και τις τιµές των πρώτων υλών (για τις επι-
χειρήσεις) και των ειδών ευρείας κατανάλωσης (για τα µικροµε-
σαία νοικοκυρι). Από πλευράς µας, είναι γνωστό ότι για την
αντιµετώπιση της ακρίβειας έχουν προταθεί ενδεικτικά: η µείωση
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στην ενέργεια και η αύξηση του
κατώτατου µισθού. 

Η επίθεση στο κοινωνικό κράτος, στην εργασία και στη µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα που είχε αρχίσει από τότε που η Νέα
Δηµοκρατία, κύριοι της κυβερνητικής παράταξης, είχε αναλάβει
τη διακυβέρνηση, συνεχίζεται στερώντας από τις παραπάνω κοι-
νωνικές κατηγορίες και τους αντίστοιχους τοµείς οικονοµικής
δραστηριότητας τους απαραίτητους πόρους. 

Μηδενίζονται τα ήδη ανεπαρκή µέτρα στήριξης που είχαν λη-
φθεί κατά το χρονικό διάστηµα της πανδηµίας. Οι συνολικές δα-
πάνες για τον τοµέα της υγείας µειώνονται δραστικά κατά 820
εκατοµµύρια ευρώ, ενώ είναι βέβαιο ότι το έτος 2022 οι χρηµα-
τοδοτικές ανάγκες θα είναι αυξηµένες, λόγω της συνέχισης της
πανδηµίας και λόγω της µακράς µονοθεµατικής λειτουργίας των
νοσοκοµείων του ΕΣΥ, που έχουν καταστεί νοσοκοµεία µιας
νόσου. Η αναστολή της κανονικής λειτουργίας των νοσοκοµείων
έχει αναγκάσει τους µη covid ασθενείς να προσφεύγουν στον
ιδιωτικό τοµέα, εφόσον βέβαια έχουν την οικονοµική δυνατότητα.
Εξάλλου η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και τα κέντρα υγείας,
ιδίως αγροτικού τύπου, έχουν εγκαταλειφθεί. 

Έτσι, συνεχίζεται η καταστροφική διαχείριση της πανδηµίας
µε την αγνόηση των προτεραιοτήτων, που θεωρούνται απαραί-
τητες για την αντιµετώπιση των συνεπειών της. Δηλαδή, µε την
ενίσχυση του ΕΣΥ (την πρόσληψη µόνιµου υγειονοµικού προσω-
πικού την υπαγωγή τους στα βαρέα-ανθυγιεινά, την καταβολή
των δεδουλευµένων εφηµεριών και την επίταξη του ιδιωτικού
τοµέα κ.ά.). 

Σ’ αυτό το πλαίσιο η χώρα είναι «πρωταθλήτρια», µεταξύ των
δυτικών χωρών, στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλους τους δείκτες
που συνδέονται µε την πανδηµία, αυτούς των θανάτων, των δια-
σωληνώσεων και των κρουσµάτων. 

Η Κυβέρνηση κλιµακώνει την αντικοινωνική πολιτική της, συ-
νεχίζοντας να θεωρεί ότι η πανδηµία είναι προσωρινή, όπως θε-
ωρεί προσωρινά και τον πληθωρισµό και την ακρίβεια. Δεν
ενισχύει κρίσιµους τοµείς του κοινωνικού κράτους που είναι απα-
ραίτητοι για την ανάπτυξη και το κοινωνικό κράτος. Εκτός από
το ΕΣΥ, δεν ενισχύει τους ΟΤΑ, τον πρωτογενή τοµέα, τη µικρο-
µεσαία επιχειρηµατικότητα, τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
την ελληνική περιφέρεια. Τη µακροπρόθεσµη και όχι µόνο στρα-
τηγική, σε όλους τους τοµείς, την αφήνει στις αγορές. 

Ο κατώτατος µισθός παραµένει καθηλωµένος, παρά τις προ-
εκλογικές εξαγγελίες της Νέας Δηµοκρατίας. Η αύξηση 2% που
προβλέπεται είναι προσχηµατική. Με αυτή δεν καλύπτονται ούτε
στο ελάχιστο το κόστος της ακρίβειας και οι ανάγκες των νοικο-
κυριών.

Και ταυτόχρονα, οι άµεσοι και έµµεσοι φόροι που προβλέπον-
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ται αυξηµένοι σε ποσοστό διπλάσιο της αύξηση του ΑΕΠ, πλήτ-
τουν και θα πλήξουν τα λαϊκά στρώµατα, το εισόδηµα των οποίων
αποτελεί και την κύρια πηγή φορολόγησης. Το κόστος θα είναι
δυσβάσταχτο γι’ αυτά.

Η Κυβέρνηση επιβάλλει δυσµενέστερους όρους στον κόσµο
της εργασίας. Οι αντεργατικοί νόµοι ήδη παράγουν αρνητικά
αποτελέσµατα µε τη µείωση των αποδοχών, τις ανεξέλεγκτες
απολύσεις, την εντατικοποίηση της ελαστικής εργασίας χαµηλού
κόστους. Επιπλέον, το 2022 ξεκινά και η εφαρµογή της αντια-
σφαλιστικής µεταρρύθµισης που εκχωρεί την επικουρική ασφά-
λιση στα ιδιωτικά συµφέροντα. 

Κι έρχοµαι τώρα στην πολύπαθη ελληνική περιφέρεια. Το σύ-
νολο των πολιτικών της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αφή-
νει στο περιθώριο την ελληνική περιφέρεια, την ελληνική επαρχία.
Η ενίσχυση των κοινωνικών ανισοτήτων συµπληρώνεται µε αυτήν
των περιφερειακών και των ενδοπεριφερειακών ανισοτήτων. Η το-
πική αυτοδιοίκηση, ιδιαίτερα αυτή που αναφέρεται στην περιφέ-
ρεια, πλήττεται µε τη συρρίκνωση της οικονοµικής αυτοτέλειας
των ΟΤΑ, η οποία παγιώνεται µε τον προϋπολογισµό . Σ’ αυτό το
πλαίσιο, η τοπική αυτοδιοίκηση καλείται να δηµιουργήσει πλεονά-
σµατα –αν είναι δυνατόν!!!- και µάλιστα όταν παρά την κλιµατική
κρίση και τα ολοένα και συχνότερα ακραία φυσικά φαινόµενα, η
σχετική ειδική επιχορήγηση προβλέπεται να ανέλθει στα 2 εκα-
τοµµύρια ευρώ, ποσό που υπολείπεται κατά πολύ του ποσού των
12,3 εκατοµµυρίων ευρώ του έτους 2021. Στον αγροτικό τοµέα τα
στοιχεία του κόστους παραγωγής έχουν εκτοξευθεί. Τα µέτρα αν-
τιµετώπισής του είναι αποσπασµατικά και ανεπαρκή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πληγείσες από τις πυρκαγιές
του καλοκαιριού περιοχές της Γορτυνίας και της Μεγαλόπολης
του Νοµού Αρκαδίας ακόµη περιµένουν την υλοποίηση των στοι-
χειωδών µέτρων θωράκισης, στήριξης, αποκατάστασης και πρό-
ληψης, σε αντίθεση µε όσα ελέχθησαν ή µάλλον δεν ελέχθησαν
από τον αρµόδιο Υπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ (για θέµατα
κρατικής αρωγής και αποκατάστασης από φυσικές καταστρο-
φές). Είναι γεγονός ότι οι άνθρωποι στις περιοχές αυτές είναι ξε-
χασµένοι, αισθάνονται ξεχασµένοι και βέβαια βρίσκονται σε
απόγνωση. 

Εν τέλει, ολοκληρώνοντας, αναφέρω ότι ο προϋπολογισµός κι-
νείται στο γνωστό πλαίσιο της εικονικής πραγµατικότητας που
προβάλλεται από την Κυβέρνηση και τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης ή µάλλον µαζικής εξαπάτησης που τη στηρίζουν. Το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έχει σχεδιαστεί ώστε να απο-
κλείει τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα από τη χρηµατοδό-
τηση, στηρίζεται σε αντεργατικά µέτρα και, βέβαια, δεν διαθέτει
πόρους για την υγεία και γενικότερα το κοινωνικό κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Ο προϋπολογισµός στηρίζεται σε ανύπαρκτα δεδοµένα και δεν

περιλαµβάνει πρόνοιες για τις σηµερινές και µελλοντικές αβεβαι-
ότητες. Η πανδηµία, ιδιαίτερα στην Ελλάδα, εξελίσσεται ανησυ-
χητικά. Οι απώλειες από την ύφεση που προκλήθηκε φαίνεται ότι
θα είναι µόνιµες και όχι παροδικές, όπως µε αλαζονεία υποστη-
ρίζετε κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Συνεχίζετε να ασκείτε πο-
λιτική µε βαρύγδουπες εξαγγελίες, επικοινωνιακά τεχνάσµατα
και πολιτική εξαπάτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ. Ξέρετε ότι είµαστε σε πολύ αυστηρό πλαίσιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Μέσω του προϋπολογισµού του 2022 η Κυβέρνηση επιβάλλει

στην κοινωνική πλειοψηφία να πληρώσει την ανάπτυξη των ολί-
γων, των ισχυρών, δηλαδή εκείνων που τη στηρίζουν ενισχύον-
τας περαιτέρω τις κοινωνικές, περιφερειακές και
ενδοπεριφερειακές ανισότητες. Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι ο χρόνος

είναι επτά λεπτά και ειπώθηκε από την αρχή της συνεδρίασης ότι
θα κρατηθεί αυστηρά για να µπορέσει να εξαντληθεί ο κατάλο-
γος.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κανέλλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν αρχίσει κάποιος να αναλύει

τους αριθµούς του προϋπολογισµού, θα απελπιστεί. Θα βρεθεί
ενδεχοµένως σε µία διαρκή εντατική εκτός ΜΕΘ, για να µπορέσει
να θεραπεύσει το ένα εκατοµµυριοστό των ελπίδων του για καλύ-
τερη ζωή. Και µιλάω για την πλειονότητα. Δεν µιλάω για τους λί-
γους. Ούτως ή άλλως, τώρα τελευταία όλες οι µετρήσεις και όλες
οι έρευνες στον κόσµο δείχνουν, ακόµη και από τις κρίσεις σαν
την πανδηµία που είναι και παγκόσµιο αυτή τη στιγµή συµβάν και
γεγονός, ότι οι λίγοι δεν καταφέρνουν τίποτα άλλο παρά να πλου-
τίζουν. Και το λέω αυτό, συνοψίζοντας και κρατώντας µόνο ένα
νούµερο. Αν η Κυβέρνηση µε αυτόν τον προϋπολογισµό προβλέ-
πει ανάπτυξη γύρω στο 4,5%, µε τον ίδιο προϋπολογισµό η αύ-
ξηση του µέσου πραγµατικού µισθού είναι 0,2%. Κι ένα παιδί του
δηµοτικού µπορεί να καταλάβει τη διαφορά υπέρ ποίου και πώς
στήνεται αυτή η ιστορία που λέγεται «προϋπολογισµός». Κι ερχό-
µαστε εδώ κάθε χρονιά για να λέµε τα ίδια και τα ίδια, όσο το σύ-
στηµα παραµένει απολύτως το ίδιο, απολύτως καπιταλιστικό,
απολύτως στεγνό, απολύτως στηµένο υπέρ των λίγων. 

Αν ήθελε κάποιος την κατεύθυνση να την κατανοήσει, του χρει-
άζονται µόνο δύο παραδείγµατα. Κι όταν λέω «δύο παραδείγ-
µατα», πηγαίνουν στην ουσία και χτυπάνε το πρόβληµα στο
βάθος του. Έχουµε διαρκείς νοµοθετικές παρεµβάσεις τον τε-
λευταίο καιρό µε βάση τα γεγονότα που µονοπωλούν την προ-
σοχή στα µαζικά µέσα ενηµέρωσης. Όµως, κι εκεί στα µαζικά
µέσα ενηµέρωσης έχουµε τρεις νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Η
τελευταία είναι για το διαδίκτυο και τα εγκλήµατα στο διαδίκτυο.
Κι εκεί γίνεται επιλεκτική ταξική προσέγγιση. Φωτίζονται αυτά
που πρέπει να φωτιστούν. Δεν υπάρχει πράσινη ανάπτυξη που
να αφορά τα παιδιά που κάηκαν. Δεν υπάρχει συµπερίληψη που
είναι κοµµάτι της πρόνοιας, την οποία τόσο πολύ πλασάρει η Κυ-
βέρνηση, τη συµπερίληψη των ανθρώπων µε διαφορετικότητα οι
οποίοι θα ενταχθούν στην κοινωνία. Δεν υπάρχει «πράσινος θά-
νατος». Δεν µπορεί να πείτε ότι έχει συµπεριληφθεί το παιδί Ροµά
που κάηκε µαζί µε το αδερφάκι του, δεκατέσσερα άτοµα σε έναν
µικρό χώρο ο οποίος δεν είναι σκηνή, αλλά είναι τσιµέντο µέσα
στην καρδιά του αστικού ιστού και καίγεται γιατί δεν µπορεί να
ζεσταθεί. Δεν µπορείτε να του πείτε ότι αυτό το αφορά η πράσινη
ανάπτυξη και ότι θα ζεσταίνεται µε φθηνότερο ηλεκτρικό, διότι
όλες οι επενδύσεις για την πράσινη ανάπτυξη δεν έχουν στόχο
το νοικοκυριό και να φθηνύνει το ηλεκτρικό. Είναι πλέον βέβαιο!

Δεν µπορείτε να µιλήσετε την ίδια ώρα για κοινωνική ευαισθη-
σία, όταν δεν έχει υπάρξει ίχνος κοινωνικής ευαισθησίας για το
κοριτσάκι Ροµά οκτώ ετών λιωµένο από τη συρόµενη πόρτα που
χτυπιόταν σαν το σκουπίδι και δεν ασχολήθηκε κανένας όσο
έπρεπε, όταν έπρεπε και όπως έπρεπε, ούτε για τον άλλον του
ίδιου κοµµατιού της κοινωνίας που έφαγε τριάντα έξι σφαίρες
µέσα στα νιάτα του χωρίς να οπλοφορεί! Θα µου πεις «Από εκεί
θα ξεκινήσεις;». Ναι, από εκεί θα ξεκινήσω! Διότι πού θα την πάτε
την πρόνοια; Θα την πάτε την πρόνοια, για παράδειγµα, σε σχο-
λεία για παιδιά µε πραγµατικές ειδικές ανάγκες, για παιδιά µε
προβλήµατα σε ειδικά σχολεία, τα οποία τα µισά ανήκουν στους
δήµους, τα άλλα µισά εδώ, τα άλλα µισά εκεί, τα άλλα µισά πα-
ραπέρα; Θα την πάτε στης Ρόζας Ιµβριώτη το σχολείο µέσα στην
καρδιά του λεκανοπεδίου της Αθήνας στην Καισαριανή που έχει
δύο καµπινέδες, έναν για τα παιδιά και έναν για τους καθηγητές
και που πρέπει να διασχίσουν έναν χώρο µε λάσπη; Για ποια κον-
δύλια µιλάµε; Για ποια πράσινη ανάπτυξη µιλάµε; Υπάρχει πρά-
σινη ανάπτυξη στον εφιάλτη των ανθρώπων οι οποίοι βρίσκονται
αντιµέτωποι µε ένα φάσµα φτώχειας; 

Γίνεται τόση συζήτηση για τις ΜΕΘ, αλλά οι ΜΕΘ έχουν κό-
στος, είναι κοστολογηµένες. Μπορεί ο κ. Πέτσας πριν από πάρα
πολύ καιρό, δηλαδή πριν από δεκαπέντε, δεκαοκτώ µήνες, όταν
συζητιόταν η πρόταση του ΚΚΕ για να επιταχθούν οι ΜΕΘ και συ-
ζητιόταν το κόστος, να έλεγε ότι το κόστος της ΜΕΘ είναι 2.000
ανά ΜΕΘ. Υπάρχει, όµως, έρευνα από το πανεπιστήµιο της Κρή-
της και από τους Αγίους Αναργύρους που αποδεικνύει ότι το κό-
στος µίας ΜΕΘ είναι ανάµεσα στα 450 και 550 ευρώ! Όταν,
λοιπόν, βάζετε το κατώτατο κόστος για µία ΜΕΘ 450 ευρώ την
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ηµέρα, πείτε µου πώς µπορείτε να µιλήσετε για µη δηµόσιες
ΜΕΘ και να µιλήσετε για ιδιωτικές ΜΕΘ, έστω κι αν φτάσουµε
στα 350, που δεν είναι αλήθεια γιατί είναι πάνω από χιλιάρικο;
Ποιος συνταξιούχος µε 370 και 400 και 500 ευρώ σύνταξη µπορεί
να βγάλει πέρα µία µέρα στη ΜΕΘ από την τσέπη του; Και λέτε
ότι το σύστηµα είναι δηµόσιο και δωρεάν και µετράµε τις ΜΕΘ
«τρεις το λάδι, τρεις το ξύδι, έξι το λαδόξυδο», όταν αποδεικνύε-
ται ότι µε τετρακόσιες ΜΕΘ ανεξαρτήτως πανδηµίας το σύστηµα
φτάνει στο όριό του, σε πλήρη λειτουργία.

Άρα, είναι πραγµατικότητα αυτό που λέει ο Παγκόσµιος Ορ-
γανισµός Υγείας και φωνάζει το ΚΚΕ µήνες τώρα, πολύ πριν από
την πανδηµία, ότι µας λείπουν ΜΕΘ. Μα, οι ΜΕΘ δεν είναι το κό-
στος µόνο στα µηχανήµατα. Είναι το κόστος στο προσωπικό σε
βάρδια εικοσιτετράωρης λειτουργίας!

Όταν, λοιπόν, πάµε εκεί, για ποια υγεία και για ποια πρόνοια
να καθίσει να µιλήσει κάποιος όταν µιλάτε για θηριώδη κόστη;
Μα, τα θηριώδη κόστη συνοδεύονται από την αντίληψη για τα
θηριώδη κέρδη. Γιατί να µην φτιάξει ο άλλος ιδιώτης ΜΕΘ, όταν
µπορεί να βγάζει δυο χιλιάρικα τη µέρα, µε πραγµατικό κόστος
στο κρατικό νοσοκοµείο 4,5 εκατοµµύρια;

Ποιος δεν θέλει να βγάλει 1500 ευρώ την ηµέρα κέρδος όταν
είναι µεγαλοκαπιτάλας; Γιατί, λοιπόν, να εκπαιδεύσουµε τέτοι-
ους;

Ενάµιση χρόνο στην πανδηµία τι έγινε για να υπάρξουν οι κα-
τάλληλοι άνθρωποι να επανδρώσουν τις ΜΕΘ; 

Άκουγα σήµερα το πρωί ερχόµενη εδώ τον Πρωθυπουργό να
διατείνεται πόσο ευτυχισµένος είναι που κλείσαµε τη συµφωνία
να µπορούµε να συµµετάσχουµε, ψήφιζαν οι Αµερικάνοι, πληρώ-
νουµε εµείς, στο δικό τους Κοινοβούλιο. Μπορούµε να αγορά-
σουµε, λέει, F35. 

Γιατί κανένας από εσάς δεν είναι περήφανος; Μόνο οι κοµµου-
νιστές θα ήταν περήφανοι αν από τα εργοστάσια τα δικά µας ή
από τα εργοστάσια τα ξένα ή από λεφτά που έχει πληρώσει από
το υστέρηµα του ο ελληνικός λαός στα λιµάνια κάτω αντί να κα-
τεβαίνουν µηχανισµοί για να χτυπήσουν τους ναυτεργάτες άνοι-
γαν οι µπουκαπόρτες και έβγαιναν ασθενοφόρα έτσι ώστε σε
κάθε γωνιά της Ελλάδας που είναι αποκλεισµένοι να είναι κινητές
µονάδες αντιµετώπισης θεραπείας, να πηγαίνουν σε χωριά µε
πραγµατικό τρόπο και όχι σαν και αυτόν που πήγε πάνω στην
Ελασσόνα να κάνει εµβολιασµούς και δεν είχε τον κατάλληλο
αριθµό εµβολίων και τους έστελναν πίσω στην Ελασσόνα αυτούς
που ήταν από πάνω στο χωριό. 

Αυτά έπρεπε να περιµένουµε. Αυτά έπρεπε να περιµένουµε
από έναν προϋπολογισµό που θέλει να διατείνεται ξαφνικά ότι
είναι φιλολαϊκός. Μα, για να είσαι φιλολαϊκός πρέπει να απέχεις
πολύ από τον λαό για να τον βλέπεις ως φίλος από µακριά και
από ψηλά. Αυτό κάνει ο προϋπολογισµός βλέπει τον λαό από µα-
κριά και από ψηλά, αποκοµµένος από την πραγµατικότητα, του
επιφυλάσσει ψίχουλα µαζί µε την υποχρέωση να πανηγυρίζει που
τα παίρνει. 

Λοιπόν, η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή. Μπορεί ο κόσµος
να περιµένει; Όχι, θα είναι στους δρόµους. Θα είναι σήµερα στις
18:00’ εδώ. Θα είναι και σήµερα και αύριο και µεθαύριο και πα-
ραµεθαύριο στους δρόµους, στις πλατείες να διαµαρτύρεται τη-
ρώντας τα µέτρα ασφαλείας, φορώντας µάσκα, ωρυόµενος για
αυτά που δικαιούται στην πραγµατικότητα. Γιατί εξόρυξη ελπί-
δων πάνω σε σωρούς από πτώµατα δεν µπορείτε να κάνετε! 

Αυτό λέγεται καπιταλιστική τυµβωρυχία. Ήταν, είναι και θα είναι
ενάντια στη νοηµοσύνη, την υγεία και το µέλλον των λαών. Δανεί-
ζεστε από το µέλλον. Κοινωνία που σκοτώνει τα παιδιά της συµ-
περιλαµβανόµενα τάχα µου δήθεν στον γενικό πληθυσµό και
στους γενικούς νεκρούς δεν δικαιούται να µιλάει κοιτώντας τον
λαό στα µάτια. Γι’ αυτό και ο λαός θα γυρίσει την πλάτη, θα βγει
στον δρόµο και θα το διεκδικήσει µέχρι την τελευταία στιγµή. Και
µέσα σ’ αυτόν τον λαό θα βρείτε πάντα κοµµουνιστή. Καπιταλιστή
δεν πρόκειται να βρείτε ποτέ, αυτοί συνήθως περιµένουν στο τα-
µείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Παππάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, η διαδικασία της κύρωσης προϋπολογισµού αποτελεί κάθε
χρόνο µία από τις κορυφαίες διαδικασίες για την Εθνική µας Αν-
τιπροσωπεία. Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό, όµως, δεν
αποτυπώνει αυστηρά και µόνο δείκτες και αριθµούς. Αποτυπώνει
τον τρόπο που βλέπει το κάθε κόµµα την οικονοµία και την κοι-
νωνία. Αποτυπώνει το πώς βλέπει η κυβέρνηση το επόµενο έτος
και κατ’ επέκταση το µέλλον. Αποτυπώνει αν θέλετε τη γενικό-
τερη φιλοσοφία που έχουν όλα τα κόµµατα.

Θα προσπαθήσω µε συντοµία να αποδείξω γιατί η Κυβέρνηση
αντιµετωπίζει το µέλλον µε ρεαλισµό, αλλά και αισιοδοξία, µε φι-
λελεύθερο προσανατολισµό, αλλά και κοινωνικό πρόσηµο, γιατί
είναι ένας προϋπολογισµός µε αφετηρία στο παρελθόν και προ-
ορισµό στο µέλλον και τελικά γιατί η Αντιπολίτευση δεν µπορεί
να παρακολουθήσει το σκεπτικό της Κυβέρνησης και να αντιλη-
φθεί τις προοπτικές της Ελλάδος στην αυγή του τρίτου αιώνα
ζωής του κράτους µας. Σε καµµία περίπτωση δεν θέλω να σας
κατηγορήσω. Ίσα - ίσα να σας βοηθήσω θέλω, έτσι ώστε να δι-
ευρύνεται τους ορίζοντές σας. Πραγµατικά µόνο καλό θα σας
κάνει, πιστέψτε µε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο περσινός προϋπολογισµός
έχει χαρακτηριστεί ως ένας οδικός χάρτης για την έξοδο από την
κρίση του κορωνοϊού. Εµείς οι ίδιοι είχαµε παραδεχθεί ότι δεν
τον είχαµε φανταστεί έτσι, αλλά ήταν προσαρµοσµένος στις
ανάγκες µιας πανδηµίας, ενός παγκόσµιου φαινοµένου που επη-
ρέασε την οικονοµία, την κοινωνία και την ίδια µας την ζωή. Επι-
κρίθηκε σκληρά από την Αντιπολίτευση. Παρ’ όλα αυτά
διαµορφώσαµε το τρίτο µεγαλύτερο πακέτο στήριξης της οικο-
νοµίας ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωζώνη µετά την Ιταλία και
τη Γερµανία και το τέταρτο παγκοσµίως µετά τις Ιταλία, Γερµα-
νία, Ιαπωνία σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση του Ευρωπαϊκού Μη-
χανισµού Σταθερότητας. 

Η Αντιπολίτευση, εσείς κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, απλώς
ζητούσατε και το µόνο που κάνατε ήταν ανά έξι µήνες να δίνουµε
όλα τα χρήµατα που υπάρχουν χωρίς σχέδιο και χωρίς προγραµ-
µατισµό. 

Ας δούµε και τον πολύπαθο τοµέα της ανάπτυξης. Οι συντη-
ρητικές προβλέψεις αναθεωρήθηκαν και πλέον υπάρχει ελπίδα
ότι η χρονιά θα κλείσει µε ανάπτυξη µεγαλύτερη του 6,9%. Η Αν-
τιπολίτευση αυτό βέβαια δεν το σχολιάζει. Η Ελλάδα παρουσίασε
την καλύτερη επίδοση στην Ευρωζώνη σε επίπεδο ΑΕΠ τριµήνου
µε ανάπτυξη 13,4% και την δεύτερη καλύτερη σε επίπεδο ενια-
µήνου µε ρυθµό µεγέθυνσης 9,3%. Κάποιοι καλοθελητές σχολία-
σαν ότι από τη σύγκριση µε το 2020 που γίνεται δεν είναι
ικανοποιητικά τα νούµερα του 2020. Η αλήθεια είναι ότι φέτος
θα πλησιάσουµε το ΑΕΠ του ’19 και το 2022 θα υπερβούµε το
ΑΕΠ του ’19 κατά 1,7%. 

Ένας τοµέας που αποδεικνύει την άβυσσο που χωρίζει την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη µε τον
ΣΥΡΙΖΑ του Αλέξη Τσίπρα είναι η φορολογία και η διαµόρφωση
ενός περιβάλλοντος σταθερότητας και οικονοµικής ανάπτυξης.
Η προσήλωση της Κυβέρνησης στην µείωση των φόρων είναι
διαρκής τόσο πριν όσο και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και
αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό. 

Ενδεικτικά αναφέρω επέκταση ως το τέλος του ’22 της απαλ-
λαγής από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης, µείωση κατά τρεις
µονάδες των ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα, µείωση
του ποσοστού επιστροφής όλων των επιστρεπτέων προκαταβο-
λών, επέκταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις µεταφορές,
στην εστίαση, στον καφέ, στα µη αλκοολούχα ποτά, στους κινη-
µατογράφους, στις θεατρικές παραστάσεις, συναυλίες και στο
τουριστικό πακέτο έως τον Ιούνιο του ’22, µείωση του συντελεστή
ΦΠΑ σε γυµναστήρια και σχολές χορού από το 24% στο 13%, µεί-
ωση του φόρου για τα µερίσµατα από το 10% στο 5%, µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα για το ’21 και το ’22
κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες, µείωση του φορολογικού συν-
τελεστή για τις επιχειρήσεις από 28% στο 24% και τώρα µε τον
προϋπολογισµό του ’22 στο 22%, µείωση της προκαταβολής
φόρου για τις επιχειρήσεις από το 100% στο 80% για το φορολο-
γικό έτος του 2021, µεσοσταθµική µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 22%,
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µείωση της προκαταβολής φόρου εισοδήµατος από επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα από το 100% στο 55% για τα φυσικά πρόσωπα
από το φορολογικό έτος του 2020, µείωση του εισαγωγικού φο-
ρολογικού συντελεστή για τα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο
9% για τα εισοδήµατα ως 10.000 ευρώ. 

Τόσες µειώσεις δεν τις βλέπετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης και κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ξέρετε γιατί δεν µπο-
ρείτε να τα καταλάβετε όλα αυτά; Γιατί είστε ιδεολογικά
αντίθετοι. Γιατί φορολογήσατε συνειδητά τη µεσαία τάξη και τον
ελληνικό λαό -και µάλιστα το οµολογήσατε- µε είκοσι εννέα φό-
ρους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύς λόγος έγινε για την υπο-
τιθέµενη µείωση των δαπανών για την υγεία. Πάλι λάθος πόρτα
χτυπήσατε. Οι δαπάνες για την υγεία στον προϋπολογισµό που
συζητάµε δεν µειώνονται, αντιθέτως αυξάνονται. Απλά έχετε ένα
πρόβληµα σοβαρό µε την αριθµητική και τα µαθηµατικά. Από τα
4 δισεκατοµµύρια το 2019 στα 4,8 δισεκατοµµύρια το 2020 στη
συνέχεια στα 5,2 δισεκατοµµύρια για το ’21 και καταλήγοντας
στα 5,3 δισεκατοµµύρια για το ’22. Δεν µπορείς να το πεις και
µείωση αυτό. Απλά µαθηµατικά είναι αρκεί να προσθέσετε τις
δαπάνες, τα κονδύλια του Ταµείου Ανάπτυξης ύψους 241 εκα-
τοµµύρια ευρώ, τα έσοδα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων κατά 75 εκατοµµύρια και τις έκτακτες δαπάνες ύψους
736 εκατοµµυρίων ευρώ. Και εδώ στη Βουλή µέσα το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας είπε ότι ό,τι χρειαστεί στο κοµµάτι της
υγείας θα το πράξουν και θα παρέχουν τα πάντα και δεσµεύτηκε
και ο ίδιος ο Υπουργός ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Σκυλακάκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα µου επιτρέψετε
να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα που αφορά τα Δωδεκάνησα, την
εκλογική µου περιφέρεια και τους κατοίκους της περιοχής που
µε εξέλεξαν και µε έστειλαν στη Βουλή να υπερασπιστώ το συµ-
φέρον και τα δίκαιά τους. Στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό
του 2020, τέτοιες µέρες του 2019, έθεσα για πρώτη φορά υπ’
όψιν του οικονοµικού επιτελείου την ανάγκη επιστροφής των µει-
ωµένων φορολογικών συντελεστών για τα Δωδεκάνησα. 

Είναι το ιστορικό προνόµιο της ακριτικής Δωδεκανήσου, που
εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, παραδώσατε
αµαχητί στους δανειστές, για να παίζετε τότε, αν θυµάστε καλά,
µε τη διαπραγµάτευση. 

Το ίδιο έπραξα και στην περσινή συζήτηση για τον προϋπολο-
γισµό. Κάποιοι τότε το χαρακτήρισαν ως «λαϊκίστικο αίτηµα». Σή-
µερα, από το ίδιο Βήµα, µπορώ να πω ότι αισθάνοµαι δικαιωµένος
για την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Μπορώ
να πω ότι είµαι πολύ υπερήφανος που βοήθησα όσο µπορούσα
στην επίτευξη µιας ιστορικής συµφωνίας για τα Δωδεκάνησα και
στην αποκατάσταση µιας µεγάλης αδικίας. 

Η πρόταση της οδηγίας, όπως υιοθετήθηκε από τα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατοχυρώνει τη δυνατότητα της Ελ-
λάδος για εφαρµογή ειδικών µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ έως
30% σε µόνιµη βάση για τα νησιά του Αιγαίου. Είναι ένα εργαλείο
στα χέρια της Κυβέρνησης, το οποίο θα χρησιµοποιήσει όταν το
επιτρέψουν µόνο µε δηµοσιονοµικά δεδοµένα, πάντα προς όφε-
λος των πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, σε µισό λεπτό. Σας ευχαριστώ
πολύ.

Ο προϋπολογισµός του 2022 είναι ένας προϋπολογισµός που
µπορεί να µας βγάλει µε ασφάλεια από την κρίση πανδηµίας.
Χωρίς φορολογικές επιβαρύνσεις, µε µειωµένη ανεργία, µε ανά-
πτυξη οικονοµίας και µιας κοινωνίας, που είναι χρέος µας να κά-
νουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να µας ευηµερήσει. Κι
όπως είπε ο αρχαίος ρήτορας Ισοκράτης, «το µέλλον σου θα
είναι καλό, αν τακτοποιήσεις καλά το παρόν». Το παρόν όχι απλά
δεν µπορείτε να το τακτοποιήσετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης, αλλά ούτε καν να το αντιληφθείτε. Στο µέλλον δεν
έχετε θέση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο, τώρα, έχει ο κ. Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Η συζήτηση του φετινού προ-

ϋπολογισµού γίνεται, δυστυχώς, στη σκιά της πανδηµίας του κο-
ρωνοϊού. Ένας ακόµα Υπουργός, ο Υπουργός Οικονοµικών,
«σφύριξε», κήρυξε το τέλος της πανδηµίας, λέγοντας ότι αυτός
είναι ο πρώτος προϋπολογισµός, ο οποίος θα µας οδηγήσει στο
πέρας της πανδηµίας. Χαρακτήρισε τον προϋπολογισµό αναπτυ-
ξιακό, ωφέλιµο, πλούσιο για την πλειοψηφία της κοινωνίας. 

Είναι αλήθεια, όµως, έτσι; Δυστυχώς! Δυστυχώς, για την πλει-
οψηφία της κοινωνίας, τα πράγµατα είναι ακριβώς στον αντί-
ποδα. Δεν διανύουµε το τελευταίο µίλι της πανδηµίας, όπως ο
Πρωθυπουργός σας, ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης, ανακοί-
νωσε πριν ενάµιση χρόνο από Βήµατος Βουλής, αλλά βρισκόµα-
στε στον σκληρό πυρήνα της πανδηµίας. Και µάλιστα, ο σκληρός
πυρήνας της πανδηµίας, όταν έχουµε τόσες απώλειες συναν-
θρώπων µας καθηµερινά κι εσείς πετάτε χαρταετό, γίνεται µε τον
προϋπολογισµό να γράφει λιγότερες παροχές, λιγότερα χρή-
µατα για την υγεία. 

Έρχονται οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και ανακοινώ-
νουν, λένε ότι έχουµε αύξηση προϋπολογισµού. Λένε, όµως, ψέ-
µατα σκληρά ψέµατα. Φωνάζουν το non paper της Νέας
Δηµοκρατίας από Βήµατος της Βουλής και δεν αναγνωρίζουν ότι
έχει καταγραφεί στον προϋπολογισµό -ο ίδιος ο Υπουργός το
έχει πει- µείωση των χρηµάτων για την πανδηµία. 

Όµως, επιτρέψτε µου να επανέλθω στην αρχική µου τοποθέ-
τηση για τις ΜΕΘ και να αναφέρω mot a mot, λέξη-λέξη, ορισµέ-
νες δηλώσεις κάποιων αξιωµατούχων και από τα Πρακτικά της
Βουλής, αυτά που ο κ. Μητσοτάκης είπε. 

Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Γεραπετρίτης: «Αν είχαµε πέντε
χιλιάδες ΜΕΘ, θα σήµαινε πως θα είχαµε πολύ µεγαλύτερο
αριθµό νεκρών». Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Σκέρτσος –ο δικός
σας Υπουργός, τον υποστηρίζετε, έρχεστε εδώ και υποστηρίζετε
αυτούς τους ανθρώπους-: «Δεν υπάρχει λόγος να δηµιουργή-
σουµε ένα πολυτελές σύστηµα υγείας».

Ο κ. Μητσοτάκης, πριν δεκαπέντε ηµέρες, από αυτό το Βήµα,
του Βήµατος της Βουλής: «Δεν έχουµε ενδείξεις ότι έχουµε µε-
γαλύτερη θνησιµότητα σε ασθενείς που βρίσκονται εκτός µονά-
δων εντατικής θεραπείας». 

Και επειδή ο κ. Μπουκώρος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
ήρθε και µίλησε για αξιοπιστία της Κυβέρνησης και του Μητσο-
τάκη, σας λέω ευθαρσώς: Είστε αναξιόπιστοι! Είστε αναξιόπιστοι
και λέτε ψέµατα από Βήµατος Βουλής. Διότι ο Σωτήρης, ο αγα-
πητός σας Σωτήρης, τον οποίον εσείς αποκαλείτε «Σωτήρη», εγώ
θα τον αποκαλέσω «κ. Τσιόρδα», ο οποίος είναι επικεφαλής της
Επιτροπής των Λοιµωξιολόγων –αυτός ο οποίος σας λέει διά-
φορα πράγµατα εδώ και δύο χρόνια, περίπου, για την διαχείριση
της πανδηµίας- ο κ. Σωτήρης, λοιπόν, ο κ. Τσιόρδας, παρέδωσε
αρχές Μαΐου µία µελέτη στον κ. Μητσοτάκη, όπου αποδείκνυε
το ακριβώς αντίθετο, ότι η θνητότητα εκτός µονάδων εντατικής
θεραπείας φτάνει το 87%. Επίσης, από αυτή τη µελέτη προκύπτει
αβίαστη η ανάγκη για στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
σε γιατρούς, νοσηλευτές, ανθρώπους, οι οποίοι θα µπορούσαν
να διαχειριστούν τον κορωνοϊό.

Αναξιόπιστος, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης! Αναξιόπιστη η Κυβέρ-
νησή σας! Ψεύτες είστε! Κι έρχεστε κι εσείς από Βήµατος Βου-
λής τώρα να επιτείνετε τα ψέµατά σας στη συζήτηση για τον
προϋπολογισµό. 

Ευελπιστώ ο κ. Μητσοτάκης, που θα έρθει το Σάββατο εδώ,
να ζητήσει µια συγγνώµη από τον ελληνικό λαό, να κοιτάξει τον
ελληνικό λαό στα µάτια και να ζητήσει µια συγγνώµη για τα ψέ-
µατα που ξεστόµισε από Βήµατος Βουλής. Το οφείλετε στις δε-
καεννιάµισι χιλιάδες συνανθρώπους µας, οι οποίοι έχουν χάσει
τη ζωή τους, στις οικογένειές τους, αλλά και σε όλους όσους
υγειονοµικούς όχι µε χειροκροτήµατα, αλλά καθηµερινά δίνουν
τη µάχη εναντίον του κορωνοϊού. 

Οι Υπουργοί Οικονοµικών, η ηγεσία του Υπουργείου Οικονο-
µικών, στις επιτροπές -εγώ συµµετέχω στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών- είπαν ότι το πρωτογενές έλλειµµα, για φέτος, θα ανέλθει
στο 2010. Ξέρετε, όσοι έχουµε µνήµη, κι εγώ, δυστυχώς για
εσάς, έχω καλή µνήµη, θα σας πω ότι έρχεται αβίαστα στη µνήµη
µου το έτος 2009, όπου το πρωτογενές έλλειµµα είχε ακριβώς
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το ίδιο ποσοστό. Ήµασταν στο 10%, µε ποσοστό ανάπτυξης και
τότε. 

Αν, λοιπόν, τοποθετήσουµε δίπλα-δίπλα το πρωτογενές έλ-
λειµµα, την έκρηξη του πληθωρισµού, την οποία αναγνωρίζετε –
άλλο αν ο Υπουργός Ανάπτυξης λέει ότι δεν υπάρχει πρόβληµα-,
την αύξηση των τιµών όλων των αγαθών, των αναγκαίων αγαθών,
για να ζήσουν και να ζεσταθούν οι άνθρωποι στη χώρα και την
περαιτέρω φτωχοποίηση του ελληνικού λαού, της κοινωνικής
πλειοψηφίας, δυστυχώς, θα πω ότι για την κοινωνική πλειοψηφία
–όχι για εσάς- το µέλλον είναι δυσοίωνο. 

Η έκρηξη, λοιπόν, ανάπτυξης, την οποία υπόσχεται ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης οδηγεί όχι σε αντιστοίχιση την αύξηση του κατώ-
τατου µισθού –γιατί να σας ενηµερώσω ότι εκλεγήκατε στην
Κυβέρνηση υποσχόµενοι ότι θα έχουµε το διπλάσιο ποσοστό αύ-
ξησης του κατώτατου µισθού, σε σχέση µε την ανάπτυξη-, καθώς
έρχεστε να αυξήσετε τον κατώτατο µισθό κατά 2%! Έτσι ανακοί-
νωσε ο κ. Μητσοτάκης, ο αναξιόπιστος κ. Μητσοτάκης.

Καταλαβαίνει, λοιπόν, κανείς ότι η ανάπτυξη, την οποία υπό-
σχεστε στον ελληνικό λαό, δεν αφορά τον ελληνικό λαό, αλλά
ορισµένους φίλους σας, για τους οποίους τοποθετείτε όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα, εν µέσω πανδηµίας, δίνοντάς τους τη δυ-
νατότητα να πλουτίσουν έτι περαιτέρω.

Ο ν.2611 έχει την υπογραφή της συντρόφισσας Έφης Αχτσιό-
γλου –είχα την τιµή να συνδράµω στο Υπουργείο Εργασίας
εκείνη την περίοδο-, είναι ο νόµος για τη µόνιµη θεσµοθέτηση
της δέκατης τρίτης σύνταξης. Εσείς, το 2019, όταν εκλεγήκατε,
ήρθατε και την καταργήσατε τη σύνταξη αυτή. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κάντε ησυχία να ακούσετε.

Κάντε ησυχία θα τα ακούσετε!
Το 2016 είχαµε 1.629.000.000 κοινωνικό µέρισµα. Το 2017 εί-

χαµε 2.750.000.000 κοινωνικό µέρισµα. Το 2018 είχαµε
3.780.000.000 κοινωνικό µέρισµα. Τι κάνατε εσείς; Καταργήσατε
την παροχή του κοινωνικού µερίσµατος και ήρθατε φέτος να νο-
µοθετήσετε περίπου 300 εκατοµµύρια για τον ελληνικό λαό.
Τόσα θεωρείτε ότι είναι το βοήθηµα, ότι έτσι θα βοηθήσετε τον
ελληνικό λαό. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, επειδή είστε αναξιόπιστοι και
εσείς και ο Πρωθυπουργός, επειδή από αυτό το Βήµα λέτε µονί-
µως ψέµατα και εσείς και η Κοινοβουλευτική Οµάδα –γιατί έτσι
σας έχει τάξει ο κ. Μητσοτάκης και στον ελληνικό λαό-, καταψη-
φίζουµε τον προϋπολογισµό αυτόν. Δεν αφορά την κοινωνική
πλειοψηφία. 

Ο προϋπολογισµός που θα ψηφιστεί από τις προοδευτικές δη-
µοκρατικές δυνάµεις της χώρας το επόµενο διάστηµα µετά από
εθνικές εκλογές θα είναι ένας προϋπολογισµός που θα αφορά
και θα βοηθά την κοινωνική πλειοψηφία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ κι
εγώ, κύριε συνάδελφε.

Υπενθυµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο χρόνος της οµιλίας είναι
επτά λεπτά µε µια ελάχιστη ανοχή.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Γε-
ωργιάδης για δέκα λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. Εύχοµαι
καλά Χριστούγεννα και καλές γιορτές σε όλους τους συναδέλ-
φους και σε όλους τους Έλληνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούω εδώ και αρκετή ώρα
υποµονετικά τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης και την κρι-
τική που ασκούν στον κρατικό προϋπολογισµό και στις οικονοµι-
κές επιδόσεις που έχει η Ελλάδα σήµερα. Οφείλω να σας πω ότι
αν αυτή είναι η κριτική που µας ασκείτε, απλώς µας κάνετε τη
ζωή πάρα πολύ εύκολη. Είναι κρίµα αυτό, γιατί είναι πάρα πολύ
χρήσιµο για την εκάστοτε κυβέρνηση να έχει µια αντιπολίτευση
που θέτει τα σωστά ερωτήµατα και τη σωστή κριτική. Είναι,
όµως, παντελώς αδύνατο να ασκήσεις σωστή αντιπολίτευση αν
δεν ζεις στην πραγµατικότητα. 

Έρχοµαι σ’ αυτά που άκουγα µόλις προηγουµένως από τον
συµπαθή κατά τα άλλα κύριο Μπάρκα. Διαφήµιζε τη µεγάλη «επι-

τυχία» του ΣΥΡΙΖΑ µε το κοινωνικό µέρισµα που έδινε κάθε τέλος
του χρόνου. Πράγµατι έδινε ένα, δύο, δυόµισι δισεκατοµµύρια.
Όλοι, όµως, όσοι ζήσαµε στην Ελλάδα την πενταετία ΣΥΡΙΖΑ,
καλώς θυµόµαστε ότι αυτό το µέρισµα ήταν ένα κλάσµα µόνο
του πολύ µεγάλου πρωτογενούς πλεονάσµατος, πολύ µεγαλύ-
τερο από τους στόχους που έθετε το µνηµόνιο, το οποίο φυσικά
επιτυγχανόταν µε απίστευτους φόρους –µην τους επαναλάβω-
σχεδόν σε οτιδήποτε έχει η Ελλάδα. 

Υπενθυµίζω απλώς για την ιστορία ότι το µνηµόνιο προέβλεπε
πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% και υπήρχε χρονιά που «πετύχατε»
-θα πω γιατί το βάζω σε εισαγωγικά- 6,5%. Αφού, δηλαδή, στραγ-
γίζατε την οικονοµία και τη ρευστότητά της όλο τον χρόνο όσο
περισσότερο µπορούσατε να το κάνετε, πραγµατικά ερχόσασταν
στο τέλος και δίνατε ένα µικρό κλάσµα. Φυσικά ο κόσµος δεν θυ-
µόταν το µικρό κλάσµα του Δεκεµβρίου. Θυµόταν την ανέχεια
και την πίεση που δεχόταν κατά τη διάρκεια του έτους και έτσι
χάσατε τις εκλογές. Είναι τόσο απλό. Αν δεν έχετε ακόµα κατα-
λάβει µετά από πέντε χρόνια ότι η οικονοµική πολιτική που
ασκούσατε µε το κοινωνικό µέρισµα όχι από ανάπτυξη, όχι από
τα περισσότερα χρήµατα που κέρδιζε η χώρα, αλλά από τους
περισσότερους φόρους, ήταν καταστροφικό για την Ελλάδα και
πρωτίστως για τον ΣΥΡΙΖΑ, απλώς µας κάνετε τη ζωή εξαιρετικά
εύκολη.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι εγώ που είµαι σ’ ένα Υπουργείο,
όπως και ο κ. Σκυλακάκης που είναι παρών –κυρίως οι δυο µας,
όλοι οι Υπουργοί, αλλά κυρίως εµείς του Υπουργείου Ανάπτυξης
και του Υπουργείου Οικονοµικών- έχουµε ένα πλεονέκτηµα και
µειονέκτηµα ταυτόχρονα. Αν θυµάστε όσοι είχατε ακούσει τις
προγραµµατικές µου δηλώσεις, εγώ το είδα από την αρχή ως
πλεονέκτηµα. Αυτά τα οποία κάνουµε είναι µετρήσιµα. Εδώ δεν
σηκώνει πολλή θεωρία και «σάλτσα». Ή φέρνουµε επενδύσεις ή
δεν φέρνουµε επενδύσεις. Ή απορροφούµε το ΕΣΠΑ ή δεν
απορροφούµε το ΕΣΠΑ. Ή έχουµε πρόοδο στην οικονοµική µας
ανάπτυξη σύµφωνα µε τους διεθνείς δείκτες ή δεν έχουµε. Δεν
µπορεί να ισχύουν και τα δύο σε παραγωγικά Υπουργεία, διότι –
επαναλαµβάνω- µας µετρά όχι µόνο η Αντιπολίτευση, αλλά µας
µετράνε οι αγορές, µας µετράει η Κοµισιόν, µας µετράει το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, µας µετράει η ΕΛΣΤΑΤ, µας µετράνε
όλοι µέχρι ευρώ και βλέπουν ακριβώς το τι έχουµε κάνει. 

Ακούω, ας πούµε το αµίµητο. Αυτό είναι πραγµατικά το αµί-
µητο που άκουσα. Υπήρχε συνάδελφος της Αντιπολίτευσης σή-
µερα πριν από λίγο που είπε, µας κατηγόρησε και κοιταζόµασταν
µε τον Θοδωρή και σταυροκοπιόµασταν, ότι «πώς θα κάνετε» –
λέει- «οικονοµική ανάπτυξη ενώ µειώνετε το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων;». Ρε παιδιά, ένα λεπτό. Ούτε τον προϋπο-
λογισµό δεν διαβάζουµε, τα νούµερα;

Καταθέτω -για να δει ο ελληνικός λαός- την πορεία του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων από το 2012 µέχρι το 2022. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Λέω, λοιπόν: 2015. Προσέξτε. Ο προϋπολογισµός σας είχε
στόχο το 3,6% του ΑΕΠ στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων.
2016, 3,6%. 2017, 3,4%. 2018, 3,5%. 2019, 3,1%. Ο προϋπολογι-
σµός αυτός που ψηφίζουµε τώρα, για τον οποίο κατηγορούµα-
στε ότι µειώνουµε το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, έχει
στόχο το 4,2%, ενώ ο τελευταίος δικός σας είχε το 3,1%, χωρίς
να υπολογίζουµε µέσα τις δαπάνες που θα γίνουν από το Ταµείο
Ανάκαµψης, που το αναβιβάζουν στο 5,9%. Δηλαδή εσείς κάνατε
προϋπολογισµό µε Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων 3,1% του
ΑΕΠ, εµείς καταθέτουµε τώρα προϋπολογισµό µε Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων 5,9% του ΑΕΠ και την ίδια στιγµή µάς κα-
τηγορεί η Αντιπολίτευση ότι µειώνουµε το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. 

Με συγχωρείτε, ρε παιδιά, δεν µπορεί να γίνει έτσι συζήτηση.
Να µας πείτε ότι το 5,9% είναι λίγο και ότι µπορεί να γίνει 10%
είναι ένα επιχείρηµα. Να µας πείτε ότι το µειώνουµε, ενώ το
έχουµε διπλασιάσει από την εποχή ΣΥΡΙΖΑ, µε συγχωρείτε, αλλά
αυτό πραγµατικά µόνο εσείς µπορείτε να το κάνετε, εκτός αν
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είστε απλώς άνθρωποι που δεν έχετε ανοίξει καµµία σελίδα του
προϋπολογισµού.

Έρχοµαι ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας σε αυτήν την
επί προϋπολογισµού συζήτηση για να σας πω τι έχει πετύχει το
Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων και γιατί πιστεύουµε ότι
θα επιτύχουµε απολύτως και τους εξαιρετικά φιλόδοξους στό-
χους ως προς τις επενδύσεις που θέτει ο προϋπολογισµός που
σε λίγο θα ψηφίσουµε.

Πάµε, λοιπόν. Όταν αναλάβαµε την ευθύνη τον Ιούλιο του
2019 και εγώ προσωπικά κατόπιν της εντολής του κυρίου Πρω-
θυπουργού ανέλαβα να έχω στην ευθύνη µου τον τοµέα των
επενδύσεων στην Ελλάδα, η Ελλάδα στον δείκτη της «Ernst and
Young» για την αξία στις άµεσες ξένες επενδύσεις –είναι ο µόνος
παγκόσµιος δείκτης που µετράει πενήντα δύο χώρες στην Ευ-
ρώπη ως προς την αξία στις άµεσες ξένες επενδύσεις- ήταν στη
θέση 35. Παραλάβαµε τη σκυτάλη από τους προηγούµενους και
στον µοναδικό δείκτη που µετράει αυτό στο οποίο εγώ έχω την
ευθύνη ήµασταν στη θέση 35. Πάρτε τον φετινό δείκτη. Είµαστε
στην πρώτη δεκάδα από το 35. Αυτό είναι µετρήσιµο. 

Όταν παραλάβαµε την ευθύνη τον Ιούλιο του 2019 κατόπιν της
εντολής του ελληνικού λαού και µέσα στον τοµέα της ευθύνης
µου ήταν η απορρόφηση του ΕΣΠΑ, η Ελλάδα ήταν στην απορ-
ρόφηση στη θέση 19. Πάρτε τον σηµερινό πίνακα της Κοµισιόν.
Η Ελλάδα είναι στη θέση 1 από τη θέση 19, δηλαδή πρώτη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Όταν παραλάβαµε την πολιτική ευθύνη του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων τον Ιούλιο του 2019, η Ελλάδα ποτέ στην
ιστορία της δεν είχε λάβει πρώτη την έγκριση του νέου ΕΣΠΑ σε
σχέση µε όλες τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πάρτε
το. Η Ελλάδα είναι µέχρι σήµερα η µόνη χώρα της οποίας έχει
εγκριθεί το νέο ΕΣΠΑ και θα είµαστε οι πρώτοι που θα βγάλουµε
τα νέα τοµεακά προγράµµατα απ’ όλες τις χώρες της Ευρώπης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Πάµε στις οικονοµικές επιδόσεις του κράτους µας. Έχει λεχ-
θεί, αλλά θα το ξαναπώ. Η Ελλάδα το 2020 είχε την πρόβλεψη
απ’ όλους τους θεσµούς και από την Κοµισιόν ότι λόγω της µε-
γάλης εξάρτησής µας από τον τουρισµό θα έχουµε τη µεγαλύ-
τερη ύφεση σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί ακριβώς το
ποσοστό του ΑΕΠ που εξαρτάται από τον τουρισµό στην Ελλάδα
είναι το διπλάσιο από αυτό των αµέσως επόµενων. Βάσει αυτού
και βάσει της πανδηµίας που σταµάτησε τα ταξίδια, τις αεροπο-
ρικές µεταφορές και τον τουρισµό, αυτόµατη πρόβλεψη όλων
ήταν ότι η Ελλάδα θα έχει τη µεγαλύτερη ύφεση σ’ όλη την Ευ-
ρωζώνη. Μάλιστα, ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν είχε βγει η πρώτη εκτίµηση,
είχε περίπου πανηγυρίσει. 

Η Ελλάδα ήταν τέταρτη από το τέλος. Αυτό είναι επιτυχία,
όταν µας είχαν στην πρόβλεψη τελευταίους µε διαφορά και
φέτος η Ελλάδα είναι η πρώτη σε επίπεδο τρίτου τριµήνου σε
ανάπτυξη σε όλη την Ευρωζώνη, σε επίπεδο εννεαµήνου η δεύ-
τερη και είναι πλέον απολύτως σαφές ότι η Ελλάδα µας θα τα
καταφέρει το έτος 2021. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.

Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Εγώ δεν θα πω νούµερο, δεν θέλω να πω νούµερο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, διότι τα νούµερα θα τα δούµε όταν λήξουν.
Θα σας πω, όµως, αυτό το οποίο σίγουρα θα γίνει. Θα είµαστε
µέσα στις τρεις µοναδικές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
θα έχουµε καλύψει σε έναν χρόνο όλη τη ζηµιά του 2020. Οι υπό-
λοιπες 24 χώρες δεν θα έχουν καταφέρει αυτό που θα έχει κα-

ταφέρει η µικρή Ελλάδα.
Όλα αυτά που λέµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι

θεωρίες, δεν είναι αν εγώ έχω τσιριχτή φωνή, δεν είναι αν ήµουν
τηλεβιβλιοπώλης, δεν είναι αν κάποιος µε συµπαθεί, δεν είναι αν
κάποιος µε αντιπαθεί, δεν είναι αν είµαι κοντός, δεν είναι αν είµαι
ψηλός. Είναι τα νούµερα.

Ε δεν µπορεί στον προϋπολογισµό να µην µιλάµε γι’ αυτά και
να ακούω όλα αυτά τα παλαβά που µου λέτε. Εκτός αν υπάρχει
µια παγκόσµια συνωµοσία. Εδώ δεν µιλάµε πια για λίστα Πέτσα.
Εδώ µιλάµε για µια λίστα που πιάνει την «J.P. MORGAN» που
προχθές έβγαλε µια έκθεση διθύραµβο για την ελληνική οικονο-
µία την «MORGAN STANLEY», την «UBF» που σας κατέθεσα προ-
ηγουµένως στα Πρακτικά, όλο τον διεθνή οικονοµικό τύπο, το
«BLOOMBERG», τους «FINANCIAL TIMES», που όλοι σιτίζονται
από τη λίστα Πέτσα. Αν αυτό πιστεύετε, συνεχίστε έτσι. Αλλά
µετά µην απορείτε γιατί σας ρίχνουµε δέκα και δώδεκα µονάδες
σε κάθε δηµοσκόπηση. Σας ρίχνουµε δέκα και δώδεκα µονάδες
γιατί µιλάτε σε άλλη πραγµατικότητα.

Ανεβαίνετε πάνω και αρχίζετε: «Η κοινωνική καταστροφή, η
ανέχεια, η φτώχεια». Βεβαίως, όλα αυτά υπάρχουν στην Ελλάδα.
Τώρα υπάρχουν; Δεν υπήρχε ανέχεια και φτώχεια επί του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Τώρα τα ανακαλύψατε; Το ζήτηµα στην πολιτική δεν είναι
αν υπάρχουν. Υπάρχουν. Πάµε προς το καλύτερο ή πάµε προς
το χειρότερο; Δεν ξέρετε ότι η ανεργία έχει πέσει στο χαµηλό-
τερο ρυθµό των τελευταίων δώδεκα ετών, που σηµαίνει πολύς
κόσµος βρήκε δουλειά; Αυτοί που σας ακούνε και βρήκαν δου-
λειά, τι νοµίζετε ότι λένε; Και εν πάση περιπτώσει, εάν υπήρχε
όλη αυτή η ανέχεια, όλη αυτή η φτώχεια, όλη αυτή η κοινωνική
καταστροφή, γιατί µας ψηφίζει ρε παιδιά ο κόσµος; Μαζόχες
είναι; Ζουν όλοι σε ανέχεια και φτώχεια και µας ψηφίζουν και µας
ξαναψηφίζουν; Πώς γίνεται; Άρα σοβαρευτείτε και κάντε µια
πραγµατική αντιπολίτευση.

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, σε µισό λεπτό, γιατί θέλω να το
πω αυτό, κυρίως για να το ακούσουν οι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας και να αισθανθούν υπερηφάνεια για τα αποτελέ-
σµατα της Κυβερνήσεώς µας. Εγώ ως ο πολιτικός υπεύθυνος
αυτού του Υπουργείου αισθάνοµαι πολύ υπερήφανος για τα νού-
µερα που θα σας πω τώρα, για να κάνουµε και τη σύγκριση.

Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Στον προϋπολογισµό του 2018 θέτουν ως
στόχο –στην αντίστοιχη, δηλαδή, συζήτηση του Δεκέµβρη του
2017- αύξηση των επενδύσεων, δηλαδή τον ακαθάριστο σχηµα-
τισµό παγίου κεφαλαίου κατά 11,4% για το 2018. Προέβλεπαν
ότι θα µπορέσουµε να φτάσουµε στο 11,4%. Tι καταγράφει η ΕΛ-
ΣΤΑΤ για το 2018; Μείωση 4,3%. Πέφτουν έξω 15,7 µονάδες. Όχι
µόνο δεν έρχονται επενδύσεις, αλλά η αποεπένδυση συνεχίζε-
ται.

Στον προϋπολογισµό του 2019 τώρα, προσέξτε, θέτουν ως
στόχο το 11,9% για την αύξηση των επενδύσεων. Το πρώτο τρί-
µηνο -7,5%. Το δεύτερο τρίµηνο -18,8%. Πηγαίναµε, δηλαδή, για
να πέσουν έξω το 2019 είκοσι µονάδες. Γίνονται οι εκλογές του
2019, τρίτο τρίµηνο του 2019 συν 14%, τέταρτο τρίµηνο συν 15%
και καταφέρνουµε και κλείνουµε οριακά θετικά και λύνουµε τις
µείον 20 µονάδες που παραλαµβάναµε σε ετήσια βάση από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί αλλάζει το οικονοµικό κλίµα, αρχίζει ο κόσµος να
επενδύει.

Έρχεται η πανδηµία µας βλάπτει το 2020 προφανώς, αλλά
παρ’ όλη την πανδηµία δεν χάνουµε τίποτα σε επενδύσεις. Μέ-
νουµε ακριβώς σταθεροί σε ό,τι είχαµε πετύχει το 2019 σε ετήσια
βάση, το οποίο τηρουµένων των αναλογιών ήταν επιτυχία. Και
ερχόµαστε στο 2021. Αυτό νοµίζω περιποιεί τιµή όχι σε εµένα,
σε όλη την οµάδα των οικονοµικών επιτελείων, του κ. Σταϊκούρα,
του κ. Σκυλακάκη, εµού, του κ. Παπαθανάση, του κ. Τσακίρη, του
κ. Δήµα, όλων όσων έχουµε στην ευθύνη µας το οικονοµικό επι-
τελείο -αυτό που λέγεται-, του κ. Χατζηδάκη προφανώς το
Υπουργείο Εργασίας, να µην αδικήσω κανέναν. Γιατί η πολιτική
των επενδύσεων είναι συνολική κυβερνητική πολιτική. Αυτό θέλω
να πω.

Προσέξτε, λοιπόν, τι έχουµε πετύχει. Το 2021 θα κλείσουµε µε
αύξηση επενδύσεων 11,7. Αυτή είναι η καλύτερη µας επίδοση –
προσέξτε- από το 2006. Μιλάµε δηλαδή για τέσσερα χρόνια πριν
τη χρεοκοπία. Ο δε στόχος µας για το 2022 είναι συν 21,9% στην
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αύξηση των επενδύσεων. Και ζητάω την ψήφο σας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, για να µας δώσετε τη δύναµη να δώσουµε τη
µάχη για να επιτευχθεί. Και δεσµεύοµαι και σας λέω ότι θα επι-
τευχθεί. Εάν αυτό επιτευχθεί θα είναι η καλύτερη επίδοση της
Ελλάδος εδώ και είκοσι επτά χρόνια.

Αυτά κάνει η Κυβέρνησή µας. Και όσοι ζείτε στον πραγµατικό
κόσµο, βλέπετε και τις οικοδοµές που ξαναχτίζονται και τους µη-
χανικούς που έχουν βρει δουλειά που ήταν όλοι άνεργοι και παι-
διά πολλά που επιστρέφουν από το εξωτερικό από εκεί που
πολλά έφευγαν και ξενοδοχεία που ανακαινίζονται και επενδύ-
σεις µεγάλες που έρχονται -µην τις επαναλάβω-, «PFIZER»,
«CISCO», «MICROSOFT», «AMAZON», «DIGITAL REALTY», ούτε
στον ύπνο σας δεν τις βλέπατε. Όλα αυτά ο ελληνικός λαός τα
βλέπει, τα αναγνωρίζει και γι’ αυτό µας στηρίζει.

Καλώ, λοιπόν, τους συναδέλφους να στηρίξουν τον προϋπο-
λογισµό του έτους 2022, προϋπολογισµός ο οποίος θα βγάλει
οριστικά την Ελλάδα και από την οικονοµική κρίση, αλλά και από
την κρίση αυτών των τελευταίων δύο ετών που ήρθε απρόβλε-
πτα.

Και ένα τελευταίο σχόλιο για τον πληθωρισµό. Αυτό το οποίο
είπα –για να µην διαστρεβλώνεται- είναι: Η σύγκριση Νοεµβρίου
‘21 µε Νοέµβριο ‘20 που διαρκώς κάνει η Αντιπολίτευση, δηλαδή
ο πληθωρισµός σε ετήσια βάση του Νοεµβρίου του 2021 έχει ένα
µεγάλο µειονέκτηµα για την αντίληψη της πραγµατικότητας. Τον
Νοέµβριο του 2020 είχαµε µεγάλο αποπληθωρισµό, µείον 2,5%
λόγω των µέτρων της καραντίνας που ίσχυαν παγκοσµίως. Άρα
προφανώς όταν συγκρίνεις Νοέµβριο µε µείον 2,5% το νούµερο
αυξάνει. Ο πληθωρισµός το έτος ‘21 θα κλείσει σε ετήσια βάση
στο 0,1%, γιατί το πρώτο επτάµηνο είχαµε διαρκή αποπληθωρι-
σµό. Δεν λέω ότι δεν υπάρχουν αυξήσεις τιµών. Προφανώς
υπάρχουν αυξήσεις τιµών, σε σχέση µε τον αποπληθωρισµό µε-
γάλες, σε σχέση µε το ‘19 µικρότερες. Το πού θα πάει τώρα ο
πληθωρισµός το ‘22 σήµερα κανένας στον κόσµο δεν µπορεί να
κάνει ακριβή πρόβλεψη, καθόσον κανένας στον κόσµο δεν ξέρει
πού θα πάει ακριβώς η ενέργεια και πού θα πάνε ακριβώς τα
ναύλα.

Εγώ προσωπικά εξακολουθώ να είµαι αισιόδοξος ότι µετά το
πρώτο τρίµηνο που θα υπάρχουν ισχυρές πληθωριστικές πιέσεις
αυτό θα αρχίσει να αποκλιµακώνεται.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Γνωρίζετε ότι τόσο η Νέα Δηµοκρα-

τία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ έχουν από τρεις ή τέσσερις Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους. Μιλάµε για τον προϋπολογισµό που δεν
παύει να είναι και αυτός ένα νοµοσχέδιο. Παρατηρήθηκε, λοιπόν,
χθες το φαινόµενο, κυρία Πρόεδρε και θα σας παρακαλούσα να
το συζητήσετε και στη Διάσκεψη των Προέδρων µετά την τοπο-
θέτηση του κάθε Υπουργού, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι της
Αντιπολίτευσης να ζητούν συνεχώς τον λόγο. Για να µην πάµε σε
µια τέτοια διαδικασία και σήµερα…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Γιατί;
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ ΧΡΗΣΤΟΣ: Γιατί το λέει ο Κανονισµός, κύριε

συνάδελφε. Ο Κανονισµός είναι σαφέστατος. Ο προϋπολογισµός
είναι νοµοσχέδιο. Μιλάει για την κύρια τοποθέτηση των δώδεκα
λεπτών και δικαίωµα τριών δίλεπτων τοποθετήσεων. Αν έρθουν
εδώ τέσσερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρα-
τίας -για να µην µιλήσω για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους του ΣΥΡΙΖΑ- και ζητούν συνεχώς τον λόγο,
αντιλαµβανόµαστε πού θα πάει η διαδικασία; Αυτή την παρατή-
ρηση κάνω, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κρατώ την παρατή-
ρηση, κύριε συνάδελφε.

Εγώ θέλω να παρατηρήσω κάτι. Ο κ. Κακλαµάνης, ο πρώτος
Αντιπρόεδρος, όταν ξεκίνησε η διαδικασία ανακοίνωσε τους χρό-
νους οι οποίοι θα ήταν αυστηροί –έτσι τον άκουσα να λέει-, επτά
για τους Βουλευτές, δέκα για τους Υπουργούς και αυτό θα πα-
ρακαλέσω και τους Βουλευτές και τους Υπουργούς να µην ξε-
περνάνε τους χρόνους τους.

Δεύτερον, µόνο για ερωτήσεις θα επιτρέψω τον λόγο και όχι
για τοποθέτηση. 

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είστε ο πρώτος εκ µέρους της Κυβέρνησης

στη σηµερινή διαδικασία που παίρνετε τον λόγο και από χθες και
αρκετοί συνάδελφοι και εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
έχουµε θέσει ένα ερώτηµα προς την Κυβέρνηση.

Η δηµοσιοποίηση της χθεσινής µελέτης-έρευνας του κ. Τσιό-
δρα και του κ. Λύτρα, η οποία δικαίως σήµερα πρωταγωνιστεί
στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων, έφερε στη δηµοσιότητα κά-
ποια δραµατικά συµπεράσµατα σε σχέση µε την επιβάρυνση του
δηµόσιου συστήµατος υγείας, την αυξηµένη θνητότητα και τις
ευθύνες της Κυβέρνησης που δεν στήριξε το ΕΣΥ.

Σας ερωτώ λοιπόν. Ο Πρωθυπουργός, ο οποίος είχε κάνει
αυτή την επαίσχυντη δήλωση ότι δεν έχει καµµία σηµασία αν κά-
ποιος νοσηλεύεται εντός ή εκτός ΜΕΘ, αισθάνεται την ανάγκη
να έρθει να ανασκευάσει, να απαντήσει; Θα έρθει σήµερα; Θα
έρθει αύριο ή θα περιµένει το Σάββατο την ώρα του Πρωθυπουρ-
γού για να απαντήσει; Ακούµε σήµερα από έγκριτους επιστήµο-
νες όπως ο κ. Παυλάκης, να λένε ότι η µετάλλαξη «Όµικρον» δεν
κάνει διάκριση ανάµεσα σε εµβολιασµένους και ανεµβολίαστους
και ότι χρειάζεται κατεπειγόντως να υπάρξουν µέτρα. Αν είχαµε
κλειστά σχολεία σήµερα και όχι την Τετάρτη θα είχαµε γλιτώσει
χίλια πεντακόσια µε δυο χιλιάδες κρούσµατα ηµερησίως. Αυτά
σας απασχολούν; Υπάρχει κάποιο έκτακτο σχέδιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ένα δυο ερωτήµατα
έχω και τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ένα ερώτηµα είπατε,
κύριε συνάδελφε. Δεν µπορεί να γίνει αυτή η διαδικασία.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι διευθύνω αρκετά καλά την Αί-

θουσα. Σας παρακαλώ, λοιπόν, χωρίς φωνές. Αν τα ερωτήµατα
είναι µόνο ερωτήµατα και όχι τοποθετήσεις, κύριε συνάδελφε,
έχει καλώς. Αλλιώς δεν θα σας το επιτρέψω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Είχατε προβλέψει ότι
φέτος από το Ταµείο Ανάκαµψης θα παίρνατε περί τα 650 εκα-
τοµµύρια και έχετε κάνει µόνο 150; Ισχύει ή δεν ισχύει αυτό; Εάν
ισχύει το θέµα σε σχέση µε την ακρίβεια, γιατί είστε ο Υπουργός
που κατ’ εξοχήν πρέπει να πείτε για την ακρίβεια και δεν είπατε
τίποτα, γι’ αυτό. Εάν ισχύει το θέµα του αποπληθωρισµού για την
ακρίβεια, δεν ισχύει για την επικαιροποίηση της περσινής ύφε-
σης προς τα κάτω που έκανε η ΕΛΣΤΑΤ σε σχέση µε τον ρυθµό
της φετινής ανάπτυξης; Σ’ αυτά όλα πρέπει να απαντήσετε. Όχι
γενικόλογα πράγµατα τα οποία πραγµατικά είναι έξω από το
χαρτοφυλάκιο σας, που αν δεν κάνω λάθος αφορά τον τοµέα του
εµπορίου. Ούτε το ΕΣΠΑ στο οποίο βρήκατε µια στρωµένη δου-
λειά και έχετε κάνει στάση πληρωµών. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, κύριε Υπουργέ,

σας παρακαλώ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ,
ως προς το Ταµείο Ανάκαµψης θα απαντήσει ο κ. Σκυλακάκης,
εφόσον είναι παρών, που έχει την ευθύνη και το ξέρει καλά. 

Θα απαντήσω όµως στα πρώτα. Και θέλω να σας µιλήσω µε
πολύ µεγάλη ειλικρίνεια. Πρώτα απ’ όλα την µελέτη Τσιόδρα-
Λύτρα και εγώ σήµερα άρχισα να τη διαβάζω. Και λόγω της προ-
ηγούµενής µου θητείας στο Υπουργείο Υγείας οφείλω να
οµολογήσω ότι δεν µε εκπλήσσουν τα αποτελέσµατά της. Δεν
λέει αυτό που λέτε. Πρώτα απ’ όλα λέει µέσα ότι παρέµενε το
σύστηµα µε αρκετά άδεια κρεβάτια ΜΕΘ. Ότι ποτέ δεν καλύφθη-
καν όλα τα κρεβάτια ΜΕΘ. Κι αυτό που επισηµαίνει είναι η αύ-
ξηση της θνητότητας στις ΜΕΘ στην Ελλάδα σε σχέση µε άλλες
χώρες και στην Αττική σε σχέση µε άλλες περιφέρειες στην Ελ-
λάδα. Δηλαδή, στις περιφέρειες περισσότερο, στην Αττική λιγό-
τερο. 

Οφείλω να σας πω ότι, αν πραγµατικά µας προκαλέσετε, θα
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βρούµε σίγουρα πολλές µελέτες µε τα ίδια συµπεράσµατα επί
ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί στην ουσία η µελέτη αυτή δεν παρουσιάζει τίποτα
άλλο παρά τα διαχρονικά προβλήµατα που έχει το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας για τα οποία ο κύριος Πρωθυπουργός έχει εγκαί-
ρως µιλήσει δηµόσια για τις µεταρρυθµίσεις που σχεδιάζουµε
για να τα λύσουµε πράγµατι. Γιατί εµάς µας νοιάζει να τα λύ-
σουµε πράγµατι κι όχι να κάνουµε σόου. 

Οφείλω όµως να σας πω ένα τελευταίο και σας το λέω µε πολύ
µεγάλη ειλικρίνεια. Είστε η µοναδική Αντιπολίτευση σε όλη την
Ευρώπη που το µόνο θέµα µε το οποίο αντιπολιτεύεστε είναι η
πανδηµία. Η µοναδική. Σας κάνει καλό ως προς τις επιδόσεις σας
στην κοινή γνώµη; Πολύ κακό. Διότι όλη η κοινή γνώµη αντιλαµ-
βάνεται το προφανές. Ότι εύχεστε η πανδηµία να πάει άσχηµα
για να κερδίσετε σε ψήφους. Ακόµα και η νέα µετάλλαξη «Όµι-
κρον» που φέρνει νέους περιορισµούς σε διάφορες χώρες και
µεγάλη ανησυχία, κάπως σαν να σας έχει χαροποιήσει. Σαν µια
νέα ελπίδα που έχετε για να ρίξετε τον Μητσοτάκη. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Σταµατήστε αυτό που κάνετε, κύριε Σκουρλέτη
και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Η Ελλάδα µας αντέχει και στην πανδηµία.
Αυτή είναι η αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Χειροκροτείστε. Σας έβριζε

αυτός απ’ το ΛΑΟΣ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Μπάρκα, µου

επιτρέπετε κάτι; Είµαστε στην Ολοµέλεια και όχι στο καφενείο.
Σας παρακαλώ πολύ. Να λείπουν αυτοί οι χαρακτηρισµοί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σε όλους κάνω παρα-

τήρηση. Παρακαλώ πολύ, λοιπόν. Όταν µιλάει κάποιος να τον
αφήνετε να µιλάει. Όπως άκουσε ο κ. Υπουργός τον κύριο συνά-
δελφο, έτσι είστε υποχρεωµένοι να ακούσετε κι εσείς. 

Τον λόγο έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Τραγά-
κης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Είναι η τεσσαρακοστή έβδοµη φορά
που µιλάω στον προϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό που είδα σήµερα, δηλαδή να υπάρχουν αντεγκλήσεις

στον προϋπολογισµό σε άσχετα θέµατα, νοµίζω δεν το έχουµε
αντιµετωπίσει πολλές φορές. Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να
κρατήσουµε χαµηλά τον πήχη, να είµαστε συνεπείς στις υποχρε-
ώσεις µας και να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τη διαδικασία
ώστε να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι συνάδελφοι.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολο-
γισµό του 2022 διεξάγεται για ακόµη µια χρονιά µέσα σε ένα πε-
ριβάλλον υψηλής αβεβαιότητας λόγω της παγκόσµιας
υγειονοµικής κρίσης. Μαζί µε την αβεβαιότητα για την εξέλιξη
της πανδηµίας έρχεται να προστεθεί εδώ και µερικούς µήνες και
η νέα αβεβαιότητα για την εξέλιξη του πληθωρισµού για τον
οποίον τα στοιχεία τα οποία παρέθεσε ο Υπουργός ο κ. Γεωργιά-
δης δεν µπορεί να τα αµφισβητήσει κανείς. Αναφέρονται από την
ΕΛΣΤΑΤ και τα στοιχεία του κρατικού προϋπολογισµού. 

Και στη µία περίπτωση της πανδηµίας και στην άλλη της οικο-
νοµίας προέκυπταν αστάθµητοι και άγνωστοι παράγοντες που
µπορούσαν να ανατρέψουν οποιαδήποτε πρόβλεψη. Γι’ αυτό τον
λόγο στον προϋπολογισµό της νέας χρονιάς ο στόχος παραµένει
διττός. Από τη µια πλευρά εστιάζει στις παρεµβάσεις για την ανα-
κούφιση της κοινωνίας και στις συνέπειες της πανδηµικής κρίσης
και του πληθωρισµού. Και από την άλλη επικεντρώνεται στις δο-
µικές µεταρρυθµίσεις που ενισχύουν τη µεσοπρόθεσµη ανά-
πτυξη. 

Ως προς τα µέτρα στήριξης της κοινωνίας η κυβέρνηση έχει
δεσµευτεί για τη στήριξη της κοινωνίας και το έπραξε µε µέτρα
όπως τα προγράµµατα «ΓΕΦΥΡΑ», η επιδότηση παγίων δαπανών
των επιχειρήσεων, η στήριξη κλάδων της οικονοµίας µέσω του
ΕΣΠΑ. Θα ήθελα παρακαλώ να προσέξετε περισσότερο τα στοι-
χεία του ΕΣΠΑ, αυτά που έχουν υλοποιηθεί και αυτά που είναι
έτοιµα για να υλοποιηθούν. Τα τραπεζικά εργαλεία ενίσχυσης

της ρευστότητας των επιχειρήσεων, το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑ-
ΣΙΑ», το πρόγραµµα επιδότησης νέων θέσεων εργασίας, τη µεί-
ωση του ποσοστού επιστροφής των επιστρεπτέων προκα-
ταβολών. Η κυβέρνηση όχι µόνο επέδειξε άµεσα αντανακλαστικά
αλλά και προχώρησε σε περαιτέρω βελτίωση των µέτρων ανα-
κούφισης πάνω από τρεις φορές. Θυµίζω, επίσης, ότι µε από-
φαση του Πρωθυπουργού περιορίστηκε το βάρος της αύξησης
του ρεύµατος αλλά και του φυσικού αερίου. Καταργήθηκε ο
φόρος πετρελαίου στους αγρότες. Μειώθηκε ο ΦΠΑ στον καφέ,
τα µη αλκοολούχα ποτά και τις µεταφορές. Διπλασιάστηκαν τα
κοινωνικά επιδόµατα για τα ευάλωτα νοικοκυριά. 

Μάλιστα, η τελευταία αυτή δέσµη µέτρων κατά της ακρίβειας
περιλαµβάνει τρεις ακόµα πρωτοβουλίες στήριξης συµπολιτών
µας. Πρώτον, έκτακτη καταβολή µισού µισθού σε εκατό χιλιάδες
περίπου ενεργούς υγειονοµικούς εργαζόµενους στα νοσοκοµεία,
το ΕΚΑΒ και τα κέντρα υγείας. Επ’ ευκαιρία, ευχαριστούµε όλους
τους υγειονοµικούς που είναι στην πρώτη γραµµή για την αντι-
µετώπιση της πανδηµίας. Και λίγα είναι αυτά που δίνουµε. Όλοι
οι χαµηλοσυνταξιούχοι της χώρας περίπου οκτακόσιοι χιλιάδες
Έλληνες πολίτες θα λάβουν ένα πρώτο βοήθηµα 250 ευρώ, προ-
σαυξηµένο κατά 50 ευρώ για κάθε µέλος της οικογένειάς τους.
Τρίτον, το ίδιο ακριβώς επίδοµα µε τους χαµηλοσυνταξιούχους
θα δοθεί επίσης στους δικαιούχους του Οργανισµού Πρόνοιας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, δηλαδή ακόµα σε εκατόν εβδο-
µήντα τρεις χιλιάδες ανθρώπους. Πέραν αυτών των µέτρων από
το επίδοµα θέρµανσης παραµένει αυξηµένο στο διπλάσιο σε
σχέση µε το παρελθόν και βεβαίως κατανέµεται στα νοικοκυριά
µε αδιάβλητα, αντικειµενικά και δίκαια κριτήρια. Αντίστοιχα δεν
εφαρµόζεται το τέλος στο φυσικό αέριο και τους επόµενους
µήνες ενώ µε απόφαση της κυβέρνησης έχει ανασταλεί προσω-
ρινά η χρέωση των επιχειρήσεων από τις υπηρεσίες κοινής ωφε-
λείας. 

Όλα αυτά συνθέτουν ένα πλέγµα στήριξης του ελληνικού λαού
κατά της ακρίβειας, το οποίο κατ’ αναλογία είναι ένα από τα µε-
γαλύτερα που έχουν χορηγηθεί σε όλη την Ευρώπη. 

Σε σχέση µε τους φόρους και τις ασφαλιστικές εισφορές, η
Κυβέρνηση συνεχίζει αταλάντευτα και για το 2022 να τους µει-
ώνει, όπως έχει δεσµευτεί. Στις µόνιµες µειώσεις φόρων που
έχουν ήδη υλοποιηθεί στον ΕΝΦΙΑ, στον εισαγωγικό φορολογικό
συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα, στην παρακράτηση φόρου για
τα µερίσµατα, στην προκαταβολή φόρου για τα φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα, στον φόρο εισοδήµατος των επιχειρήσεων, στην
κατάργηση του φόρου γονικών παροχών - δωρεών για συγγενείς
πρώτου βαθµού, στον φορολογικό συντελεστή για όλα τα αγρο-
τικά σχήµατα, έρχονται να προστεθούν η περαιτέρω συνολική
µείωση του ΕΝΦΙΑ, η απαλλαγή από την ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης των εισοδηµάτων από τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό
τοµέα, η µείωση του τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας
και η κατάργησή της για νέους έως είκοσι εννέα ετών, η ανα-
στολή πληρωµής τέλους συνδροµητικής τηλεόρασης ως τον Ιού-
νιο του 2022, καθώς και ο µειωµένος συντελεστής στις
µεταφορές, στον καφέ, στα µη αλκοολούχα ποτά, στους κινηµα-
τογράφους, στο τουριστικό πακέτο, στα γυµναστήρια, στις σχο-
λές χορού έως τον Ιούνιο του 2022. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, παρά την παγκόσµια αβεβαιότητα για
την εξέλιξη της πανδηµίας και παρά τις πληθωριστικές πιέσεις,
ο προϋπολογισµός του 2022 καταγράφει τις θετικές επιδόσεις
της οικονοµίας και αναδεικνύει την ισχυρή αναπτυξιακή πολιτική
και προοπτική της χώρας. 

Η ελληνική οικονοµία επιστρέφει σε συνθήκες κανονικότητας,
αφού το τέταρτο τρίµηνο του έτους αναµένεται να έχει ανακτηθεί
το σύνολο των ετήσιων απωλειών του ΑΕΠ του 2020. Περνάµε
από το στάδιο της ανάκαµψης στη φάση της ανάπτυξης. Ο ρυθ-
µός ανάπτυξης για το 2021 αναθεωρείται σηµαντικά προς τα
πάνω, αφού εκτινάσσεται 6% φέτος και 4,5% τον επόµενο χρόνο. 

Με απλά λόγια, σηµαίνει ότι σε σχέση µε την ύφεση του 9%
του 2020 η οικονοµία µας έχει ήδη καλύψει περισσότερο από τα
2/3 του απολεσθέντος εγχώριου προϊόντος. 

Στο κοµµάτι των δοµικών αλλαγών, καταλυτικός παράγοντας
προόδου και ευηµερίας είναι το Ταµείο Ανάκαµψης και Σταθερό-
τητας, το οποίο θα αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της χώρας
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µε ένα πλήθος µεταρρυθµίσεων και επιδόσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 αν-

τικατοπτρίζει την ορθότητα και αποτελεσµατικότητα της κυβερ-
νητικής οικονοµικής πολιτικής. Η βιοµηχανική παραγωγή
καταγράφει σταθερά ανοδική πορεία, η µεταποίηση ενισχύεται,
η οικοδοµική δραστηριότητα αυξάνεται, η πιστωτική επέκταση
αναθερµαίνεται, οι καταθέσεις αυξάνονται, οι ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές ενισχύονται, το κόστος δανεισµού της χώρας χρήµα-
τος και κεφαλαίου διατηρείται χαµηλό, η ανταγωνιστικότητα της
οικονοµίας βελτιώνεται, η χώρα αναβαθµίζεται, ο ρυθµός οικο-
νοµικής µεγέθυνσης αναθεωρείται σηµαντικά προς τα πάνω, το
διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών ενισχύεται, το πραγµατικό
εισόδηµα των εργαζοµένων αυξάνεται, ο αριθµός των ανέργων
είναι ο χαµηλότερος από τον Απρίλιο του 2010, ενώ ο αριθµός
των απασχολούµενων είναι ο υψηλότερος από τον Ιούνιο του
2011.

Υπερψηφίζω τον κρατικό προϋπολογισµό του 2022 γιατί η υλο-
ποίησή του θα συµβάλει ώστε η χώρα να εξέλθει από τις διαδο-
χικές εξωγενείς κρίσεις οικονοµικά ακόµα πιο ανθεκτική, εθνικά
ακόµα πιο ισχυρή, κοινωνικά ακόµα πιο δίκαιη. 

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε
και τους κυρίους συναδέλφους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κρητικός, εκ µέρους της Νέας Δηµο-

κρατίας. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως γιατρός πλέον νοµίζω ότι θα πρέ-
πει να παραδώσω την ταυτότητά µου, διότι αυτό που έχουµε
καταφέρει είναι πρωτοφανές. Έχουµε καταφέρει να γίνει µια
διαρραγή του κοινωνικού συµβολαίου της υγείας µε την κοινω-
νία. Καταφέραµε να πολιτικοποιήσουµε το εµβόλιο. Καταφέραµε,
όλοι εµείς εδώ, να µπορούµε να ερµηνεύουµε µελέτες γιατρών
επιστηµόνων και γίναµε όλοι γιατροί. Πραγµατικά, θα καταθέσω
την ιατρική µου ταυτότητα, διότι έχουµε γεµίσει µόνο γιατρούς
στην Ελλάδα και παντού.

Λοιπόν, είµαστε εδώ σήµερα να συζητήσουµε τον δεύτερο
αναπτυξιακό προϋπολογισµό και έχουµε περάσει µέσα από συµ-
πληγάδες πέτρες, τις πέτρες αυτές της πανδηµίας και ας αντι-
µετωπίσαµε όλα αυτά µέσα από µία παγκόσµια αύξηση των
τιµών. Είµαστε ενωµένοι, όµως, απέναντι στα πολύ δύσκολα και
θα µας είναι εύκολο να είµαστε ενωµένοι και στα πιο εύκολα µετά
την υγειονοµική κρίση, γιατί τότε πρέπει να κάνουµε τον απολο-
γισµό µας, κύριοι.

Σταθήκαµε όρθιοι και γίναµε παράδειγµα, όχι µόνο η Κυβέρ-
νηση, αλλά η Ελλάδα, η Ελλάδα µας. Το όνοµα της Ελλάδας τι-
µήθηκε για την διαχείριση της πανδηµίας. Το όνοµα της Ελλάδας
τιµάται σήµερα στην Ευρώπη µέσα από την εντυπωσιακή και πε-
τυχηµένη πολιτική της ελληνικής Κυβέρνησης, καθώς κατάφερε
µε πολύ εντυπωσιακά µεταρρυθµιστικά µέτρα να οδηγηθεί η ελ-
ληνική οικονοµία σε έναν νέο πετυχηµένο δρόµο. 

Δεν είναι δικά µου λόγια τα παραπάνω, αλλά λόγια του νέου
Υπουργού Οικονοµικών της Γερµανίας, του κ. Κρίστιαν Λίντνερ,
ο οποίος παροτρύνει να µιµηθεί η Γερµανία την Ελλάδα στο
µείγµα πολιτικής, για να επανέλθει και εκεί η αισιοδοξία στην οι-
κονοµία. 

Διανύουµε µια περίοδο κατά την οποία η Ελλάδα κατακτά
κύρος, εδραιώνει νέους γεωπολιτικούς δεσµούς, µετατρέπεται
σε ένα παγκόσµιο πρότυπο µετάβασης στην πράσινη ενέργεια.
Σε λίγα χρόνια η χώρα µας θα αυξάνει ραγδαία το ΑΕΠ της µέσα
από την εξαγωγή καθαρής ενέργειας, ενέργεια την οποία προ-
σφέρει απλόχερα η φύση µας, ο ήλιος, ο αέρας και η θάλασσά
µας. 

Αύξηση του ΑΕΠ σηµαίνει σταθερή ανάπτυξη, νέες υποδοµές,
νέες καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, σηµαίνει αντιστροφή
του brain drain, επιστροφή των νέων ανθρώπων στην πατρίδα
τους, δηµιουργία συνθηκών για να δηµιουργήσουν οικογένειες
εδώ, σηµαίνει ανάσχεση του δηµογραφικού, ένα πρόβληµα το
οποίο συνδέεται άµεσα µε το κατά κεφαλήν εισόδηµα και τους
ρυθµούς ανάπτυξής µας. Μεγάλες εταιρείες τεχνολογίας εµπι-
στεύονται την Ελλάδα για να δηµιουργήσουν data centers, τα

ναυπηγεία Σκαραµαγκά και Ελευσίνας µπαίνουν σε νέα εποχή
ανάπτυξης. Το µεγαλύτερο ιδιωτικό project στην Ευρώπη ξεκί-
νησε, τα µεγάλα έργα υποδοµών, όπως ο βόρειος οδικός άξονας
της Κρήτης, το Πάτρα-Πύργος, προχωρούν µε ταχείς ρυθµούς.
Το Ταµείο Ανάπτυξης, ένα κορυφαίο εργαλείο χρηµατοδότησης
νέων πράσινων και τεχνολογικών έργων, θα οδηγήσει την Ελ-
λάδα στη νέα εποχή, ενώ σοβαρές µελέτες, όπως είναι στη Λα-
κωνία -την πατρίδα µου- για την εθνική οδό Σπάρτης - Γυθείου
και για το αρδευτικό δίκτυο Τρινάσου, ολοκληρώνονται. 

Η Ελλάδα τα τελευταία δύο χρόνια µέσα στον κυκεώνα της
πανδηµίας κατάφερε µε ένα διπλωµατικό ράλι να ανατρέψει το
κλίµα. Από επαίτης γίνεται ρυθµιστής. Από παρίας, διεκδικητής.
Από ανασφάλεια να επικρατήσει ασφάλεια στους πολίτες της.
Καταφέραµε να συνάψουµε συµφωνίες οι οποίες θωρακίζουν την
εθνική µας κυριαρχία από κάθε απειλή, από κάθε ενέργεια κακό-
βουλη ή υστερόβουλη. 

Σχετικά τώρα µε τη διαχείριση της πανδηµίας, κάναµε το παν
για να πείσουµε ότι ο ιός υπήρχε και υπάρχει, για να θωρακί-
σουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, για να σχεδιάσουµε το εθνικό
σχέδιο εµβολιασµού, για να φέρουµε άµεσα το εµβόλιο το οποίο
είναι ένα δώρο της επιστήµης στον άνθρωπο και το αποτελεσµα-
τικότερο όπλο απέναντι στον ιό. Αντιµετωπίσαµε και αντιµετωπί-
ζουµε -όπως και σήµερα- την καχυποψία µε επιχειρήµατα, τα
αντιεπιστηµονικά σενάρια µε µεθοδικότητα, τις έκτακτες ανάγκες
µε σχεδιασµό. Αντιµετωπίσαµε συναδέλφους Βουλευτές, οι
οποίοι δεν είχαν τη στοιχειώδη ωριµότητα να παραµερίσουν το
πολιτικό όφελος και να παρακινήσουν τους συµπολίτες τους να
εµβολιαστούν. Αντίθετα, θέριευαν τα σενάρια, πύρωναν τους φό-
βους, τροφοδοτούσαν αντιεπιστηµονικές αναρτήσεις του διαδι-
κτύου, λεηλατούσαν τη λογική πολλών συµπολιτών µας. 

Η αλήθεια όµως πάντα κερδίζει και σήµερα αν είµαστε εδώ,
οφείλεται στο σχεδιασµό της Κυβέρνησης, στα έκτακτα οικονο-
µικά και υγειονοµικά µέτρα, στη συνεργασία µε τους συµπολίτες
µας, στην επιθυµία των Ελλήνων για σοβαρή διακυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός αντικατο-
πτρίζει την αναπτυξιακή προοπτική και ανταποκρίνεται στις βα-
σικές µας προτεραιότητες και στις βασικές µας στοχεύσεις για
δυναµική ανάπτυξη σε ολόκληρη τη χώρα, που αποδίδει καρ-
πούς σε όλους τους Έλληνες. 

Ψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό σε ένα κράτος που κάνει άλ-
µατα στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, σε ένα κράτος που περιο-
ρίζει δραστικά τη γραφειοκρατία, που δηµιουργεί ένα
προστατευτικό δίχτυ κοινωνικής προστασίας, µε στοχευµένες
δράσεις, µε ουσιαστικές πολιτικές υποστήριξης υπέρ των πιο
ευάλωτων συµπολιτών µας.

Ο νέος προϋπολογισµός, όπως άλλωστε και ο προηγούµενος,
δεν περιλαµβάνει νέους φόρους. Αντίθετα, περιλαµβάνει πρό-
σθετες µειώσεις φόρων και άλλα κίνητρα. Επαναλαµβάνω, όπως
το έχουν πει και άλλοι συνάδελφοί µας, διάφορα από τα µέτρα,
όπως την εφαρµογή του προγράµµατος «Πρώτο Ένσηµο» που
αφορά νέους από 18 έως 29 ετών χωρίς προηγούµενη εργα-
σιακή εµπειρία, την επέκταση του προγράµµατος των εκατό χι-
λιάδων θέσεων εργασίας, µε επιπλέον πενήντα χιλιάδες θέσεις
εργασίας, την κατάργηση του φόρου για γονικές παροχές και
δωρεές έως 800.000, την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης στο πετρέλαιο κίνησης σε νέους αγρότες και αγρότες που
συµµετέχουν σε συνεταιριστικά ή συνεργατικά σχήµατα, τη µεί-
ωση του ΦΠΑ των ζωοτροφών από 13% σε 6%, τη µείωση του
φόρου νοµικών προσώπων από το 24% στο 22%. 

Η Ελλάδα προχωρά µπροστά µε σχέδιο, στρατηγική, σοβαρή
εξωτερική πολιτική, θωράκιση της εθνικής κυριαρχίας, εξωστρέ-
φεια, πρόβλεψη για την ανάσχεση του παγκόσµιου κύµατος ακρί-
βειας, επιθυµία για ολοκλήρωση του µεγάλου εγχειρήµατος
µετάβασης στην πράσινη ενέργεια. 

Τα επόµενα δέκα χρόνια θα ζούµε έναν διαρκή µετασχηµατι-
σµό µε όραµα και προοπτική. Τα µηνύµατα από την παγκόσµια
κοινότητα είναι ότι η Ελλάδα επέστρεψε. Η Ελλάδα γίνεται και
πάλι φάρος ελπίδας, πρότυπο προς µίµηση. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό του 2022.
Αξίζει, κυρίες και κύριοι.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βαρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Για όλα φταίνε οι ανεµβολίαστοι, οι εργαζόµενοι, οι συνταξι-

ούχοι, ο ΣΥΡΙΖΑ, οι νέοι. Εσείς; Πουθενά. Όλα βαίνουν καλώς για
εσάς. 

Είδα προηγουµένως στο ίδιο µήκος κύµατος τον Υπουργό
Ανάπτυξης µε τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον κ. Μητσοτάκη,
να διεκδικούν από κοινού το πρώτο βραβείο για το καλύτερο
ανέκδοτο της τελευταίας δεκαετίας µε αυτό που είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µάς έβαλε στα µνηµόνια και χρεοκόπησε
τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός
του 2022 δεν επιφυλάσσει τίποτε θετικό για τη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία. Δεν έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα, δεν ανταποκρίνε-
ται στις σηµερινές συνθήκες και στις ανάγκες του κόσµου. Αντι-
θέτως, πρόκειται για µια διαιώνιση των ιδεοληψιών της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Κόβετε 820 εκατοµµύρια από τον κρατικό προϋπολογισµό για
την υγεία. Αφαιρείτε 280 εκατοµµύρια από τα δηµόσια νοσοκο-
µεία, περικόπτετε 600 εκατοµµύρια ευρώ υγειονοµικά και έκτα-
κτες δαπάνες για την πανδηµία, µειώνετε 1,7 δισεκατοµµύρια για
κοινωνικές δαπάνες, δραστική µείωση στη χρηµατοδότηση των
πανεπιστηµίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε το τελευταίο διά-
στηµα ένα ρεκόρ δεκαετίας, εκτίναξη του πληθωρισµού. Οι τιµές
στα ενεργειακά προϊόντα πήραν φωτιά. Παράλληλα, υπήρξαν
ανατιµήσεις σε πολλά αγαθά που απαρτίζουν το λεγόµενο «κα-
λάθι της νοικοκυράς». Περίπου πεντακόσια προϊόντα γίνονται
πλέον απαγορευτικά, λόγω κόστους. Εργαζόµενοι, νοικοκυριά
και µικροµεσαίες επιχειρήσεις απειλούνται µε νέο κύµα φτωχο-
ποίησης. 

Ακούστε προσεκτικά. Πρόεδρος αγροτικού συνεταιρισµού τό-
νισε πρόσφατα ότι οι αγρότες έπαθαν ηλεκτροσόκ µε τις αυξή-
σεις που είδαν στους λογαριασµούς τους. Το ίδιο, βέβαια,
συµβαίνει και στα νοικοκυριά. Μιλάµε για µια αύξηση 100%. Σε
αυτά να απαντήσετε!

Πέρυσι, στον λογαριασµό του Οκτωβρίου, η τιµή της KWh
ήταν 0,092 και τον Νοέµβριο –ακούστε- 0,162!

Ο διευθυντής του ΤΟΕΒ Μεσαράς Ηρακλείου αναφέρει ότι η
ρήτρα αναπροσαρµογής διπλασίασε το κόστος ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και ο ΤΟΕΒ –ακούστε- πλήρωσε το καλοκαίρι του 2020 για
ηλεκτρικό ρεύµα 47.000 ευρώ, ενώ το καλοκαίρι του 2021 πλή-
ρωσε 91.287 ευρώ. Αλλά εσείς, βέβαια, σώσατε τη ΔΕΗ.

Καταθέτω τα έγγραφα για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μετά το φιάσκο των ενισχύσεων, την ιδιωτικοποίηση και απα-
ξίωση των λαϊκών αγορών, καλαµπόκια, τριφύλλια, φυτοφάρ-
µακα και λιπάσµατα στα ύψη, δίνετε τη χαριστική βολή στους
αγρότες µας, αλλά και στους καταναλωτές, στους οποίους µε-
τακυλίετε το κόστος.

Ως προς την πανδηµία, σήµερα ο ελληνικός λαός, κύριε Μη-
τσοτάκη, πληρώνει την αδράνεια, την αλαζονεία της Κυβέρνησής
σας. Περπατήσατε στα τυφλά, µε επικοινωνιακή και όχι ουσια-
στική διαχείριση της πανδηµίας, κάνοντας εγκληµατικά λάθη:
από το «τελευταίο µίλι», εκατόµβες νεκρών, πρωτόγνωρες κατα-
στάσεις, µαύρες πρωτιές.

Ακούστε. Γίνεται τεράστια προσπάθεια στις ΜΕΘ. Αναβάλλον-
ται χειρουργεία ασθενών µε όγκο στο κεφάλι, γιατί δεν υπάρχουν
κρεβάτια ΜΕΘ να υποδεχθούν µετεγχειρητικά αυτούς τους αρ-
ρώστους, λέει ο κ. Τζανάκης, Καθηγητής Πνευµονολογίας του
ΠΑΓΝΗ.

Καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά  το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Έχουµε αυτή τη στιγµή στην Κρήτη επάνω από δέκα χιλιάδες

εκκρεµή χειρουργεία και µιλάτε για κοινωνικό κράτος και δεν
ντρέπεστε. Η κατάρρευση του ΕΣΥ, ο συνωστισµός στα σχολεία,
στα µέσα µαζικής µεταφοράς, η αδυναµία σας, παρά τον πα-
κτωλό εκατοµµυρίων, να πείσετε για τον εµβολιασµό είναι τα χα-
ρακτηριστικά της παταγώδους αποτυχία σας. 

Ο «συριζαίος» Κύρτσος: «Φαρσοτραγωδία η διαχείριση της
πανδηµίας, µικρά κόλπα την ώρα του µεγάλου κινδύνου». Τάδε
έφη Κύρτσος.

Έρχεται και η µελέτη Λύτρα-Τσιόδρα να επιβεβαιώσει τον χα-
ρακτηρισµό και –δεν έχω κανέναν ενδοιασµό να πω- αυτό που
εδώ και αρκετόν καιρό σας αποδίδεται, ότι είστε ψεύτες και πο-
λιτικοί απατεώνες µε αυτά που µας είπε ο κ. Μητσοτάκης, ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός, προχθές.

Σχετικά µε το «κοινωνικό κράτος Μητσοτάκη», για να βάλουµε
ένα τέλος σε αυτή την παραφιλολογία που αναπτύσσεται αυτές
τις ηµέρες, δεν µου αρέσουν οι αριθµοί, αλλά είµαι υποχρεωµέ-
νος να τα αναφέρω:

Το 2019 δώσατε 175 εκατοµµύρια, το 2020 δώσατε 54 εκατοµ-
µύρια κοινωνικό µέρισµα. Το 2021 δώσατε 330 εκατοµµύρια,
χωρίς µνηµόνια. Ο «κακός» ΣΥΡΙΖΑ, ο «κακός» Τσίπρας, το «κακό
κοινωνικό κράτος του Τσίπρα» έδωσε το 2016, εν µέσω µνηµο-
νίων, 629 εκατοµµύρια, το 2017 έδωσε 750 εκατοµµύρια και το
2018 έδωσε 780 εκατοµµύρια! Άλλο τα 2,5 δισεκατοµµύρια και
άλλο τα 350 εκατοµµύρια. Αυτό επιβεβαιώνει τον χαρακτηρισµό
που είπα προηγουµένως, να µην τον επαναλαµβάνω.

Επειδή διαµαρτυρηθήκατε προηγουµένως, γιατί ένας συνά-
δελφος ανέφερε τη δέκατη τρίτη σύνταξη, θα σας πω το εξής
και βάλτε το καλά στο µυαλό σας άπαξ και δια παντός: Νόµος
4610, άρθρο 120 ήταν ο νόµος που έκανε µόνιµο µέτρο τη δέ-
κατη τρίτη σύνταξη. Ένας νόµος, κύριε Μητσοτάκη, δεν ισχύει
όταν καταργηθεί και εσείς καταργήσατε το ν. 4610 το άρθρο 120,
που προέβλεπε τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Αφήστε, λοιπόν, τα πα-
ραµύθια, ήταν νόµος του κράτους που εσείς καταργήσατε!

Κράτος δικαίου του κ. Μητσοτάκη, του Πρωθυπουργού των
διαγγελµάτων χωρίς αντίκρισµα. Μια Κυβέρνηση ανάλγητη και
πώς το αιτιολογώ;

Στις 27 Σεπτεµβρίου έλαβε χώρα ο φονικός σεισµός στον
Νοµό Ηρακλείου. Στις 28 Σεπτεµβρίου ο Πρωθυπουργός έκανε
διαγγέλµατα και έδωσε υποσχέσεις. Σήµερα, τρεις µήνες µετά
τους σεισµούς, οι εργαζόµενοι είναι στο έλεος του Θεού. Καµµία
πρόληψη. Πολίτες στο έλεος των εθελοντών, επιχειρηµατίες σε
απόγνωση. Τρεις µήνες µετά, διαβιούν παιδιά και οικογένειες σε
οικίσκους χωρίς ψυγείο και ηλεκτρικό ρεύµα. 

Αυτό είναι το κράτος. Αυτοί είναι οι προϋπολογισµοί που ψη-
φίζετε. Το κακό, βέβαια, είναι ότι οι σεισµοπαθείς στην Κρήτη θα
κάνουν «µαύρα» Χριστούγεννα µε όλα αυτά. Και καταθέτω και
αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Βαρδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, δεν περιµέναµε τον προϋπολογισµό για να διαπι-
στώσουµε τον πόλεµο που έχετε κηρύξει στους εργαζόµενους.
Πώς ακριβώς ενισχύεται ο προϋπολογισµός; Πώς ενισχύει ο προ-
ϋπολογισµός την πλειοψηφία του ελληνικού λαού, τους εργαζό-
µενους, µε την αύξηση των 45 λεπτών -µισό κουλούρι- µε την
ακρίβεια που τους φτωχοποιεί, µε την κατάργηση του οκταώρου,
µε την αδήλωτη και απλήρωτη υπερεργασία, µε την αποδιοργά-
νωση του ΕΦΚΑ και του ΣΕΠΕ, µε την κατάργηση των συλλογι-
κών συµβάσεων;

Εκατόν πενήντα συνάδελφοι στον επισιτισµό-τουρισµό θα µεί-
νουν φέτος εκτός Ταµείου Ανεργίας µε τις παλινωδίες και ενώ
καταθέσαµε τροπολογίες για να λύσουµε το πρόβληµα, τις απορ-
ρίψατε. Όµως, βέβαια, τους προστατεύετε µε αυτό που κάνετε,
που δεν τόλµησε καµµιά δεξιά κυβέρνηση να κάνει ποτέ και το
έκανε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, να βάλει χέρι στον ν.1264.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε,
κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
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Είστε το κόµµα της λεηλασίας, της αναξιοπρέπειας, της αδια-
φάνειας, του πελατειακού κράτους. Ο προϋπολογισµός σας είναι
µια έκθεση ιδεών και µάλιστα κακογραµµένη που φτωχοποιεί και
οδηγεί τον λαό σε τεράστια αδιέξοδα. Μόνοι σας θα ψηφίσετε
τον προϋπολογισµό και θα έχετε και ολοµόναχοι την ευθύνη για
τη φτωχοποίηση της ελληνικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Αντωνίου εκ µέρους του Κινήµατος
Αλλαγής.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο προϋπολογισµός του 2022 είναι ο τρίτος προϋπολογισµός που
καταθέτει η Νέα Δηµοκρατία. Εποµένως, έχουµε πλέον αρκετά
δείγµατα γραφής, ώστε να αξιολογήσουµε την τροχιά στην οποία
έχει βάλει τη χώρα η παρούσα Κυβέρνηση.

Τρία είναι τα κυρίαρχα χαρακτηριστικά της: Ο πολιτικός συν-
τηρητισµός, ο οικονοµικός ελιτισµός και η κοινωνική υστέρηση.
Αυτά τα χαρακτηριστικά αποτυπώνονται µε πολλούς τρόπους σε
διάφορους τοµείς της κυβερνητικής πολιτικής.

Ο πολιτικός συντηρητισµός αποτυπώνεται στον τρόπο αντιµε-
τώπισης της υγειονοµικής κρίσης. Ενώ το εθνικό σύστηµα υγείας
είναι εκείνο που σήκωσε στις πλάτες του την κρίση, αυτή τη
στιγµή έχει το λιγότερο µόνιµο προσωπικό από ό,τι είχε πριν το
ξέσπασµα της πανδηµίας.

Εσείς τι κάνετε όλη αυτή την περίοδο; Προσλάβατε προσωπικό
ορισµένου χρόνου, επιλογή σας ήταν, δηλαδή οι εµβαλωµατικές
και όχι οι µόνιµες λύσεις για το ΕΣΥ και για την πρωτοβάθµια
υγεία. Αντί να επιβραβεύσετε το υπάρχον ιατρικό και νοσηλευτικό
προσωπικό και να τους δώσετε κίνητρα για να συνεχίσουν την τι-
τάνια προσπάθεια που έχουν καταβάλει µε την ένταξή τους στα
βαρέα και ανθυγιεινά επαγγέλµατα, όπως σας είχαµε ζητήσει,
εσείς έρχεστε επιπλέον και µειώνετε την κρατική χρηµατοδότηση
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας για το 2022. Κρατάτε µόνο ως υποση-
µείωση τους πόρους που θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν, σε
περίπτωση που δεν υποχωρήσει η πανδηµία. Είναι δηλαδή προ-
φανής η επιλογή σας, όταν αρχίσει να µειώνεται η πίεση της πα-
ρούσας υγειονοµικής κρίσης, να επιστρέψει το σύστηµα υγείας
στην κατάσταση που ήταν το 2019.

Και το ερώτηµα είναι σαφές: Ήταν σε καλή κατάσταση το ΕΣΥ
το 2019, όπως το παραλάβατε; Ήταν σε καθεστώς κανονικότη-
τας και θέλετε να επιστρέψετε σε αυτή; Ήδη µέσα στην κρίση
δείξατε τις προθέσεις σας, να αφεθεί ξανά στη µοίρα του το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας προς όφελος, βέβαια, του ιδιωτικού
τοµέα, του ιδιωτικού τοµέα που απαλλάχθηκε από την εµπλοκή
του στην αντιµετώπιση της πανδηµίας και ουσιαστικά επιδοτή-
θηκε από το Υπουργείο Υγείας, καθώς αποτέλεσε µια ζώνη ελεύ-
θερη από κορωνοϊό για όσους είχαν τα εισοδήµατα.

Αυτό, άλλωστε, αποτυπώνεται και στις ιδιωτικές δαπάνες
υγείας που πλήρωσαν τα νοικοκυριά. Σύµφωνα µε τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ για το 2020, η Ελλάδα έχει τη µεγαλύτερη ιδιωτική
δαπάνη για την υγεία στην Ευρώπη µε το 8% του µέσου προϋπο-
λογισµού των νοικοκυριών, καταγράφοντας µια σηµαντική αύ-
ξηση που δεν µπορεί να αποδοθεί, βέβαια, στον πληθωρισµό,
αφού σε αυτόν τον κλάδο ήταν µηδενικός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Η Ελλάδα παραδοσιακά βρισκόταν στις πρώτες θέσεις στην
Ευρώπη στην καταναλωτική δαπάνη για υγεία και συναγωνιζόταν
τη Βουλγαρία, αλλά τώρα πια έχουµε καθαρή πρωτιά.

Από την άλλη πλευρά, ο οικονοµικός ελιτισµός σας αποτυπώ-
νεται στην πολιτική για την αντιµετώπιση των οικονοµικών και δη-
µοσιονοµικών συνεπειών της κρίσης. Δώσατε 43 δισεκατοµµύρια
ευρώ, όπως λέει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας, το µε-
γαλύτερο δηµοσιονοµικό πακέτο στον κόσµο, για να αναχαιτίζετε
την ύφεση και να ανακάµψει η οικονοµία. Μετά από αυτό ελπί-
ζετε να επανέλθουµε µέσα στο 2022 εκεί που βρισκόµασταν το
2019.

Γιατί, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, οι δεκαέξι από τις είκοσι
επτά χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε πολύ λιγότερα δηµο-

σιονοµικά µέτρα έχουν ήδη ανακάµψει µέσα στο 2021; Να σας
πούµε γιατί. Γιατί αργήσατε να πάρετε µέτρα και αυτό οδήγησε
τη χώρα σε βαθιά ύφεση -τη δεύτερη βαθύτερη ύφεση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση- διότι πήρατε στη συνέχεια οριζόντια µέτρα αντί
για µέτρα στοχευµένα και εξειδικευµένα. Τελικά, τα µέτρα που
σχεδιάσατε για τη ρευστότητα ήταν για πολύ λίγους που είχαν
προνοµιακή πρόσβαση σε αυτά µέσω του τραπεζικού συστήµα-
τος.

Και εδώ εγείρονται πολλά κρίσιµα ερωτήµατα: Είναι κανονικό-
τητα να έχει λάβει η Ελλάδα µέσα στην πανδηµία ρευστότητα 40
δισεκατοµµυρίων ευρώ από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
και αυτά τα χρήµατα να είναι παρκαρισµένα σε καταθέσεις στις
εµπορικές τράπεζες και στην Τράπεζα της Ελλάδος; Είναι κανο-
νικότητα η αύξηση καταθέσεων των επιχειρήσεων και κυρίως των
πιο µεγάλων επιχειρήσεων να φτάνει στο 62%, ενώ των νοικοκυ-
ριών στο 14%, σε σχέση µε τα επίπεδα προ COVID; Για ποιον
ακριβώς λόγο επιχαίρει ο κ. Σταϊκούρας; Επειδή κάποιοι λίγοι και
ισχυροί λαµβάνουν πολύ παραπάνω ρευστότητα από όσο χρει-
άζονται σήµερα, ή µήπως επειδή όλοι οι υπόλοιποι δεν έχουν καν
πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα, αφού οι χορηγήσεις πιστώ-
σεων προς αυτούς είναι µηδενικές;

Αυτά συµβαίνουν, όταν σχεδιάζετε για την οικονοµία, συνοµι-
λώντας µόνο µε κάποια οικονοµικά κέντρα στη χώρα. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα είναι το δώρο των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
που δώσατε µε την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου στην Πει-
ραιώς. Δυστυχώς το ίδιο συµβαίνει και θα γίνει και µε τους πό-
ρους του Ταµείου Ανασυγκρότησης και Ανάκαµψης, το οποίο
σχεδιάσατε µε τους προνοµιακούς σας συνοµιλητές και όχι, βέ-
βαια, µέσω µιας ουσιαστικής κοινωνικής διαβούλευσης.

Αυτό το µοντέλο ανάπτυξης, κύριοι της Κυβέρνησης, αφορά
µόνο τις ελίτ. Είναι το ίδιο παραγωγικό µοντέλο που µας χρεο-
κόπησε κατά την περίοδο 2004-2009 και δυστυχώς και η Κυβέρ-
νηση του κ. Μητσοτάκη πάλι βαδίζει στα χνάρια της κυβέρνησης
του κ. Καραµανλή, που µας οδήγησε στην κρίση και στα µνηµό-
νια.

Τελικά, αγαπητοί συνάδελφοι, φαίνεται ότι έχουν δίκιο οι πο-
λίτες που λένε ότι οι κυβερνώντες δεν έµαθαν τίποτα από την πα-
ραλίγο πτώχευση της χώρας.

Το τρίτο κυρίαρχο χαρακτηριστικό της πολιτικής σας, δηλαδή
η κοινωνική υστέρηση, αποτυπώνεται στην ακρίβεια και τον πλη-
θωρισµό που πλέον πλήττουν τους πιο αδύναµους, ένα φαινό-
µενο που η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει µε ασπιρίνες, επειδή
υπολογίζει ότι θα είναι πρόσκαιρο. Η χώρα µας ήταν ήδη πολύ
ακριβή, πριν ακόµα ξεκινήσει η ραγδαία άνοδος του πληθωρι-
σµού λόγω της πολύ υψηλής έµµεσης φορολογίας την οποία
επέβαλε ο ΣΥΡΙΖΑ και εσείς την απογειώσατε.

Το 60% των εσόδων του παρόντος προϋπολογισµού προέρχε-
ται από έµµεση φορολογία, δηλαδή από την πιο άδικη µορφή φο-
ρολογίας. Σήµερα ο καταναλωτής από εβδοµάδα σε βδοµάδα
παρατηρεί τις τιµές στα σουπερµάρκετ, καθώς και σε µια σειρά
από αγαθά και υπηρεσίες, να ακολουθούν ανοδική πορεία. Πλη-
ρωνόµαστε σαν Βαλκάνιοι και πληρώνουµε σαν Ευρωπαίοι.

Αυτή είναι η κανονικότητα της Νέας Δηµοκρατίας, σε αυτή την
κανονικότητα δεν µπορούµε να συναινέσουµε. Καταψηφίζουµε
τον προϋπολογισµό µε εξαίρεση τις δαπάνες για την εθνική
άµυνα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει
τώρα ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Πλα-
κιωτάκης Ιωάννης, Βουλευτής Λασιθίου Κρήτης. 

Τι άλλο θέλετε, κύριε Υπουργέ; Σας τα είπα όλα!
Ορίστε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά και µε µια µικρή ανοχή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ζήτηση του προϋπολογισµού

του 2022 πραγµατοποιείται µέσα στις ιδιαίτερες συνθήκες και τα
µεγάλα προβλήµατα που προκαλεί σε ολόκληρο τον κόσµο η συ-
νεχιζόµενη πανδηµία. Η απειλή για την υγεία και τη ζωή δυστυ-
χώς παραµένει, όπως παραµένει και η απειλή για την παγκόσµια
οικονοµία.
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Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την οµιλία µου καλώντας όλες και
όλους να συνεισφέρουν στη µάχη ενάντια στην πανδηµία. Έχον-
τας ακριβώς, πριν έναν χρόνο, βιώσει ο ίδιος την αγωνία, τη µο-
ναξιά, τον φόβο του κορωνοϊού, προτρέπω κάθε Ελληνίδα και
κάθε Έλληνα, που δεν έχει εµβολιαστεί, να το πράξει άµεσα,
κάθε µία και κάθε έναν που έχει κάνει τις δύο δόσεις, να σπεύσει
να κάνει την αναµνηστική, όλες και όλους να τηρήσουµε τα
µέτρα προστασίας.

Είµαστε σε µια κρίσιµη στιγµή. Ο εµβολιασµός, η συνέπεια
στην τήρηση των µέτρων, η υπευθυνότητα στην κοινωνική µας
συµπεριφορά, είναι τα ουσιαστικά όπλα µας. Αν τα χρησιµοποι-
ήσουµε σωστά, αν αξιοποιήσουµε το µεγάλο επίτευγµα της επι-
στήµης, θα µπορέσουµε να κερδίσουµε τη µάχη, θα µπορέσουµε
να κερδίσουµε πίσω τη ζωή µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έχοντας από
την πρώτη στιγµή συνειδητοποιήσει τις δυσµενείς παραµέτρους
και το µέγεθος των προβληµάτων της νέας πραγµατικότητας,
λειτούργησαν και το 2021 σε δύο βασικές προτεραιότητες: την
προστασία της υγείας των πολιτών, µε την παράλληλη ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και τη στήριξη της οικονοµίας
των νοικοκυριών, των επιχειρήσεων, της αναπτυξιακής πορείας
της χώρας µας. Δώσαµε και εξακολουθούµε να δίνουµε µεγάλες
µάχες και στα δύο αυτά µέτωπα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Υπουργείο Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής εργαστήκαµε και εργαζόµαστε αδιάκοπα,
για να δηµιουργήσουµε ένα σύγχρονο περιβάλλον µέσα στο
οποίο τόσο η ναυτιλιακή όσο και η παραναυτιλιακή βιοµηχανία
θα βρουν πρόσφορο έδαφος, για να αναπτυχθούν προς όφελος
της οικονοµίας και της κοινωνίας.

Οι βασικοί µεταρρυθµιστικοί άξονες του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής εστιάζουν στη στήριξη της ελλη-
νικής ναυτιλίας και ναυτοσύνης, στην ακόµα αποτελεσµα-
τικότερη προστασία των θαλάσσιων συνόρων µας, στη µεγιστο-
ποίηση της ασφάλειας και στις θάλασσες και στις παραλίες, στην
ενδυνάµωση της αναπτυξιακής προοπτικής των ελληνικών λιµέ-
νων, στην ανάπτυξη του θαλάσσιου τουρισµού, στην ανάδειξη
του νησιωτικού και θαλάσσιου χώρου ως βασικού µέρους του
παραγωγικού ιστού της χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ασφά-
λεια των πολιτών στον θαλάσσιο χώρο, η προστασία της ανθρώ-
πινης ζωής στις θάλασσες και τις παραλίες είναι και θα είναι
καθοριστική προτεραιότητα της πολιτικής µας. Το Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής αποδίδει ιδιαίτερη σηµασία
στον προληπτικό προγραµµατισµό και τις δραστηριότητες που
µπορούν να καταστήσουν τη θάλασσα χώρο ασφάλειας και ευη-
µερίας.

Τρανή απόδειξη όλων αυτών αποτελεί το νέο θεσµικό πλαίσιο
για τους ναυαγοσώστες, το οποίο παρά την υποχρεωτική εφαρ-
µογή του στα τέλη του Μαΐου του 2021 κατάφερε στη φετινή θε-
ρινή περίοδο να αποδείξει τη σηµασία και τη σπουδαιότητα µιας
καλά σχεδιασµένης προληπτικής δράσης.

Οι αριθµοί έχουν σε κάθε περίπτωση τη σηµειολογία, αλλά και
τη σηµασία τους. Σε σχέση τώρα µε το 2019, παρατηρήθηκε αύ-
ξηση της ναυαγοσωστικής κάλυψης των λουτρικών εγκαταστά-
σεων στο 87% από 76%, µείωση στα θανάσιµα ατυχήµατα σε
ποσοστό 10,23%. Αξίζει, επίσης, να σηµειωθεί ότι σε δήµους που
προσέλαβαν για πρώτη φορά ναυαγοσώστες, η µείωση των θα-
νάσιµων ατυχηµάτων ανήλθε στο εντυπωσιακό 27,16%.

Για την προστασία των θαλάσσιων συνόρων της πατρίδας µας,
η Ελλάδα προστατεύει τα σύνορά της µε αποφασιστικότητα, µε
σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο και µε απόλυτη προτεραιότητα στην
προστασία της ανθρώπινης ζωής. Όταν η Τουρκία επιτρέπει
στους διακινητές να θέτουν σε κίνδυνο τη ζωή ταλαιπωρηµένων
ανθρώπων, τα στελέχη του Λιµενικού τούς διασώζουν. Οι άνδρες
και οι γυναίκες του Λιµενικού Σώµατος επιχειρούν µέρα-νύχτα,
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο. Τους αξίζει ο έπαινος
και η εκτίµηση όλων µας, έχοντας επιτύχει εντυπωσιακά αποτε-
λέσµατα.

Και σε απόλυτους αριθµούς, τα αποτελέσµατα αυτά είναι
ακόµα πιο εντυπωσιακά. Το 2019 οι υπήκοοι τρίτων χωρών που

εισήλθαν παράνοµα στη χώρα ανήλθαν σε εξήντα πέντε χιλιάδες,
το 2020 σε δέκα χιλιάδες και µέχρι σήµερα, το 2021, περίπου
τέσσερις χιλιάδες. Άρα έχουµε µία εντυπωσιακή µείωση των µε-
ταναστευτικών ροών το 2021, σε σχέση µε το 2019, σε ποσοστό
πάνω από 90%. Όσο κι αν δεν αρέσει σε κάποιους, η Ελλάδα
προστατεύει και θα συνεχίζει να προστατεύει τα θαλάσσια της
σύνορά της, τα οποία είναι και σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στο πεδίο των υγειονοµικών µέτρων και της προστασίας της
δηµόσιας υγείας, το περασµένο καλοκαίρι βιώσαµε -και πιστεύω
όλοι αναγνωρίσαµε- τα αποτελέσµατα µιας συντονισµένης προ-
σπάθειας του Λιµενικού Σώµατος, το οποίο ανέλαβε την ευθύνη
της αποκλειστικής εφαρµογής των υγειονοµικών πρωτοκόλλων
σε κάθε γωνιά της Ελλάδος, στην ακτοπλοΐα, στην κρουαζιέρα,
στα σκάφη αναψυχής.

Στον ναυτιλιακό τοµέα, η θεσµοθέτηση µέτρων ενίσχυσης της
ανταγωνιστικότητας για την ποντοπόρο ναυτιλία το 2020 συµ-
πληρώθηκε το 2021 µε την προώθηση ενός συνεκτικού θεσµικού
πλαισίου νέων µέτρων µε ιδιαίτερα θετικά αποτελέσµατα, θετική
ανταπόκριση από την ναυτιλιακή κοινότητα, αφού οι αιτήσεις για
εγγραφή νέων πλοίων στη σηµαία µας το 2021, σε σχέση µε το
2020, ήταν περισσότερες κατά 62%.

Επίσης, προωθούµε τον εκσυγχρονισµό του ναυτιλιακού θε-
σµικού πλαισίου µε κορωνίδα των παρεµβάσεών µας την ανα-
µόρφωση ύστερα από εξήντα τρία χρόνια -επαναλαµβάνω,
ύστερα από εξήντα τρία χρόνια- του Κώδικα Ιδιωτικού Ναυτικού
Δικαίου.

Στο επίπεδο της ναυτιλιακής διπλωµατίας πετύχαµε τη σύναψη
σηµαντικών ναυτιλιακού περιεχοµένου συµφωνιών µε τη Σαου-
δική Αραβία, τη Νότια Κορέα, ενώ µόλις προχθές υπογράψαµε
ένα εµβληµατικό µνηµόνιο συνεργασίας µεταξύ της Ελληνικής
και της Αµερικανικής Ακτοφυλακής.

Επίσης, για πρώτη φορά στην ιστορία του Διεθνούς Ναυτιλια-
κού Οργανισµού -και αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό- η Ελλάδα
εξελέγη πρώτη σε ψήφους στην πρώτη κατηγορία του Συµβου-
λίου του ΙΜΟ, γεγονός που επιβεβαιώνει µε τον πιο εµφατικό
τρόπο, την εµπιστοσύνη που απολαµβάνει η χώρα µας από το
σύνολο των κρατών του οργανισµού, καθώς και το άριστο επί-
πεδο συνεργασίας που διατηρεί µε όλες τις χώρες του κόσµου
στον ναυτιλιακό τοµέα.

Όσον αφορά τις µελλοντικές πρωτοβουλίες, τόσο σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και σε επίπεδο του Διεθνούς Ναυτιλια-
κού Οργανισµού, στόχος µας είναι να διασφαλίσουµε την οµαλή
ενεργειακή µετάβαση της ναυτιλίας, της ακτοπλοΐας µας, για την
επίτευξη των περιβαλλοντικών στόχων που σχετίζονται µε την
απανθρακοποίηση της ναυτιλίας.

Για τα λιµάνια µας, η επιτυχία προσέλκυσης επενδυτικού εν-
διαφέροντος είναι µεγάλη. Θα συνεχιστεί το 2022, που θα ολο-
κληρωθεί η φάση επιλογής των πρώτων αναδόχων στα λιµάνια
της Αλεξανδρούπολης, της Καβάλας, της Ηγουµενίτσας και του
Ηρακλείου, ενώ θα συνεχίσουµε εντατικά µε τους διεθνείς δια-
γωνισµούς και για τα υπόλοιπα λιµάνια. Συγχρόνως, τις επόµενες
ηµέρες, τίθεται σε δηµόσια διαβούλευση το νοµοσχέδιο που εκ-
συγχρονίζει το θεσµικό πλαίσιο για τα σκάφη αναψυχής και ενι-
σχύει την ανταγωνιστικότητα του κλάδου, µε την απλοποίηση και
την επιτάχυνση των διαδικασιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο της διαπραγµάτευ-
σης µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη νέα προγραµµατική πε-
ρίοδο, πέρα από τις σταθερές δράσεις του Υπουργείου, για
πρώτη φορά εισήχθη η έννοια της νησιωτικότητας, σε συνάρ-
τηση µε τη βιώσιµη γαλάζια οικονοµία όσο και µε την υποχρέωση
εξασφάλισης της εδαφικής συνοχής της χώρας.

Μέσω του Τοµεακού Προγράµµατος Ανάπτυξης του Υπουρ-
γείου από το εθνικό ΠΔΕ για την πενταετία 2021-2025 διαχειρι-
ζόµαστε πόρους ύψους 900 εκατοµµυρίων ευρώ µε
εξασφαλισµένους πόρους για το µεταφορικό ισοδύναµο για τις
άγονες γραµµές, καθώς και παρεµβάσεις στον τοµέα της ναυτι-
λίας, της νησιωτικότητας και των λιµένων.

Επιπρόσθετα, στα Τοµεακά Προγράµµατα του ΕΣΠΑ έχουν
συµπεριληφθεί δράσεις προϋπολογισµού άνω του ενός δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ, στις οποίες προστίθενται δράσεις που έχουν
υποβληθεί στα περιφερειακά Τοµεακά Προγράµµατα.
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Για τα νησιωτικά λιµάνια έχουµε ήδη δροµολογήσει τη χρηµα-
τοδότηση των πρώτων 30 µε 175 εκατοµµυρίων ευρώ µέσω του
ΕΣΠΑ και 20 εκατοµµυρίων ευρώ για έργα αντιµετώπισης και εγ-
κατάστασης µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. Εντός του 2022 θα
έχουµε τις πρώτες προκηρύξεις των λιµενικών έργων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τώρα, σε στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης και
Επενδύσεων και το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών πα-
ρουσιάσαµε ενιαίο σχεδιασµό και προγραµµατισµό για τις θα-
λάσσιες µεταφορές, ιδίως για τις άγονες γραµµές, για να
αποδείξουµε ότι οι κάτοικοι των νησιών και ιδιαιτέρως οι κάτοικοι
των µικρών νησιών δεν είναι πολίτες δεύτερης κατηγορίας.

Το 2022 προκηρύσσουµε µε χρηµατοδότηση από την Ευρω-
παϊκή Ένωση τη δηµόσια θαλάσσια συγκοινωνία για µικρές άγο-
νες γραµµές, τη ραχοκοκαλιά της νησιωτικότητας, µε πολυετείς
συµβάσεις και µέχρι το τέλος του ΕΣΠΑ θα έχουµε διαθέσει 370
εκατοµµύρια για τον σκοπό αυτό.

Παράλληλα, σε συνεργασία µε το Ναυτικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδος αλλά και τους θεσµικούς εταίρους της ακτοπλοΐας, δηµι-
ουργούµε κίνητρα για την ανανέωση του στόλου, φιλικότερα στο
περιβάλλον και µε καλύτερες ταχύτητες για το νησιώτη και τον
επισκέπτη.

Η προσπάθεια, µας, όµως, δεν σταµατά εδώ. Παράλληλα, το
εξοπλιστικό του Λιµενικού Σώµατος µπαίνει σε φάση ολοκλήρω-
σης κρίσιµων διαγωνισµών για την επαύξηση της επιχειρησιακής
ικανότητας, αλλά και της ετοιµότητας του προσωπικού και των
µέσων. Με συστηµατική δουλειά και µε την πολύτιµη συνδροµή
των Υπηρεσιών του Λιµενικού Σώµατος διαµορφώσαµε το νέο
δόγµα για το Λιµενικό του µέλλοντος, δροµολογώντας δεσµεύ-
σεις πόρων άνω των 340 εκατοµµυρίων ευρώ από το Ταµείο Ολο-
κληρωµένης Διαχείρισης Συνόρων και το Ταµείο Ασφάλειας της
περιόδου 2021-2027.

Τέλος, στον τοµέα του ψηφιακού µετασχηµατισµού αλλάζουµε
τον χάρτη των υπηρεσιών προς τον πολίτη, τον ναυτιλιακό
κλάδο, τους ναυτικούς µας και τους σπουδαστές µας µε σα-
ράντα τρεις στοχευµένες δράσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνον-
τας, επιλογή του Κυριάκου Μητσοτάκη, επιλογή της Κυβέρνη-
σης, επιλογή της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής είναι η υλοποίηση του συνολικού σχε-
διασµού µας για τη ναυτιλία και τη νησιωτικότητα. Προστα-
τεύουµε αποτελεσµατικά τα θαλάσσια σύνορά µας. Σώζουµε
ζωές στο Αιγαίο. Στηρίζουµε τους ναυτικούς και τη ναυτιλία.
Εφαρµόζουµε µεταρρυθµίσεις σε όλα τα επίπεδα. Προχωράµε
στην αξιοποίηση των λιµανιών µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Πλακιωτάκη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Δίνουµε ουσία και νόηµα στη νησιωτικότητα.
Δηµιουργούµε ολοκληρωµένο, σύγχρονο, λειτουργικό πλαίσιο,
µέσα στο οποίο θα αναπτυχθεί ακόµα περισσότερο το σύνολο
της ναυτιλιακής βιοµηχανίας στα χρόνια που έρχονται. Όσοι γνω-
ρίζουν έστω και ελάχιστα τη ναυτιλία αντιλαµβάνονται ότι ο στό-
χος αυτός πέρα από εφικτός, είναι πέρα για πέρα αναγκαίος.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσουν τώρα
τρεις συνάδελφοι, γιατί θέλω να υπενθυµίσω -είµαι από το 1990
σ’ αυτή την Αίθουσα- πως ο προϋπολογισµός είναι µεν για να πα-
ρουσιάσουν οι Υπουργοί τα πεπραγµένα και τον προϋπολογισµό,
αλλά κυρίως είναι για τους Βουλευτές. Το τονίζω αυτό και θα ει-
σηγηθώ καθ’ οδόν.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Συµφωνούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Συνυπογράφουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι για τους Βου-

λευτές και είναι συζήτηση επί του προϋπολογισµού και όχι κοι-
νοβουλευτικός έλεγχος.

Θα µιλήσει, λοιπόν, ο κ. Νικολακόπουλος, ο κ. Τόλκας, ο κ.

Μπαραλιάκος και µετά θα πάρει τον λόγο η Αναπληρώτρια
Υπουργός Υγείας η κ. Γκάγκα.

Ορίστε, κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του

κρατικού προϋπολογισµού του 2022 διεξάγεται κάτω από δύσκο-
λες συνθήκες. Διεξάγεται σε µια χρονική στιγµή που βρίσκεται
σε εξέλιξη µια τεράστια προσπάθεια για τον εµβολιασµό όλων
των πολιτών, αλλά και µια µεγάλη προσπάθεια να ανακάµψουµε
από τις επιπτώσεις πανδηµίας.

Όλοι θα συµφωνήσουµε ότι η χώρα µας εξερχόµενη µετά από
µια δεκαετή οικονοµική κρίση βρέθηκε αντιµέτωπη µε εξαιρετικά
δύσκολες προκλήσεις. Η υγειονοµική κρίση λόγω της πανδηµίας
κατέστησε αναγκαία τη στήριξη του δηµόσιου συστήµατος
υγείας µε επιπλέον πόρους και την ανάγκη οικονοµικής στήριξης
νοικοκυριών και επιχειρήσεων. Η κλιµάκωση της τουρκικής προ-
κλητικότητας, σε συνδυασµό µε τις ευρύτερες γεωπολιτικές εξε-
λίξεις, κατέστησαν αναγκαία την αµυντική θωράκιση της χώρας
µας και την ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων.

Παράλληλα, η κλιµατική κρίση προκάλεσε και συνεχίζει να
προκαλεί τεράστιες καταστροφές σε περιουσίες συµπολιτών
µας, οδηγώντας στην ανάγκη για έναν σύγχρονο και ταχύ µηχα-
νισµό αποκατάστασης ζηµιών, αλλά και την ανάγκη στήριξης των
πληγέντων συµπολιτών µας. Θα πρέπει να συµφωνήσουµε ότι
παρά τις έκτακτες και µεγάλες δαπάνες για την αντιµετώπιση
των προκλήσεων, η ελληνική οικονοµία άντεξε.

Στηρίξαµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τρόπο πρωτοφανή
µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και αυτό αποτυπώνουν και
οι µελέτες τις οποίες εσείς διαβάζετε όπως θέλετε, κύριοι συνά-
δελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Δεν διαβάζετε, όµως,
τις µελέτες που λένε ότι την περίοδο 2015-2019, χωρίς πανδηµία,
είχαµε ενενήντα αναµονές ΜΕΘ.

Ενισχύσαµε νοικοκυριά και επιχειρήσεις µε καινοτόµα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία. Ενισχύσαµε τις Ένοπλες Δυνάµεις. Στηρί-
ζουµε τους συµπολίτες µας και τις επιχειρήσεις που επλήγησαν
από φυσικές καταστροφές. Και σε αυτό το περιβάλλον, σύµφωνα
µε πρόσφατα στοιχεία της EUROSTAT, η χώρα µας παρουσίασε
την καλύτερη επίδοση στην Ευρωζώνη κατά το τρίτο τρίµηνο του
έτους σε ό,τι αφορά την αύξηση του ΑΕΠ µε ποσοστό 13,4% σε
ετήσια βάση και τη δεύτερη καλύτερη στο εννεάµηνο σε σχέση
µε τις αντίστοιχες περσινές περιόδους µε ποσοστό 9,3%. Την ίδια
ώρα, ο ευρωπαϊκός µέσος όρος διαµορφώθηκε στο 3,9% για το
τρίτο τρίµηνο και στο 5,7% για το εννιάµηνο του 2021.

Οι επενδύσεις αυξάνονται σε ετήσια βάση σε ποσοστό 18,1%,
που αποτελεί σε απόλυτο αριθµό την καλύτερη επίδοση της τε-
λευταίας δεκαετίας, ενώ στο εννεάµηνο του 2021 καταγράφεται
σηµαντική αύξηση του αριθµού των εξαγωγών κατά 27,9%. Η
ανεργία έχει µειωθεί στο 13% από 16,5% που ήταν τον Σεπτέµ-
βριο του 2020, ενώ το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών, σύµ-
φωνα µε πρόσφατα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, αυξήθηκε για το πρώτο εξάµηνο του 2021 κατά 7,2%.
Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αναµένουµε να έχουµε
φέτος την τρίτη υψηλότερη ανάπτυξη στην Ευρωζώνη. Η ελλη-
νική Κυβέρνηση κατάφερε από την πρώτη στιγµή να στηρίξει την
κοινωνία, µε αποτέλεσµα η ελληνική οικονοµία να παρουσιάζει
σωρευτική ανάπτυξη 11,7% για τα έτη 2021-2022. Μάλιστα, το
2022 εκτιµάται ότι θα ανακτήσουµε πλήρως τις απώλειες του
2020. Η ανάπτυξη αυτή στηρίχθηκε σε µεγάλο βαθµό στην εσω-
τερική ζήτηση, στην αύξηση των εξαγωγών και στην καλύτερη
από την αρχικά αναµενόµενη τουριστική περίοδο. Αυτά, σε συν-
δυασµό µε τα µέτρα στήριξης που ελήφθησαν όλο αυτό το χρο-
νικό διάστηµα, τις επενδύσεις που προσελκύσαµε µε την
παρουσία κορυφαίων εταιρειών όπως η «MICROSOFT», η
«CISCO», η «PFIZER», η «DIGITAL DUALTY», η «AMAZON» και,
φυσικά, τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, του ΕΣΠΑ και
άλλων κοινοτικών ταµείων.

Όλα αυτά δεν είναι εικονική πραγµατικότητα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όπως θέλετε να πι-
στεύετε. Είναι πραγµατικότητα. Αυτά προκύπτουν από τις εκτι-
µήσεις και τις προβλέψεις όλων των εγχώριων και διεθνών
οργανισµών. Αυτά προκύπτουν από την εµπιστοσύνη των αγο-
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ρών, από την ικανότητα της χώρας µας να δανείζεται µε ιστορικά
χαµηλά επιτόκια και να αποπληρώνει ταυτόχρονα τις οφειλές της
προς το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Όµως, προκύπτουν και
από τις δηλώσεις για τη χώρα µας πολιτικών και οικονοµολόγων
από όλον τον κόσµο, από τα συµπεράσµατα του EUROGROUP
στο πλαίσιο της 11ης Έκθεσης Ενισχυµένης Εποπτείας.

Όλα αυτά δεν γίνονται τυχαία. Γίνονται γιατί µέσα σε αυτό το
περιβάλλον, µε την αντιµετώπιση των προκλήσεων συνεχίσαµε
το µεταρρυθµιστικό µας πρόγραµµα για να προσελκύσουµε
επενδύσεις και να δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας.

Μειώνουµε φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. Απλοποιούµε
αδειοδοτικές διαδικασίες. Μειώνουµε τη γραφειοκρατία µέσω
ευέλικτου θεσµικού πλαισίου, αλλά και µέσω του ψηφιακού µε-
τασχηµατισµού του κράτους. Μέσα σε µία από τις πιο δύσκολες
περιόδους έχουµε πραγµατοποιήσει εκατόν εβδοµήντα µεταρ-
ρυθµίσεις. Πραγµατοποιήσαµε πάνω από εβδοµήντα παρεµβά-
σεις για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας, το ύψος
των οποίων διαµορφώνεται σε 43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Στο ίδιο οικονοµικό περιβάλλον, όµως, στηρίζουµε τους συµ-
πολίτες µας που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη, µε το ελάχιστο εγ-
γυηµένο εισόδηµα, µε τη στήριξη των χαµηλοσυνταξιούχων και
των ατόµων µε αναπηρία, µε την έκτακτη καταβολή µισθού στους
υγειονοµικούς που δίνουν τη µάχη στην πρώτη γραµµή, µε την
αύξηση του κατώτατου µισθού, µε την αύξηση στο επίδοµα θέρ-
µανσης και τη διεύρυνση ως προς τα κριτήρια, µε τη στήριξη των
ανέργων συµπολιτών µας µέσω της επέκτασης του προγράµµα-
τος εκατό χιλιάδων θέσεων µε επιπλέον πενήντα χιλιάδες θέσεις
εργασίας, µε τη στήριξη των νέων µε µέτρα όπως το πρώτο έν-
σηµο για τους πρώτους έξι µήνες απασχόλησης και την κατάρ-
γηση του τέλους κινητής τηλεφωνίας, µε τη στήριξη των
αγροτών µε µέτρα όπως η επιστροφή του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης σε νέους αγρότες και αγρότισ-
σες που συµµετέχουν σε συνεταιρικά αγροτικά σχήµατα.

Και, βέβαια, προχωράµε όλα τα µεγάλα έργα υποδοµής. Υλο-
ποιούµε έργα που δεν έχουν γίνει για πολλά χρόνια. Στις αρχές
του 2022 ξεκινά επιτέλους το µεγάλο έργο για την Ηλεία, ο οδι-
κός άξονας Πάτρα - Πύργος, που θα δώσει µεγάλη αναπτυξιακή
ώθηση στον νοµό και θα συµβάλει στην οδική ασφάλεια των πο-
λιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας αλλάζει, επανασυ-
στήνεται διεθνώς, χτίζει ένα ισχυρό και δυναµικό προφίλ κινού-
µενη σε τροχιά ανόδου, σε τροχιά γενναίων µεταρρυθµίσεων,
διαµορφώνει µια εικόνα σταθερής και αξιόπιστης χώρας. Ο προ-
ϋπολογισµός του 2022 συµβάλλει σε αυτή την ανοδική αναπτυ-
ξιακή πορεία. Η φορολογική ελάφρυνση νοικοκυριών και
επιχειρήσεων, αλλά και η δηµιουργία φιλοεπενδυτικού κλίµατος
αποτελούν βασικές συνιστώσες µιας ισχυρής οικονοµικής πολι-
τικής.

Ο προϋπολογισµός του 2022 συνδυάζει την οικονοµική αντα-
γωνιστικότητα και την οικονοµική ανάπτυξη µε την κοινωνική δι-
καιοσύνη. Επιβεβαιώνοντας τις πιο διαχρονικές αξίες της
παράταξής µας θέτουµε ως στόχο την προστασία των πιο ευά-
λωτων συµπολιτών µας, παράλληλα όµως ενισχύουµε και την
ιδιωτική πρωτοβουλία. Με ρεαλισµό και αισιοδοξία κάνουµε
πράξη το σχέδιό µας για µια Ελλάδα µε αυτοπεποίθηση, µια Ελ-
λάδα που ανακτά την εµπιστοσύνη όλων των πολιτών, µια Ελ-
λάδα που κερδίζει τον σεβασµό σε διεθνές επίπεδο.

Σας καλώ, λοιπόν, να εκφράσετε την εµπιστοσύνη σας προς
το σχέδιο αυτό του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Κυβέρνησής µας και να ψηφίσετε τον κρατικό προϋπολογι-
σµό του 2022.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Άγγελος Τόλκας.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας κανείς τις τοποθε-

τήσεις των Βουλευτών της Συµπολίτευσης υποθέτει ότι περιγρά-
φουν την κατάσταση µιας άλλης χώρας είτε ότι συνοµιλούν µε
ένα πολύ µικρό ποσοστό, το οποίο δεν το αγγίζει η κρίση.

Μας µέµφεστε κατ’ αρχάς ότι δεν είναι το θέµα συζήτησης µας

σήµερα σε αυτόν τον προϋπολογισµό η υγεία. Η απώλεια ανθρώ-
πινων ζωών, η επιβάρυνση της οικονοµίας, η κατάρρευση του
ΕΣΥ είναι ένα σπιράλ εξελίξεων και αρνητικής πρωτιάς σε ευρω-
παϊκό επίπεδο για το οποίο ευθύνεται η ακολουθούµενη κυβερ-
νητική σας πολιτική. Ο πολιτικός εγωισµός και η σύµφωνα µε το
συµφέρον σας εκµετάλλευση των επιστηµονικών δεδοµένων δεν
σας άφησαν στιγµή να αποδεχθείτε ούτε µία πρόταση µας ούτε
ένα κάλεσµα µας για ευρύτερες συναινέσεις. Και όταν εφαρµό-
ζατε κάποια πρόταση µας ήταν ήδη αργά.

Δεν µπορώ να µην αναφέρω την περίπτωση του νοµού µου,
της Ηµαθίας που είναι από τους νοµούς που πρωταγωνιστεί σε
αρνητικά ρεκόρ. Όταν καλούσα τους συναδέλφους της Συµπο-
λίτευσης και την Κυβέρνηση σε κοινές δράσεις, σε ειδικό τοπικό
πρόγραµµα δράσης, όπως χρειαζόταν παντού όπου υπήρχαν
νοµοί µε εξαιρετικές δυσκολίες, αδιαφορούσαν. Ο Υπουργός
Υγείας δεν απάντησε ούτε σε µία από τις ερωτήσεις που του έχω
κάνει. Υποκριτικά µόνο υποσχόταν δήθεν πρωτοβουλίες σε κοι-
νές συνεδριάσεις µε τους τοπικούς φορείς και µετά µην τους εί-
δατε.

Η αποτυχία σας για το εµβολιαστικό πρόγραµµα οδήγησε σε
επιβάρυνση της οικονοµίας και το 2021. Άνθρωποι έχασαν τη ζωή
τους, τη δουλειά τους, επιχειρήσεις έκλεισαν, η εστίαση πληρώ-
νει ακριβά το µάρµαρο του δικού σας λαϊκισµού, της δικής σας
δηµαγωγίας. Και ο ελληνικός λαός από χθες παγωµένος αντιλαµ-
βάνεται τα ψεύδη του Πρωθυπουργού που εγείρουν πολιτικά και
ηθικά ζητήµατα για τη θνησιµότητα εντός και εκτός ΜΕΘ.

Λαϊκισµός και δηµαγωγία είναι να περιγράφουν οι Υπουργοί
ως πολυτέλεια τη στήριξη του ΕΣΥ και τη δηµιουργία νέων ΜΕΘ.
Λαϊκισµός και δηµαγωγία είναι να αντιµετωπίζετε την ενίσχυση
του ΕΣΥ ως κάτι παροδικό, που δεν θα µας χρειαστεί στο µέλλον,
αγνοώντας όλες τις επιστηµονικές εισηγήσεις για την αύξηση πι-
θανοτήτων εκδήλωσης νέων παρόµοιων επιδηµιών και την
ανάγκη να υπάρχουν υποδοµές για µελλοντικές αντίστοιχες προ-
κλήσεις.

Συµµετέχετε, κύριοι της Κυβέρνησης, στον πυρήνα της συν-
τηρητικής Ευρώπης που έβαλε την υγεία στο ζύγι µε την οικονο-
µία και έχασε και στα δύο, όπως παλιότερα είχε βάλει τη στήριξη
της ελληνικής οικονοµίας στο ζύγι µε τη δηµοσιονοµική τιµωρη-
τική πειθαρχία και είχε ολέθρια αποτελέσµατα για τη χώρα.

Μιλάτε για επιστροφή στην κανονικότητα. Επαναπαύεστε και
αδιαφορείτε για την ακρίβεια. Να δούµε την αύξηση του πληθω-
ρισµού του τελευταίου τριµήνου; Ο πληθωρισµός ήταν 1,9% τον
Σεπτέµβριο, 2,8% τον Οκτώβριο και 4,3% τον Νοέµβριο. Και αντί
να σας ανησυχεί αυτή η αλµατώδης αύξηση εσείς λέτε ότι είµα-
στε περίπου καλά, γιατί είναι από τους χαµηλότερους πληθωρι-
σµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι θα
είναι φωτιά οι αυξήσεις στα είδη πρώτης ανάγκης, στα τρόφιµα,
στα καθηµερινά καταναλωτικά αγαθά από Γενάρη. Δεν σας το
λέµε µόνο εµείς, σας το λέει η ίδια η αγορά. 

Και απέναντι σε αυτό µάλιστα δεν κινητοποιείτε ελεγκτικούς
µηχανισµούς, δεν κινητοποιείτε ούτε την ίδια την Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού. Ήταν εδώ ο κ. Γεωργιάδης, έφυγε, µας είπε όµως
όλα τα άλλα ωραία νούµερα. Θα πω και παρακάτω για τον κ. Γε-
ωργιάδη και τα νούµερά του.

Θεωρείτε επιστροφή στην κανονικότητα και κοµπάζετε για την
αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος του δεύτερου τριµήνου του
2021 σε σχέση µε το δεύτερο τρίµηνο του 2020. Φυσικά στη σύγ-
κριση από το κακό στο χειρότερο θα φαίνεται ότι κάτι βελτιώ-
θηκε. Γιατί όµως δεν αναφέρεται στην ιδιωτική κατανάλωση του
2020; Το επίπεδο, λοιπόν, της ιδιωτικής κατανάλωσης στην Ελ-
λάδα για το 2020 σύµφωνα µε την EUROSTAT είναι πέµπτο από
το τέλος. Ακολουθούν Σλοβακία, Λετονία, Ουγγαρία και Βουλγα-
ρία. Ορίστε, παρακαλώ το καταθέτω και για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Άγγελος Τόλκας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή η δυνατότητα του Έλληνα να καταναλώνει, να αγορά-
ζει, να ψωνίζει στην αγορά είναι από τις χειρότερες στην Ευ-
ρώπη. Ουσιαστικά αυτοί οι αριθµοί αποδεικνύουν ότι ζούµε
σήµερα. Το λιανεµπόριο, η εστίαση, το εµπόριο, η µικρή και µε-
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σαία επιχείρηση βρίσκονται σε ένα ιδιότυπο µόνιµο lockdown,
όπως και όλη η οικονοµία.

Δεν ακούτε την αγορά που σας λέει ότι από Σεπτέµβριο και
µετά είναι όλα πεθαµένα, ότι δεν δούλεψαν ούτε στις εκπτώσεις
ούτε έως σήµερα και περιµένουν µε αγωνία, µε απογοήτευση και
χωρίς καµµία ελπίδα την τελευταία εβδοµάδα των Χριστουγέν-
νων µπας και δουλέψουν; Δεν ακούτε την εστίαση που πλέον δεν
βγάζει ούτε τα έξοδα, που έχει µειώσει τις θέσεις εργασίας και
έχουν εξαφανιστεί οι τζίροι; Ειδικά στην επαρχία που την έχετε
παρατηµένη και έξω από κάθε προγραµµατισµό σας.

Θυµηθείτε ότι οδηγείτε τους αγρότες εκτός παραγωγής, κύριε
Υπουργέ Γεωργίας, µε την απουσία σχεδίου, µε τη µη διεκδίκηση
δυνατοτήτων και κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη
νέα ΚΑΠ, µε τις αυξήσεις στα αγροεφόδια που υπάρχουν και συ-
νεχώς εντείνονται και στο πετρέλαιο, µε τη βίαιη έξοδο αγροτών
που το έχουν ανάγκη από τις λαϊκές αγορές όπου συµµετείχαν
ως παραγωγοί.

Στην Ηµαθία δε, δεν έχει γίνει ούτε ένα έργο ούτε µία παρέµ-
βαση αναπτυξιακή εδώ και δυόµισι χρόνια για να αναστραφεί η
πορεία εγκατάλειψης και φτώχειας. Και αυτό ήταν που ανέφερα
πριν στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είχε υποσχεθεί, είχε τάξει δη-
µοσίως 10,7 εκατοµµύρια για το χιονοδροµικό κέντρο των 3-5
Πηγαδιών στη Νάουσα. Φαντάζοµαι ότι αντίστοιχα ποσά θα έχει
τάξει και σε όλους σχεδόν τους νοµούς. Και απάντησε το ίδιο το
Υπουργείο, αλλά όχι ο κ. Γεωργιάδης ότι όχι αυτά δεν τα είπαµε
ποτέ, δεν υπήρξαν ποτέ.

Αλήθεια, πώς περιµένετε να βελτιωθεί η κατάσταση το 2021
χωρίς καµµία παρέµβαση σε αυτόν τον προϋπολογισµό; Εσείς
διαιωνίζετε το παλιό µοντέλο οικονοµίας, ενώ εµείς µιλάµε για
αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου. Ξέρετε µου έκανε εντύπωση
που η επίσηµη γραµµή όλων των Βουλευτών της Συµπολίτευσης
ήταν η διαφήµιση των τεσσάρων, πέντε µεγάλων ξένων επενδύ-
σεων που έγιναν στη χώρα. Τον αντίκτυπό τους σε παροχή θέ-
σεων εργασίας και ανταποδοτικού οικονοµικού οφέλους το
συζητάµε αν θέλετε.

Τι έχετε, όµως, να πείτε για την ανάγκη πολλές ελληνικές πα-
ραγωγικές επιχειρήσεις να δηµιουργήσουν πολλές θέσεις εργα-
σίας και πολλαπλάσιο οικονοµικό κύκλο παραγωγής πλούτου;
Αυτό είναι το µοντέλο που θέλουµε να προχωρήσουµε στην πα-
ραγωγή και στην ανάπτυξη της χώρας. Εσείς θέλετε ένα κράτος
που θα µοιράζει πόρους και πλούτο σε όσους είχατε έως σήµερα
συνηθίσει να το κάνετε. Εµείς θέλουµε έναν προϋπολογισµό που
θα σταµατήσει την πορεία της χώρας προς µία νέα χρεοκοπία,
την οποία θα την πληρώσουν και πάλι οι αδύναµοι. Μόνο που
τώρα στους αδύναµους, δυστυχώς, περιλαµβάνονται και οι µι-
κροί και µεσαίοι που έως τις εκλογές του 2019 υπερασπιστήκατε
µε κάθε δύναµή σας.

Αλήθεια, σε ποια δήθεν κανονικότητα θέλετε να επιστρέψει η
χώρα; Θέλετε µια χώρα λάφυρο στα χέρια πλούσιων και ολιγαρ-
χών πολιτικών σας φίλων. Αυτή είναι η κανονικότητα που περι-
γράφεται µέσα από αυτόν τον προϋπολογισµό και τον
καταψηφίζουµε. Εµείς µιλάµε για µια νέα ηµέρα, για την ευηµε-
ρία της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού µε ανατροπή όλων
όσων µας έφεραν εδώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως έχω προαναγ-
γείλει, θα πάρει τον λόγο τώρα ο συνάδελφος κ. Ξενοφών Μπα-
ραλιάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Μετά, τον λόγο θα πάρει η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας κ.
Γκάγκα.

Ορίστε, κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και οι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πριν ξεκινήσω την οµιλία µου επί της κύρωσης του κρατικού προ-
ϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2022, θα ήθελα να καταδικάσω
απερίφραστα και από το Βήµα της Βουλής το περιστατικό που
συνέβη προ λίγων ηµερών στο Αιγίνιο Πιερίας.

Η αρπαγή του διευθυντή του γυµνασίου από τους αυτοαποκα-
λούµενους «θεµατοφύλακες του Συντάγµατος» είναι µια πράξη

που αντιβαίνει στους νόµους και σίγουρα οι σοκαριστικές εικόνες
που παρακολουθήσαµε, αφορούν µια ακραία µισαλλόδοξη µει-
οψηφία. Η υπόθεση, όπως προβλέπεται στις σύγχρονες αστικές
δηµοκρατίες, έχει πάρει τον δρόµο της δικαιοσύνης και ήδη
έχουν απαγγελθεί κατηγορίες κακουργηµατικού χαρακτήρα.

Επί του θέµατος, σήµερα, συζητάµε την έγκριση του κρατικού
προϋπολογισµού της χώρας µας για το 2022, ενώ η Ελλάδα και
η παγκόσµια κοινότητα συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν την παν-
δηµία του COVID και τις επικίνδυνες µεταλλάξεις, που διαρκώς
ανακύπτουν.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε ένα ρεαλιστικό,
σαφές, κοστολογηµένο, καινοτόµο και δυναµικό σχέδιο, κράτησε
την ελληνική οικονοµία και τους Έλληνες όρθιους. Η Κυβέρνηση
αυτή απέδειξε, για ακόµη µια φορά, ότι ξέρει να διαχειρίζεται
κρίσεις, να δίνει µάχες και να κερδίζει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022
είναι ο τρίτος, κατά σειρά, αυτής της Κυβέρνησης και, παρά το
γεγονός ότι καταρτίζεται για ακόµη µια φορά υπό το βάρος της
πανδηµίας, φέρει µόνο φοροελαφρύνσεις για τους Έλληνες πο-
λίτες.

Τα πρόσφατα στοιχεία της EUROSTAT, σύµφωνα µε τα οποία
η Ελλάδα παρουσίασε την καλύτερη επίδοση στην Ευρωζώνη,
σε επίπεδο ΑΕΠ τριµήνου, µε ανάπτυξη 13,4/% και τη δεύτερη
καλύτερη, σε επίπεδο εννιαµήνου, µε ρυθµό µεγέθυνσης 9,3%,
αποδεικνύουν ότι η χώρα µας οδεύει σε ανάκαµψη τύπου V, δη-
λαδή, σε επαναφορά της οικονοµίας µε ταχείς µάλιστα ρυθµούς
στην προ κορωνοϊού κατάσταση, µετά το σοκ που υπέστη το
2020.

Η ανεργία, τον χρόνο που µας πέρασε, µειώθηκε στο 13%, µια
σηµαντική µείωση που δεν αποτελεί λόγο πανηγυρισµών, αλλά
απόδειξη ότι µπορούµε και θα τα καταφέρουµε να έχουν όλοι οι
πολίτες ευκαιρίες στην αγορά εργασίας.

Καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας, σταθήκαµε δίπλα σε επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά και λάβαµε τα κατάλληλα µέτρα, µε το
κόστος των παρεµβάσεων για το 2020-2021 να ανέρχεται στα
43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Στον τοµέα της υγείας, οι δηµόσιες δαπάνες παρουσιάζουν
αύξηση και το 2022. Συγκεκριµένα, αυξάνονται, συγκριτικά µε τα
προηγούµενα έτη, φτάνοντας συνολικά σε επίπεδο γενικής κυ-
βέρνησης στο 6,3% του ΑΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι αριθµοί µιλούν
από µόνοι τους. Οι τακτικές και έκτακτες δαπάνες στην υγεία
ανέρχονται συνολικά σε 5,25 δισεκατοµµύρια ευρώ για το ’22,
έναντι 5,21 δισεκατοµµυρίων ευρώ το ’21, αυξηµένες δηλαδή
κατά 40 εκατοµµύρια ευρώ. Και όσα έκτακτα χρήµατα χρει-
αστούν στη διάρκεια του έτους, η Κυβέρνηση δηλώνει, σε όλους
τους τόνους, ότι θα διατεθούν. Άρα, λοιπόν, πιστεύω ότι κάπου
εδώ η συζήτηση, για τα κονδύλια των δαπανών στην υγεία, τη
χρονιά που µας έρχεται, τελειώνει.

Η παιδεία, για εµάς, αποτελεί προτεραιότητα και το 2022 θα
βγει σηµαντικά ενισχυµένη, µε τις δαπάνες να αυξάνονται κατά
142 εκατοµµύρια ευρώ στον νέο προϋπολογισµό που συζητάµε,
δαπάνες που έρχονται να προστεθούν στις χιλιάδες προσλήψεις
εκπαιδευτικών, τη χρονιά που κλείνει, και συµπεραίνουµε όλοι
ότι επενδύουµε, αυτή η Κυβέρνηση επενδύει στα παιδιά µας και
στις επόµενες γενιές, που αποτελούν τη µόνη προοπτική του
τόπου µας.

Τέλος, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στις δαπάνες του
πρωτογενούς τοµέα, τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους µας και
τους αλιείς µας, που είναι ένας από τους βασικούς οικονοµικούς
πυλώνες και της πατρίδας µου της Πιερίας, αλλά και του συνό-
λου της ελληνικής επικράτειας.

Η Κυβέρνησή µας είναι αδιαµφισβήτητα η πιο φιλοαγροτική
των τελευταίων ετών και ήδη έχει µειωθεί κατά 50% ο φόρος στη
συγκέντρωση κεφαλαίου. Μειώθηκε ο ΦΠΑ στις ζωοτροφές, που
προορίζονται για ζωική παραγωγή, από το 13% στο 6%. Παρέ-
χεται χαµηλός φορολογικός συντελεστής 10% για τα αγροτικά
συνεταιριστικά σχήµατα. Απαλλάσσονται οι κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες και αλιείς από το τέλος επιτηδεύµατος, ενώ τη
νέα χρονιά επιστρέφεται ο ειδικός φόρος κατανάλωσης για το
αγροτικό πετρέλαιο σε πάνω από διακόσιες χιλιάδες αγρότες.
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Στηρίξαµε όλους τους πληττόµενους τοµείς της αγροτικής οι-
κονοµίας, δίνοντας χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό
στον ΕΛΓΑ, για να καλυφθούν αποζηµιώσεις των καλλιεργειών,
που επλήγησαν από τα έντονα καιρικά φαινόµενα της κλιµατικής
αλλαγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός το 2022 -το
ξεκαθαρίζουµε για άλλη µια φορά- δεν περιέχει νέους φόρους.
Τα αυξηµένα έσοδα που προβλέπει, παρ’ όλη την σπέκουλα του
ΣΥΡΙΖΑ, προέρχονται αποκλειστικά από την επανεκκίνηση της οι-
κονοµίας και όχι φυσικά από τυχόν επιβολή νέων φόρων, όπως
κάποιοι από εσάς ισχυρίζεστε.

Εµµένουµε στις πολιτικές µείωσης των φορολογικών βαρών
σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις και της τόνωσης των επενδύσεων
και των εξαγωγών, καθώς πιστεύουµε ακράδαντα ότι αυτές οδη-
γούν στο απαραίτητο µετασχηµατισµό του παραγωγικού µοντέ-
λου και στην επίτευξη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης τα επόµενα
χρόνια.

Ο υπό συζήτηση προϋπολογισµός αποτελεί ένα στέρεο εφαλ-
τήριο, όχι µόνο για την επιστροφή στην κανονικότητα αλλά και
τη δυναµικότερη ανάπτυξη του τόπου µας, µε τα πρώτα στοιχεία
να δηµιουργούν ήδη αίσθηση παγκοσµίως. Στις πεσιµιστικές και
δυσοίωνες προβλέψεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης απαν-
τούν οι Ευρωπαίοι εταίροι µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω.
Ο νέος Υπουργός Οικονοµικών της Γερµανίας Κρίστιαν Λίντ-

νερ µίλησε πρόσφατα για τα πολύ εντυπωσιακά µεταρρυθµιστικά
µέτρα, που έχουν φέρει την ελληνική οικονοµία σε µια νέα πορεία
επιτυχίας και υποστήριξε ότι η Γερµανία µπορεί να εµπνευστεί
και να γίνει τόσο φιλόδοξη, όπως είναι η ελληνική εσωτερική πο-
λιτική, ανάγοντας τη χώρα µας σε πανευρωπαϊκό παράδειγµα
προς µίµηση.

Η Ελλάδα στρέφεται προς ένα οικονοµικό µοντέλο περισσό-
τερο εξωστρεφές, ανταγωνιστικό και πράσινο, µε ρυθµούς ανά-
πτυξης που ξεπερνούν τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ο δρόµος που διαλέξαµε είναι ο ανήφορος αλλά, επιβεβαιώνον-
τας τον Νίκο Καζαντζάκη, αποδεικνύουµε πως αυτός είναι ο σω-
στός δρόµος. Έχοντας ως σύµµαχό µας τα κονδύλια του
Ταµείου Ανάκαµψης, το νέο ΕΣΠΑ και µε συνεκτικό, φιλόδοξο και
ρεαλιστικό οικονοµικό πλάνο της Κυβέρνησής µας, η χώρα µας
προχωρά µπροστά.

Αυτή τη βούληση αποτυπώνει ο προϋπολογισµός του 2022,
ένας προϋπολογισµός που συνοψίζει µια νέα πραγµατικότητα. Η
Ελλάδα αλλάζει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα η
Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Γκάγκα. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Καλη-

σπέρα, κύριε Πρόεδρε, καλησπέρα σε όλους.
Όπως ξέρετε, το 2021 ήταν η δεύτερη συνεχιζόµενη δύσκολη

χρονιά για όλους µας, δύσκολη χρονιά για το σύστηµα υγείας,
δύσκολη χρονιά για τον καθένα µας. Το σύστηµα υγείας πιέζεται
δύο χρόνια τώρα και όλοι οι υγειονοµικοί που είναι µέσα σ’ αυτό
πιέζονται και έχουν κουραστεί. Το ίδιο κουράστηκε και όλος ο
κόσµος και γι’ αυτό έχουµε πολλά κρούσµατα, προσέχουµε λι-
γότερο, έχουµε κουραστεί πραγµατικά όλοι. Αυτό οδηγεί σε πε-
ρισσότερα κρούσµατα και σε συνεχή πίεση. Έχουµε πολλά
περιστατικά, πολλούς ανθρώπους που αρρωσταίνουν, που µπαί-
νουν στα νοσοκοµεία και που χρειάζονται νοσηλεία και οι άρρω-
στοι µε COVID είναι άρρωστοι δύσκολοι, είναι άρρωστοι που
θέλουν πολλή προσοχή, είναι άρρωστοι που θέλουν πολλαπλή
παρακολούθηση, πολύ υψηλές παροχές οξυγόνου. Άρα το
πρώτο πράγµα που θέλω να κάνω απ’ αυτό το Βήµα είναι να ευ-
χαριστήσω όλους τους συναδέλφους υγειονοµικούς για όλα
αυτά που προσφέρουν εδώ και δύο χρόνια.

Όσον αφορά το κυβερνητικό έργο, από την αρχή της πανδη-
µίας η Κυβέρνηση συνεργάστηκε µε επιστήµονες, όρισε µια επι-
τροπή, παρακολουθεί συνεχώς το τι γίνεται και στα νοσοκοµεία

και στον κόσµο και στα µέτρα και στην πανδηµία. Τα µέτρα που
εισηγούνται οι επιστήµονες ακολουθούνται.

Η παρακολούθηση αυτή είναι συνεχής και µπορώ να σας πω
ότι και πριν αναλάβω αυτή τη θέση -είµαι τρεις µήνες εδώ- ως
γιατρός κλήθηκα από τον Πρωθυπουργό να ανέβω στη βόρεια
Ελλάδα και όχι µόνο εγώ, αλλά και πολλοί άλλοι επιστήµονες από
µεγάλα κέντρα που είχαµε µεγάλη εµπειρία για να δούµε στο
δεύτερο κύµα στη Θεσσαλονίκη και στη βόρειο Ελλάδα πώς µπο-
ρούσαµε να βοηθήσουµε την πίεση των νοσοκοµείων που πραγ-
µατικά ήταν ασφυκτικά µεγάλη. Πραγµατικά το κάναµε και
είµαστε σε συνεχή επαφή µε τους συναδέλφους στη βόρεια Ελ-
λάδα. Το έκανα ως γιατρός στο «Σωτηρία», το έκανα ως Πρό-
εδρος του ΚΕΣΥ και εξακολουθώ να το κάνω και από το
Υπουργείο. Άρα η παρακολούθηση είναι συνεχής και καθηµε-
ρινή. Τα δεδοµένα τα βλέπουµε καθηµερινά. Οι αλλαγές γίνονται
σε συνεργασία µε τους επιστήµονες και τους υγειονοµικούς σε
κάθε νοσοκοµείο και σε κάθε δοµή της Ελλάδας συνεχώς.

Η εµπειρία της πανδηµίας ανέδειξε και όλα τα καλά που µπο-
ρούµε να κάνουµε, γιατί τα έχουν βγάλει όλοι πέρα παλικαρίσια,
αλλά και ποια είναι τα πράγµατα που πρέπει να αλλάξουµε, ποιες
είναι οι αλλαγές που πρέπει να κάνουµε στο σύστηµα υγείας από
εδώ και πέρα.

Το ένα βέβαια είναι ότι φυσικά έχουµε τον νου µας και θέλουµε
να προχωρήσουµε καλά µε την πανδηµία και να δώσουµε τις κα-
λύτερες υπηρεσίες υγείας σε όλους τους αρρώστους.

Να πω εδώ ότι σε όλη τη διάρκεια της πανδηµίας, παρ’ όλο
που το ΕΣΥ κατηγορήθηκε ότι έγινε µονοθεµατικό, δεν έγινε ποτέ
µονοθεµατικό. Να πω µόνο ότι για τον µήνα Νοέµβριο στην 4η

ΥΠΕ -σας λέω στοιχεία από µία ΥΠΕ, άρα είναι αντίστοιχα και
από την 3η ΥΠΕ και από τις υπόλοιπες- που πιέζεται πραγµατικά
πάρα πολύ µε τα καθηµερινά κρούσµατα της βόρειας Ελλάδας,
η 4η ΥΠΕ νοσήλευσε δεκαεπτά χιλιάδες ασθενείς µε µη COVID
νοσήµατα και περίπου τρεις χιλιάδες ασθενείς µε COVID νοσή-
µατα. Άρα µόνο µονοθεµατικό δεν είναι το ΕΣΥ και αυτός είναι
ένας πολύ σηµαντικός λόγος για την πίεση, γιατί πρέπει πραγ-
µατικά οι γιατροί και οι νοσηλευτές και όλοι οι τεχνολόγοι που
είναι µέσα στο σύστηµα υγείας να τα βγάλουν παράλληλα πέρα
µε τους τραυµατίες, µε τους εγκαυµατίες, µε τους ανθρώπους
που παθαίνουν εµφράγµατα και εγκεφαλικά, αλλά και µε τους
ασθενείς µε COVID που πρέπει να είναι σε διαφορετικούς χώ-
ρους, µε διαφορετικά πρωτόκολλα και θέλουν πολύ µεγάλη προ-
σοχή. Άρα είναι πάρα πολύ σηµαντική η κοινωνική συνοχή και η
βοήθεια από τους γιατρούς εκτός συστήµατος υγείας, γιατί οι
συνθήκες είναι πραγµατικά πρωτόγνωρες και πάρα πολύ δύσκο-
λες.

Πέρα από τον πρώτο καιρό που ήταν εξαιρετικά δύσκολες οι
συνθήκες και δεν ξέραµε τα θέµατα και προσπαθούσαµε όλοι οι
επιστήµονες να καταλάβουµε τι γίνεται και να προχωρήσουµε µε
τους αρρώστους καλύτερα, από τα τέλη Δεκεµβρίου πέρσι
έχουµε εµβόλιο. Προχώρησε ο εµβολιασµός µε πολύ καλές υπη-
ρεσίες και έχουν εµβολιαστεί πάνω από επτά εκατοµµύρια συµ-
πολίτες µας. Εµβολιάζονται τώρα και τα µικρότερα παιδιά.
Φαίνεται ότι ανεβαίνει και ο εµβολιασµός στις µεγαλύτερες ηλι-
κίες, κάτι που είναι πολύ σηµαντικό, γιατί οι άνθρωποι που κυ-
ρίως αρρωσταίνουν και είναι στις ΜΕΘ είναι οι µεγάλοι σε ηλικία
άνθρωποι. Αυτοί κινδυνεύουν, αυτοί αρρωσταίνουν περισσότερο,
αυτοί είναι σοβαρά.

Παίρνουµε όλα αυτά τα µαθήµατα και σχεδιάζουµε ένα σύ-
στηµα υγείας καινούργιο. Αυτό που µας ενδιαφέρει κατ’ αρχάς
είναι ο άνθρωπος, οι ασθενείς και οι πολίτες που χρειάζονται
υπηρεσίες. Χρειάζονται υπηρεσίες πρόληψης και έχουν γίνει ήδη
µεγάλα βήµατα προς την πρόληψη. Μπήκε ο αντικαπνιστικός
νόµος. Ο καρκίνος του πνεύµονα είναι µια από τις πρώτες αιτίες
θνητότητας στη χώρα µας. Επίσης, η ΧΑΠ είναι µια από τις µε-
γαλύτερες αιτίες νοσηρότητας στη χώρα µας. Μπήκε ήδη ένας
φραγµός, µια πρόληψη πολύ σηµαντική. Μπαίνει το πρόγραµµα
«Σπύρος Δοξιάδης» και το πρόγραµµα «Φώφη Γεννηµατά» για
την πρόληψη για τον καρκίνο του παχέος εντέρου, τον καρκίνο
του µαστού, τον καρκίνο του τραχήλου της µήτρας. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικά µέτρα πρόληψης που µπορούν να βοηθήσουν
και να σώσουν πάρα πολλές ζωές.
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Παράλληλα µε την πρόληψη, θέλουµε και την εκπαίδευση -
αυτά έχουν µπει στο RRF, όπως σας είπα-, να δώσουµε υπηρε-
σίες υγείας παντού, σε κάθε χωριό, σε κάθε νησί, σε κάθε
δυσπρόσιτη περιοχή στην Ελλάδα. Αυτό σηµαίνει ότι χρησιµο-
ποιούµε τόσο τους πρωτοβάθµιους γιατρούς όσο και τους για-
τρούς διαφόρων ειδικοτήτων που παρακολουθούν τους
αρρώστους σε κάθε περιοχή, οι πνευµονολόγοι για τους ανθρώ-
πους µε τα χρόνια πνευµονολογικά προβλήµατα, οι καρδιολόγοι
για τους ανθρώπους µε τα χρόνια καρδιολογικά προβλήµατα που
είναι πολλοί, οι ρευµατολόγοι κ.ο.κ.. Θέλουµε να υπάρχουν υπη-
ρεσίες παντού.

Για να είναι καλύτερες οι υπηρεσίες ξεκινάµε τον ψηφιακό φά-
κελο του ασθενούς και τη διασύνδεση µεταξύ των δοµών, δη-
λαδή διασύνδεση µεταξύ του κάθε πρωτοβάθµιου ιατρείου σε
οποιοδήποτε νησί -αυτό υπάρχει ήδη για τη 2η ΥΠΕ, για τα νησιά
του Αιγαίου- σε όλες τις δυσπρόσιτες περιοχές, ώστε ο γιατρός
που είναι εκεί, που είναι συνήθως γενικός γιατρός ή και αγροτι-
κός γιατρός, να µπορεί να έχει µια σύνδεση µε ένα δευτεροβάθ-
µιο νοσοκοµείο, µε έναν ειδικευµένο γιατρό και να µπορεί να έχει
την πληροφορία που χρειάζεται για καλύτερη αντιµετώπιση του
ασθενούς οπουδήποτε. Όχι µόνο αυτό, αλλά θέλουµε να κά-
νουµε τέτοιου είδους διασύνδεση ώστε ένας άνθρωπος που δια-
γιγνώσκεται µε καρκίνο, που φεύγει από τη βόρεια Εύβοια,
πηγαίνει στη Χαλκίδα ή στη Λαµία ή στην Αθήνα, κάνει διάγνωση
και µετά χρειάζεται χηµειοθεραπεία, να µπορεί να πάρει αυτή τη
χηµειοθεραπεία µε παρακολούθηση και τηλεϊατρική στο σπίτι
του και να µη χρειάζεται να µεταφέρεται κάθε δύο ή τρεις εβδο-
µάδες σε ένα κεντρικό νοσοκοµείο για να κάνει πράγµατα τα
οποία είναι σχετικά απλό να τα κάνει στον τόπο του. Άρα θέλουµε
υπηρεσίες παντού.

Θέλουµε τη διασύνδεση, θέλουµε τον ψηφιακό φάκελο, ο
οποίος θα ανήκει στον ασθενή. Η πληροφορία είναι του ασθενή
και τη µοιράζεται µε τον γιατρό του ή µε κάθε νοσοκοµείο που
πηγαίνει, όµως είναι δική του ιδιοκτησία και µπορεί να µοιράζεται
τα δεδοµένα του εκείνος όταν το θέλει. Αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό, γιατί γλιτώνουµε πολύτιµο χρόνο, ιδιαίτερα όταν πηγαίνει
κάποιος στα επείγοντα και χρειάζεται άµεση αντιµετώπιση. Το
να έχουµε την ψηφιακή πληροφορία για το τι έκανε στο παρελ-
θόν είναι πολύ σηµαντικό.

Επίσης, βελτιώνουµε γενικά και τις δοµές και τις υπηρεσίες
στα νοσοκοµεία. Έχουν ήδη µπει στο RRF τα πρώτα δέκα έργα
για τη βελτίωση των νοσοκοµείων. Έχουν σχέση κυρίως µε τα
τµήµατα επειγόντων περιστατικών, αλλά γενικά µε τις δοµές των
νοσοκοµείων, µε τµήµατα χειρουργείων, µε διάφορα τµήµατα και
παράλληλα και τις υπηρεσίες. Βάζουµε τρόπο να µετριέται η
αναµονή στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών για τους ασθε-
νείς, κάτι που θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό για τους
πολίτες. 

Παράλληλα, µέσα στα νοσοκοµεία µε τον ΟΔΙΠΥ µπαίνουν
πρωτόκολλα, µπαίνουν υπηρεσίες για το πόσο ικανοποιηµένοι
είναι οι άρρωστοι από τις υπηρεσίες και χτίζεται ολόκληρη η
δοµή των νοσοκοµείων διαφορετικά µε συγκεκριµένους κωδι-
κούς και συγκεκριµένα πρωτόκολλα.

Επίσης, δίνουµε πολύ µεγάλη έµφαση στην εκπαίδευση των
γιατρών. Ξεκινάµε µε βασική κλινική εκπαίδευση µετά την ιατρική
σχολή, πράγµα που γίνεται σ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό για τον τρόπο που συµπεριφέρονται
οι γιατροί και για τον τρόπο που µπορούν να αντιµετωπίσουν τα
πράγµατα, όταν πια είναι γιατροί µε πτυχίο και πρέπει να αναλά-
βουν τον ασθενή από το ιστορικό έως τη συνταγογράφηση στην
καθηµερινή αντιµετώπιση.

Σας λέω και πάλι ότι αυτό είναι ένα πρόγραµµα που γίνεται
στην Ευρώπη. Στην Αγγλία, παραδείγµατος χάριν, γίνεται για δύο
χρόνια. Εµείς το βάζουµε ένα εξάµηνο. Είναι πολύ καλές οι σχο-
λές µας και άρα τα δικά µας παιδιά χρειάζονται λιγότερο αυτή
τη διαδικασία, αλλά πάντως τη χρειάζονται.

Στις ειδικότητες πρέπει επιτέλους να µπει ένας προγραµµατι-
σµός και να πούµε πόσες ειδικότητες, πόσους αναισθησιολό-
γους θα χρειαστούµε την επόµενη πενταετία; Θα τους κάνουµε.
Πόσους δερµατολόγους θα χρειαστούµε την επόµενη πενταετία;
Θα τους κάνουµε. Πόσους νευροχειρουργούς θα χρειαστούµε;

Θα τους κάνουµε. Να υπάρχει, δηλαδή, µια σύνδεση των αναγ-
κών των πολιτών και των ειδικευµένων γιατρών που δηµιουρ-
γούµε, κάτι που είναι πολύ σηµαντικό και που δεν έχει γίνει ποτέ
µέχρι τώρα στη χώρα µας.

Το ίδιο κάνουµε για τους νοσηλευτές. Ξεκίνησαν ήδη από
πέρσι οι πρώτες ειδικότητες των νοσηλευτών και θα συνεχίσουν
και φέτος.

Άρα τα προγράµµατα που µπαίνουν στην εκπαίδευση είναι
προγράµµατα για την εκπαίδευση στα επείγοντα περιστατικά
που έχουµε γιατρούς, αλλά που δεν έχουν όλοι την εξειδίκευση
των επειγόντων.

Βάζουµε εκπαίδευση, επίσης, για τους πολίτες, ώστε σε µια
περιοχή που γίνεται ένα ατύχηµα, µια κατολίσθηση και χρειάζεται
ένας τραυµατίας άµεση βοήθεια, να µπορεί κάποιος να του την
προσφέρει έχοντας γνώση κι έτσι µπορούµε να σώσουµε ζωές.

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό σε µια χώρα που έχει διακόσια
νησιά και πάρα πολλά ορεινά και αποµακρυσµένα χωριά να
υπάρχει αυτή η διασύνδεση, αυτή η συνεργασία µεταξύ υγειονο-
µικών στην περιφέρεια και υγειονοµικών στην κεντρική Ελλάδα,
στα κέντρα και άρα αυτός είναι ο γενικός γνώµονας µε βάση τον
οποίο προχωράµε. Έχουµε σηµαντικά µέτρα στα χέρια µας για
τον προϋπολογισµό, το Ταµείο Ανάκαµψης, όπως και τα καινούρ-
για ΕΣΠΑ και πάρα πολύ κέφι γι’ αυτή τη δουλειά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, εξηγώ τι εν-
νοούσαν πριν από λίγο. Γνωρίζω ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο σε
έναν συνάδελφο, οποιουδήποτε κόµµατος, που έχει οριστεί Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος να είναι επί πέντε συνεχόµενες ηµέ-
ρες στη Βουλή από τις εννιά το πρωί µέχρι τα µεσάνυχτα. Άρα
είναι αυτονόητο τα κόµµατα να κάνουν εναλλαγή σε ό,τι αφορά
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τους. Πλην, όµως, αυτό
δεν σηµαίνει ότι θα µετατραπεί η συζήτηση του προϋπολογισµού
σε κοινοβουλευτικό έλεγχο εκ µέρους των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων από όλα τα κόµµατα και των Υπουργών εις βάρος των
Βουλευτών. Γι’ αυτό και ο Κανονισµός το έχει προβλέψει και στο
άρθρο 103 λέει: «Οι αναπληρωτές των Προέδρων των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων -δηλαδή οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι- δι-
καιούνται επίσης να οµιλήσουν για τέσσερα λεπτά την πρώτη
φορά και για τρία λεπτά µέχρι δύο ακόµη φορές». Δεν µιλάµε για
την κανονική τους οµιλία. Οι τρεις, λοιπόν, φορές είναι για ολό-
κληρη τη συνεδρίαση της ηµέρας και όχι κάθε φορά που αλλάζει
ο κοινοβουλευτικός και είναι τρεις ανά έξι ώρες ή πέντε ώρες,
δηλαδή εννέα φορές, κάτι που έγινε χθες. Να είµαστε εξηγηµέ-
νοι!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με βάση τον Κανονι-
σµό θα πάρετε τον λόγο, κύριε Σκουρλέτη, για τέσσερα λεπτά.

Αλλά δεν µπορεί να γίνει ξανά αυτό, να µιλάει συνάδελφος
Βουλευτής που είχε προγραµµατισθεί για τις 0.00’, που έκλεινε
η συνεδρίαση, στις 2.00’ µετά τα µεσάνυχτα. Αυτό δεν πρόκειται
να επαναληφθεί ξανά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αντιλαµβάνεστε,

κύριε Πρόεδρε, ότι η κ. Γκάγκα κατέχει και ένα χαρτοφυλάκιο το
οποίο είναι απολύτως επίκαιρο.

Επικαλούµενος, λοιπόν, την ιατρική σας ιδιότητα, κυρία
Γκάγκα, θα ήθελα να σας απευθύνω µερικά ερωτήµατα, έναν
προβληµατισµό και αν είναι δυνατόν να τον σχολιάσετε.

Θεωρείτε ότι οι διασωληνωµένοι ασθενείς COVID εντός ΜΕΘ
µπορούν να έχουν την ίδια νοσηλεία όταν είναι εκτός; Θα ήθελα
την ιατρική σας άποψη επ’ αυτού.

Δεύτερον, σε σχέση µε τα συµπεράσµατα της έρευνας, που
είδε χθες το φως της δηµοσιότητας, του κ. Τσιόδρα και του κ.
Λύτρα, που λένε µε βάση τις δικές τους εκτιµήσεις ότι επιβαρύ-
νονται, είναι δεύτερης ταχύτητας οι διασωληνωµένοι ασθενείς
εκτός ΜΕΘ, εσείς τι προτίθεστε να κάνετε για να απαντήσετε σε
αυτό το ζήτηµα; Τι παραπέρα µέτρα στήριξης του ΕΣΥ, τώρα που
κορυφώνεται η πίεση και µε τη µετάλλαξη «Όµικρον» σχεδιάζετε;
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Υπάρχει κάποιο σχέδιο, έστω τώρα, έκτακτων, νέων µέτρων, για
τα σχολεία, για τις γιορτές, µε δεδοµένο ότι για τη µετάλλαξη
«Όµικρον» δεν είναι αποτελεσµατικά τα µέχρι τώρα εµβόλια;

Πώς κρίνετε τη στάση των συναδέλφων σας Ευρωβουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι πριν λίγες µέρες ψήφισαν κατά
της άρσης της πατέντας που δίνει τη δυνατότητα σε παγκόσµιο
επίπεδο µαζικά να εµβολιαστεί ο κόσµος; Και όπως γνωρίζετε ως
γιατρός αυτός είναι ο τρόπος -ο πιο αποτελεσµατικός- µε τα δε-
δοµένα όπλα για να µπορέσουµε να περικυκλώσουµε τον ιό.

Τι θα κάνετε έτσι ώστε, µε βάση τις δικές σας δηλώσεις, να
αποκατασταθεί η ροή των αναβληθέντων κρίσιµων χειρουργείων
που αναστέλλονται κατά 80%; Τι είδους ενίσχυση θα υπάρξει;
Μιλήσατε για άλλες ασθένειες. Αυτός ο µονόπλευρος προσανα-
τολισµός στο COVID τι µπορεί να σηµαίνει για τους υπόλοιπους
ασθενείς;

Και, τέλος, τι θα γίνει µε τον ιδιωτικό τοµέα; Θα αξιοποιηθεί
έστω αυτή την κρίσιµη στιγµή; Θα αναλάβουν περιστατικά
COVID; Υπάρχει η λογική της επίταξης αυτή την κρίσιµη στιγµή;
Και αναφέροµαι στις ΜΕΘ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.

Γιαννακοπούλου για τέσσερα λεπτά. Της εύχοµαι και καλή θητεία
στα νέα της καθήκοντα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαρι-
στώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, είστε έγκριτη επιστήµων και ιατρός και γι’
αυτό εγώ θα ήθελα να σας ρωτήσω κατά πόσο υιοθετείτε τις
απόψεις οι οποίες δόθηκαν στο φως της δηµοσιότητας µε τη µε-
λέτη των κυρίων Λύτρα και Τσιόδρα, οι οποίες αναφέρουν ξεκά-
θαρα ότι υπάρχει υποχρηµατοδότηση στο ΕΣΥ, ότι υπάρχει
υποστελέχωση στο ΕΣΥ και έλλειψη προσωπικού και ότι υπάρ-
χουν περιφερειακές ανισότητες στις δοµές, αλλά και στις υπη-
ρεσίες υγείας. Αν τις υιοθετείτε, κυρία Υπουργέ, ότι θα είχαµε
γλιτώσει ανθρώπινες ζωές εάν η Κυβέρνησή σας είχε κάνει από
την αρχή της πανδηµίας αυτό το οποίο σας ζητούσαµε, να στε-
λεχώσετε ουσιαστικά και πραγµατικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Μακριά από εµάς οποιαδήποτε διάθεση στείρας, άγονης αντι-
πολίτευσης, ειδικά πάνω σε τόσο ευαίσθητα ζητήµατα, όπως
είναι οι ασθενείς, η πανδηµία, οι ΜΕΘ και η ΜΑΦ. Όµως η παν-
δηµία κρατάει ήδη δύο χρόνια. Έχουν επιστρατευθεί δηµόσιοι
και ιδιωτικοί πόροι και οι δοµικές αδυναµίες παραµένουν. Άρα τι
κάνετε; Προσπαθείτε να κρύψετε ουσιαστικά αυτά τα οποία
υπάρχουν; Τα επιδηµιολογικά στοιχεία αποκαλύπτουν όλες
αυτές τις αδυναµίες.

Προχωρήστε, λοιπόν, επιτέλους σε αυτό το οποίο σας ζητού-
σαµε και συνεχίζουµε να σας ζητάµε, δηλαδή σε µια πραγµατική
αύξηση, κατάλληλη στελέχωση των κλινών ΜΕΘ µε εξειδικευ-
µένο -ουσιαστικά εξειδικευµένο- και έµπειρο προσωπικό. Δεν
είναι πολυτέλεια, κυρία Υπουργέ. Είναι επείγουσα ανάγκη. Είναι
µια πρωταρχική επιλογή. Είναι επιλογή ζωής.

Και η δεύτερη ερώτηση που θέλω να σας απευθύνω είναι η
εξής: Επειδή βλέπουµε να προελαύνει και η µετάλλαξη «Όµι-
κρον», τι µέτρα συγκεκριµένα προτίθεστε να πάρετε; Γιατί φο-
βούµαι πάρα πολύ ότι για µια ακόµη φορά βλέπουµε την
Κυβέρνησή σας να αντιµετωπίζει αυτό το οποίο έρχεται µε µια
απίστευτη αµεριµνησία, όπως κάνατε και στο δεύτερο κύµα της
πανδηµίας και στο τρίτο, πλέον τέταρτο και µιλάνε κάποιοι ότι
θα υπάρχει και πέµπτο. Πείτε µας, λοιπόν, τι µέτρα προτίθεστε
να πάρετε;

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπουκώρος για τέσσερα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε καλύ-

τερα εµού ότι η συζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι η κορυ-
φαία συζήτηση του Κοινοβουλίου µας, η πλέον σηµαντική.

Τώρα, δυσκολεύοµαι να κατανοήσω ποια είναι η άµεση σχέση
των αποτελεσµάτων µιας επιστηµονικής µελέτης µε το κείµενο
του προϋπολογισµού. Βρισκόµαστε µπροστά σε µια καταφανή
προσπάθεια, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να δηµι-
ουργήσει εντυπώσεις, αξιοποιώντας ένα θέµα της επικαιρότητας.
Αν ανοίξει το θέµα για την επικαιρότητα, προφανώς δεν θα γίνει

συζήτηση για τον προϋπολογισµό. Δυσκολεύεται µάλλον η Αντι-
πολίτευση, µε βάση το κείµενο του προϋπολογισµού, να δηµι-
ουργήσει εντυπώσεις και ανατρέχει αλλού.

Θα ήθελα κι εγώ να ρωτήσω εκµεταλλευόµενος την παρουσία
της κ. Γκάγκα. Θα το κάνω, όµως, µε άλλη αφορµή στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού έργου και στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Υγείας. Αλλά µιας και οι συνάδελφοι ανοίγουν τα ζητήµατα της
επικαιρότητας, εγώ δεν θα ρωτήσω την κ. Γκάγκα, θα ρωτήσω
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Για τα βίντεο, τα οποία κυκλοφορούν περί επισκέψεων σε ει-
σαγγελείς για συγκεκριµένη υπόθεση από κορυφαία στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ και περί δηλώσεων περί ελέγχου των αρµών της εξου-
σίας ακόµα και ανεξάρτητων αρχών που έχουν να κάνουν µε τα
φορολογικά έσοδα δεν ανακάλυψα, δεν είδα, δεν διαπίστωσα την
ίδια ευαισθησία από τα έδρανα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να τοποθετηθούν.

Γιατί άραγε, κύριε Πρόεδρε; Επιλεκτικά µεταχειρίζονται την
επικαιρότητα όπως επιλεκτικά επιχειρούν µε έναν τρόπο θεµιτό
να αξιοποιήσουν και τα αποτελέσµατα της επιλεκτικής έρευνας.
Αυτοί είναι. Έτσι εξακολουθούν. Δεν τους απασχολεί να είναι µα-
κριά από την κοινωνία. Δεν τους απασχολεί ότι η κοινωνία τους
στρέφει τα νώτα και οι δηµοσκοπήσεις τους δείχνουν σε συνε-
χώς καθοδική πορεία από έναν αθεράπευτο βολονταρισµό που
τους κάνει να πιστεύουν ότι αυτό που έχουν στη σκέψη τους και
το µυαλό τους είναι η πραγµατικότητα. Δεν είναι αυτή η πραγ-
µατικότητα, όπως απαντήθηκε σε µεγάλο βαθµό από τον κ. Γε-
ωργιάδη. Λέτε ότι δεν υποβάλλω ερώτηση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Δεν έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος πριν
από µία ώρα ακριβώς το ίδιο ερώτηµα στον κ. Γεωργιάδη;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Και δεν απάντησε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εσείς κρίνετε ότι δεν απάντησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο,

κύριε Μπουκώρο. Συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν κάνω κανέναν διάλογο. Κύριε

Πρόεδρε, να µην είναι επιλεκτικά ευαίσθητοι. Να µας πουν για
τις επισκέψεις τους στους εισαγγελείς. Τι εξυπηρετούσαν; Να
µας πουν για τον έλεγχο των αρχών της εξουσίας. Τι εξυπηρε-
τούν. Είναι µέλη του νοµοθετικού σώµατος. Περί διάκρισης εξου-
σιών δεν έχουν ακούσει τίποτα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Δώσε πόνο!
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ ΧΡΗΣΤΟΣ: Θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, τα ξεκα-

θαρίσατε τα πράγµατα, να περιοριστούµε στην πολύ σηµαντική
συζήτηση επί του προϋπολογισµού. Αλλά, βλέπετε, εκεί δεν τους
βγαίνουν τα στοιχεία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. Υπενθυµίζω ότι η κ. Γκάγκα είναι γιατρός και µάλιστα
διαπρεπής. Αλλά εδώ δεν βρίσκεται µε την ιατρική της ιδιότητα.
Εδώ βρίσκεται µε την ιδιότητα µέλους της Κυβέρνησης και υπό
αυτή την ιδιότητα θα απαντήσει.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα απαντήσω µε την ιδιότητα της Υπουργού από εδώ αλλά
πράγµατι είµαι γιατρός τριάντα χρόνια στο ΕΣΥ. Τριάντα χρόνια
στο ΕΣΥ κάθε χειµώνα η κλινική είχε διασωληνωµένους αρρώ-
στους εκτός µονάδας. Δεν µας πέθαιναν. Ήταν εκτός µονάδας
και τους βάζαµε µέσα όταν είχαµε κρεβάτι. Η στενότητα των κρε-
βατιών ήταν πολύ µεγαλύτερη. Έχουµε, δηλαδή, πολύ περισσό-
τερες ΜΕΘ τώρα. Δηµιουργήθηκαν µέσα στην πανδηµία. Για το
δικό µου νοσοκοµείο να σας πω, για παράδειγµα, είχε δώδεκα
κρεβάτια ΜΕΘ στην πανεπιστηµιακή κλινική, οκτώ κρεβάτια ΜΕΘ
στο ΚΑΑ, στην πρώτη µονάδα της χώρας και εννιά κρεβάτια ΜΑΦ
που δεν πολυλειτουργούσαν. Σήµερα έχει τα πενήντα κρεβάτια,
που είναι δωρεά της Βουλής. Και πρέπει να σας ευχαριστήσω
γιατί αυτό είναι πραγµατικά ένα έργο πνοής για τη χώρα. Έχει
δεκαεπτά κρεβάτια στην πανεπιστηµιακή κλινική γιατί πήραν µια
χορηγία και έδωσαν άλλα πέντε κρεβάτια και έγιναν ΜΕΘ όλα τα
κρεβάτια στην πρώτη µονάδα της χώρας. Άρα τα κρεβάτια ΜΕΘ
είναι ασυζητητί πολύ περισσότερα φέτος. Φέτος εµείς ως νοσο-
κοµείο «Σωτηρία» στην πανδηµία από την ώρα που ξεκίνησε η
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καινούργια µονάδα ελάχιστες φορές είχαµε αρρώστους διασω-
ληνωµένους που χρειάστηκε να µείνουν κάποιες ώρες στην κλι-
νική µέχρι να µετακινηθούν στη µονάδα. Άρα το θέµα των ΜΕΘ
είναι κάτι που είναι σαφώς γνωστό εδώ και πολλά χρόνια. Υπήρχε
στενότητα. 

Τώρα επειδή υπάρχουν πάρα πολλά κρούσµατα µπορεί πράγ-
µατι να µένουν ασθενείς εκτός ΜΕΘ για κάποιες µέρες. Η διακί-
νηση είναι γρήγορη, δηλαδή, υπάρχουν κάθε µέρα άνθρωποι που
βγαίνουν ή που, δυστυχώς, καταλήγουν µέσα στις ΜΕΘ και οι
άρρωστοι που είναι εκτός µετακινούνται και µετακινούνται όσο
πιο γρήγορα γίνεται.

Για να κάνεις σύγκριση της θνητότητας δεν µπορείς να πάρεις
απλά νούµερα γιατί οι άρρωστοι έχουν ο καθένας διαφορετική
θνητότητα, διαφορετική ηλικία, διαφορετική σοβαρότητα-βαρύ-
τητα του περιστατικού, διαφορετική ηλικία -άρα λιγότερες εφε-
δρείες σε έναν ενενηντάρη απ’ ό,τι σε έναν σαραντάρη- και
άλλες νοσηρότητες. Άρα δεν υπάρχει τρόπος σύγκρισης. Και να
σας πω και πάλι ότι άνθρωποι που µένουν εκτός µονάδας και δεν
µπορούν να διακοµιστούν γιατί είναι σε ένα νοσοκοµείο που δεν
έχει µονάδα ή για άλλον λόγο, είναι αυτοί που δεν µπορούν να
µετακινηθούν σε άλλες περιοχές γιατί είναι πάρα πολύ βαριά,
γιατί χρειάζονται αγγειοδιασταλτικά, γιατί δεν µπορούν να µπουν
σε ένα ασθενοφόρο. Άρα δεν υπάρχει τρόπος να συγκρίνουµε
τη θνητότητα. Βεβαίως µένουν κάποιοι άρρωστοι εκτός µονάδων.
Η προσπάθεια είναι πάντα να µετακινούνται, να διακινούνται και
να πηγαίνουν στις µονάδες. Άρα νοµίζω ότι το θέµα αυτό είναι
ένα θέµα που το είδαµε σε όλες τις χώρες.

Σε άλλες χώρες είδαµε να µπαίνουν άνθρωποι µε αναπνευστή-
ρες σε γήπεδα, όπως θυµόσαστε. Σε µεγάλες χώρες, µε φοβερά
καλά συστήµατα υγείας. Η Γερµανία χρειάστηκε να διακοµίσει
στην Ιταλία, φέτος, τώρα, µετά από δύο χρόνια πανδηµίας. Άρα
δεν νοµίζω ότι είναι θέµα. Το θέµα είναι ότι γίνεται ό,τι µπορεί να
γίνει. Έχουν δοθεί και αναπνευστήρες και µηχανήµατα και η προ-
σπάθεια να δούµε τους αρρώστους είναι παντού πάρα πολύ
καλή. Και πραγµατικά πρέπει να συγχαρώ και πάλι τους συνα-
δέλφους γιατί το έργο που κάνουν είναι βαρύ και είναι συνεχές.
Αυτό τους δίνει ένα βάρος. Δεν βλέπουν φως, που είναι σηµαν-
τικό. Βλέπουν τα κρούσµατα, δηλαδή, να είναι συνεχώς πολλά
και αυτό βαραίνει πάρα πολύ. Διότι αλλιώς αντιµετωπίζεις µια κα-
τάσταση πανδηµίας και έκτακτων συνθηκών για έναν µήνα, αλ-
λιώς την αντιµετωπίζεις για δύο µήνες. Στα δύο χρόνια αρχίζεις
και κουράζεσαι πάρα πολύ και λες κάτι πρέπει να γίνει. Και πραγ-
µατικά πιστεύω -το έχω πει µε κάθε τρόπο και από κάθε θέση-
ότι είναι σηµαντικό να προσέξουµε όλοι τους εαυτούς µας, τους
δικούς µας, το σύστηµα υγείας και τους συναδέλφους µου.

Μιλήσατε για στήριξη. Στήριξη στο ΕΣΥ υπάρχει. Έχει γίνει και
µε τον ιδιωτικό τοµέα και µε τους ιδιώτες. Και εκεί που δεν µπο-
ρέσαµε να βρούµε ανθρώπους να έρθουν να βοηθήσουν το σύ-
στηµα, κάναµε επιστράτευση υπηρεσιών υγείας. Και θα το
ξανακάνουµε. Δηλαδή, το µέληµά µας είναι οι άρρωστοι να έχουν
καλές υπηρεσίες υγείας και οι συνάδελφοι που είναι µέσα στο
σύστηµα υγείας είτε είναι νοσηλευτές είτε είναι γιατροί είτε είναι
τεχνολόγοι, όπου και να είναι, να µπορούν να τα βγάλουν πέρα
µε αυτό το αυξηµένο φορτίο δουλειάς.

Μου λέτε για τα χειρουργεία. Πράγµατι υπάρχουν κάποια νο-
σοκοµεία στα οποία µειώθηκαν τα χειρουργεία. Σας είπα και πάλι
ότι έχουµε κάνει πάρα πολλά χειρουργεία. Στο Ηράκλειο της
Κρήτης, για παράδειγµα, λειτουργούν εννέα αίθουσες. Οι αναι-
σθησιολόγοι, επειδή έχουν κουραστεί πάρα πολύ, ζητούν να λει-
τουργούν οκτώ. Οκτώ αίθουσες δεν είναι λίγο. Βέβαια κάποια
χειρουργεία θα πάνε ίσως λίγο πιο πίσω. Αλλά πάντως δεν είναι
ένα τεράστιο ζήτηµα. Στη Θεσσαλονίκη που έχει πολλά προβλή-
µατα, στο «Ιπποκράτειο», παραδείγµατος χάριν, έχουµε µετακι-
νήσει τα χειρουργεία στον ιδιωτικό τοµέα χωρίς κανένα κόστος
για τον ασθενή. Φεύγουν και οι γιατροί µαζί. Άρα το πρόβληµα
αντιµετωπίζεται. Και αντιµετωπίζεται µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο συνεχώς και όπου χρειάζεται να γίνει. Φεύγουν, δηλαδή,
χειρουργεία αν δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα οι αναισθησιο-
λόγοι και οι εντατικολόγοι των τµηµάτων όπου είναι τα νοσοκο-
µεία. Γι’ αυτό µετακινούµε τα χειρουργεία. Για να µπορούν οι
άνθρωποι που είναι εκεί, οι αναισθησιολόγοι και οι εντατικολόγοι

που πιέζονται, να κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους. Τα µετακι-
νούµε, λοιπόν, στον ιδιωτικό τοµέα και γίνονται. Άρα µπορεί να
σταµατάνε κάποια χειρουργεία µέσα στο δηµόσιο αλλά αυτά τα
ίδια χειρουργεία τα στέλνουµε στον ιδιωτικό τοµέα και γίνονται
χωρίς καµµία επιβάρυνση για τους ασθενείς. Δεν έχω να σας πω
ότι δεν γίνονται.

Πράγµατι είναι δύσκολες οι συνθήκες. Πράγµατι βρίσκουµε
λύσεις καθηµερινά. Έχουµε συνεχή επαφή µε όλες τις υγειονο-
µικές περιφέρειες, µε όλους τους γιατρούς σε όλα τα νοσοκο-
µεία. Προσωπικά έχω επισκεφτεί, αυτόν τον καιρό που είµαι
Υπουργός, όλα τα νοσοκοµεία στην 4η ΥΠΕ, τα περισσότερα νο-
σοκοµεία της 3ης ΥΠΕ και τα περισσότερα νοσοκοµεία της 5ης

ΥΠΕ. Δηλαδή, κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας. Όλοι. Και
δεν µιλάω µόνο για µένα. Μιλάµε για όλο το Υπουργείο. Μιλάµε
για τους γενικούς γραµµατείς, για τον Υπουργό, για τις διευθύν-
σεις του Υπουργείου και βέβαια για τις διευθύνσεις των ΥΠΕ που
είναι συνεχώς πάνω από όλα τα νοσοκοµεία. Και τις διευθύνσεις
των νοσοκοµείων. Πέρα από τους υγειονοµικούς, δηλαδή.

Μου είπατε για τη στελέχωση των ΜΕΘ. Να σας πω ότι στη
Γερµανία, που έχει ένα εξαιρετικό σύστηµα υγείας, ο νόµος για
τις ΜΕΘ λέει ότι σε κάθε βάρδια πρέπει να είναι ένας ειδικευµέ-
νος εντατικολόγος, ακόµη και έχει σαράντα κρεβάτια η ΜΕΘ, ο
οποίος επικουρείται από άλλους γιατρούς, άλλων ειδικοτήτων,
όπως πνευµονολόγους. Σας λέω και πάλι ότι σε µας δεν είναι
έτσι. Εµείς έχουµε εντατικολόγους µέσα στις ΜΕΘ και έχουµε
άλλους γιατρούς να επικουρήσουν. Άρα τα προβλήµατα που
έχουµε αυτή τη στιγµή είναι προβλήµατα κούρασης που είναι
πάρα πολύ κατανοητά. Είναι προβλήµατα αντοχών των ίδιων των
ανθρώπων που είναι σε burn out. Και είναι λογικό, δύο χρόνια
µετά. Είναι σηµαντικό να βοηθήσουµε. Από µεριάς κυβέρνησης
γίνεται ό,τι µπορεί να γίνει για να είναι συνεχώς το σύστηµα σε
θέση να ανταποκριθεί στις ανάγκες των ασθενών. Οι ανάγκες αλ-
λάζουν καθηµερινά και οι αλλαγές γίνονται καθηµερινά. Αυτό
µπορώ να σας το βεβαιώσω.

Τέλος, είπατε κάτι για την πατέντα και τα εµβόλια. Με τα εµ-
βόλια το µεγαλύτερο πρόβληµα δεν είναι η πατέντα. Είναι υπό
ποιες συνθήκες παράγονται. Είναι εµβόλια υψηλής τεχνολογίας.
Το είπαν και οι δικοί µας φαρµακοβιοµήχανοι. Θέλουν ειδικούς
τόπους και τρόπους να παραχθούν, που πρέπει να είναι ασφα-
λείς και εγκεκριµένοι. Το να κάνουµε γενόσηµα είναι πολύ ση-
µαντικό και πρέπει να τα κάνουµε. Πρέπει να τα κάνουµε µε τον
κατάλληλο τρόπο, στον κατάλληλο χρόνο, µε τις κατάλληλες δια-
δικασίες και τον κατάλληλο έλεγχο. Άρα είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό αυτό. Για να γίνει αυτό πρέπει να υπάρχει υποδοµή. Μέχρι
τώρα η υποδοµή δεν υπάρχει παρά στις εταιρείες που παράγουν
τα εµβόλια. Άρα η διαδικασία ήταν αυτή. Αυτό µπορώ να σας πω
για την ερώτηση που µου κάνετε, που βέβαια δεν αφορά εµένα.
Είναι θέµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Να σας πω και πάλι το ένα πράγµα για το οποίο θα ήθελα να
παρακαλέσω -επειδή µου είπατε για τον εµβολιασµό- και ως για-
τρός θα σας το πω αυτό: Θεωρώ ότι οι χώρες που έχουν πολύ
καλό εµβολιαστικό αποτέλεσµα είναι οι χώρες όπου δεν υπήρχαν
διαφορετικές φωνές. Εδώ και από βήµατος Βουλής βγαίνουµε
και λέµε πόσοι εµβολιασµένοι µπαίνουν στη µονάδα, πόσοι ανεµ-
βολίαστοι. Το γεγονός είναι ότι αυτοί που µπαίνουν στη µονάδα
και αυτοί που νοσούν και χρειάζονται νοσηλεία είναι ανεµβολία-
στοι. Και αυτό πρέπει να είναι το µήνυµα που δίνουµε όλοι από
αυτό το Βήµα, από αυτόν τον χώρο και από κάθε χώρο, στον
κόσµο: Εµβολιασµός τώρα σηµαίνει ασφάλεια για τον καθένα
µας και λιγότερα κρούσµατα για το σύστηµα υγείας.

Άρα το µήνυµα που δίνουµε όλοι από αυτό το Βήµα είναι: «Εµ-
βολιαζόµαστε».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μυλωνάκη, τι
θέλετε εσείς; Τελείωσε η session µε την κ. Γκάγκα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν απάντησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελείωσε, κύριε Μυ-

λωνάκη.
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Εσείς είστε έµπειρος άνθρωπος. Απαντάει ο κάθε και η κάθε
Υπουργός όπως νοµίζει και εσείς λέτε ικανοποιηθήκαµε ή δεν
ικανοποιηθήκαµε.

Μέχρι να έρθει στο Βήµα ο κ. Κωνσταντόπουλος εγώ θέλω να
πω σχετικά µε την πατέντα ότι συναντήθηκαν προχθές πάλι οι
G7, G8. Αντί, λοιπόν, να πάρουν µέτρα πώς το 11% τον εµβολια-
σµένων της Αφρικής να γίνει 91% και για να γίνει αυτό πρέπει να
ρίξουν χρήµα, να αγοραστούν εµβόλια και να σταλούν, καθόµα-
στε και κάνουµε αναλύσεις πού ξετρύπωσε η παραλλαγή «Όµι-
κρον». Ε, σας λέω ότι και µετά την «Όµικρον» θα βγει η «Ωµέγα».
Όσο η Αφρική -λέω την Αφρική ως χώρες- είναι ανεµβολίαστη,
αυτό θα γίνεται, θα έρθει η «Ωµέγα». Αυτό είναι.

(Χειροκροτήµατα)
Λοιπόν, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευ-

χαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, συ-

ζητάµε για τρίτη ηµέρα σήµερα τον προϋπολογισµό του 2022 και
το συµπέρασµα είναι ένα: η πανδηµία έστειλε µήνυµα στην αν-
θρωπότητα. Ποιο είναι το µήνυµα λοιπόν; Στροφή στο κράτος.

Υπενθύµισε ότι ο καπιταλισµός διέρχεται φάσεις ανόδου και
καθόδου. Υπενθύµισε, επίσης, ότι το κράτος πρέπει να παρεµ-
βαίνει, να διορθώνει τις ανισορροπίες, να καθοδηγεί την ανά-
πτυξη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Ταµείο Ανάκαµψης των
750.000.000.000 ευρώ συνιστά άλµα προόδου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και αναδεικνύει τις δυνατότητες του κράτους να προ-
ωθήσουν την ανάπτυξη. Σε αυτό το περιβάλλον η ελληνική Κυ-
βέρνηση πήρε µέτρα αξίας 43.000.000.000 ευρώ. Και τούτο,
φυσικά, για να περιορίσει τον οικονοµικό και κοινωνικό αντίκτυπο
της πανδηµίας.

Και εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, µπαίνει το ερώτηµα αν η κα-
τανοµή των πόρων αυτών ήταν δίκαιη αφ’ ενός και ορθολογική
αφ’ ετέρου. Και αυτό διότι τα µέτρα ήταν οριζόντια χωρίς καµµία
µα καµµία στόχευση. Αξιολογώντας τα, εν τέλει, θα έλεγα ότι
έδωσαν σε ορισµένους προνοµιακή πρόσβαση σε ρευστότητα
µέσω του τραπεζικού συστήµατος, ενώ την ίδια στιγµή η πλει-
οψηφία πνίγεται από τις συσσωρευµένες οφειλές και τους ασφυ-
κτικούς όρους δανειοδότησης. Τα κόκκινα δάνεια γίνονται
βρόγχος στα νοικοκυριά, αναποτελεσµατικό αποδεικνύεται το
σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ».

Από αυτό εδώ το Βήµα, εδώ και τέσσερα χρόνια, αναφέρουµε
συνεχώς ότι πρέπει να ακολουθήσουµε τον δρόµο της Κύπρου,
να προηγηθούν οι δανειολήπτες των ξένων fund, δηλαδή να µεί-
νουν τα σπίτια και τα νοικοκυριά στους νοικοκυραίους και όχι να
πάνε στα γαµψά νύχια των fund.

Επίσης, χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η πρόσβαση στον
τραπεζικό δανεισµό, που είχαν τη δυνατότητα µόνο τριάντα χι-
λιάδες επιχειρήσεις από τα οκτακόσιες τριάντα χιλιάδες ενεργά
επιχειρηµατικά ΑΦΜ.

Συµπερασµατικά, κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, αυτό ση-
µαίνει ότι οι µικρές επιχειρήσεις οδηγούνται σε αφανισµό, µένον-
τας δηλαδή εκτός τραπεζικού δανεισµού και εκτός φυσικά
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι στην Ελλάδα η µεσαία
τάξη ζει µε την ανάµνηση του εαυτού της, ενώ ταυτοχρόνως -θα
έλεγα- βάλλεται συνεχώς από τη φορολογία και την ακρίβεια. Ο
πληθωρισµός στο 4,8% µεταφράζεται σε αυξήσεις, 17,8% στα
κόστη στέγασης λόγω της αύξησης στο φυσικό αέριο, στον ηλε-
κτρισµό, στο πετρέλαιο θέρµανσης, αυξήσεις 9,2% στα κόστη
µεταφοράς λόγω της αύξησης των τιµών στα καύσιµα και ταυ-
τόχρονα, φυσικά, µιλάµε για πράσινη ανάπτυξη. Βγάλτε τα συµ-
περάσµατά σας. Αυξήσεις 3,8% στα κόστη διατροφής και
ένδυσης λόγω της αύξησης στα βασικά είδη διατροφής και πρώ-
της ανάγκης.

Κύριε Υπουργέ, το κύµα ακρίβειας εντοπίζεται σε βασικά
αγαθά και έχει άµεσο αντίκτυπο στην ποιότητα ζωής των πολι-
τών, φυσικά, µε τα χαµηλότερα εισοδήµατα, στα χαµηλά και
ασθενέστερα στρώµατα που χρήζουν της στήριξής µας, ενώ την
ίδια στιγµή οι µισθοί δεν συµβαδίζουν µε την εξέλιξη του πληθω-
ρισµού. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι ότι έχουµε τις πιο

ακριβές τηλεπικοινωνίες στην Ευρώπη και, µάλιστα, θα έλεγα
εδώ ότι έχουµε µισθούς Βουλγαρίας και τιµές Ευρώπης.

Κι εν µέσω αυτών, η νέα γενιά της χώρας µας, άνθρωποι µε
αυξηµένα προσόντα, µε πτυχία, µεταπτυχιακά, διδακτορικά, δεν
έχουν τη δυνατότητα να ζήσουν αξιοπρεπώς, να ονειρευτούν, να
ερωτευτούν, να µείνουν στη χώρα τους, να κάνουν τη δική τους
οικογένεια. Και εξαιτίας της ανεργίας και των χαµηλών αµοιβών
οδηγούνται στο εξωτερικό, συνεχίζεται δηλαδή το brain drain,
ενώ ταυτόχρονα συζητάµε για λύση στο δηµογραφικό. Βγάλτε
τα συµπεράσµατά σας.

Άλλη µια ανισορροπία είναι ο ΕΝΦΙΑ, κύριε Υπουργέ, κύριε
Σκυλακάκη, ο οποίος παρ’ ότι σύµφωνα µε τις προβλέψεις του
προϋπολογισµού µειώνεται, οι αλλαγές στις αντικειµενικές αξίες
δεν επιτρέπουν ελαφρύνσεις. Στην καλύτερη των περιπτώσεων
οι φορολογούµενοι θα πληρώσουν τα ίδια ακριβώς ποσά των
προηγούµενων ετών -και αυτό ας κρατηθεί.

Μεγάλο θέµα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι οι έµµεσοι φόροι.
Πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για ανάπτυξη σε τρεις διαδοχικούς
προϋπολογισµούς, να προκρίνεται η έµµεση φορολόγηση και
αυτό σε βάρος των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και των πιο ευά-
λωτων νοικοκυριών;

Είναι ξεκάθαρο, αγαπητοί συνάδελφοι, πως η Κυβέρνηση εδώ
κλείνει το µάτι στις απώλειες από ΦΠΑ που υπολογίζονται σε
5.300.000.000 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Φορολογεί προνοµιακά τα
µπόνους και τα µερίσµατα και τις δωρεές έως τις 800.000 -θα
έλεγα φερόµενη ως φιλοεπενδυτική εδώ- τη στιγµή που οι επεν-
δύσεις δεν προωθούνται ουσιαστικά. Ταυτοχρόνως οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της
ελληνικής οικονοµίας, δεν περιλαµβάνονται µε τρόπο ξεκάθαρο
στο νέο αναπτυξιακό µοντέλο της χώρας.

Οι αδυναµίες, αγαπητοί συνάδελφοι, του προϋπολογισµού
που συζητάµε σήµερα είναι εµφανείς και στον χώρο του πολιτι-
σµού και του αθλητισµού. Καµµία πρόβλεψη και ουσιαστική στή-
ριξη στους ανθρώπους του πολιτισµού. Συλλογικές συµβάσεις
εργασίας δεν υπάρχουν. Η µαύρη εργασία παραµένει κυρίαρχη
και οι νέοι καλλιτέχνες ωθούνται και αυτοί σε αναζήτηση εργα-
σίας στο εξωτερικό.

Αντίστοιχη, βέβαια, είναι η κατάσταση και στον αθλητισµό. Οι
επιχορηγήσεις από τη φορολόγηση των κερδών του στοιχήµατος
δεν έχουν φτάσει µέχρι σήµερα στον ερασιτεχνικό αθλητισµό,
που είναι και το ζητούµενο. Εδώ να τονιστεί ότι ο αθλητισµός
µένει εκτός των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Απουσιάζουν,
δηλαδή, ουσιαστικές πρωτοβουλίες για τη βελτίωση αθλητικών
εγκαταστάσεων και την ψηφιακή αναβάθµιση των αθλητικών φο-
ρέων, καθώς και την έµπρακτη στήριξη των αθλητών µας.

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ στη
µεγάλη πρόκληση της εποχής µας, την κλιµατική αλλαγή. Η κλι-
µατική αλλαγή είναι εδώ και τη βιώνουµε όλοι καθηµερινώς.
Απαιτεί δράσεις και πολιτικές που θα προστατεύσουν το περι-
βάλλον και τους πολίτες. Χρειάζονται συνέργειες και αυτό είναι
το ζητούµενο.

Η Αιτωλοακαρνανία, η εκλογική µου περιφέρεια, είναι έρµαιο
-θα έλεγα- απέναντι στα ακραία καιρικά φαινόµενα. Τα αντιπληµ-
µυρικά έργα της Ιόνιας Οδού ακόµα δεν έχουν εκτελεστεί και µά-
λιστα, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτό είναι και µε δική
σας ευθύνη, αλλά και µε ευθύνη της σηµερινής Κυβέρνησης.
Είναι µεγάλο το πρόβληµα. Το Μεσολόγγι είναι συνεχώς πληµ-
µυρισµένο, η αγωνία των κατοίκων καθηµερινή, τα πληµµυρικά
φαινόµενα -θα έλεγα- οδηγούν σε αβεβαιότητα τους πολίτες.
Από τα ακραία καιρικά φαινόµενα, αγαπητοί συνάδελφοι, οι κα-
ταστροφές είναι τεράστιες. Να σηµειώσω εδώ την καθίζηση της
γέφυρας του Ευήνου ποταµού, γεγονός που έχει χωρίσει στα
δύο την Αιτωλοακαρνανία.

Κύριε Υπουργέ των Μεταφορών, πάρτε θέση. Σας κατέθεσα
και ερώτηση επ’ αυτού.

Η υδροδότηση της περιοχής του Μεσολογγίου γίνεται µε εµ-
πόδια. Αγρότες και κτηνοτρόφοι έρχονται, για µια ακόµη φορά,
αγαπητοί συνάδελφοι, αντιµέτωποι µε εικόνες καταστροφής από
τα έντονα καιρικά φαινόµενα. Κι όλα αυτά ενώ το εισόδηµα τους
συρρικνώνεται διαρκώς και οι αποζηµιώσεις καταβάλλονται µε
µεγάλες καθυστερήσεις. Οι τιµές των αγροτικών προϊόντων κα-
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τρακυλούν και οι τιµές εφοδίων εκτοξεύονται. Έφτασε το νερό
να είναι πιο ακριβό από το γάλα και αυτό πραγµατικά είναι λυ-
πηρό.

Την ίδια στιγµή, υπάρχουν προβλήµατα στους δασικούς χάρ-
τες, προβλήµατα στα βοσκοτόπια και στις επιλέξιµες εκτάσεις.
Όλα τα παραπάνω δηµιουργούν ένα καθεστώς γραφειοκρατίας
που πνίγει οποιαδήποτε προσπάθεια εκσυγχρονισµού και ανά-
πτυξης.

Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, ο σηµερινός προϋπολογισµός
είναι ένας διαχειριστικός -θα έλεγα-, αδύναµος προϋπολογισµός.
Δεν δίνει όραµα και προοπτική για την επόµενη µέρα της χώρας.
Δεν δηµιουργεί ένα περιβάλλον ανάπτυξης για τις επιχειρήσεις.
Δεν δίνει λύσεις στις προκλήσεις της ελληνικής οικονοµίας. Δεν
δίνει λύσεις στα καθηµερινά προβλήµατα των πολιτών. Γι’ αυτό
και τον καταψηφίζουµε, εκτός φυσικά από τα άρθρα για τις αµυν-
τικές δαπάνες.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στη συνέχεια θα πά-
ρουν τον λόγο οι συνάδελφοι κ. Χρυσοµάλλης, κ. Ψυχογιός, κ.
Ευθυµίου και µετά ο Υπουργός Γεωργίας κ. Λιβανός.

Κυρία Λιακούλη, καλορίζικη στα νέα καθήκοντα.
Ορίστε, κύριε Χρυσοµάλλη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ανεβαίνοντας ως νέος Βουλευ-

τής σε αυτό εδώ το Βήµα για τον πρώτο προϋπολογισµό της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη του 2019 για το 2020 είχα στο µυαλό µου
ότι αυτή η συζήτηση για την κοινωνία είναι µια άχαρη και βαρετή
συζήτηση. Πραγµατικά, έτσι ήταν, γιατί είχε βαρεθεί να ακούει
προϋπολογισµούς που δεν υλοποιούνταν και είχε βαρεθεί και να
ακούει προϋπολογισµούς που, κατά κανόνα, κατέληγαν στο να
έχουν µείωση στα εισοδήµατά τους οι συµπολίτες µας.

Αυτά τα δύο-τρία χρόνια αυτό έχει αλλάξει αρκετά και έχει αλ-
λάξει για δύο λόγους: Πρώτον, γιατί βλέπει ότι η συγκεκριµένη
Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, υλοποιεί
τους προϋπολογισµούς τους οποίους ανακοινώνει και είναι προ-
ϋπολογισµοί που «πέφτουν µέσα» -να το πούµε απλά- και κατά
δεύτερο λόγο, γιατί αυτοί περιέχουν πολλά θετικά µέτρα για
τους συµπολίτες µας.

Αυτό µπορούµε να το καταλάβουµε και από την αλλαγή της
κριτικής που κάνει η Αντιπολίτευση. Δεν λέει πλέον ότι µειώνουµε
τα εισοδήµατα, αλλά η κριτική τους όλη είναι «δίνετε ψίχουλα».
Άρα δίνουµε. Αν δίνουµε ψίχουλα ή όχι και αν εσείς δίνατε πα-
ραπάνω και έχετε µπει σε αυτή την πλειοδοσία, θα το κρίνουν οι
συµπολίτες µας.

Το 2015 σάς πίστεψαν. Μετά κατάλαβαν ποιος είναι ο λαϊκι-
στής και ποιος είναι ο αξιόπιστος και συνεχίζουν έτσι και µας κρί-
νουν εµάς ως Κυβέρνηση, το πόσο αξιόπιστοι είµαστε και πόσο
εσείς ως Αντιπολίτευση συνεχίζετε και λαϊκίζετε.

Αυτό κάνετε και στον συγκεκριµένο προϋπολογισµό. Ακούµε
µε αµείωτο ρυθµό τις κοινοτοπίες σας, επειδή σας λείπουν τα
επιχειρήµατα και οι ουσιαστικές προτάσεις. Συνεχώς κάνετε -και
δεν έχετε κουραστεί- δραµατικές και καταστροφικές προβλέ-
ψεις, που ποτέ δεν επιβεβαιώνονται, µε αποτέλεσµα να µην µπο-
ρείτε να λάβετε ούτε τον τίτλο της Κασσάνδρας.

Σίγουρα πάντως έχετε κουράσει την κοινωνία, η οποία βαρέ-
θηκε να σας ακούει να κινδυνολογείτε συνεχώς και να ευαγγελί-
ζεστε ότι όταν θα έρθει η «δεύτερη φορά Αριστερά» θα είναι
αλλιώς, θα κρατικοποιήσει τις τράπεζες, θα καταργήσει την
ΑΑΔΕ, θα ελέγξει τους αρµούς της εξουσίας. Τα ακούσαµε και
σήµερα, το βίντεο µε τον κ. Πολάκη, ο οποίος λέει ότι έκανε σύ-
σκεψη µε εισαγγελείς για να δει πώς θα στελεχώσει κατηγορίες
έναντι της συζύγου συγκεκριµένου προσώπου, του κ. Στουρ-
νάρα.

Εύχοµαι, απλά, να είναι ψεύδη του κ. Πολάκη και να µην
ισχύουν. Όµως, αν ισχύουν, η δικαιοσύνη πρέπει να επιληφθεί,
να κάνει και την αυτοκάθαρσή της, αν αυτοί οι εισαγγελείς που
συµµετείχαν στη σύσκεψη -αν συµµετείχαν- είναι ακόµη εν ενερ-
γεία εισαγγελείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχετε κουράσει την κοινωνία να

µας κατηγορείτε ότι δεν ενδιαφερόµαστε για την κοινωνική πλει-
οψηφία, ότι µόνο µας µέληµα είναι η στήριξη των λίγων και η δη-
µιουργία ανισοτήτων. Μα, αλήθεια, σε άλλη χώρα ζείτε; Δεν ζείτε
στην ίδια χώρα όπου επί της δικής σας διακυβερνήσεως επιβά-
λατε είκοσι εννέα φόρους, είκοσι µειώσεις συντάξεων και αυξή-
σεις εισφορών. Ξεχάσατε; Να είστε σίγουροι ότι δεν τις έχουν
ξεχάσει οι συµπολίτες µας.

Ξεχάσατε ότι διατηρήσατε τον κατώτατο µισθό των 586 ευρώ,
αλλά και τον υποκατώτατο των 511 ευρώ, εσείς που κόπτεστε
σήµερα για την αύξησή του;

Μήπως δεν µάθατε ότι η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, σεβόµενη
τη συµφωνία αλήθειας µε τον ελληνικό λαό και παρά τις δυσκο-
λίες της πανδηµίας, προχώρησε στη µείωση των φορολογικών
συντελεστών, στη µείωση του ΕΝΦΙΑ, στη µείωση της προκατα-
βολής φόρου, στην απαλλαγή της εισφοράς αλληλεγγύης, στη
µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, την αύξηση του αφορολό-
γητου ορίου για τις γονικές παροχές και τις δωρεές και αυξάνει
σταδιακά τον κατώτατο µισθό;

Δεν αντιληφθήκατε ότι ο προϋπολογισµός του 2022 είναι ένας
προϋπολογισµός ανάπτυξης, χωρίς µέτρα λιτότητας, που ακο-
λουθεί την πολιτική και ιδεολογική µας επιλογή, όντως, για µεί-
ωση των φορολογικών βαρών και για ενίσχυση των επενδύσεων;
Αν θέλετε να µας κατηγορήσετε και γι’ αυτό, µε χαρά αυτή την
κατηγορία τη δεχόµαστε, πολύ ευχαρίστως!

Συνεχίζετε στον χώρο της υγείας και µας κατηγορείτε ότι µει-
ώνουµε τις δαπάνες για την υγεία το 2022 σε σχέση µε το 2021,
κάνοντας επιλεκτική ανάγνωση των δεδοµένων που δίνει το
Υπουργείο Οικονοµικών και επιλέγοντας να αγνοήσετε ή να απο-
κρύψετε ότι το σύνολο των δαπανών για την υγεία για την επό-
µενη χρονιά θα φτάσει τα 11,7 δισεκατοµµύρια ήτοι 6,3 του ΑΕΠ,
όσο ακριβώς ο ευρωπαϊκός µέσος όρος.

Επίσης, στον τοµέα της υγείας θα καλύψουν το 29% των συ-
νολικών διορισµών που θα γίνουν για το 2022, δηλαδή έξι χιλιά-
δες προσλήψεις στον χώρο της υγείας.

Θυµάστε, µήπως, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ποια ήταν τα δικά σας
πεπραγµένα; Εγώ θα πω στοιχεία για το 2019, τη χρονιά που
δήθεν µας είχατε βγάλει από τα µνηµόνια: Για την υγεία 9,1 δι-
σεκατοµµύρια -2,5 εκατοµµύρια λιγότερα- ή 4,8% του ΑΕΠ. Τα
νούµερα που σας προανέφερα είναι χωρίς την έκτακτη επιχορή-
γηση που υπάρχει το κονδύλι και µπορεί και να αυξηθεί ανάλογα
µε την πορεία της πανδηµίας.

Έρχεστε να µας πείτε ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη δεν ενδιαφέρεται για τα νοσοκοµεία και το ιατρικό και νο-
σηλευτικό προσωπικό, κάνοντας σπέκουλα επάνω στην πορεία
της πανδηµίας, ότι οι πολίτες στερούνται, δήθεν, το δικαίωµα
στην περίθαλψη και στην πρόσβαση στη δηµόσια υγεία. Ποιοι;
Εσείς, που παραδώσατε το ένα τρίτο των µονάδων εντατικής θε-
ραπείας από όσες λειτουργούν σήµερα. Έλεος, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 αν-
τικατοπτρίζει το µέλλον των επιλογών που έκανε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας κατά την προηγούµενη διετία εν µέσω
της εξαιρετικά δυσµενούς και απρόβλεπτης συνθήκης που επέ-
φερε στην οικονοµία η πανδηµία.

Στηρίξαµε ουσιαστικά το σύστηµα υγείας, στηρίξαµε τη µι-
σθωτή εργασία, την επιχειρηµατικότητα µε µέτρο, µε πραγµατικό
αντίκρισµα στην τσέπη των πολιτών. Μας το αναγνωρίζουν οι κοι-
νωνικοί εταίροι, µας το αναγνωρίζει η ΓΣΕΒΕΕ, η οποία είπε ότι
τα πακέτα στήριξης της Κυβέρνησης έσωσαν την επιχειρηµατι-
κότητα και την απασχόληση.

Χάρη στη στήριξη που παρείχε η Κυβέρνηση το 2021 θα κλεί-
σει µε ανάπτυξη 6,9%, ανακτώντας τα 2/3 του χαµένου ΑΕΠ και
για το 2022 προβλέπεται ανάπτυξη 4,5% που θα διασφαλίσει την
επαναφορά στην οµαλότητα και τη συνεχή ενίσχυση.

Μας λέτε ότι η οικονοµική µας πολιτική δεν είναι αποτελεσµα-
τική και γι’ αυτό δεν στηρίζετε τον προϋπολογισµό. Δεν είναι στα-
θερά ανοδική η βιοµηχανική παραγωγή εδώ και δέκα µήνες; Δεν
ενισχύεται η µεταποίηση; Δεν αυξάνεται η οικονοµική δραστη-
ριότητα; Οι συνάδελφοι µηχανικοί το γνωρίζουν. Δεν αναθερµαί-
νεται η πιστωτική στήριξη; Δεν αυξάνονται οι καταθέσεις και
ταυτόχρονα δεν αυξάνεται και η κατανάλωση;
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Με αυτές τις επιλογές θα διαχειριστούµε και την αύξηση του
πληθωρισµού, που όντως υπάρχει και θα είναι και επώδυνη για
τους λίγους επόµενους µήνες. Είναι φαινόµενα που µας απασχο-
λούν, όπως απασχολούν την παγκόσµια κοινότητα. Γιατί εµάς
δεν µας ενδιαφέρει µόνο να ευηµερούν οι αριθµοί, αλλά κοιτάµε
τους ανθρώπους, κοιτάµε την κοινωνία και µε πρόγραµµα και
σωστό σχεδιασµό παίρνουµε πάντα µέτρα τα οποία την στηρί-
ζουν. Δεν διεκδικούµε το αλάθητο ούτε το θέσφατο. Είµαστε
έτοιµοι να αναλάβουµε την ευθύνη των επιλογών µας και να διορ-
θώσουµε και παραλείψεις που τυχόν υπάρχουν. Γιατί έχουµε στο
µυαλό µας τους συµπολίτες µας, γιατί εργαζόµαστε και αυτό
είναι το µέληµά µας.

Θα κριθούµε για τις επιλογές µας, θα κριθούµε γι’ αυτή µας
την υπευθυνότητα, όπως θα κριθεί και η Αντιπολίτευση κατά
πόσο υπεύθυνη είναι ή λαϊκίζει.

Θα σας καλούσα, κλείνοντας, όχι να υπερψηφίσετε τον προ-
ϋπολογισµό -γιατί η εµµονή σας είναι τέτοια που δεν θα το κά-
νετε-, αλλά θα έπρεπε η Εθνική Αντιπροσωπεία, τουλάχιστον στο
σκέλος των αµυντικών δαπανών, να ήταν µια γροθιά για τους
απαραίτητους εξοπλισµούς που κάνει η χώρα για την υπερά-
σπιση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και την εθνική µας
ασφάλεια.

Σας παρακαλώ έστω αυτό το κοµµάτι να το ξανασκεφτείτε.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα, στο οποίο καλείται ο συνά-

δελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Ψυχογιός. Μετά, όπως είπα,
είναι η κ. Άννα Ευθυµίου και ύστερα ο κ. Λιβανός.

Ορίστε, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στο περιεχόµενο του

προϋπολογισµού θα ήθελα να σχολιάσω ορισµένα από αυτά που
ακούστηκαν κυρίως από τον κ. Γεωργιάδη, αλλά και άλλους συ-
ναδέλφους, που ήχησαν ως παράκρουση στα αυτιά µας, διότι
επί κυβέρνησης Σαµαρά ακούγαµε µονίµως για δείκτες, για ανά-
πτυξη, ακούγαµε για διεθνείς οίκους που µας αναγνωρίζουν και
πίσω µια τεράστια ανθρωπιστική κρίση, µια κοινωνία στη χρεο-
κοπία, την οποία, όταν ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ µε άδεια ταµεία, κατάφερε
να στηρίξει και να αποσοβήσει.

Θέλει, λοιπόν, θράσος να έρχεται κανείς και να κουνάει το δά-
χτυλο στον ΣΥΡΙΖΑ για αυτό και να επικαλείται δείκτες και νού-
µερα που µας έριξαν στα βράχια, όπως, επίσης, θέλει θράσος
να µιλά για τον τρόπο της Αντιπολίτευσης. Εδώ ήµασταν τα προ-
ηγούµενα χρόνια και βλέπαµε τη µικροπολιτική, τον ακροδεξιό
λαϊκισµό αλλά και τη σπέκουλα που κάνατε σε κάθε θέµα. Δεν
θέλω να φανταστώ τι θα γινόταν αν ήταν αντιπολίτευση τώρα η
Νέα Δηµοκρατία.

Πάµε τώρα στη συζήτηση προϋπολογισµού, µια κορυφαία δια-
δικασία όντως, µια ακτινογραφία, ένας σκελετός, ένα πλαίσιο για
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τις δαπάνες, τις στρατηγικές πα-
ρεµβάσεις για την οικονοµία και την κοινωνία. Αναδεικνύει τα δύο
σχέδια, όµως, τους δύο κόσµους που εκπροσωπούµε. Είναι ένας
προϋπολογισµός µε την πανδηµία παρούσα, µε τα πιο µελανά
χρώµατα για τη χώρα, προϋπολογισµός ανάκαµψης, αλλά για
ποιους; Προϋπολογισµός που συγκρινόµενος µε άλλους, όπως
ο ισπανικός, ωχριά, 250 δισεκατοµµύρια ευρώ προϋπολογισµός
µε 60% κοινωνικές δαπάνες, µε τον Υπουργό Οικονοµικών να λέει
ότι πρέπει να διαχυθεί σε όλους, γιατί η ανάκαµψη µετά την κα-
ταβύθιση θα έρθει, αλλά το θέµα είναι σε ποιους θα πάει.

Και, βέβαια, δείχνει την ιδεοληψία σας, τον κυνισµό, την έλ-
λειψη ενσυναίσθησης, την πλήρη αποστασιοποίηση από την
πραγµατικότητα, αλλά και µια συνταγή που µας οδήγησε στη
χρεοκοπία, µια τεράστια δηµοσιονοµική προσαρµογή, χωρίς καν
να υπάρχει αυτή καθαυτή η πίεση τώρα του Συµφώνου Σταθε-
ρότητας και σκανδαλώδη εύνοια των λίγων και ισχυρών απέναντι
στους εργαζόµενους και τους µικροµεσαίους.

Είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος δεν λαµβάνει υπ’ όψιν
δύο σηµαντικότερες κρίσεις, την πανδηµία και την ακρίβεια. Ούτε
1 ευρώ και µάλιστα 12,3 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα για
µέτρα στήριξης των µικροµεσαίων, για τους ανέργους, τους ερ-

γαζόµενους και 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ λιγότερα για στοχευ-
µένες κοινωνικές δράσεις.

Είναι ένας προϋπολογισµός ο οποίος βασίζεται ουσιαστικά στη
γρήγορη εξαφάνιση της πανδηµίας και προφανώς, η µελέτη
Τσιόδρα - Λύτρα σάς εκθέτει ανεπανόρθωτα και τραγικά για τις
ευθύνες που έχετε, την εγκατάλειψη του ΕΣΥ, αλλά και τις κατά
καιρούς δηλώσεις σας, οι οποίες είναι απαράδεκτες και οι οποίες
δίνουν και αντίθετο µήνυµα.

Και, βέβαια, βασίζεται στην παροδικότητα της αύξησης του
πληθωρισµού. Οι δαπάνες, όµως, των νοικοκυριών, των µικροµε-
σαίων στα είδη πρώτης ανάγκης, στις πρώτες ύλες, στις προµή-
θειες υπερβαίνουν κατά πολύ αυτή την αύξηση, όπως επίσης και
το Ταµείο Ανάκαµψης, η διανοµή του οποίου γίνεται σε συγκε-
κριµένους µεγάλους οµίλους και το ΕΣΠΑ, το οποίο επικαλείστε
-και επί της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ υπήρχε µεγαλύτερη απορ-
ρόφηση στα χρόνια µας και το ξέρει η κοινωνία- έχει µπλοκάρει
µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, το οποίο έχει βαλτώσει την αγορά
και την κοινωνία.

Ζητάµε, λοιπόν, µε συγκεκριµένους τρόπους, όπως και άλλα
ευρωπαϊκά κράτη, αύξηση κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ -και
δεν µπορεί να ξεχάσατε ποτέ έγινε η αύξηση του κατώτατου µι-
σθού, άσχετα αν εµείς θέλαµε να τον πάµε ακόµα παραπάνω, γι’
αυτά που άκουσα πριν- δέκατη τρίτη σύνταξη και όχι αυτά τα ψί-
χουλα που δίνετε σε λίγους συνταξιούχους, προστασία της πρώ-
της κατοικίας για όλους -είναι στον αέρα αυτή τη στιγµή,
τεράστιο κοινωνικό ζήτηµα των ενοικιαστών για τις επαγγελµα-
τικές στέγες, για τις κατοικίες- µείωση του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης στα καύσιµα στα κατώτατα όρια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης -που είναι µια σοβαρή παρέµβαση και επηρεάζει όλη την
αλυσίδα- προγράµµατα για νέους εργαζόµενους -είναι τραγική
η κατάσταση στους νέους που λοιδορήσατε και στοχοποιήσατε
το προηγούµενο διάστηµα και φεύγουν από τη χώρα πάλι σωρη-
δόν- ρύθµιση και διαγραφή µέρους του ιδιωτικού χρέους, το
οποίο δηµιουργήθηκε µέσα στην πανδηµία στη λογική των εκατό
δόσεων, παρεµβάσεις στη ΔΕΗ -αλλά τι παρεµβάσεις να κάνετε,
όταν έφυγε το «Δέλτα» και δεν το ελέγχετε πλέον ως δηµόσιο;-
για χαµηλές τιµές αλλά και επανασύνδεση ρεύµατος µε διαγρα-
φές οφειλών που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και οι επιστρεπτέες να γίνουν
µη επιστρεπτέες προκαταβολές, για να µην οδηγηθούµε σε ένα
µοντέλο το οποίο είναι αποτέλεσµα του προϋπολογισµού ή και
σχέδιό σας, τη συγκέντρωση στα χέρια λίγων, της εκκαθάρισης
της αγοράς µέσα από τις συγχωνεύσεις και την εξαγορά και δη-
µοσίων εταιρειών και µικροµεσαίων.

Έρχοµαι γρήγορα στο προσφυγικό-µεταναστευτικό, που είναι
η ευθύνη µου στην Κοινοβουλευτική Οµάδα. Ήρθε ο Πάπας
Φραγκίσκος και στην ουσία εξέθεσε και την ελληνική Κυβέρνηση
αλλά και την Ευρώπη. Αντ’ αυτού ο κ. Μηταράκης µάς είπε ότι
έπεσε η αυλαία του προσφυγικού-µεταναστευτικού, έχει τελει-
ώσει, όπως το έχουν κρύψει και όλα τα µέσα και στη διαχείριση
στο πεδίο και στις ελληνικές διεκδικήσεις στην Ευρώπη, που αντί
να ζητάει µετεγκαταστάσεις, να κάνει συµµαχίες και συλλογικές
αποφάσεις, γίνεται η ασπίδα της Ευρώπης, αποθήκη ψυχών, δε-
σµοφύλακας και κροκόδειλος για λογαριασµό του Βίσεγκραντ
και, βέβαια, µε ανθρώπους άλφα και βήτα και γάµµα κατηγορίας.

Τρεις µήνες δεν έχουν πάρει το χρηµατικό βοήθηµα οι αιτούν-
τες άσυλο, οι αναγνωρισµένοι πρόσφυγες στο κενό και, βέβαια,
η στρατηγική σας για την ένταξη µε ευχολόγια, χωρίς συγκεκρι-
µένες δράσεις. Για ποιον λόγο; Γιατί έχετε ένα συντηρητικό και
ακροδεξιό κοινό που πρέπει να υπηρετήσετε και να δηλητηριά-
σετε τις τοπικές κοινωνίες που έδειξαν τέτοια αλληλεγγύη.

Επιµένετε όσον αφορά την προκήρυξη των τριακοσίων συµβα-
σιούχων -που ακυρώσατε- να µην την προχωράτε, επικαλούµενοι
το ΑΣΕΠ και δεν τον βλέπουµε ποτέ. Δεκαεπτά χιλιάδες αιτήσεις
είχαν γίνει για τη στελέχωση του Υπουργείου. Και τι κάνετε; Out-
sourcing, µετακλητοί παντού, ιδιώτες, 6,2 εκατοµµύρια ευρώ συµ-
βάσεις για τεχνικές συµβουλές, όταν έχετε ιδιωτικοποιήσει την ίδια
την Υπηρεσία, 410 εκατοµµύρια ευρώ για τη σίτιση και είναι ανε-
παρκέστατη αυτή τη στιγµή στις δοµές, 480 εκατοµµύρια ευρώ
συµφωνίες-πλαίσιο για την αποκατάσταση των ζηµιών και τη δια-
χείριση των δοµών. Και τώρα έχουµε συνεργεία εργολάβων εκεί
και φεύγουν η κοινωφελής εργασία και οι συµβασιούχοι.
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Και, βέβαια, δαπάνες για φράχτες και φυλακές που είναι και
εθνικοί πόροι και που ο ίδιος ο Πάπας είπε ότι δεν απαντούν στο
ζήτηµα, το οποίο θέλει συνολική αντιµετώπιση. Επαναπροωθή-
σεις και εξαφανίσεις, για τις οποίες µας καλεί ήδη η Ευρωπαία
Επίτροπος να δώσουµε απαντήσεις και στοχοποίηση σε ένα ζή-
τηµα ανθρωπιστικό, δυναµικό, που δεν θα σταµατήσει τα επό-
µενα χρόνια και απαιτεί συλλογικές λύσεις, καταπολέµηση των
αιτίων που το δηµιουργούν, νόµιµες ασφαλείς διόδους, που είναι
και απάντηση στην εργαλειοποίηση που κάνει η Τουρκία, η Λευ-
κορωσία και άλλοι.

Κύριε Πρόεδρε, πηγαίνοντας προς το τέλος, στα αγροτικά
έχουµε τον Υπουργό εδώ να µας πει πώς όλοι οι παραγωγοί και
στην Κορινθία και αλλού είναι στα όρια της εξαθλίωσης για τη
σταφίδα, για το λεµόνι, για την ακαρπία, για τις αποζηµιώσεις
από τον πάγο, αλλά θα πω το εξής: Εσείς οραµατίζεστε µία κοι-
νωνία µε όρους ζούγκλας, που θα είναι η επικράτηση και η επι-
βίωση του πιο ισχυρού, αυτού που µπορεί, απέναντι στον πιο
αδύναµο.

Εµείς λέµε ότι χρειάζεται µια κοινωνία συνοχής, δικαιοσύνης,
µε στήριξη της κοινωνικής πλειοψηφίας, διασφάλιση των εργα-
σιακών δικαιωµάτων, προστασία µε αύξηση του προϋπολογισµού
για τα κοινωνικά δικαιώµατα -παιδεία, υγεία, αθλητισµός, παρο-
χές κοινής ωφέλειας- στήριξη του πρωτογενούς τοµέα των µι-
κρών και µεσαίων επιχειρήσεων, καταπολέµηση των ανισοτήτων
-που δεν είναι νοµοτέλεια, όπως λέτε- και προστασία του περι-
βάλλοντος µε τη θωράκιση που χρειάζεται, µε την πρόσληψη και
µονιµοποίηση των εποχικών και µε την αξία του ως πλούτου και
όχι ως βορά στα συµφέροντα.

Όµως, µας κατηγορείτε ότι εµείς είµαστε το παρελθόν και
εσείς το µέλλον. Εσείς είστε πραγµατικά ό,τι πιο παλιό από το
παλιό, εντελώς εκτός πραγµατικότητας και κοινωνικής κατάστα-
σης και όσο κυβερνάτε θα ισοπεδώσετε και θα γονατίσετε την
κοινωνία.

Το µέλλον είναι το εξής: Πολιτικές ισότητας, κοινωνικής δικαιο-
σύνης και αναδιανοµής µέσα από µια προοδευτική και αριστερή
κυβέρνηση, για να κρατηθεί η κοινωνία όρθια και γι’ αυτό δου-
λεύουµε. Αυτό είναι η µεγάλη ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία απέναντι στην κοινωνία και τον ελληνικό λαό που πέ-
ρασε τα πάνδεινα τα τελευταία χρόνια και δουλεύουµε γι’ αυτό
εντατικά, µε τους κοινωνικούς φορείς και τα κινήµατα και θα το
δείτε όταν έρθει η ώρα. Μη βιάζεστε!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η κ. Άννα Ευθυµίου,
Βουλευτής Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κ. Γκάγκα έδωσε ακριβείς απαντήσεις για τη διασωλήνωση

και τη µέριµνα που παίρνετε και εκτός και εντός ΜΕΘ. Η πανδη-
µία είναι µπροστά µας και πιστεύω ότι πρέπει να την αντιµετωπί-
σουµε µε ενότητα. Χαρακτηριστικό το παράδειγµα της Βρετανίας
που ψηφίστηκε το τελευταίο νοµοσχέδιο για τα πρόσθετα µέτρα
για την αντιµετώπιση της µετάλλαξης «Όµικρον», µε τις ψήφους
των εργατικών. Νοµίζω ότι αυτό λέει πολλά για τον τρόπο που
πρέπει να αντιµετωπίζει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και η Αντι-
πολίτευση γενικά το θέµα της διαχείρισης της πανδηµίας.

Ως προς τον προϋπολογισµό, είναι ένας ρεαλιστικά αισιόδο-
ξος προϋπολογισµός. Εγώ θα ασχοληθώ µε δύο πολιτικούς άξο-
νες: το κοινωνικό πρόσηµο και το αναπτυξιακό πρόσηµο, πάντα
υπό το πρίσµα της ακρίβειας, το οποίο ένα πολύ σοβαρό πρό-
βληµα. Δοµικό χαρακτηριστικό ενός προϋπολογισµού είναι να
υιοθετεί πολιτικές, οι οποίες εµπεδώνουν την κοινωνική δικαιο-
σύνη, όπως και ο υπό ψήφιση προϋπολογισµός.

Ο στόχος είναι διττός: Να προστατεύσουµε τους εργαζόµε-
νους και να προστατεύσουµε τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες,
να δούµε τι έγινε το 2021. Είναι και µια απάντηση στον κ. Σκουρ-
λέτη που είπε ότι έµειναν καθηλωµένες οι αµοιβές εξαρτηµένης
εργασίας.

Όµως, δεν άκουσα τι έγινε µε τη µείωση της ανεργίας, ότι
πράγµατι µειώθηκε το 2021 και θα µειωθεί κι άλλο το 2022. Δεν
άκουσα, επίσης, κάτι για τη µείωση των µακροχρόνια ανέργων.

Στη σελίδα 37 της εισηγητικής έκθεσης αναγράφεται ότι µειώθη-
καν κατά 8 ποσοστιαίες µονάδες, πράγµα που µεταφράζεται σε
τετραπλάσια µείωση του αριθµού των µακροχρόνια ανέργων
έναντι του συνόλου των ανέργων. Δεν άκουσα, επίσης, κάτι για
την αύξηση στις αµοιβές εξαρτηµένης εργασίας, που είπε ο
Υπουργός κ. Σταϊκούρας, 4,1%.

Ας δούµε, όµως, τι κάνει η Κυβέρνηση για να αντιµετωπίσει
την ακρίβεια. Υιοθετεί µέτρα µόνιµης αύξησης του διαθέσιµου
εισοδήµατος, όπως µείωση φόρων, µόνιµη. Δεύτερον, µείωση
ασφαλιστικών εισφορών. Να σηµειώσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ την κατα-
ψήφισε και περίτρανη διάψευση των ισχυρισµών του ΣΥΡΙΖΑ
είναι ο πίνακας 3,2 σελίδα 58 της εισηγητικής έκθεσης, που λέει
ότι είναι πλεονασµατικό το ισοζύγιο των οργανισµών κοινωνικής
ασφάλισης και για λόγο επιχορήγησης του ΟΑΕΔ και την απώ-
λεια εσόδων από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Αύξηση κατώτατου µισθού. Και εδώ θα σταθώ και δεν θα µι-
λήσω για την αύξηση που θα γίνει από 1-1-2022, που είπαµε ότι
είναι συµβολική. Θα µιλήσω για τη δεύτερη αύξηση που ανακοί-
νωσε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, που θα γίνει µέσα στο 2022 και
θα είναι πιο ουσιαστική. Και αυτό είναι σηµαντικό και µάλιστα ως
κυβερνητική Βουλευτής που πρώτη είχα επισηµάνει την ανάγκη
για αύξηση του κατώτατου µισθού, µε ικανοποιεί ιδιαίτερα.
Όµως, δεν άκουσα κανέναν οµιλητή από τον ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει γι’
αυτή την πρωθυπουργική εξαγγελία.

Και στο σηµείο αυτό και στο πλαίσιο της ανάγκης ενίσχυσης
του εισοδήµατος των πολιτών για την αντιµετώπιση της ακρί-
βειας, αλλά και µε τα δεδοµένα της καλής πορείας της οικονο-
µίας -εάν συνεχίσει έτσι-, θεωρώ ότι πρέπει να προβούµε σε µία
γενναία αύξηση του κατώτατου µισθού. Και το λέω αυτό, διότι
σύµφωνα µε την έρευνα της EUROSTAT, η Ελλάδα είναι η µονα-
δική χώρα που δεν έχει αυξήσει τον κατώτατο µισθό από τον Ιού-
νιο του 2011. Ο µισθός παραµένει κατώτερος, από τότε δηλαδή,
σε σχέση µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και πάνω σ’ αυτό έχω να κάνω και µια πρόταση. Επειδή πραγ-
µατικά πρέπει να στηρίξουµε και τις επιχειρήσεις, ας γίνει µια πε-
ραιτέρω µείωση των εργοδοτικών εισφορών για όσους
απασχολούν αµειβόµενους µε τον κατώτατο µισθό.

Ένα άλλο σηµαντικό θέµα, είναι οι συνταξιούχοι. Να δούµε τι
έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Κατάργησε το ΕΚΑΣ. Τι έκανε, δη-
λαδή; Αποτελείωσε τους χαµηλοσυνταξιούχους. Ψήφισε τον
νόµο Κατρούγκαλου, προσωπική διαφορά. Με έναν λογιστικό
τρόπο ανάγκασε τη µεσαία τάξη των συνταξιούχων αυτή τη
στιγµή να χρωστάει και κάποιοι από αυτούς να µη δουν ποτέ, µα
ποτέ, αυξήσεις στις συντάξεις τους. Τι έκανε, δηλαδή; Συρρί-
κνωσε δραµατικά τη µεσαία τάξη των συνταξιούχων.

Επίσης, θεωρώ ότι δεν είναι πολιτικά ορθό να µιλάει αυτή τη
στιγµή ο ΣΥΡΙΖΑ για φιάσκο στα αναδροµικά, όταν ακριβώς τα
αναδροµικά που έδωσε η σηµερινή Κυβέρνηση συµψηφίστηκαν
µε την προσωπική διαφορά.

Στο σηµείο αυτό µε βάση την επαγγελµατική µου και επιστη-
µονική κατάρτιση, αλλά και τις θετικές προοπτικές της οικονο-
µίας, θα καταθέσω δύο προτάσεις, τις οποίες θα αξιολογήσει η
Κυβέρνηση και θα τις τοποθετήσει χρονικά. Μόλις το επιτρέψει
ο δηµοσιονοµικός χώρος, λοιπόν, πιστεύω ότι πρέπει να υιοθε-
τήσουµε έναν µόνιµο µηχανισµό στήριξης των χαµηλοσυνταξι-
ούχων και να επανεξετάσουµε τρόπους αποκατάστασης αυτής
της αδικίας της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ή εν µέρει αποκατάσταση ή
όποιον τρόπο βρούµε, σε σχέση µε την προσωπική διαφορά του
συνταξιούχων. Φυσικά ελπίζω ότι η ατέρµονη αναµονή των εκ-
κρεµών συντάξεων θα λάβει σύντοµα τέλος, όπως δεσµεύτηκε
ως αρµόδιος Υπουργός.

Ως προς την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ για τη µείωση των κοινωνικών
επιδοµάτων, θα ήθελα να δείξω τον πίνακα 3,27 για τον ΟΠΕ-
ΚΕΚΑ, που πραγµατικά δείχνει ότι δεν αλλάζει τίποτα σε σχέση
µε το 2021 στον προϋπολογισµό του 2022.

Ως προς τη δήθεν µείωση του επιδόµατος ανεργίας, αυτή δι-
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καιολογείται, πρώτον, γιατί σταµατάει η δίµηνη παράταση του
επιδόµατος ανεργίας στους ανέργους και τους µακροχρόνια
ανέργους και, επίσης, δικαιολογείται και από την αύξηση της
απασχόλησης.

Ως προς τις αναπτυξιακές δυνατότητες του προϋπολογισµού
έχουµε δύο πολύ σηµαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία: Πρό-
γραµµα Δηµοσίων επενδύσεων 7,8 δισεκατοµµύρια και Ταµείο
Ανάκαµψης 3,2 δισεκατοµµύρια.

Οι πολιτικές της Κυβέρνησης εµπεδώνουν ένα µοντέλο ανά-
πτυξης στην έξυπνη ανάπτυξη, στην πράσινη µετάβαση, στον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό, στην ανάπτυξη υποδοµών, στην
εξωστρέφεια. Και σ’ αυτή την κατεύθυνση υπάρχουν και οι δη-
µοσιονοµικές παρεµβάσεις 3,3 δισεκατοµµύρια.

Και εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σηµειώσω ότι ίσως θα
ήταν επωφελές να θεσπιστεί ένα µεταβατικό στάδιο για επιχει-
ρήσεις που πραγµατικά θα πληγούν από την ακρίβεια, όπως λια-
νεµπόριο. Τώρα έχουν τις παλιές προµήθειες, µε τις παλιές τιµές.
Θα χρειαστεί να αγοράσουν µε τις καινούργιες τιµές. Ίσως αυτό
θα πρέπει να το επανεξετάσετε.

Καταλήγοντας, είναι ένας προϋπολογισµός ελπιδοφόρος, διότι
στηρίζει και τη νέα γενιά. Ήδη ο Πρωθυπουργός το έκανε πράξη
εκλέγοντας Γραµµατέα τον κ. Μαρινάκη, έναν εκπρόσωπο της
νέας γενιάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πριν τελειώσω την οµιλία µου µε την υπερψήφιση του προϋπο-
λογισµού, θα ήθελα να θέσω ένα πολύ σηµαντικό κοινωνικό ζή-
τηµα: το θέµα της εκδικητικής πορνογραφίας. Ασχολούµαι
συστηµατικά. Το είχα θέσει από την οµιλία µου στη Βουλή για την
τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα ότι πρέπει να το τροποποι-
ήσουµε και να τιµωρήσουµε ως αυτόνοµο έγκληµα σεξουαλικού
αδικήµατος και χάρηκα που σήµερα ο κ. Τσιάρας το είπε σε
πρωινή εκποµπή. Είχα καταθέσει και κατέθεσα και σήµερα σχετική
ερώτηση για το θέµα αυτό. Μιλάµε για έναν διαδικτυακό βιασµό
µε ολέθριες συνέπειες και νοµίζω στο σηµείο αυτό χρειάζεται ενό-
τητα και από την Κυβέρνηση και από την Αντιπολίτευση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Λιβανός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον τρίτο
προϋπολογισµό που καταθέτει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, έναν προϋπολογισµό αναπτυξιακό, µε κοινωνικό πρό-
σηµο και θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης, ως αποτέλεσµα του
συστηµατικού µεταρρυθµιστικού έργου της Κυβέρνησης και της
διεθνούς αναγνώρισης της συνέπειας και του ρεαλισµού της πο-
λιτικής της ελληνικής Κυβέρνησης, έναν προϋπολογισµό που, για
να είµαστε ειλικρινείς, ψηφίζεται µέσα σε πραγµατικά δύσκολες
και ιδιαίτερα -για ό,τι σηµαίνει αυτό- απρόβλεπτες συνθήκες. Η
πανδηµία του COVID, η κλιµατική κρίση και, βεβαίως, η ενεργει-
ακή κρίση και οι πληθωριστικές πιέσεις, που σε µεγάλο βαθµό
συναρτώνται από την ενεργειακή κρίση, δηµιουργούν προϋπο-
θέσεις για την τέλεια καταιγίδα.

Όµως, µε πλήρη συνείδηση των πιέσεων που δέχεται το σύ-
νολο της κοινωνίας µας, χωρίς όµως τις λαϊκίστικες κορώνες που
ακούω εδώ και πολύ ώρα µέσα στη Βουλή από την Αντιπολί-
τευση, µε σταθερό χέρι, η Κυβέρνηση οδηγεί µε ασφάλεια τη
χώρα.

Αυτή, ακριβώς, τη σταθερότητα επιδεικνύουµε και στον πρω-
τογενή τοµέα, που αποτελεί κυρίαρχη προτεραιότητα της Κυβέρ-
νησης αυτής, αλλά και ατµοµηχανή ανάπτυξης της χώρας για τα
επόµενα χρόνια.

Αυτή, ακριβώς, τη σταθερότητα επιδεικνύουµε και στον πρω-
τογενή τοµέα, που αποτελεί κυρίαρχη προτεραιότητα της Κυβέρ-
νησης αυτής, αλλά και ατµοµηχανή ανάπτυξης της χώρας για τα
επόµενα χρόνια. Διαµορφώνουµε, επιτέλους, µια εθνική στρατη-
γική για τον αγροτικό τοµέα, µια εθνική στρατηγική που έλειπε,

µια εθνική στρατηγική που δεν είχε διαµορφωθεί ποτέ στα χρόνια
του ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς. Προχωράµε σε τοµές ουσιαστικές, δη-
µιουργώντας το υπόβαθρο για να αναπτυχθεί σε σταθερά θεµέ-
λια η ελληνική αγροτική οικονοµία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Πριν όµως από αυτό, µε στοχευµένα µέτρα ενισχύουµε την
κοινωνική συνοχή, επιχειρώντας να απαλύνουµε τόσο τις συνέ-
πειες της πανδηµίας όσο και αυτές της ενεργειακής κρίσης. Εν-
δεικτικά µόνο αναφέρω κάποια από αυτά. Καταβάλαµε για τη
στήριξη των παραγωγών από τις συνέπειες της πανδηµίας και
των φυσικών καταστροφών πάνω από 900 εκατοµµύρια ευρώ.
Αναστείλαµε την καταβολή χρεώσεων υπηρεσιών κοινής ωφέ-
λειας. Εφαρµόζουµε από το 2022 για πρώτη φορά µετά το 2016
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο.

Ο Πρωθυπουργός πριν λίγα λεπτά, εισερχόµενος στο Συµβού-
λιο στις Βρυξέλλες, όπου θα θέσει και πάλι το θέµα της πρωτο-
βουλίας για την ενέργεια, προκειµένου να παρθούν ενέργειες
πανευρωπαϊκά για τα ζητήµατα της αύξησης των τιµών, είπε
ρητά ότι η Κυβέρνηση θα λάβει νέα πρόνοια, µέσα στα δηµοσιο-
νοµικά πλαίσια και όπως µας επιτρέπουν αυτά, για τους αγρότες
µας και θα ανακοινώσει τα σχετικά µέτρα το ερχόµενο Σάββατο
εδώ στη Βουλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πέρα, όµως, από την αναγκαία διαχείριση κρίσεων, κινούµαστε

και µε σχεδιασµό για το µέλλον. Ξεκινώ, λοιπόν, από την πολύ-
παθη πράγµατι, αλλά και πολλά υποσχόµενη, µε πολλές δυνατό-
τητες, κτηνοτροφία µας. Βάλλεται ουσιαστικά και πρώτη από τις
πολλαπλές κρίσεις και γι’ αυτό ασχολούµαστε πολύ περισσότερο
από άλλους τοµείς το τελευταίο αυτό διάστηµα. Προσπαθούµε
µε όλα τα µέσα που έχουµε να της δώσουµε νέα ώθηση, στηρί-
ζοντας ουσιαστικά στην πράξη τους κτηνοτρόφους µας. Γι’ αυτό
υλοποιούµε ένα συνολικότερο πλαίσιο παρεµβάσεων µε εµβλη-
µατικότερες τη µείωση του ΦΠΑ στις ζωοτροφές στο 6% από το
13%, την ψήφιση πριν από µερικές εβδοµάδες του ν.4859 για την
ίδρυση, τον εκσυγχρονισµό και τη λειτουργία των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων -πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο για τους κτηνοτρό-
φους µας- τη σύσταση οµάδας εργασίας για τη χάραξη µιας
εθνικής στρατηγικής που, αν υπήρχε, θα προέβλεπε πολλά από
τα προβλήµατα που ζούµε σήµερα. Ένα εξ αυτών είναι η αύξηση
των τιµών των ζωοτροφών και γι’ αυτό στο νέο πλαίσιο, το οποίο
παρουσιάσαµε στη Βουλή πριν από δέκα µέρες, είδατε όσοι πα-
ρακολουθείτε τα θέµατα αυτά ότι ενισχύουµε την κτηνοτροφία
και τις ζωοτροφές µε 35 εκατοµµύρια τον χρόνο µέσα από τις
συνδεδεµένες ενισχύσεις, δηλαδή έξτρα 35 εκατοµµύρια τον
χρόνο. Αν αυτή η ενίσχυση στις ζωοτροφές είχε γίνει επί ηµερών
ΣΥΡΙΖΑ, ίσως σήµερα να είχαµε λύσει πολλά από τα προβλήµατα
του κόστους παραγωγής.

Λάβαµε όµως και άλλες σχετικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες.
Ψηφίστηκε ο ν.4792 για τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές στον
γεωργικό τοµέα, διασφαλίζοντας την πληρωµή των παραγωγών
σε τριάντα µέρες για τα ευπαθή προϊόντα και σε εξήντα µέρες
για τα υπόλοιπα γεωργικά προϊόντα. 

Δώσαµε λύση κατά το χρονικό διάστηµα της πανδηµίας στη
διαδικασία µετάκλησης πολιτών τρίτων χωρών που επιθυµούν να
έλθουν ως εργάτες γης, προκειµένου οι παραγωγοί µας να αυ-
ξήσουν τις ανάγκες τους σε εργατικά χέρια. Είναι ένα πολύ µε-
γάλο πρόβληµα, που το βρίσκουµε συνέχεια µπροστά µας. Το
καλύτερο, βέβαια, θα ήταν να έχουµε µια οριστική λύση και να
µην πηγαίνουµε µε συνεχείς παρατάσεις, αλλά η πανδηµία µάς
δηµιουργεί προβλήµατα σε αυτό.

Δώσαµε, επίσης, τη δυνατότητα στους αγρότες να παράγουν
από ΑΠΕ ρεύµα για ίδια χρήση ως 500 KW, αντί για 100 KW που
ήταν το όριο µέχρι σήµερα. Αυτό είναι, επίσης, πάρα πολύ ση-
µαντικό. 

Κυρίως, όµως, το 2020 - 2021 είναι µια χρονιά ορόσηµο για το
µέλλον της ελληνικής γεωργίας, γιατί το 2021 αποκρυσταλλώ-
θηκαν δύο σπουδαία εργαλεία, µε τα οποία χαράζουµε ουσια-
στικά µια νέα πορεία στον αγροδιατροφικό τοµέα. Πρώτον,
έκλεισε επιτυχώς ο κύκλος των διαπραγµατεύσεων σε ευρω-
παϊκό επίπεδο για τη νέα ΚΑΠ και µέχρι το τέλος του έτους θα
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έχουµε καταθέσει ως χώρα -το παρουσιάσαµε στη Βουλή, όπως
είπα και προχθές- το εθνικό µας στρατηγικό σχέδιο, ένα σχέδιο
που εξειδικεύει την Κοινή Αγροτική Πολιτική και τον τρόπο δια-
χείρισης των 20 δισεκατοµµυρίων. Είναι πολύ µεγάλο το ποσό. 

Προσέξτε. Και µόνο αυτό το ύψος, δηλαδή τα 20 δισεκατοµ-
µύρια, ήταν µια µεγάλη εθνική επιτυχία, γιατί σε όλες τις άλλες
χώρες το ποσό αυτό µειώθηκε περίπου 10% µε 15%. Αν µειωνό-
ταν κι εµάς, αντιλαµβάνεστε ότι θα χάναµε 2 µε 3 δισεκατοµµύ-
ρια. 

Έχοντας πλήρη συναίσθηση της ιστορικής ευθύνης µας, επιλέ-
ξαµε να διαµορφώσουµε αυτό το σχέδιο που σας προείπα µαζί µε
τους αγρότες σε όλη την Ελλάδα. Πραγµατοποιήσαµε τον τελευ-
ταίο έναν χρόνο δεκατρείς συνδιασκέψεις µε τη συµµετοχή πάνω
από χιλίων πεντακοσίων εκπροσώπων φορέων και µε τη συµµε-
τοχή πολλών αγροτών, διαδικτυακά πλέον. Κι αν αυτές αθροι-
στούν σε άλλες έντεκα, αν δεν κάνω λάθος, τον πρώτο χρόνο της
διακυβέρνησης της Κυβέρνησής µας, αυτό σηµαίνει είκοσι τέσσε-
ρις περιφερειακές συνδιασκέψεις. Έγινε, δηλαδή, ουσιαστικός
διάλογος. Με τον έναν ή τον άλλον τρόπο και όλες τις πολιτικές
δυνάµεις ήταν εκεί, πλην µίας, του ΣΥΡΙΖΑ δυστυχώς. 

Συνδιαµορφώσαµε, λοιπόν, µε τους αγρότες µας µια αναπτυ-
ξιακή πρόταση, µε κοινωνικό πρόσωπο όµως, που προωθεί τη δι-
καιοσύνη, στηρίζει τη νέα γενιά και ενισχύει ουσιαστικά την
ελληνική περιφέρεια. Παράλληλα αξιοποιούµε και τη µεταβατική
περίοδο του 2021 - 2022, αυτή που είµαστε τώρα, ενεργοποιών-
τας 2 δισεκατοµµύρια που έχουµε στη διάθεσή µας µε την προ-
κήρυξη καινοτόµων προγραµµάτων.

Έχω µία σειρά αυτών, τα οποία προτιµώ να καταθέσω στα
Πρακτικά για να τα δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Σπυρίδων - Παναγιώτης (Σπήλιος) Λιβανός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να αναφερθώ απλά, για να µην είναι πολύ µεγάλος ο κατάλο-
γος, µόνο στο κονδύλι για τους νέους αγρότες, που υπερβαίνει
τα 420 εκατοµµύρια. Υπάρχει, δηλαδή, υπερδιπλασιασµός των
χρηµάτων που δίνουµε, που σηµαίνει πολλά για το µέλλον της
αγροτικής παραγωγής. 

Θέλω να τονίσω εδώ ότι, ενώ στο παρελθόν, τα προηγούµενα
χρόνια, υπήρχε ένα πρόγραµµα που έτρεχε για πέντε, έξι χρόνια,
εµείς εδώ προγραµµατίζουµε αυτό φέτος, το 2023 νέο πρό-
γραµµα για νέους αγρότες και το 2025 νέο πρόγραµµα για νέους
αγρότες, έτσι ώστε να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τη συµµε-
τοχή τους στον πρωτογενή τοµέα. 

Δεύτερον, οριστικοποιήθηκαν τα 2 δισεκατοµµύρια του Τα-
µείου Ανάκαµψης. Συνολικά, αυτά τα 22 δισεκατοµµύρια αντι-
λαµβάνεστε πώς µπορούν να αναζωογονήσουν τον πρωτογενή
τοµέα.

Για να τα αξιοποιήσουµε, όµως, χρειαζόµαστε κάτι που λείπει,
που δεν είχε εκπονηθεί ποτέ, δηλαδή µια εθνική στρατηγική
αγροτικής ανάπτυξης. Κεντρικοί πυλώνες της είναι ο εκσυγχρο-
νισµός των εγγειοβελτιωτικών υποδοµών της χώρας µε το
«ΥΔΩΡ 2.0», ένα ρεαλιστικό πρόγραµµα ύψους 1,6 δισεκατοµµυ-
ρίου, που σε βάθος εικοσιπενταετίας θα φτάσει στα 4 δισεκατοµ-
µύρια, µε είκοσι τρία αρδευτικά έργα κατ’ αρχάς και µε µία
ταυτόχρονη νοµοθετική ρύθµιση για αλλαγή του τρόπου λειτουρ-
γίας των ΟΕΒ.

Δεύτερον, εξορθολογίζουµε το παραγωγικό µας πλαίσιο. Ακο-
λουθώντας το δόγµα «διαφάνεια για όλους και σε όλα», πατάσ-
σουµε τις παραβατικές πρακτικές και δηµιουργούµε ένα
σύγχρονο και αποτελεσµατικό πλαίσιο ελέγχων. Έτσι, µέσα από
αυτό ενισχύουµε τα ΠΟΠ προϊόντα µας και ήδη, εν αντιθέσει µε
κάτι που ακούστηκε πριν, οι τιµές στο αιγοπρόβειο γάλα ακριβώς
λόγω αυτών των ελέγχων από 0,80 ευρώ που ήταν στην αρχή του
χρόνου έχουν φτάσει στο 1,35 ευρώ.

Επιπλέον, εξορθολογίζουµε τον τρόπο κατανοµής των ευρω-
παϊκών επιδοτήσεων. Εδώ προφανώς είχαµε αντιδράσεις από µε-
µονωµένες οµάδες. Όµως, δουλεύουµε για τους πολλούς.
Δουλεύουµε για τους πραγµατικούς γεωργούς και κτηνοτρό-
φους. 

Τρίτον, στηρίζουµε στην πράξη τους νέους. Σας είπα και πριν
ότι, από 15.000 ευρώ, το πριµ εισδοχής θα είναι 40.000 ευρώ. 

Τέταρτον, επενδύουµε στην εκπαίδευση και κατάρτιση. Ιδρύ-
σαµε έξι δηµόσια ΙΕΚ. Προγραµµατίζουµε έναν χάρτη που θα
φτάσει να υπερβαίνει τα είκοσι δηµόσια ΙΕΚ και, ταυτόχρονα, κά-
νουµε επαγγελµατικά προγράµµατα. «Τρέχει» τώρα πρόγραµµα
ελαιοκοµίας και µελισσοκοµίας στο βόρειο Αιγαίο και στην Αιτω-
λοακαρνανία.

Συνεχίζουµε στοχεύοντας στην ενίσχυση της επιχειρηµατικό-
τητας, της εξωστρέφειας, στη στήριξη της ελληνικής υπαίθρου,
στην ηλικιακή ανανέωση, στον εκσυγχρονισµό και τον εξορθο-
λογισµό, στην πράσινη ψηφιακή µετάβαση και στην ανάδειξη της
ελληνικής διατροφής ως «brand» µοναδικής αξίας και παγκό-
σµιας προβολής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω ότι στο
Υπουργείο µε την εθνική στρατηγική αγροτικής ανάπτυξης που
υλοποιούµε ανταποκρινόµαστε ουσιαστικά στις προκλήσεις του
µέλλοντος. Υλοποιούµε θαρραλέες µεταρρυθµίσεις, µετασχηµα-
τίζουµε το αγροτικό µας µοντέλο, αίρουµε χρόνιες στρεβλώσεις
και ανισότητες -πολύ σηµαντικό επίσης- υπέρ των νέων, στηρί-
ζουµε τους µικρούς και τους µεσαίους παραγωγούς -τη ραχοκο-
καλιά της παραγωγής µας-, δηµιουργούµε µια ισχυρή
παραγωγική αγροτική βάση, ανασυγκροτούµε µέσω όλων αυτών
την ύπαιθρό µας. 

Θέλω να πιστεύω ότι είναι µια προσπάθεια συλλογική και πρω-
τίστως υπερκοµµατική προς όφελος της Ελληνίδας και του Έλ-
ληνα αγρότη που αξίζουν τον σεβασµό και τον θαυµασµό όλων
µας και έτσι προς όφελος της κοινωνικής συνοχής της ελληνικής
περιφέρειας και εύχοµαι ειλικρινά του συνόλου της οικονοµίας
και της κοινωνίας µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο τώρα έχει ο κ.
Αποστόλου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ. Λαµπρο-
ύλης εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Για
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους εννοείται ότι ισχύουν
όσα είπε ο κ. Κακλαµάνης πριν από λίγο. 

Ορίστε, κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χρονιά που φεύγει ήταν για

τη χώρα µας χρονιά πρωτόγνωρων καταστροφικών κρίσεων. Ο
κορωνοϊός συνεχίζει να χτυπάει αλύπητα την ανοργάνωτη χώρα
µας, µε χιλιάδες νεκρούς, και την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση προ-
βλέπει στον προϋπολογισµό περικοπές για τη δηµόσια υγεία. 

Οι πληγές από τις καταστροφές του καλοκαιριού δεν κλείνουν
και ενώ θα περίµενε κανείς από την Κυβέρνηση να σχεδιάσει και
να προγραµµατίσει παρεµβάσεις που θα τις γιάτρευαν και θα αν-
τιµετώπιζαν την επόµενη µέρα, αρκείται µόνο στην επικοινωνιακή
διαχείριση. 

Είπε πριν από λίγο ο κύριος Υπουργός για τις προσπάθειες
που έκαναν και τελείωσαν επιτυχώς τη διαπραγµάτευση της Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής. Κύριε Υπουργέ, δείτε και λιγάκι ότι η
προηγούµενη κυβέρνηση είχε κάνει τεράστιες προσπάθειες,
διότι είχε πάρα πολλά προβλήµατα όταν ξεκίνησε η ιστορία της
νέας ΚΑΠ. 

Θα αναφερθώ µόνο στην πλήρη εξωτερική σύγκλιση, που ήταν
απαίτηση των χωρών του Βορρά και είχαν δηµιουργήσει µια συµ-
µαχία που θα είχε τεράστιες επιπτώσεις όσον αφορά στις ενι-
σχύσεις που θα παίρναµε ως χώρα. Εκεί, λοιπόν, δώσαµε µια
πάρα πολύ σκληρή διαπραγµάτευση, η οποία κράτησε και χρόνια
και καταφέραµε να φύγει η πλήρης σύγκλιση και να την δούµε
µερικά στο µέλλον, όπως βεβαίως και τα άλλα ζητήµατα, γιατί
δεν έχουµε τον απαραίτητο χρόνο. 

Αυτή, όµως, την επιτυχία που εµείς είχαµε -και την εκµεταλ-
λεύεστε και εσείς- δεν είδαµε στη σύνταξη του εθνικού στρατη-
γικού σχεδίου να την έχετε ήδη υπηρετήσει. Και έπρεπε ήδη εδώ
και καιρό -είναι κάτι που διαµαρτυρόµασταν συνεχώς- να έχετε
ολοκληρώσει το εθνικό στρατηγικό σχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, όταν στις κρίσεις είναι ο αγροτικός χώρος
αυτός που υφίσταται τεράστιες επιπτώσεις κι εσείς, όχι µόνο µε
βάση τον προϋπολογισµό, µειώνετε τις δαπάνες -και το επανα-
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λαµβάνω µειώνετε τις δαπάνες- κάθε χρόνο και ούτε προβλέπετε
πιστώσεις για την αντιµετώπιση αυτών των κρίσεων, τότε είναι
σίγουρο πως κάποια στιγµή όλοι µας θα αναρωτιόµαστε: Μα
γιατί αφήνονται να ερηµοποιηθούν τόσα χωράφια; Γιατί µειώνον-
ται τα κοπάδια; 

Η απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλή. Γιατί
αδυνατείτε να δείτε την αγροτική παραγωγή ως πυλώνα ανάπτυ-
ξης και παραµονής των κατοίκων της υπαίθρου στα χωριά τους.
Αυτή είναι η βασικότερη στόχευση.

Θα σταθώ σε δυο, τρία προβλήµατα που τα θεωρώ µείζονα,
τα θίξατε και εσείς. Μιλήσατε για την κτηνοτροφία. Κύριε
Υπουργέ, το ξέρετε ότι αυτή την ώρα όλη η επαρχία είναι στο
πόδι, γιατί δεν έχετε αντιληφθεί και εσείς αλλά και το Υπουργείο
Περιβάλλοντος τι συµβαίνει µε τις χορτολιβαδικές εκτάσεις που
µετά τη χαρτογράφησή τους πρέπει να παραδοθούν στην αγρο-
τική χρήση, αλλά και µε το Omnibus και τον νόµο για τις βοσκή-
σιµες γαίες, όχι µόνο γιατί αυξάνουν τις επιλέξιµες εκτάσεις για
την κτηνοτροφία, αλλά και γιατί επιτρέπουν µέσω της δήλωσης
ΟΣΔΕ την αλλαγή χρήσης σε αυτές. 

Έχετε εργαλεία. Δεν ξέρετε; Πάντως δεν τα χρησιµοποιείτε.
Προχωρήστε επιτέλους στη σύνταξη των διαχειριστικών σχεδίων.
Είναι κρίµα να µην υπολογιστούν οι συγκεκριµένες βοσκήσιµες
γαίες στη νέα προγραµµατική περίοδο. Μην καθυστερείτε άλλο.
Οι απώλειες για τον χώρο της κτηνοτροφίας θα είναι τεράστιες.
Όπως είναι κρίµα και θα το πω για µια ακόµη φορά, ότι χαρίσετε
τη φέτα µε τη συµφωνία για τη Νότια Αφρική στους σφετεριστές
της. 

Μην το κάνετε, σας παρακαλώ, ιδιαίτερα στη συµφωνία µε τον
Καναδά που έρχεται αυτές τις µέρες -επιλογή της Κυβέρνησης
είναι πότε- για κύρωση. Είχαµε τη δυνατότητα µε τη δήλωση
αυτή, που σας το έχω πει ξανά, να πιέζουµε, ούτως ώστε, αν δεν
συµµορφωθεί ο Καναδάς, αν δεν συµµορφωθεί όλη η διαδικασία
µε βάση την προστασία που προβλεπόταν στη δήλωση να µην
κυρώνουµε τη συγκεκριµένη συµφωνία. Γιατί τι θα φέρει; Απλά
θα εξαφανίσει τον κλάδο της αιγοπροβατοτροφίας. 

Ας έρθουµε, όµως, και λίγο στα δικά µας, ιδιαίτερα στη βόρεια
Εύβοια. Πριν από δύο µέρες ήρθε ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσο-
τάκης, για πρώτη φορά µετά την καταστροφική πυρκαγιά στη βό-
ρεια Εύβοια µαζί µε το µισό Υπουργικό Συµβούλιο για να
παραστεί σε µια οργανωµένη φιέστα για τρίτη φορά -το επανα-
λαµβάνω για τρίτη φορά- από τον κ. Μπένο, για να παρουσιάσει
και πάλι τους µελετητές που έχουν αναλάβει να συντάξουν έργα
-και το τονίζω ιδιαίτερα όταν λέω τους µελετητές- που θα παρου-
σιαστούν αυτά σε ένα µακρινό µέλλον. Το σίγουρο είναι ότι θα
παρουσιαστούν από την επόµενη κυβέρνηση. 

Το κλίµα ευφορίας και αλαζονείας που επικράτησε µεταξύ του
κυβερνητικού κλιµακίου στις στάχτες της Εύβοιας έχει αποκαρ-
διώσει τους συµπατριώτες µας. Δυστυχώς, ο Πρωθυπουργός δεν
αισθάνθηκε την ανάγκη να ασχοληθεί µε το µεγάλο πρόβληµα που
έχουν οι κάτοικοι της περιοχής, που δεν είναι άλλο από την εξα-
σφάλιση της επιβίωσής τους στον τόπο τους. Αυτό είναι το µεγάλο
ζήτηµα και επ’ αυτού δεν υπήρξε κάποια τοποθέτηση. 

Βέβαια, εδώ δεν αισθάνθηκε την ανάγκη να απαντήσει για τους
θανάτους των συνανθρώπων που είναι διασωληνωµένοι στις
εκτός ΜΕΘ µονάδες.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιµένουµε ότι δεν πρέ-
πει να αποχωρήσει κανένας από τους κατοίκους των χωριών. Και
πρέπει να δηµιουργηθούν οι προϋποθέσεις εκείνες, µέσα από
ένα στρατηγικό σχέδιο, παροχής περισσότερων ευκαιριών απα-
σχόλησης. 

Θα ήθελα να έκανα και µία πρόταση, επειδή όταν µιλάµε για
τις κρίσεις, ιδιαίτερα που αφορούν τις πυρκαγιές, που θα τις
έχουµε από εδώ και πέρα πιο συχνές από ό,τι τα προηγούµενα
χρόνια, πρέπει οπωσδήποτε να επανεξεταστεί το συγκεκριµένο
ζήτηµα. 

Υπάρχει ένα πόρισµα Γκολντάµερ. Συµφωνείτε και εσείς σε
αυτό το πόρισµα, το συγκεκριµένο, αλλά δεν έχετε κάνει απολύ-
τως τίποτα, όλο αυτό το χρόνο, για να υλοποιηθεί. Διότι, αν υλο-
ποιηθεί αυτό το πόρισµα, τότε -αυτό που είναι ζητούµενο και για
τους κατοίκους να παραµείνουν στις περιοχές τους- ένα πολύ
µεγάλο µέρος θα έχει µία ενασχόληση µε το φυσικό περιβάλλον,

µε το δασικό περιβάλλον, την προστασία, τη φύλαξη, την πρό-
ληψη και αντιλαµβάνεστε ότι έτσι έχουµε και το µεγάλο πρό-
βληµα να λύσουµε, αλλά και ταυτόχρονα την προστασία του
περιβάλλοντος

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αποστόλου, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα τελειώσω εδώ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, λέγοντας και πάλι ότι, αναφορικά µε ειδικά ζη-
τήµατα που έχουν σχέση µε τις επενδύσεις που κάνετε µε τα
αιολικά πάρκα στην επαρχία, έχετε και εκεί ξεσηκώσει τις κοινω-
νίες τις τοπικές.

Για να φανταστείτε ότι την ώρα που… 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Στην επόµενη Βουλή να
πείτε στο κόµµα σας να σας βάλει Πρόεδρο. Αυτό σηµαίνει ότι
δεν θα παρεµβαίνουν οι Βουλευτές από κάτω. Πρώτον, και άλλοι
έχουν µιλήσει περισσότερο. Δεύτερον, έχετε Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο, για να διαµαρτυρηθεί. 

Κύριε Αποστόλου, πρέπει να ολοκληρώστε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω.
Επειδή ζήσαµε, την ώρα που είχαµε τις φωτιές µε τα καµένα,

να δίνονται άδειες παραγωγού για αιολική ενέργεια στα καµένα,
αντιλαµβάνεστε ότι έχει δηµιουργηθεί µια τέτοια ένταση στην πε-
ριοχή γενικότερα, που βρίσκει τους κατοίκους της διαρκώς στον
δρόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αποστόλου, σας
παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Να το λάβετε υπ’ όψιν. Αυτό σάς
λέω! 

Ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Λιβανέ, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό. Ανοίξτε το µικρόφωνο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): …άλλωστε, εγώ έµεινα
στα δέκα λεπτά ακριβώς, σεβόµενος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Στα δώδεκα λεπτά ήσα-
σταν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Α, δώδεκα πήγα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ (Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Συγγνώµη.
Ήθελα να πω απλά ότι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Απο-

στόλου, σεβόµαστε απολύτως τις προσπάθειες που είχατε κάνει.
Οπότε, οποιονδήποτε αγώνα κάνατε για την εξωτερική σύγκλιση,
σας τον αποδίδουµε µε µεγάλη χαρά και οτιδήποτε άλλο είχατε
κάνει στα ευρωπαϊκά φόρα. 

Έχουµε έναν κοινό τόπο. Παρακολουθώντας την οµιλία σας,
είδα ότι προσπαθούσατε να διαφωνήσετε µε τον τόνο σας, ενώ
επί της ουσίας συµφωνείτε µε αυτά τα οποία είπαµε. Για την ιστο-
ρία µόνο να καταγραφεί στα Πρακτικά ότι είµαστε η πρώτη χώρα
που έχει ετοιµάσει το στρατηγικό σχέδιο και θα κατατεθεί, όχι
έχουµε αργήσει, αλλά είµαστε η πρώτη χώρα από όλες τις ευ-
ρωπαϊκές.

Ως προς τη σύνταξη των διαχειριστικών σχεδίων, νοµίζω ότι
είναι αστείο αυτό το οποίο είπατε. Έχουµε υπογράψει τα δέκα
από τα δεκατρία, τα δύο τα αναλάβαµε, γιατί δεν µπορούν να τα
αναλάβουν οι περιφέρειες και το ένα περιµένουµε την Περιφέ-
ρεια Κεντρικής Μακεδονίας να έρθει να το υπογράψει. Εσείς δώ-
σατε τρεις αναβολές, γιατί δεν µπορούσατε να υπογράψετε ούτε
ένα.

Όσον αφορά στο µείζον ζήτηµα της Συµφωνίας µε τη Νότιο
Αφρική, πρώτον, αυτό το οποίο κατηγορήσατε εµάς ότι το φέ-
ραµε, το ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεύτερον, αυτό το οποίο κάναµε είναι
ακριβώς αυτό το οποίο είπατε, δηλαδή µέσα στην πενταετία που
έπρεπε αρχίσαµε τον διάλογο για την αναθεώρηση της Ευρω-
παϊκής Σύµβασης µε τη Νότιο Αφρική. Άρα µη δηµιουργείτε ψεύ-
τικες εντυπώσεις, γιατί δεν πρόκειται να σας παρακολουθεί
κανείς. 

Και τέλος, για την Εύβοια, νοµίζω ότι είναι σαφές -και το γνω-
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ρίζουν όλοι- ότι κάθε µέρα βρίσκεται και ένα κυβερνητικό στέλε-
χος. Κάθε µέρα! Τι πρώτη φορά; Απλά πήγε τώρα µία οµάδα
Υπουργών µε τον Πρωθυπουργό, για να γίνει µια ανακεφαλαί-
ωση. Δεν παραπέµπουµε στο µέλλον. Έχουν στηριχθεί οι καλ-
λιεργητές και της ρητίνης και της µελισσοκοµίας. Έχουν γίνει
όλες οι προσπάθειες, για να δηµιουργηθεί ένα πλέγµα κοινωνι-
κής και οικονοµικής στήριξης. 

Στο επίπεδο των αντιδιαβρωτικών και αντιπληµµυρικών, έχει
γίνει πάρα πολλή δουλειά, στην οποία προΐσταται ο κ. Αµυράς
από το Υπουργείο. Ξέρετε ότι είναι δεκάδες τα χιλιόµετρα που
έχουν χτιστεί. 

Αυτή τη στιγµή, έρχεστε να κερδοσκοπήσετε πολιτικά σε τι;
Στο να πείτε ότι δεν γίνεται µια προσπάθεια, όταν είναι καθολική
αναγνώριση ότι γίνεται; Δεν µπορείτε να κερδοσκοπείτε µικρο-
κοµµατικά πάνω στον πόνο των Ελλήνων. Και βεβαίως, εκεί δεν
σας βγήκε καν από τη φωνή σας, δεν µπορείτε και είναι λάθος
του ΣΥΡΙΖΑ να προσπαθεί να κερδοσκοπήσει µικροκοµµατικά και
πάνω στους θανάτους των συµπολιτών µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι, κύριε Αποστόλου,

σας παρακαλώ πάρα πολύ. Δεν είπε κάτι το οποίο σάς θίγει προ-
σωπικά. Δεν είπε κάτι που πρέπει να ζητήσετε τον λόγο επί προ-
σωπικού.

Τώρα έχει τον λόγο ο κ. Λαµπρούλης εκ µέρους του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας και µετά ο κ. Ταραντίλης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αν και δεν είναι εδώ, πριν λίγο ακούσαµε την κ. Γκάγκα, την
Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας, που τοποθετήθηκε για µια σειρά
από ζητήµατα υγείας και µε αφορµή φυσικά την εξέλιξη της παν-
δηµίας. Πραγµατικά, αποτελούν πρόκληση τα όσα ειπώθηκαν
από την ίδια. 

Αλήθεια, έχετε σχέση µε την πραγµατικότητα, για το τι τραβάει
ο κόσµος, οι ασθενείς, οι υγειονοµικοί; Ξέρετε τι συµβαίνει στα
νοσοκοµεία; 

Και βέβαια, ακούσαµε -δεν θα τα πιάσω όλα, γιατί θα έχουµε
την ευκαιρία να τα πούµε και στο νοµοσχέδιο, στο πολυνοµοσχέ-
διο που κατατέθηκε- το ότι οι χίλιοι πεντακόσιοι ασθενείς, άρρω-
στοι, συνάνθρωποί µας, συµπολίτες µας -όπως θέλετε πείτε το-
δεν επέζησαν, άρα πέθαναν, γιατί δεν υπήρχαν κλίνες ΜΕΘ, από
πέρυσι τον Σεπτέµβριο µέχρι τον Μάιο του ’21, σύµφωνα µε το
πόρισµα Τσιόδρα - Λύτρα. Αυτό σάς λέει κάτι; Ποιος φταίει γι’
αυτό; Ποιανού είναι οι ευθύνες αυτές; 

Όµως, η κ. Γκάγκα, στην 7η Πνευµονολογική, απ’ ό,τι µας είπε,
νοσήλευε -γιατί τώρα είναι Υπουργός- και διασωληνωµένους
εκεί, στους θαλάµους κοινής νοσηλείας, όπου νοσηλεύονται οι
πνευµονολογικοί ασθενείς. Λοιπόν, όχι µόνο πρόκληση!

Σε ό,τι αφορά τα χειρουργεία, που µας είπε, ανέφερε το πα-
ράδειγµα του Ηρακλείου, την κατάσταση στη Θεσσαλία, επειδή
πήγε από τη Θεσσαλία µέχρι τη βόρεια Ελλάδα, Μακεδονία,
Θράκη και πάει λέγοντας. Έχουν σταµατήσει τα χειρουργεία ή
έχουν αναστείλει τη λειτουργία τους κατά 80%, µε µια σειρά απο-
φάσεις -τα ξέρει αυτά, τα έχει στο γραφείο της, το Υπουργείο,
οι Υπουργοί κ.λπ.- ΥΠΕαρχών, διοικητών νοσοκοµείων, στη λο-
γική δηλαδή µετατροπής των νοσοκοµείων σε µονοθεµατικά ή
κορωνονοσοκοµεία. Αυτό δεν το ξέρει; 

Και τι µας είπε από το Βήµα; Ότι όλα στην ουσία βαίνουν
καλώς -πάνω-κάτω, έστω- και ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί. Αυτό
έλειπε, να µην προσπαθούσε! Όµως, µένει στην προσπάθεια. Τα
αποτελέσµατα ποια είναι! Και βέβαια, ποιες είναι οι ευθύνες; 

Σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισµό, κύριε Πρόεδρε, οι ανεπαρ-
κείς δαπάνες, οι νέες περικοπές που προβλέπονται για την υγεία,
νοσοκοµεία και πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας κατά 279 εκατοµ-
µύρια, όχι µόνο δεν πρόκειται να αντιµετωπίσουν αποτελεσµα-
τικά τα προβλήµατα υγείας του λαού µας, αλλά συγχρόνως
δείχνουν πως δεν πρόκειται να αναληφθεί από το κράτος η απο-
κλειστική ευθύνη χρηµατοδότησης όλων των αναγκαίων µέτρων
που απαιτούνται για την αντιµετώπιση της πανδηµίας, των άλλων

ασθενειών, της λήψης ουσιαστικών µέτρων για τη δηµόσια υγεία,
των συνθηκών υγείας και ασφάλειας, αλλά και της ενίσχυσης της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Στην ουσία, παραµένουν στο ακέραιο -και αυτό επιβεβαίωσε
µε την τοποθέτησή της η κ. Γκάγκα- και συντηρούνται όλοι εκεί-
νοι οι όροι που διαχρονικά διαµόρφωσαν ένα σύστηµα υγείας
αναντίστοιχο των σηµερινών δυνατοτήτων και αναγκών του λαού
µας για την προστασία και την αποκατάσταση της υγείας του. 

Έτσι, λοιπόν, ακόµα και ο ισχυρισµός της Κυβέρνησης ότι δεν
υπάρχει µείωση, αλλά αύξηση κονδυλίων που δόθηκαν λόγω του
κορωνοϊού αποτελεί όχι µόνο πρόκληση, αλλά είναι τεράστιο
ψέµα. 

Εδώ οι πολιτικές ευθύνες, τόσο της σηµερινής Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας όσο και όλων των προηγούµενων, ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέας Δηµοκρατίας πιο παλιά, είναι τεράστιες, ανε-
ξάρτητα από τις επιµέρους διαφοροποιήσεις τους, αφού
στήριξαν και στηρίζουν απαρέγκλιτα την αντιλαϊκή πολιτική της
ανταγωνιστικότητας και της ενίσχυσης της επιχειρηµατικής δρά-
σης στην υγεία, στο πλαίσιο της ανάπτυξης που έχει ως «ατµο-
µηχανή» της τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Εξάλλου, στρατηγικά τόσο η Κυβέρνηση, τόσο η Νέα Δηµο-
κρατία, όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, αλλά και τα άλλα αστικά
κόµµατα συµφωνούν µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη δραστική µείωση του λεγόµενου «µη µισθολογικού κό-
στους», που σηµαίνει υποχρηµατοδότηση από το κράτος για τη
λειτουργία, τη στελέχωση, τον εξοπλισµό των δηµόσιων µονά-
δων υγείας και ταυτόχρονα δραστικό περιορισµό των δωρεάν
παροχών στους ασθενείς από τις δηµόσιες µονάδες υγείας και
τον ΕΟΠΥΥ, που -ειρήσθω εν παρόδω- οι παροχές του µειώνον-
ται στον νέο προϋπολογισµό κατά 245 εκατοµµύρια. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η βασική αιτία που το αποτέλεσµα όλων
των σχεδίων διαφορετικών κυβερνήσεων οδηγεί από το κακό στο
χειρότερο τους όρους ζωής και υγείας του λαού. 

Ακριβώς η περίοδος της πανδηµίας, µε τα τραγικά αποτελέ-
σµατα για τον λαό, απέδειξε ότι η ανάπτυξη του συστήµατος
υγείας στο πλαίσιο της καπιταλιστικής οικονοµίας και των κερ-
δών των επιχειρηµατικών οµίλων είναι ασύµβατη και σε αντιπα-
ράθεση µε τις λαϊκές ανάγκες. Ανέδειξε, όµως, και τις τεράστιες
αντιφάσεις και αντιθέσεις του συστήµατος που όλοι σας υπηρε-
τείτε, το γεγονός δηλαδή ότι όσο διευρύνονται οι δυνατότητες
της επιστήµης, της τεχνολογίας και του πολυάριθµου υγειονοµι-
κού προσωπικού, τόσο περισσότερο διευρύνεται η δυσκολία από
τον λαό να τα αξιοποιήσει. Ακριβώς αυτό αντανακλά και τα όρια
αυτού του εκµεταλλευτικού συστήµατος, που διευρύνει την από-
σταση ανάµεσα στις σηµερινές δυνατότητες και στους όρους
αξιοποίησής τους από τον λαό. 

Η κατάσταση θα επιδεινωθεί ακόµα περισσότερο, αφού αυτή
η πολιτική που µας οδήγησε στη διαµόρφωση αυτού του άθλιου
και επικίνδυνου συστήµατος υγείας για τον λαό όχι µόνο συνεχί-
ζεται, αλλά παρουσιάζεται από την Κυβέρνηση και ως λύση. Αυτό
ακούσαµε, έστω επιγραµµατικά, από την κ. Γκάγκα πριν από
λίγο. Εµείς, όµως, το ΚΚΕ, όταν λέµε για σύστηµα υγείας εννο-
ούµε συνδυαστικά τις δηµόσιες µονάδες υγείας και τις παροχές
υπηρεσιών υγείας και κατά πόσο αυτοί οι παράγοντες µε την
κρατική χρηµατοδότηση ενισχύουν τη δωρεάν περίθαλψη του
λαού. 

Προκύπτει κάτι τέτοιο από τα στοιχεία του προϋπολογισµού;
Όχι. Πρώτον, από πουθενά δεν προκύπτει ότι οι κρατικές δαπά-
νες συνιστούν ενίσχυση των δηµόσιων µονάδων υγείας µε υγει-
ονοµικό προσωπικό. Υπάρχει ανακύκλωση και το πολύ-πολύ οι
µόνιµες θέσεις που εξαγγέλλει και ξαναεξαγγέλλει η Κυβέρνηση,
που είναι «σταγόνα στον ωκεανό», θα έλθουν να αντικαταστή-
σουν ένα επικουρικό προσωπικό.

Δεύτερον, από πουθενά δεν προκύπτει ούτε καν στοιχειώδης
ενίσχυση της δηµόσιας πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σε υπο-
δοµές, προσωπικό και άλλα. Αντίθετα, για το 2022 έχουµε περι-
κοπή κατά 140 εκατοµµύρια. 

Αλήθεια, πόσο διαφορετικά θα ήταν τα πράγµατα για τον λαό
µας, ειδικά σε συνθήκες πανδηµίας, εάν υπήρχε ένα αναπτυγ-
µένο δηµόσιο σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας για εκ-
παίδευση του πληθυσµού στα µέτρα προφύλαξης, µε ιδιαίτερο
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προσανατολισµό στα πιο ευάλωτα τµήµατα, ηλικιωµένους, χρό-
νιους ασθενείς κ.λπ., για προσωποποιηµένη παρέµβαση προκει-
µένου να αντιµετωπιστούν φόβοι και ερωτήµατα σχετικά µε τον
εµβολιασµό; 

Εδώ τι αναδεικνύεται; Ότι οι ελλείψεις σε προσωπικό όπως και
οι ελλείψεις υγειονοµικών ορισµένων ειδικοτήτων αποτελούν
πλευρές του ίδιου αντιλαϊκού νοµίσµατος. Είναι αποτέλεσµα της
έµφυτης αδυναµίας της καπιταλιστικής οργάνωσης της οικονο-
µίας να σχεδιάσει και να κατανείµει τον αναγκαίο αριθµό υγει-
ονοµικών κατά κλάδο, ειδικότητες κ.λπ., αφού δεν µπορεί να έχει
ως κριτήριο το ποιες είναι οι µεσοπρόθεσµες ανάγκες του λαού.
Έτσι από τη µία δεν γίνονται µόνιµες προσλήψεις, διότι κοστί-
ζουν, και από την άλλη δεν εκπαιδεύονται γιατροί, νοσηλευτές,
δηλαδή όσοι απαιτούνται, διότι το κριτήριο όλων σας είναι πως
δεν µπορούµε να έχουµε προσωπικό και υποδοµές που θα πα-
ραβαίνουν τον κανόνα κόστους-οφέλους.

Το αποτέλεσµα είναι να έχουµε σε διάφορες περιοχές την
εξής αντίφαση: Είτε να υπάρχουν ελλείψεις ειδικοτήτων και υπο-
δοµών και ο λαός να µην έχει περίθαλψη είτε να υπάρχει πλη-
θώρα ειδικοτήτων και υποδοµών, αλλά η αξιοποίησή τους από
ένα σηµαντικό µέρος του λαού να είναι δύσκολη έως αδύνατη. 

Επίσης, πόσο διαφορετική θα ήταν η κατάσταση για τον λαό
µας εάν η δηµόσια πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας επιτελούσε
τον ουσιαστικό της ρόλο, δηλαδή την πρωτογενή πρόληψη;
Όµως, γι’ αυτό απαιτούνται φυσικά χιλιάδες υγειονοµικοί όλων
των κλάδων και ειδικοτήτων σ’ όλη την Ελλάδα, για να στελεχώ-
σουν τις δηµόσιες µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας εί-
κοσι τέσσερις ώρες την ηµέρα, τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες
τον χρόνο. Αυτό, όµως, για τον καπιταλισµό, δηλαδή το σύστηµα
που υπηρετείτε, αποτελεί απαράδεκτη σπατάλη, αφού θα πρέπει
να διαθέτει λεφτά στους υγιείς, για να µην αρρωσταίνουν. Ακρι-
βώς αυτή η αντίληψη εκφράζεται και στον φετινό κρατικό προ-
ϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Λαµπρούλη, ολο-
κληρώστε. Φτάσατε στα εννιά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Επίσης, από πουθενά δεν προκύπτει ότι οι ασθενείς δεν θα συ-
νεχίσουν να πληρώνουν εξ ολοκλήρου ίσο ποσοστό για µια σειρά
από εξετάσεις, φυσιοθεραπείες, πρόσθετες υπηρεσίες ειδικής
αγωγής και πάει λέγοντας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν τελειώνετε, όµως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Τέταρτον, οι δαπάνες οι οποίες προβλέπονται για τα προνοιακά
ιδρύµατα και τα διάφορα προνοιακά επιδόµατα καταδεικνύουν
την άθλια προνοιακή πολιτική σας. 

Όλα τα παραπάνω και άλλα πολλά επιβεβαιώνουν πως η εκα-
τόµβη νεκρών και το προδιαγεγραµµένο έγκληµα µε τις τερά-
στιες ελλείψεις κλινών ΜΕΘ, η σµπαραλιασµένη πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, που υπονοµεύει ακόµα και τον αναγκαίο µαζικό
εµβολιασµό του πληθυσµού, τα νοσοκοµεία-ρηµαδιό δεν είναι
αποτελέσµατα της πρωτοφανούς πίεσης που ασκείται στο σύ-
στηµα υγείας, αλλά αποτελέσµατα της ίδιας πολιτικής, της ίδιας
στρατηγικής που ακολουθούν όλες οι κυβερνήσεις, ενώ συνεχώς
τα µειούµενα κονδύλια προς τα νοσοκοµεία και τις δοµές υγείας
αποτελούν «σπρώξιµο» πελατείας προς τον ιδιωτικό τοµέα, «δω-
ράκι» για τις µπίζνες των κλινικαρχών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Βάλτε τελεία, σας παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όλα αυτά εξελίσσονται σε µια περίοδο που η εξειδίκευση στον
χώρο της υγείας παίρνει τεράστιες διαστάσεις, γεγονός που
απαιτεί βαθύτερη και πιο συστηµατική συνεργασία, ενιαία αντι-
µετώπιση ασθενών και ασθενειών από τους υγειονοµικούς και τις
οργανωµένες µονάδες υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι εξελίξεις και στον χώρο της υγείας επιβεβαιώνουν ότι ο

λαός έχει µπροστά του ή τον δρόµο που θα έχει ως κριτήριο την
ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών του ή τον σηµερινό, που

αντιµετωπίζει την υγεία ως εµπόρευµα. 
Εποµένως, για να υπάρξει λύση από τη σκοπιά των λαϊκών

αναγκών και δικαιωµάτων και στην υγεία και το φάρµακο, οι ερ-
γαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα χρειάζεται µε τον αγώνα τους πο-
λιτικά να τιµωρήσουν το σηµερινό εκµεταλλευτικό σύστηµα και
τους υποστηρικτές του, να δυναµώσουν τον αγώνα για την ανα-
τροπή του, για να καταργηθούν οι αντικειµενικοί όροι που επι-
δεινώνουν συνολικά τους όρους ζωής. Στο χέρι τους είναι, γιατί
µόνο ο λαός µπορεί να σώσει τον λαό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Κοιτάξτε να δείτε. Μίλησαν τρεις συνάδελφοι από δέκα λεπτά

ο καθένας. Επίσης ο Υπουργός µίλησε δύο-τρία λεπτά παρα-
πάνω. Δεν θα τελειώσουµε έτσι. Απλά θέλω να σας πω το εξής
πολύ απλό πράγµα: Μια επτάλεπτη οµιλία είναι χίλιες λέξεις.
Μπορεί να είναι και χίλιες διακόσιες, αν την απαγγέλλουµε πολύ
γρήγορα, αλλά τότε δεν θα καταλαβαίνει κανένας τίποτα. Προ-
σαρµόστε τις οµιλίες στις χίλιες λέξεις, στα βασικά που θέλει ο
καθένας να πει.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Τουρισµού: «Πρότυποι Τουριστικοί Προορισµοί
Ολοκληρωµένης Διαχείρισης, Οργανισµοί Διαχείρισης και Προ-
ώθησης Προορισµού, Ιαµατικές Πηγές Ελλάδας και άλλες ρυθ-
µίσεις για την ενίσχυση της τουριστικής ανάπτυξης».

Ο κ. Χρήστος Ταραντίλης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο. Ακολουθεί ο κ. Νάσος Αθανασίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

προϋπολογισµός του 2022 είναι ο δεύτερος κατά σειρά που κα-
ταρτίζεται σε συνθήκες υγειονοµικής κρίσης και διεθνούς οικο-
νοµικής αβεβαιότητας. Αυτή η αβεβαιότητα αυξάνεται τόσο από
την απρόβλεπτη εξέλιξη της πανδηµίας όσο και από τις αστάθ-
µητες µεταβολές στις τιµές βασικών προϊόντων και πρώτων
υλών, που επηρεάζουν τις συνθήκες της κοινωνικής ευηµερίας.

Παρά τις αντίξοες συνθήκες για την οικονοµία µας, οι εκτιµή-
σεις διαµορφώνουν τον ρυθµό ανάπτυξης της χώρας για το 2021
στο 6,9%, για το 2022 στο 4,5%, επίδοση η οποία αναδεικνύεται
στην τρίτη υψηλότερη τιµή ανάπτυξης στην Ευρωζώνη.

Υπό τα δεδοµένα αυτά, η χώρα µας φαίνεται ότι θα υπερκα-
λύψει τη σηµαντική ύφεση, ύψους 9%, του 2020, σηµατοδοτών-
τας ότι κατά το έτος 2022 οι απώλειες του εγχώριου προϊόντος
µπορούν να αποκατασταθούν και να υπάρξει και περαιτέρω αύ-
ξηση αυτού σε σχέση µε το 2019. Η αισιοδοξία αυτή ενισχύεται
από τη σταθερή µείωση της ανεργίας, όπως καταγράφεται από
την ΕΛΣΤΑΤ, ένδειξη η οποία είναι κατά τη γνώµη µου πολύ ση-
µαντικό µήνυµα για την επάνοδο της χώρας σε πορεία ανάπτυ-
ξης, δεδοµένου ότι η αύξηση της συµµετοχής του εργατικού
δυναµικού στην αγορά εργασίας αποτελεί παράγοντα οικονοµι-
κής ευηµερίας και ανάπτυξης. Σύµφωνα µε τα δηµοσιευµένα
στοιχεία τον Σεπτέµβριο του 2020 η ανεργία στη χώρα ήταν στο
16,5%, ενώ τον Σεπτέµβριο του 2021 υποχώρησε στο 13%, δη-
λαδή βελτιώθηκε κατά τρεισήµισι µονάδες.

Πέραν της άρσης των παντός είδους περιοριστικών µέτρων
στην οικονοµική και κοινωνική ζωή, τα αποτελέσµατα αυτά οφεί-
λονται κυρίως στην πραγµατικά γενναία κρατική οικονοµική στή-
ριξη νοικοκυριών και επιχειρήσεων, η οποία ξεπερνά σωρευτικά
τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ταµειακή βάση τη διετία 2020 -
2022, αλλά και στην ενίσχυση της οικονοµικής ανάπτυξης από
τους πρόσθετους πόρους του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. Αυτές οι πολιτικές της δηµοσιονοµικής επέκτα-
σης αποδεικνύεται ότι περιόρισαν καθοριστικά τις δηµοσιονοµι-
κές συνέπειες της πανδηµίας, απέτρεψαν τη δηµιουργία
γενικευµένου πανικού και στηρίζοντας την κοινωνική συνοχή ευ-
νοούν σήµερα την πορεία αποκλιµάκωσης του δηµοσίου χρέους
ως ποσοστό του ΑΕΠ, έτσι ώστε η χώρα µας να παραµείνει σε
αναπτυξιακή πορεία.

Τα αποτελέσµατα αυτά δεν επετεύχθησαν εν κενώ, αλλά είναι
προϊόν συστηµατικής υλοποίησης ενός ολοκληρωµένου και συ-
νεκτικού σχεδίου µεταρρυθµίσεων και αναγκαίων παρεµβάσεων,
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το οποίο εφαρµόσθηκε παράλληλα, παρά τους περιορισµούς της
πανδηµίας, σε όλα τα πεδία της δηµόσιας σφαίρας.

Με αυτά τα δεδοµένα, ο φετινός προϋπολογισµός επιχειρεί να
καταγράψει και να σηµατοδοτήσει τη µετάβαση της οικονοµίας
σε περιβάλλον υψηλής και σταθερής ανάπτυξης, µε την εφαρ-
µογή ενός ρεαλιστικού και προσεκτικά δοµηµένου δηµοσιονοµι-
κού µείγµατος, το οποίο, πρώτον, ενδυναµώνει το σύστηµα
υγείας της χώρας απέναντι στον εξελισσόµενο υγειονοµικό κίν-
δυνο, µε τη διατήρηση των πιστώσεων του προϋπολογισµού για
τις παρεµβάσεις λόγω της πανδηµίας του COVID σε υψηλά επί-
πεδα.

Δεύτερον, συνεχίζει τη διοχέτευση χρηµάτων στην πραγµατική
οικονοµία για την προστασία των πληττόµενων από την πανδηµία
κλάδων και επιχειρήσεων, µε την πρόβλεψη πιστώσεων 3,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ το 2022 συµπληρώνεται το ποσό των 43,3 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ που αποτελεί το τρίτο µεγαλύτερο πακέτο
στήριξης της οικονοµίας στην Ευρωζώνης σε ποσοστό του ΑΕΠ.

Τρίτον, παρέχει τους απαιτούµενους πόρους στο Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας, δεσµεύοντας πιστώσεις αυξηµένες κατά 808
εκατοµµύρια σε σχέση µε το 2021 για την υλοποίηση νέων εξο-
πλιστικών προγραµµάτων αναγκαίων για την ενίσχυση της αµυν-
τικής ικανότητας της χώρας µας.

Τέταρτον, εµµένει στη βασική πολιτική της σταδιακής µείωσης
των φορολογικών συντελεστών, που αφ’ ενός αυξάνει το διαθέ-
σιµο εισόδηµα των πολιτών, αφ’ ετέρου βελτιώνει την επενδυτική
προοπτική για τη χώρα µας και τέλος, πέµπτον, διαµορφώνει
µέσω του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ένα
πιο εξωστρεφές, ανταγωνιστικό, καινοτόµο, πράσινο και ψηφιακό
παραγωγικό µοντέλο, το οποίο θα αποτελέσει και τη βάση για
στέρεα και βιώσιµη ανάπτυξη της χώρας τα επόµενα χρόνια.

Παράλληλα αξίζει να αναφερθεί ότι ο φετινός προϋπολογισµός
εισάγει και µια σειρά καινοτοµιών, θα έλεγα, που αποσκοπούν
στην αύξηση της αποτελεσµατικότητας του κράτους επί τη βάσει
δεικτών επίδοσης στον έλεγχο των δαπανών και των εσόδων και
στην αύξηση της διαθέσιµης πληροφόρησης και διαφάνειας. Στην
πραγµατικότητα, πρόκειται για µια µεταρρύθµιση που επιτρέπει
την παρουσίαση του προϋπολογισµού µε στοιχεία επίδοσης, µια
µεθοδολογία που σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ καλείται «presentational
approach» και επιτυγχάνει τη συστηµατική χρήση της πληροφο-
ρίας των επιδόσεων αναφορικά µε τις δαπάνες και τα επιτευχ-
θέντα αποτελέσµατα, ενισχύοντας την καλύτερη, πιο ορθολογική
και σαφώς διαφανή λήψη των δηµοσιονοµικών αποφάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη έλαβε τον Ιούλιο του 2019 ισχυρή εντολή να βάλει τη
χώρα σε τροχιά ριζικών µεταρρυθµίσεων και ανάπτυξης. Το αί-
τηµα αυτό, παρά τους περιορισµούς που επέβαλε η απρόβλεπτη
έξαρση της πανδηµίας, ουδέποτε έπαψε να βρίσκεται στην προ-
µετωπίδα των προτεραιοτήτων της.

Ο προϋπολογισµός του 2022 ενσωµατώνει την εύλογη εκτί-
µηση ότι οι προοπτικές ανάπτυξης θα υπερτερήσουν των συνε-
πειών της πανδηµίας και αποτελεί το εργαλείο το οποίο στηρίζει
τη δηµόσια υγεία, ενισχύει την κοινωνική συνοχή και δηµιουργεί
τις συνθήκες για τη µετάβαση σε ένα περιβάλλον ασφάλειας,
βιώσιµης ανάπτυξης και προόδου.

Για τους λόγους αυτούς υπερψηφίζω τον αναπτυξιακό προ-
ϋπολογισµό για το έτος 2022.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Αθα-
νασίου από τον ΣΥΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ. Μπαρτζώκας από τη
Νέα Δηµοκρατία και κλείνει ο κύκλος µε την κ. Αδαµοπούλου από
το ΜέΡΑ25 και τον κ. Βλάχο από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα µέσω του Προεδρείου να κάνω µια ερώτηση στους

Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Καλά, ούτε τον Υπουργό Οι-
κονοµικών της Κυβέρνησης που στηρίζετε δεν ακούτε; Ούτε
αυτόν; Δεν διαβάζετε τις εφηµερίδες που σας στηρίζουν. Αλλά
ούτε τον Υπουργό Οικονοµικών; Δεν είπε ο κ. Σταϊκούρας πως
δεν είναι ειδυλλιακά τα πράγµατα και ότι υπάρχουν και ρίσκα
µπροστά; Αυτό δεν κλόνισε κανέναν; Είναι τόσος ο κοµµατικός
πυρετός σας;

Νοµίζω ότι εκτός από την έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα ο κ. Μητσο-
τάκης προσπαθεί να αποκρύψει και κάτι άλλο. Ο κ. Σταϊκούρας
ίσως δεν θα µπορούσε να το αντέξει και έκανε τέτοιους υπαινιγ-
µούς χθες, ότι τα πράγµατα δεν είναι ειδυλλιακά. 

Για να θέσουµε τον τύπον των ήλων. Κατ’ αρχάς η λύση ενός
προβλήµατος προϋποθέτει αρχικά την αντικειµενικοποίησή του,
την αποξήρανσή του από συναισθήµατα, την αποπροσωποποί-
ησή του, ακόµη και τη µετατροπή του σε αριθµούς. Αυτή είναι η
µια πλευρά του νοµίσµατος. Πρέπει, όµως, να χαραχθεί έντονα
και η άλλη πλευρά, διαφορετικά το νόµισµα είναι άχρηστο, είναι
για πέταµα.

Μετά την αποπροσωποποίηση πρέπει να επανέλθουµε στην
προσωποποίηση. Ο εξοβελισµός των προσωπικών, των υποκει-
µενικών στοιχείων είναι τόσο απαραίτητος όσο ακριβώς και η
επανεισαγωγή του στο πρόβληµα. Ο λόγος είναι απλός και ακλό-
νητος. Πίσω από τους αριθµούς υπάρχουν άνθρωποι. Πίσω από
τους αριθµούς βρίσκονται οι πολλοί, οι µικροί και άσηµοι, αλλά
όχι ασήµαντοι στις δηµοκρατίες.

Αστράφτει η οικονοµία µας από τη µεγέθυνση του ΑΕΠ. Ε;
Αλλά για κοιτάξτε µια ανάλυση του ΚΕΠΕ. Και άλλοι κάνουν ανα-
λύσεις εκτός από τον κ. Τσιόδρα και τον κ. Λύτρα.

Πάµε στην καρδιά της ελληνικής κοινωνίας. Μάνα, πατέρας,
δύο παιδιά. Υψηλά επίπεδα φτώχειας παρατηρούνται σε οικογέ-
νειες µε δύο παιδιά, αναφέρεται σ’ αυτή την έκθεση του ΚΕΠΕ.
Να αναφέρουµε και τον εισηγητή, τον επιστήµονα, είναι ο κ. Βλά-
σης Μισσός. Στην ανάλυση διαπιστώνεται ότι οι δείκτες ανισό-
τητας στην Ελλάδα είναι υψηλοί. Η Ελλάδα κατατάσσεται µεταξύ
εκείνων των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ανήκουν στην
κατηγορία των νέων µελών, δηλαδή των χωρών του αλήστου
µνήµης «Ανατολικού Συνασπισµού», δηλαδή γίναµε Βουλγαρία ή
Ρουµανία. Και να ήταν αυτό το µοναδικό παράδειγµα!

Η ΔΕΗ σώθηκε, προκαλώντας άλλη µια λαµπρή αριθµητική
νίκη της Κυβέρνησης. Αλλά οι καταναλωτές αποτεφρώθηκαν.
Τους χτύπησε το ρεύµα, η βαριά και ασήκωτη κοστολόγησή του
θέλω να πω. Άλλη µια περίπτωση που βγαίνουν οι αριθµοί, αλλά,
κατά το κοινώς λεγόµενον, δεν βγαίνουν οι άνθρωποι. 

Άλλη µια περίπτωση που η αποπροσωποποίηση για λόγους αν-
τικειµενικότητας πρέπει να µετατρέπεται πάντοτε σε προσωπο-
ποίηση για λόγους στοιχειώδους ανθρωπιάς. Να, λοιπόν, που δεν
µπορείς να είσαι οικονοµολόγος, κύριε Ταραντίλη, που σας
εξαιρώ, χωρίς να είσαι πολιτικός. Η οικονοµία είναι κατ’ ανάγκην
πολιτική. Δεν µοιάζει στην ιατρική, όπως πίστεψαν οι δανειστές
µας. 

Το οικονοµικό φαινόµενο των καιρών είναι τραγικό για µεγάλα
τµήµατα του πληθυσµού. Τώρα θίγονται τα βασικά, τα στοιχει-
ώδη, τα πρώτης ανάγκης, το ψωµί και το τυρί, το κρεµµύδι και η
ελιά. Δεν είναι υπερβολή. Θα σας πω κάτι που ίσως σας κάνει να
γελάσετε, αλλά και να καταλάβετε. Οι µεγαλύτεροι τροφοδότες
πληθωρισµού στις Ηνωµένες Πολιτείες είναι οι τοµείς της στέ-
γασης, των µεταφορών και των τροφίµων. Συζητούν στη Γερου-
σία. «Αυτά είναι στοιχειώδη, δεν αποτελούν πολυτέλειες», είπε
απευθυνόµενος προς τους δηµοκρατικούς ένας διαπρεπής αρ-
χιφαρισαίος ρεπουµπλικάνος, ο Μιτς Ο’ Κόνελ. Τα πράγµατα
είναι σκούρα ακόµη και για µεγάλες χώρες. Η ίδια η λοκοµοτίβα
της παγκόσµιας οικονοµίας βρίσκεται στην ανηφόρα. Θα ανα-
φερθώ σε µια είδηση που σήµερα δηµοσιεύεται. Έπρεπε να ανη-
συχούν και όχι να πανηγυρίζουν κάποιοι για τα µέχρι στιγµής
χαµηλά επιτόκια. 

Στην προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση για την ακρίβεια που
προκάλεσε στη Βουλή ο Αλέξης Τσίπρας, ο κ. Μητσοτάκης έκανε
κάτι πρωτοφανές, κατά την άποψή µου. Ζήτησε συναίνεση, ζή-
τησε συµπαράταξη. «Η πατρίδα θέλει συναίνεση, αν όχι συµπα-
ράταξη», είπε. «Θέλει αν µη τι άλλο διάλογο, που θα στηρίζεται
σε πραγµατικά δεδοµένα, αν όχι συµφωνία. Πάντως δεν χρειαζό-
µαστε», πρόσθεσε, «µετά τους αρνητές της επιστήµης στην παν-
δηµία και τους αρνητές της λογικής στην οικονοµία.». Κάτι
φοβάται ο Πρωθυπουργός. Κι έχει δίκιο να το φοβάται. Θα δούµε
ποιο είναι αυτό. 

Έγινε η εξής ανάλυση σε εφηµερίδα που σας υποστηρίζει.
«Την άνοιξη ο κ. Μητσοτάκης θα θέλει ίσως να προκηρύξει εκλο-
γές, αλλά δεν είναι βέβαιο ότι θα µπορεί και γιατί η απλή αναλο-
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γική θα του δυσκολέψει τον επαναληπτικό γύρο». Ακούστε. Κοτ-
τάκης, «ΕΣΤΙΑ»: «Η διαφορά συρρικνούται πιο κάτω από τις επτά
µονάδες και γιατί η ενισχυµένη αναλογική που του εισηγήθηκαν
ανοήτως οι πασόκοι Υπουργοί τού δίνει δύσκολη αυτοδυναµία.
Απαιτείται ποσοστό 38% για την κατάκτηση εκατόν πενήντα µιας
εδρών, όσο περίπου πήρε και το 2019.». Κι άλλοι υµνωδοί της
Κυβέρνησης στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» διαπιστώνουν ότι δικαιώνεται
η πρόβλεψη εκείνων ότι το κατώφλι του 38%, που θέτει ο εκλο-
γικός νόµος της Νέας Δηµοκρατίας για την αυτοδυναµία, δεν
είναι πια προσιτό. 

Λοιπόν, να έρθουµε και στον κίνδυνο και σε αυτό που κρύβει
ή δειλά-δειλά αρχίζει να εµφανίζει η Κυβέρνηση. Ο Υπουργός,
στο σηµείωµά του στην εισηγητική έκθεση, παραδέχεται πραγ-
µατικά ότι υπάρχουν αβεβαιότητες, µεγάλες αβεβαιότητες. Ου-
σιαστικά τι λέει; Ουσιαστικά λέει ότι ο κορωνοϊός αποτελεί
σαράκι της ανάπτυξης. Όµως ούτε αυτό είναι εκείνο που θα πρέ-
πει η Κυβέρνηση και εσείς που τη στηρίζετε να φοβάστε περισ-
σότερο. Προϋπολογισµός σηµαίνει προπάντων να µπορείς να
προβλέψεις τι θα γίνει το επόµενο δωδεκάµηνο µε κάποια σιγου-
ριά. Δικοί σας άνθρωποι, κάποιοι µάλιστα που στήριξαν την υπο-
ψηφιότητα του κ. Μητσοτάκη για την Αρχηγία της Νέας
Δηµοκρατίας, δηλώνουν ότι η χώρα -αναφέροµαι στον κ. Κύρ-
τσο- βρίσκεται σε πολυδιάστατη κρίση. Χρειαζόµαστε πολιτικές
µε το µικρότερο δυνατό κόστος σε ανθρώπινες ζωές και οικονο-
µία. 

Και προσθέτει: «Δεν προβλέπω νέο µνηµόνιο. Θα υπάρξουν
όµως µέτρα προσαρµογής.». Ακούστε, προσέξτε. «Γιατί από το
δεύτερο εξάµηνο του 2022 θα γίνει πιο αυστηρή η οικονοµική
πολιτική στην Ευρωζώνη. Καλύτερα να πάρουµε τώρα µε αυτά
τα µέτρα, παρά να µας φορέσουν πάλι ξένο κουστούµι.».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αθανασίου, πρέπει
να ολοκληρώσετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε,
στο να πω ότι έχουµε αυστηρά µέτρα λιτότητας. Εκείνο που πρέ-
πει να πω και το οποίο θα πρέπει να ακούσετε είναι το εξής. Αν
οι δικοί σας έντιµοι άνθρωποι φτάνουν στο σηµείο να µιλούν για
µέτρα προσαρµογής και για τον κίνδυνο να µας φορέσουν ξένο
κουστούµι πάλι, τι να προσθέσω εγώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελευταία µου φράση. Μια φράση,

κύριε Πρόεδρε. Τριάντα δευτερόλεπτα. Εκλιπαρώ. Εδώ όλοι το
έχουν παραβιάσει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα λάµψετε, κύριοι. Θα λάµψετε. Βλέπω ότι η ψυχολογική σας

κατάσταση… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μη συνεχίζετε από κάτω,

γιατί περνάει ο χρόνος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μπορώ να πω µια φράση; Μου επι-

τρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μια φράση. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να πάρετε ένα λεπτό απ’ τον δικό

µου χρόνο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Ναύαρχε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μη γίνεται τέτοια συζή-

τηση. Περνάει ο χρόνος. 
Κύριε Αθανασίου, κλείστε µε µια φράση, σας παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Δεν

θέλω να επιβαρύνω την ψυχολογική τους κατάσταση. 
Στεγνά και αντικειµενικά έχουµε δυο δεδοµένα. Πρώτον, το

δηµόσιο χρέος είναι υπέρογκο. Δεύτερον, η δηµοσιονοµική πει-
θαρχία θα επανέλθει. Οι κοινοτικοί ήδη προειδοποίησαν. Αν σε
αυτά τα δύο προστεθεί, πράγµα που σχεδόν προεξοφλείται, ότι
θα διακοπεί η ποσοτική χαλάρωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, τότε αρχίζει το µαρτύριο. Τότε πάµε πίσω στο 2014.
Τότε πέφτουµε πάλι στον γκρεµό. 

Το ότι θα διακοπεί ενδεχοµένως η ποσοτική χαλάρωση και
στην Ευρώπη φανερώνει η σηµερινή είδηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μην ανοίγετε καινούργιο
θέµα. Είναι δέκα λεπτά ήδη. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: …(δεν
ακούστηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σταµατήστε, σας παρα-
καλώ. Δεν βοηθάτε. Δυσκολεύετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εντάξει.
Δεν σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Μπαρ-

τζώκας από τη Νέα Δηµοκρατία. Και ακολουθεί η κ. Αδαµοπού-
λου από το ΜέΡΑ25. Ο κ. Ταραντίλης έδωσε ένα παράδειγµα που
δεν βλέπω να ακολουθεί κανένας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολο-

γισµός καταρτίζεται σε ιδιαίτερες συνθήκες. Γι’ αυτό νοµίζω δεν
αµφιβάλλει κανένας. Εδώ και δυο χρόνια η Κυβέρνηση έχει κλη-
θεί να διαχειριστεί πολλαπλές κρίσεις σε όλα τα επίπεδα.
Έχουµε από τη µια πλευρά την υγειονοµική κρίση, η οποία εκτός
από απώλειες σε ανθρώπινες ζωές είχε και σηµαντικές οικονοµι-
κές απώλειες. Έχουµε την ενεργειακή κρίση, η οποία παρά την
παροδικότητά της δηµιουργεί ένα αυξανόµενο κύµα ακρίβειας,
ενώ πρόσφατα η χώρα µας βίωσε και βιώνει κρίσεις, τόσο από
παράγοντες που σχετίζονται µε το φαινόµενο αλλά και από απει-
λές που σχετίζονται µε την ασφάλεια των συνόρων της και κατ’
επέκταση µε την ασφάλεια όλης της χώρας. Αυτά είναι τα διεθνή
και εθνικά συµφραζόµενα και έχουν ως επί το πλείστον αρνητικό
πρόσηµο. 

Ωστόσο, σε αυτό το διαρκώς µεταβαλλόµενο πεδίο προκλή-
σεων και αλλαγών η στόχευση της Κυβέρνησής µας παραµένει
η ίδια και εξακολουθεί να υπηρετεί τις τρεις κεντρικές µας προ-
τεραιότητες, µετατρέποντας το αρνητικό πρόσηµο σε θετικό αν-
τίκτυπο για την κοινωνία. Πρώτη εξ αυτών, η µείωση της
φορολογίας. Βλέπουµε και στον προϋπολογισµό που συζητάµε
σήµερα, του 2022, ότι δεν προβλέπεται κανένας νέος φόρος. Αν-
τίθετα, συνεχίζουµε να υλοποιούµε την πολιτική µας για µείωση
των φορολογικών συντελεστών, για µείωση των φορολογικών
επιβαρύνσεων, ανακουφίζοντας τη µεσαία τάξη, τους οικονοµικά
ασθενέστερους και προάγοντας την επιχειρηµατικότητα. Και όσο
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιµένει να παίζει την κασέτα της
καταστροφολογίας, η δική µας Κυβέρνηση συνεχίζει να παίζει
τους τίτλους τέλους στη φοροεισπρακτική πολιτική που εφάρ-
µοσε και γονάτισε τους πολίτες και τους επαγγελµατίες. 

Η δεύτερη προτεραιότητα που υπηρετεί ο φετινός προϋπολο-
γισµός αναφέρεται στην εργασία και συγκριµένα στη δέσµευσή
µας για τη δηµιουργία πολλών και καλών δουλειών. Ο στόχος
εξυπηρετείται πρωτίστως µέσω των επενδύσεων, αλλά και του
συνολικού θεσµικού πλαισίου µε το οποίο έχουµε φροντίσει να
ανατρέψουµε το κλίµα αποεπένδυσης και τα λουκέτα που έφε-
ραν την υπογραφή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Έτσι, για το 2022 προβλέπονται σηµαντικές δαπάνες σε επεν-
δύσεις, τόσο µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
όσο και από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης, το νέο ΕΣΠΑ
και την ιδιωτική µόχλευση. Η άνοδος των επενδύσεων δεν είναι
απλώς µια εκτίµηση ούτε ένα ευχολόγιο. Ήδη, εν µέσω πανδη-
µίας, σηµειώθηκε αύξηση των επενδύσεων και αυτό αποτυπώνε-
ται και µε τη µείωση της ανεργίας κατά τρεις ποσοστιαίες
µονάδες. 

Κατά συνέπεια µπορούµε να είµαστε ταυτόχρονα ρεαλιστές,
αλλά και αισιόδοξοι, αναµένοντας να συνεχίσουµε να καταγρά-
φουµε υψηλές επιδόσεις στις επενδύσεις, στοχεύοντας σε
ακόµα µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας. 

Τρίτη προτεραιότητά µας που υπηρετεί ο φετινός προϋπολο-
γισµός είναι η κοινωνική φροντίδα. Και σε αυτόν τον προϋπολο-
γισµό, από µια φιλελεύθερη Κυβέρνηση, οι κοινωνικές δαπάνες
είναι αυξηµένες. 

Οι τρεις αυτές προτεραιότητες καθορίζουν τη στρατηγική µας
και υπαγορεύουν τις θεσµικές ενέργειές µας για το ελληνικό
άλµα στο µέλλον, ένα άλµα για το οποίο η Ελλάδα είναι έτοιµη
και αυτή είναι η εντολή και η ευθύνη µας απέναντι στον ελληνικό
λαό. 

Θα µπορούσα εδώ να εστιάσω περαιτέρω στα στοιχεία και στα
νούµερα που πιστοποιούν στην αναπτυξιακή σκοπιά του προϋπο-
λογισµού, τη µετάβαση στην κανονικότητα, αλλά και αριθµούς
οι οποίοι διαψεύδουν το παρωχηµένο αφήγηµα της Αντιπολίτευ-
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σης, µολονότι αναφέρθηκαν εκτεταµένα σε αυτά οι Υπουργοί
µας και οι εισηγητές. Ωστόσο, επιλέγω να αναφέρω τα κατά την
άποψή µου απαραίτητα βήµατα στα οποία η Κυβέρνηση οφείλει
να προχωρήσει, προκειµένου η αισιοδοξία µας για το µέλλον να
αποκτήσει χαρακτηριστικά ακόµα πιο αισιόδοξης πραγµατικότη-
τας. 

Οι παρατηρήσεις µου έχουν ως σηµείο αναφοράς την Ηµαθία
και τους πολίτες της και έχουν διαµορφωθεί από τη συνεχή
επαφή µαζί τους. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από την ενίσχυση της επιχειρηµατικότη-
τας, η οποία είναι άλλωστε και βασικός άξονας της πολιτικής
στρατηγικής µας, επισηµαίνω το πάντα καίριο ζήτηµα της ρευ-
στότητας: Πρέπει να εξαντληθούν τα περιθώρια των παρεµβά-
σεων και πολιτικής πίεσης προς τον τραπεζικό τοµέα,
προκειµένου να διοχετευτεί ζεστό χρήµα από τις τράπεζες στις
επιχειρήσεις, ιδίως στις µικροµεσαίες, που είναι αυτές που έχουν
πληγεί περισσότερο, άρα το έχουν και περισσότερο ανάγκη. 

Υπό το ίδιο πρίσµα και υπό τη συγκυρία της ενεργειακής ακρί-
βειας, µια σηµαντική ελάφρυνση για τις επιχειρήσεις, ιδίως για
τις µικροµεσαίες, οι οποίες δεν εµπίπτουν στο πεδίο των µέτρων
στήριξης ενεργειακής αύξησης που υλοποιούνται από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, θα ήταν η ένταξή τους σε κάποιο έκτακτο
πρόγραµµα επιχορηγήσεων. Κατ’ αυτόν τον τρόπο θα πετυχαί-
ναµε τόσο την ανακούφιση από τα αυξηµένα τιµολόγια ρεύµατος
όσο και τη συγκράτηση των τιµών των πωλούµενων προϊόντων. 

Κλείνοντας το κοµµάτι των στοχευµένων παρεµβάσεων στον
τοµέα των επιχειρήσεων και ιδίως υπό την οπτική των προτεραι-
οτήτων µας στις φορολογικές ελαφρύνσεις, θέτω το ζήτηµα της
επέκτασης της µείωσης του ΕΝΦΙΑ και στα νοµικά πρόσωπα. Με
δεδοµένο ότι η αγορά χρειάζεται χρόνο για να επουλώσει τις πλη-
γές της από την πανδηµία και µε δεδοµένο ότι η συνετή δηµοσιο-
νοµική διαχείριση αφήνει ενδεχοµένως τον επιτρεπτό χώρο να
µειωθεί ο ΕΝΦΙΑ στα επαγγελµατικά ακίνητα, καλώ την πολιτική
ηγεσία να εξετάσει σοβαρά µια τόσο σηµαντική φορολογική
ανάσα.

Ολοκληρώνω τις προτάσεις µου µε τον πρωτογενή τοµέα,
εστιάζοντας σε δύο άξονες: Πρώτον, την προώθηση µιας έκτα-
κτης επιδότησης στους κτηνοτρόφους, για να αντισταθµίσουν
τις απώλειες από την εκτόξευση των τιµών στις ζωοτροφές. Και,
δεύτερον, την περαιτέρω επεξεργασία ενός δικαιότερου και απο-
τελεσµατικότερου φορολογικού πλαισίου για τους αγρότες και
τον πρωτογενή τοµέα, εν γένει, έτσι ώστε να φτάσει τόσο ψηλά
όσο το αξίζει. 

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό
του 2022 και έχοντας κατά νου ότι το κείµενο του προϋπολογισµού
δεν είναι η συλλογή και παράθεση αριθµών και στοιχείων, αλλά η
έκφραση των αρχών και των αξιών µας, µε υπέρτατη αυτών τον
άνθρωπο και την ευηµερία του -τις οποίες πιστεύω ότι ο παρών
προϋπολογισµός υπηρετεί πιστά- καλώ όλες τις δυνάµεις να τον
υπερψηφίσουν, επίσης, όπως κάνω κι εγώ.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Μπαρ-
τζώκα.

Τον λόγο έχει η κ. Αδαµοπούλου από το ΜέΡΑ25 και ακολουθεί
ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κυρία και

κύριε Υπουργέ, το κρυφτούλι το οποίο διαχρονικά παίζουν οι κυ-
βερνήσεις όλες µε την πραγµατικότητα το έχουµε πληρώσει µε
πολύ βαρύ τίµηµα ως λαός και εξακολουθούµε να το πληρώ-
νουµε, αλλά φαίνεται ότι οι κυβερνώντες δεν διδάσκονται και δεν
παραδειγµατίζονται από αυτό το τίµηµα και από όλη αυτή τη
συµφορά. 

Μέσα στους κόλπους της Κυβέρνησης υπάρχουν έντονες δυ-
νάµεις στρέβλωσης, οι οποίες αναπαράγουν κάθε τρεις και λίγο
διάφορα αφηγήµατα και γίνονται σε κάποιες στιγµές τόσο έντο-
νες, που, πραγµατικά, η λογική σηκώνει τα χέρια ψηλά µπροστά
σε όλο αυτό το παιχνίδι και το θράσος του πολιτικού εντυπωσια-
σµού. Και το λέω αυτό διότι ακούµε από επίσηµα υπουργικά
χείλη, από τον Υπουργό Ανάπτυξης, τον κ. Γεωργιάδη, ότι σε

σχέση µε το κύµα ακρίβειας που έχει πλήξει τα νοικοκυριά και
τις επιχειρήσεις αν αφαιρέσουµε από όλο αυτό το ενεργειακό
κόστος, τότε δεν παρατηρείται καµµία ανατίµηση στα προϊόντα
και καµµία ακρίβεια στην αγορά. Το λέει αυτό όταν η ΕΛΣΤΑΤ
ανακοινώνει ότι ο πληθωρισµός στην Ελλάδα έχει φτάσει τον Νο-
έµβριο το 4,8% -ένα αρνητικό ρεκόρ δεκαετίας πληθωρισµού για
την Ελλάδα- και βεβαίως έχουµε ανατιµήσεις και στα καύσιµα
και στο πετρέλαιο θέρµανσης και στο φυσικό αέριο και στη µε-
γαβατώρα. Όµως δεν µπορούµε να παραβλέψουµε και τις ανα-
τιµήσεις σε βασικά προϊόντα και είδη πρώτης ανάγκης και
υπηρεσίες. 

Θα µιλήσω µε νούµερα, όπως µε αριθµούς µιλάει ο κύριος
Υπουργός. Να πούµε για την ανατίµηση 18,5% στο ελαιόλαδο;
Την ανατίµηση 17,5% περίπου στα υπόλοιπα βρώσιµα έλαια; Το
12% στις πατάτες; Το 4% στο ψωµί, στον καφέ, στο γάλα; Σε όλα
τα προϊόντα, λοιπόν, βλέπουµε ένα διαπιστωµένο ράλι τιµών και
µε αυτό το διαπιστωµένο ράλι τιµών, όπου πληρώνουµε τα ακρι-
βότερα τιµολόγια στην Ευρώπη, ακούµε από υπουργικά χείλη -
και αν είναι δυνατόν- ότι δεν υπάρχει ακρίβεια στην αγορά και
ανατιµήσεις στα διάφορα προϊόντα. 

Και το ερώτηµα το βασικό είναι: Με το ίδιο κόστος πληρώνουν
όλες αυτές τις αυξήσεις και τα µεσαία στρώµατα και τα χαµηλά
και οι πλούσιοι; Το ίδιο απορροφούν όλες αυτές τις αυξήσεις τα
διάφορα κοινωνικά στρώµατα; Το συµπέρασµα είναι ότι ο πλη-
θωρισµός καλπάζει κυριολεκτικά και το τελευταίο ευρώ στους
τραπεζικούς λογαριασµούς χάνει καθηµερινά την αξία του, µε τη
συρρίκνωση ταυτόχρονα των διαθέσιµων εισοδηµάτων των συµ-
πολιτών µας, είµαστε η χώρα στη χειρότερη θέση πανευρωπαϊκά
σε χαµηλόµισθους. 

Για να µη µιλήσω βεβαίως και για το αποκορύφωµα, που είναι
το αντεργατικό νοµοσχέδιο του κ. Χατζηδάκη, που όπως γνωρί-
ζουµε πολύ καλά απορρύθµισε τις εργασιακές σχέσεις, καθιέ-
ρωσε το απλήρωτο δεκάωρο και κατήργησε τις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις. 

Για τον πληθωρισµό, συγκεκριµένα, έκρουσε όχι τον κώδωνα,
αλλά την καµπάνα του κινδύνου ο Διευθυντής του Γραφείου
Προϋπολογισµού της Βουλής, ο κ. Κουτεντάκης, ο οποίος είπε
ότι είναι πολύ πιθανό οι κεντρικές τράπεζες να αυστηροποιήσουν
τη νοµισµατική πολιτική τους και αυτό θα έχει καταστροφικές συ-
νέπειες, ειδικά στις χώρες µε υψηλότατο δηµόσιο χρέος, όπως
είναι η Ελλάδα, διότι θα αυξηθούν τα επιτόκια δανεισµού. Μίλησε
γενικότερα για µία καθόλου ευχάριστη και ενθαρρυντική, αλλά
αποθαρρυντική εικόνα και για αβεβαιότητες σε σχέση µε τον
προϋπολογισµό, ενώ τόνισε ακόµη και τις ενδεχόµενες µόνιµες
απώλειες που έχει ήδη προκαλέσει η ύφεση στο εργατικό δυνα-
µικό και στο πιο δυνατό παραγωγικό κεφάλαιο της οικονοµίας
µας. 

Και τα είπε όλα αυτά µε στοιχεία, διότι ήθελε να αναδείξει ακρι-
βώς ότι τα έχετε κάνει µπάχαλο και µε την ανεργία και µε το δια-
θέσιµο εισόδηµα των συµπολιτών µας. Και επειδή ο κ.
Γεωργιάδης µίλησε για πτώση ανεργίας, να αποκατασταθεί λίγο
η πραγµατικότητα και να πούµε ότι η πτώση αφορά τον Αύγου-
στο και δεν οφείλεται σε άνοιγµα καινούργιων θέσεων εργασίας,
αλλά οφείλεται στο ότι επέστρεψαν κάποιοι που είχαν τεθεί σε
αναστολή, λόγω των περιοριστικών µέτρων. Έγινε άρση, λοιπόν,
των περιοριστικών µέτρων και επέστρεψαν στην απασχόληση.
Όπως, επίσης, οφείλεται και στην πολύ καλή, ανοδική πορεία του
τουρισµού, δηλαδή στους εποχιακά απασχολούµενους, οι οποίοι
µόλις λήξει η τουριστική περίοδος επιστρέφουν στην ανεργία.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα, για να µη µιλάµε µε πλασµατικά
νούµερα.

Διατυµπανίζετε τα λεγόµενα 32,5 δισεκατοµµύρια από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, τα οποία, αν και µε πρώτη µατιά φαίνονται µία
ιστορική ευκαιρία, τελικά φαίνεται πριν από την πρώτη εκταµί-
ευση ότι τα λεφτά αυτά δεν θα τα απορροφήσουν ούτε οι µικρές
ούτε οι µεσαίες επιχειρήσεις, αλλά πάλι οι µεγάλοι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι, ούτε προβλέπονται σχετικές πολιτικές βέλτιστης,
βιώσιµης και δίκαιης ανάπτυξης στο ελληνικό Εθνικό Σχέδιο Ανά-
καµψης. Γενικότερα θα ενισχύσετε πάλι τους προσφιλείς επιχει-
ρηµατικούς οµίλους. 

Σε ό,τι αφορά τη θριαµβολογία -θα έλεγα- και τις υπεραισιό-
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δοξες προβλέψεις του Υπουργού Οικονοµικών για την αποτελε-
σµατικότητα του φορολογικού µηχανισµού, να πούµε ότι η Ελ-
λάδα είναι στη δεύτερη θέση ως προς τα ανείσπρακτα ποσά από
τον ΦΠΑ. Ένα ευρώ και παραπάνω στα 4 ευρώ µένει ανείσπρα-
κτο από τον ΦΠΑ.

Σας έχουµε προτείνει να µειώσετε τους ανώτατους φορολογι-
κούς συντελεστές από το 24% στο 15% και να µειώσετε ή να κα-
ταργήσετε τον ληστρικό φόρο κατανάλωσης. Σας κάνουµε
συγκεκριµένες προτάσεις και ενώ µας µέµφεστε ότι κάνουµε αν-
τιπολίτευση µε συνθήµατα, όταν καταθέτουµε προτάσεις, απλά
σφυρίζετε αδιάφορα.

Αναφορικά µε τον πολύπαθο τοµέα υγείας, τον οποίο φροντί-
σατε να παροπλίσετε τελείως, παρ’ όλα αυτά έχει αποδειχθεί πα-
λικάρι το οποίο σας έχει ξελασπώσει όσο το επιτρέπουν,
βεβαίως, οι επιτελικοί ερασιτεχνισµοί σας, αλλά και ο ανεκδιή-
γητες δηλώσεις του Πρωθυπουργού ότι δήθεν δεν έχουµε ενδεί-
ξεις ότι η θνησιµότητα εκτός ΜΕΘ είναι µεγαλύτερη από τη
θνησιµότητα εντός ΜΕΘ. Και έρχεται η µελέτη Τσιόδρα - Λύτρα
να σας διαψεύσει και να πει ότι το 87% των θανάτων έλαβε χώρα
εκτός ΜΕΘ και ότι περίπου το 38,4% των θανάτων θα είχε απο-
φευχθεί,…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν λέει αυτό…
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: …αν λειτουργούσε κανονικά το

Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αν είχαν εισαχθεί σε ΜΕΘ οι ασθε-
νείς. 

Παρ’ όλα αυτά, εσείς φροντίσατε αυτό το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και µε τον προϋπολογισµό, όχι απλά να το παροπλίσετε,
αλλά να το αποδυναµώσετε ακόµη περισσότερο, µειώνοντας τις
δαπάνες κατά 820 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έχετε µειώσει και τις προσλήψεις εν συγκρίσει µε πέρυσι,
όπου έχουµε έχει λιγότερους δυόµισι χιλιάδες υγειονοµικούς και
έχουµε και τις επτά χιλιάδες κενά από τις αναστολές των συµ-
βάσεων, ενώ εµπαίζετε τους υγειονοµικούς µε διάφορα µπαλώ-
µατα, προεκλογικά ψίχουλα και µπόνους-έκτακτες ενισχύσεις,
αντί να επαναφέρετε τους µισθούς στα επίπεδα προ του 2012,
όπως προβλέπει και σχετική απόφαση του Σ.τ.Ε., αντί να επανα-
φέρετε αντίστοιχα και τα δώρα και βεβαίως αντί να επαναφέρετε
και τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό. 

Τελειώνω λέγοντας ότι δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη ούτε για
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Έχουµε βαρεθεί στις υποε-
πιτροπές και στην Επιτροπή Ισότητας να µιλάµε για τις ευπαθείς
και ευάλωτες οµάδες, µία από τις οποίες είναι και τα θύµατα εν-
δοοικογενειακής βίας, για τα οποία δεν προβλέπεται τίποτα ως
προς τις κοινωνικές υπηρεσίες µέριµνας, στήριξης και αρωγής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Καταλήγω, λοιπόν, λέγοντας ότι ο προϋπολογισµός σας είναι
άδικος, είναι ταξικός, είναι άνισος και κλιµακώνει ακόµη περισ-
σότερο τον πόλεµο που έχετε εξαπολύσει ενάντια στα χαµηλά
και µεσαία κοινωνικά στρώµατα και τη λεηλασία που θέλετε να
επιφέρετε στη δηµόσια υγεία, στη δηµόσια παιδεία και γενικό-
τερα στα δηµόσια αγαθά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γεώργιος Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του προϋπολογι-

σµού είναι ίσως η κορυφαία διαδικασία του Κοινοβουλίου, όχι
µόνο γιατί συζητάµε και αποφασίζουµε για τα οικονοµικά µεγέθη
της επόµενης χρονιάς, αλλά γιατί µας δίνεται η δυνατότητα να
έχουµε µια συζήτηση εφ’ όλης της ύλης για την κατάσταση και
την προοπτική της χώρας. 

Για να έχουµε όµως ασφαλή συµπεράσµατα, θα πρέπει κανείς
να σταθεί αποκλειστικά -θα έλεγα- στη µεγάλη εικόνα και στα
στοιχεία που την προσδιορίζουν και που στέλνουν το µήνυµα για
το µέλλον. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πράγµατι αποτελεί ελπιδοφόρο µήνυµα ο
ρυθµός ανάπτυξης, καθώς και η πορεία εσόδων του κράτους.
Έτσι προβλέπεται ότι το 2022 θα αποκτήσουµε µέρος του απο-
λεσθέντος εισοδήµατος, κυρίως λόγω της πανδηµίας, αφού ως

γνωστόν χρειάστηκε να στηριχθούν νοικοκυριά και επιχειρήσεις
µε µέτρα, το ύψος των οποίων ξεπερνά τα 40 δισεκατοµµύρια
ευρώ για την τριετία 2020 - 2022 και αποτελεί το τρίτο πακέτο
στήριξης της οικονοµίας ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωζώνη.
Οι παρεµβάσεις αυτές αφορούσαν το µεγαλύτερο µέρος της κοι-
νωνίας αναµφίβολα και ιδιαίτερα εκείνους που είχαν ανάγκη για
να αντεπεξέλθουν στις δυσκολίες που δηµιούργησε η πανδηµία. 

Αξίζει να θυµηθούµε την παράταση της απαλλαγής από την ει-
δική εισφορά, τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιω-
τικό τοµέα, τη µείωση του ποσοστού επιστροφής όλων των
επιστροφών προκαταβολών, την επέκταση των µειωµένων συν-
τελεστών σε προϊόντα και δραστηριότητες, την επέκταση των
προγραµµάτων «ΓΕΦΥΡΑ» και «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε τα δύο τελευταία χρόνια
τον εφιάλτη της πανδηµίας -για τις επιπτώσεις στη ζωή µας θα
µιλήσω λίγο αργότερα-, µε σοβαρές επιπτώσεις στα οικονοµικά
των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, αλλά και στο σύνολο της
οικονοµίας της χώρας. Αποτελεί την κύρια αιτία της αύξησης των
δαπανών, όµως η κατάσταση πρέπει να παραδεχτούµε ότι ήταν
πάντα υπό έλεγχο. 

Για τον λόγο αυτό αξίζει ένας καλός λόγος στον Χρήστο Σταϊ-
κούρα ως επικεφαλής του οικονοµικού επιτελείου, γιατί µπόρεσε
κάτω από δύσκολες οικονοµικά συνθήκες να στηρίξει την καθη-
µερινότητα των πολιτών, αλλά και να θωρακίσει την προοπτική
της ελληνικής οικονοµίας. 

Με αυτή τη µεγάλη εικόνα, προφανώς δίνω θετική ψήφο στον
προϋπολογισµό. Μη στεκόµαστε σε επιµέρους διαφωνίες και σε
πράγµατα που στο τέλος-τέλος κατά τη διάρκεια της χρονιάς
µπορεί και να αλλάξουν. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ λίγο στην τρέχουσα πραγµατικότητα.
Είναι πράγµατι άχαρο να µιλάς για οικονοµία, για µεγέθη, για
αριθµούς, την ώρα που εκατό συνάνθρωποί µας χάνονται καθη-
µερινά. 

Πίστευα και πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ως το
τέλος της πανδηµίας δεν θα υπάρχουν νικητές. Θα έπρεπε να
υπάρξει συνεννόηση των πολιτικών και κοινωνικών δυνάµεων του
τόπου για την αντιµετώπισή της. Έχουν φύγει από τη ζωή, περί-
που, είκοσι χιλιάδες άνθρωποι. Εκατοντάδες νοσηλεύονται, χι-
λιάδες κινδυνεύουν και εµείς παίζουµε -αν θέλετε, επιτρέψτε µου
να πω- την κολοκυθιά µε το πόσες ΜΕΘ θα έχουµε και γιατί
τόσες και γιατί όχι άλλες τόσες.

Το χειρότερο είναι ότι οι περισσότεροι που µιλούν δηµόσια δεν
γνωρίζουν την καθηµερινότητα των νοσοκοµείων. Θεωρητικολο-
γούν, αυτοσχεδιάζουν γύρω απ’ ό,τι νοµίζουν αρεστό και ξεχνούν
ότι η πανδηµία µάς αφορά όλους. 

Ακούγεται επίµονα, για παράδειγµα, ότι πιέζεται το σύστηµα
υγείας. Προφανώς. Δεν χρειάζονται ιδιαίτερες γνώσεις για να κα-
ταλάβουµε, βλέποντας τους αριθµούς όσων νοσηλεύονται.
Όµως, όλοι όσοι υπηρετούν το ΕΣΥ υπερβάλλουν τους εαυτούς
τους, προκειµένου κανείς να µη στερηθεί κάτι. Περιθάλπουν
όλους χωρίς εξαιρέσεις. Όσοι βρέθηκαν µε τον άλφα ή βήτα
τρόπο το τελευταίο διάστηµα στα νοσοκοµεία -µήνες, εννοώ-
µπορούν να έχουν σαφέστατη εικόνα για το πώς λειτουργούν και
πώς αντιµετωπίζονται οι ασθενείς και τότε νοµίζω ότι µε περισ-
σότερο σεβασµό θα µιλήσουµε γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Ακούγεται επίσης ότι δίνεται προτεραιότητα στους ασθενείς
COVID έναντι των άλλων παθήσεων. Τα στελέχη κάθε νοσοκο-
µείου προφανώς γνωρίζουν και προσπαθούν να αντιµετωπίσουν
το σύνολο των περιστατικών. Γι’ αυτό, κατά τη γνώµη µου, η µεί-
ωση έστω και έως 80% -και όχι 80%, όπως κάποιοι θέλουν να λένε-
των εκτός COVID παθήσεων θα µπορούσε να αφεθεί στην από-
λυτη ευθύνη του προσωπικού του κάθε νοσοκοµείου, δίνοντάς
τους επίσης και µια βοήθεια, µε τη δυνατότητα να συνεργάζονται
µε χειρουργεία ιδιωτικών νοσοκοµειακών µονάδων, προκειµένου
να υπάρχει πιο γρήγορη και πιο άµεση διεκπεραίωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή τον τελευταίο καιρό όλοι
γίναµε ειδικοί και ενώ εύκολα απορρίπτουµε ως ανόητο καθέναν
που ισχυρίζεται ότι θα του φυτέψουν τον αντίχριστο και του χα-
ράξουν DNA, εµείς οι σοβαροί, υποτίθεται, καυγαδίζουµε καθη-
µερινά για τις διασωληνώσεις, για τα µονοκλωνικά, για τη
θεραπεία και όσα άλλα ακούµε. 
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Ξεχνάµε ότι ο µεγαλύτερος αριθµός ασθενών που χρειάζεται
διασωλήνωση είναι ανεµβολίαστοι. Άρα οι ίδιοι αποφάσισαν, µε
τον δικό τους τρόπο και για τους δικούς τους λόγους, να παίξουν
τη ζωή τους κορώνα-γράµµατα και δεν µπορεί αυτό, αυτή η επι-
λογή, σε κάθε περίπτωση να γίνεται αντικείµενο πολιτικής δια-
µάχης.

Γιατί δεν κάνουµε ένα βήµα πίσω, να στείλουµε όλοι µαζί το
µήνυµα: «Κανείς στη διασωλήνωση, αλλά όλοι εµβολιασµένοι!»;
Και αν κάποιος, αν και εµβολιασµένος, βρεθεί σε αυτή τη δύ-
σκολη κατάσταση, τότε πραγµατικά και να του ευχηθούµε και να
τον στηρίξουµε και πράγµατι να πούµε ότι ήταν µια ατυχία, αλλά
µη γίνεται αυτό από επιλογή και πάνω από όλα, µην το κάνουµε
στο πλαίσιο της κοµµατικής διαµάχης!

Αυτό που µόλις είπα, λοιπόν, αποκτά µεγάλη σηµασία, αν σκε-
φτούµε ότι θα µπορούσαµε να έχουµε και άλλες ΜΕΘ. Ακούω,
λένε να γίνουν ΜΕΘ, ωραία έγιναν, βρέθηκε ένας δωρητής και
έδωσε και έγιναν ΜΕΘ και µετά πώς θα στελεχωθούν; Ακόµα και
αν είχαµε τα χρήµατα να προσλάβουµε γιατρούς, ξέρετε να
υπάρχουν γιατροί µε τις συγκεκριµένες ειδικότητες στην αγορά
εργασίας; Δεν υπάρχουν!

Άρα, λοιπόν, αυτό σηµαίνει -και αυτό πρέπει να κρατήσουµε-
ότι θα πολεµήσουµε την πανδηµία µε τα όπλα που έχουµε,
πρώτα από όλα µε το εµβόλιο και αν νοσήσουµε µε τα φάρµακα
που σήµερα έχουµε -και που µακάρι αύριο να είναι περισσότερα
και αποτελεσµατικότερα-, µε τις δηµόσιες υγειονοµικές µονάδες
που έχουµε και την αξιοποίηση των ιδιωτικών και πάνω από όλα,
το ιατρικό, νοσηλευτικό και εν γένει προσωπικό, που επί δύο χρό-
νια δίνει τον καλύτερο εαυτό του στη µάχη στην πρώτη γραµµή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό µίλησα για τακτοποίηση επικουρικού προσωπικού -τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε- και το επαναλαµβάνω και σήµερα από
το Βήµα της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν γυρίσουµε τον χρόνο πίσω,
προφανώς θα βρούµε λάθη και παραλείψεις, θα βρούµε λόγια
που δεν έπρεπε να έχουν ειπωθεί. Όµως, η πανδηµία συνεχίζεται
και πρέπει να κοιτάξουµε µπροστά, προστατεύοντας τους εαυ-
τούς µας και όσους αγαπάµε, δηλαδή όλο τον κόσµο. Μακάρι να
έρθουν σύντοµα στιγµές που θα µας επιτρέπουν την πολυτέλεια
της µικροκοµµατικής διαµάχης.

Γι’ αυτό και πρέπει να συµφωνήσουµε, κλείνοντας, ότι η µε-
λέτη που είδε το φως της δηµοσιότητας πρόσφατα έγινε για να
κάνει το ΕΣΥ καλύτερο, εντοπίζοντας αδυναµίες και όχι για να
καταλογιστούν ευθύνες, τουλάχιστον αυτή τη στιγµή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βλάχο.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης
από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υψηλάντη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

φαίνεται ότι οι συνάδελφοι κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ και του ΜέΡΑ25
λησµονούν τον δικό τους βίο και έρχονται εδώ παραδίδοντας µα-
θήµατα, ενώ οι ίδιοι ήταν αποτυχηµένοι δάσκαλοι. Και βεβαίως,
όλη η Ελλάδα θυµάται τον κ. Τσίπρα και τον κ. Βαρουφάκη το
2015, όταν έφερε τη χώρα πάρα πολύ πίσω και όταν η οικονοµία
έµπλεξε στο τρίτο µνηµόνιο και σε µια υποθήκευση της εθνικής
µας περιουσίας για ενενήντα ολόκληρα χρόνια.

Και κάτι ακόµα: Ακούγονται και ψεύδη τραγικά εδώ µέσα σε
αυτή την Αίθουσα. Η έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα εξετάζει γενικά την
πίεση του υγειονοµικού συστήµατος µέσα στις ΜΕΘ και στα νο-
σοκοµεία, όταν υπάρχουν επιδηµίες και πανδηµίες. Στις κλίνες,
λοιπόν, ΜΕΘ αναφέρονται και στην εξ αυτής προκαλούµενη αυ-
ξηµένη θνητότητα, η οποία επηρεάζεται από πολλαπλούς παρά-
γοντες, κινδύνους και συνεχίζεται και αυξάνεται και αφορά στην
πλειονότητα τους ανεµβολίαστους συµπολίτες. Αυτά είναι που
αναφέρουν οι επιστήµονες µας και εδώ πέρα έρχονται κατά
τρόπο απαράδεκτο να ανατρέπουν και να παρουσιάζουν µία επι-

στηµονική άποψη εντελώς διαφορετικά και πολιτικοποιώντας τη,
τη στιγµή που συζητάµε για τον προϋπολογισµό του 2022 και
ενώ η χώρα µας έχει καταγράψει µια αξιοθαύµαστη, ταχεία οι-
κονοµική ανάκαµψη τους δύσκολους µήνες που προηγήθηκαν.

Είναι ένας προϋπολογισµός, ο οποίος φαίνεται στη διάρθρωσή
του ότι έχει ως άξονα τη σταδιακή εγκατάλειψη των αναγκών που
δηµιούργησε η πανδηµία τα προηγούµενα χρόνια και των επι-
διωχθέντων όλων εκείνων µέτρων κατά τον προηγούµενο χρόνο,
τις προβλέψεις προς ανάκαµψη του προηγούµενου χρόνου, µε
τη µετάβαση σε µια υψηλή και διατηρήσιµη ανάπτυξη του 2022
µέσα από ένα παραγωγικό µοντέλο, που το διακρίνει η εξωστρέ-
φεια, η ανταγωνιστικότητα, η δικαιοσύνη, η καινοτοµία, αλλά και
η οικολογική ευαισθησία, αυτά που έχουν πραγµατικά ανάγκη οι
λαοί, τα κράτη και όσοι σκέπτονται προοδευτικά.

Έτσι, παρά την αβεβαιότητα που δηµιουργεί πράγµατι η ποικι-
λόµορφα και απειλητικά µεταβαλλόµενη πανδηµία, καθώς επίσης
και παρά την εκρηκτική άνοδο των τιµών λόγω της ενεργειακής
κρίσης, η οικονοµία µας φέρει χαρακτηριστικά τέτοια, που δεί-
χνουν ότι εισέρχεται σε µια περίοδο δυναµικής ανάπτυξης. Την αι-
σιοδοξία αυτή ενισχύουν και τα στοιχεία της EUROSTAT, βάσει
των οποίων, όσον αφορά την επίδοση στην Ευρώπη σε επίπεδο
ΑΕΠ τριµήνου, η Ελλάδα έχει ανάπτυξη 13,4% και παρουσιάζει την
καλύτερη επίδοση στην Ευρώπη και τη δεύτερη σε επίπεδο εννια-
µήνου, µε ρυθµό µεγέθυνσης 9,3%, γεγονός για το οποίο και ο
νέος Γερµανός Υπουργός Οικονοµικών κ. Κρίστιαν Λίντνερ ανα-
φέρθηκε, µιλώντας για την εντυπωσιακή και επιτυχή πολιτική της
ελληνικής Κυβέρνησης και λέγοντας ότι το τελευταίο διάστηµα
έχει επιτευχθεί µε πολύ εντυπωσιακά µεταρρυθµιστικά µέτρα να
έρθει η ελληνική οικονοµία σε µια νέα πορεία επιτυχίας.

Είναι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή
του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας που στήρι-
ξαν τον παραγωγικό ιστό της χώρας µε εκτεταµένα µέτρα στή-
ριξης ποσού 43,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την τριετία 2020 -
2022, κάτι που είναι πασίδηλο, πανθοµολογούµενο και αναγνω-
ρίζεται από τους επιχειρηµατίες και τους εργαζόµενους σε ολό-
κληρη τη χώρα. Οι υφεσιακές απώλειες του περασµένου χρόνου
καλύφθηκαν µέσα στο τρέχον έτος χάριν στις πολύ καλές επιδό-
σεις στις εξαγωγές υπηρεσιών, στην αύξηση της ιδιωτικής κατα-
νάλωσης, λόγω και της αύξησης της αποταµίευσης και της
βελτίωσης της απασχόλησης, και στην αύξηση των επενδύσεων.

Το 2022 αναµένεται να είναι έτος επαναφοράς της ελληνικής
οικονοµίας σε συνθήκες κανονικότητας, σε κανονικές συνθήκες.

Ο νέος προϋπολογισµός όχι µόνο δεν περιλαµβάνει νέους φό-
ρους, αλλά προβλέπει και πρόσθετες µειώσεις φόρων και, βε-
βαίως, προβλέπει ανάπτυξη της τάξεως του 4% 5%, υπερβαίνο-
ντας το ΑΕΠ του 2019 κατά 1,7%. Περιλαµβάνει νέες πρωτοπο-
ριακές παρεµβάσεις για την ενίσχυση της απασχόλησης και της
νέας γενιάς.

Σχηµατικά επιδιώκεται η περαιτέρω µείωση των φορολογικών
βαρών σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις, ενώ παραλλήλως και η τό-
νωση των επενδύσεων και εξαγωγών, µε στόχο τον απαραίτητο
µετασχηµατισµό του παραγωγικού µοντέλου της χώρας και την
επίτευξη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης τα επόµενα χρόνια.

Η οικονοµική µεγέθυνση της χώρας κατά βάση προβλέπεται
να στηριχθεί στην επενδυτική δαπάνη. Καθοριστικό ρόλο στην
αύξηση των επενδύσεων θα διαδραµατίσει η πορεία του αξιό-
χρεου της οικονοµίας µας, η εισροή των πόρων του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας και η υιοθέτηση διαρθρωτικών
µεταρρυθµίσεων, που θα δηµιουργήσουν ένα ευνοϊκό περιβάλ-
λον στην επιχειρηµατικότητα και στην προσέλκυση κεφαλαίων
από το εξωτερικό.

Επιταχυντή της ανάπτυξης έναντι αυτής του 2021 µε σταδιακή
επιστροφή σε συνθήκες κανονικότητας και προοπτική την ολο-
σχερή οµαλοποίηση της αγοράς θα αποτελέσει ασφαλώς η πρό-
οδος των εµβολιασµών. Στη βάση αυτή προβλέπεται περαιτέρω
ανάκαµψη του τουριστικού κλάδου, µε τις εισπράξεις από το
εξωτερικό να αυξάνονται έναντι του 2021 κατά 60%, υποστηρί-
ζοντας παράλληλα την εξοµάλυνση των δηµοσιονοµικών µεγε-
θών.

Και εδώ στηρίζοµαι και λέω ότι ο τουρισµός αποτελεί βασική
πηγή -και πρωτοποριακά, αν θέλετε, στέκεται η Δωδεκάνησος-,
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απαιτεί, όµως, ταυτόχρονα ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς
του, συνέχιση δηµιουργίας υποδοµών, ενίσχυση των επενδύσεων
και, βεβαίως, τη µείωση της έµµεσης φορολογίας του ΦΠΑ στα
νησιά, που κέρδισε, διεκδίκησε και σε ευρωπαϊκό επίπεδο αυτή
η Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα δηµιουργούνται οι προ-
ϋποθέσεις για να επιστρέψουν στη χώρα µας οι συµπατριώτες
µας που έφυγαν, ειδικά τα χρόνια της κρίσης. Υπάρχουν ευκαι-
ρίες για επαγγελµατική αποκατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Ξένες εταιρείες επενδύουν στην Ελλάδα και αναζητούν στε-

λέχη µε τα χαρακτηριστικά που έχουν συµπατριώτες µας οι
οποίοι έφυγαν από τη χώρα και απαρτίζουν αυτό το οποίο απο-
καλούµε «νέα διασπορά», το «brain drain». Επιστρέφουν στη
χώρα, όχι µόνο γιατί προκύπτουν νέες επαγγελµατικές ευκαιρίες
εδώ, αλλά γιατί δείχνουν εµπιστοσύνη στις µακροπρόθεσµες δυ-
νατότητες της χώρας για πρόοδο και ευηµερία.

Στα ζητήµατα που αφορούν τις διεθνείς µας σχέσεις και τις
Ένοπλες Δυνάµεις µας, η χώρα προωθεί ένα πλέγµα συµµαχιών
το οποίο αξιοποιεί τη θέση της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ΝΑΤΟ, ενισχύοντας την αποτρεπτική της δυνατότητα, µε προµή-
θειες αναγκαίες -µετά από µια δεκαετία υποεπενδύσεων- στις
Ένοπλες Δυνάµεις. 

Με τον υπό ψήφιση προϋπολογισµό, η χώρα εισέρχεται σε µια
στέρεη αναπτυξιακή τροχιά, ανακτά γρήγορα τις οικονοµικές
απώλειες και αντιµετωπίζει οριστικά τις χρόνιες διαρθρωτικές
παθογένειές της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Συρµαλένιος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι πάντα µια κορυφαία

συζήτηση που συµβαίνει στη Βουλή και, βεβαίως, µέσα από αυτή
την κορυφαία συζήτηση διαφαίνεται και αποτυπώνεται και η κο-
ρυφαία πολιτική και στρατηγική που έχει η εκάστοτε κυβέρνηση.
Έτσι, λοιπόν, θα πω ότι και µε τον παρόντα προϋπολογισµό απο-
τυπώνεται ξεκάθαρα η φιλοσοφία, η πολιτική και η λογική της
Νέας Δηµοκρατίας, που είναι µια καθαρά νεοφιλελεύθερη, δεξιά
πολιτική, που διευρύνει τις ανισότητες, συρρικνώνει το κοινωνικό
κράτος και καθηλώνει τον κόσµο της εργασίας. 

Ταυτόχρονα, αυτός ο προϋπολογισµός στηρίζεται σε αυτό που
είπε και το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, σε δύο µεγά-
λες αβεβαιότητες. Τον κάνουν υπεραισιόδοξο. Η πρώτη αβεβαι-
ότητα είναι ότι νοµίζει -µέσα από τις διατυπώσεις του- ότι η
πανδηµία τελειώνει στις 31-12-2021, ενώ βρισκόµαστε στην κο-
ρυφή του τέταρτου κύµατος της πανδηµίας και ενώ τα νούµερα
δυστυχώς -και δεν είναι λαϊκισµός αυτός, είναι µια πραγµατικό-
τητα- των θανάτων και των κρουσµάτων και των διασωληνωµέ-
νων και όλη η περιρρέουσα ατµόσφαιρα γύρω από τις
µεταλλάξεις κ.λπ. δείχνουν ότι η πανδηµία δυστυχώς για όλο τον
πλανήτη και για τη χώρα είναι µπροστά µας.

Και µέσα σε αυτό το πλαίσιο, έρχεται και η αποκαλυπτική µε-
λέτη των κυρίων Τσιόδρα και Λύτρα, η οποία βγάζει ψεύτη τον
Πρωθυπουργό. Την 1η Δεκεµβρίου ο Πρωθυπουργός µάς έλεγε:
«Να πείτε εσείς ξεκάθαρα, από αυτό εδώ το Βήµα, αν έχετε ση-
µάδια ότι πέθαναν άνθρωποι διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ και
ποια είναι η επικινδυνότητα ή όχι.». 

Και όχι µόνο αυτό. Διαχειρίζεστε την πανδηµία µε µειωµένες
δαπάνες για την υγεία: 800 εκατοµµύρια κρατική ενίσχυση και
άλλα 280 εκατοµµύρια για τα νοσοκοµεία και για την πρωτοβάθ-
µια φροντίδα υγείας µείον, όσους αστερίσκους και αν βάζετε στα
600 εκατοµµύρια που υποτίθεται ότι θα διατεθούν, εάν τα πράγ-
µατα δεν πάνε καλά.

Και ένα δεύτερο στοιχείο για την υπεραισιοδοξία σας είναι ο
πληθωρισµός και η ακρίβεια. Η ακρίβεια καλπάζει και η ενεργει-
ακή κρίση -όπως λένε και στον εγχώριο και στον διεθνή Τύπο,
διαβάστε οικονοµικές εφηµερίδες- δεν ήρθε για να φύγει γρή-

γορα, δυστυχώς. Τα στοιχεία και από τη Γαλλία και από τη Γερ-
µανία µάς δείχνουν ότι η ενεργειακή κρίση και η αύξηση των
τιµών της ηλεκτρικής ενέργειας θα συνεχίζεται. 

Στη βάση αυτή, λοιπόν, εσείς δεν έχετε πάρει κανένα µέτρο
µέσα στον προϋπολογισµό του 2022. Παρ’ όλα αυτά, ο Υπουρ-
γός κ. Σταϊκούρας µάς είπε στις επιτροπές ότι τελικά δεν µας
λέτε τα δικά σας µέτρα πώς αποτυπώνονται και τι κονδύλι προ-
βλέπουν. 

Και σας το επαναλαµβάνουµε σήµερα ότι οι προτάσεις οι δικές
µας είναι πολύ συγκεκριµένες, πολύ κοστολογηµένες και φθά-
νουν σε ένα ύψος 4,8 δισεκατοµµύρια. Οι προτάσεις µας είναι
πολύ συγκεκριµένες. Θα τις πω επιγραµµατικά, γιατί ο χρόνος
είναι αµείλικτος:

Αύξηση του κατώτατου µισθού στα 800 ευρώ. Όλες οι χώρες
της Ευρωζώνης προχώρησαν µέσα στην πανδηµία σε αυξήσεις
του κατώτατου µισθού. Θα σας κάνω µια µικρή σύγκριση. Η Κυ-
βέρνησή σας 2%, 13 ευρώ τον µήνα, στην Ισπανία από τα 660
πάµε στα 705 ευρώ, µε µια άλλη κυβέρνηση, βεβαίως. 

Μείωση του ειδικού φόρου στα καύσιµα στα κατώτατα επίπεδα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Δεύτερη πρόταση, έλεγχος του καρτέλ στην ενέργεια που δια-
µορφώνει τη χονδρεµπορική τιµή. 

Τρίτη πρόταση, διαγραφή του πανδηµικού χρέους.
Τέταρτη πρόταση, κατάργηση εισφοράς αλληλεγγύης έως

40.000 ευρώ.
Πέµπτη πρόταση, κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος.
Έκτη πρόταση, µιλάτε για ΑΕΠ που αυξάνεται στο 6,9% το

2021 και στο 4,5% στο 2022. Πρόκειται φυσικά για ανάκαµψη και
αν συµπεριλάβουµε και το 2022 για «αναιµική ανάπτυξη», για να
χρησιµοποιήσω έναν δικό σας όρο, όταν ήσασταν αντιπολίτευση
και µιλούσατε για τους δικούς µας ρυθµούς ανάπτυξης. Εγώ λέω
«καλοδεχούµενη ανάπτυξη». 

Όµως, το πρόβληµα και το κρίσιµο ερώτηµα είναι: Σε ποιο ανα-
πτυξιακό µοντέλο, σε πιο παραγωγικό µοντέλο εντάσσεται αυτή
η ανάπτυξη; Η µέχρι τώρα πολιτική σας σε όλα τα νοµοθετήµατα
-είτε αφορούν στρατηγικές µελέτες είτε αφορούν χωροταξικό
σχεδιασµό είτε αφορούν εργασιακές σχέσεις είτε αφορούν ανα-
πτυξιακό νόµο- είναι µια πολιτική που στηρίζει εγχώρια και ξένα
ισχυρά οικονοµικά συµφέροντα και πολυεθνικούς οµίλους και
εκεί βασίζετε την όλη ανάπτυξη, σε βάρος των πολλών και υπέρ
των λίγων. 

Λέω -και καταλήγω- λοιπόν ότι απέναντι σε αυτό το µοντέλο
που καθορίζουν οι ισχυροί επιχειρηµατικοί όµιλοι, εγχώριοι και
ξένοι, εµείς αντιπαρατάσσουµε το µοντέλο της κοινωνικά δίκαιης
και βιώσιµης ανάπτυξης, µε έµφαση στον πρωτογενή τοµέα και
στον βιώσιµο τουρισµό, µε έµφαση σε συγκεκριµένους κλάδους
της βιοµηχανίας, στις νεοφυείς επιχειρήσεις, µε σχέδιο ισόρρο-
πης περιφερειακής ανάπτυξης και αποκέντρωσης. 

Επίσης, ένα στοιχείο υπεραισιοδοξίας το οποίο έχετε καταγρά-
ψει στον προϋπολογισµό είναι το εξής: Λέτε ότι θα έχουµε αυ-
ξηµένα έσοδα από φόρους 3,5 δισεκατοµµύρια και λέτε ότι αυτά
θα προκύψουν από την ανάπτυξη. Βεβαίως, ένα µέρος θα προ-
κύψει από τον ρυθµό ανάπτυξης, αλλά ξεχνάτε ότι τώρα πρέπει
να πληρωθεί ο λογαριασµός δύο χρόνων, που αναβάλλονταν οι
υποχρεώσεις των µικρών επιχειρήσεων, των µισθωτών και όλων
των άλλων στρωµάτων. Θα έχουν τη δυνατότητα αυτά τα στρώ-
µατα να πληρώσουν; Θα εισπραχθούν αυτά τα χρήµατα, όταν
βλέπουµε ότι µεγαλώνει το ιδιωτικό χρέος; Μόνο το τελευταίο
εννιάµηνο µεγάλωσε κατά 4,5 δισεκατοµµύρια. 

Επειδή ο χρόνος τελειώνει, δεν θέλω να µιλήσω για το Ταµείο
Ανάκαµψης, το οποίο θα µοιραστεί µε τα κριτήρια που είπα, υπέρ
των ισχυρών επιχειρηµατικών οµίλων, ούτε για το σύµφωνο στα-
θερότητας, του οποίου δεν ξέρουµε ποια είναι η πολιτική σας. 

Αυτή τη στιγµή στην Ευρώπη γίνεται µια πολύ µεγάλη και κρί-
σιµη συζήτηση. Τι θέσεις έχετε εσείς απέναντι σε αυτά τα ζητή-
µατα; Έχετε θέσεις υπέρ ενός συµφώνου ανάπτυξης και
κοινωνικής συνοχής ή έχετε θέση υπέρ ενός συµφώνου που κα-
τοχυρώνει τη λιτότητα προς όλους τους λαούς, µε καίρια θύµατα
τις χώρες του Νότου;

Κλείνοντας, ο προϋπολογισµός του 2022 εντείνει τις κοινωνι-
κές ανισότητες, αναπαράγει ένα παραγωγικό µοντέλο, το οποίο
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µάς οδήγησε το 2010 στη χρεοκοπία, διαµορφώνει µια ανάπτυξη
κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα των ισχυρών επιχειρηµατικών
οµίλων, αναβιώνει το πελατειακό κράτος της αδιαφάνειας και κα-
ταρρακώνει το κοινωνικό κράτος. 

Γι’ αυτό είναι επιτακτική ανάγκη να υπάρξει µια πολιτική αλ-
λαγή, µια νέα προοδευτική, δηµοκρατική κυβέρνηση, η οποία θα
αναλάβει να ανατάξει τη χώρα προς όφελος της µεγάλης πλει-
οψηφίας της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Ιατρίδη Τσαµπίκα από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρ-

νηση µε συνέπεια, προσήλωση, σχέδιο και όραµα είναι σταθερά
δίπλα στην ελληνική κοινωνία, δίπλα στους Έλληνες, δίπλα στις
Ελληνίδες. Μεθοδικά, βήµα προς βήµα προχωρά σε µόνιµες ελα-
φρύνσεις φόρων, σε στήριξη των εισοδηµάτων, σε ενίσχυση της
επιχειρηµατικότητας, σε προστασία της νησιωτικότητας. Κι όλα
αυτά έχοντας να αντιµετωπίσει τις σηµαντικές οικονοµικές και
κοινωνικές επιπτώσεις της πανδηµίας. Κι όµως, η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη κράτησε όρθια την ελληνική κοινωνία και
οικονοµία, την ίδια στιγµή που έχει να αντιµετωπίσει και ένα κύµα
ακρίβειας στην ενέργεια, έναν ακόµα εξωγενή παράγοντα, ο
οποίος βάζει για µία ακόµη µία φορά δύσκολα σ’ αυτή την Κυ-
βέρνηση, την Κυβέρνησή µας. Όµως, έχουµε αποδείξει ότι η Κυ-
βέρνηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
είµαστε εδώ για τα δύσκολα, για να δώσουµε λύσεις, για να προ-
χωρήσουµε µπροστά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης συµπεριφέρονται και επιχειρηµατολογούν λες και
δεν υπάρχει πανδηµία. Συµπεριφέρονται λες και οι οικονοµίες
όλων των χωρών δεν αντιµετωπίζουν σηµαντικά ζητήµατα και
προκλήσεις. Θυµίζω εδώ ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ λειτούργησε
σε ένα διεθνές περιβάλλον σαφώς πιο ευνοϊκό και χωρίς ιδιαίτε-
ρες διακυµάνσεις, αλλά τελικά θυµήθηκε να τιµήσει τις υποσχέ-
σεις της προς το τέλος της θητείας της, σε µία απέλπιδα
προσπάθεια να υφαρπάξει για ακόµα µία φορά την ψήφο του ελ-
ληνικού λαού. Όµως, το 2015 δεν είναι το 2019 και τώρα το 2019
δεν είναι το 2022.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες αναγνωρίζουν τις
προσπάθειες που έχουν γίνει και κυρίως αντιλαµβάνονται τις ιδι-
αίτερες συνθήκες που όλοι µαζί αντιµετωπίζουµε. Οι µόνοι που
δεν το αντιλαµβάνονται είναι οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης.

Θα αναφερθώ και εγώ συνοπτικά σε ορισµένες κρίσιµες παρεµ-
βάσεις, που δείχνουν τη συνέπεια και τη συνέχεια της πολιτικής
µας. Αυτές είναι η επέκταση ως το τέλος του 2022 της απαλλαγής
από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης, η µείωση κατά τρεις µονά-
δες των ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα, η µείωση
του ποσού επιστροφής όλων των επιστρεπτέων προκαταβολών, η
επέκταση των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στις µεταφορές, τον
καφέ και τα αλκοολούχα ποτά, στους κινηµατογράφους, στις θε-
ατρικές παραστάσεις, στις συναυλίες και στο τουριστικό πακέτο
έως τον Ιούνιο του 2022, η µείωση του συντελεστή ΦΠΑ στα γυ-
µναστήρια και στις σχολές χορού από 24% σε 13%, η επέκταση
του προγράµµατος «ΓΕΦΥΡΑ» για την επιδότηση δόσεων δανείων
νοικοκυριών, η επέκταση του προγράµµατος «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», η
ενίσχυση του αρχικού προγράµµατος για εκατό χιλιάδες θέσεις
εργασίας µε επιπλέον πενήντα χιλιάδες νέες θέσεις. Κι όλα αυτά,
χωρίς για ακόµα µία φορά τα τελευταία χρόνια να επιβληθούν νέοι
φόροι, χωρίς να υπάρχουν µέτρα λιτότητας. 

Περαιτέρω, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αυξάνει τις
δαπάνες σε κρίσιµους τοµείς. Για την υγεία οι δαπάνες αυξάνον-
ται σταθερά από το 2019, ώστε από τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ,
να πάµε στα 5,3 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2022. Μαζί µε τις
δαπάνες και των άλλων Υπουργείων για την υγεία, οι δαπάνες
για το 2022 θα ανέλθουν στα 11,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως και για την υγεία ο ΣΥΡΙΖΑ λαϊκίζει. Κάνει το ίδιο ακρι-
βώς που έκανε για την οικονοµία και τα µνηµόνια το 2015, πριν
γίνει κυβέρνηση. Πιάστηκε από µία µελέτη, διαστρεβλώνοντας

τόσο την ίδια τη µελέτη όσο και τα λόγια του Πρωθυπουργού. 
Ωστόσο, πήρατε σήµερα την απάντηση από την Αναπληρώτρια

Υπουργό Υγείας, την κ. Γκάγκα, η οποία, εκτός από άξια επιστή-
µονας, είναι και γιατρός στην πρώτη γραµµή. Σας είπε ξεκάθαρα
τι συµβαίνει στις ΜΕΘ και στις διασωληνώσεις εκτός ΜΕΘ µε
συγκεκριµένα παραδείγµατα όχι µόνο από την Ελλάδα, αλλά και
από την Ευρώπη. Σας είπε ξεκάθαρα πώς ήταν η κατάσταση µε
τις ΜΕΘ επί ΣΥΡΙΖΑ και πώς είναι τώρα, επί δικής µας θητείας.
Εµείς διπλασιάσαµε τις ΜΕΘ και τις ενισχύσαµε µε το απαραί-
τητο προσωπικό.

Για το ίδιο ζήτηµα σας απάντησε και προ ολίγου µε δήλωσή
του και ο καθηγητής κ. Τσιόδρας. Γι’ αυτό, σταµατήστε, λοιπόν,
να αποκρύπτετε όσα στοιχεία δεν σας βολεύουν και αλλάξτε επι-
τέλους το αφήγηµά σας. Μην εκµεταλλεύεστε την πανδηµία για
µικροκοµµατικά οφέλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ολοκληρώσω την
οµιλία µου µε δύο επισηµάνσεις. Η µία αφορά την έξαρση της
έµφυλης βίας. Η Κυβέρνηση άµεσα δείχνει την ετοιµότητά της,
µε συνολική αύξηση του προϋπολογισµού για τον τοµέα της ισό-
τητας των φύλων µε ποσό 14 εκατοµµυρίων περίπου, για τη στή-
ριξη των εργαζόµενων µητέρων, την πρόληψη και την
αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών και την ενσωµάτωση
της διάστασης του φύλου σε όλες τις τοµεακές πολιτικές. 

Ολοκληρώνω την παρέµβασή µου µε µία αναφορά στα νησιά
µας ως Δωδεκανήσια Βουλευτής. Θέλω ολόψυχα να χαιρετίσω
την επιτυχία του Υπουργείου Οικονοµικών, το οποίο µε σοβαρό-
τητα και αξιόπιστη επιχειρηµατολογία πέτυχε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση να κατοχυρώσει σε µόνιµη βάση το δικαίωµα της χώρας
µας να έχει µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά µας. Είναι
µία απόδειξη ότι η Κυβέρνηση έχει θέσει σε προτεραιότητα τα
νησιά µας και τη νησιωτικότητα, γεγονός που αποδεικνύεται και
από την ενίσχυση των ακτοπλοϊκών γραµµών και τις άγονες
γραµµές µε πολυετείς συµβάσεις και µε ποσό που ξεπερνά τα
300 εκατοµµύρια ευρώ, την κατασκευή και επισκευή των λιµενι-
κών υποδοµών των νησιών, τις επενδύσεις της πράσινης µετά-
βασης στην Αστυπάλαια και τη Χάλκη, τη χρηµατοδότηση
σηµαντικών υποδοµών, όπως έγινε πρόσφατα για τη Ρόδο, τους
Λειψούς, την Τήλο, τη Σύµη, τη Νίσυρο, την Πάτµο και το Καστελ-
λόριζο. Βέβαια, ακολουθούν και άλλες υποδοµές και στα υπό-
λοιπα νησιά των Δωδεκανήσων. Με τον προϋπολογισµό του 2022
η Ελλάδα κοιτάει µπροστά, τα νησιά µας κοιτάνε µπροστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε ένα δύσκολο κλίµα, εν
µέσω πανδηµίας και κρίσης στην ενέργεια, η Κυβέρνηση µε τις
πολιτικές της έχει καταφέρει να στηρίξει την κοινωνία και την οι-
κονοµία συνολικότερα και αποτελεσµατικά. Έτσι έχουµε αποκτή-
σει πίστη στον εαυτό µας, για να βαδίσουµε σε έναν δρόµο µε
ανάπτυξη και καλύτερη ζωή για όλες και όλους. 

Γι’ αυτούς τους λόγους στηρίζω ανεπιφύλακτα τον προϋπολο-
γισµό του 2022.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Ιατρίδη.

Ακολουθεί η κ. Κεφαλίδου Χαρούλα από το Κίνηµα Αλλαγής.
Μετά την κ. Κεφαλίδου θα είναι ο κ. Στολτίδης, ο κ. Δηµοσχάκης
και µετά ο κ. Πέτσας, Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών. 

Ορίστε, κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

προϋπολογισµός του 2022, µιας Κυβέρνησης που της αναγνω-
ρίζεται ο σαφής προσανατολισµός της στη δηµιουργία ενός εθνι-
κού περιβάλλοντος σταθερότητας, δηµοσιονοµικής τάξης και
εκσυγχρονισµού του κράτους και των υπηρεσιών του, προτάσσει
τη σύγκλιση των δηµοσιονοµικών µεγεθών στους στόχους πλεο-
νασµάτων που θα απαιτηθούν από το 2023 και µετά, όπου η
χώρα επανέρχεται στους περιορισµούς του Συµφώνου Σταθερό-
τητας. 

Για να γίνει αυτό, όµως, προχωράτε σε ένα µεγάλο άλµα λογι-
κής, αφήνοντας και το αντίστοιχο κενό. Παρουσιάζετε το 2022
ως έτος επιστροφής στην κανονικότητα. Και αυτό το κάνετε µε
έναν µεγάλο βαθµό αυθαιρεσίας, χωρίς να υποστηρίζεται από

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 3935



την πραγµατικότητα. Η θετική προοπτική που δίνει η Κυβέρνηση
για την επόµενη χρονιά είναι απολύτως υποθετική. Δύο µεγάλες
απειλές στην οικονοµία, η ενεργειακή και η υγειονοµική κρίση,
που φέρουν πληθωριστικές πιέσεις που γίνονται όλο και πιο
ασφυκτικές και δηµοσιονοµικά περιθώρια που συνεχώς στε-
νεύουν, ρίχνουν βαριά τη σκιά τους. 

Παρά το γεγονός ότι προς το παρόν το χρονοδιάγραµµα φο-
ροελαφρύνσεων και παροχών της Κυβέρνησης πραγµατοποιείται
κανονικά, αυτά τα απειλητικά µέτωπα της οικονοµίας δεν αφή-
νουν κανέναν ατάραχο. Φαντάζοµαι ούτε και την ίδια την Κυβέρ-
νηση. Άλλωστε, η εµπειρία διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ δεν
αφήνει σε κανέναν το δικαίωµα να πιστεύει σε αυταπάτες. 

Κατά συνέπεια τα έκτακτα µέτρα στήριξης των ευάλωτων νοι-
κοκυριών και επιχειρήσεων, ακόµη και αυτά που χθες προαναγ-
γείλατε για αύξηση του κατώτατου µισθού µέσα στο 2022,
έρχονται µε καθυστέρηση και ναι µεν λειτουργούν πρόσκαιρα
κατευναστικά, όµως ούτε δεδοµένα θεωρούνται ούτε δηµιουρ-
γούν εφησυχασµό. Ο προϋπολογισµός του 2022, αν και σε
πρώτη ανάγνωση θετικός, βρίθει ασαφειών και ερωτηµάτων που
δεν απαντώνται, γιατί οι κίνδυνοι είναι παρόντες, παρ’ όλο που η
Κυβέρνηση κάνει πως δεν τους βλέπει. 

Και σας ερωτώ: Πόση δυνατότητα ανταπόκρισης της πολιτείας
αποπνέει ο προϋπολογισµός στην αντιµετώπιση των νέων δεδο-
µένων που θέτει η πανδηµία; Ξέρετε πολύ καλά ότι οι αριθµοί
των απωλειών σε ανθρώπινες ζωές έπαψαν πια να τροµάζουν και
την Κυβέρνηση -φοβάµαι και την πολιτεία- γιατί πάµε καλά!
Έχουµε εκατόν τριάντα νεκρούς κάθε µέρα. Μήπως συνηθίσαµε
σ’ αυτά τα τριψηφία καθηµερινά νούµερα; 

Τα χαµόγελα ικανοποίησης για τις επιδόσεις της Κυβέρνησης,
αλλά και τα τηλεοπτικά µηνύµατα αισιοδοξίας µε ένα ΕΣΥ που
παλεύει να κρατηθεί όρθιο, µε διασωληνωµένους εκτός ΜΕΘ
νέους ανθρώπους, που χάνουν τη ζωή τους από την αδυναµία
έγκαιρης αντιµετώπισης από τα νοσοκοµεία της περιφέρειας, τε-
λικά δεν είναι τίποτα άλλο παρά κυβερνητικός µιθριδατισµός.

Είναι δυνατόν να υπάρχει στη διάθεση της Κυβέρνησης από
τον Μάιο η µελέτη Τσιόδρα – Λύτρα, µε την πιο κρίσιµη επισή-
µανση ότι το 87% των διασωληνωµένων εκτός ΜΕΘ είναι κατα-
δικασµένο και αυτό να επιτείνεται στα νοσοκοµεία της
περιφέρειας και να µην έχουν παρθεί πρωτοβουλίες, έκτακτα
µέτρα, να υπάρχει αυτό το κλίµα εφησυχασµού και επιστροφής
στην κανονικότητα;

Καταλαβαίνετε ότι δεν διαβάζετε σωστά τα σηµεία των καιρών;
Να σας θυµίσω τι κάνατε στα σχολεία, πρωτοβάθµια, δευτερο-
βάθµια, και στα ΑΕΙ; Είναι δεδοµένο ότι κανείς και πολύ περισ-
σότερο και εµείς δεν θέλουµε να δούµε σχολεία κλειστά. Ήδη
ξέρετε ότι το προτείνουν πάρα πολλοί ειδικοί, κυρίως στην Αµε-
ρική µετά τα δραµατικά γεγονότα που έχουµε µε τη µετάλλαξη
«Δέλτα» σε συνδυασµό µε την «Όµικρον». 

Από πότε, θυµηθείτε λίγο, ζητούµε µείωση του αριθµού των
µαθητών στις σχολικές τάξεις; Και υπάρχει ένα µονότονο επιχεί-
ρηµα από τη µεριά του Υπουργείου Παιδείας που λέει ότι αυτό
δεν µπορεί να γίνει, δεν υπάρχει επάρκεια αιθουσών. Επιτρέψτε
µου να σας πω ότι δυο χρόνια τώρα θα έπρεπε να έχετε σκεφτεί
κάποια εναλλακτική και ούτε προς το παρόν υπάρχουν κονδύλια
για περισσότερες προσλήψεις. 

Εµείς τι σας προτείναµε µονότονα; Αξιοποιήστε την τηλεκπαί-
δευση. Αξιοποιήστε τη σε σχέση και σε συνδυασµό µε τη διά
ζώσης διδασκαλία. Εµάς εντάξει δεν µας ακούτε, µα ούτε και
τους ειδικούς; Βγαίνει χθες ο κ. Σαρηγιάννης και τι σας λέει;
Επειγόντως υβριδική λειτουργία, τηλεργασία και τηλεκπαίδευση.
Αυτό θα είναι αναγκαίο κακό µέσα στον Γενάρη. Γιατί; Γιατί αν
επικρατήσει η «Όµικρον» πρέπει να γυρίσουµε αυτοµάτως µέσα
σε µία µέρα σε ένα υβριδικό µοντέλο, πρέπει να πάµε σε τηλεκ-
παίδευση, γιατί η έξαρση των κρουσµάτων της «Όµικρον» -κυ-
ρίως σε ό,τι αφορά τα παιδιά- θα είναι πάρα πολύ δύσκολο να
συγκρατήσει τα σχολεία µας ανοιχτά, διότι υπάρχει υπερµετά-
δοση, τα παιδιά λειτουργούν ως δούρειοι ίπποι.

Άρα ποιο θα είναι το µοναδικό αµυντικό όπλο σ’ αυτή τη νέα
παραλλαγή; Να µπορέσουµε να κρατήσουµε τα σχολεία µας
ανοιχτά, αλλά µε τους περιορισµούς που λέµε, δηλαδή µε τηλερ-
γασία, µε τηλεκπαίδευση και αν µπορούµε µε διά ζώσης.

Στην «Όµικρον», λοιπόν, λένε δεν τίθεται θέµα περισσότερων
ΜΕΘ. Πρέπει να εφαρµόσουµε τρόπους µείωσης της υπερµετά-
δοσης. Η Ελλάδα έχει έναν γερασµένο πληθυσµό. Δεν πρέπει
αυτό να το ξεχνάµε. Και ό,τι λέµε για την πρωτοβάθµια και τη
δευτεροβάθµια ισχύει και για τα ΑΕΙ. 

Και ακούστε τι είπε το Υπουργείο πριν από λίγες µέρες.
Έβγαλε µια υπουργική διαταγή που λέει: «Αποκλειστικά διά
ζώσης τα µαθήµατα στα ΑΕΙ.». Τώρα εδώ να µη σας µιλήσω για
αυτοδιοίκητο και για όλες αυτές τις λεπτοµέρειες, που πάνε πε-
ρίπατο µπροστά σε µία γενικότερη κατακραυγή σε ό,τι αφορά
τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούµε.

Θα σας πω και δυο λόγια για τον προϋπολογισµό. Αποτυπώ-
νεται για άλλη µια φορά πόσο ριγµένη είναι η επαγγελµατική εκ-
παίδευση. Παίρνει µόνο 100 εκατοµµύρια, την ίδια στιγµή που η
πρωτοβάθµια και η δευτεροβάθµια είναι γύρω στα 4 δισεκατοµ-
µύρια και τα ΑΕΙ στο 1 δισεκατοµµύριο. Αυτό το χάος, λοιπόν,
είναι ενδεικτικό της σηµασίας που δίνει το Υπουργείο Παιδείας
και η Κυβέρνηση στην επαγγελµατική εκπαίδευση, που έγινε η
µεταρρυθµιστική σηµαία της και η εναλλακτική προοπτική που
δίνει στους νέους ως αντιστάθµισµα στην οριζόντια µείωση των
εισακτέων. 

Ακούστε. Εµείς δεν αµφισβητούµε τις προσπάθειες της Κυβέρ-
νησης για να κάνει αυτό που µπορεί. Αµφισβητούµε, όµως, ότι
υπάρχουν πράγµατα που µπορεί να κάνει και δεν τα κάνει. Και
αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα. Προτείνουµε έγκαιρη επέ-
κταση υποχρεωτικότητας των εµβολιασµών, κινητοποίηση και
συµπερίληψη των φορέων της κοινωνίας στην εµβολιαστική καµ-
πάνια, µέτρα αποσυµφόρησης στα µέσα µαζικής µεταφοράς,
χρήση και επέκταση της τηλεργασίας, κινητοποίηση της εκκλη-
σίας, µείωση του αριθµού των µαθητών στις τάξεις αξιοποιώντας
την τηλεκπαίδευση, πρόσβαση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
στον τραπεζικό δανεισµό, εγρήγορση της Ρυθµιστικής Αρχής
Ενέργειας στον σχεδιασµό µέτρων.

Και φυσικά θέλω να σας πω ότι κανένας πια δεν είναι ανυπο-
ψίαστος από τους πολίτες. Όλοι κρίνουν και ξέρουν. 

Και για να πω µια τελευταία κουβέντα, ο προϋπολογισµός του
2022 µοιάζει σαν µια βιαστική νοικοκυρά που περιµένει επισκέ-
ψεις. Κρύβει στα ντουλάπια πρόχειρα ό,τι περισσεύει, σπρώχνει
κάτω από το χαλί και τους καναπέδες την ακαταστασία και όταν
χτυπάει το κουδούνι φορά το πλατύ της χαµόγελο -της επιτυχίας
πάντα- και, τρέµοντας το φυλλοκάρδι της µη τυχόν ανοίξει καµ-
µιά παραγεµισµένη ντουλάπα και ξεχυθούν τα άπλυτα και τα ασι-
δέρωτα και οι σκούπες και τα φαράσια, είναι έτοιµη να
αντιµετωπίσει κάθε κακό, µην τυχόν και ντροπιαστεί. 

Αυτό όµως, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, είναι κάτι το
οποίο έχει γίνει πια αντιληπτό στον ελληνικό λαό. Κι όσο κι αν ξέ-
ρουµε ότι η Αντιπολίτευση στο σύνολό της παραδοσιακά κατα-
ψηφίζει τον ετήσιο προϋπολογισµό, θέλω να σας πω ότι δεν
είµαστε όλοι ίδιοι. Οι αφορισµοί και ο ακραίος λαϊκισµός έχουν
εκπροσώπους στο Κοινοβούλιο, δεν χρειάζονται άλλους. Φτάνει
το κόµµα του κ. Πολάκη που ονειρεύεται την κατάργηση των ανε-
ξάρτητων αρχών και τον πολιτικό τους έλεγχο.

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ επιδιώκουµε να προσφέρουµε στον δηµόσιο
λόγο µας προτάσεις που θα καλυτερεύουν τη ζωή των πολιτών,
θα πάνε τον τόπο µπροστά. Όµως, ο προϋπολογισµός αυτός έχει
σαθρές βάσεις και έχει µία άκαιρη και αναιτιολόγητη αισιοδοξία,
που αφορά ορισµένους, αφορά λίγους. Την αισιοδοξία τη χρει-
αζόµαστε. Το ίδιο και την επίγνωση ότι µπορεί να µην πάνε τα
πράγµατα όπως θα θέλαµε. Εκεί, λοιπόν, η πολιτεία πρέπει να
κάνει σωστά τη δουλειά της και να προβλέψει ασφαλιστικές δι-
κλίδες που θα προστατέψουν την κοινωνία και κυρίως τους ευά-
λωτους. Αυτό, λοιπόν, ο δικός σας προϋπολογισµός δεν το κάνει
και µπορεί να αποδειχθεί καταστροφικός, ακυρώνοντας µια
υπερδεκαετή εθνική προσπάθεια να σταθεί η χώρα στα πόδια
της, αφήνοντας θύµατα και συνεπώς θύτες.

Αυτός είναι και ο βασικός λόγος για τον οποίο δεν µπορούµε
εµείς να ψηφίσουµε αυτόν τον προϋπολογισµό. Δεν µπορούµε
να παραβλέψουµε τις αδυναµίες του και γι’ αυτό τον καταψηφί-
ζουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Λεωνίδας Στολτίδης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν παραιτείστε µε τίποτα όλοι σας, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,

Κίνηµα Αλλαγής και οι υπόλοιποι, και ούτε πρόκειται φυσικά να
το κάνετε, από το θλιβερό καθήκον που έχετε αναλάβει να προ-
σπαθείτε να σώσετε ένα γερασµένο εδώ και καιρό και κάθε µέρα
πιο σάπιο κοινωνικοοικονοµικό σύστηµα, το καπιταλιστικό, το τε-
λευταίο εκµεταλλευτικό, ευτυχώς, για τους λαούς.

Ενώ δεν έχει πλέον τίποτα να προσφέρει στους λαούς, ενώ
δεν έχει κανέναν άλλον τρόπο να τραφεί, να επιζήσει, να αναπα-
ραχθεί από το να ρουφάει όλο και µεγαλύτερο µέρος του παρα-
γόµενου πλούτου σε όλο και λιγότερες τσέπες, εσείς προσπα-
θείτε να του δώσετε ανάσες ζωής. Με µακιγιαρίσµατα διαχείρι-
σης, µε αρώµατα ανάπτυξης κάνετε ό,τι µπορείτε να σηκώσετε
σκόνη, µη και δουν οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα ότι
πλέον ο µόνος τρόπος για να ζήσουν έστω και µία άσπρη µέρα
είναι να ξεµπερδέψουν µαζί του. 

Και το κάνετε συνειδητά, όχι από αδυναµία. Συνειδητά παρα-
πλανάτε τον κόσµο. Τριάντα χρόνια τώρα, από το ’90 -που προ-
σωρινά γλιτώσατε από τον εφιάλτη σας τον σοσιαλιστικό κόσµο
που κρατούσε σε ανάταση τους λαούς και τους οδηγούσε σε κα-
τακτήσεις-, δεν υπάρχει ένας προϋπολογισµός είτε σε οικονο-
µική κρίση είτε σε ανάπτυξη είτε µε αύξηση είτε µε µείωση του
ΑΕΠ είτε µε µνηµόνια είτε χωρίς µνηµόνια είτε µε Δεξιά είτε µε
Αριστερά, που λέει ο λόγος, που να µη χάνει ο λαός µας σε
µισθό, σύνταξη, υγεία, παιδεία, σε δικαιώµατα συνολικά. 

Αυτό κρύβετε όλοι σας, ότι αυτό το σύστηµα τα χρειάζεται όλα
αυτά ως καύσιµη ύλη για να τα µετατρέψει σε κέρδος. Ούτως ή
άλλως θα το κάνει αυτό, δεν έχει άλλον δρόµο. 

Εσάς σας χρειάζεται να τα κάνετε όλα αυτά νόµους, να κάνετε
πως αναγεννιέστε -καλή ώρα-, να τα παρουσιάσετε ως µονό-
δροµο, να πλακώνεστε για τη µοιρασιά στα «ψίχουλα», δείχνον-
τας διαφορές διαχείρισης εγκλωβισµού. Έτσι τόσα χρόνια µια ο
ένας, µια ο άλλος, κόψε-ράψε, φτάσατε τις συντάξεις στα 470
ευρώ για το 27% και στα 570 ευρώ για το 38% των συνταξιούχων.
Κόψε-ράψε τα εργατικά δικαιώµατα, καταργήσατε τις συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας, την κυριακάτικη αργία, το οκτάωρο, µε
το έκτρωµα Χατζηδάκη, φτάσατε τον µισθό για το 30% των ερ-
γαζοµένων στα 345 ευρώ, δηλαδή κάτω από το όριο της φτώ-
χειας, ενώ ο µέσος µισθός γκρεµίστηκε στα 785 ευρώ. Δώσατε
µε τη σειρά ο καθένας στα παράσιτα τη δυνατότητα να απασχο-
λούν έναν εργαζόµενο αντί για δύο και για τρεις, µε διευθέτηση
του εργάσιµου χρόνου και την τηλεργασία για όλο το εικοσιτε-
τράωρο, αφήνοντας εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους. Τώρα τους
κόβετε και το επίδοµα εσείς, µε µισθό δεκαπλάσιο του επιστή-
µονα, του ερευνητή, ο οποίος εκτοξεύει την τεχνολογία, τους αυ-
τοµατισµούς, εικοσαπλάσιο από του εργάτη, που εκτοξεύει την
παραγωγικότητα της εργασίας στα µεταλλεία, στα ναυπηγεία,
στις κατασκευές, στη βιοµηχανία. 

Αντί να γίνουν αυτά δουλειά για όλους µε λιγότερες ώρες ερ-
γασίας και προϊόντα και υπηρεσίες που µπορούν σήµερα να κά-
νουν τη ζωή απόλαυση, εσείς νοµοθετείτε να γίνουν όλα αυτά
κότερα, βίλες και θησαυροφυλάκια για µια χούφτα µεγαλοµετό-
χους επιχειρηµατικών οµίλων, που δεν προσφέρουν τίποτα στην
παραγωγή. Πεθαίνει ο κόσµος µαζικά κι εσείς µειώνετε τα χρή-
µατα στην υγεία. Εκµεταλλεύεστε το γεγονός ότι έχουν παλιώσει
από την εγκατάλειψη όλες οι υποδοµές, τα κτήρια, οι δρόµοι και
δεν αντέχουν ούτε σε δύο Ρίχτερ ούτε σε µια νεροποντή και µοι-
ράζετε δεκάδες δισεκατοµµύρια -που τα µαζέψατε µόνο από
τους βιοπαλαιστές- στα «κοράκια» της ενέργειας, για να µας σώ-
σουν από την κλιµατική αλλαγή, ληστεύοντας µε το κόστος της
ενέργειας το µεγαλύτερο µέρος του εισοδήµατος του λαού µας. 

Προσκαλείτε τα εγχώρια και τα όπου γης «κοράκια» να έλθουν
να επενδύσουν. Τους υπόσχεστε χρηµατοδότηση µε τα χρήµατα
του λαού. Υπόσχεστε δανεικά και αγύριστα, µηδενικούς σχεδόν
φόρους και ασφαλιστικές εισφορές. Τους υπόσχεστε ότι θα τους
δίνετε και τον µισθό των νέων. Τους υπόσχεστε εργαζόµενους
σε σύγχρονους κλάδους χωρίς δικαιώµατα. Τους υπόσχεστε
µόνο κέρδη και επαίρεστε όλη µέρα για τα δύο-τρία-τέσσερα πο-
λυεθνικά µεγαθήρια, ψηφιακά «φασονατζίδικα» που ήλθαν διότι

βρήκαν διέξοδο κερδοφορίας. Φανταστείτε, δηλαδή, τι θέλουν
τα υπόλοιπα «κοράκια» για να τους πείσετε να έλθουν.

Σταµατήστε επιτέλους να κάνετε ότι µαλώνετε για το είδος της
ανάπτυξης, διότι τα συνδικαλιστικά στελέχη όλων σας -της Νέας
Δηµοκρατίας, που φέρνετε δουλειές µε καλούς µισθούς, του
ΠΑΣΟΚ, που φέρνετε πλέον κάτι νέο και του ΣΥΡΙΖΑ, που καίγε-
στε για τον κατώτατο, αρκεί να το αντέχει η οικονοµία- µαζί, όλοι
την προηγούµενη εβδοµάδα στα κρυφά υπογράψατε το γκρέµι-
σµα πενήντα ετών συλλογικής σύµβασης εργασίας µε αγώνες
στον πιο κερδοφόρο τηλεπικοινωνιακό όµιλο στην Ελλάδα, τον
όµιλο ΟΤΕ, που εξασφάλισε χρηµατοδότηση και τεράστια κερ-
δοφορία για τα επόµενα πολλά χρόνια και παρά το γεγονός ότι
οι εργαζόµενοι σ’ όλη την Ελλάδα το απέρριψαν µε συλλογικές
αποφάσεις, ανοίγοντας έτσι τον δρόµο της συµπίεσης του µι-
σθού προς τον κατώτατο, είτε συριζαϊκό είτε νεοδηµοκρατικό.
Οι εργαζόµενοι βέβαια οργανώνονται αυτή την ώρα που µιλάµε,
για να ακυρώσουν αυτή την υπογραφή και αυτούς που την υπέ-
γραψαν. 

Στα «Πετρέλαια Καβάλας» ουσιαστικά χρηµατοδοτήσατε µε
100 εκατοµµύρια ευρώ την απόλυση όλων των εργαζοµένων µε
συγκροτηµένα συλλογικά δικαιώµατα, για να πάρουν καινούργι-
ους χωρίς δικαιώµατα. 

Αυτά είναι µόνο τα παραδείγµατα της τελευταίας εβδοµάδας,
αλλά απ’ ό,τι φαίνεται δεν πρόκειται να αφήσετε εργασιακό χώρο
µε µισθό πάνω από τον κατώτατο. 

Ολοκληρώνετε σιγά-σιγά όλοι µαζί ένα αντεργατικό νοµοθε-
τικό πλέγµα, ένα τερατούργηµα, που πλέον δεν έχει αφήσει µία
στάλα χρόνου ανεµελιάς για έναν εργαζόµενο σ’ όλη του τη ζωή.
Από την ώρα που γεννιέται και αν τη βγάλει καθαρή και έχει φα-
γητό, για να βγάλει τη σακατεµένη παιδεία του πρέπει να πλη-
ρώσει περισσότερα απ’ όσα θα βγάλει στην εργασιακή του
πορεία, σαν φοιτητής-ερευνητής να ψάχνει κανέναν τεχνοβλαστό
µε µισθό-επίδοµα για να µπορούν να του ρουφήξουν τη γνώση,
αλλά και ως εργαζόµενος. Και βέβαια ούτε κατά διάνοια δεν
µιλάω για τους µερικά αυτοαπασχολούµενους και αυτούς που
αµείβονται µε τον κατώτατο γιατί ζουν έναν εφιάλτη, αλλά αυ-
τούς ακόµα που είναι µε χίλια ευρώ και πάνω µισθό που θα γε-
ράσουν δουλεύοντας µόνο και ζυγίζοντας κάθε µήνα αν θα
πληρώνουν τη ΔΕΗ και το αέριο ή αν θα πληρώνουν για να φάνε
και όταν φτάσουν στη σύνταξη να ντρέπονται που θα είναι βάρος
στα παιδιά και τα εγγόνια τους.

Ερώτηµα: Αυτό εσείς το λέτε ζωή; Αυτό ζει η πλειοψηφία του
λαού µας. Αυτή τη ζωή πιστεύετε ότι θα αναγκάσετε µε τις συρι-
ζαϊκές αύρες και τις νεοδηµοκρατικές µεθόδους καταστολής να
ανεχθούν οι επιστήµονες, οι ερευνητές, οι τεχνικοί, οι εργαζόµε-
νοι, οι εργάτες;

Συνεχίζετε να υπηρετείτε το θλιβερό καθήκον, αυτή τη σαπίλα
να την παρουσιάζετε σαν µονόδροµο και σαν πρόοδο. Μονόδρο-
µος, λοιπόν, είναι να γίνουν οι χώροι δουλειάς «EFOOD» και
«COSCO» παντού, σε όλους τους κλάδους, πανελλαδικά και θα
γίνουν. Έτσι οι νόµοι σας, όπως απέδειξαν οι αγώνες σ’ αυτούς
τους χώρους των εργαζοµένων, δεν θα έχουν καµµία ισχύ, καµ-
µία αξία. Το τιµόνι των εξελίξεων θα το πάρουν στα χέρια τους
οι εργαζόµενοι, αυτοί που παράγουν τον πλούτο κι έτσι θα µπο-
ρέσουν να δουν πιο καθαρά ότι µπορούν να κρατήσουν και το τι-
µόνι της ιστορίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα

Δηµοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας µεταφέρω µε µεγάλη τιµή

την ευλογία, τις ευχές και τα χαιρετίσµατα του Αρχιεπισκόπου
Αθηνών και Πάσης Ελλάδος Μακαριωτάτου κ.κ. Ιερωνύµου, τον
οποίον επισκέφθηκα πριν από λίγο και µάλιστα µετά από δική
µου πρωτοβουλία.

Τώρα στο θέµα µας. Ο προϋπολογισµός του οικονοµικού
έτους 2022 καταρτίζεται υπό καθεστώς αβεβαιότητας, που προ-
καλεί η παγκόσµια υγειονοµική αλλά και η τρέχουσα πανευρω-
παϊκή ενεργειακή κρίση. Παρ’ όλα αυτά, φέρει ρεαλιστικό και
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ελπιδοφόρο πρόσηµο, δηµιουργεί ένα αίσθηµα αισιοδοξίας για
τις προοπτικές της οικονοµίας µας, κινείται στους βασικούς άξο-
νες και στις προτεραιότητες της οικονοµικής πολιτικής της ση-
µερινής Κυβέρνησης, διαψεύδοντας πανηγυρικά τις δυσοίωνες
προβλέψεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί µείωσης της
ανάπτυξης και πρόσθετων φορολογικών µέτρων, µια Αντιπολί-
τευση η οποία δεν συµµετέχει ουσιαστικά στην εθνική προσπά-
θεια αντιµετώπισης της πανδηµίας και µάλιστα ασκεί µε τον λόγο
της δήθεν επιστηµονικές αναλύσεις, αλλά ουσιαστικά ψυχολογι-
κές επιχειρήσεις σε βάρος των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι προ-
σπαθούν να διαχειριστούν το κοινωνικό και οικονοµικό κόστος
µε ολύµπια αντοχή, µε ψυχραιµία και µε µεγάλη αγωνία.

Είναι επικίνδυνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αµφισβη-
τούνται οι υποδοµές και οι δοµές της κορυφαίας νοσοκοµειακής
παροχής υπηρεσιών του ΕΣΥ. Ωστόσο, οι θεαµατικές µειώσεις
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών δίνουν την απάντηση σε όλα.
Αντανακλούν µια χώρα εξωστρεφή και φιλοεπενδυτική, που δίνει
φορολογικά και οικονοµικά κίνητρα στις µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις. 

Συνάµα, ο προϋπολογισµός είναι κοινωνικά δίκαιος, καθώς πε-
ριλαµβάνει πολιτικές που ενέχουν το στοιχείο της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, µε τη στήριξη της απασχόλησης και του διαθέσιµου
εισοδήµατος των πολιτών. 

Χαρακτηριστικά, αυξάνεται η δαπάνη των Οργανισµών Κοινω-
νικής Ασφάλισης και επεκτείνεται η χορήγηση στεγαστικού επι-
δόµατος στους σπουδαστές γενικά, περιλαµβάνοντας σηµαντικά
προγράµµατα δράσης αλλά και ενέργειες, στηρίζοντας τον
θεσµό της οικογένειας, µέσω της διασφάλισης οικονοµικής ενί-
σχυσης σε ανάδοχους γονείς, καθώς και της εισοδηµατικής ενί-
σχυσης οικογενειών που διαβιούν σε ορεινές και µειονεκτικές
περιοχές.

Παράλληλα, αναβαθµίζεται και θωρακίζεται συνολικά το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που εδώ και δύο χρόνια βρίσκεται στην
πρώτη γραµµή µάχης, µέσω της αύξησης των δηµοσίων δαπα-
νών και της αξιοποίησης διαθέσιµων ευρωπαϊκών εργαλείων, µε
αιχµή του δόρατος το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας αποτελούν
τον σταθερό, ακοίµητο φρουρό της πατρίδας, όπως απεδείχθη
και τον περασµένο Μάρτιο στη νευραλγική περιοχή του Έβρου.
Η Κυβέρνηση ενισχύει την αµυντική ικανότητα της χώρας, καθώς
οι προβλεπόµενες πιστώσεις στον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για το 2022 είναι αυξηµένες σε
σχέση µε τις εκτιµήσεις του 2021 και αυτό οφείλεται κυρίως στην
υλοποίηση νέων εξοπλιστικών προγραµµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Έβρος µετεξελίσσεται σε
ενεργειακό, συγκοινωνιακό, µεταφορικό και αµυντικό κόλπο,
πέραν του ότι είναι κοιτίδα και µητέρα του πρωτογενούς τοµέα. 

Η παρουσία της υπερατλαντικής συµµάχου στον λιµένα της
Αλεξανδρούπολης, ο οποίος µετεξελίσσεται σε νέα Σούδα, επι-
βεβαιώνει τον στρατηγικό χαρακτήρα που αποκτά στην ευρύ-
τερη περιοχή της γεωστρατηγικής και γεωπολιτικής σκακιέρας. 

Η Κυβέρνηση αποδεικνύει την προσήλωσή της στην αναπτυ-
ξιακή προοπτική της Θράκης και του Έβρου, µε την επανασύ-
σταση της διακοµµατικής επιτροπής για την ανάπτυξη στη
Θράκη. Αποτελεί το πρακτικό, ένα χρήσιµο, εργαλείο πολιτικών,
το οποίο θα συζητηθεί προσεχώς στην Ολοµέλεια του ελληνικού
Κοινοβουλίου. 

Θέλω να ευχαριστήσω θερµά την Κυβέρνηση, αλλά και δύο
µάλιστα Υπουργούς, τον Υπουργό Οικονοµικών και τον Υπουργό
Εργασίας, για το γνήσιο και αποτελεσµατικό ενδιαφέρον τους,
που αφορά στην επίλυση διαδικαστικών ζητηµάτων, τα οποία
έθεσα σχετικά µε τον συµψηφισµό των οφειλόµενων ποσών του
µισθολογικού κόστους 12% µε οφειλές των δικαιούχων επιχειρή-
σεων στο δηµόσιο, καθώς δροµολογείται η επίλυση της χορήγη-
σης -που είναι απαραίτητη- φορολογικής και ασφαλιστικής
ενηµερότητας στις επιχειρήσεις, οι οποίες αναµένουν τον συµ-
ψηφισµό των οφειλών, τα οποία παρέγραψε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Η σηµερινή Κυβέρνηση τηρεί τις δεσµεύσεις της έναντι
των επαγγελµατιών και αποκαθιστά τις σχέσεις εµπιστοσύνης µε-
ταξύ κράτους και επιχειρηµατικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Έβρος µπορεί να ενισχύσει

τα κρατικά έσοδα, εφόσον ληφθούν µέτρα στήριξης, αξιοποί-
ησης και πολυεπίπεδης θωράκισής του. Η γεωγραφική µας θέση
συνεπάγεται έναν πλούτο ανεκµετάλλευτων δυνατοτήτων.

Η αναβάθµιση και ο εκσυγχρονισµός όλων των σηµείων εισό-
δου - εξόδου στα χερσαία σύνορα στον Έβρο, στο νοµό µας, και
η εύρυθµη λειτουργία αυτών, θα µπορούσαν να αποτελέσουν την
αιχµή του δόρατος του ελληνικού κράτους.

Κύριε Υφυπουργέ, το σηµείο εισόδου - εξόδου Κήπων αποτε-
λεί, ως προς τις υποδοµές και τις παρεχόµενες υπηρεσίες, δυ-
σφήµιση για το ελληνικό κράτος Οι ελλείψεις και η µακροχρόνια
αναµονή διώχνει τους κυκλοφοριακούς φόρτους σε άλλες δια-
δροµές, όπως ανέδειξα, αταλάντευτα και διαχρονικά, µέσω του
κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Χάνουµε πελάτες, κύριε Υπουργέ, χάνουµε πελάτες! Και είναι
κρίµα για τον Θεό, και θα πρέπει να ενσκήψουµε όλοι στο πρό-
βληµα της λειτουργίας, αλλά ταυτόχρονα και της ανάπτυξης και
της βελτίωσης των υποδοµών.

Κύριε Υφυπουργέ, χθες είχαµε τη χαρά να µας ενηµερώσετε,
στο πλαίσιο της συνεδρίασης της Υποεπιτροπής Νησιωτικών και
Ορεινών Περιοχών, σχετικά µε την απόφαση της ECOFIN, για τη
δυνατότητα που έχει η χώρα µας να θεσπίσει µείωση του ΦΠΑ
στα νησιά του Αιγαίου.

Θέλω να θυµίσω ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης και ψήφισης
του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Ανάπτυξης, της 24ης Ιουλίου,
είχε συµπεριληφθεί τροπολογία του Υπουργείου Μετανάστευ-
σης, µε την οποία προβλεπόταν η µείωση συντελεστών ΦΠΑ, σε
ποσοστό 30%, στα πέντε πονεµένα νησιά του βορειοανατολικού
Αιγαίου και νοτιοανατολικού Αιγαίου, δηλαδή στη Μυτιλήνη, Χίο,
Σάµο, Κω και Λέρο, µε κριτήριο φυσικά τη λειτουργία στις περι-
φέρειες αυτών δοµών εξυπηρέτησης του Υπουργείου Μετανά-
στευσης και Ασύλου, παρακαταθήκη δυσκολοδιαχειρίσιµη που
µας παρέδωσε η απελθούσα κυβέρνηση.

Υπό την ευνοϊκή αυτή ρύθµιση, εξαιρέθηκε η Σαµοθράκη, αν
και στην περιφερειακή µας ενότητα, εδράζονται το Κέντρο Υπο-
δοχής και Ταυτοποίησης Φυλακίου, η Υπηρεσία Ασύλου στην
Αλεξανδρούπολη, τα Τµήµατα Συνοριακής Φύλαξης σε όλο τον
νοµό, ένα κέντρο επιχειρήσεων στη Νέα Βύσσα και οργανωµένα
κρατητήρια του ΠΡΟΚΕΚΑ στο Φυλάκιο της Νέας Ορεστιάδας.

Όπως τόνισα χθες εµφατικά στη συνεδρίαση της υποεπιτρο-
πής, το πονεµένο Τρίγωνο των δεκαεπτά χωριών αποτελεί µία
υπερπαραµεθόριο περιοχή, η οποία συρρικνώνεται και σβήνει,
προσεχώς! Όλοι αντιλαµβανόµαστε τι µπορεί να σηµάνει αυτό
για την εθνική ασφάλεια.

Συνεπώς το Τρίγωνο και η Σαµοθράκη, θα πρέπει άµεσα να τύ-
χουν ειδικής φορολογικής αντιµετώπισης, διότι η ελάχιστη αγο-
ραστική δύναµη των κατοίκων, δυστυχώς, εξάγεται στις όµορες
χώρες και δεν πρέπει να καθυστερήσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτή την γενική τοποθέτηση,
υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό του έτους 2022.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Ζαχαριάδης Κωνσταντίνος, από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Και µετά, όπως προείπαµε, θα µιλήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εσωτερικών κ. Πέτσας.

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες, δηµοσιεύθηκε η έρευνα του κ. Τσιόρδα και του κ. Λύτρα

και µας είπε, µας τεκµηρίωσε πράγµατα, που όλοι σκεφτόµα-
σταν.

Πρώτον, ότι η θνητότητα στις µονάδες εντατικής θεραπείας
αυξάνει, όχι µόνο όταν το σύστηµα φτάνει στα όριά του, αλλά
πολύ πριν τους τετρακόσιους διασωληνωµένους. Από εκεί και
πάνω, φαίνεται ότι έχουµε σοβαρό πρόβληµα, δηλαδή το σύ-
στηµα δεν αντέχει την πίεση.

Δεύτερον, λέει η επιστηµονική έκθεση ότι οι πιθανότητες θα-
νάτου αυξάνουν όσο οι ασθενείς αποµακρύνονται από το κέντρο.
Η θνητότητα ήταν 35% µεγαλύτερη στη Θεσσαλονίκη απ’ ό,τι
στην Αθήνα και 40% µεγαλύτερη στα περιφερειακά νοσοκοµεία.
Μεγαλύτερη στις αγροτικές από τις αστικές περιοχές. Η κατα-
νοµή ανθρώπων και υλικών πόρων είναι άδικη.
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Τρίτον, όσοι διασωληνώνονται εκτός ΜΕΘ, αντιµετωπίζουν
πολύ µεγαλύτερο κίνδυνο, 87% µεγαλύτερο κίνδυνο. Αυτό είναι
λογικό και αυτονόητο, δεν χρειάζεται ιδιαίτερη σκέψη, για να το
καταλάβει κανείς.

Αυτά τα καταλαβαίναµε όλοι όσοι έχουµε κοινή λογική, ανε-
ξαρτήτως κοµµάτων, εκτός βέβαια, να εδώ, από τον κ. Πέτσα,
τον Αναπληρωτή Υπουργό, που στις 25-9-2020, όταν ήταν τα
«χείλη» του Πρωθυπουργού, δήλωνε στον «REAL FM»: «Αν είχαµε
ακούσει τον ΣΥΡΙΖΑ, θα είχαµε πετάξει δεκάδες εκατοµµύρια».

Στις 25-9-2020, κύριε Πέτσα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Μη διακόπτετε. Παρακαλώ, κύριε Πέτσα. Ακολουθεί µετά
η οµιλία σας. Θα µπορέσετε να απαντήσετε µετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Αυτή είναι η δήλωση του κ.
Πέτσα. Κι επειδή αυτό είναι το περυσινό, έχουµε και το φετινό.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): (Δεν ακούστηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εγώ να αγχωθώ; Οι διακοπές
δείχνουν άγχος. Όποιος δεν αγχώνεται, κρατάει σηµειώσεις και
απαντάει. Επόµενος µιλάτε.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ποια είναι η πρότασή σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πέτσα, θα µι-
λήσετε µετά. Σας παρακαλώ, κύριε Πέτσα!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Τα είπαµε αυτά, επτά φορές!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ο Πρωθυπουργός! Ο Πρω-
θυπουργός της Ελλάδας, την 1η Δεκεµβρίου 2021, τώρα, πριν
από δέκα µέρες, δήλωνε: «Δεν έχουµε αποδείξεις ότι η θνητό-
τητα είναι µεγαλύτερη στους διασωληνωµένος εκτός ΜΕΘ». Από
αυτό εδώ το Βήµα!

Δεν µιλάει µε επιστήµονες ο Πρωθυπουργός; Δεν διαβάζει,
κύριε Βεσυρόπουλε, τις µελέτες που του στέλνουν; Από τις 5
Μαΐου το είχε στο συρτάρι του. Οι συνεργάτες του, οι µετακλητοί
υπάλληλοι, τρεις χιλιάδες µετακλητοί, δεν τον ενηµερώνουν; Δεν
µιλάει µε άλλους πρωθυπουργούς ο Πρωθυπουργός της Ελλά-
δας; 

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, κυβερνάτε µε τα µεγαλύτερα fake
news!

Όµως, λέει και κάτι άλλο η µελέτη. Όχι τι έγινε, αλλά λέει τι
πρέπει να γίνει. Περιγράφει, µέσα από τραγικές διαπιστώσεις, το
νέο ΕΣΥ, µε ενίσχυση σε ανθρώπινο δυναµικό, µε ενίσχυση σε
υποδοµές και τεχνολογία, µε άµβλυνση των ανισοτήτων κέντρου
- περιφέρειας, διότι η χώρα χρειάζεται όραµα.

Διότι η χώρα χρειάζεται όραµα, η χώρα χρειάζεται σχέδιο, η
χώρα χρειάζεται κοινωνικό κράτος, η χώρα χρειάζεται κράτος
πρόνοιας, η χώρα χρειάζεται πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, η
χώρα χρειάζεται πολιτικές δηµόσιας υγείας, ισχυρό δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. Ποιος θα τα κάνει αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι και
του Κινήµατος Αλλαγής; Μπορεί να τα κάνει ο κ. Μητσοτάκης;
Μπορεί να τα κάνει η Νέα Δηµοκρατία; Μπορεί να τα κάνει η
Δεξιά; Τα πιστεύει; Τα αντιλαµβάνεται;

Διότι η Δεξιά στην Ελλάδα καταλαβαίνει µόνο τις κοµµατικές
διοικήσεις στα νοσοκοµεία. Ο κ. Βορίδης µας έλεγε: «Ποιους να
βάλουµε; Τους ξένους να βάλουµε»;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Εσείς δεν είχατε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Όχι. Κάναµε επιτροπές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ! Για ηρεµήστε λίγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Η Δεξιά, η Νέα Δηµοκρατία

αντιλαµβάνεται µόνο τις ιδιωτικοποιήσεις των υπηρεσιών υγείας
και τις απευθείας αναθέσεις στο δηµόσιο. Αντί να δώσουµε χρή-
µατα για ΜΕΘ και γιατρούς, δίναµε χρήµατα σε κλειστά site, δί-
ναµε χρήµατα σε site χωρίς εργαζόµενους.

Όλα αυτά µπορεί να τα κάνει, όλα αυτά πρέπει να τα κάνει και
όλα αυτά θα τα κάνει µια προοδευτική κυβέρνηση µε κορµό τον
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και πρωθυπουργό τον Αλέξη
Τσίπρα, µε ισχυρή εντολή του λαού, µε µια µεγάλη νίκη στις επό-

µενες εκλογές.
Μίλησε προηγουµένως η κ. Γκάγκα. Δεν είπε ούτε µια λέξη για

τη µελέτη Τσιόδρα - Λύτρα. Το αντιπαρέρχοµαι. Είπε, όµως, για
το µονοθεµατικό ΕΣΥ, η κ. Γκάγκα, που είναι µια επιστήµονας µε
σηµαντική διαδροµή, ότι δεν είναι µονοθεµατικό το ΕΣΥ. Συγ-
γνώµη, σε ποια χώρα ζείτε; Μιλάτε µε τους γιατρούς; Μιλάτε µε
τους πολίτες; Μιλάτε µε το ΕΚΑΒ; Βεβαίως για µεγάλο χρονικό
διάστηµα το ΕΣΥ ήταν µονοθεµατικό. Βεβαίως έχουµε µια δρα-
µατική ταλαιπωρία των χρονίως πασχόντων. Διαβάζετε εφηµε-
ρίδα καθηµερινή; Διαβάζετε «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ»; Διαβάζετε
«ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΤΑΧΥΔΡΟΜΟ»; Βεβαίως έχουµε δραµατικές κα-
θυστερήσεις σε µη-COVID νοσήµατα.

Να πάµε τώρα και στην οικονοµία, κύριε Βεσυρόπουλε; Σας
βλέπω λίγο ανήσυχο. Για πείτε µου, έχετε πάει σε ένα σουπερ-
µάρκετ; Ξέρετε πόσο κάνει ένα λίτρο γάλα, ένα καρβέλι ψωµί;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Πόσο κάνει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Έχετε δει λογαριασµό της

ΔΕΗ;
(Θόρυβος –διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ηρεµή-

στε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κάνει 1,10 και έκανε 0,90.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Πότε έκανε 0,90;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Πριν από δύο µήνες και κάνει

1,10.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ζαχαριάδη,

µην απευθύνεστε σε συγκεκριµένους Βουλευτές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Και σας προσκαλώ αύριο το

πρωί να πάµε µαζί στη Νέα Ιωνία, να πάµε στο Χαλάνδρι, να πάµε
στα Βριλήσσια, να πάµε στο Μαρούσι, στο Ψυχικό και να δούµε
τους λογαριασµούς της ΔΕΗ.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Θα µας πείτε για το σουπερµάρ-
κετ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ναι, θα σας πω για το σου-
περµάρκετ, βέβαια. Τολµάτε να πείτε; Δεν τολµάτε. Εσείς λέγατε
ότι οι επιβαρύνσεις στον λογαριασµό της ΔΕΗ θα είναι 2 µε 3
ευρώ. Εσείς τα λέγατε! Και εµείς σας λέγαµε ότι δεν θα είναι 2
µε 3 ευρώ, θα είναι πολύ παραπάνω.

Ψηφοφόρος δική σας, στο Ψυχικό, από 300 ευρώ εκκαθαρι-
στικός λογαριασµός στα 780. Θα µου πείτε, το Ψυχικό; Όχι.
Πάµε στη Μεταµόρφωση. Από 70 ευρώ στα 135 ευρώ, εκεί που
έχει νόηµα το πενηντάευρο. Θέλετε να σας πω κι άλλα; Θα σας
τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Πάµε λίγο, κύριε Πέτσα, να δούµε για την τοπική αυτοδιοί-
κηση; Γιατί άκουσα χθες τον κ. Βορίδη. Πραγµατικά σε ποια
χώρα υπουργεύει αυτός ο άνθρωπος; Να δω τι θα πείτε και
εσείς. Και σας προκαλώ να κάνουµε ένα ντιµπέιτ, εγώ µε τον κ.
Χατζηγιαννάκη, εσείς µε τον κ. Βορίδη και στη µέση ο Πρόεδρος
ΚΕΔΕ, ο κ. Παπαστεργίου. Που έρχεστε εδώ και µιλάτε για τη
χρηµατοδότηση των ΟΤΑ! Θα σας πω τι µας είπε η ΚΕΔΕ, όχι τι
λέµε εµείς.

Ότι υπάρχει υποχρηµατοδότηση µέσω ΚΑΠ, ότι είναι πρό-
βληµα η επιβολή τέλους ταφής απορριµµάτων, ότι υπάρχει εκρη-
κτική αύξηση στο ενεργειακό κόστος, ότι η απόδοση του τέλους
του φυσικού αερίου στους δήµους δεν έχει πάει, ότι υπάρχει
θέµα µε τα παρακρατηθέντα, ότι είναι µεγάλο ζήτηµα η χώρα να
δανείζεται µε επιτόκιο 1% και να δανείζονται οι δήµοι µε τοκο-
γλυφικό 4%, ότι υπάρχει πλήρης απουσία των ΟΤΑ από το Ταµείο
Ανάκαµψης, από το ΕΣΠΑ, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων, ότι υπάρχει βάλτωµα στο «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», ενώ το
«ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» πετούσε. Ελάτε να τα συζητήσουµε. Δεν µπορεί
η ΚΕΔΕ να λέει ότι κόβονται οι πόροι, να συµφωνεί η Αντιπολί-
τευση ότι κόβονται οι πόροι και να βγαίνει χθες ο κ. Βορίδης από
εδώ και να µας µαλώνει επειδή λέµε ότι κόβονται οι πόροι που
το λέµε όλοι οι δήµαρχοι.

Υπάρχουν λύσεις. Σας έχουµε προτείνει λύσεις σε όλα. Χαµη-
λώστε τον φόρο στα καύσιµα. Το κάνουν σε πολλές χώρες της
Ευρώπης και προοδευτικές και συντηρητικές κυβερνήσεις, κύριε
Βεζυρόπουλε. Δεν είναι αριστερή η κυβέρνηση της Πολωνίας
που χαµήλωσε τον φόρο στα καύσιµα για να περάσουν τον χει-
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µώνα. Το κάνουν όλες οι προοδευτικές κυβερνήσεις. Αυξήστε
τον κατώτατο µισθό. Εσείς δεν λέγατε διπλάσια αύξηση κατώτα-
του µισθού από την ανάπτυξη; Πού είναι αυτό; Έχει φάει ο κό-
σµος όλη την ενεργειακή κρίση, έχει φάει όλο τον χειµώνα και
από 1-1-2022 του δίνετε 50 σεντς τη µέρα. Δεν καταλαβαίνετε
πώς αλλάζει ο κόσµος. Δεν καταλαβαίνετε τις δυσκολίες που
περνάνε. Και εκλεγήκατε µε σηµαία τη µεσαία τάξη και την επι-
χειρηµατικότητα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Ζαχαριάδη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Και τελειώνω.
Βεβαίως έχετε την εµπιστοσύνη των εκατό πενήντα επτά Βου-

λευτών. Βεβαίως έχετε την εµπιστοσύνη συγκεκριµένων επιχει-
ρηµατικών κύκλων, οι οποίοι ευνοούνται συστηµατικά. Βεβαίως
έχετε την εµπιστοσύνη κάποιων καλοταϊσµένων µίντια. Δεν έχετε,
όµως, την εµπιστοσύνη του λαού και ο λαός αποφασίζει. Η χώρα
χρειάζεται αλλαγή. Η χώρα χρειάζεται νέα αρχή. Η χώρα χρει-
άζεται άλλη κυβέρνηση, προοδευτική διακυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Πέτσας και µετά θα
συνεχίσουµε µε τον κατάλογο οµιλητών.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ζητήσω λίγο την ανοχή σας για να πω και δύο θέµατα που
έχουν θιχθεί, ένα στον κ. Ζαχαριάδη και ένα στον κ. Δηµοσχάκη.

Κατ’ αρχάς για τον κ. Ζαχαριάδη, είπατε τη φράση τη δική µου,
δεν τολµήσατε να πείτε ποια ήταν η πρότασή σας. Θα την πω
εγώ, λοιπόν, να την ακούσουν όχι τα µέλη του Κοινοβουλίου,
αλλά όσοι µας ακούν.

Η πρότασή σας ήταν από τον Μάρτιο του 2020 διά του κ. Πο-
λάκη κατ’ επανάληψη, να επιτάξουµε τις ιδιωτικές κλίνες ΜΕΘ,
όταν δεν τις χρειαζόµασταν, να δίναµε 1.600 ευρώ τη µέρα για
τριακόσιες τριάντα µία ιδιωτικές κλίνες ΜΕΘ, δηλαδή να δώ-
σουµε πάνω από 120 εκατοµµύρια ευρώ -µέχρι την ηµεροµηνία
που είπατε ότι είχα δώσει τη συνέντευξη- χωρίς να τις χρειαζό-
µαστε, στους κλινικάρχες. Γιατί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είχε
πληθώρα τότε µονάδων εντατικής θεραπείας και δεν χρειαζόταν
καµµία επίταξη ιδιωτικής κλίνης ΜΕΘ. Αν, λοιπόν, σας είχαµε
ακούσει, θα είχαµε πετάξει 120 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η
απάντηση. Να τολµάτε να λέτε και ποια ήταν η πρότασή σας και
να µην κρύβεστε πίσω από θολά νερά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ότι δεν είναι σε καµµία περίπτωση η δική µας πρόθεση αυτή

για τις µονάδες εντατικής θεραπείας αποδεικνύεται ότι τις πα-
ραλάβαµε πεντακόσιες πενήντα επτά και τις υπερδιπλασιάσαµε.
Έχουν προσλάβει πάνω από δέκα χιλιάδες προσωπικό στο σύ-
στηµα υγείας και κάνουµε ό,τι µπορούµε να το στηρίξουµε. Αυτή
είναι η αλήθεια. Και όταν εσείς χρησιµοποιείτε τις ΜΕΘ, τις χρη-
σιµοποιείτε παραπλανητικά, πότε για να υποστηρίξετε τα αντιεµ-
βολιαστικά θολά νερά στα οποία ψαρεύατε και πότε για να πείτε
ότι κάτι άλλο έπρεπε να κάνει η Κυβέρνηση παρά να προτρέπει
τους πολίτες να επιδεικνύουν συλλογική ωριµότητα και ατοµική
ευθύνη. Ε όχι!

Δεύτερον, όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Δηµοσχάκης για
τους συνοριακούς σταθµούς είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Πράγ-
µατι ήταν µια υστέρηση της χώρας να έχει αυτόν τον συνοριακό
σταθµό η Τουρκία απέναντι µας κι εµείς τους Κήπους σε αυτή
την κατάσταση. Έχω να πω ότι µετά από συντονισµένες ενέρ-
γειες που έχουν γίνει µε την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας
Θράκης, αλλά και µε το Υπουργείο Εσωτερικών και την Εγνατία
όπου είχε υπάρξει προµελέτη, είµαστε κοντά σε µια προγραµµα-
τική σύµβαση ανάµεσα στους τρεις φορείς, προκειµένου να γίνει
επιτέλους ένας σύγχρονος συνοριακός σταθµός, ώστε να µην
καθυστερήσουµε πάρα πολύ στις διαδικασίες και νοµίζω ότι
µέχρι τα µέσα Ιανουαρίου θα είµαστε σε θέση να δώσουµε την
απάντηση που πρέπει.

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα
στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων για τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό του οικονοµικού έτους 2022, έναν προϋπολογισµό

ο οποίος έρχεται να κτίσει πάνω σε εκείνον του 2021 που δεν
πρέπει να λησµονούµε ότι είχε κατατεθεί εν µέσω της σοβαρό-
τερης υγειονοµικής κρίσης των τελευταίων εκατό ετών, καθώς
κράτη, κυβερνήσεις και κοινωνίες σε ολόκληρο τον κόσµο δοκι-
µάζονταν πέρυσι από τους ισχυρούς κλυδωνισµούς της πανδη-
µίας και τη συνεπαγόµενη µεγαλύτερη ύφεση στην µεταπολεµική
ιστορία. Η Ελλάδα τα κατάφερε και τα κατάφερε πρώτον µε την
αποφασιστική διαχείριση της οικονοµικής κρίσης και δεύτερον
µε τη συνετή διαχείριση των οικονοµικών συνεπειών της.

Παρά την πρωτοφανή αβεβαιότητα της πανδηµίας η Ελλάδα
τα κατάφερε διότι αποκατέστησε την εµπιστοσύνη. Ένα πολύ-
τιµο άυλο κεφάλαιο που µετουσιώνεται σε έµπρακτη οικονοµική
στήριξη του επιχειρηµατικού κόσµου των νοικοκυριών και των
εργαζοµένων. Και έτσι σταθήκαµε όλοι µαζί όρθιοι. Η συνολική
στήριξη της οικονοµίας και της κοινωνίας από το κράτος για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας ανέρχεται στα 43,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ την περίοδο 2020 - 2022. Πρόκειται για το τρίτο µεγαλύ-
τερο πακέτο µέτρων στήριξης ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρω-
ζώνη και το τέταρτο παγκοσµίως σύµφωνα µε την πρόσφατη
έκθεση του ευρωπαϊκού µηχανισµού σταθερότητας. Επαναλαµ-
βάνω 43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μόνο όταν υπάρχει εµπιστο-
σύνη µπορούν να διατεθούν αυτά τα χρήµατα για την
αντιµετώπιση µιας έκτακτης κατάστασης, όπως η παγκόσµια
υγειονοµική κρίση. Ό,τι είπαµε το κάναµε.

Η εµπιστοσύνη αυτή εµπεδώθηκε τόσο από τα ιστορικά χα-
µηλά επιτόκια σε ελληνικούς τίτλους κάθε διάρκειας όσο και από
την προσέλκυση µεγάλων ξένων επενδύσεων παγκόσµιων βιοµη-
χανικών και τεχνολογικών κολοσσών όπως η Volkswagen, Mi-
crosoft, Pfizer Digital Realty. Εξελίξεις οι οποίες αναβαθµίζουν
την πατρίδα µας στον διεθνή επενδυτικό χάρτη προσδίδοντας
νέα δυναµική στην εθνική οικονοµία και δηµιουργώντας νέες κα-
λύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας. Είχαµε πει ότι θα µει-
ώσουµε τους φόρους στην ακίνητη περιουσία. Το κάναµε. Ότι
θα µειώσουµε τους φόρους στις επιχειρήσεις. Το κάναµε. Ότι θα
µειώσουµε τους φόρους στην εργασία. Το κάναµε. Ότι θα θεσπί-
σουµε ένα πλέγµα φορολογικών κινήτρων φιλικών προς τις επεν-
δύσεις µε στόχο την ανατροπή του brain drain. Το κάναµε.
Αποδείξαµε µε αριθµούς, όχι µε λόγια, την ικανότητα της κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη να διαχειριστεί την πρωτόγνωρη
κατάσταση που προξένησε η πανδηµία µε µεθοδικότητα και σχέ-
διο χωρίς πανικό και σπασµωδικές κινήσεις και την αποφασιστι-
κότητά µας να υλοποιούµε παρά τις κρίσεις όλες τις αναγκαίες
µεταρρυθµίσεις.

Τα πρόσφατα στατιστικά στοιχεία για το πρώτο τρίµηνο του
έτους έδειξαν αύξηση άνω του 13% του ΑΕΠ. Η Ελλάδα είναι µία
από τις ελάχιστες χώρες που υπερκάλυψαν την απώλεια του
ΑΕΠ της πανδηµίας ήδη από το τρίτο τρίµηνο του 2021. Ανατρέ-
χοντας στη συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό του 2021
µίλησα τότε για άγκυρα ασφάλειας και σταθερότητας που θα
µας επέτρεπε να µην παρασυρθούµε από τη λαίλαπα της υγει-
ονοµικής κρίσης και των συνεπειών της αλλά να κινηθούµε µε
δυναµισµό και συνέπεια στο µέλλον. Με την παρακαταθήκη της
εµπιστοσύνης ο προϋπολογισµός του 2022 που συζητούµε σή-
µερα αποτελεί στέρεα γέφυρα µετάβασης από µια ταχύτατη ανά-
καµψη σε µια υψηλή διατηρήσιµη ανάπτυξη προς όφελος όλων
των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µεταρρυθµιστικό σχέδιο της
κυβέρνησης έχει ένα κύριο στόχο: να κάνει τη ζωή των Ελλήνων
καλύτερη. Στο ίδιο πνεύµα εργαζόµαστε και στο κοµµάτι της αυ-
τοδιοίκησης. Χτίζουµε σταθερά µια σχέση εµπιστοσύνης και συ-
νεχίζουµε τις τοµές για να κάνουµε την καθηµερινότητα των
πολιτών καλύτερη. Όπως έχει δηλώσει ο Πρωθυπουργός, αντι-
µετωπίζουµε εκκρεµότητες οι οποίες µας έρχονται από το πα-
ρελθόν αλλά ταυτόχρονα σχεδιάζουµε και τα νέα µεγάλα έργα
του µέλλοντος. Στο ξεκάθαρο αυτό µήνυµα συνοψίζεται η βού-
λησή µας να διαδραµατίσει η αυτοδιοίκηση σηµαντικό ρόλο στον
σχεδιασµό και την υλοποίηση αυτών των νέων µεγάλων έργων
του µέλλοντος. Μέσα από µεταρρυθµιστικές τοµές σε θεσµικό
και χρηµατοδοτικό επίπεδο ενισχύουµε την αυτοδιοίκηση για να
κάνει το απαραίτητο µεγάλο άλµα στο µέλλον.

Για εµάς ο ρόλος της αυτοδιοίκησης των πόλεων και των πε-
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ριφερειών µας στην οικονοµική ανάπτυξη και την κοινωνική συ-
νοχή είναι τριπλός: αναπτυξιακός, κοινωνικός και πολιτιστικός-
αθλητικός. Αναπτυξιακός γιατί κανένα κεντρικό σχέδιο δεν µπο-
ρεί να σχεδιαστεί και να υλοποιηθεί ερήµην της τοπικής κοινω-
νίας. Κοινωνικός, γιατί καµµία κεντρική παρέµβαση όταν την
κοιτάς από ψηλά στο µακρο-επίπεδο δεν µπορεί να σου δείξει
πόσο ενισχύει την κοινωνική συνοχή σε µικρο-επίπεδο. Είναι πολύ
διαφορετικό να παρατηρείς επιβάτης σε ένα αεροπλάνο µια πα-
ρέµβαση για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς σε όλη την επικρά-
τεια από το να είσαι συνεπιβάτης σε ένα λεωφορείο των ΚΤΕΛ
που µεταφέρει και τον τελευταίο µαθητή από το χωριό του στο
κοντινότερο σχολείο. Και πολιτιστικός - αθλητικός γιατί είναι
άλλο πράγµα να µιλάµε για την προστασία της πολιτιστικής µας
κληρονοµιάς χιλιάδων χρόνων και άλλο πράγµα να µιλάµε για
την πυροπροστασία στις Μυκήνες την πρόσβαση στην Αρχαία
Ολυµπία ή την Αρχαία Μεσσήνη. 

Αναφορικά µε τον αναπτυξιακό ρόλο της αυτοδιοίκησης είναι
η πρώτη φορά έπειτα από πολλά χρόνια που επενδύουµε τις αρ-
µοδιότητες των περιφερειών και των δήµων µε τους αντίστοιχους
πόρους. Κινούµαστε σε τέσσερα επίπεδα. Το πρώτο αφορά τις
µεταρρυθµίσεις που εφαρµόζουµε, το δεύτερο την τακτική χρη-
µατοδότηση των ΟΤΑ, το τρίτο την έκτακτη χρηµατοδότηση και
το τέταρτο τα χρηµατοδοτικά εργαλεία του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών.

Στο πρώτο επίπεδο αναφέροµαι σε µεταρρυθµίσεις όπως ο
νέος νόµος για το ΑΣΕΠ, ο νόµος για τον εσωτερικό έλεγχο, ο
νέος εκλογικός νόµος για τους ΟΤΑ που επαναφέρει την κυβερ-
νησιµότητα στην αυτοδιοίκηση, η ρύθµιση µια σειράς από εκ-
κρεµή ζητήµατα όπως τα αδήλωτα τετραγωνικά που αύξησαν για
πάντα τα έσοδα των δήµων την ώρα που απάλλαξαν για πάντα
από πρόστιµα και προσαυξήσεις τους δηµότες τους. Οι ρυθµί-
σεις για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές, οι διευκολύνσεις στην κα-
ταβολή των δόσεων προς το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων οι έκτακτες ενισχύσεις για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας, οι µόνιµες παρεµβάσεις στη διευκόλυνση των δηµοσίων
συµβάσεων, το νέο πλαίσιο για την ευζωία των ζώων συντροφιάς
και η δευτερογενής νοµοθεσία του καθώς και η αναβάθµιση των
κοινωνικών δοµών των δήµων. Και βέβαια προωθούµε το επό-
µενο διάστηµα τη µεγάλη µεταρρύθµιση της πολυεπίπεδης δια-
κυβέρνησης µε στόχο το ξεκαθάρισµα αρµοδιοτήτων και την
ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας και της λογοδοσίας. Όλες
αυτές οι παρεµβάσεις δείχνουν ότι οικοδοµούµε µεθοδικά µια
στέρεα σχέση εµπιστοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Παρακαλώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Στο επίπεδο της τακτικής χρηµατοδότησης εργαζόµαστε συν-

τονισµένα για να αντιστρέψουµε την πορεία συρρίκνωσης των
ΚΑΠ τα προηγούµενα χρόνια. Στο πλαίσιο αυτό προχωρήσαµε
τον Οκτώβριο στην έκδοση µιας συµπληρωµατικής απόφασης
ΚΑΠ ύψους 107 εκατοµµυρίων ευρώ και τον Οκτώβριο στην έκ-
δοση νέας συµπληρωµατικής ΚΑΠ ύψους 110 εκατοµµυρίων
ευρώ για την κάλυψη λειτουργικών δαπανών και τρεχουσών
αναγκών των δήµων και των περιφερειών αλλά και την υλοποίηση
έργων και επενδυτικών σχεδίων. 

Πότε, κύριε Ζαχαριάδη, που µιλάτε για υποχρηµατοδότηση,
είχαν καταβληθεί τόσα χρήµατα από τους ΚΑΠ για τους δήµους;
Και αν υπήρχε υποχρηµατοδότηση τα προηγούµενα χρόνια σε
σχέση µε τα ποσοστά των φόρων που αποδίδονται µέσω των
ΚΑΠ στην αυτοδιοίκηση, τι κάνατε όταν ήσασταν κυβέρνηση;
Μήπως δεσµεύσατε τα αποθεµατικά τους; Μήπως τους υποχρε-
ώσατε σε υπερβολικά στραγγαλιστικά πλεονάσµατα προκειµέ-
νου να έχουν το αποτέλεσµα που θέλατε; Τι κάνατε για να το
αντιστρέψετε; Εµείς το αντιστρέφουµε στην πράξη µε τα νού-
µερα που σας είπα. Και θα δείτε ότι το 2022 θα είναι έτος ανα-
µόρφωσης των ΚΑΠ µε στόχο να διευρύνουµε κατά περίπου 15%
τον χρηµατοδοτικό φάκελο και ταυτόχρονα µέσα σε αυτή τη δι-
εύρυνση να µπορέσουµε να άρουµε αδικίες και στρεβλώσεις του
παρελθόντος µεταξύ αστικών και περιφερειακών δήµων, µεταξύ
ορεινών και µικρών νησιωτικών δήµων για να κάνουµε τέλος πάν-
των, αυτό που χρειάζεται, ώστε να έχουµε ένα καλύτερο χάρτη

σε σχέση µε την κατανοµή των πόρων στην αυτοδιοίκηση. 
Παράλληλα, σε συνεννόηση µε το οικονοµικό επιτελείο εξετά-

ζουµε αφ’ ενός τη µείωση του επιτοκίου στα δάνεια της τοπικής
αυτοδιοίκησης από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων και
αφ’ ετέρου τη δηµιουργία ενός αποτελεσµατικού µηχανισµού εί-
σπραξης των οφειλών προς τους δήµους. Τι κάνατε για να µει-
ώσετε το ληστρικό επιτόκιο, κύριε Ζαχαριάδη, που είπατε πριν;
Τι κάνατε;

Εγώ, όταν ανέλαβα το χαρτοφυλάκιο µε την εµπιστοσύνη του
Πρωθυπουργού, ξέρετε τι έκανα; Είπα ότι είναι win win αυτή η
υπόθεση. Πρέπει να συνεργαστεί η αυτοδιοίκηση µε το Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων. Τι πρέπει να κάνει η αυτοδιοίκηση;
Να προχωρήσει στη συµβασιοποίηση των έργων που έχει ήδη
λάβει από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και τη µετεξέλιξή του,
το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», ώστε να έχει την αξιοποί-
ηση των πόρων του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων και όχι
να κάθονται δισεκατοµµύρια ευρώ χωρίς καµµιά εκµετάλλευση.
Από την άλλη, σε συνεργασία µε το οικονοµικό επιτελείο, να προ-
χωρήσουµε στην µόνιµη µείωση του επιτοκίου του Ταµείου Πα-
ρακαταθηκών και Δανείων για να γίνει πραγµατικά µια τράπεζα
της αυτοδιοίκησης. Και θα το δείτε να γίνεται τους επόµενους
µήνες. Εσείς, που µας καταγγέλλετε ληστρικά επιτόκια τι κάνατε
τεσσεράµισι χρόνια; Καθόσασταν πάνω τους.

Το τρίτο επίπεδο έχει να κάνει µε τις έκτακτες χρηµατοδοτή-
σεις οι οποίες σχετίζονται είτε µε την πανδηµία του κορωνοϊού
είτε µε τις φυσικές καταστροφές. Σταθήκαµε δίπλα στους δή-
µους για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Διαθέσαµε συνολικά
237,1 εκατοµµύρια ευρώ. Πότε είχαν διατεθεί αυτά τα χρήµατα,
κύριε Ζαχαριάδη; Είχαν µεγάλη απώλεια εσόδων οι δήµοι. Φυ-
σικά. Ανέλαβαν αυξηµένες δαπάνες να αντιµετωπίσουν την παν-
δηµία. Φυσικά. Χέρι µε χέρι έπρεπε να αντιµετωπίσουµε αυτή την
πρωτοφανή κατάσταση. Και το κάναµε. Αλλά δεν θα µπορούσαµε
όλοι να αντισταθµίσουµε το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ που απώλε-
σαν οι άνθρωποι της αυτοδιοίκησης. Βάλαµε όλοι πλάτη. Το κρά-
τος, η αυτοδιοίκηση, τα νοικοκυριά. Όλοι θυσιάσαµε ένα µέρος
της ευηµερίας µας για να ξεπεράσουµε αυτή την πρωτοφανή κα-
τάσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ…
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε. Προσπαθώ να συνο-
ψίσω για να κλείσω στο τέλος. Να πω δυο λόγια µόνο για το
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και θα αφήσω το υπόλοιπο της
οµιλίας µου. Υπήρχαν πολλά θέµατα που έπρεπε να απαντηθούν
κατά την άποψή µου.

Όσον αφορά στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» άκουσα και
χθες και σήµερα ότι πέταγε ο «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και δεν τρέχει το
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Ενάµισι δισεκατοµµύριο ευρώ
έχουµε εντάξει στο πρόγραµµά «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Πότε; Μετά
τον Μάρτιο 2021 όταν συνήφθη επιτέλους δανειακή σύµβαση ανά-
µεσα στην ΕΤΕπ και στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων για
να έχουµε επιδοτούµενο επιτόκιο και να είναι επιπλέον εξυπηρε-
τήσιµο από το πρόγραµµα των δηµοσίων επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών το νέο χρέος που αναλάµβαναν οι δήµοι. Γιατί
δεν το είχατε υπογράψει εσείς τα προηγούµενα χρόνια;

Επίσης, όσον αφορά το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», ήταν ένα
εργαλείο περίπου 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Το πρόγραµµα
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» µε τις διαδοχικές αυξήσεις που έχουµε
κάνει είχε φτάσει στα 3,45 δισεκατοµµύρια ευρώ. Μιλάµε για
άλλη τάξη µεγέθους, για ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο που µαζί
µε τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης µπορεί να είναι ένα
πραγµατικό σχέδιο Μάρσαλ που θα φέρει την αυτοδιοίκηση πολύ
µπροστά. Εκεί που της αξίζει.

Θα ήθελα, όµως, να δώσω δύο στοιχεία για να µην περνούν
έτσι αυτά. Από τα 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ του προγράµµατος
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» που έχουµε εντάξει τους τελευταίους
µήνες συγκρατήστε κάποιους βασικούς δείκτες. Στην αγροτική
οδοποιία το µήκος του αγροτικού οδικού δικτύου που έχει ενταχ-
θεί, περίπου τρεις χιλιάδες επτακόσια χιλιόµετρα, είναι όσο η
απόσταση Αθήνας - Μαδρίτης. Στην ύδρευση το µήκος τεσσά-
ρων χιλιάδων τετρακοσίων χιλιοµέτρων των παλαιωµένων αγω-
γών ύδρευσης που αντικαθίσταται είναι δύο φορές η απόσταση
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Αθήνας - Μονάχου, ενώ η ποσότητα δέκα εκατοµµυρίων κυβικών
µέτρων νερού που θα εξοικονοµηθεί σε ετήσια βάση ισοδυναµεί
µε την ετήσια ζήτηση πόσιµου νερού µιας πόλης εκατόν δέκα χι-
λιάδων κατοίκων. 

Στη διαχείριση αστικών λυµάτων: Οι τριακόσιες χιλιάδες κά-
τοικοι για τους οποίους βελτιώνεται η επεξεργασία των παραγό-
µενων αστικών λυµάτων είναι πληθυσµός περίπου ίσος µε τον
πληθυσµό των µόνιµων κατοίκων της περιφέρειας δυτικής Μα-
κεδονίας ή των περιφερειακών ενοτήτων Αχαΐας και Λάρισας. Η
δηµιουργία ή ανάπλαση υπαίθριων χώρων σε αστικές περιοχές,
έκτασης χιλίων εννιακοσίων στρεµµάτων, είναι 1,6 φορές µεγα-
λύτερη από την έκταση του µεγαλύτερου µητροπολιτικού πάρ-
κου της Αθήνας, του πάρκου «Αντώνης Τρίτσης». Και φαίνεται
καθαρά η συµβολή του προγράµµατος από αυτά τα εντυπωσιακά
στοιχεία.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, παραβλέποντας κάποια στοιχεία για
τον κοινωνικό χαρακτήρα, καίτοι σηµαντικός, γιατί καταλαβαίνω
ότι έχω εξαντλήσει κάθε όριο της ανοχής σας και σας ευχαριστώ
γι’ αυτό.

Η τοπική αυτοδιοίκηση είναι ένας από τους σηµαντικότερους
συµµάχους στον αγώνα που δίνουµε για µία Ελλάδα χωρίς κοι-
νωνικούς αποκλεισµούς, µε λιγότερες κοινωνικές ανισότητες, µε
περισσότερες ευκαιρίες για κοινωνική και οικονοµική ανέλιξη.
Και κυρίως είναι σηµαντικός σύµµαχος στον αγώνα που δίνουµε
για να µπορούν όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες να παρα-
µείνουν και να προκόψουν στον τόπο τους. Έπειτα από πολλά
χρόνια έχουµε πλέον και τους αναγκαίους πόρους, τα απαραί-
τητα χρηµατοδοτικά εργαλεία, ούτως ώστε να ζωντανέψουµε
πολλά από τα όνειρά µας.

Σας καλώ, λοιπόν, µε αίσθηµα ευθύνης να υπερψηφίσετε τον
προϋπολογισµό του 2022, έτσι ώστε τα όνειρα να µπορούν να γί-
νουν σχέδια και τα σχέδια, πράξη για το καλό όλων των Ελλήνων,
για το καλό της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλει τον λόγο ο κ.
Σκουρλέτης για τη δεύτερη παρέµβαση, σήµερα, Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου.

Μου κάνατε νόηµα ότι θέλετε δύο λεπτά ή θέλετε παραπάνω;
Τρία λεπτά δικαιούστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τρία λεπτά, κύριε
Πρόεδρε. Τσιγγούνηδες θα είµαστε τώρα; Δεν είδατε εδώ πώς
πέφτουν τα εκατοµµύρια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νόµιζα ότι µου κά-
νατε σήµα για δύο λεπτά. Εντάξει, θα σας δώσω τρία λεπτά, αυτό
που δικαιούστε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πέτσα, επειδή

λέτε και ξαναλέτε, σε σχέση µε τις ΜΕΘ, ότι τις υπερδιπλασιάσατε,
αναφέρατε ένα συγκεκριµένο νούµερο που παραλάβατε και τις
έχετε υπερδιπλασιαστεί. Εάν κάνετε, λοιπόν, αυτόν τον υπολογι-
σµό και αθροίσετε πόσοι είναι οι διασωληνωµένοι χθες, σήµερα
και πόσοι είναι οι διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ, δεν υπερκαλύ-
πτουν το νούµερο που λέτε ότι υπάρχουν. Άρα κάτι συµβαίνει εδώ.
Διότι σε αυτό το νούµερο που λέτε του υπερδιπλασιασµού αθροί-
ζετε τις ήδη προϋπάρχουσες στρατιωτικές και του ιδιωτικού
τοµέα, τις οποίες δεν τις έχετε επιτάξει, όταν χρειαζόταν. Αναφερ-
θήκατε πέρυσι, ενώ τώρα υπάρχει ανάγκη, αλλά δεν τις έχετε επι-
τάξει. Και λέτε το ποσό των 120.000.000 ευρώ, αλλά το ποσό των
120.000.000 ευρώ θα ήταν αν τις χρειαζόµασταν όλο αυτό το διά-
στηµα και µε βάση τον τριπλασιασµό του µισθώµατος που κάνατε
εσείς. Θα ήταν 40.000.000 αν δεν τα δίνατε στους φίλους σας τους
ιδιώτες! Για να λέµε τα πράγµατα όπως είναι. Καλοί φίλοι δεν εί-
µαστε, αλλά καλούς λογαριασµούς πρέπει να κάνουµε.

Πάµε παρακάτω. Ο κ. Τσιόδρας απάντησε σε όλα αυτά, για το
τι δεν έχετε κάνει. Σε αυτό όµως αποφεύγετε εδώ και δύο µέρες
να απαντάτε. Και ο Πρωθυπουργός κρύβεται! Κρύβεται ο Πρω-
θυπουργός που είπε ψέµατα, που είχε αυτή την ανερµάτιστη και
αντιεπιστηµονική τοποθέτηση ότι είναι το ίδιο κάποιος να είναι

µέσα στη ΜΕΘ και εκτός ΜΕΘ. Πότε θα έρθει να απαντήσει λοι-
πόν; Πότε; Δεν το ζητά η Αντιπολίτευση µόνο, το ζητάει ο ελλη-
νικός λαός και αυτά που περνάει.

Άρα, λοιπόν, να είστε µε πιο χαµηλούς τόνους, διότι εδώ πέρα
από την πρώτη στιγµή σας καλέσαµε για συνεννόηση. Συνεν-
νόηση δεν δείξατε. Επικοινωνιακή αρτιότητα δείξατε. Επικοινω-
νιακή αριστεία δείξατε. Εκεί είστε πρώτοι, αλλά το ΕΣΥ
καταρρέει.

Και εσείς ως Υπουργός, λοιπόν, για την αυτοδιοίκηση έχετε
µηδέν πόρους για τον COVID τη χρονιά που έρχεται. Γιατί;
Επειδή είναι έκτακτες οι δαπάνες; Έχει τελειώσει ο COVID; Η πα-
ραλλαγή «Όµικρον» δεν τρέχει; Δεν είναι µπροστά µας; Τι θα κά-
νουν οι δήµοι; Τους µειώνεται τα ποσοστά από τον
προϋπολογισµό, τις δαπάνες, αυξάνονται οι αρµοδιότητες,
ακόµη το «Βοήθεια στο Σπίτι» δεν έχει βγάλει αποτελέσµατα.
Εσείς τι κάνετε γι’ αυτό; Είναι πολύ συγκεκριµένα τα ερωτήµατα.

Εµείς -ο ΣΥΡΙΖΑ- µειώσαµε κατά 60% τους ΚΑΠ µε τα µνηµό-
νια; Η δικιά σας κυβέρνηση ήταν. Εµείς αποκαταστήσαµε πράγ-
µατα. Ξέρετε τι λέει ο κόσµος της αυτοδιοίκησης; «Φιλότιµο λέµε
και θα κλαίµε», διότι αφήσατε να λήξει µία σύµβαση µε την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα -ο προκάτοχός σας- πάγωσαν όλα και τώρα
έρχεστε εκ των υστέρων να κάνετε τι; Ακόµη υλοποιούνται τα
προηγούµενα έργα. Δεν είναι έτσι; Δεν είναι έτσι; Τι γίνεται λοι-
πόν; Θα ενισχύσετε µε προσωπικό την αυτοδιοίκηση; Αναπολούν
τις µέρες της 3Κ. Αναπολούν τις έκτακτες ενισχύσεις, το ταµείο
ΑΚΣΙΑ. Τι προβλέπεται; Έχετε µείωση των δαπανών για τις και-
ρικές καταστροφές σε µια εποχή κλιµατικής κρίσης. 

Εσείς -και τελειώνω- θα έπρεπε τουλάχιστον ως εκφραστής
των προβληµάτων του κόσµου της αυτοδιοίκησης να είστε εδώ
και να λέτε στον Πρωθυπουργό, «Ταµείο Ανάκαµψης: Γιατί πα-
ραµερίζετε τους ΟΤΑ από αυτή τη συζήτηση, από αυτόν το σχε-
διασµό»; Όλα πια από το επιτελικό κράτος του Μαξίµου; Όλα
συγκεντρωτικά; Όλα πρέπει να περνάνε από ένα στενό επιτελείο;
Υπουργείο είστε στο κάτω κάτω. Αναλάβετε τις ευθύνες σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, να δώσουµε
τον λόγο τώρα στον κ. Πέτσα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πω αναφορικά µε το θέµα που έθιξε ο κ. Σκουρ-

λέτης για τις µονάδες εντατικής θεραπείας. 
Ποιος κρύβεται, κύριε Σκουρλέτη; Σήµερα δεν είχε ενηµέρωση

ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος; Δεν έχει δώσει όλες τις απαντή-
σεις από τις 12.30’ το µεσηµέρι; Θα µπορούσατε να το είχατε δει
και σας παραπέµπω να το δείτε έστω και τώρα για να µη λέτε ότι
κρύβεται κανένας. Οι απαντήσεις έχουν δοθεί από τις 12.30’ το
µεσηµέρι γι’ αυτό το θέµα. Άρα µη λέµε ό,τι θέλουµε.

Δεύτερο στοιχείο: Όσον αφορά τα ζητήµατα των ΜΕΘ, επα-
ναλαµβάνω ότι, η δήλωση που διάβασε ο κ. Ζαχαριάδης ήταν του
Σεπτεµβρίου του 2020 και σας παραπέµπω σε αυτό που προτεί-
νατε εσείς τον Μάρτιο του 2020. Μη µου λέτε τώρα για το 2021.

Αµφισβητείτε ότι υπερδιπλασιάσαµε τις ΜΕΘ; Από πού αµφι-
σβητείται;  Από ποιόν αµφισβητείται ότι τις υπερδιπλασιάσαµε;
Από πού αµφισβητείται το γεγονός ότι έχει αυξηθεί πάνω από
δέκα χιλιάδες το προσωπικό; Δεν άκουσα να λέτε κάτι να µου το
αµφισβητήσετε, µόνο να µου λέτε ότι µπορεί να είναι έτσι και
µπορεί να είναι κι αλλιώς σε σχέση µε τον αριθµό των διασωλη-
νωµένων.

Όσον αφορά το ζήτηµα που έχει να κάνει µε τους πόρους της
αυτοδιοίκησης. Οι ΚΑΠ, το 2021 σε σχέση µε το 2020, αυξήθηκαν
περίπου κατά 40.000.000 ευρώ. Το 2022 σε σχέση µε το 2021
κατά 106.000.000 ευρώ σε δήµους και περιφέρειες και η αύξηση
αυτή των ΚΑΠ δεν έχει µέσα φυσικά τις έκτακτες δαπάνες. Το
ξέρετε κι εσείς, το ξέρει και η ΚΕΔΕ, το ξέρουν όλοι, ότι αν χρει-
αστεί πρόσθετη στήριξη για τον COVID, εδώ είµαστε και θα την
δώσουµε την έκτακτη στήριξη για τον COVID στους δήµους και
στις περιφέρειες, όπου χρειαστεί, όσο χρειαστεί. Όπως είπα και
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πριν, πλάτη θα βάλουµε και εµείς και οι δήµοι και τα νοικοκυριά
και οι επιχειρήσεις, για να ξεπεράσουµε αυτή την πρωτόγνωρη
κρίση. 

Όσον αφορά τα θέµατα που είπατε για τη δανειακή σύµβαση
µε την ΕΤΕπ. Ποια δανειακή σύµβαση έληξε και δεν προχωρή-
σαµε στην ανανέωση της;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τον Δεκέµβριο του
2019.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Για ποιο πράγµα µιλάτε; Είχατε υπογράψει εσείς δανειακή
σύµβαση µε την ΕΤΕπ;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Βεβαίως!
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Είχε υπογράψει η κυβέρνηση σας; Παρουσιάστε την. Κα-
ταθέστε την.

Μία δανειακή σύµβαση της ΕΤΕπ υπήρχε και ήταν επί κυβέρ-
νησης Αντώνη Σαµαρά και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έκανε τη σύµβαση αυτή της ΕΤΕπ τον Μάρτιο του 2021 για
το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Τα υπόλοιπα δεν ισχύουν.

Όσον αφορά τα θέµατα που είπατε για τα υπόλοιπα θέµατα
της χρηµατοδότησης των ΟΤΑ. Κοιτάξτε, όλα τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή µας, ΕΣΠΑ, «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ», Ταµείο Ανάκαµψης, µέσα από συνέργειες κατατείνουν
στην αλλαγή σελίδας για την αυτοδιοίκηση. Δεν υπάρχει ούτε
ένας δήµαρχος σήµερα που να σας πει ότι έχει λιγότερους πό-
ρους από αυτούς που είχε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα.
Είναι πρωτοφανείς οι πόροι που υπάρχουν στη διάθεση της αυ-
τοδιοίκησης. Είναι στοίχηµα να τους κινητοποιήσουµε και να
τους απορροφήσουµε σωστά προς όφελος των πολιτών. Αυτό
είναι το στοίχηµα, όχι οι πόροι. Αυτό είναι το βασικό στοίχηµα,
να τους απορροφήσουµε σωστά από την αυτοδιοίκηση Α’ και Β’
βαθµού. 

Και δεν είναι τίποτα χειρότερο από αυτό, από το να συσκοτί-
ζουµε την πραγµατικότητα και να πηγαίνουµε να λέµε για δήθεν
υποχρηµατοδότηση, ενώ το βασικό πρόβληµα είναι οι δοµές και
το προσωπικό. Εκεί θα συµφωνήσουµε και θα είµαστε εδώ να τα
συζητήσουµε την επόµενη χρονιά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Συνεχίζουµε µε τους Βουλευτές οµιλητές και καλούµε στο

Βήµα τον κ. Χριστόφορο - Εµµανουήλ Μπουτσικάκη από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Μπουτσικάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σκουρλέτη, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός,

δεν είναι εδώ να σας απαντήσει γιατί είναι στις Βρυξέλλες και
µάχεται αυτή τη στιγµή για τη χώρα µας.

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που
συζητάµε σήµερα είναι ο τρίτος που συντάσσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου Μητσοτάκη, είναι ο δεύτερος
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και των διεθνών οικονοµικών
εξελίξεων που αυτή τη στιγµή επιφέρει αυτή. Μιας πανδηµίας η
οποία παρά την ταχύτατη και συνεχή αντίδραση της επιστηµονι-
κής κοινότητας παγκοσµίως ακόµα επιµένει και ακόµα εξελίσσε-
ται. Και παρά τη διαρκή εξέλιξη της, όµως, η χώρα µας, όχι µόνο
παρέµεινε δυνατή και σταθερή, αλλά έκανε και βήµατα µπροστά
και σε οικονοµικό επίπεδο -που θα τα αναλύσουµε σε λίγο- αλλά
και σε αµυντική ενίσχυση της χώρας µας σε όλα τα επίπεδα.

Να σας πω κάτι το οποίο, προφανώς, το έχετε περάσει στα
ψιλά, γιατί έχετε επικεντρωθεί σε πράγµατα τα οποία είναι απλά
fake news -έχουµε συνηθίσει να το λέµε πολύ συχνά εδώ µέσα
δυστυχώς µε εσάς. Εχθές αφού έκανε η παράταξη της Νέας Δη-
µοκρατίας το πατριωτικό της καθήκον ψηφίζοντας την Αµυντική
Συµφωνία µεταξύ της Ελλάδας και των ΗΠΑ, το Κογκρέσο υπερ-
ψήφισε αυτό το νοµοσχέδιο και αυτή τη στιγµή επικυρώθηκε
αυτή η σύµβαση, αυτό το οποίο εσείς το καταψηφίσατε εδώ
µέσα και ο Ερντογάν δεν το ήθελε µε τίποτα.

Επανέρχοµαι στη συζήτησή µας. Η ανεργία, λοιπόν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µειώθηκε από το 16% στο 13% τον Σεπτέµ-

βρη του 2021. Η ιδιωτική κατανάλωση αυξήθηκε. Οι υπάρχουσες
θέσεις εργασίας όχι µόνο διατηρήθηκαν, αλλά πλήθυναν κιόλας,
ξεπάγωσαν ή ολοκληρώθηκαν πολλές επενδύσεις που για διά-
φορους γραφειοκρατικούς λόγους είχαν ξεµείνει στα συρτάρια
των αρµοδίων.

Σήµερα, πλέον, έχουµε τη δυνατότητα να µιλάµε για έναν
κύκλο επενδύσεων στην ελληνική οικονοµία. Παρά το γεγονός
ότι µετράµε ήδη είκοσι έναν µήνες σε καθεστώς πανδηµίας,
εφαρµόσαµε πολιτικές ελάφρυνσης των πολιτών, τόνωσης της
αγοράς, ενίσχυσης των αδύναµων και θωράκισης των επιχειρή-
σεων.

Μειώσαµε κατά 22% τον ΕΝΦΙΑ, µειώσαµε τον φόρο στις επι-
χειρήσεις στο 22%, µειώσαµε τον συντελεστή φορολόγησης στα
µερίσµατα στο 5%. Καταργήσαµε τον φόρο γονικών παροχών και
δωρεών αξίας µέχρι 800.000 ευρώ από τα 0 ευρώ –γιατί, συνή-
θως, λέτε εσείς τα δικά σας ότι ευνοούµε µόνο τους πλουσίους,
υποτίθεται. Μειώσαµε την προκαταβολή φόρου στα φυσικά πρό-
σωπα στο 55% και στο 80% στα νοµικά πρόσωπα. Μειώσαµε τις
ασφαλιστικές εισφορές τουλάχιστον κατά τρεις µονάδες. 

Συνέπεια, αποτελεσµατικότητα, ρεαλισµός και καινοτοµία είναι
αυτά που χαρακτηρίζουν την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. 

Φέτος εισάγονται µια σειρά καινοτοµιών, µε έµφαση στην απο-
τελεσµατικότητα και την παροχή περισσότερων πληροφοριών. 

Το πρώτο είναι ο προϋπολογισµός επιδόσεων για όλους τους
φορείς της κεντρικής διοίκησης, ένα εργαλείο µε βάση το οποίο
έχουµε τη δυνατότητα να παρακολουθούµε και να αξιολογούµε
µε αποτελεσµατικό τρόπο τις επιδοτήσεις των προγραµµάτων
των φορέων, αλλά και της Βουλής. Έτσι ρίχνουµε φως στη δια-
φάνεια, λοιπόν, στα δηµόσια οικονοµικά. 

Το δεύτερο είναι η εισαγωγή των δεικτών µέτρησης του περι-
βαλλοντικού αποτυπώµατος των πολιτικών και των δράσεων εν
γένει. Δίνουµε έτσι έµφαση στην πράσινη µετάβαση. Προωθούµε
την ψηφιοποίηση και ενσωµατώσουµε τις νέες τεχνολογίες. Εάν
δεν δώσει το κράτος και η Κυβέρνηση το παράδειγµα, πώς περι-
µένουµε από τους πολίτες να ακολουθήσουν;

Τέλος, εφέτος παρουσιάζουµε τη λειτουργική ταξινόµηση των
δαπανών της γενικής κυβέρνησης. Από το 2022 κάθε πολίτης θα
δύναται να έχει γνώση των δαπανών κάθε επιµέρους φορέα του
κράτους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή της Νέας Δηµο-
κρατίας κατάφερε επιτυχώς να αντιµετωπίσει το ζοφερό κλίµα,
να ανατρέψει την ανησυχία και να δηµιουργήσει ευκαιρίες ανά-
πτυξης µέσα στην πανδηµία. Τα µέτρα στήριξης που λάβαµε κα-
τέδειξαν όχι µόνο την προσαρµοστικότητα και τα γρήγορα
αντανακλαστικά της Κυβέρνησης, αλλά και την επαφή που έχει
µε το σύνολο της κοινωνίας. Με τη θεσµοθέτηση διαφόρων προ-
γραµµάτων όπως η «ΓΕΦΥΡΑ», το «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ» τονώσαµε την
πραγµατική οικονοµία.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε την ενεργειακή κρίση, η Κυβέρνηση κα-
τάφερε και χορήγησε εγκαίρως το «εµβόλιο» στην ελληνική οι-
κονοµία. Αυξήσαµε την κρατική επιδότηση στους λογαριασµούς
ηλεκτρικής ενέργειας και παροχής φυσικού αερίου και, όπως
επεσήµανε σήµερα και ο Πρωθυπουργός από τις Βρυξέλλες, θα
δώσουµε και επιπλέον ενισχύσεις, ακόµη και ειδικά προνόµια
στους αγρότες.

Προκειµένου να αποφύγουµε τις επιπτώσεις από τις παροδι-
κές πληθωριστικές τάσεις που παρατηρούνται διεθνώς, ενσωµα-
τώθηκε στον πολιτικό σχεδιασµό το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για
τη Νεολαία, αφού δόθηκαν κίνητρα για ένταξη των νέων στην
αγορά εργασίας, µε την ενεργοποίηση του προγράµµατος
«ΠΡΩΤΟ ΕΝΣΗΜΟ», µε την κατάργηση του τέλους συνδροµητών
κινητής τηλεφωνίας, µε την αναστολή του τέλους συνδροµητικής
τηλεόρασης και µε τη θέσπιση φορολογικών κινήτρων για τη
χρήση ηλεκτρονικών συναλλαγών.

Στον κρίσιµο τοµέα της δηµόσιας υγείας και εφέτος έχουν
προβλεφθεί αυξηµένες δαπάνες. Έτσι θα θωρακίσουµε ακόµη
περισσότερο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Ο προϋπολογισµός σχε-
τικά µε την υγεία στο σύνολο του ανέρχεται στο 6,3% του ΑΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 όχι
µόνο δεν έχει κανέναν φόρο, αλλά αντιθέτως, προβλέπει περισ-
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σότερη ελάφρυνση, περισσότερη ενίσχυση και πραγµατική πρό-
οδο για όλους τους πολίτες. Ταυτόχρονα, επιβεβαιώνει το αί-
σθηµα ασφάλειας και δίνει έναυσµα, για να οδηγηθεί η χώρα
ακόµα πιο µπροστά, σε ένα ανθεκτικό και αποτελεσµατικό περι-
βάλλον. Η φορολογική πολιτική, άλλωστε, επιβάλλεται να έχει
αναπτυξιακό πρόσηµο.

Ο προς ψήφιση προϋπολογισµός προβλέπει στο τέλος του
2022 καθαρή αύξηση του ΑΕΠ κατά 1,7% σε σχέση µε το 2019.
Η διαµόρφωση του ρυθµού ανάπτυξης εδράζεται και στην υλο-
ποίηση µέτρων φιλοεπενδυτικού χαρακτήρα, τα οποία εξοµαλύ-
νουν, βελτιώνουν το επενδυτικό περιβάλλον. Σε αυτό το πλαίσιο
µέτρων συγκαταλέγεται και η περαιτέρω µείωση του φόρου ει-
σοδήµατος των επιχειρήσεων, η παροχή κινήτρων για συνενώ-
σεις και συνέργειες µικρών, µεσαίων και πολύ µικρών επιχει-
ρήσεων, η χορήγηση προσαυξηµένης έκπτωσης για δαπάνες και
πολλά άλλα.

Σε τροχιά υλοποίησης µε εντατικούς ρυθµούς βρίσκονται ήδη
σαράντα οκτώ έργα συνολικού ύψους 2,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, κάποια εκ των οποίων αφορούν ειδικότερα την περιφέρειά
µου. Ένα από αυτά είναι και η µεταστέγαση των δικαστικών υπη-
ρεσιών του Πειραιά σε ένα σύγχρονο και ελάχιστης ενεργειακής
κατανάλωσης δικαστικό µέγαρο, η Πολιτεία Καινοτοµίας στο
«ΧΡΩΠΕΙ», ακόµη και η αξιοποίηση του Πύργου του Πειραιά. Όλα
αυτά τα εµβληµατικά έργα δίνουν ώθηση και κίνητρα για την ανά-
πτυξη της πόλης µας και βάζουν την Περιφέρεια Πειραιώς, επι-
τέλους, στον παγκόσµιο αναπτυξιακό χάρτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, το 2022 αναµένεται
να είναι ένα έτος επαναφοράς της ελληνικής οικονοµίας, επανα-
φοράς σε καθεστώς σταθερότητας και ευθεία αναπτυξιακή κα-
τεύθυνση.

Με αυτές τις λίγες σκέψεις σας καλώ όλους να επιδείξετε για
µια φορά εθνική συναίνεση και να υπερψηφίσετε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό, ώστε να συµβάλετε και εσείς στην ανάκαµψη της
ελληνικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αυλωνίτης Αλέξανδρος - Χρή-

στος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο κ. Γκίκας και αµέσως
µετά θα µιλήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Μη-
ταράκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ. Αυ-
λωνίτη έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι µε τις από 16
Δεκεµβρίου 2021 επιστολές προς τον Πρόεδρο της Βουλής ο
επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Μιχαήλ Κατρίνης µάς γνωστοποιεί ότι:

Πρώτον, ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, σύµφωνα µε το
άρθρο 17, παράγραφος 2 και 4 του Κανονισµού της Βουλής ορί-
ζονται κατά σειρά: ο Βουλευτής Α’ Αθήνας κ. Κωνσταντίνος Σκαν-
δαλίδης και η Βουλευτής Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ.
Κωνσταντίνα - Νάντια Γιαννακοπούλου.

Δεύτερον, ως Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
εκλέχθηκε η Βουλευτής Λάρισας κ. Ευαγγελία Λιακούλη και Ανα-
πληρωτής Γραµµατέας ο Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. Γεώρ-
γιος Αρβανίτης.

Οι σχετικές επιστολές θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

3944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Αυ-
λωνίτη, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Διαπιστώνω ότι υπάρχει µεγάλη νευρικότητα στην Αίθουσα,
τουλάχιστον πριν από έναν οµιλητή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ τη συζήτηση στη
Βουλή και δεν σας κρύβω ότι έχω µείνει έκπληκτος, να µην πω
αποσβολωµένος. Πόσο πιο χαµηλά θα πέσει η Κυβέρνησή σας
και ένα µεγάλο τµήµα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και θα εξη-
γήσω τι εννοώ.

Ζείτε στην Ελλάδα, ζείτε σε αυτή τη Βουλή; Ακούτε τον Πρω-
θυπουργό και τα µέλη της Κυβέρνησης ή ζούµε σε παράλληλα
σύµπαντα; Διαβάσατε πόσοι νεκροί πεθαίνουν κάθε µέρα, ακού-
σατε ότι πεθαίνουν εκτός ΜΕΘ; Θυµάστε τι έλεγαν οι Υπουργοί
σας για τις ΜΕΘ; Νοµίζετε ότι µε αυτά που λέω, επαναλαµβάνο-
µαι σε σχέση µε τους άλλους.

Κάθε στιγµή θα τα ακούτε. Θα πονάτε ακούγοντας από όλους
τους οµιλητές τα ίδια πράγµατα.

Δεν είχατε εσείς ενδείξεις ότι έχουµε µεγαλύτερη θνησιµότητα
στους ασθενείς εκτός ΜΕΘ σε σχέση µε αυτούς οι οποίοι είναι
σε ΜΕΘ; Δεν είχατε τέτοιες ενδείξεις; Θυµάστε που χειροκρο-
τούσατε τον Πρωθυπουργό όταν τα έλεγε αυτά; Εδώ που είµαι
εγώ τα έλεγε. Τα ακούτε για πολλοστή φορά. Μας προκαλούσε,
µάλιστα, λέγοντάς µας: «Δεν έχω τέτοια ένδειξη. Όχι, δεν έχω.
Έχετε εσείς; Φέρτε την.».

Έχετε πληροφορηθεί ότι επικεφαλής της οµάδας που σας
συµβουλεύει πώς να αντιµετωπίσει τον κορωνοϊό είναι ο κ. Τσιόρ-
δας; Κάνω λάθος; Δεν µπορεί να µην έχετε ακούσει το όνοµά
του. Και οι δύο είναι οι επιτελείς. Ο ένας είναι Πρωθυπουργός
της Ελλάδας και ο κ. Τσιόρδας επικεφαλής όλων των στρατευ-
µάτων, της πανστρατιάς, κατά του κορωνοϊού. Αυτοί οι δύο άν-
θρωποι δεν συνεννοούνται µεταξύ τους; Δεν είναι αστείο, δεν
είναι τραγικό, σήµερα να διαψεύδεται από το στόµα του Κυβερ-
νητικού Εκπροσώπου, µάλλον να ισχυρίζεται ο Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος ότι δεν ήξερε ο κ. Μητσοτάκης; Τότε πού πάµε αν οι
δύο επικεφαλής, οι δύο επιτελικοί στον πόλεµο κατά του κορω-
νοϊού δεν συνεννοούνται;

Τον Μάιο του 2021 µια έκθεση -σας τα είπε ο κ. Ζαχαριάδης.
Σας τα λέµε κάθε µέρα. Και λέτε ότι λέµε ξανά τα ίδια και τα ίδια.
Θα τα ακούτε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Για τον προϋπολογισµό πείτε µας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Θα σας πούµε για
τον προϋπολογισµό, κύριε Βεσυρόπουλε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ µη δια-
κόπτετε.

Συνεχίστε, κύριε Αυλωνίτη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Υπερασπίζεστε σή-

µερα αυτή τη λογική. Την υπερασπίζεστε και δεν νιώθετε ντροπή.
Πού είναι η ντροπή και η πολιτική ευθιξία; Στο παράλληλο σύµ-
παν που ζείτε σίγουρα δεν υπάρχει ντροπή ούτε ενσυναίσθηση.
Στο δικό µας σύµπαν, στο δικό µας, παραιτούνται, όπως και σε
πολλά άλλα κράτη του κόσµου, µετά από µια τέτοια ιστορία, γιατί
έχουν να παίξουν µε την ανθρώπινη ζωή. Και µε την ανθρώπινη
ζωή δεν παίζουν.

Στο δικό µου, λοιπόν, επιστηµονικό κόσµο, κύριε Βεσυρό-
πουλε, στον νοµικό κόσµο, όταν λες σε κάποιον έτσι µε επιτακτι-
κότητα και µε επιστηµοσύνη ότι πρέπει να κάνεις εκείνο και δεν
το κάνεις, λειτουργείς µε ενδεχόµενο δόλο και, µάλιστα, µε υπερ-
χειλή δόλο. Γνωρίζεις ότι από τις παραλείψεις σου ή τις συνέρ-
γειές σου µπορεί να επέλθει το αποτέλεσµα.

Εδώ τι συµβαίνει µε τον κ. Μητσοτάκη; Τι συµβαίνει µε τον κ.
Τσιόρδα; Πώς δεν µπορούν να συνεννοηθούν αυτοί οι δύο άν-
θρωποι και οδηγούν εκατοντάδες κόσµου ίσως και χιλιάδες σε
διασωληνώσεις εκτός ΜΕΘ; 

Και έρχεται σήµερα ο κ. Πέτσας και τι λέει για να δικαιολογηθεί
για αυτά που έλεγε τον Σεπτέµβρη του 2020; Ότι αν εκείνο τον
καιρό που του έλεγε ο κ. Πολάκης, που τον βλέπετε τη νύχτα στα
όνειρά σας, κάνατε επίταξη σε κλινικές και σε προσωπικό, θα
πληρώνατε του κόσµου τα εκατοµµύρια. Και τα 120 εκατοµµύρια

που δώσατε στην «AEGEAN», τα 30-40 εκατοµµύρια που δώσατε
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αυτά συµψηφίζονται; Υπάρχουν
επιχειρήµατα για τις ανθρώπινες ζωές;

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Τι λέτε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ- ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τι λέω; Ο κόσµος εκεί

έξω βλέπει, κυρία µου. Βλέπει.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Για τον προϋπολογισµό πείτε µας. Τέσ-

σερα και σαράντα τρία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ειλικρινά, κατά την

άποψή µας, η επιστήµη έχει σηκώσει ψηλά τα χέρια της µε την
πολιτική που ακολουθείτε. Οι Βουλευτές σας συνειδητά βλέπουν
το ψέµα και σας υποστηρίζουν πετώντας από πάνω τους τον
εθνικό χαρακτήρα της ιδιότητάς τους ως Βουλευτές της πατρί-
δας. Επιλέγω τις λέξεις µου µία-µία. 

Με αυτό που βλέπω εδώ µέσα πλήττεται η Βουλή και το πολί-
τευµά µας. Είµαστε εδώ ως Βουλευτές του έθνους και έχουµε
µπροστά µας µια εθνική πανδηµία και υποστηρίζετε άκριτα το
ψέµα. Ένας να πει µια φορά ότι έκανε λάθος ο κ. Μητσοτάκης.
Το είπε ένας εδώ µέσα από αυτή τη θέση, από αυτή τη Βουλή;
Πέστε µου έναν. Και µου λέτε να µην έχω τη δυνατότητα, το δι-
καίωµα και την υποχρέωση να φωνάζω, να επαναλαµβάνω για
όλα αυτά που βλέπω µπροστά µου;

Επί του προϋπολογισµού, αν δεν υπήρχαµε εµείς εδώ µέσα,
θα πείθατε τους Έλληνες πολίτες πως είναι οφθαλµαπάτη η κα-
τακρεούργηση του οικογενειακού εισοδήµατος. Θα τους πείθατε
ότι η ακρίβεια είναι αποκύηµα της φαντασίας αρρωστηµένων
µυαλών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ). 

Ο προϋπολογισµός σας για το 2022, σύµφωνα µε εσάς, απο-
τυπώνει την αντίληψη ότι η κρίση οσονούπω τελειώνει και για
αυτό απουσιάζουν συνολικά πολιτικές περιορισµού των αρνητι-
κών συνεπειών της. Όλα καλά, όλα ανθηρά για εσάς είναι, όπως
έλεγε και ο συγχωρεµένες ο Κώστας Βούτσας.

Καταδεικνύει, επίσης, ο προϋπολογισµός την υποβάθµιση των
κοινωνικών πολιτικών στην ενίσχυση της εργασίας των µισθών,
στην αντιµετώπιση της ανεργίας και στην καταπολέµηση των κοι-
νωνικών ανισοτήτων. Λογύδρια εδώ µέσα περί ιλιγγιώδους ανά-
πτυξης, όταν οι προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δείχνουν
ότι το ΑΕΠ της χώρας θα υπολείπεται κατά περίπου 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από αυτό του 2019, πέφτουν στο κενό, στο κενό της
τσέπης των Ελλήνων πολιτών.

Ειλικρινά, πιστεύετε ότι δεν καταλαβαίνουν οι Έλληνες πολίτες
ότι η Κυβέρνησή σας κρατάει ουσιαστικά καθηλωµένο τον κατώ-
τατο µισθό; Δηλαδή, η αύξηση του µισθού κατά 2% το 2022 θα
τους πλουτίσει; Δηλαδή, η αύξηση που προτείνουµε εµείς στα
800 ευρώ θα τους κάνει κατ’ εσάς εφοπλιστές και βιοµηχάνους
και θα πτωχεύσει το δηµόσιο και θα καταστραφεί η οικονοµία;
Σε ποιον τα λέτε αυτά;

Να σας πω τι λέγατε προεκλογικά; Τα είπε η συνάδελφος, η κ.
Αχτσιόγλου. Όλοι τα είπαν. Ότι θα αυξάνετε τον µισθό στο δι-
πλάσιο του ποσοστού της ανάπτυξης. Σιγά τον πολυέλαιο. Πάλι
κοροϊδεύετε τον κοσµάκη. Προεκλογικά το λέγατε και τον κοροϊ-
δεύετε. 

Θα τα καταλάβει κάποια στιγµή ο λαός και θα τιµωρήσει. Θα
πω και λίγα λόγια, όσο µου επιτρέπει ο χρόνος, για τον προϋπο-
λογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν σας επιτρέπει ο
χρόνος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Επιτρέπει ο χρόνος,
κύριε Πρόεδρε. Άλλοι µίλησαν εννιά και δέκα λεπτά. Δεν θα αρ-
γήσω.

Θα ήθελα, όµως, να πω και λίγα λόγια για τον τουρισµό, γιατί
παρακολουθώ τον τοµέα αυτόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφού έχει νοµοσχέδιο
τη Δευτέρα. Θα τα πείτε εκεί. Μην στεναχωριέστε.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Οκτώ λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχουν δίκιο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εγώ δεν έχω σκοπό

να τσακωθώ µε κανέναν σας. Απλώς λέω ότι και άλλοι συνάδελ-
φοι εδώ µίλησαν πολύ περισσότερο από ότι µίλησα εγώ. Ένα
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λεπτό έχω ξεπεράσει τον χρόνο που µου δίνετε. Ο κ. Πέτσας µί-
λησε πέντε και δέκα λεπτά πιο µπροστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Υπουργός είναι.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πώς είναι δυνατόν

να µην πω δύο λόγια για τον προϋπολογισµό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα τα πείτε τη Δευ-

τέρα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πρέπει να έχετε,

κατά τη γνώµη µου, ενιαία άποψη οι Προεδρεύοντες στη Βουλή.
Προηγουµένως, αυτός που αντικαταστήσατε, κύριε Πρόεδρε,

µας έδινε µια διακριτική δυνατότητα. Θέλετε να κατέβω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας δώσω ένα

λεπτό.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κατεβαίνω, λέγοντας

µε ευθύτητα και µε παρρησία και µε βροντώδη φωνή ότι δεν πρέ-
πει να ψηφιστεί αυτός ο προϋπολογισµός και πρέπει κάποια
στιγµή να κινηθεί η διαδικασία. Θα το κρίνει ο Αρχηγός του κόµ-
µατός µου και το κόµµα µου να φύγετε από την Κυβέρνηση. 

Γεια σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλησπέρα σας και από µένα. Για να µη χαλάµε καρδιές, σας

παρακαλώ πολύ για το επτάλεπτο θα υπάρχει ενός λεπτού
ανοχή, όχι, όµως, στο οκτάλεπτο να ξεκινάµε να πούµε για το νο-
µοσχέδιο. Και για την επικαιρότητα πολλές φορές αφήνω. Δεν
θέλω να είστε σε γυάλα, ιδιαίτερα οι Βουλευτές. Αφήνω για την
επικαιρότητα ένα-δύο λεπτά, αλλά µην το παρατραβάµε και στα
οκτώ λεπτά να ξεκινάτε να µιλάτε για το νοµοσχέδιο. Δεν αναφέ-
ροµαι στον κ. Αυλωνίτη, γιατί έτσι είναι σε βάρος των συναδέλ-
φων. Δεν την πληρώνει κανείς άλλος, παρά µόνο οι συνάδελφοί
µας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βεσυρόπουλε,
ο προϋπολογισµός αφορά όλα τα Υπουργεία. Για αυτό πιάνουν
κάποιο Υπουργείο.

Τον λόγο έχει ο κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγαπητός συ-

νάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ είπε ότι βρισκόµαστε σε «παράλληλο σύµ-
παν». Μάλλον ο ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται σε «παράλληλο σύµπαν» µε
όλα αυτά τα οποία είπε. 

Μετά την ύφεση, λοιπόν, ύψους 9% το 2020, το 2021 είναι ένα
έτος σηµαντικής ανάκαµψης, αφού η αναθεωρηµένη πρόβλεψη
αναµένει αύξηση του ΑΕΠ κατά 6,9%, µία από τις υψηλότερες
στην Ευρώπη, ενώ παράλληλα προβλέπεται µείωση της ανερ-
γίας. 

Να πω εδώ ότι τον Σεπτέµβριο του 2020 η ανεργία ήταν στο
16,5%, ενώ τον Σεπτέµβριο του 2021 κατέβηκε, µειώθηκε στο
13%.

Προφανώς η άρση των περιοριστικών µέτρων έδωσε µεγάλη
ώθηση στην οικονοµία µας, ωστόσο όµως, αυτό που έπαιξε κα-
θοριστικό ρόλο, ήταν το µεγάλο πακέτο στήριξης τη διετία 2020
- 2021, που ανήλθε σε 40 δισεκατοµµύρια. Ψηφίσαµε εβδοµήντα
µέτρα εδώ, τα οποία βοήθησαν τις επιχειρήσεις, τους συµπολί-
τες µας, τα νοικοκυριά. Ήταν το τέταρτο µεγαλύτερο πακέτο
στήριξης στον κόσµο.

Επίσης, παρ’ ότι η Αντιπολίτευση αµφισβητεί ότι είναι αποτε-
λεσµατική η πολιτική της Κυβέρνησης, αυτό το αποδεικνύουν τα
στοιχεία, οι αριθµοί και βεβαίως και κάποιοι αυστηροί παρατη-
ρητές, θα πω εγώ.

Μόλις την προηγούµενη εβδοµάδα το Eurogroup χαιρέτισε την
πρόοδο της ελληνικής Κυβέρνησης για την ελληνική οικονοµία
στους τοµείς, όπως είναι η δηµοσιονοµική διαχείριση, η αγορά
ενέργειας, οι αποκρατικοποιήσεις, οι επενδύσεις κ.λπ.. Την ίδια
µέρα, στις 6 Δεκεµβρίου, η επικεφαλής του Διεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου, η κ. Γκεοργκίεβα, ανέφερε ότι η χώρα τα πηγαίνει
πολύ καλά και έκανε λόγο για ένα σπουδαίο επίτευγµα της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Μία µέρα µετά, ο Γερµανός Υπουργός Οικο-
νοµικών, κ. Κρίστιαν Λίντνερ, ανέφερε ότι το τελευταίο διάστηµα
έχει επιτευχθεί, µε πολύ εντυπωσιακά µεταρρυθµιστικά µέτρα,

να έρθει η ελληνική οικονοµία σε µια νέα πορεία επιτυχίας. Και
βεβαίως, αυτοί οι αξιωµατούχοι δεν νοµίζω ότι ανήκουν στο
κόµµα µας. 

Παρακαλώ για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στέφανος Γκίκας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στο 2022, τον επόµενο χρόνο. Η οικονοµία µας ανα-
µένεται να αναπτυχθεί κατά 4,5%, που σωρευτικά µε το 2021, µι-
λάµε για µία ανάπτυξη διετίας 11,7%, µία από τις υψηλότερες σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Κινητήριος δύναµη της ανάπτυ-
ξης θα είναι η υλοποίηση του προγράµµατος «Ελλάδα 2.0», που
περίπου θα φτάσει στο 3% του ΑΕΠ και βεβαίως η συνολική αύ-
ξηση των επενδύσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνολική επενδυτική δαπάνη
για το 2022 θα ξεπεράσει τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι µια
τεράστια επενδυτική δαπάνη. Από αυτά, τα 7,8 δισεκατοµµύρια
θα προέλθουν από το εθνικό και συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος
του ΠΔΕ και 3,2 δισεκατοµµύρια βεβαίως από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης.

Να πω ότι στον προϋπολογισµό δεν προβλέπεται επιβολή νέου
φόρου ή αύξηση υφιστάµενου φόρου, ενώ βεβαίως συνεχίζουν
να ισχύουν οι µειώσεις φόρων και των ασφαλιστικών εισφορών
που έχουν θεσπιστεί. 

Επίσης, να πω ότι –αντίθετα µε όσα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ- ο προϋπο-
λογισµός του Υπουργείου Υγείας είναι αυξηµένος και ανέρχεται
σε 5.257.000.000 ευρώ, ενώ οι συνολικές δαπάνες όλων των
Υπουργείων για την υγεία, θα ξεπεράσουν τα 11.000.000.000,
ενώ παράλληλα µία από τις τρεις προσλήψεις που θα γίνουν το
2020 - 2022 θα αφορά τον τοµέα υγείας.

Έρχοµαι στα θέµατα της άµυνας. Όταν πριν από δύο χρόνια,
από αυτό εδώ το Βήµα στον προϋπολογισµό τον Δεκέµβριο του
2019, έκανα την πρόταση για διπλασιασµό των εξοπλιστικών δα-
πανών των Ενόπλων Δυνάµεων, δεν φανταζόµουν ότι µέσα σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα η Κυβέρνησή µας όχι µόνο θα διπλα-
σίαζε, αλλά θα τετραπλασίαζε τις εξοπλιστικές δαπάνες των Ενό-
πλων Δυνάµεων, δίνοντας µε αυτόν τον τρόπο στις Ένοπλες
Δυνάµεις, στα Γενικά Επιτελεία, στη φυσική ηγεσία, στην πολι-
τική ηγεσία, τη δυνατότητα να καταρτίσουν ένα ολοκληρωµένο,
µελετηµένο, στοχευµένο, µεγαλεπήβολο εξοπλιστικό πρόγραµµα
των Ενόπλων Δυνάµεων που τις ισχυροποιεί και αυξάνει δρα-
στικά την αποτρεπτική ικανότητα της χώρας.

Και βεβαίως καλύπτει ένα κενό δεκαετίας που, όπως όλοι γνω-
ρίζουµε, τα εξοπλιστικά προγράµµατα βρίσκονταν σε τέλµα και
όχι µόνο για οικονοµικούς λόγους, αλλά και ένεκα λανθασµένων
πολιτικών αποφάσεων, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Βεβαίως, η ενίσχυση του αµυντικού βραχίονα δεν γίνεται απο-
σπασµατικά. Γίνεται σε συνδυασµό και από κοινού, µε µία πολυ-
διάστατη, στοχευµένη, καλά µελετηµένη εξωτερική πολιτική και
διπλωµατία, η οποία τα τελευταία δύο χρόνια έχει καταφέρει,
πρώτον, να επιλύσει σωρεία εκκρεµών ζητηµάτων όπως, παρα-
δείγµατος χάριν, ο καθορισµός θαλασσίων ζωνών κ.λπ. που λί-
µναζαν επί τριάντα χρόνια. 

Δεύτερον, µε κρίσιµες συµφωνίες, συµµαχίες, στρατηγικές
εταιρικές σχέσεις, αµυντικές συµφωνίες µε ρήτρα αµυντικής
συνδροµής, έχει καταφέρει να αναγάγει την Ελλάδα σε έναν κρί-
σιµο παίκτη, παράγοντα στην ευρύτερη γεωπολιτική µας περιοχή
που έχει φωνή, άποψη, θέση, παρέµβαση σε όλα τα διεθνή φόρα
και βεβαίως τους διεθνείς οργανισµούς. 

Επίσης, έχει καταφέρει τα λεγόµενα «ελληνοτουρκικά» προ-
βλήµατα να είναι πλέον ευρωτουρκικά, να λογίζονται έτσι και να
αντιµετωπίζονται έτσι από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τα εθνικά µας συµφέροντα. 

Αυτά τα δύο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηλαδή η ισχυρο-
ποίηση, η αύξηση της αµυντικής ικανότητας, της αποτρεπτικής
ισχύος της χώρας και η αναβάθµιση της διπλωµατικής ισχύος,
συνιστούν τη βάση για τη διασφάλιση της ειρήνης, της σταθερό-
τητας και της ασφάλειας των Ελλήνων πολιτών. Και είµαι περή-
φανος που η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, τα έχει πετύχει αυτά!
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εν κατακλείδι, ο προϋπολογισµός του 2022 είναι ένας αναπτυ-

ξιακός προϋπολογισµός. Είναι κοινωνικά δίκαιος, µε κοινωνικό
πρόσηµο, εξωστρεφής, σύγχρονος, στηρίζει την ανταγωνιστικό-
τητα. Δίνει ιδιαίτερη έµφαση και βαρύτητα στην πράσινη µετά-
βαση, στην ψηφιακή µετάβαση, στον εκσυγχρονισµό του
κράτους και του δηµοσίου ευρύτερα. Σηµατοδοτεί µία νέα εποχή
για την οικονοµία µας, εποχή ανάκαµψης, ανάπτυξης και ευηµε-
ρίας.

Γι’ αυτούς τους λόγους βεβαίως και τον υπερψηφίζω. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ.

Παναγιώτης Μηταράκης, τον οποίο θα παρακαλέσω να διατηρή-
σει το δεκάλεπτο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο µεταναστευτικό, στον Έβρο
και στα νησιά µας, στις εθνικές απειλές, η πατρίδα αντέδρασε,
αµύνθηκε, οργανώθηκε και τελικά νίκησε, όπως είπε ο Πρωθυ-
πουργός την Παρασκευή στην Πολιτική Επιτροπή της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Όπως αποδεικνύουν τα µετρήσιµα αποτελέσµατα της πολιτι-
κής µας, στη χώρα µας ανακτήσαµε τον έλεγχο του µεταναστευ-
τικού, µε την αποσυµφόρηση να γίνεται πράξη σε όλη την
Ελλάδα. Σηµειώνω ότι στη χώρα σήµερα λειτουργούν τριάντα
τέσσερις δοµές φιλοξενίας, έναντι εκατόν είκοσι µία που ήταν
πριν από δύο χρόνια. Σήµερα διαµένουν συνολικά στη χώρα µας,
σε κάθε είδους δοµές και διαµερίσµατα, τριάντα τέσσερις χιλιά-
δες αιτούντες άσυλο, εκ των οποίων οι τρεις χιλιάδες επτακόσιοι
στα νησιά µας, δηλαδή το 11%.

Την ηµέρα των εκλογών του 2019, διέµεναν συνολικά στη
χώρα µας ογδόντα δύο χιλιάδες αιτούντες άσυλο και στα νησιά
µας το 21%, δηλαδή δεκαεπτά χιλιάδες άτοµα. Επί ΣΥΡΙΖΑ δη-
λαδή, ήταν διπλάσιο το ποσοστό των διαµενόντων στα νησιά και
πενταπλάσιος ο απόλυτος αριθµός τους. Τότε τα νησιά µας είχαν
γίνει αποθήκες ψυχών και τοπόσηµα ντροπής για τη χώρα µας. 

Σήµερα, στην ηπειρωτική Ελλάδα διαµένουν τριάντα µία χιλιά-
δες αιτούντες άσυλο, έναντι εξήντα πέντε χιλιάδων την ηµέρα των
εκλογών, απαντώντας σε όσους ισχυρίζονται ότι η αποσυµφόρηση
των νησιών, δηµιούργησε συµφόρηση στην ηπειρωτική Ελλάδα.

Οι ροές πλέον είναι πολύ µειωµένες. Φέτος θα είναι οκτώ χιλιά-
δες αφίξεις, έναντι δεκατεσσάρων χιλιάδων το 2020, έναντι εβδο-
µήντα δύο χιλιάδων το 2019, έναντι πάνω από ένα εκατοµµύριο το
2015. Οι εκκρεµείς υποθέσεις ασύλου σήµερα είναι σαράντα
πέντε χιλιάδες έναντι διακοσίων δύο χιλιάδων τον Ιούλιο του 2019.

Ενώ η κατάσταση στη χώρα µας βελτιώνεται, το µεταναστευτικό
παραµένει βασικό πρόβληµα συνολικά για την Ευρωπαϊκή Ένωση
µε πολλαπλά µέτωπα. Παρατηρείται εµφανής προσπάθεια εργα-
λειοποίησης του ανθρώπινου πόνου µε στόχο γεωπολιτικά και οι-
κονοµικά οφέλη. Το βιώσαµε το 2020 στον Έβρο και στα νησιά
µας. Το βιώνουµε ως Ευρώπη το 2021 στα σύνορα µε τη Λευκο-
ρωσία. Είναι γεγονότα που αναπόφευκτα επηρεάζουν τον τρόπο
µε τον οποίο καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε τη µεταναστευτική
κρίση, γεγονότα που επηρεάζουν την στάση της χώρας µας απέ-
ναντι στο νέο επικείµενο Σύµφωνο Μετανάστευσης και Ασύλου.

Βασική επιδίωξη για τη χώρα µας είναι η έµπρακτη αλληλεγγύη
µεταξύ των κρατών µελών, στο δίκαιο δηλαδή διαµερισµό των επι-
πτώσεων της κρίσης ανάµεσα στα κράτη-µέλη. Αλλά συγχρόνως,
για την Ελλάδα το νέο σύµφωνο πρέπει να επιτύχει και ένα χαµηλό
διαχειρίσιµο ύψος ροών και αυτή είναι η µεγάλη διαφορά µας µε
την ελληνική και ευρωπαϊκή Αριστερά.

Από την πρώτη στιγµή ακολουθούµε µια αυστηρή, αλλά δίκαιη
µεταναστευτική πολιτική µε δύο συγκεκριµένους στόχους: πρώ-
τον, την ουσιαστική µείωση των ροών και δεύτερον, τον δραστικό
περιορισµό των επιπτώσεων της κρίσης στις τοπικές κοινωνίες. Η
φύλαξη των συνόρων µας είναι συνταγµατική υποχρέωση απέ-
ναντι στους πολίτες της χώρας µας που οφείλουµε να εκπληρώ-

σουµε πάντα µε σεβασµό στο Διεθνές και στο Ευρωπαϊκό Δίκαιο.
Η χώρα µας δεν πρόκειται να γίνει ξανά η κερκόπορτα της Ευρώ-
πης. Η πολιτική των ανοικτών συνόρων συνδέθηκε µε την περίοδο
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και καταδικάστηκε όχι µόνο στην Ελλάδα,
αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Το εθνικό σύστηµα υποδοχής ολοκληρώνεται. Εγκαινιάστηκαν
οι νέες κλειστές ελεγχόµενες δοµές στη Σάµο, στην Κω και στην
Λέρο. Εγκαινιάστηκε η πρώτη ελεγχόµενη δοµή στην ενδοχώρα
στη Μαλακάσα. Το 2022 θα εγκαινιαστούν οι νέες δοµές σε Χίο
και Λέσβο και θα ολοκληρωθεί η αναβάθµιση του ΚΥΤ Φυλακίου.
Σταδιακά, όλες οι δοµές της χώρας µας θα γίνουν κλειστές και
ελεγχόµενες, ολοκληρώνοντας τα έργα υποδοµής µε περιµετρι-
κές περιφράξεις, πύλες εισόδου και απαραίτητα µέτρα ασφα-
λείας. Αποκαθιστούµε δηλαδή την εικόνα της πολιτείας στα µάτια
των τοπικών κοινωνιών, προσφέρουµε ένα αυξηµένο αίσθηµα
ασφάλειας στους ωφελούµενους, στο προσωπικό µας και στις το-
πικές κοινωνίες.

Αναγνωρίζουµε τις επιπτώσεις της κρίσης στις τοπικές κοινω-
νίες. Νοµοθετήσαµε φέτος την παράταση, την µονιµοποίηση του
νησιωτικού ΦΠΑ στα πέντε νησιά που σήκωσαν το µεγαλύτερο
βάρος της κρίσης, ενώ παράλληλα πετύχαµε σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης να µας δοθεί το δικαίωµα να επαναφέρουµε αυτό
που µας στέρησε το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή το νησιωτικό ΦΠΑ σε
όλα τα νησιά.

Και όχι µόνο αυτό. Για τις τοπικές κοινωνίες θεσµοθετήσαµε
έναν µόνιµο µηχανισµό αποζηµίωσης των κατοίκων για ζηµιές
µέσω της τοπικής αυτοδιοίκησης. Έχουµε προχωρήσει στην κα-
ταβολή ανταποδοτικών τελών και αποζηµιώσεων από την 1-1-2019
αναδροµικά και έχουµε εγκρίνει εβδοµήντα ένα έργα υποδοµών
σε τριάντα ένα δήµους στο Ταµείο Αλληλεγγύης δίνοντας συνο-
λικά 55 εκατοµµύρια ευρώ σε δήµους και περιφέρειες για ανάγκες
της τοπικής κοινωνίας την περίοδο 2020 - 2021.

Θέλω να τονίζω το εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η παρά-
ταξη της Νέας Δηµοκρατίας σε καµµία περίπτωση δεν είναι απέ-
ναντι στους µετανάστες ή στους ανθρώπους που πραγµατικά
βιώνουν κίνδυνο. Είµαστε απέναντι στα κυκλώµατα λαθροδιακινη-
τών που εκµεταλλεύονται τον ανθρώπινο πόνο.

Θυµίζω ότι πρόσφατα υποδεχθήκαµε εκατό γυναίκες αξιωµα-
τούχους από το Αφγανιστάν µε τις οικογένειες τους, συνολικά
επτακόσια άτοµα που διέτρεχαν υψηλό κίνδυνο µε οργανωµένο
τρόπο. Επιδείξαµε µε αυτόν τον τρόπο τα αντανακλαστικά ανθρω-
πισµού της χώρας µας. Εξασφαλίζουµε οδούς νόµιµης µετανά-
στευσης στη χώρα, προκειµένου να αποθαρρύνουµε όσους
επιχειρούν να περάσουν το κατώφλι της παρανόµως, αλλά και τα
δίκτυα λαθροδιακινητών που, όπως είπα, εκµεταλλεύονται την ελ-
πίδα, εκµεταλλεύονται τον άνθρωπο για οικονοµικά οφέλη. Στηρί-
ζουµε τη νόµιµη µετανάστευση µε ωφέλιµο τρόπο για τη χώρα µας
και µε αληθινές προοπτικές ένταξης για τους ίδιους.

Επίσης, καταφέραµε τα τελευταία δύο χρόνια να πάρουµε πίσω
τη διαχείριση των δοµών που η προηγούµενη κυβέρνηση είχε
δώσει σε ΜΚΟ και να αναλάβουµε τον έλεγχο των προγραµµάτων
σίτισης, στέγασης, οικονοµικού επιδόµατος από διεθνείς οργανι-
σµούς.

Ανταποκριθήκαµε στην πρόκληση της πανδηµίας. Και παρά τον
υπερπληθυσµό που είχαµε στα νησιά µας το 2020 δεν είχαµε καµ-
µία απώλεια ανθρώπινης ζωής σε δοµές αιτούντων άσυλο στα
νησιά µας από την αρχή της πανδηµίας µέχρι σήµερα.

Παράλληλα προχωράµε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό και της
διαδικασίας ασύλου και της διαδικασίας νόµιµης µετανάστευσης
µε έµφαση στη διαφάνεια, στις βέλτιστες πρακτικές, στην διαχεί-
ριση των οικονοµικών.

Στον αντίποδα, επί ΣΥΡΙΖΑ, την περίοδο 2015 - 2019 η χώρα µας
πήρε 2,07 δισεκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων το 1,8 δόθηκε κα-
τευθείαν σε ΜΚΟ και διεθνείς οργανισµούς. Ενώ για τις δαπάνες
του ελληνικού δηµοσίου καµµία σύµβαση δεν ήρθε στην Βουλή
βάση της παραγράφου 9 του άρθρου 32 του Κανονισµού της Βου-
λής, ενώ εµείς έχουµε ήδη καταθέσει στη Βουλή πέντε συµβάσεις.

Παράλληλα, καταργήσαµε την διάταξη του άρθρου 96 του
ν.4368/2016 που επέτρεπε στο Υπουργείο Μετανάστευσης κατά
παρέκκλιση ανάθεση διαγωνισµών στο µεταναστευτικό. Πλέον
ακολουθούµε τις κανονικές διαδικασίες δηµοσίων συµβάσεων.
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Προχωρήσαµε σε διεθνείς διαγωνισµούς και συµφωνίες-πλαίσιο,
την βέλτιστη διεθνή πρακτική για τις ανάγκες του Υπουργείου,
αξιοποιώντας τους πόρους των εθνικών προγραµµάτων των τα-
µείων φέραµε επιπλέον 500 εκατοµµύρια ευρώ φέτος στη χώρα
µας.

Τώρα, το 2022 ο προϋπολογισµός κατανέµει στο Υπουργείο
93,3 εκατοµµύρια ευρώ εκ των οποίων τα 50 εκατοµµύρια θα δια-
τεθούν σε δήµους και περιφέρειες της χώρας για να αντιµετωπί-
σουµε τις επιπτώσεις στις τοπικές κοινωνίες της µεταναστευτικής
κρίσης είτε ως έργα υποδοµών είτε ως αποζηµιώσεις κατοίκων.
Και από εκεί και πέρα το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων προ-
βλέπει 10 εκατοµµύρια ευρώ για το εθνικό σκέλος, 120 εκατοµµύ-
ρια ευρώ συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα τα οποία
καλύπτονται πολλά κατά 100% από την Ευρωπαϊκή Ένωση και 21
εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός επι-
τυγχάνει την ισχυρή ανάκαµψη της οικονοµίας και στοχεύει στη
µετάβαση της χώρας µας σε µία νέα εποχή ισχυρής, εξωστρε-
φούς και βιώσιµης ανάπτυξης για όλους. Αντιµετωπίσαµε από το
2019 µέχρι σήµερα πολλαπλές κρίσεις. Χωρίς θριαµβολογίες και
µε πλήρη συναίσθηση των νέων προκλήσεων που αναδύονται συ-
νεχίζουµε στον δρόµο που έχουµε ήδη χαράξει. Το οφείλουµε
στους Έλληνες πολίτες. Το οφείλουµε στη νέα γενιά. Το οφεί-
λουµε στην Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μηταράκη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελ-
ληνική Λύση, ο κ. Μυλωνάκης για ένα λεπτό.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Έχουµε συζητήσει πολλές φορές
για το θέµα της παράνοµης µετανάστευσης.

Θα θέλαµε αναλυτικά στοιχεία του δικού µας προβλήµατος
του ελληνικού. Πόσα χρήµατα η Ελλάδα ξοδεύει, γιατί δεν µας
είπατε τίποτα. Είπατε µόνο τα κονδύλια, τα οποία πήρε ο ΣΥΡΙΖΑ
και τα οποία πήγανε 1,8 δισεκατοµµύρια από τα 2,7 σε ΜΚΟ και
πολύ σωστά το θέσατε.

Πόσα χρήµατα ξοδεύει ο Έλληνας πολίτης για την σίτιση
αυτών των ανθρώπων σε κλειστές ελεγχόµενες δοµές; Είναι κλει-
στές ή ελεγχόµενες; Γιατί αν πάτε στη Μαλακάσα θα δείτε ότι
όλος ο κόσµος είναι έξω. Πηγαίντε και δέστε εκεί πέρα τι γίνεται. 

Τι γίνεται µε το θέµα των συνεχόµενων ροών από τον Έβρο;
Δεν έχουν σταµατήσει καθόλου οι ροές από τον Έβρο, το ξέρετε
πάρα πολύ καλά αυτό. 

Και το κυριότερο τι γίνεται µε το θέµα των παράνοµων µετα-
ναστών στο κέντρο των Αθηνών και στη Θεσσαλονίκη; Στο κέν-
τρο των Αθηνών δεν µπορεί να πλησιάσει κανένας πλέον, το
βλέπετε καθηµερινά. Έχουν όλοι αυτοί χαρτιά για να είναι νόµι-
µοι εδώ πέρα; Τι γίνεται; Τι κάνουµε; 

Αυτά είναι τα θέµατα, τα οποία απασχολούν τον Έλληνα πο-
λίτη, διότι οι ληστείες, τα ναρκωτικά και όλα αυτά τα οποία βλέ-
πουµε καθηµερινά συντελούνται στην περιοχή κυρίως του
κέντρου των Αθηνών.

Ευχαριστώ.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Μητα-

ράκη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Ελληνικής

Λύσης µάλλον ζητάει µια δεύτερη οµιλία. Θα προσπαθήσω,
όµως, µέσα στο ένα λεπτό να απαντήσω.

Σας είπα ότι το Υπουργείο µας έχει ετήσιο προϋπολογισµό 93
εκατοµµύρια. Τα 50 εκατοµµύρια πάνε κατευθείαν σε δήµους και
τοπικές κοινωνίες. Η µισθοδοσία του προσωπικού του Υπουργείου
είναι 22 εκατοµµύρια ευρώ. Οι συνολικές δαπάνες µας οι ετήσιες
είναι 21 εκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτό, βέβαια, δεν είναι µόνο το µε-
ταναστευτικό είναι και αυτό που ονοµάζουµε νόµιµη µετανά-
στευση. Είναι όλες οι υπηρεσίες που δίνουν νόµιµες άδειες
παραµονής για εργαζόµενους, για υπαλλήλους σε αγροτικές ερ-

γασίες, για οικογενειακή επανένωση, διάφορες κατηγορίες.
Από εκεί και πέρα, τα προγράµµατα τα οποία διαχειριζόµαστε

µε την Ευρωπαϊκή Ένωση χρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αυτό ισχύει για τη σίτιση, ισχύει για τη λειτουργία των
δοµών, ισχύει για την κατασκευή των νέων δοµών. Είναι προ-
γράµµατα τα οποία όλα µπαίνουν είτε κατά 100% µε ευρωπαϊκή
χρηµατοδότηση ή κάποια κατά 75%.

Ως προς το θέµα των ροών, σας είπα πολύ συγκεκριµένα. Συ-
νολικά φέτος και στα νησιά και στον Έβρο οι ροές είναι οκτώ χι-
λιάδες σε σχέση µε ένα εκατοµµύριο το 2015 και εβδοµήντα δύο
χιλιάδες το 2019. Στις πόλεις έχουµε τριάντα ένα χιλιάδες άτοµα
σε όλη τη χώρα, ενώ είχαµε εξήντα οκτώ χιλιάδες το 2019. Άρα
η αποσυµφόρηση πλέον είναι πραγµατικότητα και στα νησιά
όπου έχουν µειωθεί οι διαµένοντες κατά 78%, αλλά και στο κέν-
τρο της Αθήνας σε σχέση µε το παρελθόν.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Δηµόκρι-

τος έλεγε ότι η λήθη των ιδίων κακών θράσος γεννά. Και παρα-
κολουθώ τους αξιότιµος ρήτορες της Νέας Δηµοκρατίας να
έρχονται στο Βήµα και να προσπαθούν να αντιπαρέλθουν µια
σκληρή και οδυνηρή πραγµατικότητα που ήρθε ξαφνικά στη δη-
µόσια ζωή, επισηµοποιώντας αυτό που έλεγε η Αντιπολίτευση,
δηλαδή την ανησυχία που εκφράζαµε για το τι γίνεται για τους
διασωληνωµένους ανθρώπους εκτός ΜΕΘ.

Και αν αυτή η έκθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είχε
το όνοµα «Σωτήρης», ο φίλος του Πρωθυπουργού, τότε µε πολύ
εύκολο τρόπο θα προσπαθούσατε να την αποδοµήσετε. Όµως,
η έκθεση φέρει το όνοµα «Τσιόδρας» µαζί µε το όνοµα του κ.
Λύτρα.

Και πραγµατικά µε εκπλήσσει το γεγονός µε πόση θρασύτητα
εκφράζετε δηµόσιο λόγο, ξεπερνώντας ότι χιλιάδες άνθρωποι
ουσιαστικά δολοφονήθηκαν εκτός ΜΕΘ. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα.

Και διερωτώµαι: Το βράδυ που ξαπλώνετε -γιατί σας θεωρώ
ευσυνείδητους ανθρώπους και ο άνθρωπος όταν ξαπλώνει στο
κρεβάτι του το βράδυ έρχονται στον νου του αυτά που έγιναν
την ηµέρα- δεν σας πνίγουν οι Ερινύες; Σας επισηµαίναµε τα
λάθη και τις αδυναµίες σας. Εσείς κουνούσατε το δάχτυλο από
αυτό το Βήµα.

Κύριε Πρόεδρε, ο Πρωθυπουργός της χώρας, απευθυνόµενος
στο ελληνικό Κοινοβούλιο και δι’ αυτού στον ελληνικό λαό, µας
έλεγε και µας κουνούσε το δάχτυλο: «Έχετε εσείς πληροφορίες;
Εγώ δεν έχω πληροφορίες αν πραγµατικά εκτός ΜΕΘ οι διασω-
ληνωµένοι υφίστανται κάτι διαφορετικό από αυτούς που είναι
εντός της ΜΕΘ». Θα καταθέσω τη δήλωση, κύριε Πρόεδρε, εδώ
στα Πρακτικά.

Για άλλη µια φορά, τι µας έλεγε ο Πρωθυπουργός; Ότι δεν
υπάρχει καµµία µελέτη. Και, ω του θαύµατος, τι συνέβη; Δηµο-
σιεύεται ξαφνικά ότι η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός από τον
Μάιο του τρέχοντος έτους είχαν επίσηµα πληροφορηθεί. Γιατί
δηλώθηκε -και δεν διαψεύστηκε ούτε από τον κ. Τσιόδρα ούτε
από τον κ. Λύτρα- ότι η ενηµέρωση έγινε σε ανώτατο επίπεδο.
Εκτός και αν µας πείτε ότι ενηµερώθηκε η Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας και δεν ενηµερώθηκε ο κύριος Πρωθυπουργός.

Σήµερα επιλέξατε το λιγότερο κακό, να αναγνωρίσει ο κύριος
εκπρόσωπος της Κυβέρνησης ότι δεν είχε ενηµέρωση ο Πρωθυ-
πουργός. Είναι ντροπή! Είναι ντροπή! Είναι αίσχος! Είναι αθλιό-
τητα! Είναι πρόκληση! Είναι θράσος να απευθύνεστε στον
ελληνικό λαό και να λέτε ότι δεν ήξερε ο Πρωθυπουργός για το
έγκληµα που κατ’ εξακολούθηση και διαρκώς συντελείται στους
ανθρώπους που δεν είχαν την τύχη να είναι µέσα στις ΜΕΘ.

Και σας ερωτώ: Τον φίλο µου που χάθηκε ποιος θα τον φέρει
πίσω; Ποιος θα απολογηθεί για τον φίλο µου; Για τη µητέρα του
συµπατριώτη µας; Για τον πατέρα; Για τον αδερφό; Ποιος θα
απολογηθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν έρχεται η κ. Αγ-
γελοπούλου, επισκεπτόµενη τη Θεσσαλονίκη και λέει ότι έµεινε
άναυδη, γιατί πλήρωσε η Επιτροπή για το 1821 την εγκατάσταση

3950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µονάδων ΜΕΘ και δεν υπάρχουν γιατροί; Και τους γιατρούς τους
πετάξατε έξω, επτάµισι χιλιάδες γιατρούς, γιατί δεν είχαν εµβο-
λιαστεί. Αλλά δεν κάνατε το ίδιο στην αστυνοµία, γιατί εκεί είναι
δικός σας χώρος, τον θεωρείτε χώρο επιρροής. Δεν κάνατε το
ίδιο. Αυτό είναι µια επιλεκτική επιλογή, προκλητική και προσβλη-
τική για τον ελληνικό λαό. 

Περιµένουµε λοιπόν να έρθει ο κύριος Πρωθυπουργός, ο
οποίος όφειλε να είχε παραιτηθεί πραγµατικά, µετά από αυτή την
αποκάλυψη. 

Διότι θα απολογηθείτε, δεν θα το περάσετε έτσι. Διότι µέσα
σε αυτό το περιβάλλον δολοφονήθηκαν άνθρωποι! Το καταλα-
βαίνετε; Το συνειδητοποιείτε τι έχει συµβεί στη χώρα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σου! Λαϊκισµός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Σας

παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ντροπή σ’ εσάς! Έχετε θρά-

σος! Είναι ντροπή σας να µιλάτε! Τουλάχιστον σωπάστε!
Ντροπή! Αίσχος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Μαρκόπουλε! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δολοφονήσατε τους ανθρώ-
πους, αυτό κάνατε! Επιµένετε; Ντροπή σας! Είναι ντροπή σας!
Αυτό που σας λέω εγώ! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να το πάρει πίσω! Να ανακα-
λέσει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μαρκόπουλε,
µια κουβέντα και θα βγείτε!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είναι ντροπή σας! Δολοφο-
νήθηκαν χιλιάδες άνθρωποι. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, είτε
σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει. Όσο και να θορυβείτε, δεν θα
το ξεπεράσετε. Είναι ντροπή σας!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουµπλή,

σας παρακαλώ, µην προκαλείτε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Σ’ εµένα το λέτε, κύριε Πρό-

εδρε; Σ’ εµένα το λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μαρκόπουλε,

σας παρακαλώ, µια κουβέντα ακόµη και θα βγείτε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Να ανακαλέσει τότε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω

δικαίωµα να µιλάω από οπουδήποτε στη Βουλή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εάν θέλει θα ανακα-

λέσει και τον παρακαλώ πολύ να ανακαλέσει. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν ανακαλώ τίποτα. Δεν

ανακαλώ τίποτα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σταµάτα πια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Κύριε

Μαρκόπουλε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δολοφονήθηκαν άνθρωποι!

Θα απολογηθείτε για τον φίλο µου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν ανακαλεί.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ψεύτες σας λέµε!
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Για τον προϋπολογισµό θα πείτε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ό,τι και να κάνετε είστε υπό-

λογοι γι’ αυτό που συντελείται και τουλάχιστον επιδείξτε σεµνό-
τητα, αναγνωρίστε ότι έγινε ένα λάθος! Τουλάχιστον
αναγνωρίστε το λάθος! Μην έχετε αυτό το θράσος! Πέθαναν άν-
θρωποι, το κατανοείτε αυτό το πράγµα; Πέθαναν άνθρωποι
άδικα! Αυτή είναι η αλήθεια και τίποτα περισσότερο και τίποτα
λιγότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Κου-
ρουµπλή, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, από την
αρχή τονίσαµε την ανάγκη στελέχωσης του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δέκα χιλιάδες άτοµα προσλή-
φθηκαν!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Προσωρινοί, κύριε, προσω-
ρινοί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, αφή-
στε τον να τελειώνει!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Στις 30 Μαρτίου, κύριοι, λή-
γουν οι συµβάσεις αυτών των ανθρώπων! Είναι άλλο πράγµα.
Δεν ξέρετε, είστε άσχετοι! Είναι άλλο πράγµα να είναι µόνιµος
ένας άνθρωπος στο σύστηµα υγείας και άλλο να τον παίρνετε
για έξι µήνες. Αυτό έχετε κάνει! Μη µιλάτε! Να έχετε ντροπή λίγο!
Λίγη αιδώς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην προκαλείτε και
κλείστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έφτασε η
Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη να κόψει τη συνταγογράφηση. Γι’
αυτό είστε περήφανοι, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας; Κόψατε τη συνταγογράφηση των ανασφάλιστων από τους
γιατρούς της γειτονιάς που έχουν σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ, όχι
µόνο των ανασφάλιστων, αλλά και των αναπήρων, των αιµοκα-
θαιρόµενων, και τους στέλνετε στα νοσοκοµεία να κολλήσουν
COVID για να πάνε εκεί που πήγανε όσοι έχουν δολοφονηθεί
µέχρι τώρα εκτός ΜΕΘ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και κλείστε µε αυτό.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αυτή είναι η αλήθεια. Σας
πειράζει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μαρκόπουλε,

παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ό,τι και να πείτε, αυτή είναι

η αλήθεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, για να τα

βρούµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, την ίδια

στιγµή λοιπόν που συµβαίνουν αυτά στη ζωή των Ελλήνων, η Κυ-
βέρνηση µε τον προϋπολογισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε υπερβεί τον
χρόνο κατά δύο λεπτά, κύριε Κουρουµπλή. Σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα θα µιλήσουµε

για τον προϋπολογισµό;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ναι, αλλά πρέπει να µου κρα-

τήσετε και τον χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι δεν θα σας κρα-

τήσω τίποτα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Με διέκοπταν, κύριε Πρό-
εδρε. Έχω δικαίωµα να µιλήσω. Είµαι Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε, αλλά έχετε
υπερβεί…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Έχω δικαίωµα να µιλήσω! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Υπάρχει και χρόνος,

κύριε Κουρουµπλή!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν έχει δικαίωµα να µε δια-

κόψει κανείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι λέτε; Ο Κανονι-

σµός…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αυτό που σας λέω εγώ. Έχω

δικαίωµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό που σας λέω

εγώ. Ο Κανονισµός…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ξέρω καλύτερα τον Κανονι-
σµό από τον καθένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, καλά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, την ίδια στιγµή που γίνονται αυτά τα τροµερά και φοβερά
στη χώρα, χάνονται ζωές, έχουµε µεγάλες απουσίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κλείστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μειώνετε τον προϋπολογι-

σµό στην υγεία και µειώνετε κατά 130 εκατοµµύρια τον προϋπο-
λογισµό στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι µισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε; Έχετε µιλήσει τρία λεπτά παραπάνω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Δεν µίλησα εγώ. Με διακό-
πτουν συνεχώς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να δείξετε σε µένα την ανοχή

που δείξατε και σε άλλους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Την έχω δείξει για τρία

λεπτά. Πόση ακόµη να δείξω; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Όχι, δεν είναι έτσι, κύριε Πρό-

εδρε.
Το ίδιο συµβαίνει και σε ό,τι αφορά τους συνταξιούχους. Είπατε

λοιπόν το 2019, όταν ψηφίσαµε τη δέκατη τρίτη σύνταξη ότι η σύν-
ταξη αυτή των 800 ευρώ, που την πήραν 2 εκατοµµύρια άνθρωποι,
ήταν ψίχουλα. Σήµερα µε ανάπτυξη 8% εµπαίζετε τους συνταξι-
ούχους, που ένα εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες άνθρωποι από
αυτούς παίρνουν σύνταξη κάτω των 700 ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουµπλή, µη
µε φέρνετε σε δύσκολη θέση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Το ίδιο µας είπατε όταν ψηφί-
σατε εδώ στη Βουλή ότι το 0 5% του ΑΕΠ θα πάει στις ευάλωτες
οµάδες. Και πού πήγε µε διάταξη που ψηφίσατε εσείς οι ίδιοι πριν
από δύο µήνες; Πήγε για το ιδιωτικό ταµείο επικουρικής ασφάλι-
σης στα golden boys της διοίκησης στους οποίους εξασφαλίσατε
ασυλία όπως και σε πολλούς άλλους.

Οι συνταξιούχοι πήραν τα αναδροµικά ενός χρόνου πέρυσι και
αντί να τους το φορολογήσετε πέρυσι µε 20% τους φορολογείτε
σήµερα µε 46%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Κου-
ρουµπλή, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω, λέγοντας ότι δεσµευ-
τήκατε µε δηµόσιο λόγο και εξαπατήσατε τον ελληνικό λαό ότι οι
εργαζόµενοι και οι κατώτατοι µισθοί θα πάρουν το διπλάσιο πο-
σοστό από εκείνο της ανάπτυξης. Η ανάπτυξη είναι 8%, οι εργα-
ζόµενοι έπρεπε να πάρουν 16% και τους δίνουν 2%.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πριν φύγετε, θέλω να

ανακαλέσετε…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Το πρόβληµα παραµένει αν

ήξερε ο Πρωθυπουργός αυτό το έγκληµα και αν δεν το ήξερε να
πάει σπίτι του!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουρουµπλή,
θέλω να ανακαλέσετε το «δολοφόνοι», σας παρακαλώ πολύ. Αλ-
λιώς θα το σβήσω εγώ. Οι Βουλευτές δεν είναι δολοφόνοι.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Εντάξει, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, εντάξει, θέλω να

ανακαλέσετε στο µικρόφωνο να το ακούσω. Σας παρακαλώ πολύ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Ξέρω τι λέω και ξέρω καλά ελ-

ληνικά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το σβήνω εγώ.
Κύριε Κουρουµπλή, για τελευταία φορά, µήπως θέλετε να ανα-

καλέσετε πριν ξεκινήσει ο επόµενος οµιλητής;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τι να ανακαλέσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό που είπατε: «Δο-

λοφόνοι Βουλευτές». 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Τον φίλο µου ποιος θα τον

φέρει πίσω που ήταν εκτός ΜΕΘ; Πείτε µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ πολύ τους

στενογράφους να µου το φέρουν να το διαγράψω εγώ. 
Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, γίναµε µάρ-

τυρες µιας αθλιότητας, ενός ακραίου λαϊκισµού και ενός εφιαλτι-
κού λαϊκιστή, που προσποιείται ότι δεν κατάλαβε τι είπε, ενός
Βουλευτή που τόλµησε, που είχε το θράσος να κατηγορήσει έναν
Πρωθυπουργό και µια ολόκληρη παράταξη ως δολοφόνους µέσα
στην ελληνική Βουλή και του ζητάει σύσσωµη η Βουλή να ανακα-
λέσει και προσποιείται ότι δεν κατάλαβε το ατόπηµα, το θράσος,
την πρόκληση, την ντροπή που προκάλεσε στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µη συ-

νεχίζετε, κύριε Κουρουµπλή!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όµως, ό,τι λέει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό, κύριε Κου-

µουτσάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να πάµε όλο το

πράγµα από την αρχή. Δεν θέλω να διακόψω. Ίσα-ίσα…
Κύριε Κουρουµπλή, πρώτα-πρώτα, φορέστε µάσκα. Σας παρα-

καλώ!
Ορίστε, κύριε Κουµουτσάκο, συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δύο αιτήµατα: Το ένα προς το

κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τώρα -και είµαι διατεθει-
µένος να αναστείλω την οµιλία µου- να διαχωρίσει τη θέση του
επίσηµα από τις αθλιότητες, τις ύβρεις ενός απαράδεκτου Βου-
λευτή του. Τώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επίσηµα, λοιπόν, να το κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αν

τολµάει!
Κύριε Σκουρλέτη, σε εσάς στρέφεται αυτό το ερώτηµα. Σε εσάς

στρέφεται αυτό το αίτηµα, αλλά δεν είναι µόνο αυτό.
Εάν, κύριε Πρόεδρε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Εάν, κύριε Πρόεδρε, ο εφιαλτι-

κός αυτός λαϊκιστής που ήταν στο Βήµα δεν ανακαλέσει, προτί-
θεµαι να κατέβω από το Βήµα σε ένδειξη διαµαρτυρίας. Δεν
µπορεί να ακούγονται αυτά µέσα στη Βουλή των Ελλήνων! Δεν το
ανέχεται ούτε η προσωπική µου δηµόσια πορεία ούτε της παρά-
ταξής µου ούτε κανενός άλλου.

Μια ολόκληρη παράταξη «δολοφόνοι», κύριοι συνάδελφοι,
ακούστηκε! Το δέχεστε εσείς, οι υπόλοιποι; Το ανέχεστε; Θα έρθει
η σειρά σας σε λίγο και περιµένω να τοποθετηθούν τα κόµµατα
για αυτή την αθλιότητα, την πρωτοφανή αθλιότητα, όπου την ώρα
του πολέµου -γιατί πόλεµο δίνουµε, µάχες δίνουµε µε εξωτερικούς
εισβολείς στην καθηµερινότητα της ζωής µας, την πανδηµία και
την ακρίβεια- να δηλητηριάζεται σε διχαστικό βαθµό η κοινή προ-
σπάθεια. Θα το ανεχθείτε;

Δεν προτίθεµαι να µπω σε µια συζήτηση σαν να µη συνέβη τί-
ποτα για τον προϋπολογισµό, αν δεν τοποθετηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ.

Εάν µου δώσετε, κύριε Πρόεδρε, τη δυνατότητα, θα παραµείνω
σιωπηλός στο Βήµα µέχρι να συµπληρωθεί ο χρόνος µου και να
κατέβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κουµουτσάκο,
έχει φύγει από την Αίθουσα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αξιοποιώ τον χρόνο µου, όπως
σας λέγω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Σκουρλέτης είναι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θα ζητήσει τον λόγο, θα τον
πάρει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα περιµένω να περάσουν
άλλα πέντε λεπτά σιωπηλός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τόσο µικροί είστε που γελάτε,

τόσο ελάχιστοι και θλιβεροί. Δεν έχετε καταλάβει τι συνέβη πριν
λίγο στη Βουλή των Ελλήνων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Αν τελειώσατε, να
πάρω τον λόγο, αλλά να κατέβετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τελείωσα. Μάλλον, όχι. Διακό-
πτω για να πάρετε τον λόγο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να κάνει την παρέµ-

βασή του.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν υπάρχει διακοπή.

Ή θα κατέβετε και θα πάρω τον λόγο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Το Προεδρείο µπορεί να δώσει

µια λύση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Θα σας

δώσω τη λύση να συνεχίσετε την οµιλία σας και µετά να πάρει
τον λόγο ο κ. Σκουρλέτης.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Πάµε, λοιπόν, στα του προϋπο-
λογισµού, αν και ακούγεται παράταιρο να µιλάµε για σοβαρά ζη-
τήµατα, µετά από αυτές τις αθλιότητες που ακούστηκαν από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Η ευηµερία για το σύνολο της κοινωνίας και το σηµείο ισορ-
ροπίας, αποτελεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης απο-
τελούν τη διαρκή αναζήτηση της οικονοµικής επιστήµης.

Όµως, το αίτηµα αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
θεωρητικό ή, πάντως, δεν είναι µόνο θεωρητικό. Πρωτίστως,
είναι κοινωνικό αίτηµα και αυτό το ζήτηµα αγωνιζόµαστε να
απαντήσουµε, ως Κυβέρνηση και ως παράταξη, µέσα σε µια κα-
ταιγίδα εισαγόµενων κρίσεων. Πόλεµο έχουµε, µάχες δίνουµε µε
εξωτερικούς εισβολείς στην κανονικότητά µας.

Τη µάχη αυτή τη δίνουµε µαζί µε τους πολίτες και για τους πο-
λίτες. Η πανδηµία συντάραξε τις ζωές όλων µας ανεξαιρέτως.
Έπληξε την παγκόσµια οικονοµία και αναπόδραστα κτύπησε και
την ελληνική. Ανέδειξε ταυτόχρονα τη µεγάλη σηµασία της κρα-
τικής παρέµβασης για την επίτευξη της κοινωνικής ευηµερίας.

Την πολιτική της Κυβέρνησης καθόρισαν οι πραγµατικές ανάγ-
κες των πολιτών, η ανάγκη υγειονοµικής προστασίας τους από
τη θανατηφόρα πανδηµία, η εξισορρόπηση της εσωτερικής αγο-
ράς και η προστασία επιχειρήσεων και εργαζοµένων. Όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα πυξίδα µας ήταν και είναι κοινωνικές ανάγ-
κες και όχι ιδεολογικές περιχαρακώσεις. Το κράτος ήταν παρόν,
παρενέβη, εξασφάλισε, προστάτευσε.

Διπλό ήταν, λοιπόν, το στοίχηµα της Κυβέρνησης: Να στηριχ-
θούν επιχειρήσεις και νοικοκυριά και να δηµιουργηθούν ταυτό-
χρονα οι κατάλληλες συνθήκες για ταχύτερη ανάκαµψη, κάτι που
θα οδηγούσε σε µια δίκαιη ανάπτυξη.

Το ελληνικό κράτος µέσα σε έκτακτες πολεµικές συνθήκες
απέδειξε ότι µπορεί να σχεδιάσει και να εφαρµόσει δηµόσιες πο-
λιτικές µε σκοπό τους να µετριάσουν τις επιπτώσεις που έφερε
η πανδηµία. Και κανείς, µα κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί ούτε να
αγνοήσει ότι η Κυβέρνηση έλαβε µέτρα στήριξης της οικονοµίας
και της κοινωνίας, ύψους 43 και πλέον δισεκατοµµυρίων ευρώ
µέσα στη διετία 2020 - 2022. Ουδείς µπορεί να υποβαθµίζει ή
ακόµα χειρότερα, να απαξιώνει ένα οικονοµικό πακέτο που όµοιό
του δεν έχει διατεθεί ποτέ από καµµία άλλη ελληνική κυβέρνηση
ως ποσοστό του ΑΕΠ για τη στήριξη της πραγµατικής οικονο-
µίας, το τρίτο µεγαλύτερο στην Ευρωζώνη, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας, µετά την
Ιταλία και τη Γερµανία και το τέταρτο παγκοσµίως, αν προσθέ-
σουµε και την Ιαπωνία.

Κρατήσαµε όρθιο τον παραγωγικό ιστό της χώρας, χωρίς να
κάνουµε εκπτώσεις στις αναγκαίες διαρθρωτικές µεταρρυθµί-
σεις και στην ψηφιοποίηση του κράτους. Ήταν, άλλωστε, προ-
εκλογική µας δέσµευση.

Τα τελευταία χρόνια µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ, τον εισαγωγικό φο-
ρολογικό συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα, µειώσαµε την προ-
καταβολή φόρου για νοµικά και φυσικά πρόσωπα, µειώσαµε τον
φόρο εισοδήµατος των επιχειρήσεων από 28% σε 22%. Μει-
ώσαµε τον συντελεστή παρακράτησης φόρου στα µερίσµατα
στο µισό, από 10% σε 5%.

Ο προϋπολογισµός του 2022 αποτελεί σηµείο αναφοράς για
την επιστροφή της χώρας σε τροχιά ανάπτυξης. Καταγράφει τη
µετάβαση της οικονοµίας από την ανάκαµψη του 2021 στην ανά-
πτυξη του 2022.

Και πάω στο καταληκτικό κοµµάτι, µιας και τόση ώρα κατανά-
λωσε η Βουλή για τις αθλιότητες που ακούστηκαν και πολύ φο-
βάµαι ότι, αν δεν λυθεί στα επόµενα λεπτά, θα δηλητηριάσει τη
συζήτηση αυτή µέχρι το τέλος της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Το εί-
πατε πολλές φορές!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο προϋπολογισµός του 2022 -έχουν µιλήσει για αυτόν αναλυτικά
όλοι οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και οι Υπουργοί- χα-
ρακτηρίζεται από συνέπεια και ρεαλισµό. Αποτυπώνει τη δυνα-
µική της ελληνικής οικονοµίας, το πέρασµά της από την
ανάκαµψη στην ανάπτυξη και υπηρετεί τη θεµελιώδη προτεραι-
ότητα της οικονοµικής µας πολιτικής και της παραταξιακής µας
συνείδησης: Κανένας πολίτης να µη µείνει πίσω. Αυτό επιτάσσει

η κρισιµότητα των προκλήσεων και η ιστορία της παράταξής µας.
Πορευτήκαµε, πορευόµαστε και θα πορευόµαστε πάντα µαζί

µε τους πολίτες και για τους πολίτες. Με το κράτος σε τάξη, τις
µεταρρυθµίσεις να συνεχίζονται, την οικονοµία σε ανάπτυξη και
την Κυβέρνηση να παρεµβαίνει µε κοινωνικά δίκαιες πολιτικές
και φροντίδα για τους οικονοµικά πιο αδύναµους, ο προϋπολο-
γισµός του 2022 κάνει την Ελλάδα ισχυρότερη, την ανάπτυξη δι-
καιότερη και την Αντιπολίτευση µικρότερη από ό,τι ήδη είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία κ. Σκουρλέτης, τον οποίο θα παρακα-
λέσω πάρα πολύ, µέσα από την καρδιά µου, γιατί έχει τις
ικανότητες, να πει αυτό που θέλει να πει χωρίς να δυναµιτίσει πε-
ρισσότερο το κλίµα. Μετά θα µιλήσει και η κ. Γιαννακοπούλου. 

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Δεν χρειαζόταν να κά-

νετε αυτή την εισαγωγή, κύριε Πρόεδρε, διότι νοµίζω ότι όσοι αι-
σθανόµαστε την κρισιµότητα των στιγµών, όσοι πραγµατικά
συγκλονίζονται από αυτό που συµβαίνει στη χώρα µας -σε όλο
τον κόσµο, αλλά στη χώρα µας δεν ήταν νοµοτελειακό να είµα-
στε στο διπλάσιο από τον µέσο όρο σε επίπεδο ανθρώπινων
ζωών- ασκήσαµε αυτές τις δύο µέρες µία έντονη πολιτική κριτική
σε σχέση µε τη διαχείριση της πανδηµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στο συγκεκριµένο,
σας παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ. Είναι αρκετά σοβαρά τα ζητήµατα. Τώρα δεν χρει-
άζονται διακοπές. 

Ασκήσαµε µια συγκεκριµένη κριτική. Θέσαµε συγκεκριµένα
ερωτήµατα. Απαντήσεις δεν πήραµε. Κι όσο δεν δίνονται απαν-
τήσεις γύρω από πολιτικές ευθύνες -το υπογραµµίζω, πολιτικές
ευθύνες- τόσο αντιλαµβάνεστε ότι ανοίγουµε τον δρόµο για φρά-
σεις που µπορεί να είναι και άστοχες και παρεξηγήσιµες.

Ο χώρος µας δεν υιοθετεί τη λογική αυτού που είχε πει στις
21 Φεβρουαρίου του 2021, ο πρώην Υπουργός του ΠΡΟΠΟ, ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ έκαψε εκατό ανθρώπους στο Μάτι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς τυµβωρυχία δεν κάναµε ούτε θα κάνουµε. Μιλάµε µε

αρχές, µε αλληλεγγύη στον κόσµο, µε συναίσθηση των µεγάλων
προβληµάτων που έχουµε και έτσι θα εξακολουθήσουµε. Αν θέ-
λετε να διολισθήσετε σε αυτό τον δρόµο, κάντε το. Αν θέλετε να
εκµεταλλευτείτε, µέσα από τη φόρτιση, µία άστοχη φράση για
να µην απαντήσετε σε αυτά που υποχρεούστε να απαντήσετε,
συνεχίστε. Ο κόσµος κρίνει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Γιαννακοπούλου, Κοινοβουλευτική Εκπρό-

σωπος του ΚΙΝΑΛ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Όσοι νοµίζουν πως η µάχη κατά του κορωνοϊού προσφέρεται

για πολιτική εκµετάλλευση, πλανώνται πλάνην οικτράν. Σε αυτό
τον πόλεµο, σε αυτή τη µάχη είναι καθοριστική η υπεύθυνη
στάση όλων µας. Δεν µπορεί να αφήσουµε να µας πνίξει, µαζί µε
τον κορωνοϊό, ο λαϊκισµός ή η παραφροσύνη. 

Δεν θα ρίξουµε εµείς, κύριε Πρόεδρε, το επίπεδο της συζήτη-
σης εδώ µέσα, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, κάνοντας αντιπολί-
τευση µε τους θανάτους. Δεν θα γίνουµε εµείς τυµβωρύχοι πάνω
από τις ΜΕΘ, πάνω από τις ΜΑΦ, πάνω από τα θύµατα, πάνω από
τους νεκρούς. Δεν θα υπονοµεύσουµε την εθνική προσπάθεια
όλων µας και κυρίως την εθνική προσπάθεια του ελληνικού λαού. 

Εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, θα είµαστε εδώ, µε υπευθυνότητα,
σοβαρότητα, νηφαλιότητα να ασκήσουµε σκληρή, αλλά προ-
γραµµατική αντιπολίτευση, πάντα µε προτάσεις, πάντα µε θετικό
πρόσηµο, γιατί αυτό είναι το χρέος µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουκώρο,
έχετε τον λόγο. 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόλις πριν λίγο, σε
ένα κρεσέντο λαϊκισµού, Βουλευτής της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, απευθυνόµενος προς τους Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, τους αποκάλεσε δολοφόνους. Θα σας παρακαλούσα να
τον καλέσετε να ανακαλέσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τρεις φορές το έκανα,
κύριε Μπουκώρο. Δεν µπορώ κάτι παραπάνω να κάνω, απλά θα
διαγραφεί από τα Πρακτικά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Βέβαια οι χαρακτηρισµοί αυτοί χα-
ρακτηρίζουν τον ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, µην το πάµε
τώρα εκεί…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ακούσαµε προηγουµένως…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα πρέπει να ζη-

τήσω από εσάς να το διαγράψετε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Οι χαρακτηρισµοί χαρακτηρίζουν

τον ίδιο, την ποιότητα του δηµόσιου λόγου του. 
Να καταλαβαίνουµε, να συνεννοούµαστε, κύριε Πρόεδρε. Αν

δεν ήµουν σαφής, να επανορθώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα το κατάλαβα,

συγγνώµη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Άκουσα την κ. Γιαννακοπούλου προ-

ηγουµένως, που ασκεί κριτική σήµερα από το πρωί εδώ, εµµέ-
σως πλην σαφέστατα να καταδικάζει τέτοιου είδους τακτικές. Και
γνωρίζω, από τις δηµόσιες τοποθετήσεις των τελευταίων ηµε-
ρών, πολλούς Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να κα-
ταδικάζουν ανάλογες πρακτικές. Χαρακτηριστική περίπτωση ο κ.
Φίλης, ο οποίος παρίσταται. 

Είναι απαράδεκτο στο ελληνικό Κοινοβούλιο, µέλος του Κοι-
νοβουλίου να απευθύνεται κατ’ αυτόν τον τρόπο σε Βουλευτές
εκλεγµένους, που εκπροσωπούν την πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, στο πλαίσιο µιας νόµιµης κυβερνητικής πλειοψηφίας και
µιας εκλεγµένης Κυβέρνησης, η οποία µάλιστα απολαµβάνει και
µεγάλης εµπιστοσύνης. 

Είναι καταδικαστέες οι εκφράσεις που ακούστηκαν σήµερα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Καλούµε τον συνάδελφο να τις απο-
σύρει, να διαγραφούν από τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό θα γίνει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σε διαφορετική περίπτωση, κύριε

Πρόεδρε, αυτό θα αποτελεί κηλίδα πραγµατικά για τον κοινοβου-
λευτισµό µας. 

Εν πάση περιπτώσει, η ηγεσία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ας βάλει και κάποιο µέτρο, ας βάλει και κάποιο πλαίσιο. Δεν είναι
δυνατόν στο Κοινοβούλιο να ακούγονται τέτοιου είδους εκφρά-
σεις, τέτοιου είδους ανυπόστατες κατηγορίες επειδή νοµίζουµε
ότι είµαστε γνώστες των πάντων και κάτοχοι της µίας και µονα-
δικής αλήθειας. Δεν είµαστε. 

Ο καθένας εκφράζει την άποψή του δηµοκρατικά, γίνεται διά-
λογος, έντονη αντιπαράθεση, κριτική βεβαίως όλες αυτές τις
µέρες, αλλά αυτές οι εκφράσεις είναι απαράδεκτες. Και παρα-
καλώ να κληθεί ο συνάδελφος να ζητήσει να αποσυρθούν από
τα Πρακτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το ζήτησα τρεις
φορές. Δεν θα τον παρακαλούµε, παιδάκι δεν είναι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Θα ήθελα τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Γιαννακοπού-
λου, να µην το πάµε έτσι, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μια φράση,
κύριε Πρόεδρε.

Να πω κάτι, επειδή αναφέρθηκε ο κ. Μπουκώρος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και σε άλλους ανα-

φέρθηκε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, όχι εµµέσως…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σαφέστατα είπα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εµείς, στο Κί-

νηµα Αλλαγής, καταδικάζουµε ξεκάθαρα και απόλυτα τέτοιου εί-
δους ακρότητες και τέτοιου είδους άναρθρες φωνές. Θέλω να
είναι απολύτως σαφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Τον λόγο έχει η κ. Αλέκα Παπαρήγα από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Εµείς, του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, δεν νιώθουµε καθόλου την ανάγκη να χρησιµοποι-
ήσουµε στην πολιτική µας αντιπαράθεση βρισιές, προσβολές,
χαρακτηρισµούς. Δεν την νιώθουµε καθόλου αυτή την ανάγκη,
ακόµα και όταν µπορεί κάποια στιγµή ως άνθρωποι να οργιζόµα-
στε µε κάτι που ακούµε, µε κάτι που αναφέρεται σε µας. 

Σήµερα συζητάµε τρίτη µέρα τον προϋπολογισµό. Όσο έχω
παρακολουθήσει από την τηλεόραση της Βουλής τις συζητήσεις,
τι ακούω; «Είσαι ψεύτης, είσαι απατεώνας, είσαι κανίβαλος, είσαι
δολοφόνος» κ.λπ.. Θα έλεγε κανείς, αν ερχόταν ένας τρίτος, εν-
τελώς αδαής, ότι εδώ πέρα ανάµεσα στον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δη-
µοκρατία και τα άλλα κόµµατα υπάρχουν διαφορές αρχών. 

Ξέρετε τι µου θυµίσατε σε αυτή την αντιπαράθεση; Ότι είσα-
στε συγκάτοικοι στην ίδια πολυκατοικία και τσακώνεστε ποιος θα
αναλάβει τη διαχείριση και ποιος θα κάνει την καλύτερη διαχεί-
ριση. Συγκάτοικοι είστε. Η αντιπαράθεσή σας δυστυχώς κρύβει
από τον ελληνικό λαό τη συµπόρευση και σύµπλευσή σας. 

Στη γενική πολιτική γραµµή βεβαίως διαφορές υπάρχουν. Ξέ-
ρετε µε τι µοιάζει; Με τις σχέσεις Ελλάδας και Τουρκίας που
υπάρχουν διαφορές βεβαίως. Την πρόκληση την κάνει πριν απ’
όλα η τουρκική κυβέρνηση όσον αφορά το Αιγαίο κ.λπ.. 

Την ίδια στιγµή είστε σύµµαχοι σε κοινές στρατιωτικές επιχει-
ρήσεις, συγκάτοικοι στο ΝΑΤΟ και κινείστε στην απόλυτα κοινή
κατεύθυνση. Οι διαφορές σας δεν σας έχουν εµποδίσει. Και
αυτό, αν θέλετε, είναι το πρόβληµα που πρέπει να δει ο ελληνι-
κός λαός. Τσακωµός, όχι µόνο για το ποιος θα έρθει στη διακυ-
βέρνηση -αυτό οπωσδήποτε είναι ένα στοιχείο- αλλά ποιος
καλύτερα θα υλοποιήσει τώρα το πρόγραµµα του Ταµείου Ανά-
καµψης, την πράσινη οικονοµία και τη µετάβαση στην «ψηφιακή»
εποχή και βάζω εισαγωγικά γιατί δεν πρόκειται για νέα εποχή. 

Δεν τσακώνεστε, παραδείγµατος χάριν, για τον ρόλο που έχει
ανατεθεί στην Ελλάδα, να είναι ο δερβίσης των Ηνωµένων Πολι-
τειών και του ΝΑΤΟ στην περιοχή, µε στόχο βεβαίως τη Νοτιοα-
νατολική Μεσόγειο, την περιοχή της Ουκρανίας, της Ρωσίας
κ.λπ.. 

Εδώ δεν ακούµε φωνές. Η µόνη διαφορά είναι αν θα κάνουµε
µία διαπραγµάτευση, µία συµφωνία µε τις Ηνωµένες Πολιτείες
που θα κρατάει ένα, δυο χρόνια και όχι πέντε, τα ανταλλάγµατα
και τα λοιπά και τα λοιπά. Κοινή γραµµή πλεύσης έχετε.

Εµείς ξεκινάµε από µία εντελώς διαφορετική αφετηρία και γι’
αυτό δεν βρίζουµε. Ποια είναι η αφετηρία για να την εντάξουµε
στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό; Για µας είναι ασυµφιλίωτη
η αντίθεση ανάµεσα στους καπιταλιστές από τη µια µεριά και
στην εργατική τάξη και τα φτωχά κατώτερα λαϊκά στρώµατα από
την άλλη µεριά και όχι γενικά στον µεσαίο χώρο και τα µεσαία
στρώµατα που τα συσκοτίζετε σκοπίµως όλα τα κόµµατα, και η
Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι άλλοι, ξεχνώντας τη δια-
στρωµάτωση που έχουν τα ενδιάµεσα στρώµατα και ξεχνώντας
ότι ένα τµήµα των ενδιάµεσων στρωµάτων έχει κοινά συµφέ-
ροντα. Δεν είναι µικρό αυτό µε την εργατική τάξη. Ασυµφιλίωτη
αντίθεση. Ό,τι κι αν συζητάµε σήµερα, όπως το τι θα διατεθεί
από τον κρατικό προϋπολογισµό για τον λαό, τι φόροι θα περι-
κοπούν, αυτή η συζήτηση δεν έχει κανένα νόηµα αν δεν πατήσει
στα πόδια της. 

Να πω ένα παράδειγµα. Λέτε, η Κυβέρνηση λέει, παραδείγµα-
τος χάριν, το εξής: «Δισεκατοµµύρια διατίθενται, είµαστε η τρίτη
χώρα από την Ευρώπη που έχουµε ένα µεγάλο πακέτο και τα
λοιπά και τα λοιπά. Και αυτό το πακέτο διατίθεται για ανάπτυξη».
Το µεγαλύτερο µέρος διατίθεται στους καπιταλιστές επιχειρη-
µατίες και όρος για τη διάθεσή του είναι όλο και πιο φθηνή και
πιο χειραγωγηµένη και πιο υποταγµένη εργατική δύναµη.

Λέει η Νέα Δηµοκρατία: «Θα κάνουµε δίκαιη διανοµή από το
αποτέλεσµα της ανάπτυξης». Έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και χρησιµοποιεί
έναν όρο. Μα και στους όρους έχετε ευθυγραµµιστεί µε τη Νέα
Δηµοκρατία, όχι στη γενική της πολιτική γραµµή ή στη γενική πο-
λιτική γραµµή των καπιταλιστών. Και λέτε στον ΣΥΡΙΖΑ: «Μα, εδώ
πρέπει να υπάρχει µεγαλύτερο κοινωνικό µέρισµα». Τι είναι οι ερ-
γαζόµενοι; Μέτοχοι σε καπιταλιστικές επιχειρήσεις, για να πά-
ρουν µέρισµα; Το µέρισµα το παίρνουν οι µέτοχοι στις καπιτα-
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λιστικές επιχειρήσεις. Κοινωνικό µέρισµα, αναδιανοµή του πλού-
του, άνοδος του κατώτατου µισθού. 

Βεβαίως, αν ακούσετε και τα δικά µας τα συνθήµατα, τα αιτή-
µατα και τις θέσεις που παλεύουµε µέσα στο κίνηµα και όχι µόνο
από τον άµβωνα του Κοινοβουλίου, κι εµείς θέλουµε γενναίες αυ-
ξήσεις µισθών, κατάργηση της φοροκλοπής, κατάργηση των έµ-
µεσων φόρων. Όµως εµείς απαντάµε και πώς θα γίνει αυτή η
κατάργηση. Εσείς δεν λέτε κάτι τέτοιο. Διότι µπορεί να µεγαλώ-
σουν λίγο οι µισθοί, µπορεί και κάποιος φόρος να καταργηθεί,
αλλά από το άλλο χέρι πάλι θα τον εισπράξουν από τον εργαζό-
µενο λαό. 

Πού πρέπει να µετακυλιστεί η αύξηση των µισθών ή η µείωση
των φόρων ή η κατάργηση των φόρων; Πρέπει να µετακυλιστεί
στο κεφάλαιο, στην καπιταλιστική εργοδοσία. Αυτό δεν το λέει
κανένα άλλο κόµµα µέσα στη Βουλή. Κανένα! Δεν είναι δυνατόν
να κερδίζουν και οι δύο. Είναι εκµεταλλευτές και εκµεταλλευό-
µενοι. Δεν υπάρχει ακόµα λαϊκή κατάκτηση -κάτω από άλλες συν-
θήκες, µε µεγάλωµα της ταξικής πάλης, µε καλύτερο διεθνή
συσχετισµό που επιβίωσε και διατήρησε τη δυναµική της για
πολλά χρόνια-, γιατί το µεγάλο κεφάλαιο και οι κυβερνήσεις που
διαχειρίζονται την τύχη του µετακύλιαν στην πορεία το κόστος
στην άλλη τσέπη του εργαζόµενου. 

Να πω ένα παράδειγµα: Λέει η Κυβέρνηση, θα µειώσει τον
ΕΝΦΙΑ, θα έχουµε τον πράσινο ΕΝΦΙΑ. Σήµερα γράφουν όλες οι
εφηµερίδες για το µεγάλο πρόγραµµα, ένα εκατοµµύριο σπίτια
θα µπουν στο πρόγραµµα ενεργειακής ανακαίνισης. Ένα εκα-
τοµµύριο σπίτια! Μιλάµε για σπίτια που είναι χτισµένα στη δε-
καετία 1960, 1970, 1980 και πραγµατικά αυτά τα σπίτια τώρα δεν
έχουν καµµία σχέση µε την ανάγκη για µια σύγχρονη λαϊκή κα-
τοικία. Ποιος θα το πληρώσει αυτό; 

Τα ενοίκια ανεβαίνουν. Πώς ανέβηκαν τα ενοίκια; Από την ανά-
πτυξη του τουρισµού από τους υψηλού εισοδήµατος τουρίστες
στα µεγάλα ξενοδοχειακά συγκροτήµατα και το Airbnb. Έτσι ανέ-
βηκαν τα ενοίκια. Κάποιοι µπορεί να κέρδισαν που διέθεταν σε
αυτή τη µορφή τα σπίτια τους, αλλά οι περισσότεροι δεν µπο-
ρούν να αντιµετωπίσουν το νοίκι. Η ιδιοκατοίκηση έχει µειωθεί
πάρα πολύ στην Ελλάδα. 

Πάρτε τους µισθούς: Μα, θα είναι 700 ευρώ, θα είναι 800
ευρώ, θα είναι 900 ευρώ ο κατώτατος µισθός; Αυτό είναι µόνο
το ζήτηµα; Πώς θα αντιµετωπιστεί το να µη µετακυλιθεί το βάρος
σε έναν άλλο φόρο, σε έναν έµµεσο, άµεσο και τα λοιπά; 

Εποµένως, εµείς λέµε καθαρά ότι όταν διεκδικούµε αυξήσεις,
δεν περιοριζόµαστε µόνο στον ονοµαστικό µισθό, αλλά µιλάµε
για την κατάργηση του ΦΠΑ στα προϊόντα λαϊκής κατανάλωσης,
για την κατάργηση της  φοροληστείας σε βάρος του λαού και να
σηκώσει το βάρος το µεγάλο κεφάλαιο και τα λοιπά και τα λοιπά. 

Θα µου πείτε, είναι δυνατόν µέσα στο πλαίσιο του καπιταλι-
σµού οι καπιταλιστές να κάνουν εθελοντικά αυτές τις παραχω-
ρήσεις; Όχι, σε καµµία περίπτωση, δεν έχουµε τέτοιες
αυταπάτες. Από την άλλη µεριά, σε καµµία περίπτωση δεν θα αυ-
τοπεριοριστούµε να προτείνουµε, όπως έκαναν τα άλλα κόµµατα
την άλφα ή τη βήτα διαχείριση µε στόχο, εν πάση περιπτώσει,
αυτόν το στόχο που έχουν τα άλλα κόµµατα, να φύγει  ο ένας,
φύγε εσύ, να έρθω εγώ στη θέση σου. 

Ναι, µπορεί ο εργαζόµενος λαός να αποσπάσει ορισµένες πα-
ραχωρήσεις κάτω από συγκεκριµένους όρους. Πρώτα-πρώτα,
µπορεί να ξεφύγει από τη λογική των κοµµάτων που είναι σωτή-
ρες και µεσσίες. Μάλιστα, εδώ έχει προσωποποιηθεί  εντελώς η
αντιπαράθεση. Τι ακούµε; Μητσοτάκης, Τσίπρας, τώρα µπαίνει
και ο Ανδρουλάκης στο παιχνίδι, ποιος θα πάει µε ποιον. Και µόνο
αυτή η συζήτηση δείχνει ότι δεν έχετε διαφορές αρχών µεταξύ
σας. Αν το ΠΑΣΟΚ µπορεί να πάει µε τη Νέα Δηµοκρατία ή µπο-
ρεί να πάει και µε τον ΣΥΡΙΖΑ, είναι µία απόδειξη, η όλη συζήτηση
που γίνεται, που δείχνει ότι δεν έχετε διαφορές αρχών, δεν έχετε
διαφορές στρατηγικής, όπως λέµε εµείς, δεν έχετε προγραµµα-
τικές διαφορές. Όλες οι άλλες διαφορές είναι φυσιολογικές. Άλ-
λωστε, αντιπαλότητες έχουν µεταξύ τους τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι κυβερνήσεις, αντιπαλότητες έχουν οι
µονοπωλιακοί όµιλοι µέσα από τέτοιες αντιθέσεις. Αυτό είναι και
ο ανταγωνισµός. Ανταγωνιστικότητα δεν υπάρχει µόνο στο πεδίο
της οικονοµίας, υπάρχει και στο πολιτικό επίπεδο ανάµεσα σε

αυτούς που υποστηρίζουν αυτό το σάπιο εκµεταλλευτικό σύ-
στηµα.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι ο λαός µπορεί να σώσει τον λαό, βε-
βαίως κάτω από προϋποθέσεις. Πριν απ’ όλα, θα πρέπει να συ-
νειδητοποιήσουν, η εργατική τάξη και οι σύµµαχοί τους, τη
δύναµή τους. Δεύτερον, την ασυµφιλίωτη αντίθεση µε το κεφά-
λαιο και τους καπιταλιστές. Ασυµφιλίωτη! Να µην περιορίζονται
στη µάχη εναντίον της µιας και της άλλης κυβέρνησης, αλλά να
παλεύουν εναντίον της κυρίαρχης τάξης. Λέει, παραδείγµατος
χάριν, η Κυβέρνηση: «Η ακρίβεια είναι εξωγενής, έρχεται  απ’
έξω». Πώς έρχεται απ’ έξω; Οι ίδιοι παράγοντες που εκτός Ελ-
λάδας οδηγούν στην ακρίβεια, οι ίδιοι παράγοντες είναι και στην
Ελλάδα. Καπιταλιστική ανάπτυξη ίσον ακρίβεια, πληθωρισµός,
αν ανέβουν οι ρυθµοί της καπιταλιστικής ανάπτυξης. Φέρτε µου
µία περίοδο στην ανάπτυξη του καπιταλισµού στην Ελλάδα στον
εικοστό αιώνα που δεν ήρθε µαζί του πληθωρισµός. 

Όµως, µε την ευκαιρία, να σας πω και το εξής: Η εξωστρέφεια,
την οποία υποστηρίζετε όλα τα κόµµατα, συνεπάγεται επιλεκτική
αξιοποίηση προϊόντων της αγροτικής  παραγωγής, εξαγωγές.
Και µόνο από τις εξαγωγές ανεβαίνει το κόστος µέσα στην Ελ-
λάδα. 

Τρίτον, ο ανταγωνισµός, η ανταγωνιστικότητα ανεβάζει τα
κέρδη. Η διασύνδεση της εγχώριας ενέργειας της Ελλάδας µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση θα φέρει νέες αυξήσεις. Οι ιδιωτικοποι-
ήσεις έφεραν αυξήσεις. Τι λέµε τώρα; Να γίνει έλεγχος των
τιµών, όπως λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Πώς θα γίνει έλεγχος των τιµών;
Αφού το σύστηµα έχει τους δικούς του νόµους και τις δικές του
τάσεις. Καµµία Κυβέρνηση, είτε λέγεται προοδευτική είτε κοµ-
µουνιστική κ.λπ. στο έδαφος του καπιταλισµού, δεν µπορεί να
αναιρέσει τους νόµους του συστήµατος. Και ο βασικός νόµος
είναι ο νόµος του κέρδους και του υπερκέρδους και της τάσης
που εµφανίζει η καπιταλιστική οικονοµία από φάση σε φάση. 

Θα το πούµε καθαρά. Αυτή η αντιπαράθεση που γίνεται αυτές
τις µέρες δεν είναι µόνο αηδιαστική, µε συγχωρείτε. Είναι κυριο-
λεκτικά αηδιαστική, όταν ακούµε για δολοφόνους, ψεύτες, απα-
τεώνες και λοιπά. Είναι επικίνδυνη για τον λαό. Συστηµατικά και
συνειδητά προσπαθείτε να διαβρώσετε την εργατική λαϊκή συ-
νείδηση σε µια περίοδο που πολλαπλασιάζονται οι εστίες πάλης
από τα κάτω και δηµιουργούνται προϋποθέσεις για να διαµορ-
φωθεί ένα πανελλαδικό κίνηµα.

Διότι µόνο ένα πανελλαδικό κίνηµα της εργατικής τάξης και
των κοινωνικών της συµµάχων µπορεί να φοβίσει τους καπιταλι-
στές, να τους αναγκάσει σε ορισµένες παραχωρήσεις για να µη
χάσουν στην πορεία και περισσότερα. Και αν κατακτήσει ο λαός
κάποιες παραχωρήσεις, αυτές πρέπει να είναι σηµείο εκκίνησης
για την ακόµα µεγαλύτερη αντεπίθεση. 

Πραγµατικά σήµερα ο σοσιαλισµός προβάλλει από όλες τις
µεριές. Αντικειµενικά. Παρ’ ότι το εργατικό λαϊκό κίνηµα στην Ελ-
λάδα και παντού έχει υποχωρήσει. Αλλά δεν υπάρχουν ουσιαστι-
κές λύσεις στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος.

Και να πω και κάτι τελευταίο, µε συγχωρείτε που κάνω κατά-
χρηση. Είπε η κ. Γκάγκα: «Θα σχεδιάσουµε να βγαίνουν από τα
πανεπιστήµια ειδικότητες γιατρών -ή να εκπαιδεύονται και να µε-
τεκπαιδεύονται- που δεν βγαίνουν τώρα». Δεν µπορείτε να κάνετε
σχεδιασµό. Μπορεί να κάνετε κάποιες βελτιώσεις. Δεν µπορεί να
γίνει σχεδιασµός όταν έχεις ιδιωτική υγεία µε επιχειρηµατικά µε-
γαθήρια, µε αλυσίδες διαγνωστικών κέντρων, ακόµη και µε ατο-
µικά ιατρεία. Τι µπορείς να κάνεις; Ο άλλος βγαίνει από το
πανεπιστήµιο, θα πάει στη Γαλλία, στη Γερµανία, αυτή είναι η
ελευθερία και η δηµοκρατία στον καπιταλισµό. Πώς να κάνεις
τον προγραµµατισµό; Δεν γίνεται. Δυόµισι χιλιάδες µονάδες
ΜΕΘ έλειπαν πριν την πανδηµία και µιλάµε τώρα ότι από τις πεν-
τακόσιες που άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ έγιναν επτακόσιες; Δεν µπορείς
να προγραµµατίσεις από τα ίδια τα πράγµατα. Για να προγραµ-
µατίσεις πρέπει να µην υπάρχει ίχνος ιδιωτικού τοµέα και στην
υγεία και στην παιδεία. Και βεβαίως, ο προγραµµατισµός όσο κι
αν είναι στο κεφάλι κάποιων να ανταποκρίνεται σε επιµέρους ή
σε κάποιες ανάγκης, θα προσκρούει στη λογική του κέρδους.
Επενδύω εκεί που είναι να κερδίσω. Αυτή είναι η ιστορία.

Εποµένως όντως η πανδηµία ξεσκέπασε αποφασιστικά το κα-
πιταλιστικό σύστηµα όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά παγκόσµια και
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στις πιο ισχυρές χώρες που ταυτίζονταν για σας µε το κοινωνικό
κράτος και την επίδειξη της πολιτικής µείωσης των κοινωνικών
ανισοτήτων και της δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Παπαρήγα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σία Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία. Να ετοιµάζεται ο κ. Λοβέρδος από το
Κίνηµα Αλλαγής.

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Σύµφωνα µε όλες τις διακηρύξεις του ΟΗΕ, βιώσιµη ανάπτυξη

εν µέσω τεσσάρων µεγάλων κρίσεων, υγειονοµικής, ενεργειακής,
περιβαλλοντικής, οικονοµικής δεν µπορεί παρά να είναι αυτή που
βασίζεται στους πυλώνες του οικονοµικού, του κοινωνικού, του
πολιτιστικού και του οικολογικού και που έχει ως στόχο την άρση
των ανισοτήτων, τη διεύρυνση της δηµοκρατίας, την άρση των
γεωγραφικών και κοινωνικών ανισοτήτων. 

Αν πάρουµε λοιπόν, αυτόν τον προϋπολογισµό, τι θα δούµε
και πώς θα δούµε να εφαρµόζονται πραγµατικά µε αυτόν τον
προϋπολογισµό ή να προβλέπεται µία τέτοια ανάπτυξη;

Και ξεκινάω από την πανδηµία, την υγειονοµική κρίση που είναι
το τεράστιο πρόβληµα και που υπονοµεύει ή ανοίγει δρόµους
για να δούµε διαφορετικά και την ανάπτυξη και το µέλλον µιας
κοινωνίας. Αν έχει δηµιουργηθεί τόσος θόρυβος από χτες, δεν
είναι για στείρες αλληλοκατηγορίες, είναι για βαθιά περίσκεψη
για το πού πάει το όριο ανάµεσα στις συντηρητικές νεοφιλελεύ-
θερες δυνάµεις και προοδευτικές δυνάµεις. Διότι το ερώτηµα
που πλανάται από χτες και που δεν έχει απαντηθεί ακόµα και
είναι ένα σκληρά πολιτικό ερώτηµα, είναι αν γνώριζε ο Πρωθυ-
πουργός αυτήν τη µελέτη. Αν τη γνώριζε, έµεινε αγκυλωµένος
σε µία πολιτική που λέει ότι «δεν θέλω ΕΣΥ πολυτελείας»; 

Εκεί λοιπόν σε αυτά τα ερωτήµατα καλείστε να απαντήσετε,
γιατί δεν µπορείτε να αρχίζετε λογύδρια περί ανάπτυξης, χωρίς
να απαντήσετε στο θεµελιώδες: «Ισότητα απέναντι στη ζωή και
στον θάνατο». Δεν µπορεί να υπάρξει άλλη ανάπτυξη αν δεν εξα-
σφαλιστεί αυτό. 

Και πάµε στον προϋπολογισµό: 820 εκατοµµύρια µείον οι δα-
πάνες για την υγεία εν µέσω πανδηµικής κρίσης, η οποία αυτή
πανδηµική κρίση δεν φαίνεται να τελειώνει, τουλάχιστον µέσα
στο 2022 ή µακάρι να τελειώσει, αλλά θα καλύψει πάρα πολλούς
µήνες. Τα λένε οι επιστήµονες και οι ειδικοί. Με αυτήν λοιπόν την
προοπτική έχουµε µία µελέτη επιστηµόνων καθ’ όλα άξιων, ο κ.
Τσιόρδας είναι µέσα στη συµβουλευτική επιτροπή, συµβουλεύει,
είναι µέσα στην επιτροπή εµπειρογνωµόνων και βάζει µερικούς
σκληρούς δείκτες. Τι να κάνουµε; Η πολιτική και η πραγµατική
ζωή είναι σκληρή πολλές φορές. Και στην πανδηµία είναι σκληρή
και πρέπει να απαντήσουµε σε αυτό. Βάζει µερικούς πολύ σκλη-
ρούς δείκτες. Φώναζε σύσσωµη η Αντιπολίτευση για το θέµα των
ΜΕΘ; 

Ακούω πολλούς να λένε πόσες πολλές έφερε, πόσες ΜΕΘ
έβαλε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και πόσες είχε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Να υπενθυµίσω απλώς για την ιστορία πώς ήταν το 2015
το ΕΣΥ; Πόσος κόσµος είχε απολυθεί από το ΕΣΥ; Σε ποια κα-
ταρράκωση βρισκόταν;

Υπάρχει λοιπόν µια Αντιπολίτευση που στην πρώτη φάση της
πανδηµίας έβαλε πλάτη στην Κυβέρνηση, θέτοντας όµως µερικά
όρια, λέγοντας ότι πρέπει να γίνει αυτό, αυτό και αυτό για να αν-
τιµετωπίσουµε την πανδηµία µαζί. Δεν ήθελε η Κυβέρνηση να αν-
τιµετωπίσει την πανδηµία µε κανέναν µαζί. Ενότητα φωνάζατε και
φωνάζετε. Μόνο που αυτή η ενότητα είναι αν θα συµφωνήσουµε
να πούµε τον κ. Μητσοτάκη, Μωυσή. Και έρχεται µία µελέτη που
λέει ότι δεν υπάρχουν Μωυσήδες σε αυτήν τη ζωή κι αν θέλουµε
ενότητα πρέπει να ακούσετε και όλους τους άλλους. 

Η µελέτη αυτή εκτός από τα δραµατικά στοιχεία που δίνει, τα
σκληρά στοιχεία -πρέπει να το αποδεχτείτε- δηµιουργεί για µένα
και µία µεγάλη απορία. Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σας
άκουγα πριν πώς φωνάζετε. Υπάρχει µια µεγάλη απορία αν ο
Πρωθυπουργός γνώρισε τη µελέτη. Τη γνώριζε, δεν µπορεί να
µην τη γνώριζε. Και έρχεται εδώ στη Βουλή και ειρωνεύεται λέ-
γοντας «αν έχετε ενδείξεις δώστε τις µας, γιατί εγώ δεν έχω εν-

δείξεις», ενώ φωνάζει όλος ο επιστηµονικός κόσµος και ενώ βλέ-
πουµε ότι στο τέταρτο κύµα πανδηµίας κάτι δεν πάει πάρα πολύ
καλά.

Εγώ όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Βουλευτής περι-
φέρειας έχω να σας πω για ένα άλλο σκληρό στοιχείο. Πραγµα-
τικά µε έπιασε στην ψυχή αυτό, και είναι και ευθύνη µου που µε
έχουν ψηφίσει από µια εκλογική περιφέρεια. Λέει, λοιπόν, ο κ.
Λύτρας ότι αν θα επιβιώσεις της διασωλήνωσης, φαίνεται πως
εξαρτάται από το πού ζεις. Αν µιλάµε λοιπόν για αειφόρο ανά-
πτυξη, το πρώτο κρίσιµο της αειφόρου ανάπτυξης είναι η ισότιµη
πρόσβαση στα δηµόσια αγαθά και δεν υπάρχει µεγαλύτερο δη-
µόσιο αγαθό από την υγεία. Και εκεί λοιπόν, βλέπουµε ότι έχουµε
ανισότιµη πρόσβαση. Και όχι µόνο αυτό. Με κόστος -γι’ αυτό σας
λέω η πραγµατικότητα είναι σκληρή- βγήκαν οι γιατροί του Πα-
νεπιστηµιακού Νοσοκοµείου του Ρίου, του Αγίου Ανδρέα, ο κ.
Κούκιος µε ένα εκπληκτικό άρθρο, και τα φωνάζουν αυτά. Διότι
η Πάτρα έχει µεν δύο µεγάλα νοσοκοµεία, τα οποία έχουν κλα-
τάρει, άλλα έχουν καταρρεύσει, κυρίες και κύριοι. Τα νοσοκοµεία
Πύργου, Αµαλιάδας και τώρα Αιγίου. Αυτό λένε εδώ οι µελετητές
και σε αυτό πρέπει να εγκύψουµε. Και γι’ αυτό πρέπει να µιλή-
σουµε σήµερα.

Άρα µίλησε ο κ. Ξανθός προχθές για κάτι άλλο που λέγεται
«συνδηµία» και ασχολείται όλη η ανθρωπότητα. Δεν υπάρχει
στον προϋπολογισµό σας. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι µένουν αποκλει-
σµένοι, περιθωριοποιούνται, πλήττονται κοινωνικά στρώµατα, γε-
ωγραφικές περιφέρειες. Το πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας, η
παρακολούθηση από οικογενειακό γιατρό, όλα αυτά είναι κρί-
σιµα θέµατα.

Έφαγα όλο τον χρόνο, ενώ θα είχα να πω πάρα πολλά.
Στην παιδεία δεν κάναµε προτάσεις; Ακούσατε τίποτα; Θα τα

πει ο κ. Φίλης προφανώς. Τι κάνατε σε αυτό; Εκεί φαίνεται και
µια πολιτική αναλγησία. Πότε καθιερώσατε την ελάχιστη βάση
εισαγωγής; Εν µέσω σκληρής πανδηµίας, όταν οι Γάλλοι ανέστει-
λαν τις εξετάσεις για το Μπακαλορεά για πρώτη φορά από τον
δέκατο ένατο αιώνα. Τι κάνετε; Θεσπίζετε την πανεπιστηµιακή
αστυνοµία. Και βγαίνει ο κ. Παυλάκης σήµερα και µιλάει για το τι
γίνεται στα σχολεία όταν φωνάζαµε -εδώ είναι ο τοµεάρχης µας-
ότι δεν γίνεται να συντµήσετε τµήµατα τώρα σε αυτή τη φάση.
Μαθαίνω ότι στην Πάτρα σε µερικά σχολεία έχει δοθεί και η άρ-
ρητη εντολή αν θέλουν οι διευθυντές να γίνονται τµήµατα και εί-
κοσι οκτώ, είκοσι εννέα και τριάντα ατόµων.

Θα µιλήσουµε για όλα αυτά; Θα µιλήσουµε για την ακρίβεια
και για το τι κοστίζει και πώς θα αντιµετωπιστεί; Δεν είναι προ-
σωρινό, κυρίες και κύριοι. Το όριο, η κόκκινη γραµµή -δεν ξέρω
πόσα κάναµε και πόσα δεν κάναµε στο θέµα της υγείας ή στο
θέµα της παιδείας- όµως, το όριο ανάµεσα σε µια προοδευτική
και µια συντηρητική κοινωνία -πολιτισµό, θα το έλεγα εγώ- ξέρετε
ποιο είναι; Το να είσαι κυβέρνηση εν µέσω µνηµονίων και δυόµισι
εκατοµµύρια ανασφάλιστοι να έχουν άµεση πρόσβαση στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Αυτό είναι ισότητα. Αν δεν έχεις εξασφα-
λίσει αυτό...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Αναγνωστοπού-
λου, πέρασαν τα δύο παραπάνω λεπτά που ζητήσατε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε. Είχα πολλά να πω. Δυστυχώς, έφαγα τον χρόνο µου. Εγώ
φταίω, το ξέρω, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα µιλήσω για τις αµυντικές δαπάνες γιατί άκουσα πολλά.
Ο προϋπολογισµός για τον πολιτισµό και τον αθλητισµό είναι
0,6%. Δεν θα µιλήσω για το θέµα της δηµοκρατίας. Δεν θα µι-
λήσω για όλα αυτά τα φαινόµενα αυταρχισµού που ζήσαµε.

Θα πω ένα πράγµα µόνο και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ για τη φοβερή ανοχή σας. Ο κ. Βορίδης χθες µε την
έπαρση που τον διακρίνει είπε ότι η ηγεµονία της Αριστεράς τε-
λείωσε σε αυτή τη χώρα και ευτυχώς. Εγώ θα πω από αυτό το
Βήµα ότι όσο υπάρχουν άνθρωποι κι όσο υπάρχουν πραγµατικές
ανάγκες δεν πρόκειται να τελειώσει ποτέ η ηγεµονία της.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Να µην επαναλαµβάνω τα ίδια και τα ίδια, γιατί γίνοµαι γραφι-
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κός, αλλά όσο καθυστερείτε είναι σε βάρος συναδέλφων.
Καλώ στο Βήµα τον κ. Ανδρέα Λοβέρδο από το Κίνηµα Αλλα-

γής. Ακολουθεί ο κ. Μαρκόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ.
Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ο κ. Καστα-
νίδης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν είναι ευχάριστος ο λόγος που βρίσκοµαι στο Βήµα
αυτή τη στιγµή. Είναι αποκρουστικός. Στη Βουλή υπάρχει ελευ-
θερία του λόγου, υπάρχει ελευθερία της κριτικής, της εντονότα-
της και σκληρής κριτικής, υπάρχει απάντηση και ανταπάντηση,
υπάρχει πολιτική αντιπαράθεση η οποία πολλές φορές διεξάγε-
ται µε εντονότατο τρόπο. Αυτό που δεν υπάρχει και δεν πρέπει
να επιτρέψουµε να υπάρχει είναι να ξεφύγει αυτή η πολιτική αν-
τιπαράθεση και να φτάσει στα όρια της ανθρωποφαγίας ή της
σύστασης σε κάποιους να προβούν σε ανθρωποφαγία, γιατί εδώ
ακούγονται εκφράσεις οι οποίες φτάνουν στα όρια προτροπής
προς κάποιους έξαλλους, έξω από τη Βουλή, να προβούν σε
ανάρµοστες, αντικοινοβουλευτικές και εγκληµατικές πράξεις,
όταν οι χαρακτηρισµοί εδώ µέσα ξεπερνούν κάθε ανεκτό όριο.

Περίµενα τα Πρακτικά της Βουλής, γιατί δεν πίστεψα ότι µπο-
ρεί να ακούστηκαν εδώ φράσεις και κραυγές και ύβρεις και ονει-
δισµοί και προπηλακισµοί προς συναδέλφους ότι έχουν δήθεν
προβεί σε δολοφονίες.

Λίγη ώρα πριν ο συνάδελφος κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής σε
έντονο ύφος απευθυνόµενος σε συναδέλφους της κυβερνητικής
πλειοψηφίας και των κυβερνητικών εδράνων είπε και, δυστυχώς,
προκύπτει από το ηχητικό και το γραπτό κείµενο των Πρακτικών:
«Δολοφονήσατε ανθρώπους, αυτό κάνατε. Είναι ντροπή σας. Δο-
λοφονήσατε ανθρώπους.». Και όταν υπήρξε παρότρυνση και από
συναδέλφους και από τον Προεδρεύοντα να σταµατήσει και να
ανακαλέσει, απέφυγε να ανακαλέσει. Συνέχιζε να µιλάει για δολο-
φονίες χιλιάδων ανθρώπων, προκλήθηκε ένταση και, εν συνεχεία,
αφού και πάλι αρνήθηκε να ανακαλέσει την αποτρόπαιη περι-
γραφή που έκανε ότι δήθεν υπάρχουν δολοφόνοι εδώ µέσα χιλιά-
δων ανθρώπων, έτυχε απαντήσεως και συνεχίστηκε η διαδικασία.

Δεν είναι δυνατόν να ανεχόµαστε τέτοιες συµπεριφορές. Μπο-
ρεί να κάνει κανείς κριτική, να θεωρεί ότι η Κυβέρνηση κάνει
λάθη, ότι κάνει παραλείψεις, σηµαντικές, σηµαντικότατες, βαριές
παραλείψεις, αλλά το να υπάρχει συνάδελφος εδώ µέσα ο
οποίος απευθυνόµενος στην Πλειοψηφία να λέει: «Δολοφονή-
σατε χιλιάδες ανθρώπους και επιµένω και δεν ανακαλώ» είναι ό,τι
χυδαιότερο, ό,τι αποκρουστικότερο και ό,τι πιο υπονοµευτικό του
κύρους του Κοινοβουλίου µπορεί να λεχθεί εδώ µέσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην πραγµατικότητα δεν πρέπει να διαγραφεί από τα Πρα-

κτικά. Πρέπει να µείνει στα Πρακτικά ως κάκιστο παράδειγµα
µιας συµπεριφοράς την οποία όλοι οµόφωνα καταδικάζουµε.
Άκουσα και από το κόµµα του ότι το χαρακτήρισε ως µια άστοχη
συµπεριφορά.

Λυπάµαι γι’ αυτή την παρέµβασή µου. Ειλικρινά, αν δεν έβλεπα
τα Πρακτικά και αν δεν άκουγα το ηχητικό, θα προτιµούσα δεκά-
δες συνάδελφοι και χιλιάδες από τον ελληνικό λαό να είχαν κάνει
λάθος σε όσα άκουσαν. Δεν είχαν κάνει λάθος.

Κάνω χρήση µιας διατάξεως που υπάρχει στον Κανονισµό για
ιδιαίτερα σοβαρές περιπτώσεις ανάρµοστης συµπεριφοράς.
Απευθύνω, µε βάση το άρθρο 80 του Κανονισµού, µοµφή στον
Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Κουρουµπλή Παναγιώτη για αντικοινοβου-
λευτική συµπεριφορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν τον βλέπω στην Αίθουσα.
Παρακαλώ το Σώµα διά ανατάσεως να εγκρίνει αυτή τη µοµφή

και τις επιπτώσεις που έχει επί του συναδέλφου.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν υπάρχει αυτή η

διαδικασία. Δεν υπάρχει αυτή η διαδικασία. Εάν ήταν εδώ ο κ.
Κουρουµπλής δικαιούτο να µιλήσει για λίγα λεπτά. H κρίση τε-

λικά ανήκει στο Προεδρείο της Βουλής. Θεωρώ ότι είχαµε µία
αποτρόπαιη συµπεριφορά. Δεν µπορεί να πυροδοτούµε κοινω-
νικό αυτοµατισµό µίσους κατά πολιτικών αντιπροσώπων. 

Απευθύνω, λοιπόν, µοµφή. Απευθύνοµαι στο Σώµα. Διαπι-
στώνω ότι έγινε δεκτή. Προσάπτω στον Βουλευτή Παναγιώτη
Κουρουµπλή µοµφή για αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά για
όσα αποκρουστικά απηύθυνε πριν από λίγα λεπτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν τον βλέπω στην Αίθουσα και παρακαλώ το Σώµα διά ανα-

τάσεως να εγκρίνει αυτή τη µοµφή και τις επιπτώσεις που έχει
επί του συναδέλφου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ζητώ τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Οικονό-
µου, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κύριε Φίλη. Δεν
προβλέπεται. Ο Κοινοβουλευτικός…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είµαι αυτή την ώρα Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν µου το πουν, δεν
έχω αντίρρηση. Ωραία, θα σας δώσω τον λόγο µετά. Συγγνώµη,
γιατί ήταν ο κ. Σκουρλέτης. Μετά θα πάρετε τον λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παραλήρηµα
του κ. Κουρουµπλή συνιστά χωρίς αµφιβολία κηλίδα, που χαρα-
κτηρίζει τον ίδιο και θα δούµε και ποιους άλλους. Ο Πρόεδρος
της Βουλής πριν από λίγο κάνοντας το αυτονόητο για το κύρος
του Κοινοβουλίου έπραξε τα δέοντα. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι το θέµα δεν µπορεί και δεν πρέπει να τελειώσει
εδώ. Υπάρχει ένα τεράστιο ηθικό και πολιτικό ζήτηµα που αφορά
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τον ίδιο τον κ. Τσίπρα. Ο κ. Τσί-
πρας οφείλει άµεσα να αποδοκιµάσει ξεκάθαρα τον Βουλευτή
του που αποκάλεσε «δολοφόνους»...

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Τι

πράγµατα είναι αυτά; Αφήστε να µιλήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Οφείλει να αποδοκιµάσει άµεσα τον Βουλευτή που αποκάλεσε
δολοφόνους τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τους συ-
ναδέλφους σας, δολοφόνους τους εκπροσώπους του 39% του
ελληνικού λαού. Όταν λέµε να τον αποδοκιµάσει, εννοούµε να
τον οδηγήσει να έρθει στην Αίθουσα εδώ και να ανακαλέσει µε
λόγια. Διαφορετικά η υπευθυνότητα επιβάλλει να τον αποµακρύ-
νει, να τον διαγράψει από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διαφορετικά αποδεικνύεται στην πράξη ότι όχι µόνο ανέχεται,

αλλά και κατευθύνει τέτοιες απαράδεκτες συµπεριφορές. Υπάρ-
χει µείζον πολιτικό θέµα για τον κ. Τσίπρα. Ή ο κ. Κουρουµπλής
ανακαλεί ή διαγράφεται από την Κοινοβουλευτική του Οµάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία κ. Νικόλαος Φίλης. Παρακαλώ να κάνετε ησυχία. Θα βγάλει
συµπεράσµατα ο κόσµος. Θα πουν όλοι αυτό που θέλουν. Τι είναι
αυτά; Τώρα τα έλεγε ο Πρόεδρος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε ένα πολύ σο-
βαρό θέµα που αφορά τον θάνατο είκοσι χιλιάδων, περίπου, συµ-
πολιτών µας εντός και εκτός των ΜΕΘ την περίοδο της
πανδηµίας και έχουµε µπροστά µας µια νέα επέλαση της µετάλ-
λαξης «Όµικρον». Δεν πρέπει να υπνοβατούµε. Η κατάσταση
είναι δύσκολη και µε ανταλλαγή κοσµητικών επιθέτων, ύβρεων,
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δεν υπάρχει λύση. Δεν µας καλύπτουν τα όσα είπε ο κ. Κουρουµ-
πλής µέσα στον θυµό του και την οργή του γιατί έχει χάσει φί-
λους του, όπως είπε. Προσέξτε το αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ακούστηκε και αυτό.

Το επίµαχο σηµείο είναι αυτό που διάβασε ο Πρόεδρος πριν από
λίγο από τα Πρακτικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, και είµαι σαφής ότι εµείς κά-
νουµε πολιτική αντιπαράθεση, η οποία αναδεικνύει πολιτικές ευ-
θύνες της Κυβέρνησης για τον θάνατο είκοσι χιλιάδων
συµπολιτών µας. Πολιτική αντιπαράθεση, όχι προσωποποίηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Φίλη, µε όλο τον
σεβασµό άλλο λέτε εσείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ! Δεν

κάνει κάτι τέτοιο. Πριν από λίγο σάς δικαίωσε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τα όσα λέω είναι µετά λόγου γνώσεως και

καταγράφονται στα Πρακτικά. Δεν θέλω ερωτήσεις λοιπόν.
Δεύτερον, ως Βουλευτής την προηγούµενη περίοδο εδώ είχα

ακούσει όχι έναν, ούτε δύο Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να
µε αποκαλούν «προδότη» και να ζητούν την παραδειγµατική τι-
µωρία µου, δηλαδή ισόβια, επειδή υποστήριξα τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Ένας µάλιστα, ο κ. Κασαπίδης, ωρυόµενος εδώ µέσα
είπε πολλά αχαρακτήριστα πράγµατα. Δεν θεωρώ «µία σου και
µία µου». Δεν προχωράει έτσι η δηµοκρατία. Αλίµονο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό λέµε και εµείς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ξέρω, επίσης, ότι ο ίδιος ο πρώην Υπουρ-

γός Προστασίας του Πολίτη, κ. Χρυσοχοΐδης, πέρυσι τον Φε-
βρουάριο είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκαψε εκατό ανθρώπους στο Μάτι.
Δεν προχωρά έτσι η δηµοκρατία µε το «µία σου και µία µου».

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κυρία

Καραµανλή!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Προσέξτε, όµως, όταν δίνονται αυτές οι

αφορµές από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, όταν κερδίζει τις
εκλογές ποντάροντας στην πολιτική τυµβωρυχία και τον εθνοκά-
πηλη πολιτική, δεν έχει δικαίωµα η Νέα Δηµοκρατία σήµερα να
κατηγορεί τον ΣΥΡΙΖΑ και κανένα πολιτικό κόµµα εδώ. Να αρ-
θούµε στο ύψος των περιστάσεων. Καµµία αντίρρηση. Όχι, όµως
αντιπερισπασµούς φτηνούς. Είναι υπόλογος ο Πρωθυπουργός
για την έκθεση Τσιόδρα, σύµφωνα µε την οποία βλέπουµε ότι πέ-
θαναν χιλιάδες συµπολίτες µας από κακή κυβερνητική πολιτική.
Αυτό θέλουµε να κουβεντιάσουµε και όχι να κάνουµε θέατρο µε-
ταξύ µας «µία σου και µία µας». Δεν κάνουµε αντιπολίτευση εµείς
πάνω στους θανάτους. Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό λέµε και εµείς,
αλλά για δολοφόνους δεν µπορούµε να ακούµε, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ούτε εµείς, αλλά θέτουµε το πολιτικό πρό-
βληµα. Είστε υπεύθυνοι µε την πολιτική σας για τη διάλυση του
ΕΣΥ, για τη διάλυση των ΜΕΘ, για τους νεκρούς. Είστε υπεύθυ-
νοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα τα πείτε στον λόγο
σας αυτά. Ευχαριστώ πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κυρία Γιαννα-
κοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, οι δηλώσεις του κ. Κουρουµπλή είναι απαράδεκτες, είναι
αντικοινοβουλευτικές, είναι απολύτως καταδικαστέες. Και είναι
πραγµατικά λυπηρό ότι έφυγε από την Αίθουσα και δεν συµµε-
τέχει αυτήν τη στιγµή στη διαδικασία. Όµως άκουσα µε προσοχή
τον κ. Φίλη, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος τοποθετήθηκε και πήρε ξεκάθαρες αποστάσεις.

Για να είµαστε σωστοί ως προς τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε,
οφείλουµε να καλέσουµε τον κ. Κουρουµπλή να έρθει και να ζη-
τήσει συγγνώµη. Να ανακαλέσει για αυτές τις δηλώσεις του.
Αυτό είναι το πιο σηµαντικό. Και αν δεν το κάνει, τότε να πάει
στην Επιτροπή Δεοντολογίας και να ακολουθήσουµε ακριβώς

τον Κανονισµό. Από την άλλη καλό είναι να µην χρησιµοποιείτε,
κύριοι της Κυβέρνησης, για συµψηφισµούς για δικές σας αστο-
χίες τέτοιου είδους καταστάσεις. Σε κάθε περίπτωση θεωρούµε
ότι διαδικασία πρέπει να γίνει µε αυτόν τον τρόπο, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Γιαννακόπου-
λου, µετά από αυτά που είπε ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τα-
σούλας, νοµίζω έχει πάρει άλλο δρόµο η υπόθεση. Οπότε είτε
έρθει είτε δεν έρθει, δεν υπάρχει λόγος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Μπου-

κώρο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το ότι δεν σας καλύπτει, αγαπητέ,

κύριε Φίλη, η δήλωση και τα όσα είπε ο κ. Κουρουµπλής το συ-
νοµολογήσαµε και εµείς στην πρώτη τοποθέτηση. Δεν αρκεί,
όµως, διότι δεν καλύπτει τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση που δί-
νουµε µε τον λόγο µας τον κοινοβουλευτικό. Αυτή η εκτράχυνση
του κοινοβουλευτικού λόγου, αυτό το µίσος που δηµιουργούν
τέτοιες εκφράσεις του τύπου «δολοφόνοι» και το µήνυµα που εκ-
πέµπουν στην κοινωνία είναι πολύ ισχυρό και έτσι πρέπει να τύχει
αυστηρότερης καταδίκης πρώτα από το ίδιο το κόµµα σας και
κατόπιν από τα θεσµικά όργανα του Κοινοβουλίου. Αυτό λέει η
τάξη των πραγµάτων. 

Όσο για αυτά που είπατε, αγαπητή κυρία Γιαννακοπούλου, να
πω ότι εκλήθη τρεις φορές ο κ. Κουρουµπλής κατά τη διάρκεια
της οµιλίας του από τον Προεδρεύοντα να ανακαλέσει και πει-
σµατικά αρνήθηκε, λέγοντας: «Είστε δολοφόνοι». Εµείς δεν αρ-
νηθήκαµε ποτέ να αναλάβουµε τις ευθύνες της οποιασδήποτε
πολιτικής µας. Θα ήταν άλλωστε άστοχο και άτοπο. Η κάθε κυ-
βέρνηση έχει ευθύνη για την κυβερνητική πολιτική. Είναι άλλο
αυτό και άλλο η αισχρή συκοφαντία, η λασπολογία. Είναι έσχα-
τος και τροµερός λαϊκισµός να αποκαλείς αιρετούς Βουλευτές
διά της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού µε τον χαρακτηρισµό
«δολοφόνοι». Αυτό ζητάµε να καταδικάσετε. Σαφώς και είναι
πράγµατι ευθύνη πλέον του ηγέτη σας του κ. Τσίπρα να αποµα-
κρύνει τον κ. Κουρουµπλή από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

επί της παραβιάσεως του Κανονισµού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, κύριε Καστανίδη,

ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Δεν αναφέροµαι, κύριε Πρό-

εδρε, στο περιστατικό και στις εξηγήσεις που δόθηκαν,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρά στον Κανονι-

σµό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ:…αλλά αναφέροµαι στην παρα-

βίαση του άρθρου 80 του Κανονισµού της Βουλής.
Το άρθρο 80 το επικαλέστηκε ο Πρόεδρος της Βουλής για την

εφαρµογή του, αλλά ρητή προϋπόθεση επιβολής της προτάσεως
µοµφής κατά το άρθρο 80 είναι ο καθ’ ου η πρόταση µοµφής να
κληθεί οπωσδήποτε εντός της Αιθούσης, να του παραχωρηθεί
χρόνος πέντε λεπτών προς απολογία και κατόπιν αυτού διά ανα-
τάσεως η Βουλή µπορεί να αποφασίσει την επιβολή της µοµφής.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό. Θα το
εξηγήσω στον κ. Καστανίδη. Σας παρακαλώ, κάντε λίγο ησυχία.

Ορίστε, κύριε Καστανίδη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε,

επειδή πιστεύω ότι πρέπει πρώτα απ’ όλα εµείς να τηρούµε τον
Κανονισµό της Βουλής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι έχω αυτή τη διά-
θεση. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ:…θεωρώ ότι θα πρέπει να ανα-
λάβει την πρωτοβουλία ο κύριος Πρόεδρος να ανακοινώσει στον
κ. Κουρουµπλή την πρόταση µοµφής, να κληθεί εντός της Αιθού-
σης κι αν αρνηθεί, τότε βεβαίως αποφασίζει η πλειοψηφία της
Βουλής. Αλλά πρέπει προηγουµένως να συµβεί η τυπική πράξη
της κλήσεώς του, διότι διαφορετικά επαναλαµβάνω ότι υπάρχει
θέµα εφαρµογής του Κανονισµού και δεν πρέπει εµείς να δώ-
σουµε αυτή την αφορµή.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Καστανίδη, για τη διευκρίνιση. Να διευκρινίσω κι εγώ
κάτι, επειδή το είπε ο κ. Μπουκώρος, ότι όταν ζήτησα από τον κ.
Κουρουµπλή να ανακαλέσει τρεις φορές και τις τρεις φορές η
απάντησή του δεν ήταν «δολοφόνοι», αλλά «εµένα τον φίλο µου
ποιος θα τον φέρει πίσω;». Αυτό έλεγε .

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Φωτίου, αυτό

είπε. Είπε: «Εµένα τον φίλο µου ποιος θα τον φέρει πίσω;». Δεν
είπε «δολοφόνους» όταν του ζήτησα να ανακαλέσει. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι

Υπουργοί, αν κάποιος ήθελε να βάλει πλαίσιο στη µεγάλη εικόνα
στην Ευρώπη και στη χώρα, θα κατέληγε σίγουρα, χωρίς ιδιαί-
τερη προσπάθεια, σε κάποιες γενικές διαπιστώσεις. Έχει αναδυ-
θεί µια νέα πολιτική ηµερήσια διάταξη µετά από πολυετή
οικονοµική κρίση και φυσικά εν µέσω πανδηµίας, αλλά µετά και
από την παταγώδη αποτυχία λαϊκίστικων, αριστερών και δεξιών
δυνάµεων στην Ευρώπη και στην Ελλάδα.

Υπάρχει πια ένα νέο αίτηµα. Το νέο αίτηµα για όποιον µπορεί
να διαβάσει σωστά τις εξελίξεις αναδεικνύει µε τρόπο πάρα πολύ
επιτακτικό έναν οικονοµικό και κοινωνικό µετασχηµατισµό από
τη µια πλευρά και έναν πράσινο και ψηφιακό µετασχηµατισµό
από την άλλη. Βασικά στοιχεία αυτών των µετασχηµατισµών που
είναι προοπτική, δεν είναι κατάσταση, είναι η κοινωνική µέριµνα
και η ισχυρότερη κρατική παρέµβαση. Το ίδιο αίτηµα τίθεται -
επαναλαµβάνω- σε όλη την Ευρώπη µε διαφοροποιήσεις τόσο
στον βορρά όσο και στον νότο.

Στη χώρα µας, δυστυχώς, όλα αυτά τα αιτήµατα είναι πιο ανώ-
ριµα κάπως, γιατί πριν το πλησίασµα των νέων τάσεων εκκρε-
µούν προβλήµατα δηµόσιας διοίκησης, κυβερνησιµότητας,
αδιανόητης γραφειοκρατίας, που κάνουν ανέφικτη τη δηµιουργία
µιας δυναµικής οικονοµίας την οποία θα διαχειριζόταν ο προϋπο-
λογισµός του 2022. Μπροστά έχουµε πολύ δρόµο ακόµα να δια-
νύσουµε.

Σωστά η Κυβέρνηση αναδεικνύει -αλλά σωστά µέχρι ενός ση-
µείου- τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουν θεσπιστεί από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αναφέροµαι και στο Ταµείο Ανάκαµψης,
αλλά και στα κλασικά, στα ΕΣΠΑ κ.λπ., αλλά ταυτόχρονα µένουν
εκκρεµείς οι χρόνιες παθογένειες που κόβουν το οξυγόνο της
πραγµατικής οικονοµίας. Προφανώς, κύριοι της Κυβέρνησης,
ποντάρετε και στην αφωνία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που
εστιάζει την κριτική της σε ανορθόδοξους δρόµους έχοντας ξε-
χάσει -αν ποτέ το θυµήθηκε- το πραγµατικό διακύβευµα της οι-
κονοµίας µας, που είναι η ανάπτυξη που να αφορά τους
πολλούς, αν όχι όλους, µια πράσινη ανάπτυξη που προ πολλού
νοηµατοδοτείται ως ψηφιακή και διαρθρωτική, ειδικά για τη
χώρα µας. 

Θέλω στο σηµείο αυτό να κάνω µια κεντρική παρατήρηση που
αφορά στο θυµικό και στο DNA της Κυβέρνησης. Σχεδόν σε
όλους τους τοµείς διαφαίνεται µια πρωτόλεια προσέγγιση, σχε-
δόν πάντα, η οποία χάνει την ουσία της τελικής στόχευσης και
παραµένει συνήθως έωλη, σε µια προσχηµατική, επικοινωνιακή,
δήθεν πραγµατικότητα. Χάνεται δηλαδή ο τελικός στόχος, άλ-
λοτε γιατί ο σχεδιασµός είναι ελλιπής, άλλοτε γιατί είναι άτολµος
και πάντως καθόλου µεταρρυθµιστικός.

Θα δώσω ορισµένα ενδεικτικά παραδείγµατα. Η Κυβέρνηση
έπρεπε ήδη εδώ σήµερα να έχει δεσµευτεί σε µία αύξηση του
κατώτατου µισθού των εργαζοµένων διορθώνοντας το λάθος
που έπραξε προ ολίγων εβδοµάδων να τον αυξήσει µόνο κατά
2%. Αν αντιλαµβανόµαστε σωστά τους ρυθµούς ανάπτυξης του
9,3%, θα έπρεπε µε τόλµη να προχωρήσετε σε πολιτικές που θα
σέβονταν αυτούς που έχουν µεγάλη ανάγκη και που πλήττονται
από την οικονοµική κρίση, από την πανδηµία, από την ενεργειακή
ακρίβεια και από την έκρηξη των τιµών. Όλα αυτά θα τροφοδο-
τούσαν την ανάπτυξη που αφορά τους πολλούς και όχι όπως σή-
µερα που έχετε εστιαστεί µόνο στο Ταµείο Ανάκαµψης, στην
ανάπτυξη που αφορά τα δηµόσια οικονοµικά µεν, ίσως και τα
ασφαλιστικά ταµεία και κάποιες λίγες επιχειρήσεις.

Η ανάπτυξη, κύριοι της Κυβέρνησης, πρωτίστως προϋποθέτει
επενδύσεις και οι επενδύσεις µε τη σειρά τους οριστική εξοµά-
λυνση των παθογενειών της γραφειοκρατίας στις οποίες ήδη
αναφέρθηκα. Οι διαδικασίες σήµερα παραµένουν δαιδαλώδεις,
παράλογες, αντιφατικές. Αρκείστε στην ψηφιοποίηση, η οποία
όµως δεν αρκεί. Γιατί σήµερα ψηφιοποιείται η γραφειοκρατία.
Ψηφιοποιείς την απαίτηση για είκοσι πιστοποιητικά που όταν
συλλέγει ο πολίτης και το τελευταίο έχει λήξει η ισχύς του πρώ-
του. Υπάρχουν επαγγελµατίες στον χώρο που σηκώνουν ψηλά
τα χέρια.

Και ακόµη, µπορεί να υπάρξει αναπτυξιακή πολιτική, κυρίες
και κύριοι της Πλειοψηφίας, όταν µειώνονται οι δαπάνες του
Υπουργείου Εξωτερικών στο οποίο έχει ανατεθεί εδώ και είκοσι
χρόνια περίπου η οικονοµική διπλωµατία; Αυτό κάνετε µε τον
προϋπολογισµό. Μειώνετε κατά 20 εκατοµµύρια τις δαπάνες του
Υπουργείου Εξωτερικών και αιτιολογείτε αυτή τη µείωση λέγον-
τας ότι µεταφέρθηκαν αρµοδιότητες στο Υπουργείο Ανάπτυξης.
Δεν είναι όµως έτσι, γιατί σε ό,τι αφορά τις δαπάνες για τις εξω-
τερικές υπηρεσίες του Υπουργείου, ενώ ιδρύονται τέσσερις και-
νούργιες -σωστά- στη Συρία, στη Λιβύη, στη Σενεγάλη και µία
ακόµη προξενική στην Κίνα -στην Κίνα η οποία έχει προξενείο
στη Σαγκάη, στο οποίο εργάζεται ένας άνθρωπος, ένας διπλω-
µάτης µόνο κι είναι γνωστό ότι περιµένουµε έσοδα από τις υπη-
ρεσίες αυτές τις προξενικές- είναι δυνατόν να έχουµε αύξηση
των δοµών και µείωση των εκατοµµυρίων που έχουν σκοπό να
καλύψουν τις ανάγκες της εξωτερικής µας υπηρεσίας;

Έχουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έναν επιφανειακό τρόπο
επίσης για την αντιµετώπιση της πανδηµίας. Δεν συµµετέχω κα-
θόλου στη συζήτηση που προηγήθηκε, την οποία δυστυχώς πα-
ρακολούθησα και λυπάµαι πολύ που ήµουν παρών σε όλα αυτά,
αλλά θέλω να επικαλεστώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία ερώ-
τησή µου της 1ης Νοεµβρίου προς τον Υπουργό Υγείας, που ποτέ
δεν απαντήθηκε. Τον ρωτώ να µας δώσει µια µακάβρια στατι-
στική -ίσως ο κ. Καστανίδης θυµάται ότι αυτό το θέµα το ανέ-
φερα και στο ντιµπέιτ που κάναµε πριν από κάποιες εβδοµάδες-,
είχα ζητήσει µια µακάβρια στατιστική γύρω από το πού πεθαί-
νουν περισσότεροι άνθρωποι από την πανδηµία, όχι για να χαρώ
ή για να αντιπολιτευτώ, αλλά για να δω αν υπάρχουν κάποια νο-
σοκοµεία στα οποία το πρόβληµα είναι µεγαλύτερο, ώστε να
δούµε στρατηγικές αντιµετώπισης. Δεν πήρα καµµία απάντηση. 

Έρχεται, σήµερα, µία έκθεση -την οποία εγώ ως προς την επι-
στηµονική της εγκυρότητα, είµαι αναρµόδιος να κρίνω- και λέει,
ότι αυτό που φοβόµουν είναι  πραγµατικότητα. Υπάρχουν περι-
φερειακά νοσοκοµεία, στα οποία οι θάνατοι είναι πολλοί. Άρα,
στρατηγικά, εκεί έπρεπε να έχουν επικεντρωθεί οι περισσότερες
προσπάθειες από πλευράς κυβερνητικής πολιτικής και ένας σχε-
διασµός. Δύσκολος; Φαντάζοµαι ναι, αλλά η δουλειά σας είναι
να αντιµετωπίζετε και τα εύκολα και τα δύσκολα προβλήµατα. 

Εγώ επικαλούµαι τη µελέτη αυτή, διότι σέβοµαι τον κ. Τσιόδρα.
Φαντάζοµαι ότι αυτοί που δεν τον σέβονταν επί πολλούς µήνες
και τον ενέπαιζαν στον δηµόσιο λόγο τους ή τον χρησιµοποιού-
σαν αρνητικά, θα έπρεπε µε λίγη συστολή να τον επικαλούνται
σήµερα. Αλλά, περί συστολής και περί σοβαρότητας στην πολι-
τική, πολλές φορές, χώρος δεν υπάρχει. 

Δεν µπορείτε, επίσης, να διατείνεστε ότι απελευθερώνετε τον
πολίτη από τις ουρές, µε τους ψηφιακούς µετασχηµατισµούς
που κάνετε, όταν είναι αδύνατον σήµερα ένας πολίτης να επικοι-
νωνήσει τηλεφωνικά µε τον ΕΦΚΑ και ενώ οι ουρές των συνταξι-
ούχων παραµένουν πάρα πολύ µεγάλες 

Δεν είναι δυνατόν σε νησιά όπως η Σύρος και η Σαντορίνη να
επιβαρύνετε αυτόν που θέλει να κάνει µια επένδυση, µε δεύτερη
ανάγκη έκδοσης οικοδοµικών αδειών από τις αρχαιολογικές υπη-
ρεσίες και, µάλιστα, όχι από εκείνες των νήσων, αλλά από τις κεν-
τρικές στην Αθήνα. Καθυστέρηση στα πάντα. 

Δεν ακούτε τον κ. Στουρνάρα που σας λέει ότι πρέπει να εκ-
πονηθεί επιτέλους αυτό το παρατηρητήριο που έχει στήσει η
Τράπεζα της Ελλάδος και εντοπίζει την πιστωτική λειτουργία των
τραπεζών. Δεν επιτρέπεται να µην έχει εκπονηθεί ένα σχέδιο για
το πώς θα ενισχυθούν οι µικρές και οι µεσαίες επιχειρήσεις που
είναι, όπως λέµε συνήθως, η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονο-
µίας. 
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Κύριε Πρόεδρε, η πράσινη διακυβέρνηση, η περιβαλλοντική
συνοχή, η αειφορία, η βιώσιµη ανάπτυξη, οι έξυπνες πόλεις, ο
ψηφιακός µετασχηµατισµός -όπως τον εννόησα- και η καθηµε-
ρινότητα του πολίτη θα έπρεπε να συγκλίνουν µε τα ευρωπαϊκά
πρότυπα, αλλά αυτό δεν συµβαίνει. Δεν έχουν σχεδιαστεί για τη
Θεσσαλονίκη, για την Αθήνα και για την υπόλοιπη Ελλάδα νέα
προγράµµατα που αφορούν τις σύγχρονες κοινωνίες. Και τα
«πρέπει», δυστυχώς, είναι πάρα πολλά. 

Πώς µπορούµε, λοιπόν, εµείς, κόµµα της αντιπολίτευσης, να
πούµε «ναι» στον ακρογωνιαίο λίθο της κυβερνητικής πολιτικής
ετησίως, που είναι ο προϋπολογισµός και, εν προκειµένω, αυτός
του 2022. Έχουµε µάθει πάρα πολύ καλά, όσοι έχουµε µια σχέση
καλή µε την πολιτική, ότι ο προϋπολογισµός είναι κάτι περισσό-
τερο από αριθµούς σε µια σελίδα. Είναι η εκάστοτε ετήσια εν-
σάρκωση αξιών και προσδοκιών. Δεν νοµίζω ότι τα έχετε
καταφέρει. Γι’ αυτό και εµείς, καταψηφίζουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Λοβέρδο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτρης Μαρκόπουλος της Νέας Δη-
µοκρατίας. Τον παρακαλώ πολύ να µην περάσει τις γραµµές  –
είναι στο DNA του- και παρακαλώ πολύ και τους Αριστερούς, να
είναι λίγο ψύχραιµοι. Μην ξαναζήσουµε και δεύτερο ηµίχρονο.
Ντροπή. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, δυστυχώς, είχα την ατυχία να είµαι ένας εκ των πρω-
ταγωνιστών αυτής της επίθεσης. Δέχθηκα επίθεση µαζί µε τους
υπόλοιπους συναδέλφους από τον κ. Κουρουµπλή και γι’ αυτό
αντέδρασα. Ξέρετε, αυτή η διαδικασία προϋποθέτει και µία λε-
βεντιά. Η ανάληψη ευθύνης και συγγνώµης χρειάζεται µια λεβεν-
τιά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ο κ. Κουρουµπλής είχε την ευκαιρία του. Κύριε Καστανίδη, την

είχε. Τρεις φορές αρνήθηκε να ζητήσει συγγνώµη -του το ζητή-
σαµε µε ένταση. Το έσκασε, δυστυχώς, ο κ. Κουρουµπλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Καστανίδης ανα-
φέρθηκε στον Κανονισµό. Δεν πήρε θέση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω κρατώ χαµηλούς τό-
νους, για να κάνω µια εποικοδοµητική συζήτηση. Αυτή τη στιγµή,
όµως, το «άστοχη δήλωση» του κ. Σκουρλέτη, προφανώς, δεν
µας καλύπτει.  Για πολύ λιγότερα, η Νέα Δηµοκρατία είχε το θάρ-
ρος και διέγραψε στελέχη της. Για πολύ λιγότερα. Και αν ο πόνος
του κ. Κουρουµπλή για κάποιο φιλικό του πρόσωπο, για τον θά-
νατό του, ήταν τόσο µεγάλος, να του πούµε ότι και για εµάς
υπάρχουν απώλειες, υπάρχει θρήνος.

Ο θρήνος, ξέρετε, δεν έχει πολιτικές αποχρώσεις. Δεν είναι
αριστερός, δεξιός ή κεντροδεξιός. Είναι ανθρώπινος. Όπως θα
πρέπει, επίσης, να συνυπολογίσετε κι ακόµη ένα γεγονός για
τους ανθρώπους που νόσησαν, όπως εγώ. Είχα νοσήσει και η οι-
κογένειά µου δεν γνώριζε αν θα µπορέσω να γυρίσω στο σπίτι
µου. Τα παιδιά µου σήµερα και τα παιδιά των συναδέλφων
ακούνε κάποιους να µας αποκαλούν εγκληµατίες και δολοφό-
νους. Και αυτό δεν πρόκειται να το επιτρέψουµε. 

Το έχω ξαναπεί και στο παρελθόν, πρέπει να αποφασίσετε για
το καλό και του ίδιου του τόπου, εάν είσαστε κόµµα Κοινοβου-
λίου ή αν είσαστε ένα κόµµα της αντίδρασης και του πεζοδρο-
µίου. Και δεν αναφέροµαι, προφανώς, σε όλα τα στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ, πολλούς εκ των οποίων τους τιµώ. Όµως αυτά τα οποία
ακούστηκαν εδώ ήταν πεζοδρόµιο, ίσως και χειρότερα από το
πεζοδρόµιο. 

Υπάρχει µία λογική «µαύρα κοράκια µε νύχια γαµψά». Πολιτική
φερέτρων, είναι δυνατόν να χωράει αυτήν τη στιγµή στο ελληνικό
Κοινοβούλιο; Αγανακτισµένους και πάλι θα δούµε; Έµποροι
πόνου και λαϊκιστές δεν χωράνε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Και
επαναλαµβάνω, θύµατα από αυτήν την πανδηµία έχουν όλες οι
πτέρυγες της Βουλής. Ζητούµε, απαιτούµε, διεκδικούµε σεβα-
σµό. 

Θα πω και κάτι άλλο, επειδή ξεκίνησε η συζήτηση αυτή. Πείτε
µας, λοιπόν, αφού κόπτεσθε για τη δηµόσια υγεία, γιατί δεν ψη-
φίσατε µαζί µας την υποχρεωτικότητα στους εµβολιασµούς των

υγειονοµικών; Γιατί ο Αρχηγός σας µιλούσε για ξεστοκάρισµα
των εµβολίων; Γιατί, πρόσφατα, πριν από λίγες µέρες, αρνηθή-
κατε τις παρεµβάσεις για όσους γονείς δεν θέλουν να στείλουν
τα παιδιά τους στα σχολεία; Πείτε µας.

Δεν θέλω να συνεχίσω αυτήν τη δυσάρεστη κουβέντα, όµως
προσωπικά και εγώ -επειδή υπήρξε προσωπική επίθεση από τον
κ. Κουρουµπλή- περιµένω µία δηµόσια συγγνώµη. Και πλέον, δεν
την περιµένω από τον κ. Κουρουµπλή, ο οποίος την αρνήθηκε
και την αρνήθηκε πολλές φορές. Την περιµένω από τον Αρχηγό
σας. 

Εάν θέλετε να συνταχθείτε στο τόξο εκείνο, το οποίο θέλει την
πραγµατική αντιµετώπιση, την υγειονοµική αντιµετώπιση αυτής
της κρίσης, οφείλετε να το κάνετε στο υψηλότερο επίπεδο. Πε-
ριµένουµε τον κ. Τσίπρα να έρθει και να καταδικάσει τον Βου-
λευτή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επαναλαµβάνω και θυµίζω ότι είµαστε η παράταξη εκείνη,

που ακόµα και προ ολίγων ηµερών, αποπέµψαµε Βουλευτή µας,
όταν κρίναµε ότι ξέφυγε από τα όρια. Δεν µπορείτε, λοιπόν, να
κάνετε τίποτα λιγότερο από αυτό το οποίο έκανε η Νέα Δηµο-
κρατία. 

Αναγκαστικά και φορτισµένος από τη συγκεκριµένη κατά-
σταση, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πω το αυτονόητο. Θα περάσω
στον προϋπολογισµό. Πάντοτε η υπερψήφιση του προϋπολογι-
σµού ενέχει τη µορφή, το στοιχείο υπερψήφισης και της κυβερ-
νητικής πορείας. 

Όµως, ξέρετε αυτήν την υπερψήφιση δεν την έχουµε κάνει
µόνο εµείς και δεν θα την κάνουµε εµείς µέσα στις επόµενες
µέρες, το Σάββατο. Την έχουν κάνει όλοι οι µεγάλοι διεθνείς πο-
λυεθνικοί παίκτες, οι άνθρωποι που παρακαλάει όλος ο πλανήτης
να φέρουν επενδύσεις. Την έκανε η «AMAZON», την έκανε η «MI-
CROSOFT», την έκανε η «PFIZER». Την έχουν κάνει σειρά εται-
ρειών, όπως η «VOLKSWAGEN». Αυτή, λοιπόν, η ψήφος
εµπιστοσύνης έχει έρθει ακριβώς, γιατί τα στοιχεία τα οποία δί-
νουµε σε αυτόν τον προϋπολογισµό, είναι στοιχεία αλήθειας. 

Η Ελλάδα έχει µια οικονοµική πολιτική που πλέον δεν αποτελεί
πρόβληµα. Ξέρετε ποια είναι µια πολύ µεγάλη διαφορά, δική µας
µε εσάς; Εσείς δηµιουργήσατε κρίση. Εµείς διαχειριζόµαστε
κρίση, την οποία δεν την έχουµε δηµιουργήσει και τη διαχειριζό-
µαστε µε επάρκεια. 

Ξέρετε πόσο σηµαντικό είναι η ανάπτυξη να τρέξει µε 6,9%;
Θυµόσαστε τα παλαιότερα χρόνια όπου µιλάγαµε για µια ανά-
πτυξη 0,5% και κάναµε πανηγυρισµούς; Ξέρετε πόσο σηµαντικό
είναι να έχουµε ανάπτυξη 4,52% το 2022; Ξέρετε τι σηµαντικό
είναι για τα λαϊκά στρώµατα, για το λαϊκό νοικοκυριό, για τον νέο
µας, ο οποίος επιτέλους έχει ένα µέλλον µπροστά του ορατό, να
µιλάµε για ανεργία στο 13% και για αποκλιµάκωση άνω των τριών
µονάδων από πέρσι τον Σεπτέµβριο; 

Δεν είµαστε, λοιπόν, σαν και εσάς. Εµείς δεν ρηµάζουµε µε
πρόγραµµα και σχέδιο και στρατηγική τη µεσαία τάξη. Είµαστε
η δύναµη ανάταξης αυτής. Η οικονοµία, είτε το θέλουµε είτε όχι,
δεν αποτελεί το µείζον πρόβληµα. 

Δεν θα µιλήσω για σειρά φοροελαφρύνσεων και παρεµβάσεων
υπέρ των νέων. Εµείς τους νέους δεν τους θέλουµε στους δρό-
µους, εργαλειοποιώντας τους να τα σπάνε και να φωνάζουν.  Θέ-
λουµε να τους βρούµε το πρώτο ένσηµο για να µπουν στην
αγορά εργασίας. Είµαστε η δύναµη της µεσαίας τάξης. Είµαστε
η ίδια η µεσαία τάξη. Είµαστε εκείνοι που µε συντεταγµένες πο-
λιτικές προχωράµε µπροστά. 

Δεν ντρέπεστε να µιλάτε για τη ΔΕΗ εσείς που την καταχρεο-
κοπήσατε και µας την παραδώσατε µε 900 εκατοµµύρια ευρώ
χρέη; Μιλάτε για συντάξεις εσείς που τις κόψατε; Για τα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα που φορτώσατε την ελληνική κυβέρνηση;
Βλέπουµε ότι µε τη διαπραγµάτευση προσωπικά του Κυριάκου
Μητσοτάκη µέσα στην πανδηµία η χώρα µας έχει πετύχει µεγάλη
νίκη µε απάλειψη αυτών. Και είναι και ένα από τα στοιχήµατα του
µέλλοντος όλα αυτά.

Ψέµατα, καταστροφολογία, µιζέρια. Μίζεροι και ακραίοι είστε.
Απαρχαιωµένοι και εσωστρεφείς. Εµείς αποτελούµε τον επιτα-
χυντή. Εσείς αποτελείτε το φρένο της οικονοµίας. Σας ενοχλεί η
κανονικότητα. Έχετε πρόβληµα µε αυτό. 
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Ακόµη και στην εξεταστική είδα συναδέλφους σας οι οποίοι
είχαν παντελή άγνοια για τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν οι
αγορές. Είναι αδιανόητο. Κυβερνήσατε τεσσεράµισι χρόνια.
Επαινούσαν Βουλευτές τους –ακούστε το αυτό- την εταιρεία
«VOX POP», η οποία αποκαλύφθηκε χθες η δηµοσκοπική εται-
ρεία φάντασµα. 

Και ξέρετε γιατί την επαινούσαν; Γιατί είχε µηδέν εργαζοµέ-
νους. Η Αριστερά που κόπτεται για τον εργάτη, τον εργαζόµενο,
τον εργατοϋπάλληλο επαινούσε µια εταιρεία γιατί είχε µηδέν ερ-
γαζόµενους. Αυτή είναι η ηθική κατάπτωση τους!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Είµαστε η χώρα των µεγάλων υποδοµών. Η χώρα αυτή τη
στιγµή, αγαπητοί συνάδελφοι, παλεύει µε την πανδηµία. Θα τα
καταφέρουµε. Θέλετε, δεν θέλετε, θα βγούµε από την κρίση. 

Ελπίζω σύντοµα να βγούµε και από µια άλλη κρίση, πιο µακρό-
χρονη από την πανδηµία, µε ιστορικές ρίζες στο παρελθόν,
αυτήν την, θα έλεγα, πανδηµία αφόρητου λαϊκισµού που σας διέ-
πει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο

Αντιπρόεδρος κ. Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε τον προ-

κείµενο λόγο της συνεδρίασής µας σήµερα που είναι ο προϋπο-
λογισµός, ο οποίος στηρίζεται σε δύο παντελώς έωλες
προβλέψεις. Πρωτίστως όµως δεν ικανοποιεί και πηγαίνει κόντρα
στις λαϊκές ανάγκες και κοινωνικές απαιτήσεις της µεγάλης πλει-
οψηφίας. Ποιες είναι αυτές οι έωλες προκείµενες;

Πρώτα απ’ όλα, στην ίδια την εισηγητική έκθεση του προϋπο-
λογισµού σελίδα σαράντα δύο, αναφέρεται ότι το 2022 θα είναι
έτος σταδιακής επιστροφής σε συνθήκες κανονικότητας από
υγειονοµικής άποψης. 

Δεν µας έχετε καταθέσει µέχρι τώρα, κύριοι Υπουργοί, σε ποια
στοιχεία στηρίζεστε γι’ αυτή την παντελώς έωλη από υγειονοµι-
κής πλευράς άποψη ότι το 2022 θα έχουµε τελειώσει µε την παν-
δηµία, τη στιγµή µάλιστα που ο κ. Μητσοτάκης στη Σύνοδο
Κορυφής κάνει λόγο µετ’ επιτάσεως για την υψηλή επισφάλεια
υγειονοµικά λόγω της µετάλλαξης όµικρον. 

Δεν έχετε ακούσει υγειονοµικούς που σας προειδοποιούν πολ-
λάκις ότι αν δεν ληφθούν έγκαιρα µέτρα ενίσχυσης του δηµόσιου
συστήµατος υγείας σε όλα τα επίπεδα, θα έχουµε είκοσι πέντε
χιλιάδες νεκρούς µέχρι το Πάσχα; 

Δεν σας διδάσκει τίποτε το γεγονός ότι έχουν χαθεί ήδη περί
των είκοσι χιλιάδων συµπολιτών µας; Δεν σας διδάσκει τίποτε το
γεγονός ότι για πολλές ηµέρες βρισκόµασταν στην κορυφή των
χωρών της δυτικής Ευρώπης, όσον αφορά τους θανάτους ανά
εκατοµµύριο;

Σταµατήστε πλέον να εκπέµπετε τεχνηέντως την επικοινωνιακή
εικόνα του «όλα πάνε καλά», του θεόσταλτου Μωυσή. 

Δεύτερη έωλη υπόθεση εργασίας. Στην ίδια την εισηγητική έκ-
θεση πάλι µας λέτε ότι οι τρέχουσες πληθωριστικές πιέσεις θα
είναι παροδικές. Αυτό έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε αυτό που
αναφέρει το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή,
το οποίο καταδεικνύει αυτό που υπαγορεύει η λογική και αυτό
που παίρνουµε ως feedback από την ζώσα οικονοµία και αγορά.
Ποιο είναι αυτό; Ότι υπάρχουν σηµαντικές αβεβαιότητες που
προέρχονται από την ανησυχητική εξέλιξη της πανδηµίας, τις εν-
δεχόµενες µόνιµες απώλειες της ύφεσης, τον βαθµό ικανότητας
των φορολογουµένων να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
και την πιθανότητα µεταστροφής της νοµισµατικής πολιτικής
εξαιτίας των πληθωριστικών πιέσεων. 

Τι κάνετε για όλα αυτά, για όλες τις µόνιµες, βάσει των υπαρ-
χόντων στοιχείων, δοµικές καταστροφές στην ελληνική οικονοµία
και την ελληνική παραγωγή; Κλείνετε τις κάνουλες, αφαιρείτε.
Είναι µηδέν ο προϋπολογισµός του 2022 -το λέω για να το ακού-
σουν όλοι οι πολίτες, όλοι οι καταστηµατάρχες, όλοι οι έµποροι,
όλοι αγρότες παραγωγοί και κτηνοτρόφοι- όσον αφορά τα προ-
ϋπολογισµένα έξοδα για την αντιµετώπιση της πανδηµίας το 2022.

Έχετε το θράσος να µας λέτε ότι µε το που ανοίγει η οικονοµία
αρχίζει και κινείται, ότι ανοιχτά µαγαζιά σηµαίνει µαγαζιά που κά-
νουν τζίρο και έχουν κέρδη. Είναι όµως πραγµατικά έτσι; 

Θα σας µεταφέρω νοητά στον κεντρικότερο εµπορικό δρόµο
της Κατερίνης, στον κεντρικό πεζόδροµο. Όλοι οι έµποροι, όλοι
µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες, οι µικροµεσαίοι ξενοδόχοι και οι
ιδιοκτήτες ενοικιαζόµενων δωµατίων αγωνιούν, διότι γνωρίζουν
πολύ καλά ότι τέσσερις στις δέκα µικροµεσαίες επιχειρήσεις
είναι αντιµέτωπες µε το φάσµα της χρεοκοπίας, είναι αντιµέτω-
πες µε τα λουκέτα. Τέσσερις στις δέκα µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις!

Σας το έχουµε πολλές φορές πει και προτείνει. Απαιτείται κού-
ρεµα ως 60% του κορωνοχρέους και αποπληρωµή του υπολοί-
που σε εκατόν είκοσι δόσεις. Κωφεύετε και η ερώτηση που σας
απευθύνει ο ελληνικός λαός, οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες και
τα νοικοκυριά είναι γιατί.

Δεν µας εξηγείτε επίσης για ποιον λόγο σπεύσατε να δεσµευ-
θείτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τόσο απότοµη, ραγδαία και
βάρβαρη δηµοσιονοµική προσαρµογή για τα έτη 2022 και 2023,
της τάξης του 9%. Το µεσοπρόθεσµο και ο προκείµενος προϋπο-
λογισµός έχουν στη βάση τους λιτότητα ύψους 9,7 δισεκατοµ-
µύρια. 9,7 δισεκατοµµύρια θα λείψουν από το 90% της
επιχειρηµατικότητας, τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, τα νοι-
κοκυριά και τους εργαζόµενους.

Τολµάτε ακόµη στον παρόντα προϋπολογισµό µε τέτοιες συν-
θήκες καταβαράθρωσης οικονοµικής και υγειονοµικής της κοι-
νωνίας να προϋπολογίζετε έσοδα από έµµεσους φόρους και
ΦΠΑ ύψους 2,3 δισεκατοµµύρια για το 2022. Αυτή είναι η υπε-
ράσπιση, κύριε Μαρκόπουλε, της µεσαίας τάξης! Αύξηση εσό-
δων προϋπολογισµένα για το 2022 2,3 δισεκατοµµύρια. 

Δεν θα µιλήσω εκτενώς για τους αγρότες και κτηνοτρόφους
που είναι αντιµέτωποι για πολλοστό µήνα µε το τεράστιο φάσµα
της ακρίβειας στο ρεύµα, τα λιπάσµατα, τις πρώτες ύλες, τις
ζωοτροφές. 

Για ποιον λόγο δεν αναχαιτίζετε το κύµα της ακρίβειας, δεν
επουλώνετε τις κοινωνικές πληγές, υιοθετώντας την πρόταση
νόµου που σας καταθέσαµε; Για ποιον  λόγο απορρίψατε τη µεί-
ωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης σε όλα τα καύσιµα; 

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι όσα τερτίπια κι
αν εφεύρετε, αγαπητοί κύριοι Κοινοβουλευτικοί, Βουλευτές, παρ’
όλο που η συµπεριφορά η λεκτική του συναδέλφου µας κ. Κου-
ρουµπλή ήταν ιδιαιτέρως συναισθηµατικά φορτισµένη και άρα
απρεπής, δεν θα κατορθώσετε να κρύψετε ότι λόγω της ολιγω-
ρίας και λόγω της νεοφιλελεύθερης εµµονής σας έχουµε είκοσι
χιλιάδες θανάτους συµπολιτών µας, που βάσει της µελέτης των
κ.κ. Τσιόδρα και Λύτρα 38,5% αυτών των θανάτων θα µπορούσαν
να είχαν αποφευχθεί. 38,5% των συµπολιτών µας πέθαναν άδικα,
επειδή δεν στηρίξατε το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Σκούφα, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Σας ευχαριστώ για την ανοχή. 
Τέλος, θα πρέπει ο κ. Μητσοτάκης στη Βουλή µεθαύριο να µας

πει ευθαρσώς, και όχι ψευδόµενος, αν γνώριζε την έρευνα. Αν
τη γνώριζε και ψεύδεται, είναι επικίνδυνος. Αν δεν την γνώριζε,
πράγµα που πολύ το αµφισβητούµε, πάλι είναι επικίνδυνος για
το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, για την υγεία όλων µας, για
το σύνολο της επιχειρηµατικότητας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ. 
Όσον αφορά τον χρόνο µην ευχαριστείτε για την ανοχή, γιατί

δεν έχω εργαλεία για να σταµατήσω κάποιον από την Έδρα. 
Τον λόγο έχει ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου. Μετά ακολουθεί η Υπουρ-
γός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Κεραµέως.

Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως η συµπεριφορά του

συναδέλφου, του κ. Κουρουµπλή, προκαλεί θλίψη και βεβαίως
προσβάλλει και το κύρος αλλά και την αισθητική της Βουλής. Δεν
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θέλω να αναφερθώ σε αυτά που ακούστηκαν τα διαδικαστικά.
Απλώς θα θυµίσω ότι υπάρχουν όχι µόνο οι διατάξεις του Κανο-
νισµού της Βουλής αλλά και ο Κώδικας Κοινοβουλευτικής Δεον-
τολογίας και συνεπώς δεν θέλω να το αναλύσω ότι, όπως
ισχυρίστηκε ο Πρόεδρος της Βουλής, το ζήτηµα νοµίζω είναι
πλήρως καλυµµένο. Αλλά δεν είναι του παρόντος.

Τώρα επί του θέµατος. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ρητό
για τη γυναίκα του Καίσαρα το γνωρίζουµε όλοι. Στην πολιτική
βέβαια καµιά φορά ισχύει και το αντίστροφο. Όταν δουλεύεις
σκληρά, πρέπει αυτό να γίνεται αντιληπτό από τους εντολείς
σου, δηλαδή από τον ελληνικό λαό, και γι’ αυτό πρέπει να κάνεις
απολογισµό του έργου σου. 

Είναι εύκολο καµιά φορά, στη δίνη της επικαιρότητας και της
πολιτικής και καµιά φορά της µικροπολιτικής αντιπαράθεσης, να
χάνουµε τη ουσία. Και ποια είναι η ουσία; Ότι εδώ δεν βρισκό-
µαστε για να τσακωνόµαστε νυχθηµερόν µεταξύ µας. Η κατ’ εξο-
χήν δουλειά της Κυβέρνησης είναι να λύνει προβλήµατα του
ελληνικού λαού, µικρά και µεγάλα, και βλέποντας µπροστά να
προγραµµατίζει λύσεις για να µην δηµιουργηθούν καινούργια. Η
Κυβέρνησή µας αυτό κάνει. Αυτή είναι η δουλειά της. 

Η συζήτηση στην Ολοµέλεια για τον προϋπολογισµό µάς δίνει
τη δυνατότητα να έρθουµε στο Κοινοβούλιο και να παρουσιά-
σουµε το έργο µας συνολικά και έτσι να αντιληφθεί ο λαός ποιος
βρίσκεται εδώ για να εργαστεί για το συµφέρον του και ποιος
είναι εδώ για να λέει µεγάλα λόγια, να ωραιοποιεί καταστάσεις
και να υπόσχεται τα πάντα στους πάντες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί πολιτικό κλισέ να ανα-
φέρεται πως οι εκάστοτε κυβερνώντες έρχονται για να ενώσουν
και όχι να διχάσουν τον λαό. Εντούτοις είναι πλέον σαφές πως
για τον Κυριάκο Μητσοτάκη δεν υπήρξε άλλη πυξίδα για τη δια-
κυβέρνηση της χώρας τα τελευταία δύο χρόνια. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας προτίµησε να συνταχθεί µε το µέτωπο
της λογικής και επέλεξε να µην αντιµετωπίσει τις προκλήσεις µε
παρωχηµένα ιδεολογικά στεγανά. Επένδυσε στα έργα και όχι στα
λόγια και στη διχαστική ψευδοεπαναστατική ρητορική. 

Η Κυβέρνηση δουλεύει σκληρά για όλους τους Έλληνες και
γι’ αυτό οι βασικές πολιτικές επιλογές της σε ποικίλα ζητήµατα,
όπως η κρίση του Έβρου, η αντιµετώπιση της πανδηµίας, η δια-
χείριση του µεταναστευτικού, οι µεταρρυθµίσεις στην εκπαί-
δευση και η ενίσχυση της ασφάλειας των Ελλήνων επικροτούνται
από ποσοστά των πολιτών πολύ µεγαλύτερα από το εκλογικό πο-
σοστό της και µάλιστα από πολύ µεγάλο τµήµα ψηφοφόρων
άλλων κοµµάτων, µε τα οποία η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει ιδεο-
λογική συγγένεια. 

Πείθει τους Έλληνες πως αντιµετωπίζει ζητήµατα που λίµνα-
ζαν για πολλά χρόνια. Οι πολίτες βλέπουν σιγά-σιγά, µέσω της
ψηφιακής επανάστασης που συντελείται, ότι το κράτος µπορεί
να αλλάξει και να σκοπεί πρώτιστα στην εξυπηρέτησή τους. Βλέ-
πουν επενδύσεις και έργα κολληµένα για χρόνια, Ελληνικό, ο Βό-
ρειος Άξονας της Κρήτης, το µετρό της Θεσσαλονίκης, η νέα
γραµµή του µετρό της Αθήνας, το φράγµα Τσικνιά στη Λέσβο,
όνειρο και πόθος τριών γενιών, ο αναδασµός της Ατσικής στη
Λήµνο, να προχωρούν και να έρχονται οι πρώτες επενδύσεις από
διεθνείς κολοσσούς, όπως η «MICROSOFT», η «PFIZER», η
«AMAZON», που δηµιουργούν βιώσιµες και ποιοτικές θέσεις ερ-
γασίας.

Λοιδωρείται συχνά η επιµονή µας στην έννοια της «αριστείας»
από την αντιπολίτευση, αλλά οι Έλληνες χαίρονται να βλέπουν
πλέον πως η διεθνής εικόνα της χώρας µας έχει αλλάξει. Από ου-
ραγός η Ελλάδα γίνεται πρωτοπόρος σε σειρά ζητηµάτων. Δεν
είναι τυχαίο πως η χώρα µας αξιολογείται θετικά στην προώθηση
των µεταρρυθµίσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, τον ΟΟΣΑ, την
Παγκόσµια Τράπεζα, ούτε είναι τυχαίο ότι κατέθεσε από τις πρώ-
τες χώρες την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης
και έλαβε επαίνους. Ούτε είναι τυχαίο πως το Ευρωπαϊκό Πιστο-
ποιητικό Εµβολιασµού βασίζεται σε ελληνική πρωτοβουλία. 

Την ίδια στιγµή η διπλωµατική θέση της χώρας ενισχύεται χτί-
ζοντας περιφερειακές συµµαχίες και ισχυρές σχέσεις µε τις πα-
ραδοσιακές µεγάλες δυνάµεις. Η χώρα µας καθιστά σαφές πως
επιδιώκει πάντα την ειρήνη και τη συνεννόηση και ότι επιθυµεί
να έχει µόνο φίλους και το αποδεικνύει υπογράφοντας συµφω-

νίες συνεργασίας µε όλα τα φιλειρηνικά κράτη της περιοχής. 
Παράλληλα, εγκαταλείπει φοβικά σύνδροµα του παρελθόντος,

ενεργεί δυναµικά όταν προκαλείται και δεν ανέχεται ούτε απειλές
ούτε αµφισβητήσεις των δικαιωµάτων της, όπως ξεκαθάρισε ο
Πρωθυπουργός. Όλα τα παραπάνω εξηγούν πως η Κυβέρνησή
µας και ενώ η χώρα αντιµετώπισε πρωτόγνωρες προκλήσεις,
κρίση του Έβρου, πανδηµία, έξαρση του µεταναστευτικού, είναι
σήµερα πιο δηµοφιλής απ’ ό,τι όταν εξελέγη. Αυτό όµως δεν θα
γίνει αφορµή για χαλάρωση ή υπεροψία. Με ταπεινότητα, αφο-
σίωση και ακόµα σκληρότερη δουλειά στο τέλος της θητείας της
αυτή η Κυβέρνηση θα έχει αλλάξει ριζικά τη χώρα. 

Θα αναφερθώ λόγω χρόνου σε δύο µόνο επιµέρους ζητήµατα.
Το πρώτο αφορά τους συντελεστές ΦΠΑ των νησιών µας. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε την οδηγία 2006/112 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου επιτρέπει στην Ελλάδα να εφαρµόσει στα νησιά µας
χαµηλότερους συντελεστές ΦΠΑ έως και 30%. Η ρύθµιση αυτή
θεσπίστηκε ως αντισταθµιστικό µέτρο, λόγω της εδαφικής ασυ-
νέχειας για τη δυνατότητα επίτευξης οικονοµιών κλίµακος και
λόγω αυξηµένου κόστους µεταφοράς των αγαθών, αλλά και για
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και δεν αποτελεί προνόµιο
ή ευνοϊκή παραχώρηση στα νησιά, αλλά επιταγή της συνταγµα-
τικής αρχής της νησιωτικότητας. 

Οι εκπρόσωποι της τρόικας δύο φορές, το 2013 και το 2014,
ζητούσαν επίµονα να καταργηθούν οι µειωµένοι συντελεστές
ΦΠΑ στα νησιά µας, πράγµα που βεβαίως και δεν έγινε δεκτό
από την Κυβέρνησή µας τότε της Νέας Δηµοκρατίας. 

Η κατάργηση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στα νησιά του
Αιγαίου έγινε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015, για να θυ-
µόµαστε, γιατί ξεχνάµε εύκολα. Με τον ν.4334/2015 προβλέ-
φθηκε η σταδιακή κατάργηση ειδικών µειωµένων συντελεστών
στα νησιά από 1-10-2015. Μάλιστα έγινε µια κατηγοριοποίηση
νησιών, ανεπτυγµένων, λιγότερο ανεπτυγµένων και αποµακρυ-
σµένων, και έτσι ψηφίστηκαν αντίστοιχα οι νόµοι 4336/2015,
4446/2016, 4509/2017 και 4576/2018. Είναι οι νόµοι της κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, που κατήργησαν τους µειωµένους συντελεστές
ΦΠΑ κατά 30% στα νησιά του Αιγαίου, και αυτό το γνωρίζει ο ελ-
ληνικός λαός. 

Υπήρχε όµως, παρά τις πιο πάνω δυσµενείς ρυθµίσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η δυνατότητα να διατηρηθούν οι µειωµένοι συντελεστές
ΦΠΑ στα νησιά µας; Η απάντηση είναι ναι, από το 2018. Σας δια-
βάζω τι υποστήριξε ο Επίτροπος Μοσκοβισί στις 12 Απριλίου
2018.

Διαβάζω: «Πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι το άρθρο 120 της
οδηγίας 2006/112 του Συµβουλίου της 28ης Νοεµβρίου του 2006,
σχετικά µε το κοινό σύστηµα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας εξα-
κολουθεί να επιτρέπει στην Ελλάδα να εφαρµόζει συντελεστές
µέχρι 30% χαµηλότερους από τους αντίστοιχους συντελεστές
που εφαρµόζονται στην ηπειρωτική Ελλάδα σε συγκεκριµένα γε-
ωγραφικά διαµερίσµατα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συµφωνία του ECOFIN,
όπου συµµετείχε και ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας, εκ-
προσωπώντας την ελληνική Κυβέρνηση, δεν ανοίγεται µόνο ο
δρόµος για την επαναφορά τους, αλλά ουσιαστικά, η οµόφωνη
αυτή απόφαση ενσωµατώνει για πρώτη φορά σε ευρωπαϊκό νο-
µικό κείµενο κύρια και πάγια ελληνικά αιτήµατα, που αποτελούν
επιλογές της Κυβέρνησής µας.

Από το 2025 θα έχουµε, ως χώρα, τη δυνατότητα να εφαρµό-
σουµε µειωµένους ή και µηδενικούς συντελεστές ΦΠΑ, προκει-
µένου να στηρίξουµε, πρώτον, ευαίσθητες εθνικά περιοχές,
όπως είναι τα νησιά του Αιγαίου, δεύτερον, κοινωνικές οµάδες,
όπως τα άτοµα µε αναπηρία και οι αγρότες, τρίτον, κλάδους που
υπέστησαν υπερφορολόγηση τα προηγούµενα χρόνια, όπως η
αγορά ακινήτων.

Θα πω και δυο λόγια -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- για τα θέ-
µατα της εξεταστικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Λίγο γρήγορα, κύριε
Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
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Ακούω συχνά εδώ, στη Βουλή, ότι το πρώτο ζήτηµα, το πρώτο
ζήτηµα είναι πολιτικό ή ότι το δεύτερο ζήτηµα θέλει πολιτική προ-
σέγγιση. Ζητήµατα, όµως, που άπτονται της εφαρµογής του Συν-
τάγµατός µας, που είναι ο βασικός µηχανισµός προστασίας της
έννοµης τάξης και συνεπώς και της λειτουργίας της Βουλής,
είναι πρωτίστως ζητήµατα νοµικά, ζητήµατα που απαιτούν νοµική
προσέγγιση. Έτσι ως τέτοια, µε ορθή ερµηνεία και εφαρµογή
του Συντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής και η πολιτική
προσέγγισή τους γίνεται ασφαλέστερη και η λειτουργία της Βου-
λής καθίσταται αποτελεσµατικότερη.

Κάνω αυτή την εισαγωγή για να αναφερθώ στην εξεταστική
επιτροπή που ήδη λειτουργεί. Ανεξαρτήτως του ποια είναι η επι-
στηµονική γνώµη του οποιουδήποτε, για τη συνταγµατική θεσµο-
θέτηση του δικαιώµατος της Μειοψηφίας να ζητεί τη σύσταση
εξεταστικών επιτροπών, πρέπει να γίνουν αντιληπτά τα εξής ζη-
τήµατα. Πρώτον, η σύσταση εξεταστικών επιτροπών είναι πλέον
και δικαίωµα της Μειοψηφίας, σύµφωνα µε το αναθεωρηµένο
άρθρο 68 του Συντάγµατος και το 114 του Κανονισµού της Βου-
λής.

Δεύτερον, η συγκρότηση των εξεταστικών επιτροπών γίνεται
από τον Πρόεδρο της Βουλής ανάλογα µε τη δύναµη των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων. Είναι συνδυασµός των άρθρων 29.5, 31.5
και 144.5 του ΚτΒ.

Τρίτον, σύνθεση των επιτροπών: Έχουµε, λοιπόν, πώς ιδρύον-
ται, πώς συγκροτούνται, πώς συντίθενται. Δηλαδή, το ποιοι Βου-
λευτές θα συµµετέχουν ορίζεται από τους Προέδρους των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, σύµφωνα µε το άρθρο 29 του Κανο-
νισµού.

Εποµένως και ενόψει του ότι τα άρθρα 145, 146, 147 του Κα-
νονισµού της Βουλής δεν έχουν τροποποιηθεί, όλες οι ανακριτι-
κές πράξεις των επιτροπών καθορίζονται από την πλειοψηφία
των µελών της εξεταστικής επιτροπής, σύµφωνα και µε την αρχή
της δεδηλωµένης, µεταξύ αυτών και τα πρόσωπα που θα κλη-
θούν ως µάρτυρες.

Αν σκοπός του συνταγµατικού νοµοθέτη ήταν να αποφασίζει
η Μειοψηφία για ποιες ανακριτικές πράξεις, άρα και ποιοι µάρ-
τυρες θα καλούνται προς εξέταση, θα οδηγούµεθα στο άτοπο η
Μειοψηφία να αποκλείει και µάρτυρες που η Πλειοψηφία θα πρό-
τεινε, οι οποίοι δεν θα της ήταν αρεστοί. Τέτοια ερµηνεία θα κα-
τέλυε τη λειτουργία της Πλειοψηφίας και την αρχή της
δεδηλωµένης, δηλαδή τα θεµέλια του κοινοβουλευτικού συστή-
µατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µύθοι δεν σώζονται µε επι-
κοινωνιακά τερτίπια, απλώς καταρρέουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ήταν αλληλεγγύη µε-
ταξύ των Αντιπροέδρων, έτσι; Έγινε κατανοητό.

Τον λόγο έχει η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Κε-
ραµέως και αµέσως µετά είναι ο κ. Καστανίδης.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρουσιάζουµε τον προϋπολο-
γισµό για το έτος 2022, για δεύτερη χρονιά εν µέσω µιας συνε-
χιζόµενης πρωτοφανούς υγειονοµικής κρίσης, που έχει αλλάξει
εν πολλοίς τον τρόπο που µαθαίνουµε, που δουλεύουµε, που συ-
ναναστρεφόµαστε τους γύρω µας, έχει αλλάξει άρδην την καθη-
µερινότητά µας, έναν προϋπολογισµό µε ισχυρό θετικό πρόσηµο
και ως προς την πορεία των µεγεθών της ελληνικής οικονοµίας
και ως προς την εξέλιξη του βιοτικού επιπέδου και τη βελτίωση
της ποιότητας ζωής για κάθε Ελληνίδα, για κάθε Έλληνα. Η υλο-
ποίησή του θα αποτελέσει καθοριστικό βήµα βιώσιµης ανάπτυ-
ξης, κοινωνικής συνοχής, ασφάλειας και σταθερότητας,
διεύρυνσης των ευκαιριών και των δυνατοτήτων για κάθε συµ-
πολίτη µας.

Το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων µετέχει ενεργά στη
µεγάλη κυβερνητική προσπάθεια. Η παιδεία αλλάζει στην πράξη
από το νηπιαγωγείο µέχρι το πανεπιστήµιο, την επαγγελµατική
εκπαίδευση και κατάρτιση και τη διά βίου µάθηση. Προσφέρει
στα παιδιά µας σύγχρονες γνώσεις και δεξιότητες, ώστε να βοη-
θήσει να κάνουν πράξη τα όνειρά τους. Προσφέρει στους εκπαι-

δευτικούς µας ένα πιο ευέλικτο, ένα πιο ελκυστικό περιβάλλον,
στο οποίο ο ρόλος τους αναβαθµίζεται και οι επιλογές τους πολ-
λαπλασιάζονται. Προσφέρει στην κοινωνία καλύτερες εκπαιδευ-
τικές δοµές που καλύπτουν τις σηµερινές ανάγκες και
ανταποκρίνονται στα ζητούµενα του αύριο. Προσφέρει στη χώρα
και στον κόσµο δηµιουργικούς, εξωστρεφείς, ενεργούς πολίτες.

Κυρίες και κύριοι, φέτος, παρά την πανδηµία και τη διεθνή οι-
κονοµική αβεβαιότητα που αναπόδραστα συνεπάγεται, παρά τις
αυξηµένες συνταξιοδοτήσεις εκπαιδευτικών, καταφέραµε σε
εξαιρετική συνεργασία µε το οικονοµικό επιτελείο, το οποίο θα
ήθελα να ευχαριστήσω θερµά για την εξαιρετική συνεργασία, κα-
ταφέραµε και να καλύψουµε τις πρόσθετες ανάγκες και να αυ-
ξήσουµε τα κονδύλια για την εκπαίδευση, θεωρώντας τη µία από
τις πλέον αποδοτικές επενδύσεις στη χώρα µας.

Έτσι, είµαι στην ευχάριστη θέση να ανακοινώσω την αύξηση
για ακόµη µια χρονιά του κρατικού προϋπολογισµού για την παι-
δεία κατά 236 εκατοµµύρια ευρώ, ποσοστό της τάξης του 4,2%.
Ορισµένα βασικά οικονοµικά µεγέθη για το 2022 είναι τα ακό-
λουθα: Αύξηση του κρατικού προϋπολογισµού για την παιδεία
κατά 236 εκατοµµύρια ευρώ, το σύνολο του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων ανέρχεται σε 950 εκατοµµύρια ευρώ. Από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας εξασφαλίσαµε τη χρη-
µατοδότηση εµβληµατικών δράσεων, είκοσι µία στο σύνολο, συ-
νολικού προϋπολογισµού πάνω από 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ως προς το ΕΣΠΑ, η απορρόφηση κονδυλίων αυξήθηκε κατά
62,6%, κυρίες και κύριοι. Από τον Ιούνιο του 2019 έχουµε αύξηση
κατά 62,6% στην απορροφητικότητα των κονδυλίων ΕΣΠΑ. Αυτή
είναι µια αύξηση κατά 317 εκατοµµύρια ευρώ σε λιγότερο από
δυόµισι χρόνια.

Αναλύοντας τη χρηµατοδότηση στις επιµέρους βαθµίδες της
εκπαίδευσης και τους τοµείς ενδιαφέροντος, πρώτα από όλα,
στην πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια εκπαίδευση και ειδική
αγωγή, ενδεικτικά, ενισχύουµε µε οικονοµικούς πόρους του προ-
ϋπολογισµού, αλλά και λοιπών χρηµατοδοτικών εργαλείων, σχο-
λικές υποδοµές, δράσεις, όπως τα αγγλικά στο νηπιαγωγείο, τα
εργαστήρια δεξιοτήτων, την ενισχυτική διδασκαλία των ειδικών
µαθηµάτων, που εξετάζονται στις πανελλαδικές εξετάσεις, τα
νέα προγράµµατα σπουδών που παρουσιάσαµε πριν από µερικές
ηµέρες µαζί µε τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, την ανα-
βάθµιση της µουσικής εκπαίδευσης στα µουσικά σχολεία, δρά-
σεις επιµόρφωσης εκπαιδευτικών, την ένταξη προσφυγοπαίδων
και παιδιών Ροµά στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Επιχορηγούµε τον
σχολικό και πανεπιστηµιακό αθλητισµό, ενισχύουµε την επιχορή-
γηση του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής.

Στο πλαίσιο του ψηφιακού µετασχηµατισµού της εκπαίδευσης,
µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας δροµολο-
γούµε διαδραστικούς πίνακες σε σχολεία πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης, ψηφιακό εκπαιδευτικό υλικό για τα
εκατόν εξήντα έξι νέα προγράµµατα σπουδών, προσβάσιµο σε
όλους και µετατροπή των συµβατικών προγραµµάτων σε ανοιχτό
κώδικα, διαδραστικά ψηφιακά περιβάλλοντα προσβάσιµα σε
όλους, µε πρόβλεψη και τεχνητής νοηµοσύνης, ψηφιακά εργα-
λεία για την υποστήριξη µαθητών µε αναπηρία, εξοπλισµούς
ροµποτικής στα σχολεία µας, ψηφιακές υπηρεσίες για σχολεία
και ακαδηµαϊκά ιδρύµατα, διαλειτουργικότητα των δεδοµένων
και των υπηρεσιών.

Στην επαγγελµατική εκπαίδευση, κατάρτιση και διά βίου µά-
θηση, σε συνέχεια του νόµου που ψηφίσαµε πέρσι τον Δεκέµβριο
για την αναβάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρ-
τισης, την αναβαθµίζουµε στην πράξη ως ισότιµη επιλογή για
τους νέους µας.

Θα σας θυµίσω ότι στην τελευταία ΔΕΘ, Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, ο Πρωθυπουργός από το βήµα της ΔΕΘ στη Θεσσα-
λονίκη ανακοίνωσε για πρώτη φορά την επέκταση του
επιδόµατος στέγασης και στους σπουδαστές των δηµοσίων ΙΕΚ
-και αυτό φαίνεται ήδη στον προϋπολογισµό του 2022- µε αύ-
ξηση του στεγαστικού επιδόµατος κατά 7 εκατοµµύρια ευρώ,
συµπεριλαµβάνοντας για πρώτη φορά τους σπουδαστές των δη-
µοσίων ΙΕΚ.

Διαµορφώνουµε οδηγούς κατάρτισης στα ΙΕΚ. Ενισχύουµε την
πρακτική άσκησης στα ΙΕΚ. Αυξάνουµε την επιχορήγηση κατά 2

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 3963



εκατοµµύρια ευρώ για δαπάνες που αφορούν υλικοτεχνικό εξο-
πλισµό για σχολεία δεύτερης ευκαιρίας. Μέσω του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, αλλά και µέσω ΕΣΠΑ ενισχύουµε
συνολικά την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση και την
προµήθεια εργαστηριακού και τεχνολογικού εξοπλισµού για
επαγγελµατικά λύκεια, πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια, δηµόσια
ΙΕΚ, θεµατικά και πειραµατικά ΙΕΚ, για την ψηφιοποίηση του
ΕΟΠΠΕΠ, για την ψηφιοποίηση εκπαιδευτικού υλικού επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης και δηµιουργία πλατφόρ-
µας για την επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση. 

Στην τριτοβάθµια εκπαίδευση αυξάνουµε τις τακτικές επιχο-
ρηγήσεις των πανεπιστηµίων. Πρέπει να σας πω ότι σήµερα, πριν
από λίγο, υπεγράφη επιπλέον τακτική επιχορήγηση για τα πανε-
πιστήµιά µας 20 εκατοµµυρίων ευρώ, για τα λειτουργικά τους
έξοδα και επίσης για την υλοποίηση µέτρων ασφαλείας και προ-
στασίας, σχέδια ασφαλείας, συστήµατα ελεγχόµενης εισόδου
και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, κατανεµηµένα µε αντικειµενικά
κριτήρια, όπως ακριβώς είχαµε δεσµευτεί. Δεν εναπόκειται
πλέον, όπως ήταν στην προηγούµενη κυβέρνηση, στην αυθαί-
ρετη κρίση του κάθε Υπουργού. Άρα είναι αντικειµενικά κριτήρια.
Και εδώ να θυµίσω ότι από την ερχόµενη οικονοµική χρονιά
πλέον µπαίνουν και κριτήρια αξιολόγησης. Μέρος λοιπόν της
χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων µας θα τελεί συναρτήσει
της αξιολόγησής τους. Επίσης, σήµερα υπεγράφησαν και τετρα-
κόσιες νέες θέσεις µελών ΔΕΠ στα πανεπιστήµιά µας, τετρακό-
σιες θέσεις για καθηγητές στα πανεπιστήµιά µας. 

Χρηµατοδοτούµε αναβάθµιση υποδοµών και εξοπλισµού των
ΑΕΙ και µια σειρά δράσεις που αναλαµβάνουν τα ΑΕΙ της χώρας,
συµπεριλαµβανοµένης και της Ακαδηµίας Αθηνών και των πανε-
πιστηµιακών νοσοκοµείων, µε ιδιαίτερη έµφαση στην έρευνα και
στην εξωστρέφεια. Υποστηρίζουµε µε πόρους ΕΣΠΑ δράσεις επι-
χειρηµατικότητας, καινοτοµίας και ωρίµανσης για την αξιοποίηση
της ερευνητικής δραστηριότητας και των νέων προϊόντων και
υπηρεσιών που αναπτύσσονται στα ΑΕΙ. 

Μέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας προ-
ωθούµε, µεταξύ άλλων, βιοµηχανικά διδακτορικά, χρηµατοδό-
τηση δράσεων συνέργειας πανεπιστηµίων µε τον ιδιωτικό τοµέα,
ψηφιοποίηση και ψηφιακό µετασχηµατισµό του δικτύου των Εθνι-
κών Βιβλιοθηκών και των Γενικών Αρχείων του Κράτους, αύξηση
της επιχορήγησης του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών. Περισ-
σότερα κονδύλια για υποτροφίες για το Κρατικό Ίδρυµα Υποτρο-
φιών. 

Τέταρτον, ως προς τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της παι-
δείας, στο πλαίσιο και πάλι του Ταµείου Ανάκαµψης έχουµε υλο-
ποιήσει ήδη τη δράση «Ψηφιακή Μέριµνα», ύψους 112 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, εξασφαλίζοντας για παιδιά και νέους από τεσσά-
ρων έως είκοσι τεσσάρων ετών κουπόνι 200 ευρώ για αγορά ψη-
φιακού εξοπλισµού. 

Κυρίες και κύριοι, πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες νέοι έχουν
αξιοποιήσει αυτή τη δυνατότητα, προκειµένου ακριβώς όλοι να
µπορέσουν να συµµετάσχουν ενεργά σε αυτόν τον ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό της εκπαίδευσης και προχωρούµε στον ψηφιακό
µετασχηµατισµό του ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµα-
τος εκπαίδευσης, στην επιµόρφωση εκπαιδευτικών σε ψηφιακές
γνώσεις και δεξιότητες. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, µια ειδική αναφορά στην αξιοποίηση
των πόρων από το ΕΣΠΑ. Όπως ανέφερα και προηγουµένως,
µετά από πολλή προσπάθεια και συστηµατικό σχεδιασµό κατα-
φέραµε να αυξήσουµε την απορρόφηση των κονδυλίων του
ΕΣΠΑ κατά 62,6%. Η σύγκριση γίνεται µε τον Ιούνιο του 2019. 

Δεν αρκεστήκαµε όµως σε αυτό. Προχωρήσαµε στην υλοποί-
ηση των µεταρρυθµίσεών µας και σχεδιάσαµε και προχωρήσαµε
στην έγκριση χρηµατοδότησης πλήθους νέων έργων σε όλες τις
βαθµίδες, έργων που υπερβαίνουν τα 496 εκατοµµύρια ευρώ. Σε
αυτά τα έργα δεν συµπεριλαµβάνονται τα έργα των οποίων τη
διάρκεια και τη χρηµατοδότηση επεκτείναµε, παλιότερα έργα δη-
λαδή, τα οποία συνεχίσαµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η ένταξη των πρόσθετων έργων αυξήθηκε κατά 612 εκατοµ-

µύρια ευρώ, ενώ οι εντάξεις των έργων ΕΣΠΑ του τοµέα παι-
δείας, που πραγµατοποιήθηκαν τα τελευταία δυόµισι χρόνια, ξε-
πέρασαν τα 589 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας τη συνοπτική
παρουσίαση του προϋπολογισµού 2022 για την παιδεία, θα
ήθελα να ευχαριστήσω πάρα πολύ όλη την εκπαιδευτική κοινό-
τητα, τα στελέχη και τους εργαζόµενους του Υπουργείου Παι-
δείας, τους Υφυπουργούς, τον Άγγελο Συρίγο, τη Ζέττα Μακρή,
τους γενικούς γραµµατείς για την ανταπόκρισή τους υπό αντί-
ξοες συχνά συνθήκες σε ένα δύσκολο και απαιτητικό έργο το
2021.

Και βεβαίως θέλω να απευθύνω θερµά συγχαρητήρια και ευ-
χαριστίες σε όλο το οικονοµικό επιτελείο, για την εξαιρετικά
σκληρή δουλειά υπό πραγµατικά αντίξοες συνθήκες και σε ένα
περιβάλλον πάρα πολύ απαιτητικό. 

Ο φετινός προϋπολογισµός για την παιδεία, ενισχυµένος οικο-
νοµικά και δοµηµένος στη φιλοσοφία των βέλτιστων επιδόσεων
και της διαφάνειας στην πληροφόρηση, αποσκοπεί στην καλύ-
τερη αξιοποίηση των πόρων και εν τέλει στον ίδιο στόχο που έχει
θέσει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης προσωπικά, στη συνολική αναβάθµιση του εκπαιδευ-
τικού µας συστήµατος, προκειµένου τα παιδιά µας να
αποκοµίσουν περισσότερα και καλύτερα εφόδια, προκειµένου τα
παιδιά µας να πετύχουν τους στόχους τους, προκειµένου τα παι-
διά µας να είναι ευτυχισµένα. 

Επενδύουµε στην παιδεία µας. Επενδύουµε στο παρόν και στο
µέλλον. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κι εγώ θέλω

τον λόγο µετά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτό, γιατί υπάρ-

χει µια παρεξήγηση. Από το πρωί έχουµε πει ότι, µε βάση τον Κα-
νονισµό της Βουλής, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν τη
δυνατότητα τριών οµιλιών, µίας τετράλεπτης και δύο τρίλεπτων.
Αυτό ισχύει στο σύνολο. Δεν σηµαίνει ότι, αν αλλάζουµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο, πάλι ο άλλος έχει µια τετράλεπτη και
δύο τρίλεπτες οµιλίες.

Θα σας δώσω τον λόγο, αλλά για πολύ λίγο φαντάζοµαι, έτσι; 
Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε προσοχή την κυρία Υπουργό Παιδείας και Θρη-

σκευµάτων. Δεν άκουσα καµία λέξη να πει για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας στα σχολεία. Με βάση τα στοιχεία του ΕΟΔΥ, από
την 1η Νοεµβρίου µέχρι σήµερα έχουµε µια έξαρση της πανδη-
µίας στα σχολεία, περίπου ογδόντα χιλιάδες κρούσµατα. Το ότι
δεν κλείνουν τα σχολεία έχει να κάνει µε την ιδιόρρυθµη ρήτρα
του 50 συν 1% που έχει τεθεί. Δεν πρέπει να κλείσουν τα σχολεία. 

Μπροστά µας έχουµε µια έξαρση µε την πανδηµία της «Όµι-
κρον». Πρέπει να πάρουµε µέτρα, τα οποία πρέπει να ληφθούν
τώρα και όχι αφού εξελιχθεί η πανδηµία της «Όµικρον». Δεν
άκουσα τίποτα από την κυρία Υπουργό. Αντιθέτως επιµένει ότι
καλώς συνέπτυξε τµήµατα, δηλαδή αύξησε τον αριθµό των παι-
διών σε κάθε τµήµα. 

Δεύτερον, δεν µας είπε τίποτα σχετικά µε το θέµα της ιχνηλά-
τησης, το πώς δηλαδή µεταδίδεται η νόσος από το σχολείο στην
κοινότητα και από την κοινότητα στο σχολείο, πόσοι ηλικιωµένοι
άνθρωποι κόλλησαν από τα παιδιά και πόσα παιδιά κόλλησαν
από ηλικιωµένους ανθρώπους, πόσοι µπήκαν σε ΜΕΘ και πόσοι
κατέληξαν από τη διαδικασία. Είναι κρίσιµα ερωτήµατα αυτά
υγειονοµικής επιτήρησης, ζητήµατα δηµόσιας υγείας. 

Σε τίποτα από όλα αυτά δεν έχουµε στοιχεία. Δεν είναι στοι-
χεία του Υπουργείου Υγείας µόνο. Έχουµε συναρµόδιο Υπουρ-
γείο που πρέπει να έχει στοιχεία και δεν µας δίνει, δεν µας λέει.

Για να µην πολυλογώ, έχουµε κατ’ επανάληψη ζητήσει να γίνει
συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής
για το θέµα της πανδηµίας στα σχολεία. Έχουµε προτάσεις για
το υγειονοµικό, αλλά και για το εκπαιδευτικό µέρος. 

Δεν µπορεί να εξοντώνονται τα παιδιά µέσα σε αυτή την παν-
δηµία, να µετατρέπεται το σχολείο αυτοµάτως σε ένα εξεταστικό
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κέντρο, να διώχνονται παιδιά από τα σχολεία στην ουσία, όταν η
µάχη που δίνουν οι εκπαιδευτικοί -το µαθαίνουµε καθηµερινά-
είναι να ξαναµάθουν τα παιδιά την ιδιότητα του µαθητή, να ξα-
ναλειτουργήσει το σχολείο. Δεν µπορεί να αντιµετωπίζουµε τους
εκπαιδευτικούς ως αντιπάλους, όπως κάνει το Υπουργείο, δηµι-
ουργώντας µια µεγάλη αναστάτωση στην εκπαίδευση, µε την πε-
ριβόητη αξιολόγηση και τα άλλα µέτρα. 

Άρα ανακωχή σε αυτά τα µέτρα. Να συζητήσουµε την ιδιορ-
ρυθµία της πανδηµίας στα σχολεία. Να γίνει κουβέντα µε τους
εµπειρογνώµονες οι οποίοι να έρθουν και να κουβεντιάσουµε
στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Άκουσα πολλά στοιχεία για πολλά χρήµατα που έχουµε για την
παιδεία. Μα, κοροϊδευόµαστε; Τα χρήµατα είναι περίπου όσα και
πέρσι και οι ανάγκες πολύ µεγαλύτερες. Αυτό το οποίο βλέπουµε
είναι µια µαγική εικόνα, χρήµατα, αλλά προβλήµατα που δεν λύ-
νονται από τα χρήµατα. Υπάρχει υποβάθµιση του σχολείου. Νο-
µίζω ότι η συζήτηση για τα οικονοµικά είναι κρίσιµη συζήτηση και
δεν µπορεί να γίνεται µε όρους δηµοσίων σχέσεων και προπα-
γάνδας. 

Τρίτο θέµα, η «CISCO». Η Επιτροπή, η Ανεξάρτητη Αρχή Προ-
σωπικών Δεδοµένων, συνταγµατικά κατοχυρωµένη και διακοµ-
µατικά διορισµένη από τη Βουλή, µε Πρόεδρο τον πρώην
Πρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας, τον κ. Μενουδάκο,
αποφάσισε τελεσίδικα ότι το πρόγραµµα «CISCO», µε το οποίο
το Υπουργείο αξιοποίησε την εξ αποστάσεως εκπαίδευση, είχε
τρύπες εις βάρος των προσωπικών δεδοµένων εκατοµµυρίων
παιδιών, γονιών και εκπαιδευτικών. Και κατηγορεί το Υπουργείο,
καταδικάζει το Υπουργείο στην ουσία, ότι δεν ακολούθησε τις
οδηγίες που είχε δώσει εδώ κι έναν χρόνο η αρχή. Άφησε ανυ-
περάσπιστο το σύστηµα, ανυπεράσπιστα τα παιδιά µας από το
να υποκλέπτονται τα προσωπικά τους δεδοµένα. 

Η κυρία Υπουργός αντί να συµµορφωθεί, έβγαλε γλώσσα και
είπε ότι υπάρχει και το δικαστήριο. Προσέξτε! Έβγαλε γλώσσα
στην Ανεξάρτητη Αρχή Προσωπικών Δεδοµένων. Αντί να συµφω-
νήσει και να πει ναι, θα λάβω µέτρα έστω καθυστερηµένα, είπε
υπάρχουν και τα δικαστήρια. Θα πάει στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας εναντίον της αρχής η κ. Κεραµέως; Θέλω να ακούσω µια
απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα συµµορφωθεί µε τη συνταγµατική Αρχή Προστασίας Προ-

σωπικών Δεδοµένων; 
Τελευταίο θέµα. Ακούσαµε πολλά στοιχεία τα οποία αφορούν

τα πανεπιστήµια. Μία µόνο υπενθύµιση. Από τον Αύγουστο του
2020 και τον Αύγουστο του 2021, που υπήρξαν εκατοντάδες συν-
ταξιοδοτήσεις πανεπιστηµιακών, δεν υπήρξε ούτε µία πρόσληψη.
Ο νόµος προέβλεπε -είναι νόµος του ΣΥΡΙΖΑ- ότι για µία αποχώ-
ρηση, υπάρχει µία πρόσληψη. Επί δύο χρόνια καµία πρόσληψη,
κανένας διορισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία, ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έρχεται τώρα και λέει τετρακόσιοι, αλλά όχι για να αντικατα-

στήσουν αυτούς που φύγανε, αλλά για να µπούνε σε µια πε-
ρίεργη διαδικασία, µε βάση την οποία θα υποβαθµιστούν σχολές
και πανεπιστήµια µε βάση τα κριτήρια που έχει καθιερώσει η Κυ-
βέρνηση. Δηλαδή εδώ είναι µια παγίδα  για τα πανεπιστήµια
αυτή. Και δεν τα χρηµατοδοτεί και ουσιαστικά υποβαθµίζει κρί-
σιµες λειτουργίες που αφορούν πιστώσεις και υποδοµές και θα
τα κρίνει ως ανεπαρκή για αυτόν τον λόγο, για να µην τους στεί-
λει καθηγητές.

Και έρχοµαι στο διοικητικό προσωπικό. Μεγάλο πρόβληµα στα
πανεπιστήµια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αυτά, όµως, στην οµιλία
σας, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τελειώνετε, τελειώνετε,

αλλά δεν τελειώνετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω αµέσως.
Όσον αφορά τα 20 εκατοµµύρια που είπε -είναι νέες ανακοι-

νώσεις- είναι 10 εκατοµµύρια για λειτουργικά έξοδα και 10 εκα-
τοµµύρια για να αγοράσουν µηχανήµατα παρακολούθησης
ασφάλειας στα πανεπιστήµια. Γι’ αυτά έχει ανάγκη το πανεπιστή-
µιο; Αυτές είναι οι ανάγκες;

Η Σύνοδος Πρυτάνεων, µαθαίνω, που συνεδριάζει σήµερα,
αύριο ή µεθαύριο, στέλνει SOS για την οικονοµική στενότητα,
για την εκπτώχευση των πανεπιστηµίων. Η κ. Κεραµέως λέει ότι
έχουµε λεφτά για να αγοράσετε κάµερες παρακολούθησης.
Μπράβο, µεγάλη κοσµογονία στα πανεπιστήµια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ.
Η κ. Γιαννακόπουλου έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, βρισκόµαστε και µε την εξέλιξη της µετάλλα-

ξης  «Όµικρον» σε ένα πολύ κρίσιµο σηµείο, όπου ακόµα και
χώρες οι οποίες πήγαιναν πολύ καλύτερα από εµάς στην αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας, καθώς δηµιουργούνται πλέον νέα δεδο-
µένα, παίρνουν έκτακτα µέτρα, όπως παραδείγµατος χάριν, η
Μεγάλη Βρετανία. Εγώ θα ήθελα να σας κάνω ένα ερώτηµα. Γι’
αυτό θέλω µόνο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Ήθελα να σας ρωτήσω εάν αυτό σας απασχολεί καθόλου στον
χώρο της παιδείας. Γιατί ήδη οι επιστήµονες βγαίνουν και λένε
ότι πρέπει να παρθούν νέα µέτρα. Θα αλλάξει, λοιπόν, κάτι; Αυτή
είναι η ερώτηση που σας απευθύνω, κυρία Υπουργέ. Δεν έχουµε
ακούσει ακόµα, τουλάχιστον από τη µεριά σας, κάτι τέτοιο. Προ-
φανώς, προφανέστατα και εµείς θέλουµε ανοιχτά σχολεία και
προφανώς θέλουµε, και ξέρετε πολύ καλά ότι το ζητούµε ήδη
από την πρώτη στιγµή της πανδηµίας, µικρότερα τµήµατα και πε-
ρισσότερους πόρους για περισσότερους καθηγητές.

Κι εδώ που τα λέµε, κυρία Υπουργέ, εάν πραγµατικά το θέ-
λατε, θα µπορούσατε να το είχατε κάνει πράξη εδώ και δύο χρό-
νια. Εσείς, λοιπόν, έτσι όπως φαίνεται σταδιακά ότι θα εξελιχθεί
και ενδεχόµενα, απευκταίο, αλλά ενδεχόµενα θα επικρατήσει η
µετάλλαξη «Όµικρον», έχετε ένα πλάνο, έχετε ένα plan A, plan B
και τι µέτρα πρόκειται να εφαρµόσετε; Διότι πολύ ωραία µας τα
είπατε όλα, µας παρουσιάσετε το σχέδιό σας για τον προϋπολο-
γισµό, πολύ ωραία όλα αυτά, αλλά το µεγάλο ζητούµενο είναι
πώς θα αντιµετωπίσετε τα νέα δεδοµένα και πώς δεν θα τρέχετε
για µία ακόµη φορά πίσω από τις εξελίξεις, όπως µέχρι στιγµής
έχετε συνηθίσει να κάνετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Υπάρχει άλλος Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος που θέλει τον λόγο; Όχι; Εντάξει.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Δεν βάζω χρόνο, αλλά ελπίζω

να είστε σύντοµη. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ πολύ και τους
συναδέλφους για τις τοποθετήσεις τους. 

Κύριε Φίλη, καταλαβαίνω ότι η θέση σας είναι δεινή, όταν έρ-
χεται η Κυβέρνηση και παρουσιάζει εν µέσω πανδηµίας αύξηση
του προϋπολογισµού για την παιδεία κατά 236 εκατοµµύρια
ευρώ, παρουσιάζει ένα πακέτο που υπερβαίνει το 1,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για επενδύσεις στην παιδεία, παρουσιάζει δεκαέξι
χιλιάδες διακόσιους διορισµούς, και τους πρώτους που γίνανε
µετά από δώδεκα χρόνια στην εκπαίδευση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καταλαβαίνω, λοιπόν, κύριε Φίλη, ότι η θέση σας είναι δεινή

και γι’ αυτόν τον λόγο καταλαβαίνω ότι θέλετε να αλλάξετε
ατζέντα, να πάτε κάπου αλλού. 

Πάµε, λοιπόν, στην πανδηµία παρ’ ότι αυτή η συζήτηση δεν
έχει  καµµία σχέση προφανώς, γιατί µιλάµε για συγκεκριµένα µε-
γέθη του προϋπολογισµού. 

Έρχοµαι, όµως, στην πανδηµία. Θυµόσαστε τι λέγατε τον Σε-
πτέµβριο; Ότι θα ανοίξουν τα σχολεία και ότι σε δέκα µέρες θα
κλείσουν ξανά, ότι θα είναι µια καταστροφή, ότι θα κολλάει ένας
µε τον άλλον. Σήµερα, λοιπόν, τρεις µήνες µετά το άνοιγµα των
σχολείων, τι ανακοίνωσε πριν από δύο ώρες η κ. Παπαευαγγέ-
λου; Μείωση κρουσµάτων στα σχολεία κατά πάνω από δύο χιλιά-
δες. Το ανακοίνωσε πριν από δύο ώρες. Πού οφείλεται αυτό; Σε
δύο παράγοντες. Πρώτα από όλα, στην εξαιρετική τήρηση των
µέτρων από τους εκπαιδευτικούς µας, από τους µαθητές, από
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τους γονείς, από το σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας. Δεύ-
τερον, στον πάρα πολύ αυξηµένο έλεγχο. 

Κύριε Φίλη, η Κυβέρνησή µας και ο Πρωθυπουργός προσω-
πικά πήρε µια δύσκολη απόφαση. Αποφάσισε να επενδύσει πάρα
πολλά χρήµατα στην πανδηµία και στη θωράκιση των σχολείων.
Η πρόβλεψη που έχουµε ότι σε περίπτωση κρούσµατος γίνονται
εφτά τεστ την εβδοµάδα, ένα κάθε µέρα, όλα δωρεάν, τα µισά
εργαστηριακά και τα µισά self -και όλα αυτά επιπλέον των δύο
self test που γίνονται σε όλο τον µαθητικό πληθυσµό, προφανώς
πλην των εµβολιασµένων- οδήγησε, όλα αυτά ακριβώς τα µέτρα,
οδήγησαν στο να έχουµε µείωση κρουσµάτων στα σχολεία. Εφη-
συχάζουµε; Όχι βέβαια! Φυσικά και είµαστε σε µια δύσκολη κα-
τάσταση, αλλά επενδύουµε πολλά χρήµατα και για να
προστατεύσουµε την ατοµική και τη δηµόσια υγεία, αλλά και για
να κρατήσουµε τα σχολεία µας ανοιχτά, γιατί και τα δύο είναι για
µας πάρα πολύ σηµαντικά.

Πριν από µερικές ηµέρες ήµουν στο Συµβούλιο Υπουργών Παι-
δείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όταν περιέγραψα το πρωτό-
κολλο, ήµασταν η µόνη χώρα που κάνει τόσα τεστ, τόσα πολλά
τεστ. Εφτά τεστ την εβδοµάδα! Δεν υπήρχε άλλη χώρα που να
κάνει τόσα πολλά τεστ. Και τρεις µήνες µετά, έχουµε κατά µέσο
όρο δέκα µε δεκαπέντε τµήµατα την ηµέρα στα πάνω από
ογδόντα πέντε χιλιάδες, τα οποία είναι κλειστά. 

Αυτή, λοιπόν, η επιτυχία πιστώνεται στους εκπαιδευτικούς µας,
πιστώνεται στους µαθητές µας. Ας σταθούµε δίπλα τους, κύριε
Φίλη. Ας µην κάνουµε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. 

Αν κατάλαβα καλά, αναφερθήκατε στο τι δεν έχει γίνει, όπως
λέτε, ούτε µία στο πανεπιστήµιο. Άκουσα καλά; Άκουσα καλά,
όταν οι θέσεις των µελών ΔΕΠ που έχουµε δώσει είναι περισσό-
τερες από τις αποχωρήσεις από το 2019; Θα τα παρουσιάσω όλα
αυτά αναλυτικά στη Σύνοδο Πρυτάνεων. Περισσότερες θέσεις
µελών ΔΕΠ απ’ ό,τι οι αποχωρήσεις.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Κύριε Φίλη, άκουσα µε
µεγάλο ενδιαφέρον την τοποθέτησή σας για την Αρχή Προστα-
σίας Προσωπικών Δεδοµένων. Οµολογώ ότι αδυνατώ να παρα-
κολουθήσω την παράταξή σας. Από τη µία εξυµνείτε τις
ανεξάρτητες αρχές και από την άλλη ο κ. Πολάκης ζητάει την κα-
τάργησή τους. Τελικά τι από τα δύο πρεσβεύετε; Τι από τα δύο
πρεσβεύετε, κύριε Φίλη; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Εσείς τι πρεσβεύετε!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εµείς, κύριε Φίλη, θα απαντήσουµε αναλυτικότατα σε ένα-ένα τα
σηµεία, όπως κάνουµε όλο αυτό το διάστηµα. 

Και θα κλείσω µε το εξής. Πριν από λίγες µέρες βγήκε µια
έρευνα για τον τρόπο αντιµετώπισης της πανδηµίας. Βγήκαν, λοι-
πόν, δύο πίνακες σχετικά µε το πόσο έτοιµη ήταν η κάθε χώρα
του ΟΟΣΑ για την αντιµετώπιση πανδηµίας στην εκπαίδευση και
πώς τελικά ανταποκρίθηκε. 

Η χώρα µας ήταν εικοστή δεύτερη στις είκοσι εννέα ως προς
την προετοιµασία. Γιατί; Διότι στο ψηφιακό ratio δεν είχε γίνει τί-
ποτα, κύριε Φίλη, επί των ηµερών σας. Δεν υπήρχε τίποτα! Όταν
έσκασε η πανδηµία, το δηµόσιο σύστηµα µπορούσε να σηκώσει
πεντακόσιους µαθητές ταυτόχρονα από 1,5 εκατοµµύριο. Ήµα-
σταν λοιπόν εικοστή δεύτερη χώρα. Πώς τελικά κρίθηκε η Ελ-
λάδα ως προς την αντιµετώπιση της πανδηµίας στην
εκπαίδευση; Έβδοµη, κύριε Φίλη.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
στανίδης από το Κίνηµα Αλλαγής.

Μετά τον κ. Καστανίδη θα µιλήσει η κ. Αυγερινοπούλου από
τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο κ. Κώτσηρας, Υφυ-
πουργός Δικαιοσύνης. Στη συνέχεια θα πάρουν τον λόγο ο κ. Μα-
µουλάκης, ο κ. Μανωλάκος, η κ. Παπανάτσιου, ο κ. Πασχαλίδης,
ο κ. Αµανατίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ –το διευκρινίζω γιατί υπάρχει
και ο κ. Αµανατίδης από τη Νέα Δηµοκρατία-, ο Υφυπουργός
στον Πρωθυπουργό, κ. Οικονόµου, η κ. Δούνια και κλείνει ο κύ-
κλος µε τον κ. Φίλη. Σήµερα θα κάνουµε και τον δωδέκατο κύκλο.
Ο τελευταίος οµιλητής του δωδέκατου κύκλου είναι ο κ. Αραχω-
βίτης. Και από Υπουργούς είναι ακόµα ο κ. Αυγενάκης και ο κ.
Στυλιανίδης.

Κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο φανατισµός πάντοτε έβλαψε τη χώρα και το ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Αυτή η φανατική παρόρµηση οδήγησε συνάδελφο του
ΣΥΡΙΖΑ να χρησιµοποιήσει αδικαιολόγητους χαρακτηρισµούς σε
βάρος της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Αλλά δεν είχε κανέναν
λόγο ούτε ο Πρόεδρος της Βουλής και το Προεδρείο της Βουλής
ούτε η Πλειοψηφία να προχωρήσει σε πρόταση µοµφής κατά πα-
ραβίαση του άρθρου 80 του Κανονισµού της Βουλής. Και συνι-
στώ ψυχραιµία σε όλους, διότι δεν έχει σηµασία ότι ο κ. Αβδελάς
προ της προτάσεως µοµφής είχε ζητήσει από τον κ. Κουρουµπλή
να ανακαλέσει. Το άρθρο 80 του Κανονισµού της Βουλής λέει
ρητά: «Αφ’ ης στιγµής διατυπώνεται η πρόταση µοµφής πρέπει
να κληθεί προς απολογία ο καθ’ ου η µοµφή για πέντε λεπτά».

Τώρα θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να σχολιάσω µια γενικότερη
ευφρόσυνη διάθεση της Κυβέρνησης για τα οικονοµικά αποτε-
λέσµατα, την εκτέλεση του προϋπολογισµού του 2021, τη δια-
χείριση της πανδηµίας και τις προοπτικές που ανοίγονται
µπροστά µας. Είναι ευφρόσυνη διάθεση, θα το είδατε προηγου-
µένως και από όσα είπε η Υπουργός Παιδείας. Επαίρεται η Κυ-
βέρνηση ότι κατά την περίοδο της πανδηµίας πήρε µέτρα
στήριξης 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ είτε µε τη µορφή άµεσων
επιχορηγήσεων είτε µε τη µορφή εγγυήσεων ή δανειοδοτήσεων.
Αυτό πρέπει να σας πω είναι απολύτως ακριβές. Είναι 43,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τα µέτρα στήριξης της Κυβέρνησης. 

Υπάρχει όµως, ένα τεράστιο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ των Οι-
κονοµικών. Από τη µέτρηση των στοιχείων και σύµφωνα µε τις
φθινοπωρινές προβλέψεις της Κοµισιόν προκύπτει ένα οδυνηρό
συµπέρασµα για την κυβέρνησή σας. Παρότι πρόκειται για µια
από τις µεγαλύτερες δηµοσιονοµικές επεκτάσεις στην Ευρώπη,
το πρόγραµµα των 43,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τα αποτελέ-
σµατα είναι πενιχρά, συγκριτικά µε δεκαπέντε άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες δαπάνησαν πολύ λιγότερα χρή-
µατα και κατάφεραν να έχουν ολική ανάκτηση των απωλειών
εντός του 2021. Εσείς προσδοκάτε να έχετε πλήρη ανάκτηση των
απωλειών εντός του 2022, ενώ η κάλυψη των απωλειών εντός
του 2021 θα είναι µόλις 69,5% σε σχέση µε το 2019. Επαίρεστε
γι’ αυτό; Τι συνέβη και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
δαπάνησαν πολύ λιγότερα χρήµατα, αλλά κατάφεραν να ανακάµ-
ψουν εντός του 2021, να καλύψουν δηλαδή τις απώλειες, αλλά
η ελληνική Κυβέρνηση παρά τη δηµοσιονοµική επέκταση καλύ-
πτει µόλις το 69,5% των απωλειών; 

Παρατήρηση δεύτερη: Η συζήτηση που προηγήθηκε για την
έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα ήταν µια συζήτηση που αφορά και τον
προϋπολογισµό. Διότι άκουγα τους συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας να ζητούν επαναφορά στη συζήτηση επί του προϋπο-
λογισµού. Υποθέτω ότι αυτή η δικαιολογηµένη αξίωση στηρίζεται
στην ενδελεχή µελέτη των µεγεθών του προϋπολογισµού και των
προβλέψεών του. 

Τι λέει η έκθεση Τσιόδρα-Λύτρα; Η έκθεση λέει πολύ απλά,
χωρίς χαρακτηρισµούς, ότι ο αριθµός των θανόντων διασωλη-
νωµένων σχετίζεται µε τις αντοχές και τις ευπάθειες του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Τα υπόλοιπα είναι περιφερειακά θέµατα, αν
παραδείγµατος χάριν το ποσοστό θανάτων είναι 35% ή 40%, ανά-
λογα µε το αν επρόκειτο περί περιφερειακού νοσοκοµείου ή νο-
σοκοµείου των Αθηνών. Συνεπώς ο αριθµός των θανάτων
συνδέεται µε την ευπάθεια του ΕΣΥ. Και όταν ερωτάται ο εις εκ
των δύο συντακτών εάν αυτό σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση δεν ενί-
σχυσε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αποφεύγει την απάντηση και
λέει: «Δεν θέλω να εµπλακώ σε µια πολιτική συζήτηση. Ας το κρί-
νουν αυτό άλλοι». Εάν ήθελε να πει ότι η Κυβέρνηση βοήθησε
αποφασιστικά το ΕΣΥ, θα το έλεγε.

Λοιπόν, κοµψά τίθεται σοβαρό θέµα και από την πλευρά των
ερευνητών -των συντακτών της µελέτης-, ότι δηλαδή πράγµατι
δεν στηρίχθηκε αποφασιστικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και
τώρα, προσέξτε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες
µέρες το Συµβούλιο Υπουργών Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας
και Απασχόλησης στην απόφασή του της 7ης Δεκεµβρίου επιση-
µαίνει ότι «είναι ανάγκη για συνεχείς στρατηγικές επενδύσεις στα
συστήµατα υγείας, προκειµένου να αποκτήσουν µεγαλύτερη αν-
θεκτικότητα». Τι πράττει η Κυβέρνηση στον προϋπολογισµό του
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2022; Μειώνει τις δαπάνες για την υγεία κατά 600 εκατοµµύρια
ευρώ σε σχέση µε το 2021. Την ώρα, δηλαδή, που –υποθέτω- ότι
ο αρµόδιος Υπουργός υποστηρίζει την απόφαση του Συµβουλίου
Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας και Απασχόλησης, την ίδια ώρα
µειώνει στον προϋπολογισµό του 2022 κατά 600 εκατοµµύρια
ευρώ τις δαπάνες στην υγεία. Πέντε δισεκατοµµύρια διακόσια
δεκαεπτά εκατοµµύρια ευρώ το 2021, τέσσερα δισεκατοµµύρια
εξακόσια πενήντα επτά εκατοµµύρια το 2022.

Ακούω, επίσης, τον Υπουργό Οικονοµικών να λέει, µε ευφρό-
συνο διάθεση, «αποφασίσαµε να αυξήσουµε τον κατώτατο µισθό
από τις αρχές του 2022…». Πρόκειται περί «δραµατικής» αυξή-
σεως υπέρ των εργαζοµένων, «…και θα το κάνουµε και δεύτερη
φορά». 

Προσέξτε τι ακριβώς κάνει η Κυβέρνηση, αν δεν πρόκειται περί
κωµωδίας. Όπως ξέρετε, η Κυβέρνηση, πριν από λίγους µήνες,
ψήφισε τον νόµο µε τον οποίον εισήγαγε µεταξύ άλλων αντιµε-
ταρρυθµίσεων και την ατοµική σύµβαση εργασίας µε ατοµική
διαπραγµάτευση. Ατοµική σύµβαση εργασίας σηµαίνει εξασθέ-
νιση του ενός µέρους των διαπραγµατευόµενων, δηλαδή του ερ-
γαζόµενου. Στις 6 και 7 Δεκεµβρίου, λοιπόν, και πάλι το
Συµβούλιο Υπουργών Απασχόλησης, Κοινωνικών Υποθέσεων και
Υγείας αποφασίζει να στηρίξει τα εισοδήµατα των εργαζοµένων
και να βελτιώσει τις συνθήκες εργασίας. 

Το Συµβούλιο των Υπουργών παρατηρεί ότι σε όσες χώρες
είχαν ευρεία κάλυψη από το καθεστώς των συλλογικών διαπραγ-
µατεύσεων, είχαν µικρότερο αριθµό κακώς αµειβόµενων εργα-
ζοµένων. Όσες χώρες είχαν χαµηλή κάλυψη συλλογικών
διαπραγµατεύσεων είχαν µεγάλο αριθµό κακώς αµειβόµενων ερ-
γαζοµένων.

Και καταλήγει το Συµβούλιο ότι «οι Υπουργοί συµφώνησαν ότι
οι χώρες θα πρέπει να προωθήσουν την ενίσχυση της ικανότητας
των κοινωνικών εταίρων να συµµετέχουν σε συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις».

Υποθέτω ότι ο κ. Χατζηδάκης, παρευρισκόµενος, υποστήριξε
το κείµενο, αλλά ταυτόχρονα, θα πρέπει να υποθέσω ότι κάνει
αυτοκριτική για το µέτρο της Κυβέρνησής του να εισαγάγει πριν
από λίγους µήνες το καθεστώς των ατοµικών διαπραγµατεύσεων
στις συµβάσεις εργασίας. Γι’ αυτό είπα πριν ότι αν δεν πρόκειται
περί κωµωδίας, τότε θα το εκλάβω ως προανάκρουσµα αλλαγής
της κυβερνητικής πολιτικής επί τα βελτίω. Όµως, δεν έχω τέτοια
ελπίδα, πρέπει να σας πω.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια φράση, παρ’ ότι θα είχα να
πω κι άλλα. Το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Δηµοσιονοµικής Πολιτικής
έχει προτείνει ήδη από πέρυσι --είναι µια µάχη που δίνω εδώ και
µήνες- να αλλάξει το καθεστώς της οικονοµικής διακυβέρνησης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Φέτος, κατά τον µήνα Νοέµβριο, επα-
νέρχεται µε ετήσια έκθεση και επαναφέρει την ιδέα περί της µο-
νίµου ικανότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης να προχωρά σε
δηµόσιες επενδύσεις, διότι δεν υπάρχει αρκετός χώρος παρα-
γωγικών ιδιωτικών επενδύσεων. Προτείνοντας την αύξηση των
δηµοσίων επενδύσεων, µέσω ενός ειδικού καθεστώτος κινήτρων,
υποδεικνύει δύο κυρίως περιοχές δράσεων: Τις διακρατικές
επενδύσεις µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις
επενδύσεις στο µέτωπο της πράσινης οικονοµίας. Αυτό θα δούµε
αν θα το αποφασίσει µετά από ένα χρόνο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και το Συµβούλιο Κορυφής.

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Μειώνει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά. Το 2021 οι δαπάνες του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων ήταν 4,7% του ΑΕΠ, ενώ
το 2022 θα είναι 4,2% του ΑΕΠ.

Θα έλεγα ότι δικαιολογείται απολύτως το συµπέρασµα ότι η
Νέα Δηµοκρατία εντάσσεται στον χώρο των ευρωπαϊκών πολιτι-
κών και τις ακολουθεί και, επίσης, θα πρόσθετα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κατερχόµενος του Βήµατος, ότι δικαιολογείται απο-
λύτως η ευφρόσυνος διάθεση των Υπουργών της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Δεν µπορώ να κάνω τίποτα άλλο παρά να ζητήσω από όλους

τους Βουλευτές να κάνουν µια προσπάθεια για την τήρηση του
χρόνου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δυο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θέλω

λίγο να τοποθετηθώ επί της τελευταίας παρέµβασης που έγινε,
που ήταν πολύ ουσιαστική. Και το λέω ειλικρινά. Αυτός είναι διά-
λογος. Πρώτα απ’ όλα συµφωνούµε πλέον ότι τα µέτρα είναι
πολλά. Είναι 43,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα, σε µεµψιµοιρίες
άλλων κοµµάτων που λένε ότι δεν πήραµε πολλά µέτρα ή ότι δεν
ήταν αρκετά, συµφωνούµε αρκετοί σ’ αυτήν την Αίθουσα, όχι
µόνο η κυβερνητική πλειοψηφία, ότι τα µέτρα είναι αρκετά. Το
ερώτηµα, συνεπώς, που τίθεται είναι αν είναι αποτελεσµατικά.

Εκεί, λοιπόν, κύριε συνάδελφε, κάνατε µια εύστοχη παρέµ-
βαση, αλλά όχι πλήρη. Είπατε ότι στις φθινοπωρινές προβλέψεις
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η Ελλάδα δεν καλύπτει το σύνολο
των απωλειών όπως τις καλύπτουν πολλές άλλες χώρες. Δεν εί-
δατε, όµως, τις χώρες του Νότου. Έχουµε την καλύτερη επίδοση
µεταξύ όλων των χωρών του Νότου.

Και έχω τα στοιχεία µπροστά µου: Η Ισπανία θα είναι πιο πίσω.
Η Γαλλία θα είναι πιο πίσω. Η Πορτογαλία θα είναι πιο πίσω. Η
Μάλτα θα είναι πιο πίσω. Η Ιταλία θα είναι πιο πίσω. Ακριβώς
επειδή υπάρχει πολύ µεγάλη εξάρτηση και από τον τουρισµό,
αυτές οι χώρες δεν µπορούσαν να υπερκαλύψουν την απώλεια
του 2020. Έχουµε, όµως, την καλύτερη επίδοση -και µάλλον εί-
µαστε συντηρητικοί ως Υπουργείο Οικονοµικών, αλλά ας δούµε
τον απολογισµό- µεταξύ όλων των χωρών του Νότου. Και αυτή
είναι η πρώτη παρατήρηση.

Δεύτερη παρατήρηση: Ξέρετε, εµείς δώσαµε έµφαση και
κάπου αλλού. Δώσαµε πολλούς πόρους στη διατήρηση των θέ-
σεων απασχόλησης. Καταθέτω τον πίνακα που αποδεικνύει ότι
τα µέτρα τα οποία δώσαµε έπιασαν τόπο, γιατί είχαµε τη µεγα-
λύτερη συρρίκνωση της ανεργίας στην Ευρώπη. Δηλαδή είχαµε
δυόµισι ποσοστιαίες µονάδες, βάζοντας µέσα και τα στοιχεία του
Οκτωβρίου του 2021.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα,
ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτη παρατήρηση: Κάναµε και κάτι ακόµα. Βελτιώσαµε ση-
µαντικά το διαθέσιµο εισόδηµα στην τσέπη του πολίτη, στο πορ-
τοφόλι του. Καταθέτω συνεπώς τα στοιχεία που δείχνουν τη
σύγκριση µεταξύ της Ελλάδας και της Ευρώπης στο διαθέσιµο
εισόδηµα του πολίτη, γιατί τελικά αυτό µετράει. Έγινε κυρίως
µέσα από µειώσεις φόρων που είναι στο πακέτο των 43 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, τη σύγκριση µε τα τρίµηνα του παρελθόντος -
την κατέθεσα και χθες- και τις καταθέσεις των πολιτών που
συνεχίζουν να αυξάνονται µήνα-µήνα µέχρι και τον Οκτώβριο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Συµπέρασµα: Τα µέτρα της Κυβέρνησης ήταν πολλά, ήταν
επαρκή, ήταν αποτελεσµατικά για νοικοκυριά και επιχειρήσεις,
κυρίως για τη µεσαία τάξη και τα χαµηλότερα εισοδηµατικά
στρώµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-
πετε διάλογο για ένα λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Καστανίδη, θα χά-
σουµε χρόνο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Για ένα λεπτό, ορίστε.

Σας ακούµε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλει µεγάλη προσοχή. Εγώ απαντώ επί των

θεµάτων που τίθενται. Αυτό που σας είπα είναι ότι δεν έχετε ανά-
καµψη και ότι µέσα στο 2021 η κάλυψη απωλειών κατά 69,5% -
αυτό το θέµα έθιξα- είναι µικρότερη από άλλες χώρες, δεκαπέντε
στον αριθµό, οι οποίες µε πολύ µικρότερη δηµοσιονοµική απαί-
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τηση κέρδισαν όλες τις απώλειες εντός του 2021, ενώ εµείς πάµε
για το 2022. Αυτό είναι το πρώτο θέµα.

Δεύτερο θέµα: Θα σας παρακαλέσω για την αντικειµενικότητα
των στοιχείων -επιλέξατε το θέµα της ανεργίας- να κάνουµε ξανά
τη συζήτηση µε βάση τα στοιχεία του Νοεµβρίου και του Δεκεµ-
βρίου του 2021. Μάλιστα, για να σας διευκολύνω, µπορεί να
κάνω και ερώτηση. Όχι τα στοιχεία αµέσως µετά από το καλο-
καίρι, αλλά τα στοιχεία Νοεµβρίου και Δεκεµβρίου του 2021 χρει-
αζόµαστε για να δούµε πού βρίσκεται η ανεργία. Θα προκαλέσω
τη συζήτηση και θα την ξανακάνουµε οι δυο µας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρέπει να
συµφωνήσουµε απλώς ότι ο υπαρκτός κίνδυνος που υπήρχε για
λουκέτα και για εκτόξευση της ανεργίας δεν επιβεβαιώθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει η κ. Διο-
νυσία Αυγερινοπούλου.

Χρόνια σας πολλά, για την εορτή σας αύριο.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σήµερα να ψηφί-

σουµε τον προϋπολογισµό του 2022 ο οποίος θα µας επιτρέψει
-µε τις κατάλληλες χρηµατοροές- να υλοποιήσουµε τόσο κοινω-
νικές όσο και αναπτυξιακές πολιτικές, ενώ παράλληλα θα µπο-
ρέσουµε να ξαναφτιάξουµε καλύτερα τις υποδοµές µας, αλλά
και να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις εκείνες ώστε να οδη-
γήσουµε τη χώρα µας µε ασφάλεια και ευηµερία στο µέλλον.

Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό ο οποίος υιοθετεί αυξηµέ-
νες δαπάνες για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας
και στον τοµέα της υγείας, αγαπητοί συνάδελφε, κύριε Καστα-
νίδη, και στον τοµέα της εργασίας, καθώς και για την προστασία
των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, αντανακλώντας έτσι τις ηθι-
κές και τις πολιτικές µας αξίες και βεβαίως ενισχύει την αµυντική
ικανότητα της χώρας µας, αλλά κυρίως την παραγωγική της ικα-
νότητα.

Ο ρυθµός ανάπτυξης της χώρας το 2022 υπολογίζεται ότι θα
ανέλθει στο 6,9%, ανάπτυξη η οποία θα φανεί τόσο στην οικονο-
µική στήριξη των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, όσο και
στην αύξηση του εγχώριου προϊόντος και τη δηµιουργία νέων
και πρόσθετων θέσεων εργασίας που έχουµε ανάγκη σε όλη τη
χώρα, αλλά και ιδιαίτερα σε κάποιες περιοχές, όπως στη δυτική
Ελλάδα και στον Νοµό Ηλείας. Το δηµόσιο χρέος της χώρας κρί-
νεται πλέον βιώσιµο.

Αποτελεί πολύ µεγάλη κυβερνητική επιτυχία το γεγονός ότι
σύµφωνα µε τη µελέτη του ΟΟΣΑ τον Οκτώβριο του 2021 η Ελ-
λάδα αξιολογείται ως το µόνο κράτος - µέλος που δεν χρειάζεται
να λάβει περαιτέρω δηµοσιονοµικά µέτρα, προκειµένου να απο-
τρέψει αύξηση του χρέους της. Αυτές οι επίσηµες εκτιµήσεις
αποτελούν και µία ισχυρή ένδειξη ότι η συλλογική δηµοσιονοµική
πολιτική της Κυβέρνησης είναι πράγµατι επιτυχηµένη. Οι θετικές
οικονοµικές επιδόσεις, η πρωτόγνωρη επιτυχία της έκδοσης των
κρατικών οµολόγων στις διεθνείς αγορές, η συγκράτηση του
πληθωρισµού κάτω από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και η αθρόα συρροή ξένων θεσµικών και ιδιωτικών κεφαλαίων
στην Ελλάδα γρήγορα θα µας επιτρέψουν να επιστρέψουµε στην
πλήρη κανονικότητα και µάλιστα σε µία νέα βελτιωµένη κανονι-
κότητα που όλοι αξίζουµε. 

Οι εθνικοί πόροι, το νέο ευρωπαϊκό πολυετές χρηµατοδοτικό
πλαίσιο, οι πόροι του Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης,
του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης, των διεθνών χρηµατοπιστωτι-
κών ιδρυµάτων που στηρίζουν νέες στρατηγικές επενδύσεις,
καθώς και τα ιδιωτικά κεφάλαια που µας εµπιστεύονται πλέον
Έλληνες και ξένοι επενδυτές δηµιουργούν µια ευρύτατη δεξα-
µενή χρηµάτων, από την οποία µπορούµε να αντλήσουµε επαρ-
κείς πόρους και να υλοποιήσουµε τις επιθυµητές πολιτικές και
τα έργα. Σηµαντικές άµεσες ξένες επενδύσεις έχουν ήδη ανα-
κοινωθεί για τη χώρα, ενώ ταυτόχρονα υπάρχουν και αποθέµατα
επενδυτικών σχεδίων τα οποία µόλις υλοποιηθούν θα προσδώ-
σουν νέα και πρόσθετα εισοδήµατα, τόσο στα κρατικά ταµεία,
όσο και στις τοπικές κοινωνίες.

Ανάλογα σηµαντικές επενδύσεις αναµένεται να πραγµατοποι-
ηθούν και στον Νοµό Ηλείας, ενώ υπάρχει ήδη ανταγωνισµός µε-
ταξύ των επενδυτών για το ποιος θα µπορέσει να πρωτοεπενδύσει

στη χώρα µας, τόσο σε παραδοσιακούς τοµείς, όπως ο τουρισµός
και η αγορά ακινήτων, όσο και σε νέους ανταγωνιστικούς τοµείς,
όπως η ενέργεια και οι ψηφιακές υποδοµές. 

Αυτή η νέα κανονικότητα στη χώρα µας δεν δηµιουργήθηκε
από µόνη της, αλλά είναι αποτέλεσµα ουσιαστικών µεταρρυθµί-
σεων στις οποίες προχώρησε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Πρόκει-
ται για µεταρρυθµίσεις που αναζωογονούν την ελληνική
οικονοµία και την κοινωνία, µεταρρυθµίσεις που επιτέλους απεγ-
κλωβίζουν την Ελλάδα από τα προσκόµµατα που είχε δηµιουρ-
γήσει τόσα χρόνια η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, προσκόµµατα που
έφερνε µια παρωχηµένη πολιτική ιδεολογία η οποία ψευδεπί-
γραφα χαρακτηριζόταν ως κοινωνικά και περιβαλλοντικά ευαί-
σθητη, ενώ στην πράξη η κοινωνική και περιβαλλοντική πολιτική
της είχε πάρει την κατιούσα. Χιλιάδες συµπολίτες µας περίµεναν,
επί παραδείγµατι, χρόνια για την απονοµή της σύνταξής τους,
ζώντας σε καθεστώς ένδειας, η ανεργία αυξανόταν, η κατάσταση
του φυσικού περιβάλλοντος επιδεινώθηκε. 

Αντιθέτως σήµερα η µέτρηση του ανθρακικού αποτυπώµατος
και το «πρασίνισµα» του προϋπολογισµού µας, η αντιµετώπιση
της κλιµατικής κρίσης στην πράξη, η µείωση της κατανάλωσης
ενέργειας και η αύξηση της διείσδυσης των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας στο ενεργειακό ισοζύγιο της χώρας, αλλά και οι δρά-
σεις πραγµατικής αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλοντος
συγκαταλέγονται ανάµεσα στις κυβερνητικές προτεραιότητες
που χρηµατοδοτούνται. Η Κυβέρνηση αναλαµβάνει δράσεις στή-
ριξης των νοικοκυριών και της αγροτικής παραγωγής έναντι της
έκτακτης διεθνούς αύξησης του κόστους της ενέργειας, ενώ η
ψηφιακή διακυβέρνηση επιτρέπει σε όλο και περισσότερους
συµπολίτες µας να απολαµβάνουν απρόσκοπτα και έγκαιρα τα
δικαιώµατά τους. Τέλος, για τη συµµετοχική δηµοκρατία µας, για
τους συµπολίτες µας, ο προϋπολογισµός παρουσιάζει µία πολύ
σηµαντική καινοτοµία: Γίνεται εφικτή η πλήρης διαφάνεια στα
κρατικά έξοδα. Από το 2022, και για πρώτη φορά, οι πολίτες θα
γνωρίζουν το σύνολο των δαπανών όλων των φορέων της Κυ-
βέρνησης ανά τοµέα. Επίσης, θα υπάρχουν δείκτες µέτρησης
του βαθµού επίτευξης του κάθε στόχου ώστε να µετράται και η
συνέπεια και η αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης.

Αναφερόµενη στη συνέπεια και στην αποτελεσµατικότητα της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, θέλω κλείνοντας να απευ-
θύνω από καρδιάς ένα θερµότατο ευχαριστώ στον Πρωθυ-
πουργό, κ. Κυριάκο Μητσοτάκη και στον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, κ. Κώστα Καραµανλή και σε όλους τους συνεργά-
τες τους για το µεγάλο δώρο που έφεραν εχθές στην Ηλεία, την
επανέναρξη της κατασκευής της Ολυµπίας Οδού ως προς το
τµήµα Πάτρα - Πύργος, ένα έργο που είχε καταδικάσει σε απο-
τυχία η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο, όµως, ήταν
ζωτικής σηµασίας για τον νοµό µας. Προς την Κυβέρνησή µας
ένα ευχαριστώ που φέρνετε µία νέα µέρα για την ασφάλεια και
την ανάπτυξη στην Ηλεία. Με τέτοια έργα το 2022 η Ηλεία αλλά-
ζει, η Ελλάδα αλλάζει. Γι’ αυτό και υπερψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Κώτσηρας και ακολουθεί ο κ. Μαµου-
λάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µας
πείτε µέχρι πού θα φτάσει ο κατάλογος σήµερα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα µπούµε και στον δέ-
κατο τρίτο κύκλο. Ο Γραµµατέας µου λέει µέχρι τον αριθµό 160. 

Κύριε Κώτσηρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα στη συζήτηση

µιας άκρως θεσµικής διαδικασίας, στη συζήτηση για την ψήφιση
του προϋπολογισµού του 2022. Παρά την παγκόσµια αβεβαι-
ότητα που προκαλεί η οικονοµική κρίση και µολονότι οι τρέχου-
σες διεθνείς εξελίξεις αποτελούν έναν πρόσθετο παράγοντα
αβεβαιότητας, η χώρα µας έχει ήδη καταγράψει τα πρώτα θετικά
αποτελέσµατα µετά από τη σταδιακή υποχώρηση των άµεσων
οικονοµικών επιπτώσεων της πανδηµικής κρίσης.
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Ο ρυθµός ανάπτυξης το 2021 αναθεωρείται σηµαντικά προς
τα πάνω, η οικονοµία έχει ήδη καλύψει ένα σηµαντικό µέρος του
απολεσθέντος εγχώριου προϊόντος και µάλιστα σε µια περίοδο
που κατά το πρώτο εξάµηνο υπήρξαν σηµαντικά περιοριστικά
µέτρα στην άσκηση οικονοµικής δραστηριότητας. Τα οικονοµικά
διαθέσιµα παραµένουν σε ασφαλή επίπεδα µε τη σοβαρή διαχεί-
ριση που έχει γίνει από το οικονοµικό επιτελείο, ενώ οι µακρο-
χρόνιες δηµοσιονοµικές συνέπειες της πανδηµίας περιορίζονται
µέσω της ενίσχυσης της οικονοµικής ανάπτυξης µε τη βοήθεια
των πρόσθετων πόρων του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, το οποίο έχει σηµαντικά βοηθήσει σε αυτή την κρί-
σιµη περίοδο για την ελληνική οικονοµία. Αυτό έχει αποτέλεσµα
και ο στόχος είναι να έχει αποτέλεσµα στην καθηµερινότητα των
πολιτών, στη µείωση της ανεργίας, στην αύξηση των επενδύσεων
για το 2022. Γι’ αυτόν τον λόγο λαµβάνονται πρόσθετα µέτρα
στήριξης της κοινωνίας και αυξάνεται το διαθέσιµο εισόδηµα των
νοικοκυριών µέσω στοχευµένων µέτρων στήριξης και µόνιµων
µειώσεων φόρων, κάτι που αποτελούσε βασική στόχευση από
την αρχή της διακυβέρνησης της συγκεκριµένης Κυβέρνησης και
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης σε αυτήν τη µεγάλη προσπάθεια
συµµετέχει ενεργά. Οι πιστώσεις του προϋπολογισµού των δη-
µοσίων επενδύσεων χρηµατοδοτούν, κυρίως, οριζόντιες δράσεις
για τον διοικητικό εκσυγχρονισµό των οικείων υπηρεσιών και
δοµών, ενώ το Ταµείο Ανάκαµψης στηρίζει µε συγκεκριµένο
τρόπο τον προϋπολογισµό προκειµένου να επιτευχθεί η µέγιστη
δυνατή αποτύπωση στη βελτίωση της καθηµερινότητας του νο-
µικού περιβάλλοντος της χώρας µας. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχει στην εποπτεία του το Ταµείο
Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτηρίων, την Εθνική Σχολή Δικα-
στών και την Εταιρεία Προστασίας Ανηλίκων. Τα εν λόγω νοµικά
πρόσωπα προβλέπεται για το 2022 να εµφανίσουν θετικό αποτέ-
λεσµα ύψους 18 εκατοµµυρίων ευρώ που προέρχεται κυρίως
από τη δραστηριότητα του ΤΑΧΔΙΚ.

Επιπρόσθετα, όπως φαίνεται και από τον πρόσφατα ψηφι-
σθέντα νόµο για την Εθνική Σχολή Δικαστών, προβλέπεται η πα-
ροχή τακτικών και έκτακτων πόρων για την αντιµετώπιση των
εκπαιδευτικών, µορφωτικών και λειτουργικών αναγκών της Εθνι-
κής Σχολής Δικαστών, κάτι που θα ενισχύσει µέσω του Ευρωπαϊ-
κού Κοινωνικού Ταµείου και του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας τους πόρους της σχολής προκειµένου να υπάρ-
χουν επιµορφωτικά σεµινάρια τα οποία θα λειτουργήσουν επ’
ωφελεία των δικαστών του µέλλοντος, των εν ενεργεία δικαστι-
κών λειτουργών και θα αναβαθµίσουν ένα προϊόν πολύ σηµαν-
τικό για τη λειτουργία του χώρου της δικαιοσύνης, σε συνέχεια
των µεταρρυθµίσεων που έλαβαν χώρα το 2021 και ήταν µεταρ-
ρυθµίσεις σηµαντικές οι οποίες βοήθησαν στη βελτίωση του νο-
µικού περιβάλλοντος και ο στόχος είναι να βοηθήσουν και τα
πολλά επόµενα χρόνια, όπως η αλλαγή του Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας, οι αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και τον Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας, ο νόµος για τον Ευρωπαίο εισαγγελέα, για το
Ελεγκτικό Συνέδριο, για τους δικαστικούς υπαλλήλους και ο προ-
σφάτως ψηφισθείς νόµος για την Εθνική Σχολή Δικαστικών Λει-
τουργών, όπως και άλλες δράσεις που αφορούν στην ψηφιακή
καταγραφή, στην περαιτέρω ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης, στην
πιλοτική εφαρµογή των ηλεκτρονικών πινακίων που πολύ πρό-
σφατα παρουσιάστηκαν στα δικαστήρια από τον Υπουργό, τον
κ. Τσιάρα και τον κ. Πιερρακάκη.

Σε συνέχεια αυτών των πρωτοβουλιών, οι οποίες αποτυπώνον-
ται και στις εκθέσεις του κράτους δικαίου του 2021 και βελτιώ-
νουν το περιβάλλον εργασίας για τον χώρο της δικαιοσύνης, το
Υπουργείο Δικαιοσύνης θα κινηθεί βάσει των εξής αξόνων, προ-
κειµένου να επιτευχθούν οι στόχοι του: Πρώτον, την ταχύτερη
και αποτελεσµατικότερη απονοµή της δικαιοσύνης µέσω σηµαν-
τικών πρωτοβουλιών, όπως είναι η ενίσχυση της ηλεκτρονικής
δικαιοσύνης, η υλοποίηση ενεργειών για την αύξηση της ηλε-
κτρονικής κατάθεσης δικογράφων, η επέκταση της µηχανογρά-
φησης των δικαστικών υπηρεσιών, η εκπαίδευση και η διαρκής
επιµόρφωση των δικαστικών λειτουργών και των δικαστικών
υπαλλήλων, η λειτουργία του γραφείου συλλογής και επεξεργα-
σίας στατιστικών στοιχείων, ενώ παράλληλα θα ενισχύσει τη συ-

νεργασία και την προώθηση διαδικασιών στη δικαιοσύνη µέσω
της συνεργασίας του Υπουργείου µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και την Eurojust, για την ανταλλαγή πληροφοριών µεταξύ των δι-
καστικών φορέων, τον εντοπισµό αναγκών επικοινωνίας και εν-
δυνάµωσης της δικαστικής συνεργασίας σε ποινικές υποθέσεις,
την εκπαίδευση δικαστικών και άλλων νοµικών επαγγελµάτων για
την εκπλήρωση άλλων ευρωπαϊκών υποχρεώσεων που έχουµε
στο πλαίσιο της δικαστικής συνεργασίας.

Βασικός στόχος είναι η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των µέσω της ανάπτυξης δράσεων µε στόχο την ενίσχυση της
προστασίας ευάλωτων κοινωνικών οµάδων και τη διευκόλυνση
της πρόσβασης αυτών στις διαδικασίες της δικαιοσύνης -βασικό
στοιχείο αυτών είναι η ψηφιοποίηση-, την ενίσχυση των θεσµών
και των δοµών προστασίας των ως άνω ατόµων, την υποβοήθηση
της άσκησης των δικαιωµάτων τους, ενώ παράλληλα µε τη
δράση που έχουµε στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για
τα Άτοµα µε Αναπηρία θα προχωρήσουµε δράσεις για την προ-
σβασιµότητα των ατόµων µε αναπηρία σε χώρους δικαστηρια-
κούς, την υλοποίηση δράσεων του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για
τον Ρατσισµό και τη Μισαλλοδοξία, την υλοποίηση των δράσεων
των προβλεπόµενων για το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα Δικαιώ-
µατα του Παιδιού, µε έµφαση στη φιλική προς τα παιδιά δικαιο-
σύνη -προσφάτως τέθηκε σε λειτουργία το «Σπίτι του Παιδιού»
της Αθήνας, το οποίο ήταν µία σηµαντική πρωτοβουλία κι ο στό-
χος είναι να αναπτυχθεί έτι περαιτέρω οποιοσδήποτε θεσµός ευ-
νοεί τη φιλική στα παιδιά δικαιοσύνη-, δράσεις για την
αποτελεσµατική εφαρµογή του Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµάτων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ συµµετέχουµε ενεργά στα εθνικά
σχέδια για τη σεξουαλική κακοποίηση των παιδιών και την προ-
αγωγή της ισότητας των ΛΟΑΤΚΙ+ ατόµων.

Επίσης, αυτές οι πρωτοβουλίες θα έχουν ως αποτέλεσµα -εντός
του 2022- τη σηµαντική βελτίωση στην άµεση, αποτελεσµατική και
ποιοτική πρόσβαση των πολιτών στη δικαιοσύνη για την άσκηση
των δικαιωµάτων τους, την εξασφάλιση της αποδοτικότητας και
της ποιότητας του συστήµατος απονοµής της δικαιοσύνης, καθώς
και της ανεξαρτησίας της ελληνικής δικαιοσύνης, των δικαστικών
λειτουργών και την περαιτέρω επιµόρφωσή τους, την ενίσχυση
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης στη δικαιοσύνη προς υποβοή-
θηση του έργου όλων των παραγόντων που υπηρετούν τον ευαί-
σθητο χώρο της ελληνικής δικαιοσύνης, την ενίσχυση των
διαδικασιών σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, την ανταλλαγή
καλών πρακτικών και δεδοµένων και της αύξησης των διαφορών
µε διασυνοριακό χαρακτήρα, την επένδυση σε θεσµούς που βοη-
θούν σε αυτή την κατεύθυνση, καθώς και την προστασία των θε-
µελιωδών δικαιωµάτων και αξιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης καθίσταται -στο πλαίσιο υλοποίησης ενός συνεκτικού και
ολοκληρωµένου σχεδίου µεταρρυθµίσεων και της αξιοποίησης
των διαθέσιµων χρηµατοδοτικών εργαλείων- αρωγός στη µεγάλη
προσπάθεια που κάνει η ελληνική Κυβέρνηση και η οποία θα οδη-
γήσει σε ενίσχυση της δικαιοσύνης, της κοινωνικής συνοχής, της
ανταγωνιστικότητας, της οικονοµίας, των προοπτικών ευηµερίας
της χώρας, της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.

Το 2022 θα είναι µια χρονιά προοπτικής για την ελληνική δι-
καιοσύνη, προοπτικής για την ελληνική κοινωνία. Η Κυβέρνηση
κάνει µια τεράστια προσπάθεια σε πολλά µέτωπα. Ο Πρωθυ-
πουργός δίνει καθηµερινά µάχες προκειµένου η χώρα να ανα-
βαθµιστεί στο διεθνές περιβάλλον, στο ευρωπαϊκό περιβάλλον
και να µπορέσουµε να κερδίσουµε τις µάχες οι οποίες απαιτούν-
ται προκειµένου η χώρα µας να δυναµώσει, να ψηλώσει, και σε
αυτή την προσπάθεια συµµετέχουµε όλοι ενεργά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ακολουθεί ο κ. Μαµουλάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Να κάνουµε µια ενηµέρωση και να πούµε ότι σήµερα θα πάµε

µέχρι και την κ. Άννα Βαγενά, η οποία είναι στο νούµερο 157 του
καταλόγου των εγγεγραµµένων οµιλητών.
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Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αυτό το οποίο συνε-

τελέσθη πριν δύο εικοσιτετράωρα, δηλαδή η επίσηµη ανακοί-
νωση στον δηµόσιο διάλογο της περίφηµης πλέον µελέτης του
κ. Τσιόδρα και του κ. Λύτρα αν µη τι άλλο συγκλόνισε. Συγκλό-
νισε από πολλές απόψεις διότι η δραµατική κατάσταση που επι-
κρατεί στο σύστηµα υγείας της χώρας µας συναντά µια τραγική
ειρωνεία. Και γιατί αναφέροµαι σε τραγική ειρωνεία; Διότι απλού-
στατα ο συντάξας την έκθεση αυτή αποκαθηλώνει τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας, ο οποίος συντάξας, δηλαδή ο κ. Τσιόδρας,
ειρήσθω εν παρόδω, ήταν ο άνθρωπος ο οποίος την άνοιξη του
2020 µε πράξεις του -και αν θέλετε- εργαλειοποιήθηκε κι από τον
ίδιο τον Πρωθυπουργό, για να µπορέσει να προτάξει και να θεο-
ποιήσει -αν θέλετε- τις κυβερνητικές τότε παρεµβάσεις. Τραγική
ειρωνεία, γιατί βλέπετε ότι η πολιτική πολλές φορές εκδικείται
και εκδικείται µε τρόπο παράδοξο, αλλά και πολλές φορές δί-
καιο.

Η ουσία, όµως, της περίπτωσης αυτής είναι ότι πριν από τρεις
βδοµάδες από αυτό εδώ το Βήµα ο κύριος Πρωθυπουργός ανέ-
φερε ότι δεν γνώριζε και δεν υπήρχε κάτι, µια εµπεριστατωµένη
µελέτη, δεν γνώριζε κάποια µελέτη η οποία να αποδεικνύει ότι
προφανώς εκτός ΜΕΘ η θνησιµότητα είναι κατά πολύ µεγαλύ-
τερη. Δεν γνώριζε; Μάλιστα ο κ. Οικονόµου νοµίζω σήµερα επί-
σηµα ανέφερε –έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;- ότι δεν γνώριζε ο
κύριος Πρωθυπουργός για τη συγκεκριµένη µελέτη η οποία, ει-
ρήσθω εν παρόδω, εκπονήθηκε τον Μάιο του 2021. Ας το δε-
χτούµε αυτό, ότι δεν γνώριζε. Γιατί δεν γνώριζε, όµως; Την
απέκρυψαν κάποιοι; Παρέπεσε στα χαρτιά ή σε κάποιο συρτάρι;
Αυτό θυµίζει λίγο και τον κ. Βενιζέλο µε το γνωστό συρτάρι και
το usb της λίστας Λαγκάρντ, αλλά εν πάση περιπτώσει. Ο κ. Κι-
κίλιας, ο τότε αρµόδιος Υπουργός, δεν τον ενηµέρωσε; Διότι
γνωρίζουµε, αναφέρθηκε από τον κ. Λύτρα ότι σε ανώτατο επί-
πεδο επήλθε αυτή η ενηµέρωση. Δεν το ήξερε κι ο κ. Κικίλιας, ας
υποθέσουµε και αυτό. Μετά από την εκφώνηση του λόγου του
κυρίου Πρωθυπουργού εδώ, ο ίδιος ο συντάξας την έκθεση κ.
Τσιόδρας, που διατηρεί άριστες σχέσεις µε τον Πρωθυπουργό,
δεν τον ενηµέρωσε ότι υπάρχει τέτοια µελέτη; Είναι πραγµατικά
απορίας άξιον, διότι εκτιµώ ότι δεν µπορούν να απαντηθούν τα
ερωτήµατα αυτά. Μακάρι να απαντηθούν, για να ξεκαθαρίσει και
το τοπίο και σας καλώ, κύριε Οικονόµου, να µου απαντήσετε σε
αυτό το εύλογο ερώτηµα ή το πλέγµα ερωτηµάτων που έθεσα.

Η αίσθηση η δική µου είναι ότι δεν απαντήθηκαν όλα αυτά διότι
απλούστατα υπάρχει µια αποκρυσταλλωµένη, τεκµηριωµένη, δυ-
στυχώς για τη χώρα µας, κατάσταση, αυτό που λέει και η ίδια η
έκθεση. Τέσσερις στους δέκα συµπολίτες µας πιθανότατα θα
είχαν σωθεί. Καταλαβαίνετε ότι αν κάνουµε την αναγωγή και
δούµε το πλήθος των είκοσι χιλιάδων νεκρών, δυστυχώς τα
πράγµατα είναι πολύ άσχηµα και δεν θέλω να µπω σ’ αυτή την
ατραπό συλλογιστικής σκέψης.

Κλείνω, λοιπόν, µε αυτή τη διαπίστωση όσον αφορά στο υγει-
ονοµικό σκέλος και νοµίζω ότι δεν µπορεί πλέον ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας να κρυφτεί. Το Σάββατο, πραγµατικά, θα λάβει
χώρα µια κρίσιµη συζήτηση εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο και
θα κληθεί να απαντήσει, διότι τα ερωτήµατα έχουν τεθεί επί τά-
πητος και πρέπει, υπηρετώντας τον θεσµικό του ρόλο, να απαν-
τήσει σε αυτό και µόνο.

Τώρα εισέρχοµαι στο ζήτηµα φυσικά που απασχολεί το Σώµα
και δεν είναι άλλο από τον προϋπολογισµό του κράτους για το
2022.

Κύριοι της Κυβέρνησης, γνωρίζετε φαντάζοµαι τη φράση που
ο Αλκιβιάδης έχει πει «το διοικείν εστί προβλέπειν». Και επειδή
νοµίζω ότι οι προβλέψεις όπως και στην εκτέλεση του προϋπο-
λογισµού του 2021, αλλά και µε τις δεδοµένες κινήσεις της Κυ-
βέρνησης είναι χαρακτηριστικές, γι’ αυτό και ήθελα να τις
βάλουµε λίγο σε συζήτηση. Αναφέρθηκε προηγουµένως κατ’
αρχάς για τη δηµοσιονοµική επέκταση όπου πράγµατι η χώρα
προχώρησε, µια δηµοσιονοµική επέκταση κολοσσιαία για τα δε-
δοµένα της χώρας µας, πλέον των 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η
αποτελεσµατικότητα, κύριε Σταϊκούρα, ξέρετε, είναι λίγο σχε-

τική. Διότι πράγµατι εν συγκρίσει µε άλλες χώρες του Νότου βρι-
σκόµαστε σε καλύτερη κατάσταση, αλλά το απόλυτο µέγεθος -
γιατί τα µαθηµατικά είναι αµείλικτα- της ενισχύσεως που εδόθη,
η οποία δεν είναι µόνο µε τη βοήθεια της Κοµισιόν και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης -αλλά δεν ερωτηθήκαµε κιόλας, που είναι πάρα
πολύ κρίσιµο αυτό- θα κληθούµε να επιστρέψουµε αυτόν τον δα-
νεισµό, βεβαίως µε εξαιρετικούς επιτοκιακούς όρους που κά-
ποιοι διασφάλισαν στο παρελθόν καταφέρνοντας να βγάλουν τη
χώρα από τα µνηµόνια, να ρυθµίσουν το χρέος και φυσικά να
αφήσουν το περίφηµο buffer των 37 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Αλλά εν πάση περιπτώσει το λέω κι ανέφερα τις προβλέψεις που
είναι άµεσα συναρτώµενες µε το διοικείν. Για την αναµενόµενη,
για παράδειγµα, απορρόφηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, το µεγάλο διακύβευµα της χώρας, ξέρετε τι συνέβη; Για το
2022 κάθε εξάµηνο αποµειώνετε τον στόχο. Είχαµε ξεκινήσει µε
µια εκτίµηση της τάξεως των 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ στο µε-
σοπρόθεσµο, έξι µήνες µετά κατήλθε, ταπεινώθη στο 1,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ και σήµερα εσείς, οι ίδιοι άνθρωποι, παρου-
σιάζετε στην ίδια Αίθουσα µια απορροφητικότητα 0,6 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ.

Αυτή, ξέρετε, είναι πολύ ανησυχητική διαπίστωση. Από τις εκτι-
µήσεις τις δικές σας, τόσο αιφνίδια, τόσο γρήγορη αποµείωση
των εκτιµήσεων, προβληµατίζει και προβληµατίζει πολύ. Εξ ου
και αυτό που σας ανέφερα, για τη δυνατότητα του διοικείν, αν
δεν µπορείς να προβλέψεις. 

Παρενθετικά, να πούµε ότι οι επιδόσεις της Κυβέρνησης στο
ΕΣΠΑ και στην απορρόφηση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων –που, βέβαια, δεν αφορά µόνο εσάς, κύριε Σταϊκούρα,
έχει να κάνει και µε το Υπουργείο Ανάπτυξης- είναι ακόµη χειρό-
τερες και από αυτές του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Αυτή τη στιγµή, επί τρεις ολόκληρους µήνες, πραγµατικά, στε-
νάζει η αγορά. Στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, µεγάλες και µι-
κρές εργοληπτικές επιχειρήσεις, στα προγράµµατα εξειδίκευσης
και εκπαίδευσης, σε όλα τα έργα που άπτονται του ΕΣΠΑ, υπάρ-
χει µια άτυπη στάση πληρωµών. Έχουν κλείσει εκατό ηµέρες και
δεν έχουν πάρει ούτε 1 σεντ. Και δεν έχει έρθει και απάντηση,
ενώ έχουµε φέρει το θέµα σε επίκαιρη ερώτηση στο ελληνικό
Κοινοβούλιο και δεν έχει απαντηθεί. Αυτό προβληµατίζει και νο-
µίζω, είναι και ένα θέµα κοινοβουλευτικής τάξεως. 

Τώρα, όσον αφορά στις αποτυχίες, µένει από την Κυβέρνηση
µια µεταφυσική πίστη, ότι από µόνη της η οικονοµία θα ανακάµ-
ψει το 2022. Και εδώ που λέµε για προβλέψεις, έχουµε µια ση-
µερινή διαπίστωση και απ’ τη «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», όπου έξι οίκοι
αξιολόγησης -νοµίζω σοβαροί και µε αρκετό πρεστίζ- όπως η
«MOODY’S», η «FITCH», η «TRS», η «SCOPE RATINGS», η «UBS»
και η «STANDARD & POOR’S» κτυπούν καµπανάκια, δύο ισχυρά
καµπανάκια: Πρώτον: δεν πρέπει επ’ ουδενί να υποτιµηθεί η επι-
µονή στον κίνδυνο της πανδηµίας, ειδικά µετά τη µετάλλαξη
«Όµικρον» και δεύτερον: ο υψηλός πληθωρισµός για τη χώρα
µας που φαίνεται να καλπάζει ακόµα περισσότερο το 2022. 

Ο προϋπολογισµός που σήµερα συζητούµε, δεν έχει λάβει υπ’
όψιν του αυτές τις δύο πολύ βασικές παραµέτρους. Και ξέρετε,
όταν απουσιάζουν αυτές οι παράµετροι, πάλι θα βρεθούµε προ
εκπλήξεως και πάλι θα διαπιστώσουµε ότι οι εκτιµήσεις του πα-
ρελθόντος απέχουν παρασάγγας από αυτό που θα διαπιστώ-
σουµε στο εγγύς µέλλον. Όλα αυτά, δυστυχώς, δεν αφορούν
µόνο µακροοικονοµικά µεγέθη, αλλά κυρίως, τις µαταιωµένες
προσδοκίες για την αποτελεσµατικότητα της παρούσας Κυβέρ-
νησης. 

Για παράδειγµα, ένας Βουλευτής, όπως εγώ, από την Κρήτη
πρέπει να προσπαθήσω να εξηγήσω στην τοπική κοινωνία γιατί,
ενώ η χώρα κατακλύζεται ετερόκλητα από κοινοτικούς πόρους,
υπάρχουν περιοχές που έχουν πληγεί, όπως η περιοχή του Αρ-
καλοχωρίου, µια σεισµογενής περιοχή, και δεν υπάρχει ούτε 1
σεντ εγγραφή στον προϋπολογισµό του 2022. Ή θα πρέπει να
εξηγήσουµε –µάλλον να εξηγήσουν οι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας περισσότερο από εµάς, φαντάζοµαι- το γιατί στον,
κατά φαντασία ενιαίο, ΒΟΑΚ δεν έχει δοθεί και δεν θα δοθεί ούτε
1 ευρώ σε πραγµατικό κατασκευαστικό εκτελεσθέν έργο το
2022. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ο συνδυασµός
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της εξαίρεσης της χώρας µας απ’ το πρόγραµµα επαναγοράς
οµολόγων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και η δηµοσιο-
νοµική προσαρµογή ύψους 9,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ -ήτοι 5,4
δισεκατοµµύρια ευρώ, εν συναρτήσει του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος- δεν δείχνουν ευνοϊκό σήµα για την ελληνική οικονο-
µία. Και µάλλον -είναι αυτό που ανέφερε και ο κ. Ραγκούσης, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος προ ηµερών-, αυτή η Κυβέρ-
νηση, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη, δεν είναι µια Κυβέρνηση
µεταµνηµονιακή, είναι µια Κυβέρνηση, δυστυχώς, για τη χώρα
και τους πολίτες, προµνηµονιακή. 

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσί-
πρας, µε την από 16-12-2021 επιστολή του προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, µας ενηµερώνει ότι ο Βουλευτής Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής τίθεται εκτός Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης και έχει ως εξής:
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Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ενηµερωθώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συγ-

γνώµη, δέκα δευτερόλεπτα, µέχρι να καθαριστεί το Βήµα, είπα.
Σας παρακαλώ, έχω κάνει τις λιγότερες παρεµβάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
για ποιον λόγο; Για ποιο θέµα; 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αν ο Υπουργός θα απαντάει κάθε φορά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι, δεν

απαντάω κάθε φορά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς ήσα-

σταν στην κυβέρνηση και τα ξέρατε αυτά, τώρα θα τα µάθετε; 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, σας

παρακαλώ, έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Αν θέλει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, µπορεί να πάρει τον λόγο και να τα
πει. Εσείς δεν έχετε κανένα δικαίωµα. Δυστυχώς, έτσι συµβαίνει.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, εύστοχα αναφερθήκατε στους κινδύνους και τις αβε-
βαιότητες του 2022. Και πράγµατι, αυτοί υφίστανται. 

Επειδή αναφερθήκατε, όµως, σε συγκεκριµένους οίκους, εγώ
πάντα καταθέτω στοιχεία -µόνο γι’ αυτό κάνω παρεµβάσεις, αλ-
λιώς έχω την τοποθέτησή µου το Σάββατο- θέλω να σας πω ότι,
ενδεικτικά, οι οίκοι στους οποίους αναφερθήκατε, η «MOODY’S»
ή η «SCOPE RATINGS», για το 2021 -που εµείς εκτιµούµε 6,9%-
εκτιµούν 8,2% και 8,6%. Το consensus της αγοράς, η κοινή συνι-
σταµένη της αγοράς, είναι για 7,6%. Μάλλον, είµαστε αρκετά
συντηρητικοί ως Κυβέρνηση και, µάλλον, ενσωµατώνουµε ένα
µεγάλο κοµµάτι των κινδύνων ή των αβεβαιοτήτων -που ορθώς
αναδείξατε- για το 2021 και το 2022. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μανωλάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΩΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως νέος Βου-

λευτής, υπάρχουν στιγµές- και το λέω µέσα από την καρδιά µου-
που αισθάνοµαι ντροπή για ορισµένα που ακούω στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. Ντροπή, αλλά και θλίψη για τον λαϊκισµό και την
πολιτική αγηρτεία ορισµένων. 

Προ ολίγου παρακολουθήσαµε ένα σόου από τον κ. Κουρουµ-
πλή, κακού ύφους και άσχηµου γούστου. Θα πρέπει να γίνει αν-
τιληπτό και κατανοητό από όλους ότι υπάρχουν όρια, ακόµα και
στην αγωνία για αυτοπροβολή. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στη συζήτηση για τον Προϋπολογισµό,
είναι γνωστό ότι η συζήτηση εµπεριέχει σωρεία αριθµών και πο-
σοστών, και καθ’ υπερβολή θα έλεγα, ότι αποτελεί την αποθέωση
της αριθµολαγνείας. Όµως, είναι εξίσου γνωστό, ότι οι αριθµοί
πολλές φορές και, αναλόγως µε τον τρόπο µε τον οποίο παρου-
σιάζονται, εξαπατούν ως προς την πραγµατική τους εικόνα. Σε
ό,τι µε αφορά θα τους χρησιµοποιήσω ελάχιστα. 

Αλήθεια, πώς αποτυπώνεται η κατάσταση της οικονοµίας σή-
µερα; Σε ό,τι αφορά στην Κυβέρνηση, ουδείς εχέφρων νους µπο-
ρεί να αρνηθεί ότι δεν κάνει ό,τι είναι δυνατόν και δεν παίρνει τα
αναγκαία µέτρα για τη σταθερότητα της οικονοµικής λειτουργίας
του κράτους, για τη στήριξη της επιχειρηµατικότητας και για την
ενίσχυση των συµπολιτών µας που πλήττονται από τις συνέπειες
της συνεχιζόµενης πανδηµίας. 

Κι εδώ θα ήθελα να επισηµάνω ότι η στάση της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να αρνείται τα πάντα και να καταγγέλλει την Κυ-
βέρνηση, δοθείσης ή όχι ευκαιρίας, προκαλεί και προβληµατισµό
και θλίψη για τον λαϊκισµό και τον οπορτουνισµό που τη διακρί-
νει.

Τώρα, σε ό,τι αφορά στους απλούς πολίτες, η οικονοµική κα-
θηµερινότητα σαφώς δεν είναι εύκολη. Τα µικροµεσαία νοικοκυ-
ριά προσπαθούν να ανταποκριθούν στις βασικές τους
υποχρεώσεις. Οι µικρές και οικογενειακές επιχειρήσεις –όσες,

βέβαια, έχουν αποµείνει από τη δεκαετή οικονοµική κρίση και την
πρωτοφανή πανδηµία- σπρώχνουν τον καιρό ασθµαίνοντας, πε-
ριµένοντας καινούργιες ανάσες. Και οι νέοι µας είναι σε τάξιν
απάρσεως, χωρίς να γνωρίζουν αν το σαλπάρισµα είναι προς τα
έξω ή προς τα µέσα στη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την παρατεταµένη κα-
τάσταση της εθνικής καταπόνησης από την οικονοµική κρίση και
από τον κορωνοϊό, έρχεται ο νέος προϋπολογισµός που η Κυ-
βέρνηση µε αυτογνωσία, µε θάρρος και αποφασιστικότητα φέρ-
νει προς ψήφιση. Είναι ένας προϋπολογισµός ρεαλιστικός,
σύγχρονος, φιλικός στις επενδύσεις και πολύ δυναµικός µε κοι-
νωνικά ανακλαστικά. Είναι µια πολύ σοβαρή αντιµετώπιση των
σοβαρών προκλήσεων στον χρόνο που έρχεται από µία αξιόπι-
στη Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν χωράει καµµία αµφιβολία ότι
η υγεία και η κοινωνική πρόνοια είναι οι τοµείς που απαιτούν τη
µεγαλύτερη προσοχή στην υβριδική εποχή που ζούµε. Κι εδώ θα
πρέπει να πω ότι η Κυβέρνηση συνεχίζει τους ίδιους, όπως στο
παρελθόν, εντατικούς ρυθµούς στήριξης, αφού ο προϋπολογι-
σµός του 2022 έχει για την υγεία δαπάνη 11,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ είναι προγραµµατισµένες και έξι χιλιάδες προσλήψεις
προσωπικού από τις οποίες οι τέσσερις χιλιάδες επτακόσιες δώ-
δεκα περίπου για τον χρόνο που έρχεται.

Για την κοινωνική πρόνοια οι δαπάνες φτάνουν τα 3,73 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, δηλαδή είναι αυξηµένες κατά 240 εκατοµµύρια
ευρώ σε σχέση µε το 2021. Και αυτό για να χρηµατοδοτηθούν οι
νέες δράσεις που αφορούν στα επιδόµατα νέας γέννησης παιδιού,
στέγασης, κοινωνικής αλληλεγγύης ανασφάλιστων υπερηλίκων,
οι προνοιακές παροχές σε χρήµα σε άτοµα µε αναπηρίες, καθώς
και άλλα προγράµµατα, δράσεις και ενέργειες, όπως χορήγηση
σχολικών γευµάτων, οικονοµική ενίσχυση σε ανάδοχους γονείς
και εισοδηµατική ενίσχυση κατοίκων ορεινών και µειονεκτικών πε-
ριοχών.

Δεν θα µπορούσα, βέβαια, να µην αναφερθώ και στον τοµέα
της άµυνας και να µην εκφράσω την ευαρέσκειά µου για τον
τρόπο που η Κυβέρνηση αντιµετώπισε την ενίσχυση των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Το έκανε και πέρυσι και συνεχίζει να το κάνει
και µε γενναιότητα και φέτος. Προβλέπει για τα εξοπλιστικά 6,40
δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 880 εκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς να
περιλαµβάνονται οι τελευταίες παραγγελίες για τα αεροσκάφη
και τα πολεµικά πλοία, καθώς αυτά θα αρχίσουν να πληρώνονται
κατά την παράδοση. 

Πέραν αυτών όµως, προγραµµατίζονται και προσλήψεις -πολύ
σηµαντικό αυτό, γιατί ισχύς σηµαίνει µέσα και προσωπικό- χιλίων
εξακοσίων οπλιτών πενταετούς υποχρέωσης, καθώς και δύο χι-
λιάδες τετρακόσιες περισσότερες εισαγωγές στα παραγωγικά
σχολεία των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. 

Οι ενέργειες αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι δείχνουν;
Δείχνουν ότι για εµάς, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, η άµυνα και η ασφάλεια
της πατρίδας είναι πάνω από όλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, έχω αφήσει µια τελευταία πολύ
κρίσιµη κατά τη γνώµη µου επισήµανση. Η πρόθεση της Κυβέρ-
νησης για την αντιµετώπιση της υπογεννητικότητας πράγµατι
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, όµως δεν είναι αρκετή. Θα
πρέπει να γίνει από όλους αντιληπτό ότι το δηµογραφικό είναι
µια βραδυφλεγής βόµβα, η οποία απειλεί τον σκληρό πυρήνα της
ύπαρξής µου.

Θεωρώ ότι απαιτείται µια πολιτική συµφωνία για ένα ολοκλη-
ρωµένο εθνικό σχέδιο δράσης µακράς πνοής, προκειµένου να
αναχαιτιστεί η γήρανση του πληθυσµού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αυτή την παρατήρηση κλείνω.
Δηλώνω ότι υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό του 2022 και το ίδιο
σας καλώ να κάνετε κι εσείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο
Υπουργός κ. Αυγενάκης. 
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γινόµαστε µάρτυρες της κυβερνητικής επιτυχίας ή όπως είπε

ο κύριος Υπουργός, µας εκπλήσσει ευχάριστα η Κυβέρνηση. Δυ-
στυχώς, δεν µας εκπλήσσετε καθόλου, πόσο µάλλον ευχάριστα. 

Βρισκόµαστε σε ακόµα µια δύσκολη καµπή της πανδηµίας.
Είστε ικανοποιηµένοι; Θα απαντήσετε τι συµβαίνει µε την πρό-
σφατη µελέτη σχετικά µε τις αντοχές των ΜΕΘ; Είναι απαράδε-
κτα αυτά που συµβαίνουν στη χώρα. Ο Πρωθυπουργός γνώριζε
και ψεύδονταν; Ρωτούσε αν έχουµε µελέτη από το ΣΥΡΙΖΑ να την
καταθέσουµε και τώρα κατατέθηκε η µελέτη στον Τύπο, την
οποία είχαν τόσους µήνες; Αναρωτιόµαστε αν έχει τέλος ο κατή-
φορος. 

Χθες προσπαθήσατε να πείσετε όλη την Αντιπολίτευση ότι ο
προϋπολογισµός δεν είναι αυτό που φαίνεται, πως δεν υπάρχει
µείωση δαπανών συνολικά και κυρίως, για την υγεία και τις κοι-
νωνικές παροχές.

Συζητάµε ακόµη για έναν προϋπολογισµό, ο οποίος αν και δέ-
χεται ότι υπάρχουν αβεβαιότητες από την εξέλιξη της πανδηµίας,
αποσύρει το µεγαλύτερο µέρος των µέτρων στήριξης, µε άµεση
επίπτωση τόσο σε πολίτες όσο και σε επιχειρήσεις. 

Η µείωση των δαπανών αγγίζει τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ συ-
νολικά στον προϋπολογισµό, ενώ από τα έκτακτα µέτρα αφαι-
ρούνται γύρω στα 12 δισεκατοµµύρια ευρώ. Παράλληλα, είναι
προφανές ότι µειώνονται και οι δαπάνες για την υγεία και οι µε-
ταβιβάσεις στα νοσοκοµεία. 

Για την αύξηση του πληθωρισµού και τις ανατιµήσεις δεν φαί-
νεται να έχετε κάποιο σχέδιο ούτε καν διάθεση. Από τις δηλώσεις
σας και στον προϋπολογισµό, τα µέτρα σας είναι τόσο αποσπα-
σµατικά και ελάχιστα που δεν θα επιφέρουν καµµία διαφορά για
τους πολίτες. Τόσο το προσαυξηµένο επίδοµα θέρµανσης όσο
και η επιδότηση ρεύµατος και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα
δεν θα φτάσουν για να ανατρέψουν τις ανατιµήσεις σε τρόφιµα
και ενέργεια. 

Το µόνο που φαίνεται να σας απασχολεί σε σχέση µε την ακρί-
βεια είναι η αύξηση των εσόδων. Αύξηση κοντά στα 3,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µε τον ΦΠΑ να έχει την τιµητική του. Η αύξηση
των φόρων είναι λογική ως ένα σηµείο λόγω της αύξησης του
ΑΕΠ, αλλά η αύξηση αυτή υπερκαλύπτεται από τις ανατιµήσεις. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε τον προϋπολογισµό σας έχετε να
αναµετρηθείτε µε τρία βασικά σηµεία. Το ένα είναι η πανδηµία.
Διαχειριστικά έχετε αποτύχει και αυτό είναι ακόµα πιο εξοργι-
στικό όταν θριαµβολογείτε. Έχουµε πάνω από εκατό νεκρούς
την ηµέρα και εσείς µειώνετε τις δαπάνες για την υγεία. Το δεύ-
τερο είναι η ακρίβεια. Κι εδώ κανένας σχεδιασµός κι εδώ ψέµατα,
ψέµατα για τις δικές µας προτάσεις και συστάσεις ψυχραιµίας,
λέγοντας πως το φαινόµενο είναι παροδικό. 

Στις αρχές Σεπτεµβρίου η Κυβέρνηση διά του εκπροσώπου
της δήλωσε στον ελληνικό λαό πως όλα είναι υπό έλεγχο. Έναν
µήνα µετά φτάσαµε σε µια πρωτοφανή όσο και αφόρητη πραγ-
µατικότητα, µε αλυσιδωτές ανατιµήσεις τον Οκτώβριο σε βασικά
είδη πρώτης ανάγκης, το φυσικό αέριο 132%, το πετρέλαιο θέρ-
µανσης 46%, τα καύσιµα 22%, το ρεύµα 19%. 

Σοκαριστικά είναι επίσης τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, σχετικά µε
το µερίδιο της µέσης δαπάνης για είδη διατροφής και τη στέ-
γαση των νοικοκυριών του φτωχότερου 20% του πληθυσµού που
ανέρχεται σε 58,2% των δαπανών των νοικοκυριών. Επιπρό-
σθετα, το ποσοστό των νοικοκυριών που δηλώνουν οικονοµική
αδυναµία για ικανοποιητική θέρµανση τον χειµώνα ανέρχεται σε
17,1%, ενώ το αντίστοιχο ποσοστό για τα φτωχά νοικοκυριά είναι
39,1%. Λειτουργείτε σαν τροχονόµοι και στις δύο περιπτώσεις,
τόσο για την ακρίβεια όσο και για την πανδηµία.

Το τρίτο είναι η κοινωνική συνοχή που πλήττεται και συνδυά-
ζεται µε τις παραπάνω παραµέτρους. Κι εδώ αποτύχατε. Σας
αρκεί να αυτοσυγχαίρεστε για την ανάπτυξη που είναι βέβαια
ανάκαµψη και δεν κοιτάτε τι συµβαίνει γύρω σας. Δεν σας
αφορά. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο και δίπλα από την απειλή της πανδη-
µίας, έρχεται να προστεθεί και µια δοµική απειλή που είναι υπαρ-
ξιακή για την ελληνική κοινωνία, διαβρώνει την κοινωνική συνοχή,
αλλάζει την ελληνική κοινωνία όπως τη γνωρίσαµε. 

Όσον αφορά στο διαθέσιµο εισόδηµα και στην καλή θέση της

χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το ινστιτούτο της ΓΣΕΕ ση-
µειώνει χαρακτηριστικά πως τον Οκτώβριο µόνο η αύξηση της
τιµής των εξόδων στέγασης, µεταφοράς και τροφίµων µείωσε
την αγοραστική δύναµη του κατώτατου µισθού κατά 7,4%. 

Αντίστοιχα, οι συνεχιζόµενες αυξήσεις στην τιµή της ενέρ-
γειας, στο πρώτο δεκαπενθήµερο του Νοεµβρίου, αυξάνουν
αυτή τη διάβρωση στο 10%. Ακόµη και αν ο πληθωρισµός µηδε-
νιστεί στο δεύτερο εξάµηνο της επόµενης χρονιάς, όπως θέλει
το σενάριό σας, αυτό σηµαίνει ότι πολλές τιµές θα παραµείνουν
στάσιµες. Συνεπώς, και πάλι οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι θα
έχουν υποστεί µια µόνιµη απώλεια αγοραστικής δύναµης. 

Το λιθαράκι σας στην καθηµερινότητα των πολιτών ποιο είναι,
κύριοι της Κυβέρνησης; Γιατί, αν θυµάµαι καλά, η δέκατη τρίτη
σύνταξη του ΣΥΡΙΖΑ το 2018 ήταν «ψίχουλα» και την καταργή-
σατε, αλλά τώρα τα 250 ευρώ -κι αυτά όχι για όλους- είναι «επι-
τυχία». Αυτό είναι το στοιχείο της πολιτικής σας υπογραφής.
Δυστυχώς, όλα για την επικοινωνία. 

Η πολιτική σας δεν έχει να προσφέρει τίποτα µακροπρόθεσµα.
Βασίζετε για άλλη µια χρονιά τις εκτιµήσεις σε τεράστια νούµερα
για τις επενδύσεις, 21%. Ούτε πέρυσι σας βγήκαν. Επιµένετε να
λέτε ότι η ιδιωτική κατανάλωση θα ενισχύσει την οικονοµία. Πώς
θα συνεχίσουν οι συµπολίτες µας να καταναλώνουν, όταν δεν
βγάζουν ούτε τον µήνα µε τις αυξήσεις και τα χρέη και µε µια
προσαρµογή µε βάση τα στοιχεία του προϋπολογισµού κοντά
στα 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ; 

Αρνείστε την αύξηση των µισθών και τη µείωση των ειδικών
φόρων κατανάλωσης που σας προτείναµε. Δεν προχωράτε σε
καµµία ουσιαστική ρύθµιση των χρεών της πανδηµίας, µε απο-
τέλεσµα να αυξάνονται τα ληξιπρόθεσµα  Αλλά εσείς επιµένετε.
Προχωράτε χωρίς κανένα σχεδιασµό. 

Ο ελληνικός λαός βασανίζεται από τις αυξήσεις, από την παν-
δηµία, από την αβεβαιότητα για το σήµερα και το αύριο, και
εσείς, που έχετε την ευθύνη της χώρας, το µόνο που κάνετε είναι
να αυτοθαυµάζεστε. Πλήρης αδιαφορία για την τύχη των πολι-
τών. Πλήρης διαστρέβλωση και ψέµατα παντού, ακόµη και από
τα έδρανα της Βουλής. 

Είστε η πιο κυνική και ανάλγητη Κυβέρνηση που έχει γνωρίσει
ο τόπος. Κι αυτή είναι µια αλήθεια που δεν κρύβεται, όσα εκα-
τοµµύρια κι αν µοιράσετε. Γιατί αυτή την αλήθεια ο ελληνικός
λαός τη βιώνει καθηµερινά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αυγενάκης. Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολο-

γισµός που συζητάµε χαρακτηρίζεται από την αλλαγή σελίδας
που έχει πραγµατοποιήσει η χώρα µας. Επουλώνοντας τις πλη-
γές που άφησε η πανδηµία, θέτει γερές βάσεις για την επανεκ-
κίνηση της οικονοµίας, δηµιουργώντας ένα µέλλον µε αισιοδοξία
και θετικές προοπτικές. Ναι, πράγµατι, η εξέλιξη της πανδηµίας
προκαλεί παγκόσµια αβεβαιότητα για το µέλλον της οικονοµίας
και τις αντοχές των συστηµάτων. 

Ωστόσο, ο προϋπολογισµός του 2022 αναδεικνύει τις αναπτυ-
ξιακές δυνατότητες της χώρας µας, απαντά µε επάρκεια στις
προκλήσεις και ενσωµατώνει πολιτικές, που συνδυάζουν οικονο-
µική αποτελεσµατικότητα και κοινωνική δικαιοσύνη. 

Κυρίως, διέπεται από την τήρηση των δεσµεύσεων της Κυβέρ-
νησης και του Πρωθυπουργού µας. Δεσµευτήκαµε από την
πρώτη στιγµή για τη στήριξη της κοινωνίας και το κάναµε πράξη,
µε µέτρα στήριξης για τις επιχειρήσεις και τους κλάδους της οι-
κονοµίας. 

Επιτρέψτε µου να επισηµάνω µερικά βασικά χαρακτηριστικά
του προϋπολογισµού, τα οποία καθορίζουν τις βασικές στοχεύ-
σεις της χώρας. Η οικονοµία µας βασίζεται στην εξωστρέφεια,
την καινοτοµία, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό και φυσικά την
πράσινη µετάβαση, µε κύριο άξονα το «Ελλάδα 2.0». 

Το οικονοµικό µας µοντέλο αποτελεί πόλο έλξης επενδύσεων.
Έχουν ξεµπλοκάρει επενδυτικά σχέδια που είχαν µείνει βαλτω-
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µένα για χρόνια. Επιπλέον, προσελκύει νέες επενδύσεις, δηµι-
ουργώντας νέες και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας. 

Ο νέος προϋπολογισµός, όπως και ο προηγούµενος, δεν πε-
ριλαµβάνει νέους φόρους. Αντίθετα περιλαµβάνει πρόσθετες µει-
ώσεις φόρων και µέτρα στήριξης της επιχειρηµατικότητας, των
νοικοκυριών και της νέας γενιάς. Και, βέβαια, αξίζει να τονιστεί
ότι ήδη ο αριθµός των ανέργων είναι ο χαµηλότερος από τον
Απρίλιο του 2010, ενώ ο αριθµός των απασχολούµενων είναι ο
υψηλότερος από τον Ιούνιο του 2011. 

Τα δεδοµένα αυτά µπορούν να σηµάνουν την απαρχή της επι-
στροφής των νέων στην πατρίδα µας. Δεν πρέπει να ξεχνάµε
έναν βασικό µας σκοπό, να δηµιουργήσουµε όλες τις προϋποθέ-
σεις, ώστε να καταστήσουµε ξανά τη χώρα µας έναν τόπο δηµι-
ουργίας και εκπλήρωσης των επαγγελµατικών στόχων των
παιδιών µας. 

Ο προϋπολογισµός αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση µπορεί να
έχει άµεσα αντανακλαστικά και αντιδρά άµεσα στις έκτακτες
συνθήκες που προκύπτουν, παρεµβαίνοντας µε σύνεση, αλλά κυ-
ρίως αποφασιστικότητα.

Σε ό,τι αφορά στον τοµέα του αθλητισµού έχουµε πλέον συµ-
πληρώσει τριάντα ολόκληρους µήνες ουσιαστικής δουλειάς, µιας
δουλειάς η οποία είχε και έχει στο επίκεντρό της την ανάπτυξη
του ερασιτεχνικού αθλητισµού, την εξωστρέφεια του ελληνικού
αθλητισµού, την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό των αθλη-
τικών µας εγκαταστάσεων και φυσικά την προώθηση των αξιών
του αθλητισµού και του ολυµπισµού στην κοινωνία, µε δουλειά
η οποία έγινε κάτω από εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες, που µας
επέβαλε η πανδηµία. Αυτή η δουλειά πλέον έχει αρχίσει να απο-
δίδει καρπούς και τα αποτελέσµατά της είναι ήδη ορατά, όχι
µόνο στην αθλητική οικογένεια, αλλά στο σύνολο της ελληνικής
κοινωνίας. 

Σε ό,τι αφορά στην οικονοµική ενίσχυση του αθλητισµού, που
περιµένουν αρκετοί να ακούσουν, θα εθελοτυφλούσαµε, αν δεν
αντιλαµβανόµασταν ότι ο τοµέας του αθλητισµού καταπονήθηκε
σηµαντικά από τις επιπτώσεις της πανδηµίας. Πρωταθλήµατα
διακόπηκαν, διεθνείς διοργανώσεις -που µε κόπο διεκδικήσαµε
και προγραµµατίσαµε- ανεστάλησαν, εγκαταστάσεις έκλεισαν. 

Βίωσα από κοντά τη συναισθηµατική πίεση όλων όσων αναγ-
κάστηκαν να στερηθούν το δεύτερό τους σπίτι, τον χώρο που
αθλούνται, που προπονούνται και να παραµείνουν για µεγάλο
χρονικό διάστηµα στο σπίτι τους. 

Όµως, θυµίζω ότι δεν καθίσαµε µε σταυρωµένα τα χέρια για
την ουσιαστική οικονοµική στήριξη του αθλητισµού στο σύνολό
του. Μεριµνήσαµε αστραπιαία, θυµίζω, για την ένταξη των αθλη-
τών, των αθλητικών σωµατείων στην κοινωφελή οµπρέλα αντιµε-
τώπισης των συνεπειών από τον κορωνοϊό, µε την υπαγωγή τους
στους επιπλέον ΚΑΔ για τα µέτρα στήριξης. 

Τα εθνικά αθλητικά κέντρα, που εποπτεύονται από το Υφυ-
πουργείο Αθλητισµού, προχώρησαν και το 2021, όπως και το
2020, σε γενναίες οικονοµικές διευκολύνσεις προς τα ερασιτε-
χνικά σωµατεία. 

Με βασική φιλοσοφία την ουσιαστική στήριξη του ερασιτεχνι-
κού αθλητισµού και µε άριστη συνεργασία µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών και µε τον Χρήστο Σταϊκούρα και όλο το επιτελείο,
προχωρήσαµε στην απευθείας επιχορήγηση των ερασιτεχνικών
αθλητικών σωµατείων για την άµεση ενίσχυσή τους, κάτι που δεν
είχε γίνει τα τελευταία δώδεκα ολόκληρα χρόνια, µε απόλυτη δια-
φάνεια και πάνω απ’ όλα µε αντικειµενικά κριτήρια. Ο ορισµός
της άµεσης στήριξης της βάσης του αθλητισµού, µια επανά-
σταση του αυτονόητου, όπως ανέφεραν και τα ίδια τα αθλητικά
σωµατεία µε ανακοινώσεις τους.

Στις αρχές του Μαΐου 2021 είχαν καταβληθεί και οι δύο φάσεις
της οικονοµικής ενίσχυσης σε σύνολο τεσσάρων χιλιάδων εξα-
κοσίων ενενήντα ένα ερασιτεχνικών σωµατείων, νόµιµων, ενερ-
γών και εγγεγραµµένων στο µητρώο του Υπουργείου
Αθλητισµού. Το ποσό ανέρχεται σε ύψος 13.268.000 ευρώ. 

Με τον ν.4819 ψηφίσαµε διάταξη για τους ερασιτέχνες αθλη-
τές, ορίζοντας ότι οι αθλητές που αγωνίζονται σε σωµατεία που
συµµετέχουν στα πρωταθλήµατα των ερασιτεχνικών κατηγοριών
δύνανται να υπογράφουν σχετικό ιδιωτικό συµφωνητικό παροχής
αθλητικών υπηρεσιών, το οποίο θα κατατίθεται στις οικείες οµο-

σπονδίες. Θα µπορούν, δηλαδή, να έχουν ασφαλιστική κάλυψη.
Αν αυτή η διάταξη υπήρχε νωρίτερα, θα µπορούσαν να συµπερι-
ληφθούν στα µέτρα προστασίας από τις επιπτώσεις της πανδη-
µίας. Και φυσικά, προβλέψαµε τη χρηµατοδότηση των αθλητικών
οµάδων από τα έσοδα που προκύπτουν από τον νέο τρόπο φο-
ρολόγησης των τυχερών παιγνίων. 

Θεσπίσαµε να περιέρχεται στο Υπουργείο Αθλητισµού το 60%
από τα επιπλέον έσοδα της πολιτείας, που δηµιουργούνται από
τον νέο τρόπο φορολόγησης, προκειµένου να διατεθούν στον
αθλητισµό. Από αυτά, το 50% διανέµεται στον επαγγελµατικό
αθλητισµό και το υπόλοιπο 50% διανέµεται στον ερασιτεχνικό
αθλητισµό. Ήδη ως ενίσχυση από τις επιπτώσεις της πανδηµίας
δόθηκαν άµεσα προκαταβολές στον επαγγελµατικό αθλητισµό
ύψους 29.200.000 ευρώ.

Όσον αφορά στη χρηµατοδότηση των ερασιτεχνικών αθλητι-
κών σωµατείων από τα κέρδη του στοιχήµατος, βρίσκεται ήδη
στο στάδιο της δηµοσίευσης η σχετική ΚΥΑ, η οποία αναφέρεται
σε ποσοστό επί των εισπραχθέντων φόρων από τα τυχερά παί-
γνια.

Έχουµε ήδη ολοκληρώσει όλες τις διαδικασίες. Η ΚΥΑ βρίσκε-
ται στο τελευταίο-τελευταίο στάδιό της και αναµένεται η υπο-
γραφή του κ. Σκυλακάκη.

Επίσης, βρίσκεται στο τελευταίο στάδιο της δηµοσίευσής της
η ΚΥΑ που εξειδικεύει τα ποσοστά διανοµής από τη συµµετοχή
των σωµατείων σε ευρωπαϊκές διοργανώσεις και τις εθνικές µας
οµάδες. Να διευκρινίσουµε ότι δικαιούχα της χρηµατοδότησης
είναι µόνο τα ερασιτεχνικά σωµατεία τα οποία έχουν εγγραφεί
στα ηλεκτρονικά µητρώα αθλητικών σωµατείων του Υπουργείου
Αθλητισµού για το 2021. Θεσπίσαµε και εφαρµόζουµε ένα δίκαιο
σύστηµα βασισµένο στις αρχές της διαφάνειας, της ισότητας,
αλλά και της αξιοκρατίας.

Σε ότι αφορά στο ντόπινγκ, έχουµε κάνει άλµατα προόδου στο
πεδίο της καταπολέµησης του ντόπινγκ. Κυρώσαµε τον αναθεω-
ρηµένο κώδικα αντιντόπινγκ και συµµορφωθήκαµε πλήρως µε τη
διεθνή πρακτική.

Είµαστε υπερήφανοι, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι από την πε-
ριφρόνηση και τη δυσµένεια, χάρη στην τεράστια προσπάθεια
του ΕΟΚΑΝ, µόλις πριν από λίγες ηµέρες ευοδώθηκε στο 100%
η προσπάθεια που έγινε εδώ και ενάµιση χρόνο. Μήνες ολόκλη-
ρους δουλέψαµε, αλλά καταφέραµε να εναρµονιστούµε επιτέ-
λους στις δεκάδες παρατηρήσεις του WADA, τις οποίες
δυστυχώς κληρονοµήσαµε από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Με επίσηµη ανακοίνωση του Παγκοσµίου Οργανισµού Αντιν-
τόπινγκ, η Ελλάδα δεν βρίσκεται πλέον σε καθεστώς επιτήρησης,
αλλά στη θέση που της αρµόζει στο παγκόσµιο αθλητικό στερέ-
ωµα, ενώ παραµένουν σε καθεστώς επιτήρησης χώρες µε µε-
γάλη αθλητική παράδοση, όπως η Ισπανία, η Πορτογαλία, το
Βέλγιο, η Ρουµανία. Όµως, η Ελλάδα λάµπει, όπως θα έπρεπε
να συµβαίνει εδώ και χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρωτοφανής δουλειά έχει γίνει και στο πεδίο της αντιµετώπι-
σης της χειραγώγησης αγώνων. Συστήσαµε την Εθνική Πλατ-
φόρµα Αθλητικής Ακεραιότητας, ΕΠΑΘΛΑ, έναν ενεργό
µηχανισµό διαχείρισης των αναφορών για κάθε µορφή χειραγώ-
γησης, µε τη συνεργασία θεσµικών φορέων, όπως η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας, η Επιτροπή Ελέγχου και Εποπτείας Παιγνίων, η Ελ-
ληνική Αστυνοµία και φυσικά, ο Αθλητικός Εισαγγελέας. Ήδη
καλλιεργούµε την ανάπτυξη συνεργασιών για την προβολή του
µηχανισµού της ΕΠΑΘΛΑ και την κοινωνική ευαισθητοποίηση για
την καταπολέµηση της χειραγώγησης των αγώνων.

Τελειώσαµε οριστικά την απόλυτη προχειρότητα που επικρα-
τούσε στο πεδίο των αθλητικών σωµατείων, µε την κάθε οµο-
σπονδία να δηλώνει κατά προσέγγιση πλασµατικούς αριθµούς
για τα ερασιτεχνικά σωµατεία που διέθετε. Με την αµέριστη στή-
ριξη της αθλητικής οικογένειας, το µητρώο ερασιτεχνικών αθλη-
τικών σωµατείων αποτελεί πλέον αναπόσπαστο κοµµάτι του
αθλητικού µας οικοδοµήµατος. Οι διοικήσεις των σωµατείων κα-
τάλαβαν µέσα από αυτή τη δυναµική διαδικασία ότι το νοικοκύ-
ρεµα και η διαφάνεια επιβραβεύονται και αγκάλιασαν την
πρωτοβουλία µας. Πλέον, το µητρώο αθλητικών σωµατείων δια-
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θέτει πέντε χιλιάδες διακόσια ένα εγγεγραµµένα ερασιτεχνικά
αθλητικά σωµατεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Και οι έλεγχοι στις αιτήσεις των σωµατείων που
δεν έχουν ακόµα τακτοποιηθεί συνεχίζονται και όπως ανέφερα
ήδη, θα πάρουν χρηµατοδότηση.

Με στόχο την επικράτηση συνθηκών διαφάνειας παντού, σχε-
διάζουµε άµεσα το µητρώο προπονητών και ακολουθεί το µη-
τρώο των αθλητών.

Και προχωρώ σε ό,τι αφορά στα πριµ και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ πάρα πολύ!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Προχωρώ, λοιπόν, σε ό,τι αφορά στη διαδικασία
καταβολής των πριµ διακεκριµένων αθλητών και προπονητών για
το 2018, ύψους 1.173.000 ευρώ και έχει δροµολογηθεί και η κα-
ταβολή των πριµ για το 2019.

Και κάτι τελευταίο για τις υποδοµές. Μια από τις κεντρικές µας
πολιτικές είναι η παροχή προς την αθλητική οικογένεια σύγχρο-
νων και ασφαλών αθλητικών υποδοµών, κέντρων ανάπτυξης
όλων των αθληµάτων οριζόντια. Η χώρα µας όφειλε να έχει αθλη-
τικούς χώρους-στολίδια και αυτό έγινε πράξη χάρη σε ένα µε-
γάλο πρόγραµµα εκσυγχρονισµού, συντήρησης και ενεργειακής
αναβάθµισης που υλοποιούµε στις αθλητικές υποδοµές µας.

Χορηγήσαµε πάνω από 22 εκατοµµύρια ευρώ, µε τη στήριξη
του Υπουργείου Οικονοµικών, στις εθνικές αθλητικές µας εγκα-
ταστάσεις. Με έργα συντηρήσεων και αναβαθµίσεων οικοδο-
µούµε υγιείς βάσεις και οραµατιζόµαστε ένα υπερσύγχρονο
ΟΑΚΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Εξασφαλίζοντας µόλις 56,4 εκατοµµύρια ευρώ
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, αντιστοίχως, υλο-
ποιούµε σχέδιο ανάπτυξης και αξιοποίησης, ώστε να αποτελέ-
σουν οι αθλητικές εγκαταστάσεις και ο περιβάλλων χώρος του
ΣΕΦ πόλο δραστηριοτήτων αθλητισµού-αναψυχής και προχωρή-
σαµε µε ανακοινώσεις µόλις τη Δευτέρα, σχετικά µε την ολοκλή-
ρωση των µελετών και των τευχών δηµοπράτησης για το «Σπίτι
του Στίβου» και το «Σπίτι του Βόλεϊ» στην Παιανία.

Και τέλος, έχουµε προχωρήσει σε πρόγραµµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ…
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Θέλω µόλις ένα λεπτό
ακόµα να ολοκληρώσω.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σέβεστε, κύριε Υφυπουργέ!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Με συγχωρείτε, αλλά προηγουµένως που µιλούσε
ο κ. Φίλης δεν είδα την ίδια αντίδραση. Ηρεµήστε λίγο! Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ δηλαδή! Λίγη ευγένεια.

Λίγη ευγένεια, κύριε συνάδελφε!
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Απεριόριστη ευγένεια, αλλά…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δώδεκα λεπτά µιλάει!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Όταν µιλούσε ο κ. Φίλης, δεν τον διέκοψε κανένας
συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία. Τώρα κόβετε βόλτα µέσα
στην Αίθουσα, θέλοντας να παριστάνετε τι; Τον θιγµένο; Παρα-
καλώ πάρα πολύ, σεβασµός! Σεβασµός και ηρεµία. Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, τη διαδικασία την έχω εγώ. Ζήτησα από τον κύριο
Υπουργό, αλλά δεν βοηθήσατε σε κάτι. Καθυστερήσατε ακόµα
πιο πολύ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ολοκληρώνω, λοιπόν, λέγοντας σχετικά µε το πρό-
γραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ», όπου σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Εσωτερικών, έχουµε εντάξει συνολικά έργα αθλητικών υποδο-

µών ύψους 121 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ για το πρόγραµµα «ΑΝ-
ΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» έχουµε έργα συνολικού ύψους 59,7 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και όλα αυτά σε συνεργασία µε την αυτοδιοίκηση.

Κλείνω µε την ψηφιακή πλατφόρµα «ΠΕΛΟΠΑΣ», µια πλατ-
φόρµα όπου πλέον καταγράφονται όλες οι αθλητικές εγκαταστά-
σεις τόσο του Υπουργείου Αθλητισµού όσο και των δήµων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ζητήσω
από όλους τους συναδέλφους να δουν τα πράγµατα µε αντικει-
µενικότητα και κυρίως, µε µάτι ειλικρινές. Είναι ώρα να διακρί-
νουν ότι η Ελλάδα άλλαξε και αλλάζει διαρκώς σε όλα τα
επίπεδα. Τους ζητώ και σας ζητώ να υπερψηφίσετε τον συγκε-
κριµένο προϋπολογισµό.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι πάρα
πολύ δύσκολο από το Βήµα να σταµατήσουµε οποιονδήποτε,
είτε συνάδελφο είτε Υπουργό είτε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
Νοµίζω ότι µπορεί να καταλάβει ο καθένας ότι χρειαζόµαστε τον
χρόνο για τους υπόλοιπους Βουλευτές.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Πασχαλίδη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητείται σήµερα ο προϋπολογισµός του 2022, ο δεύτερος
δηλαδή προϋπολογισµός που καταρτίζει η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας σε συνθήκες πανδηµίας και συνεχιζόµενης παγκό-
σµιας οικονοµικής κρίσης.

Παρ’ όλα αυτά, πρόκειται για έναν προϋπολογισµό καινοτόµο
και αναπτυξιακό και συγχρόνως, απόλυτα προσαρµοσµένο στις
ανάγκες µιας πραγµατικότητας που διαµορφώνεται διεθνώς
µετά από τη δοκιµασία της πανδηµίας, µε προεξέχουσα την
ανάγκη για µια πιο ανθεκτική οικονοµία, στη βάση διατηρήσιµης
και πράσινης ανάπτυξης.

Τη δεδοµένη χρονική στιγµή ο συγκεκριµένος προϋπολογι-
σµός σηµατοδοτεί τη µετάβαση της χώρας µας από το στάδιο
της ανάκαµψης στη φάση της ανάπτυξης. Παρά τις αβεβαιότη-
τες, ο ρυθµός ανάπτυξης για το 2021 εκτιµάται στο 7% και το
2022 στο 4%. Σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα έχουµε
φέτος την τρίτη υψηλότερη ανάπτυξη στην Ευρωζώνη, ενώ για
ολόκληρη την τριετία 2021-2022-2023 είµαστε πάνω από τον
µέσο όρο της Ευρωζώνης.

Ειδικότερα, το πέρασµα από την ανάκαµψη του 2021 στην
ανάπτυξη που προβλέπει ο προϋπολογισµός θα πραγµατοποι-
ηθεί µέσω της αύξησης του ΑΕΠ κατά 6,9% για φέτος και 4,5%
τον επόµενο χρόνο, µε οδηγούς την ιδιωτική κατανάλωση, τις
επενδύσεις και τις εξαγωγές. Πιο συγκεκριµένα, το 2022, η ιδιω-
τική κατανάλωση θα αυξηθεί κατά 3% και οι επενδύσεις κατά
21,9%, ενώ οι εξαγωγές θα αυξηθούν κατά 11,1%.

Ιδιαίτερη αναφορά θα ήθελα να κάνω στο ζήτηµα της ανερ-
γίας, η οποία αναµένεται να αποκλιµακωθεί κατά 1,7%. Χαρακτη-
ριστικά, αναφέρω ότι τον Σεπτέµβριο του 2020, η ανεργία στη
χώρα µας ήταν στο 16,5%, τον Σεπτέµβριο του 2021 έπεσε στο
13%, δηλαδή υπήρξε βελτίωση κατά τρεισήµισι µονάδες.

Εποµένως, µέσα σε δώδεκα µήνες και εν καιρώ πανδηµίας
βρήκαν δουλειά περισσότεροι από εκατόν σαράντα χιλιάδες συµ-
πολίτες µας. Αυτή η σηµαντικότατη εξέλιξη που καταγράφεται
από την ΕΛΣΤΑΤ εκπέµπει αισιόδοξα µηνύµατα για την αναπτυ-
ξιακή πορεία της χώρας, καθώς η αύξηση της συµµετοχής του
εργατικού δυναµικού στην αγορά εργασίας αποτελεί καθορι-
στικό παράγοντα οικονοµικής ανάπτυξης και ευηµερίας. 

Θα ήθελα, επίσης, να υπογραµµίσω ότι όσον αφορά στο κρίσιµο
πεδίο της υγείας, οι δηµόσιες δαπάνες θα είναι αυξηµένες το
2022, τόσο έναντι του 2021 όσο και έναντι του 2019. Οι συνολικές
δαπάνες για την υγεία διαµορφώνονται στα 11,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ για το 2022 ή στο 6,3% του ΑΕΠ, πολύ κοντά στον ευρω-
παϊκό µέσο όρο. Επιπροσθέτως, οι προσλήψεις στον τοµέα της
υγείας θα καλύψουν το 29% των συνολικών διορισµών και συνε-
πώς εκτιµώνται περίπου στις έξι χιλιάδες προσλήψεις το 2022. 
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Παράλληλα, αξιοποιούνται όλα τα διαθέσιµα ευρωπαϊκά εργα-
λεία, µε αιχµή το Ταµείο Ανάκαµψης, για τη συνολική αναβάθµιση
και θωράκιση του συστήµατος υγείας. Ας µη λησµονούµε και τη
χορήγηση έκτακτης καταβολής µισού µισθού σε υγειονοµικούς
και εργαζόµενους στο ΕΚΑΒ. 

Όσον αφορά, τώρα, στην ανάπτυξη της οικονοµίας, αυτή δεν
οφείλεται µόνο στην άρση των περιοριστικών υγειονοµικών µέ-
τρων, αλλά σε µεγάλο βαθµό στην πρωτόγνωρη σε ύψος οικο-
νοµική ενίσχυση νοικοκυριών και επιχειρήσεων, που υλοποιείται
όλο το κρίσιµο χρονικό διάστηµα και θα συνεχιστεί και για το
2022, ενίσχυση που ξεπερνά τα 43 δισεκατοµµύρια ευρώ σε τα-
µειακή βάση. 

Ενδεικτικά αναφέρω την αύξηση της κρατικής επιδότησης σε
λογαριασµούς κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας και παροχής
φυσικού αερίου, την ενίσχυση του επιδόµατος θέρµανσης, µε δι-
εύρυνση των εισοδηµατικών και περιουσιακών κριτηρίων επιλε-
ξιµότητας, το διπλασιασµό του ποσού του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος για το µήνα Δεκέµβριο και την παροχή πρόσθετης
ενίσχυσης σε χαµηλοσυνταξιούχους. 

Άλλωστε η σηµερινή Κυβέρνηση, αποδεικνύοντας εµπράκτως
τη στήριξή της και στον πρωτογενή τοµέα, προχώρησε και στη
µείωση του ΦΠΑ στις ζωοτροφές, αλλά και στην επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο κίνησης. 

Και επειδή ο σηµερινός προϋπολογισµός είναι και κοινωνικά
δίκαιος, περιλαµβάνει πλήθος µέτρων που ενέχουν το στοιχείο
της κοινωνικής δικαιοσύνης, µε τη στήριξη της απασχόλησης και
του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών. Έτσι, ενισχύεται το
ΥΠΕΚΑ για να καταβληθούν το επίδοµα παιδιού, το επίδοµα στέ-
γασης, οι προνοιακές παροχές σε χρήµα σε άτοµα µε αναπηρία,
αλλά και προγράµµατα, δράσεις και ενέργειες, όπως είναι η χο-
ρήγηση σχολικών γευµάτων, η οικονοµική ενίσχυση σε αναδό-
χους γονείς και η εισοδηµατική ενίσχυση οικογενειών που
διαβιούν σε ορεινές και µειονεκτικές περιοχές. 

Ταυτοχρόνως, η συνέχιση της υλοποίησης αναπτυξιακών µέ-
τρων που αποτελούσαν µέρος του κυβερνητικού προγράµµατος,
πριν το ξέσπασµα της υγειονοµικής κρίσης, θα αποτελέσει έναν
επιπλέον ευνοϊκό παράγοντα για την επίτευξη υψηλού ρυθµού
ανάπτυξης το 2022. 

Συνοψίζοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι το 2022 αναµένεται να
είναι ένα έτος επαναφοράς της ελληνικής οικονοµίας σε συνθή-
κες κανονικότητας. Σε αντιδιαστολή µε το περσινό προϋπολογι-
σµό, ο οποίος επικεντρωνόταν στην αποτελεσµατική διαχείριση
της πανδηµίας, ο φετινός προϋπολογισµός σηµατοδοτεί την ανά-
πτυξη, βάζοντας στο επίκεντρο την πράσινη µετάβαση, θέτει τις
βάσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας από µια νέα αφετη-
ρία ισχυρότερων προοπτικών και δηµιουργεί το αίσθηµα ασφα-
λείας στην ελληνική κοινωνία. 

Ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας κατέθεσε ένα ισορροπηµένο και
κοστολογηµένο προϋπολογισµό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις σύγ-
χρονες οικονοµικές εξελίξεις, τόσο εντός της χώρας όσο και στο
εξωτερικό και επιβεβαιώνει ότι η Κυβέρνησή µας έχει κοινωνικές
ευαισθησίες, αλλά δεν µένει εκτός πραγµατικότητας. Οι αυταπά-
τες, έτσι κι αλλιώς, είναι προνόµιο άλλων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αµανατίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα µι-
λήσει ο Υπουργός, ο κ. Οικονόµου. 

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε µια περίοδο

όξυνσης της πανδηµίας, αύξησης του πληθωρισµού και της ακρί-
βειας, λογικά, θα περίµενε κάποιος η όποια κανονική κυβέρνηση,
που νοιάζεται για το σύνολο των πολιτών και όχι για λίγους, να
δίνει µε τον προϋπολογισµό λύσεις και να αντιµετωπίζει τα οξυ-
µένα προβλήµατα. 

Αντ’ αυτού µέσω του προϋπολογισµού, που απεικονίζει τον τα-
ξικό ιδεολογικό πυρήνα της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσο-
τάκη, όχι µόνο αρνείται πεισµατικά και αλαζονικά να αντιληφθεί
την πραγµατικότητα και να παραδεχθεί την αποτυχία της πολιτι-

κής της στα δύο προηγούµενα χρόνια, αλλά συνεχίζει στο ίδιο
καταστροφικό µοτίβο. Αντί να ενισχύσει το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας µειώνει τη χρηµατοδότηση, µειώνει τις κοινωνικές δαπά-
νες, δεν παίρνει µέτρα για την ακρίβεια, τον πληθωρισµό και το
ιδιωτικό χρέος των πολιτών και των επιχειρήσεων. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι εκτιµήσεις του
προϋπολογισµού του 2022 µπορεί να επιχειρούν να χαϊδέψουν,
όπως λέει και το τραγούδι, τα αυτιά των πολιτών, αλλά απέχουν
πολύ από την αλήθεια. Και αυτό είναι ηλίου φαεινότερο, γιατί βα-
σίζονται στην εκτίµηση της παροδικότητας τόσο της πανδηµίας
όσο και του πληθωρισµού και της ακρίβειας και επικαλούµαι τις
δικές σας δηλώσεις, κύριε Σταϊκούρα, στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης. 

Το χειρότερο, βέβαια, είναι ότι αυτή η εκτίµηση χρησιµοποιεί-
ται ως δικαιολογία και άλλοθι από την Κυβέρνηση. Βλέπε δηλώ-
σεις για αχρείαστες ΜΕΘ µετά από το τέλος της πανδηµίας, για
τη µη λήψη θετικών µέτρων. Δοµικές αστοχίες, κύριε Υπουργέ,
που έχουν όµως καταστροφικές συνέπειες. 

Ειδικά όσον αφορά στον προϋπολογισµό: Πρώτον, η αύξηση
του ΑΕΠ µε τις τωρινές εκτιµήσεις στο 6,9%, όπως λέτε, κύριε
Υπουργέ, οφείλεται κυρίως στην αύξηση της δηµόσιας και ιδιω-
τικής κατανάλωσης, στη µείωση ή την µικρή αύξηση των εισαγω-
γών και όχι στις επενδύσεις ή τις εξαγωγές, ενώ εξακολουθεί να
υφίσταται η τάση αποβιοµηχάνισης µε δυσµενείς προβλέψεις,
όπως αναφέρει η τελική έκθεση Πισσαρίδη τον Νοέµβριο του
2020. 

Επικαλούµαι δύο στοιχεία για τις επενδύσεις και τις εξαγωγές.
Τον Νοέµβριο του 2020 είχατε προβλέψει αύξηση των επενδύ-
σεων κατά 23,2% για το 2021. Το 2021, όµως, θα κλείσει µε πε-
ρίπου µισή αύξηση από την προβλεπόµενη, δηλαδή µε 11,7%. Το
2022 στον προϋπολογισµό σας προβλέπετε αύξηση των επενδύ-
σεων κατά 21,9%. Για το 2021 προβλέπατε για τις εξαγωγές
άνοδο της τάξης του 22,5%. Οι εκτιµήσεις, βέβαια, της περιόδου
αυτής είναι ότι το έτος θα κλείσει µε αύξηση 14,9%. 

Δεύτερο σηµείο. Σύµφωνα µε τις προβλέψεις του προϋπολο-
γισµού το δηµόσιο χρέος της χώρας µας θα ανέλθει στα 355 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή θα φθάσει στο 189% ως ποσοστό
του ΑΕΠ, δηλαδή έχουµε µια αλµατώδη αύξηση. Αν στο υπέ-
ρογκο δηµόσιο χρέος προστεθεί το αρνητικό ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών και η πιθανότητα µη συνέχισης των
διευκολύνσεων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε την πο-
σοτική χαλάρωση, τότε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αυτό πρέπει όχι µόνο να µας προβληµατίσει, αλλά να µας
ανησυχήσει. 

Τρίτο σηµείο. Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων έχει εν-
σωµατωθεί στο σύνολο των πιστώσεων υπό κατανοµή και έχει
αξιοσηµείωτη κάµψη στο σκέλος των δαπανών σε σχέση µε το
2020 και το 2021. Η απώλεια αυτή επιδιώκεται να αντισταθµιστεί
από τις πιστώσεις του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
µέχρι τα 13,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, τη στιγµή που ως προς το
σκέλος των εσόδων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων,
τα χαµηλά ποσά επιχορηγήσεων εκ µέρους της ΕΕ για το 2022,
της τάξης των 3,8 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δείχνουν ότι η Κυβέρ-
νηση δεν είναι έτοιµη να απορροφήσει τα προβλεπόµενα κονδύ-
λια από το νέο πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο της επταετίας
2021-2027. 

Τέταρτο σηµείο. Προβλέπει µείωση των δαπανών που συνδέ-
ονται µε το κοινωνικό κράτος, ανερχόµενες σε 29,8 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2022. Το 2021 οι δαπάνες ήταν 37,9
δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2020 38,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Το Υπουργείο Υγείας, µε τη σηµαντική µείωση των δαπανών
του, δείχνει ότι σηκώνει µεγάλο βάρος αυτής της στάσης,
ωστόσο τη µεγαλύτερη µείωση δαπανών την υφίσταται το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων όπου καταγρά-
φεται κάµψη των µεταβιβάσεων της τάξης των περίπου 3,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ. 

Πέµπτο σηµείο. Ο προϋπολογισµός του 2022 δεν αντιµετωπί-
ζει το τεράστιο πρόβληµα του ιδιωτικού χρέους των πολιτών και
των επιχειρήσεων. 

Όσον αφορά στο Υπουργείο Εξωτερικών, υπάρχει µείωση,
κύριε Υπουργέ, σε σύγκριση µε το 2021 κατά 20 εκατοµµύρια
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ευρώ και νοµίζω ότι δεν µπορείτε να την αρνηθείτε. Η µείωση
αυτή θα επηρεάσει, σαφώς, το σύνολο της λειτουργίας του
φορέα, µε άµεσο αντίκτυπο στη βέλτιστη άσκηση της εξωτερικής
πολιτικής και τις αρµοδιότητες του κράτους. 

Ο προϋπολογισµός του ΥΠΕΞ παραµένει χαµηλότερος του
απαραίτητου για τη λειτουργία του και µάλιστα, σύµφωνα µε το
µεσοπρόθεσµο, προβλέπεται περαιτέρω µείωση. Και αυτό όταν,
κύριε Υπουργέ, οι ούτως ή άλλως χαµηλές λειτουργικές δαπάνες
αφορούν, µεταξύ των άλλων, στις µετακινήσεις των υπαλλήλων
όλων των κλάδων, όταν η υποστελέχωση των αρχών εξωτερικής
υπηρεσίας, την ίδια στιγµή που επαναλειτουργούν αρχές στη
Λιβύη, στη Συρία και νέες στη Σενεγάλη, Λιβύη και Κίνα, έχει φτά-
σει σε πρωτοφανές επίπεδο και όταν η αναβάθµιση κτηρίων και
πεπαλαιωµένου εξοπλισµού παραµένει επείγουσα ανάγκη, ενώ
η ψηφιοποίηση προξενικών αρχών και οικονοµικών υπηρεσιών
βρίσκεται ακόµα στο επίπεδο των εξαγγελιών. 

Οι συνθήκες ζωής ανασφάλιστων υπαλλήλων σε αρχές εξωτε-
ρικής υπηρεσίας και για το νέο έτος, εν µέσω µάλιστα πανδη-
µίας, αποτελούν αποτρεπτικό παράγοντα κατ’ αρχάς για την
αποδοχή θέσεων αρχών εξωτερικού και στη συνέχεια για την εκ-
προσώπηση ή άσκηση των καθηκόντων τους, εξαιτίας και των
καθιερωµένων αµοιβών τους, ενώ το κόστος ζωής αυξάνεται
σταθερά τα τελευταία χρόνια. Και αυτό όταν, κύριε Υπουργέ -και
αυτό αξίζει να το προσέξετε- η διεθνής πρακτική είναι η αναλογία
των προϋπολογισµών ΥΠΕΞ προς το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
να γίνει 1/5. Στη χώρα µας τα 254 εκατοµµύρια ευρώ για το
ΥΠΕΞ, λιγότερα και από τον προϋπολογισµό της ΕΡΤ, αντιστοι-
χούν στα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ του Υπουργείου Άµυνας. Του-
τέστιν, ένα προς είκοσι τέσσερα ή αλλιώς 1/24. 

Είναι αναγκαία, λοιπόν, η γενναία αύξηση του προϋπολογι-
σµού του ΥΠΕΞ, µε έµφαση στον εκσυγχρονισµό του και στην
έµπρακτη στήριξη του προσωπικού του, προκειµένου να αντα-
ποκριθεί στις αυξανόµενες προκλήσεις που αντιµετωπίζει η χώρα
µας σε ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον.

Σ’ αυτό το σηµείο, θα ήθελα να χαιρετίσω τις κινητοποιήσεις
της Ένωσης Διπλωµατικών Υπαλλήλων που καλεί τα µέλη της σε
δίωρη στάση εργασίας την Παρασκευή 17 Δεκεµβρίου µε ανά-
λογες θέσεις προς τις παραπάνω διαπιστώσεις. 

Καταθέτω τη σχετική ανακοίνωση της ΕΔΥ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµανατίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγα λεπτά για να ολοκληρώσω.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το µόνο βέβαιο στον προϋπολο-

γισµό του 2022 είναι η αβεβαιότητα, όπως άλλωστε σας επιση-
µαίνει και το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή
και η ταξική µεροληψία του κ. Μητσοτάκη υπέρ των λίγων και
«ηµετέρων».

Η έκθεση Τσιόδρα-Λύτρα, για να αναφερθώ εν συντοµία στην
περιφέρειά µου, αναφέρει ότι είναι συν 35% µεγαλύτερη η θνη-
τότητα στη Θεσσαλονίκη και 40% γενικά στην επαρχία. Αυτό
οφείλεται και στη συρρίκνωση των υπηρεσιών υγείας και στη µη
ανάπτυξη των καινούργιων, όπως είχε γίνει παλαιότερα µε το
κλείσιµο του Νοσοκοµείου «Παναγία», αλλά και στη µη κατα-
σκευή της νέας πτέρυγας του Νοσοκοµείου «Άγιος Παύλος» στη
Θεσσαλονίκη, ταυτόχρονα µε το κλείσιµο του «Λοιµωδών» στη
Θεσσαλονίκη. 

Η κορυφαία συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2022, κύριε
Υπουργέ, είτε το θέλετε είτε όχι, γίνεται κάτω από τη βαριά σκιά
και το φάντασµα της αναξιοπιστίας και των ψεµάτων του Πρω-
θυπουργού κ. Μητσοτάκη, που ακόµα και διαψεύδοντας µε κα-
θυστέρηση δύο ηµερών, ότι γνώριζε για τη µελέτη των κυρίων
Τσιόρδα και Λύτρα, όχι µόνο ως όφειλε δεν έκανε κάτι για να
αποφύγουµε χιλιάδες θανάτους, αλλά µας εγκαλούσε µε πε-
ρισσό θράσος στη Βουλή λέγοντας «ας κατονοµαστεί το ανώ-
τατο επίπεδο στην Κυβέρνηση που ενηµερώθηκε». Ο κ.
Μητσοτάκης απλώς προεδρεύει; Ποιος κυβερνά; Η αποσιώπηση,
η συγκάλυψη ή µη ανάληψη των ευθυνών και η µη παραίτησή του

δεν θα αποτρέψουν την ελεύθερη πτώση της Κυβέρνησής του.
Η Κυβέρνηση δεν έχει πλέον -και µετά τις τελευταίες αποκαλύ-
ψεις- την ίδια τρωθείσα εµπιστοσύνη των πολιτών.

Εν κατακλείδι, ο προϋπολογισµός του 2022 δεν αντιµετωπίζει
την πολλαπλή κρίση στη χώρα µας και την οδηγεί σε οικονοµικό
και κοινωνικό αδιέξοδο, διευρύνοντας τις ανισότητες. Οι φτωχοί
φτωχότεροι και οι πλούσιοι πλουσιότεροι. Ο προϋπολογισµός
του 2022 είναι όχι µόνο το ρέκβιεµ των προεκλογικών υποσχέ-
σεων της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά ο λαός µας θα το καταστήσει
ως το κύκνειο, αλλά όχι µελωδικό, άσµα της σηµερινής Κυβέρ-
νησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Οικονόµου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το καλοκαίρι του 2019, όταν ο
ελληνικός λαός µας έδωσε καθαρή εντολή διακυβέρνησης, θέ-
σαµε σε εφαρµογή το στρατηγικό σχέδιο πλήρους αναµόρφω-
σης του παραγωγικού µοντέλου της Ελλάδας, έτσι ώστε να
φέρουµε τη χώρα στην εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επα-
νάστασης και να καταστήσουµε τον τόπο έναν τόπο συνολικής
ευηµερίας και ευκαιριών ανάπτυξης σε κάθε επίπεδο. 

Βασική συντεταγµένη του σχεδίου µας ήταν ένα φορολογικό
σύστηµα που θα αντλεί τα απαραίτητα έσοδα από τη δίκαιη κα-
τανοµή των βαρών και ένα παραγωγικό µοντέλο που θα δηµιουρ-
γεί πλούτο, έτσι ώστε να µπορούµε να επενδύουµε σε ουσιώδη
δηµόσια αγαθά, να αντιµετωπίσουµε κρίσεις και να αµβλύνουν
τις ανισότητες. Εννέα µήνες µετά από την εκλογή µας βρεθήκαµε
να χειριζόµαστε την πανδηµία και µια σειρά δευτερογενών παγ-
κόσµιων κρίσεων που προέκυψαν άµεσα ή έµµεσα από αυτήν.

Παρά το δυσχερές παγκόσµιο περιβάλλον, δεν παρεκκλίναµε
από την πορεία µας. Οι επιµέρους πολιτικές του γενικότερου
στρατηγικού σχεδίου µας παρήγαγαν λύσεις, λύσεις λειτουργι-
κές και πρακτικές για τα προβλήµατα που αντιµετώπιζαν τόσο η
πατρίδα όσο και οι πολίτες. Η στρατηγική αυτή απέδωσε και απο-
δίδει τα µέγιστα. Η επιτυχία που σηµειώσαµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν ήρθε διά µαγείας, αλλά ως αποτέλεσµα αναλυ-
τικού σχεδιασµού και εργώδους προσπάθειας. 

Η πολιτική σταθερότητα που εµπεδώσαµε, το διεθνές κύρος
του Πρωθυπουργού, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός της χώρας,
οι θεσµικές µεταρρυθµίσεις στην παιδεία, στη δικαιοσύνη και
πολλά άλλα, κατέστησαν την Ελλάδα θελκτική στην προσέλκυση
επενδύσεων. Έτσι, η οικονοµία µας σταδιακά άρχισε να µετα-
σχηµατίζεται από µια οικονοµία κατανάλωσης σε µια οικονοµία
δηµιουργίας, επενδύσεων και εξαγωγών. Όσα πράττουµε έχουν
ένα σαφές ιδεολογικό, αλλά και πολιτικό πρόσηµο, αλλά πρώτι-
στα έχουµε πραγµατιστική διάσταση. 

Είµαστε µια Κυβέρνηση που δίνουµε µεγάλη σηµασία στην
πραγµατικότητα, στην πρακτική εφαρµογή ιδεών και πολιτικών.
Είµαστε µια Κυβέρνηση που δίνουµε µεγάλη σηµασία στις αν-
θρώπινες εµπειρίες, γιατί σε έναν διαρκώς µεταλλασσόµενο
κόσµο η εµµονή σε στατικά σχήµατα και σε ξεπερασµένα ιδεο-
λογήµατα αποτελεί συνταγή αποτυχίας. Και η επιλογή να δια-
στρεβλώνεις τα πράγµατα ή να επικαλείσαι επιλεκτικά ό,τι σε
βολεύει ή ακόµα χειρότερα να ευτελίζεις πυλώνες της πατρίδας
συνολικά είναι φτηνή και ξεπερασµένη.

Η ιδεολογία και η πολιτική µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
απελευθέρωσε την οικονοµία και την κοινωνία, αλλά και τη δια-
κυβέρνηση από αραχνιασµένα δόγµατα και από αποτυχηµένα
ιδεολογήµατα. Έτσι, δηµιουργήσαµε ένα λειτουργικό και αποτε-
λεσµατικό κράτος, ένα κράτος ικανό να ανταπεξέλθει στις προ-
κλήσεις του µέλλοντος, µε τη µέγιστη δυνατή επάρκεια, ένα
κράτος που δεν λειτουργεί επιφανειακά, αλλά διαθέτει βάθος και
τρόπους συνολικής στήριξης των πολιτών. 

Και όλα αυτά τα πετύχαµε διατηρώντας την τάξη µέσα στην
αλλαγή και διασφαλίζοντας την αλλαγή µέσα στην τάξη. Όσα
έχουµε ήδη παράγει στην οικονοµική και θεσµική σφαίρα δεν
αποτελούν αυτοσκοπό, αλλά το µέσο για να προάγουµε το δη-
µόσιο και το ιδιωτικό αγαθό. Δηµιουργούµε και εφαρµόζουµε πο-
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λιτικές που µας επιτρέπουν τάχιστα και απευθείας τη µεταφορά
του οικονοµικού και αναπτυξιακού πλεονεκτήµατος σε κοινωνικό
κεκτηµένο. Ορθώνουµε ένα αποτελεσµατικό δίχτυ κοινωνικής
προστασίας και στηρίζουµε δυναµικά το εισόδηµα και την ποι-
ότητα ζωής των πολιτών µε άρτιες πολιτικές, χωρίς να θέτουµε
σε κίνδυνο την υγεία της οικονοµίας και χωρίς να υποθηκεύουµε
το µέλλον της πατρίδας. 

Απέναντι σε αυτή την πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ο ΣΥΡΙΖΑ αντιτάσσει έναν λόγο αντιπολιτευτικού µένους, χαρα-
κτηριστικό των υπαρξιακών πολιτικών αδιεξόδων. 

Γιατί πόσες φορές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µας
έχετε πει από αυτό εδώ το Βήµα, σε ένα σωρό νοµοσχέδια ότι η
πολιτική µας θα φέρει τσουνάµι απολύσεων; Και αντί για απολύ-
σεις, έχουµε µείωση της ανεργίας, έχουµε τον µεγαλύτερο
αριθµό εργαζοµένων από το 2011 και εκατόν ογδόντα χιλιάδες
περισσότερους από το 2019. Πόσες φορές δεν µας κατηγορού-
σατε από αυτό εδώ το Βήµα, ότι αφήνουµε τις επιχειρήσεις στο
έλεός τους και ότι µετά από το τέλος του lockdown θα έχουµε
καταιγισµό από λουκέτα, ενώ έχουµε δεκάδες χιλιάδες επιχειρή-
σεις περισσότερες από το 2019; 

Μας µιλούσατε για ύφεση-Μητσοτάκη και η χώρα έχει συγκλο-
νιστικούς, εντυπωσιακούς ρυθµούς ανάπτυξης, εντυπωσιακούς
σε σχέση όχι µόνο µε το 2020 και το lockdown, αλλά και µε το
2019 και µάλιστα σε συγκρίσιµους δείκτες µε πολύ καλύτερα
αποτελέσµατα από άλλες παρόµοιες µε µας µεσογειακές χώρες.

Μας λέτε ότι η ανάπτυξη οφείλεται στα χρήµατα που µοιρά-
σαµε για να στηρίξουµε την κοινωνία. Μας κατηγορείτε, βέβαια,
ότι κάναµε και το αντίθετο, αλλά η πραγµατικότητα είναι ότι ση-
µειώνουµε εντυπωσιακή άνοδο των επενδύσεων του ακαθάρι-
στου σχηµατισµού παγίου κεφαλαίου, 19% πάνω από την προ
της πανδηµίας εποχή. 

Υποστηρίζετε συνεχώς ότι το Ταµείο Ανάκαµψης και τα υπό-
λοιπα χρηµατοδοτικά εργαλεία λειτουργούν µε µια λογική που
είναι αποκοµµένη, λέτε, από τις ανάγκες της κοινωνίας. Όµως,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Ταµείο Ανάκαµψης χρηµατοδο-
τεί νοσοκοµεία, δικαστικά µέγαρα, την ψηφιοποίηση στο δηµόσιο
και τη δικαιοσύνη, αστικές αναπλάσεις σε σηµαντικές περιοχές,
έργα πράσινης µετάβασης, επενδύσεις επιχειρήσεων, επανακα-
τάρτιση και εκπαίδευση για την απόκτηση νέων δεξιοτήτων,
αγορά λεωφορείων για τις αστικές συγκοινωνίες. 

Είναι όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξω από τις
ανάγκες των πολιτών; Η υγεία, η δικαιοσύνη, ο δηµόσιος χώρος,
τα λεωφορεία στις αστικές συγκοινωνίες, η καταπολέµηση της
γραφειοκρατίας, η εκπαίδευση, τα εγγειοβελτιωτικά έργα στον
πρωτογενή τοµέα είναι µακριά από τις ανάγκες των πολιτών;
Μάλλον όποιος το ισχυρίζεται αυτό είναι ο ίδιος µακριά από τις
ανάγκες, τις ανησυχίες, αλλά και από τις ελπίδες της κοινωνίας. 

Κυρίες και κύριοι, όλα αυτά που σας ανέφερα αναδεικνύουν
ένα βαθύ, ένα πολύ ουσιαστικό αξιακό χάσµα στον τρόπο µε τον
οποίο αντιλαµβανόµαστε και την πολιτική, αλλά και τη διακυβέρ-
νηση. Ένα χάσµα που διευρύνεται ακόµη περισσότερο στον
τρόπο που τοποθετούµαστε απέναντι στην πανδηµία.

Η αδυναµία άρθρωσης πρακτικού, υπεύθυνου, εφαρµόσιµου
λόγου από την Αντιπολίτευση σας έχει εκτρέψει στο θέµα της
πανδηµίας πολύ. Και πρώτος ο κ. Τσίπρας πορεύεται στον ολι-
σθηρό δρόµο της αξιακής και πολιτικής έκπτωσης. Γιατί; Γιατί
έργω και λόγω στήριξε για µήνες το αντιεµβολιαστικό κίνηµα,
κάτι που οδήγησε νοµοτελειακά στην επιβάρυνση του ΕΣΥ και
στην αύξηση των απωλειών. Έργω και λόγω υπονοµεύει την
εθνική προσπάθεια ανάσχεσης της πανδηµίας και των συνεπειών
της, στηρίζοντας συκοφαντίες και µυθεύµατα σε βάρος του υγει-
ονοµικού, του ιατρονοσηλευτικού προσωπικού. Έργω και λόγω
σπέρνει τον πανικό στην κοινωνία, γιατί θέλει µια Ελλάδα, µια οι-
κονοµία, µια εκπαίδευση περίκλειστη και υπονοµεύει την ανοιχτή
της λειτουργία. Και τέλος δυστυχώς, έργω και λόγω µετατρέπει
την επιστήµη σε προπαγάνδα για να τη φέρει στα δικά του πε-
ριορισµένα µέτρα και να δηλητηριάσει µια κοινωνία που ανησυ-
χεί, που δοκιµάζεται, που πονά από τις ανθρώπινες απώλειες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος προϋπολογισµός απο-
τελεί έναν ασφαλή πολιτικό και οικονοµικό οδικό χάρτη που οδη-
γεί µε ασφάλεια και µε γρήγορα βήµατα την Ελλάδα µπροστά,

αποφασιστικά στο µέλλον, καλύπτοντας αδυναµίες και υστερή-
σεις πολλών δεκαετιών. Στο τέλος της τετραετίας και ο πλέον
δύσπιστος, κυρίες και κύριοι, θα έχει καταλάβει ότι η Ελλάδα έχει
εισέλθει σε ένα περιβάλλον ανάπτυξης και ευηµερίας. Και θα το
έχει καταλάβει απτά, από το όφελος που θα νιώθει από την πο-
λιτική µας. Φαίνεται ήδη στον ορίζοντα η Ελλάδα που θα είµαστε
στο τέλος της τετραετίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι, έχει βαθιές ρίζες στην
ιστορία αυτού του τόπου. Έχει τίµιους και σταθερούς δεσµούς
µε τους πολίτες και αυτό της επιτρέπει να κτίζει στέρεες βάσεις
πάνω στις οποίες θα προκόψουν η πατρίδα και οι Έλληνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, σας ευχαριστούµε για τον χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει τον λόγο η κ. Γιαννακοπούλου. Και µετά θα πάρει τον λόγο
για λίγο ο κ. Ραγκούσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, ευχαριστώ.

Κύριε Υπουργέ, κ. Οικονόµου, ο κ. Τσιόδρας, κορυφαίος επι-
στήµονας και µέλος της επιτροπής, ουσιαστικά όταν αποσύρθηκε
εκτελούσε χρέη συµβούλου του Πρωθυπουργού. Επειδή διαβά-
σαµε µε πολύ µεγάλη προσοχή τις δηλώσεις σας σήµερα το πρωί,
αναρωτιέµαι αν θέλετε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι η έκθεση
που ετοιµαζόταν ήδη τότε, η έκθεση Λύτρα-Τσιόδρα, ο κ. Μητσο-
τάκης όντως δεν την ήξερε, ήταν εν αγνοία του; Και περιµένετε να
σας πιστέψουµε, κύριε Υπουργέ, ότι ήταν εν αγνοία του;

Ξέρετε, υπάρχουν στιγµές που και οι πολιτικοί λένε mea culpa,
ότι ο κ. Μητσοτάκης θα έλεγε παραδείγµατος χάριν, «Ναι, το
ήξερα αλλά το υποτίµησα». 

Κύριε Υπουργέ, εµείς έχουµε αποδείξει µε τη στάση µας ότι
στην πανδηµία έχουµε βάλει πλάτη, υπεύθυνα, σοβαρά, σε όλη
αυτήν την εθνική προσπάθεια, µε εποικοδοµητικές προτάσεις.
Αν, όµως, πιστεύετε, όπως λέτε, στην ανάγκη να υπάρξει ένα
κοινό µέτωπο, κοινό µέτωπο του πολιτικού κόσµου, κατά του κο-
ρωνοϊού, τότε αυτά τα µέτωπα κύριε Υπουργέ, απαιτούν το λιγό-
τερο στοιχειωδώς µια βάση ειλικρίνειας, µια βάση αλήθειας. Και
αισθανόµαστε ότι αυτή τη στιγµή δεν εµφανίζετε την αλήθεια. 

Χρειάζεται αλήθεια, λοιπόν, κύριε Υπουργέ και αυτή τη στιγµή
καταφανώς την κρύβετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Ραγκούση, ορίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Οικονόµου, ειλικρινά σας λέω

αν είχαµε τη δυνατότητα να σας δώσουµε και άλλο χρόνο, να συ-
νεχίσετε να τοποθετήστε, όπως το κάνατε, θα σας τον δίναµε
άπλετο, για να φανεί ακόµη πιο έντονα στον ελληνικό λαό η µε-
γάλη απόσταση πια που χωρίζει τον ίδιον από την Κυβέρνηση
που υπάρχει αυτή τη στιγµή στη χώρα. Μια Κυβέρνηση, η οποία
δεν αντιλαµβάνεται πια την πραγµατικότητα, δεν έχει σχέση µε
την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Δύο πράγµατα µόνο. Το πρώτο είναι το εξής, κάτι που θα συµ-
φωνήσουµε. Είπατε για µια διακυβέρνηση που απελευθερώθηκε
από αραχνιασµένες διαδικασίες του παρελθόντος. Συµφωνούµε.
Η διαφορά µας είναι στο περιεχόµενο που δίνουµε σε αυτές τις
λέξεις. Αυτό που εσείς ονοµάζεται, κύριε Οικονόµου, αραχνια-
σµένες διαδικασίες του παρελθόντος είναι οι αρχές και οι αξίες
ενός κράτους δικαίου, µιας ευνοµούµενης πολιτείας από τις
οποίες πράγµατι έχετε απελευθερωθεί. Έχετε απελευθερωθεί
από τον ΑΣΕΠ, απόδειξη ότι κάνετε προσλήψεις εκτός ΑΣΕΠ, οι
οποίες πάνε στον εισαγγελέα ως παράνοµες. Έχετε απελευθε-
ρωθεί από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», απόδειξη ότι οι εταιρείες που εµπί-
πτουν στον άµεσο έλεγχο της Κυβέρνησης, ζητούν και
διεκδικούν για τον εαυτό τους να δαπανούν εκατοµµύρια του ελ-
ληνικού λαού χωρίς να αναρτούν τις αποφάσεις τους στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ». Έχετε απελευθερωθεί από την έννοια της νοµιµότητας και
της χρηστής διαχείρισης. 
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Είσαστε δε, κύριε Οικονόµου, εσείς προσωπικά ένα χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα που αποδεικνύει αυτό που ισχυρίζοµαι αυτή
τη στιγµή. Στην εξεταστική επιτροπή, σας ζητήσαµε να στείλετε
την αλληλογραφία επί ηµερών Πέτσα της Προεδρίας της Κυβέρ-
νησης, µε την εταιρεία που ανέλαβε να διεκπεραιώσει αυτή τη
σκανδαλώδη και αµαρτωλή σύµβαση. 

Ξέρετε τι έχετε κάνει εσείς, κύριε Οικονόµου, προσωπικά, που
κατά τα άλλα ποµπωδώς εδώ περιγράψατε µια πραγµατικότητα
που εσείς τη ζείτε και όχι ο ελληνικός λαός; Εσείς και οι φίλοι
σας, για να ακριβολογώ, οι κολλητοί σας. Ξέρετε τι έχετε κάνει;
Έχετε γράψει την εξεταστική επιτροπή του ελληνικού Κοινοβου-
λίου στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας, παραβιάζοντας βα-
σικότατες αρχές, όχι µόνο του Κανονισµού, αλλά και της
κείµενης νοµοθεσίας. Ξέρετε γιατί, κύριε Οικονόµου; Γιατί ποτέ
δεν στείλατε αυτά τα κρίσιµα έγγραφα για τη λειτουργία της εξε-
ταστικής επιτροπής και οφείλετε να απολογηθείτε προσωπικά,
κύριε Οικονόµου, τώρα, όταν θα ξαναπάρετε τον λόγο, γιατί δεν
έχετε στείλει ακόµη και σήµερα που τελείωσε τις εργασίες της η
εξεταστική επιτροπή αυτά τα κρίσιµα έγγραφα. Γιατί τα αποκρύ-
πτετε; Εµείς ξέρουµε. Γιατί είσαστε ένοχοι. Αλλά, κύριε Οικονό-
µου αν νοµίζετε ότι θα είσαστε και ένοχοι, αλλά και θα
καταφέρετε να µην σας επιβληθούν οι ποινές που ο ελληνικός
λαός προβλέπει γι’ αυτό το γεγονός, είσαστε πολύ γελασµένοι.

Και τελευταίο, κύριε Οικονόµου. Εµείς δεν θα σας ρωτήσουµε
εάν ο κ. Μητσοτάκης ήξερε, γιατί δεν ανεχόµαστε ούτε τη δική
µας νοηµοσύνη να υποτιµάτε ούτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού
λαού. Γιατί ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι ο κ. Μητσοτάκης ήξερε
τη µελέτη Τσιόδρα από τον Μάιο που εκπονήθηκε και επίσης, ξέ-
ρουµε πολύ καλά ότι ενσυνείδητα είπε ψέµατα από το Βήµα της
Βουλής ότι δήθεν δεν είχε µελέτη που να αποδεικνύει ότι το να
διασωληνώνεται ένας πολίτης εκτός ΜΕΘ δεν αυξάνει τις πιθα-
νότητες να καταλήξει, έναντι οποιουδήποτε άλλου ανθρώπου. 

Θα οφείλατε, κύριε Οικονόµου, µετά από δύο χρόνια πανδη-
µίας και τόσα λεφτά που έχετε πετάξει στο καλάθι των αχρή-
στων, σε σκάνδαλα, σε απευθείας αναθέσεις σκοτεινές, να είχατε
φροντίσει, να είχατε αποδείξει ότι τουλάχιστον παλέψατε να αυ-
ξήσετε και να θωρακίσετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Αυτό που λέω, κύριε Οικονόµου, είναι µια φράση που λέµε µο-
νότονα από το πρωί και ξεκίνησε ο Αλέξης Τσίπρας από τις Βρυ-
ξέλλες. Οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση στον ευνοµούµενο κόσµο,
στον ανεπτυγµένο κόσµο που θα είχε βρεθεί αντιµέτωπη µε
αυτήν τη συγκλονιστική αποκάλυψη της µελέτης Τσιόδρα, σή-
µερα θα είχε ήδη παραιτηθεί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Δεν µπορεί να συνεχιστεί, όµως, αυτό. Να το ξέρετε. Κατανο-
είτε ότι πρέπει να µιλήσουν και οι Βουλευτές.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Ραγκούση, προσπερνώ τις απειλές σας. Έχουµε συνηθίσει
τελευταία. Όπως, επίσης, προσπερνώ και τις διαπιστώσεις σας
για την πραγµατικότητα. Έχετε παραιτηθεί και από την πραγµα-
τικότητα και από την ευθύνη µήνες τώρα. Το έχουν καταλάβει
αυτό οι πολίτες. Οποιοσδήποτε θέλει να κάνει κουβέντα για την
πραγµατικότητα, οφείλει να κουβεντιάσει σε συγκεκριµένα πράγ-
µατα, σε συγκεκριµένα στοιχεία από τα πιο δύσκολα, από τα πιο
οριακά, µέχρι και τα υπόλοιπα που αφορούν στην ανάπτυξη,
στην κοινωνία, στην παιδεία, στην εκπαίδευση, στις αστικές συγ-
κοινωνίες, στο κράτος δικαίου. Και το τι έγινε και στην υγεία,
κύριε Ραγκούση, το ξέρουν οι πολίτες, το ξέρουν οι υγειονοµικοί,
το παρακολουθεί η ελληνική κοινωνία. Όποιος, όµως, έχει πάρει
διαζύγιο µε την πραγµατικότητα και την ευθύνη και έχει αποφα-
σίσει µόνος αυτός σε ολόκληρη την Ευρώπη να κάνει αντιπολί-
τευση µε την πανδηµία, να κάνει αντιπολίτευση µε τη συκοφαντία
και µε τη διαστρέβλωση, προφανώς και δεν αντέχει σε αυτή τη
συζήτηση. Στο πλαίσιο αυτό είναι όλες οι προσεγγίσεις σας και
οι τοποθετήσεις σας.

Από εκεί και πέρα η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή της παν-
δηµίας µίλησε µόνο µε αλήθεια, µε υπευθυνότητα και κυρίως

ήταν εστιασµένη σε ένα και µόνο πράγµα. Στη σκληρή προσπά-
θεια κάθε µέρα, πολύπλοκη προσπάθεια για µια ισορροπηµένη
στρατηγική, να µας οδηγήσει να έχουµε την κοινωνία και την οι-
κονοµία ανοιχτή, να αυξήσουµε την εµβολιαστική κάλυψη, να συ-
νεχίζουµε να ενισχύουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, να
παίρνουµε δύσκολες, γενναίες αποφάσεις απέναντι στις οποίες
δεν ήµασταν όλοι µαζί. 

Δεν ήµασταν όλοι µαζί στον υποχρεωτικό εµβολιασµό των
εξήντα και πάνω. Δεν ήµασταν όλοι µαζί στον υποχρεωτικό εµ-
βολιασµό των υγειονοµικών. Δεν ήµασταν καν όλοι µαζί στα αυ-
στηρά πρόστιµα που ψηφίσαµε για τα πλαστά πιστοποιητικά. Δεν
ήµασταν όλοι µαζί όταν ψηφίζαµε κυρώσεις για τους γονείς που
κρατάνε τα παιδιά τους µακριά από τα σχολεία. Και θα µιλήσετε
για πραγµατικότητα και ευθύνη για τα αυτονόητα; Δεν ήµασταν
όλοι µαζί, αλλά δεν είναι αυτό το θέµα. Συνεχίζουµε την προσπά-
θεια για την αντιµετώπιση της πανδηµίας για να σώσουµε όσο
το δυνατόν περισσότερες ανθρώπινες ζωές.

Από εκεί και πέρα, κυρία Γιαννακοπούλου, όσα είπα το πρωί
είναι η µόνη και ουσιαστική αλήθεια. Καµµία µελέτη δεν δόθηκε
ποτέ στον Πρωθυπουργό και σε κανένα συνεργάτη του στο Μέ-
γαρο Μαξίµου. Σας είπα ότι αυτά που λέει η µελέτη είναι πράγ-
µατα που πολλές φορές έχουν αναδειχθεί στον δηµόσιο διάλογο,
είναι πράγµατα που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει αναδείξει. Για
παράδειγµα το γεγονός ότι υπάρχει µια ανισορροπία µεταξύ της
ποιότητας του συστήµατος υγείας στην περιφέρεια και στην Ατ-
τική το έχει πει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σε συνέντευξή στον κ.
Παπαχελά για την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», το έχει πει στο συνέδριο
υγείας που έκανε το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», καταθέτοντας προτάσεις
όταν και εκεί µέρος του πολιτικού κόσµου ήταν απέναντί µας και
απέναντι στη λογική ανασυγκρότησης του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας.

Το γεγονός ότι διασωληνώνεται κόσµος εκτός των µονάδων
εντατικής θεραπείας είναι από ανάγκη να διασωληνωθεί µέχρι να
βρεθούν κρεβάτια για να πάει στις ΜΕΘ. Είναι προφανές ότι γί-
νεται µεγάλη προσπάθεια και µεγάλος αγώνας στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Όλα τα υπόλοιπα είναι πράγµατα που βρίσκονται
σε κατεύθυνση εργαλειοποίησης της επιστήµης.

Εµείς, από την πρώτη στιγµή επιλέξαµε να αφήσουµε έξω την
επιστήµη και τους επιστήµονες, που έχουν πολύ ουσιαστική και
µεγάλη συνδροµή στην αντιµετώπιση της πανδηµίας όλο αυτό
το διάστηµα, από την πολιτική αντιπαράθεση. Δεν πήγαµε ποτέ
να υπονοµεύσουµε τον ρόλο τους. Είµαστε σε ώρα µάχης µαζί
µε την επιστήµη, µαζί µε την κοινωνία για να κάνουµε και να πε-
τύχουµε ό,τι περισσότερο µπορούµε για να σώσουµε όσες πε-
ρισσότερες ανθρώπινες ζωές µπορούµε, να αυξήσουµε την
εµβολιαστική κάλυψη και να προχωρήσουµε αναχαιτίζοντας την
πανδηµία και την «Όµικρον», αλλά και ό,τι περισσότερο µπο-
ρούµε για να κρατήσουµε την κοινωνία και τη χώρα ανοιχτή και
να σώσουµε όσο το δυνατόν περισσότερες ανθρώπινες ζωές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κάτι για τα έγγραφα της εξεταστι-
κής;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Γιαννακοπούλου και κύριε Ραγκούση, θέλω να σας παρακαλέσω,
γιατί αν συνεχίσουµε έτσι...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, αλλά άφησα κάτι αναπάντητο.

Όπως γνωρίζετε, υπάρχει ένας θεσµικός τρόπος επικοινωνίας
της Κυβέρνησης µε την εξεταστική επιτροπή µε βάση αυτά που
ζητάει το Προεδρείο. Με αυτή ακριβώς τη διαδικασία συµπερι-
φερθήκαµε, κύριε Ραγκούση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δύο φορές έχουν ζητηθεί και δεν τα
έχετε στείλει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Γιαννακοπούλου, θα σας δώσω τον λόγο.
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Θέλω να ξέρετε όµως ότι η διαδικασία αυτή έχει κόστος και
αφήνει πίσω τους Βουλευτές. Θα πάρουν τον λόγο η κ. Γιαννα-
κοπούλου, ο κ. Παφίλης και ο κ. Ραγκούσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Έχουν δευτερολογίες οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι; Δεν το λέει ο Κανονισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Φίλη, έχουν τη δυνατότητα µε την ανοχή, αλλά...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε
Υπουργέ, χθες σε κεντρικό δελτίο ειδήσεων ο καθηγητής Λύτρας
δήλωσε συγκεκριµένα...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μπορώ να µι-

λήσω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι, δεν µπορείτε. Το Προεδρείο θα σας

πει αν µπορείτε. Δεν λέει ο Κανονισµός για δευτερολογίες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εχθές, λοι-

πόν, κύριε Υπουργέ, ο καθηγητής Λύτρας σε κεντρικό δελτίο ει-
δήσεων δήλωσε, το λέω ακριβώς όπως ειπώθηκε, ότι η επίµαχη
µελέτη κοινοποιήθηκε στους αρµόδιους που λαµβάνουν τις απο-
φάσεις. Δεν είναι, λοιπόν, δυνατόν να δηλώνετε ότι η µελέτη δεν
είχε κοινοποιηθεί στο Μαξίµου.

Επ’ αυτού παρακαλώ πάρα πολύ να τοποθετηθείτε.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Παφίλης και µετά ο κ. Ραγκούσης.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Εξήγησα εχθές, και ήταν εδώ ο κ. Παφίλης, τις δυνατότητες
που έχουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µε βάση τον Κανο-
νισµό. Υπήρξε ανοχή σε κάθε διαδικασία. Χθες είχαµε τον κ.
Σκουρλέτη και σήµερα έχουµε τον κ. Ραγκούση, την κ. Γιαννα-
κοπούλου. Και ο κ. Παφίλης ήταν εδώ.

Δυστυχώς, υπήρξε και υπάρχει συνεννόηση για ανοχή από το
Προεδρείο για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους το οποίο
έχει να κάνει σχέση µε τους ίδιους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δευτερολογίες, δηλαδή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Φίλη, αντί να τα βάζετε µε το Προεδρείο, είναι σηµαντικό τα κόµ-
µατα να αποφασίζουν τι θα κάνουν µε τους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους, γιατί σε λίγο θα φωνάζετε, αντιστοίχως τα κόµ-
µατα, γιατί δεν τους επιτρέπουµε να µιλήσουν.

Παρακαλώ, κύριε Παφίλη. Χθες µιλήσατε δέκα λεπτά πάνω σ’
αυτό το θέµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θα µιλήσω για
τη διαδικασία για να ξέρει ο κόσµος. Το µεσηµέρι συµφωνήσαµε
στη Διάσκεψη των Προέδρων και πριν στην Επιτροπή Κανονι-
σµού ότι αυτή η κατάσταση κατ’ αρχάς είναι εκτός Κανονισµού.
Πού λέει ο Κανονισµός ότι όποιος µιλάει µετά θα δίνεις τον λόγο;
Γιατί εδώ µιλάµε για συγκεκριµένα πράγµατα.

Δεύτερον, πού λέει ο Κανονισµός ότι µπορεί ένα κόµµα να έχει
τρεις Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και να τους αλλάζει την
ίδια µέρα; Πουθενά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Μόνο στον ΣΥΡΙΖΑ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην βιάζεστε. Στο χωρίο µου λένε:

«Άσε να το σφάξεις και µετά το γδέρνεις». Εποµένως, εµείς,
επειδή µας είπαν ότι το να µιλάει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος είναι προνόµιο των µικρών κοµµάτων, θεωρούµε πώς ό,τι
έχουµε να πούµε θα το πουν οι οµιλητές µας και όπου έχουν να
απαντήσουν σε Υπουργούς θα απαντήσουν, έστω και αν είναι πιο
µετά.

Τι συµβαίνει, όµως, σήµερα; Ότι και χθες. Πέστε µας εσείς
ποιο άρθρο του Κανονισµού λέει ότι όποιος Υπουργός µιλάει θα
σηκώνονται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και θα σχολιάζουν
και θα τοποθετούνται και θα κάνουν και δευτερολογία.

Τι είπαµε το µεσηµέρι; Ότι αυτό πρέπει να σταµατήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Φίλη, ακούστε µε λίγο, γιατί από

κόλπα ξέρουµε. Έχουµε κάνει και σε φοιτητικές και σε εργατικές
συνελεύσεις. Όµως, αυτά είναι κόλπα, τρεις Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι µέσα σε µια µέρα. Πώς γίνεται δηλαδή; Να το κά-
νουµε κι εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

φίλη, ξέρετε ότι δεν αφορά στο Προεδρείο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέµε, λοιπόν, ότι συµφωνούµε σε µια

διαδικασία που δεν µπορεί να συνεχιστεί γιατί κόβονται οι οµιλη-
τές. Και έχουµε τώρα το Κίνηµα Αλλαγής και τον ΣΥΡΙΖΑ και κατά
συνέπεια και τη Νέα Δηµοκρατία να απαντούν ή να ανταπαντούν
σε κάθε Υπουργό.

Πόσοι Υπουργοί είστε, κύριε Σταϊκούρα; Είστε σαράντα; Δεν
θυµάµαι. Έχω χάσει τον λογαριασµό. Αν βγαίνουν, λοιπόν, οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι σε κάθε Υπουργό και µιλάνε κατά
µέσο όρο -και το λέω χαµηλά- πέντε λεπτά, είναι µισή ώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ούτε ενάµισι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κοιτάξτε, κυρία Γιαννακοπούλου, χα-

λαρώστε. Του νέου είναι καλό, αλλά θέλει µέτρο. Σας το λέω σαν
συµβουλή.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Λέω, λοιπόν, ότι θα βγουν οι Βουλευτές και θα αρχίσουν να

γκρινιάζουν γιατί τους κόβετε την ώρα και θα έχουν δίκιο οι άν-
θρωποι. Εγώ δεν λέω. Ποιος τους κόβει την ώρα όµως; Τα κόµ-
µατά τους. Εποµένως, αν θέλουν να διαµαρτυρηθούν, να
διαµαρτυρηθούν στα κόµµατά τους.

Όµως, σας δηλώνω το εξής. Εµείς είµαστε φειδωλοί και το ξέ-
ρετε. Και το λέω και προσωπικά. Μπορεί να µιλάω είκοσι λεπτά,
αλλά µιλάω µία φορά. Οι άλλοι µιλάνε δέκα λεπτά, αλλά το σύ-
νολο είναι τριάντα πέντε-σαράντα λεπτά. Αν, λοιπόν, συνεχιστεί
αυτή η διαδικασία, εγώ σας λέω αύριο µε το που θα µιλάει
Υπουργός θα ζητάω τον λόγο. Και καλώ και τους άλλους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους να κάνουν το ίδιο, για να δούµε τε-
λικά τι θα γίνει.

Όµως, και τελειώνω µε αυτό, βολεύει. Μια χαρά είναι. Έχουµε
µια αντιπαράθεση κοµµάτων που κινούνται στην ίδια γραµµή. Να
σας πω κάτι; Μαζευτείτε µια µέρα χωρίς δηµοσιότητα και βρείτε
τα. Όλοι είστε µε την καπιταλιστική ανάπτυξη, όλοι είστε µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Εσείς έχετε...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μη βιάζεστε και µην είστε... Δεν ξέρω

πώς είναι το θηλυκό του αψύς, αλλά µην είστε αψύς.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

Ορίστε, προκαλούµε τρικυµία.
Καθίστε, λοιπόν, µια µέρα, κάντε µια σύσκεψη, βρείτε τα,

ποιος, τι πού, γιατί στην ουσία εσείς τσακώνεστε ποιος θα δια-
χειριστεί τη βαρβαρότητα που ζούµε σήµερα. Να το ξέρει ο ελ-
ληνικός λαός. Το τρίτο µνηµόνιο το ψηφίσατε όλοι µαζί. Αυτό
ισχύει σήµερα. Στον δρόµο ανάπτυξης, που είναι καπιταλιστικός
δρόµος, που έχει νόµους, η µεν Νέα Δηµοκρατία µπορεί να το
λέει γιατί είναι αυθεντική, οι άλλοι µπορεί να προσπαθούν να το
µαλακώσουν, αλλά ουσιαστικά συµφωνούν.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ:…µε το σόου…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Διαφωνείτε και φωνάζετε, κυρία Φω-

τίου; Διαφωνείτε µε το πρόγραµµα ανάπτυξης; Δεν διαφωνείτε.
Όµως, δεν λέτε στον λαό τι προϋποθέσεις βάζει το Ταµείο Ανά-
καµψης. Έρχεστε και καταψηφίζετε κάποιους νόµους υποθετικά;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Έχετε µιλή-

σει περισσότερο απ’ όλους. Μην κατηγορείτε αυτό που κάνετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πονάει! Θα καταλήξω γιατί τα λέω

αυτά. Μην φοβάστε. Αυτά θα τα πούµε και από το Βήµα. Εµείς
τα λέµε. Δεν κρυβόµαστε εµείς.

Γιατί τα κάνετε αυτά; Αυτοί οι καυγάδες κατά τη γνώµη µας
είναι ψευτοκαβγάδες. Είναι σαν και αυτούς που κάνουν τα µικρά
παιδιά, «µου πήρες τον βόλο, σου πήρα τον βόλο». Όµως όλοι
παίζουν τον βόλο. Αυτοί είναι οι καβγάδες. Προσπαθείτε να δη-
µιουργήσετε µια πλασµατική αντιπαράθεση, αποκρύπτοντας τα
ουσιαστικά προβλήµατα και τα αδιέξοδα του ίδιου του συστήµα-
τος. Και αυτό το περνάτε…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: ….ερώτηση…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποια ερώτηση; Μας δουλεύετε; Δέκα

ώρες µιλάνε όλοι και εσείς µας λέτε γιατί ζητήσαµε τον λόγο. Τι
µας λέτε; Έχετε αλλάξει τρεις Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
σε µία µέρα. Πού γίνεται αυτό;

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Αλλάξτε κι εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πείτε µας εσείς, κύριε Πρόεδρε, γιατί
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έχετε ευθύνη ως Προεδρείο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εµείς,

κύριε Παφίλη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην µου απαντάτε την ώρα που

µιλάω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι ή θα σταµατήσει το

παιχνίδι αυτό -γιατί παιχνίδι είναι- ή θα µπούµε όλοι. Κι άµα θα
µπούµε όλοι, δεν θα µιλήσει κανένας µετά. Αυτό θα γίνει. Και
εµείς έχουµε ίσα δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Παφίλη.

Θέλω να πω για το θέµα που αφορά την αλλαγή των τριών Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων από τον ΣΥΡΙΖΑ ότι το Προεδρείο
δεν ορίζει τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Το κάθε
κόµµα ορίζει τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους του. Δεν
µπορώ να κρίνω εγώ…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κάθε πρωί καταθέτει κάθε κόµµα
ποιος είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
φίλη, γνωρίζετε ότι έχει τη δυνατότητα να αλλάξει για διάφορους
λόγους. Έχω άποψη, αλλά δυστυχώς από αυτό το Βήµα δεν
θέλω να πω αν είναι σωστό ή όχι. Δεν έχει καµµία αξία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Ραγ-

κούση, παρακαλώ να τελειώσουµε, να το κλείσουµε το θέµα. Πε-
ριµένει και η κ. Δούνια να µιλήσει. Πρέπει να της δώσουµε τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Έχετε δίκιο και έχουν δίκιο και οι συ-
νάδελφοι που διαµαρτύρονται. Δεν πρέπει να γίνεται κατάχρηση
σε βάρος των Βουλευτών από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους. Συµφωνούµε απόλυτα. 

Προσέξτε, όµως. Ο αγαπητός κ. Παφίλης δεν έχει καθόλου
δίκιο, διότι αυτή η διαδικασία η οποία καταγγέλλεται από τον κ.
Παφίλη σήµερα είναι µια διαδικασία καθιερωµένη, όσο τουλάχι-
στον εγώ θυµάµαι, τουλάχιστον αυτή εδώ την Κοινοβουλευτική
Περίοδο. Κάθε φορά που υπάρχει προϋπολογισµός και υπάρχει
παρέµβαση Υπουργού, υπάρχει αυτή η ανοχή από το Προεδρείο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όχι, δεν είναι έτσι. Δεν υπάρχει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και κατ’ εξαίρεση πράγµατι για

πρώτη φορά τώρα κινήθηκε η διαδικασία δευτερολογιών. Κατ’
εξαίρεση, κύριε Παφίλη, προχτές ο κ. Μητσοτάκης έδωσε στον
κ. Τσίπρα τη δυνατότητα να τριτολογήσει, ενώ αυτό δεν προβλέ-
πεται.

Σε κάθε περίπτωση συµφωνούµε απόλυτα. Προφανώς, κύριε
Παφίλη, µπορείτε να κάνετε χρήση και εσείς κι αν θέλετε κανείς…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα το κάνουµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μα γιατί το λέτε ως απειλή; Σας το

έχει απαγορεύσει κανείς; Ποτέ και κανένας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μην ασχο-

λείστε µε διαδικαστικά. Προχωρήστε στην ουσία, για να τελει-
ώσουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Η ουσία είναι ένα πράγµα και δεν θα
έκανα χρήση αυτής της έκτακτης περίστασης, αν δεν αφορούσε
ένα πολύ κρίσιµο ζήτηµα που δεν είναι µόνο δικό µας, είναι και
της Ολοµέλειας. Εννοώ το ζήτηµα µε την εξεταστική επιτροπή.

Κύριε Οικονόµου, είπατε ότι υπάρχει θεσµική διαδικασία για
την επικοινωνία της Κυβέρνησης µε την εξεταστική επιτροπή.
Δύο φορές εγγράφως ο πρόεδρος της εξεταστικής επιτροπής
σάς έχει ζητήσει εκ µέρους του συνόλου της εξεταστικής επιτρο-
πής να στείλετε αυτή την αλληλογραφία και εσείς την κρύβετε.
Δύο φορές έχετε πάρει τέτοιο έγγραφο στα χέρια σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μπου-

κώρος έχει τον λόγο και κλείνουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Επί της ουσίας για τα ερωτήµατα

περί εξεταστικής επιτροπής κ.λπ. θα απαντήσει ο Υπουργός, ο
κ. Οικονόµου. 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς δεν ορίζετε εσείς τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους. Μοιράζετε τον χρόνο όµως σύµφωνα

µε τον Κανονισµό. Τι έχει συµβεί σήµερα εδώ; Κάτι που επισή-
µανα µε την έναρξη της συνεδρίασης. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

φίλη, κύριε Ραγκούση, παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λύνουµε ένα θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το λύ-

σετε έξω, όχι εδώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, από το πρωί επισή-

µανα µε έµφαση ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κινούµενος µε µια καταχρηστικό-
τητα, αλλάζει τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Το πρωί
ήταν ο κ. Σκουρλέτης που έκανε ερωτήσεις σε όλους τους
Υπουργούς που µίλησαν. Ήρθε στη συνέχεια ο κ. Φίλης, µετά ο
κ. Ραγκούσης και ενδεχοµένως µέχρι το βράδυ να έρθει και ο κ.
Τσακαλώτος. Αν µιλήσουν από τέσσερις, πέντε φορές, πραγµα-
τικά, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα. 

Εγώ εκείνο που θέλω να επισηµάνω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι
ασφαλώς υπάρχει η Διάσκεψη των Προέδρων όπου είπατε ότι
κάθε ηµέρα συζήτησης του προϋπολογισµού ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος ενός εκάστου κόµµατος θα µιλήσει δύο φορές
από τρία λεπτά και µία φορά από τέσσερα λεπτά. Αυτό έχει κα-
ταστρατηγηθεί σήµερα και καταστρατηγήθηκε και χθες.

Και γιατί συµβαίνει αυτό; Δεν είναι τυχαίο. Είναι επιλογή της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Επειδή τα νούµερα του προϋπολο-
γισµού δεν της βγαίνουν, για να δηµιουργήσει εντυπώσεις, µια
επικαλείται µια επιστηµονική µελέτη, µια την εξεταστική επιτροπή
που διεξάγει τις εργασίες σε άλλη Αίθουσα κ. ο. κ.. Έχει αποδυ-
θεί σε έναν αγώνα δηµιουργίας εντυπώσεων, γιατί η κορυφαία
συζήτηση του Κοινοβουλίου, που είναι ο προϋπολογισµός, πραγ-
µατικά δείχνει στον ελληνικό λαό ότι παρά τις δυσκολίες, την
πανδηµία, την ενεργειακή κρίση, η χώρα προχωράει µπροστά,
προχωράει τον δρόµο της ανάπτυξης. Εφόσον δεν µπορούν να
αντιπαρατεθούν εκεί, επιχειρούν να αντιπαρατεθούν σε άλλα θέ-
µατα της επικαιρότητας. 

Το Προεδρείο, λοιπόν, κατά τη δική µας άποψη έχει την ευ-
θύνη στην κορυφαία συζήτηση της χρονιάς να κρατήσει τη συ-
ζήτηση στο πλαίσιο του προϋπολογισµού και όλα θα περάσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, σας παρακαλώ,
και κλείνουµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Γιαννακοπούλου, δεν θα επανέλθω. Είπαµε αυτά που εί-
χαµε να πούµε. Εκείνο, όµως, που θα ήθελα να πω είναι ότι η Κυ-
βέρνηση ούτε ήρθε ούτε σκοπεύει να έρθει ποτέ σε δηµόσια
αντιπαράθεση µε κανέναν από τους επιστήµονες. Άλλη είναι η
δουλειά µας, να εστιάζουµε στην αντιµετώπιση της πανδηµίας.
Κι αν ένα πράγµα πρέπει να κρατήσουµε -όχι εµείς, κάθε νουνε-
χής πολίτης και κάθε υπεύθυνος άνθρωπος- από αυτά που λέει
η επιστηµονική µελέτη, στον βαθµό που µπορεί να το αξιολογή-
σει ο καθένας µας, γιατί δεν είµαστε ειδικοί, είναι ένα ότι αν εί-
χαµε µεγαλύτερη εµβολιαστική κάλυψη, θα είχαµε λιγότερες
διασωληνώσεις και θα είχαµε λιγότερους θανάτους. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Και απέναντι σε αυτή την ευθύνη να ζυγίσει
ο καθένας µας τη στάση του όλο το προηγούµενο διάστηµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω τη

χαρά µετά από πολλή ώρα να καλέσω στο Βήµα την κ. Δούνια
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους τελευ-
ταίους είκοσι εννέα µήνες στους οποίους η Νέα Δηµοκρατία βρί-
σκεται στη διακυβέρνηση της χώρας έχουν γίνει πάρα πολλά και
σηµαντικά βήµατα. Παρά τα µεγάλα εµπόδια που κλήθηκε να αν-
τιµετωπίσει η Κυβέρνηση, κατάφερε να ισορροπήσει µε επιτυχία
µεταξύ της προστασίας της δηµόσιας υγείας και της στήριξης
της οικονοµίας. Θέτοντας σε εφαρµογή εκτεταµένα µέτρα
ύψους πάνω από 43 δισεκατοµµύρια ευρώ για την τριετία 2020 -
2022, διαµόρφωσε το τρίτο µεγαλύτερο πακέτο στήριξης της οι-
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κονοµίας στην Ευρωζώνη µετά την Ιταλία και τη Γερµανία και το
τέταρτο παγκοσµίως, σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση του Ευρω-
παϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας. 

Μεταξύ άλλων, το κράτος ανέλαβε τις αµοιβές όσων δεν µπο-
ρούσαν να δουλέψουν, κάλυψε τα επαγγελµατικά ενοίκια, ανέ-
στειλε τις οφειλές των επιχειρήσεων και τους προσέφερε µέσα
από την επιστρεπτέα προκαταβολή ευνοϊκή χρηµατοδότηση.
Ταυτόχρονα, σε χρόνο - ρεκόρ ενίσχυσε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και έχτισε υποδειγµατικά το πρόγραµµα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ». 

Γι’ αυτό και θεωρώ λυπηρό το ότι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ευτελίζει και επικαλείται αποσπασµατικά την επι-
στηµονική µελέτη του καθηγητή κ. Σωτήρη Τσιόδρα που πρό-
σφατα είδε το φως της δηµοσιότητας, αποκρύπτοντας συνειδητά
ότι µέσα σε λιγότερο από δύο χρόνια υπερδιπλασιάστηκαν οι
ΜΕΘ και προσλήφθηκαν χιλιάδες υγειονοµικοί στο σύστηµα, ότι
σήµερα το σύνολο των ΜΕΘ δηµόσιων και ιδιωτικών νοσοκο-
µείων είναι στη διάθεση του ΕΣΥ, αλλά και το γεγονός ότι την πε-
ρίοδο 2015 - 2019 χωρίς πανδηµία υπήρχαν µέρες που είχαµε
και ενενήντα αναµονές σε ΜΕΘ. Μία επιστηµονική µελέτη άλλω-
στε δεν πρέπει να αποτελεί προϊόν πολιτικής αντιπαράθεσης,
κατά τη γνώµη µου. Η χώρα χρειάζεται ένα ενιαίο µέτωπο για την
αντιµετώπιση της πανδηµίας. Πρέπει να είµαστε όλοι µαζί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και οι συνθήκες που ζήσαµε
και ακόµα, δυστυχώς, βιώνουµε στο επίπεδο της υγειονοµικής
κρίσης είναι αντίξοες, επανακτήσαµε την χαµένη εθνική αξιοπι-
στία µας, µπήκαµε σε τροχιά προόδου και αρχίσαµε να πρωτα-
γωνιστούµε διεθνώς.

Οι εξαγωγές εκτινάχθηκαν, ο ετήσιος ρυθµός αύξησης των
επενδύσεων ξεπέρασε το 18%, ενώ εντυπωσιακή υπήρξε η προ-
σέλκυση της επιχειρηµατικής δράσης ξένων κολοσσών στην Ελ-
λάδα, όπως η «PFIZER», η «MICROSOFT» και η «AMAZON».

Παράλληλα µε όλα τα παραπάνω µειώθηκαν οι φόροι, ο ΕΝΦΙΑ
και οι ασφαλιστικές εισφορές των πολιτών και των επιχειρήσεων.
Το αφορολόγητο αυξήθηκε ενώ η εισφορά αλληλεγγύης ανε-
στάλη στον ιδιωτικό τοµέα ως το τέλος του 2022.

Επεκτάθηκε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» για την επιδότηση δό-
σεων δανείων νοικοκυριών, καθώς και το πρόγραµµα «ΣΥΝ-ΕΡ-
ΓΑΣΙΑ». Κατά την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα το διαθέσιµο
εισόδηµα στην Ελλάδα αυξήθηκε κατά 7,3% το δεύτερο τρίµηνο
του 2021. Πρόκειται για τη µεγαλύτερη αύξηση του διαθέσιµου
εισοδήµατος σε όλη την Ευρώπη. Και όλα αυτά µε την ανεργία
να έχει υποχωρήσει κατά περισσότερο από τρεις µονάδες σε
σχέση µε τον Σεπτέµβριο του 2020. Δεν ήταν άλλωστε παρά
µόλις πριν λίγες µέρες που η ΕΛΣΤΑΤ επιβεβαίωσε την αύξηση
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος µας κατά 13,4% το τρίτο
τρίµηνο του 2021. Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
την υψηλότερη επίδοση στην Ευρώπη, ενώ αποτελεί ρεκόρ δε-
καετίας για την Ελλάδα. Αν όλα αυτά δεν συνιστούν απόδειξη
µιας επιτυχηµένης κυβερνητικής πολιτικής, αναρωτιέµαι τι θα συ-
νιστούσε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022
αποσκοπεί στη δυναµική ανάπτυξης σε ολόκληρη τη χώρα. Ως
βασικό του ζητούµενο έχει την προσέλκυση επενδύσεων και τη
δηµιουργία καλά αµειβόµενων νέων θέσεων εργασίας, µε έµ-
φαση στην «πράσινη» ανάπτυξη.

Στηρίζεται σε ένα κράτος που κάνει άλµατα στον ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό περιορίζοντας δραστικά τη γραφειοκρατία και το
οποίο ως βασικό του µέληµα έχει να βρίσκεται δίπλα στον πολίτη.
Στο πλαίσιο αυτό µάλιστα δίνει ιδιαίτερη έµφαση στις πολιτικές
υποστήριξης των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας, σε αντίθεση µε
την πολιτική υπερφορολόγησης της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.
Θυµίζω ότι στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ
επέβαλε είκοσι εννέα νέους φόρους.

Η Νέα Δηµοκρατία, επιδιώκει σταθερά την ελάφρυνση των πο-
λιτών από δυσβάσταχτες δηµοσιονοµικές υποχρεώσεις. Ο προ-
ϋπολογισµός του 2022, όπως άλλωστε και ο προηγούµενος, όχι
µόνο δεν περιλαµβάνει νέους φόρους αλλά προβλέπει πρόσθε-
τες µειώσεις φόρων και µέτρα στήριξης της επιχειρηµατικότη-
τας, των νοικοκυριών και της νέας γενιάς.

Επιτρέψτε µου να σταθώ σε κάποια σηµεία του, τα οποία ξε-
χωρίζω, όπως είναι η εφαρµογή του προγράµµατος «Πρώτο Έν-

σηµο» που αφορά νέους από δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα ετών
χωρίς προηγούµενη εργασιακή εµπειρία.

Πολύ σηµαντική για την αντιµετώπιση της ανεργίας βρίσκω και
την επέκταση του προγράµµατος των εκατό χιλιάδων νέων θέ-
σεων εργασίας µε επιπλέον πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας.

Εξαιρετικά θετική είναι και η αύξηση της χρηµατοδότησης του
Οργανισµού Προνοιακών Επιδοµάτων και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης για τα οικογενειακά επιδόµατα, τα επιδόµατα των συµπο-
λιτών µας µε ειδικές ανάγκες και τα σχολικά γεύµατα.

Με χαρά διαπιστώνω και την προώθηση µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης σύγχρονων εργαλείων κοινωνικής προστασίας, όπως
η Κάρτα Αναπηρίας, ο προσωπικός βοηθός για άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, η δηµιουργία πενήντα χιλιάδων θέσεων σε βρεφονη-
πιακούς σταθµούς και άλλα.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τις εργαζόµενες µητέρες βοηθούν
πάρα πολύ πρωτοβουλίες όπως το συγχρηµατοδοτούµενο πρό-
γραµµα «Νταντάδες της γειτονιάς».

Ταυτόχρονα, εξαιρετικά βοηθητική για όλους τους πολίτες
είναι και η κατάργηση, που ήδη ισχύει από την 1η Οκτωβρίου, του
φόρου για τις γονικές παροχές και τις δωρεές ύψους έως
800.000 ευρώ.

Στο ίδιο κλίµα της ελάφρυνσης των πολιτών κινείται και η µεί-
ωση του τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας στο 10%,
αλλά και η πλήρης κατάργησή του για νέους έως είκοσι εννέα
ετών.

Τέλος, καθώς η χώρα µας αλλά και όλος ο πλανήτης καλείται
να µειώσει το περιβαλλοντικό του αποτύπωµα, στον προϋπολο-
γισµό προβλέπεται χορήγηση προσαυξηµένης έκπτωσης για δα-
πάνες που αφορούν την «πράσινη» οικονοµία, την ενέργεια και
την ψηφιοποίηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε τον νέο κρατικό
προϋπολογισµό, ο ρυθµός ανάπτυξης εκτιµάται για το 2021 στο
6,9% του ΑΕΠ και για το 2022 στο 4,5%. Θα έχουµε, δηλαδή, µια
σωρευτική ανάπτυξη των ετών 2021, 2022 που θα φτάνει στο
11,7%, που σηµαίνει ότι κατά το 2022 όχι µόνο θα αποκατασταθεί
το επίπεδο του εγχώριου προϊόντος του 2019, αλλά θα αυξηθεί
και ακόµα περισσότερο. Οι συνολικές δαπάνες θα είναι αυξηµέ-
νες σε σχέση µε την αντίστοιχη πρόβλεψη στο µεσοπρόθεσµο
2022 - 2025 λόγω των δαπανών για την αντιµετώπιση της υγει-
ονοµικής κρίσης, αλλά και των παραλαβών εξοπλιστικών προ-
γραµµάτων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Μία µικρή επισήµανση εδώ για τις δαπάνες υγείας, για τις
οποίες έχει γίνει πολύς λόγος από την Αντιπολίτευση. Τα κονδύ-
λια για την υγεία όχι απλά δεν µειώνονται, αλλά είναι αυξηµένα
έναντι του 2021. Συγκεκριµένα, οι τακτικές δαπάνες για το
Υπουργείο Υγείας παρουσιάζονται αυξηµένες κατά 250 εκατοµ-
µύρια ευρώ.

Όπως γίνεται εµφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβερ-
νητική οικονοµική πολιτική που ακολουθήθηκε από την αρχή της
κρίσης αλλά και νωρίτερα, µε τις µειώσεις φόρων και την προ-
ώθηση µεταρρυθµίσεων, στήριξε αποτελεσµατικά την οικονοµία
της χώρας τη δύσκολη αυτή περίοδο και έθεσε τις βάσεις για
υψηλή και διατηρήσιµη ανάπτυξη τα επόµενα χρόνια. Είµαι σί-
γουρη πως µε τον νέο κρατικό προϋπολογισµό δεν θα καταφέ-
ρουµε µόνο να ανακτήσουµε τις απώλειές µας αλλά θα
επιτύχουµε ακόµα υψηλότερη οικονοµική επίδοση σε σχέση µε
την προ πανδηµίας περίοδο. Γι’ αυτόν τον λόγο σας ζητώ να τον
υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Φίλης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Φίλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη συζήτηση σήµερα για τον προϋπολογισµό πέφτει βαριά η

σκιά της πανδηµίας. Σχεδόν είκοσι χιλιάδες νεκροί, το ΕΣΥ που
έχει λυγίσει εδώ και έναν χρόνο παρά τον ηρωισµό γιατρών και
νοσηλευτών, η κοινωνία που έχει κουραστεί και ένα µέλλον δυ-
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σοίωνο καθώς περιµένουµε την επέλαση της «Όµικρον».
Τι σηµατοδοτεί άραγε η έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα που δηµοσι-

εύτηκε χθες; Επιβεβαιώνει ότι η Κυβέρνηση δεν πίστεψε στη
µάχη κατά της πανδηµίας, γιατί θεωρούσε ότι ήταν µια σύντοµη
παρένθεση. Ο Πρωθυπουργός είναι υπόλογος, γιατί απ’ αυτό το
Βήµα µάς είπε ότι είναι το ίδιο να νοσηλεύεται κάποιος διασω-
ληνωµένος εντός και εκτός ΜΕΘ. Πρόκειται για µια αυθαίρετη
κρίση, µια -να το πω- ανοησία, που παραβιάζει την κοινή λογική
και την κοινωνική εµπειρία. Μάλιστα µετά τη δηµοσιοποίηση της
έκθεσης Τσιόδρα - Λύτρα επιβεβαιώνεται ότι η ανοησία συνιστά,
δυστυχώς, κυνισµό.

Γιατί το ισχυρίστηκε αυτό ο Πρωθυπουργός; Επειδή η Κυβέρ-
νηση είχε πειστεί ότι η κοινωνία, φοβισµένη από την πανδηµία,
υπνωτισµένη από την ελεγχόµενη ενηµέρωση, δεν θα ζητήσει ευ-
θύνες. Κυνισµός και αυταρχισµός, τα κύρια γνωρίσµατα του συ-
στήµατος εξουσίας.

Ο Πρωθυπουργός οφείλει να ζητήσει συγγνώµη από αυτό το
Βήµα, συγγνώµη από τα χιλιάδες θύµατα και τους συγγενείς
τους αλλά και από όλους τους Έλληνες πολίτες. Διαφορετικά,
θα βουλιάξει στην πολιτική ανυποληψία. Το χειρότερο, θα ενι-
σχύσει µέσα στην απόγνωση των ανθρώπων κοινωνικές συµπε-
ριφορές καχυποψίας απέναντι στο δηµόσιο συµφέρον και την
πολιτική, θα πριµοδοτήσει αντιπολιτικές επιλογές εκεί όπου ψα-
ρεύει η ακροδεξιά.

Δεν πιστεύω ότι υπάρχουν σαράντα επτά κλειδωµένες ΜΕΘ
να περιµένουν τους επώνυµους. Αυτό είπα από την πρώτη
στιγµή. Ασφαλώς όµως και πρέπει να διερευνηθεί αν οι επώνυµοι
έχουν, έχουµε, προτεραιότητα έναντι των ανωνύµων στις κλίνες
ΜΕΘ και τη φροντίδα, γιατί αυτό δηµιουργεί ένα τεράστιο ηθικό
πρόβληµα. Τι θα απαντήσουµε στους γονείς του δεκατετράχρο-
νου κοριτσιού στην Λαµία που έσβησε στα επείγοντα, µακριά από
τη ΜΕΘ, ενώ ήταν γνωστό ότι νοσούσε από κορωνοϊό; Τι θα
απαντήσουµε στις οικογένειες των χιλιάδων συµπολιτών µας οι
οποίοι πέθαναν στην επαρχία σε ΜΕΘ που ο Θεός να τις κάνει
ΜΕΘ ή διασωληνωµένοι σε απλές κλίνες µε 87% περισσότερες
πιθανότητες να χάσουν τη ζωή τους, όπως λέει η έκθεση Τσιό-
δρα - Λύτρα;

Η αναζήτηση πολιτικών ευθυνών για την τραγωδία που ζούµε
δεν συνιστά πολιτική τυµβωρυχία. Γι’ αυτή κάτι γνωρίζει η Νέα
Δηµοκρατία µε το δράµα στο Μάτι. Άκουσα συναδέλφους της
Νέας Δηµοκρατίας να επικαλούνται τη δήλωσή µου ότι δεν κά-
νουµε αντιπολίτευση για τους θανάτους. Πράγµατι, δεν κερδο-
σκοπούµε πολιτικά µε τους θανάτους. Θλιβόµαστε, οργιζόµαστε,
καταλογίζουµε τις ευθύνες και απαιτούµε αλλαγή πολιτικής, που
η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να υπηρετήσει.

Θυµίζω ότι σε κρίσιµες στιγµές της πανδηµίας ο Πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσίπρας πρότεινε συναίνεση χωρίς να βρει
ανταπόκριση, κι είναι εγκληµατικό να κυβερνά µια Κυβέρνηση µη
απολογούµενη για παραλείψεις και δογµατισµούς που έχουν
εκτοξεύσει τον αριθµό των θανάτων. Η Ελλάδα έχει το θλιβερό
ρεκόρ θανάτων ανά κατοίκους σε όλη τη Δυτική Ευρώπη τις τε-
λευταίες εβδοµάδες.

Αλλά τι συζητάµε; Δυο µέρες κι ακόµη ο Πρωθυπουργός να
ζητήσει έστω µια συγγνώµη, που βέβαια για να είχε αξία θα
έπρεπε να συνοδεύεται µε αλλαγή στάσης για την πανδηµία και
κυρίως µε αναγνώριση της ανάγκης ανασυγκρότησης του ΕΣΥ,
κάτι που η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί και δεν θέλει να κάνει.
Την ενίσχυση του ΕΣΥ, έστω και µε είκοσι µέρες καθυστέρηση,
την έχουµε ανάγκη καθώς µάλιστα βλέπουµε να καλπάζει η παν-
δηµία µε την «Όµικρον» και καθώς ο ΠΟΥ µας έχει προειδοποι-
ήσει ότι θα έρθουν και άλλες πανδηµίες.

Μέσα στην πανδηµία αναπτύσσονται κοινωνικές συµπεριφο-
ρές που θα αφήσουν το αρνητικό τους αποτύπωµα. Ο ατοµι-
σµός, ο συµβιβασµός µε τη ρουτίνα των άδικων θανάτων, η
αντίληψη ενός ύπουλου ανταγωνισµού µε το δόγµα «ο θάνατός
σου η ζωή µου», η υποταγή του επιστηµονικού λόγου στις σκο-
πιµότητες της εξουσίας, οι ανορθολογισµοί µε καλυµµαύχι, όπως
είναι η θρησκοληψία ή µε περικεφαλαία, όπως είναι οι εθνικισµοί,
διασπείρονται, µολύνουν το κοινωνικό σώµα.

Και είναι ευθύνη της πολιτικής, ειδικότερα της Αριστεράς και
των δυνάµεων της προόδου, να προλάβουν αυτή την επιδηµία,

προτείνοντας εναλλακτικές δηµόσιες πολιτικές στην υγεία, το
κοινωνικό κράτος, τα δικαιώµατα, το περιβάλλον και, βεβαίως,
την οικονοµία. 

Κανείς δεν είναι ασφαλής, αν όλοι δεν είναι ασφαλείς. Μας το
απέδειξε η ιστορία της Αφρικής µε τον χαµηλό εµβολιασµό. Δεν
σταµάτησε εκεί η µετάλλαξη «Όµικρον», πέρασε τη θάλασσα, πέ-
ρασε τα τείχη, πήγε προς τα πάνω. Γιατί, τείχη δεν υπάρχουν το
πρόβληµα της υγείας, όπως τείχη δεν υπάρχουν και στο πρό-
βληµα των προσφυγικών ροών. Χρειάζεται µια από κοινού δια-
χείριση µε ανθρωπιστικό και αποφασιστικό τρόπο αυτών των
προβληµάτων. 

Με αυτή την έννοια, βρισκόµαστε σε ένα σηµείο αιχµής. Η παν-
δηµία και η κλιµατική κρίση αποκαλύπτουν ότι ο νεοφιλελεύθε-
ρος καπιταλισµός δεν µπορεί να υπηρετήσει την επιβίωση της
κοινωνίας. Η κοινωνία σε σύγχυση, αναζητά σηµείο ισορροπίας.
Θα το βρει είτε στην ακραία νεοφιλελεύθερη «Alt Right» είτε στην
προοδευτική αριστερή και οικολογική υπέρβαση. 

Η ριζοσπαστική Αριστερά και οι πολιτικές και κοινωνικές συµ-
µαχίες της µπορούν να εκπροσωπήσουν τη µεγάλη κοινωνική
πλειοψηφία. Και αυτό είναι το µεταίχµιο των πολιτικών εξελίξεων,
που σύντοµα θα κατακρηµνίσει την αναιδή κυβερνητική µακαριό-
τητα και τον αυταρχισµό της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τον φετινό προϋπολογισµό
συνεχίζεται η υποχρηµατοδότηση της παιδείας. Σε ολόκληρη την
Ευρώπη ο µέσος όρος είναι 5% επί του ΑΕΠ και στην Ελλάδα
3%. Θριαµβολογεί η κυρία Υπουργός, επειδή αυξήθηκε, λέει, για
200 εκατοµµύρια φέτος ο προϋπολογισµός για την παιδεία, όταν
αυξάνεται ταυτοχρόνως και το ΑΕΠ. 

Αυτή η τεράστια απόκλιση, αναδεικνύει ανάγλυφα την κυβερ-
νητική πολιτική συρρίκνωσης της δηµόσιας εκπαίδευσης και ενί-
σχυσης των µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων στον χώρο της
παιδείας. Ακόµη και στα δηµοτικά σχολεία, υποδεικνύεται η ανεύ-
ρεση πόρων από χορηγούς και αυτό το µοντέλο συνδυάζεται µε
τη διάλυση του συλλόγου διδασκόντων και την καθιέρωση µιας
αξιολόγησης που οδηγεί σε σχολεία πολλών ταχυτήτων. Οι εκ-
παιδευτικοί εγκλωβίζονται στα γραφεία, σε γραφειοκρατικές
δουλειές «ελέω αξιολογήσης» και όχι στις τάξεις, εκεί που θέση
τους, ο φυσικός τους χώρος. 

Οι διευθυντές των σχολείων µετατρέπονται σε µάνατζερ. Στα
πανεπιστήµια αναζητείται ο µάνατζερ -ξεπερασµένα δόγµατα της
εποχής Θάτσερ που εµφανίζονται ως καινοτόµες ιδέες. Στα πα-
νεπιστήµια µειώνεται περαιτέρω η χρηµατοδότηση µε το περι-
βόητο πέναλτι 20%, ενώ επιχειρείται η υπαγωγή της έρευνας στις
πρόσκαιρες ανάγκες των επιχειρήσεων. Η αναγκαία διασύνδεση
του πανεπιστηµίου πρέπει να υπηρετεί τον µετασχηµατισµό της
οικονοµίας προς την αντιµετώπιση κοινωνικών αναγκών, καθώς
και την υπερνίκηση των κοινωνικών ανισοτήτων, που ιδιαίτερα
µέσα στην πανδηµία, έχουν εκτοξευτεί. 

Τα σχολεία λειτουργούν µέσα στις πρωτόγνωρες συνθήκες
πανδηµίας, όπου οι ανισότητες έχουν θεριέψει -και αναφέροµαι
στις µαθησιακές, αλλά, κυρίως, στις ψυχοκοινωνικές επιπτώσεις
στη ζωή των παιδιών. Οι εκπαιδευτικοί δίνουν αγώνα ανυπερά-
σπιστοι και βαλλόµενοι από τον κυβερνητικό αυταρχισµό, για να
µάθουν ξανά στα παιδιά τι σηµαίνει µαθητής και σχολείο.

Τα παιδιά έχουν να αντιµετωπίσουν την κρατικοποίηση και τον
αµείλικτο ανταγωνισµό. Η τράπεζα θεµάτων στο λύκειο, το
σπρώξιµο δεκαπεντάχρονων µαθητών στην πρώην µαθητεία και
ανήλικη εργασία, η µείωση του αριθµού εισακτέων στα πανεπι-
στήµια, οικοδοµούν νέους ταξικούς φραγµούς, δίπλα στους
φραγµούς που έχουν να κάνουν µε την κοινωνική οικονοµική
κρίση και τη διάλυση του οικογενειακού εισοδήµατος. 

Η Κυβέρνηση θέλει µια φθηνή εκπαίδευση, γιατί προωθεί µια
φτηνή ανάπτυξη. Μια ανάπτυξη µε κέρδη για τους λίγους, µε κα-
κοπληρωµένες και υποβαθµισµένες θέσεις εργασίας για τους
πολλούς. Μια ανάπτυξη που θα υπηρετεί το µοντέλο που µας
έχει οδηγήσει στη χρεοκοπία. Η Κυβέρνηση δεν φέρνει την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση µε καλοπληρωµένες θέσεις εργασίας,
που θα παράγουν προϊόντα µε προστιθέµενη αξία. Πίσω από την
διατυµπανιζόµενη µείωση της ανεργίας -το ακούσαµε- υπάρχουν
µισές δουλειές, επισφάλεια και φτωχοί εργαζόµενοι. Αυτό είναι
το µέλλον που θέλετε για τη χώρα µας. 
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Στον αντίποδα των κυβερνητικών µεθοδεύσεων, χρειαζόµαστε
δηµόσιες πολιτικές, ένα σχολείο ποιότητας και ισότητας. Δεκα-
τετράχρονο υποχρεωτικό σχολείο, συµπεριλαµβανοµένης της
προσχολικής ηλικίας, διορισµούς είκοσι χιλιάδων εκπαιδευτικών
µέσα σε τέσσερα χρόνια και ανάλογα προγράµµατα επιµόρφω-
σης, διπλασιασµό του αριθµού των πανεπιστηµιακών αντί για πα-
νεπιστηµιακή αστυνοµία. Θέλουµε πρόγραµµα σχολικής στέγης,
καθώς το 40% των σχολικών κτηρίων έχει ηλικία πενήντα ετών
και πρόγραµµα ανέγερσης νέων φοιτητικών εστιών. Υπάρχει δυ-
νατότητα από το Ταµείο Ανάκαµψης να χρηµατοδοτηθούν αυτά
όλα τα έργα. Όχι, όµως, να δοθούν τα χρήµατα στις µεγάλες πο-
λυεθνικές εταιρείες και οµίλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφερθήκαµε και νωρίτερα
στο θέµα της πανδηµίας και των σχολείων. Ζητάµε να συνεδριά-
σει η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής µε τους
Υπουργούς Οικονοµικών και µε τους ειδικούς µαζί, για να κου-
βεντιάσουµε τι πρόκειται να γίνει, εν όψει και της µετάλλαξης
«Όµικρον». Ογδόντα χιλιάδες παιδιά έχουν αρρωστήσει από την
1η Νοεµβρίου µέχρι σήµερα. Δυστυχώς, εισπράξαµε για άλλη µια
φορά την άρνηση της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε αυτόν τον
διάλογο µέσα στη Βουλή. Γνωρίζουµε, επίσης, ότι είναι αναγκαίο
να ενταθεί η προσπάθεια για τον εµβολιασµό των µικρών παι-
διών. Είναι, όντως, αναγκαίο. 

Επίσης, θεωρούµε ότι η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων που
έχει θέσει µεγάλο πρόβληµα και απαγορεύεται στην ουσία η εξ
αποστάσεως εκπαίδευση µε τη «CISCO», έχει περιφρονηθεί από
το Υπουργείο και ακούσαµε και την απάντηση της κυρίας Υπουρ-
γού για το θέµα αυτό -προκλητική ήταν, περιπαικτική, θα έλεγα. 

Το επιχείρηµα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν ψήφισε την ποινικοποίηση των
γονέων, διότι δεν στέλνουν τα παιδιά τους στο σχολείο –πενήντα,
εξήντα παιδιά όλα κι όλα- είναι παραπλανητικό. Ζητήσαµε να µην
υπάρχει ποινή δύο ετών, όπως προτείνει η Κυβέρνηση, αλλά χρη-
µατικό πρόστιµο, όπως έλεγε ο Ποινικός Κώδικας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζουµε τον προϋπολο-
γισµό στο όνοµα του µέλλοντος και της νεολαίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ. 

Ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο και αµέσως µετά, η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγο ζήσαµε θλιβερές σκη-
νές στην Αίθουσα αυτή. Σκηνές που η Αίθουσα αυτή είχε να ζήσει
από τότε που εδώ βρισκόταν η Χρυσή Αυγή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Και οι µακεδονοµάχοι σας τα ίδια κάνανε.
Μας λέγανε προδότες.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ήταν θετική η
αντίδραση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και θε-
τική η συνολική καταδίκη τέτοιων στάσεων. Θέλω να ελπίζω ότι
στο εξής θα αντιµετωπίζετε µε απόλυτο τρόπο οποιοδήποτε κλεί-
σιµο µατιού σε τέτοιους χώρους. Γιατί ξέρετε, δεν είναι µόνο οι
κραυγές αυτού του είδους που κλείνουν το µάτι στο κοινό, που
παλιότερα οδήγησε σε αυτά τα θλιβερά φαινόµενα στην ελληνική
πολιτική ζωή, είναι και το κλείσιµο του µατιού στους αντιεµβο-
λιαστές το ίδιο. Και αυτό το λέω, για να το λάβουν υπ’ όψιν τους
όλοι όσους τους αφορά. 

Άκουσα πριν από λίγο τον κ. Φίλη να λέει ότι ο καπιταλισµός
δεν θα επιβιώσει. Το σύστηµα της ελεύθερης αγοράς και της κοι-
νοβουλευτικής δηµοκρατίας -αυτό που εσείς αποκαλείτε καπιτα-
λισµό, κύριε Φίλη- όχι µόνο επιβιώνει, ανθεί στον κόσµο. Αυτό
που δεν έχει επιβιώσει είναι ο σοσιαλισµός -αν εξαιρέσουµε τη
Βόρειο Κορέα. Πρέπει να δείτε την αντίφαση σε αυτό που λέτε,
µε την πραγµατικότητα. 

Ας έρθω τώρα στα του προϋπολογισµού. Οι συζητήσεις για
τους προϋπολογισµούς παντού στον κόσµο, τα τελευταία δύο
χρόνια επικεντρώνονται γύρω από την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας, προφανώς. Το ίδιο και σε εµάς.

Στην πατρίδα µας είναι εύκολο να δούµε τι έχει συµβεί αυτά
τα δύο τελευταία χρόνια. Είναι απλή η περίληψη, αποτυπώνεται

στην πορεία τη σηµερινή και εκτιµώµενη του Ακαθάριστου Εγ-
χώριου Προϊόντος. Η αύξηση του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ-
ϊόντος το 2021 και το 2022 θα υπερκαλύψει τις απώλειες του
2020. Για την ακρίβεια, θα είναι κατά 1,7 ποσοστιαίες µονάδες
µεγαλύτερη από τη µείωση που είχαµε το 2020. Πώς έγινε αυτό;
Πώς ήταν τόσο γρήγορη η ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας
και η είσοδός της σε τροχιά ανάπτυξης; 

Έγινε µέσα από ένα κολοσσιαίο πρόγραµµα ενίσχυσης της
πραγµατικής οικονοµίας µε 43 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ένα πρό-
γραµµα που µας φέρνει στην τρίτη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σε δαπάνες για την καταπολέµηση των συνεπειών της πανδη-
µίας. Τρίτη θέση στην Ευρώπη και τέταρτη στον κόσµο, σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία που ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε
στην Επιτροπή Οικονοµικών. 

Η Ελλάδα, µια χώρα που µπήκε στην κρίση της πανδηµίας µε
το βάρος του γνωστού δηµοσίου χρέους της, έφτασε να είναι η
τέταρτη σε δαπάνες στον κόσµο. Το επαναλαµβάνω, γιατί αυτό
δείχνει και σε τι πολιτικό αδιέξοδο πρέπει να βρίσκονται αυτοί
που λένε σήµερα ότι έπρεπε να δαπανήσετε περισσότερο, ότι
έπρεπε να έχετε περισσότερο εµπροσθοβαρές πρόγραµµα. 

Κι έγινε αυτή η καµπάνια αντιµετώπισης των συνεπειών της
πανδηµίας, ενώ ταυτόχρονα υπηρετήθηκαν και οι στόχοι για τους
οποίους ψηφίστηκε από τον ελληνικό λαό η παράταξη που κυ-
βερνά σήµερα, δηλαδή οι στόχοι της µείωσης των φόρων, χωρίς
ταυτόχρονα να θιγεί κανείς από τους κρίσιµους τοµείς πολιτικής
µε µείωση των δαπανών. 

Να αναφέρω επιγραµµατικά µόνο φόρους: στον ΕΝΦΙΑ µεσο-
σταθµική µείωση κατά 22%, στον εισαγωγικό φορολογικό συντε-
λεστή µείωση από το 22% στο 9% για το πρώτο κλιµάκιο, τη
µείωση της προκαταβολής φόρου εισοδήµατος -ρωτήστε ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες τι σηµαίνει αυτό-, και τη µείωση των ασφαλι-
στικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα κατά τρεις µονάδες. 

Κι ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, βρίσκεται σε εξέλιξη ένα πρό-
γραµµα µεταρρυθµίσεων και δηµιουργίας υποδοµών στην ελλη-
νική οικονοµία που προετοιµάζουν πραγµατικά τη χώρα για την
επόµενη µέρα. Θα αναφέρω εδώ µόνο τον ΒΟΑΚ ως το χαρακτη-
ριστικότερο παράδειγµα της µεγαλύτερης έλλειψης της Κρήτης
που για πρώτη φορά µπαίνει σε µια τροχιά υλοποίησης.

Σηµαίνουν αυτά ότι όλα πάνε καλά και δεν έχουµε λόγο να
ανησυχούµε για τίποτα; Όχι βέβαια. Υπάρχει αυτή τη στιγµή η
µεγάλη απειλή του πληθωρισµού, ο οποίος επιταχύνεται σε όλον
τον κόσµο. Στην Ελλάδα σε ρυθµούς χαµηλότερους από τους
ευρωπαϊκούς: 4,1% ο µέσος όρος της Ευρωζώνης και 2,8% σε
εµάς. Παρ’ όλα αυτά, έχουµε λόγους να ανησυχούµε περισσό-
τερο από τους εταίρους µας και αυτό γιατί στην πατρίδα µας ορι-
σµένοι κλάδοι έχουν έντονο ολιγοπωλιακό χαρακτήρα. Σε
κάποιες περιπτώσεις τα ολιγοπώλια αυτά οδηγούν σε τιµές στην
Ελλάδα υψηλότερες από τις αντίστοιχες στις αγορές των εταί-
ρων µας. 

Τα κατ’ εξοχήν παραδείγµατα, αλλά όχι µόνα, είναι η αγορά
της ηλεκτρικής ενέργειας και των τηλεπικοινωνιών. Η ηλεκτρική
ενέργεια ήταν συστηµατικά ακριβότερη από τον µέσο όρο της
Ευρώπης και πριν την ενεργειακή κρίση, πριν την έκρηξη των
τιµών του φυσικού αερίου. Και αυτή βεβαίως η κατάσταση επι-
δεινώνεται σήµερα. 

Το γεγονός αυτό πλήττει δραστικά την ευηµερία των νοικοκυ-
ριών και την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, πλήττει κατ’
εξοχήν τη µεταποίηση, τον κλάδο που ανταγωνίζεται διεθνώς και
κλάδο από τον οποίο περιµένουµε νέες ποιοτικές θέσεις εργα-
σίας. 

Ορθώς η Κυβέρνηση αντέδρασε άµεσα µε 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ ενίσχυση των καταναλωτών για να αντιµετωπίσουν τις συ-
νέπειες της κρίσης. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε στους φουσκω-
µένους λογαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος να «πνίξουν» το
ρεύµα της ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, τώρα που δεί-
χνει ουσιαστική δυναµική.

Με ιδιαίτερη ικανοποίηση άκουσα σήµερα τον Πρωθυπουργό
να προαναγγέλλει νέα µέτρα ανακούφισης από τις αυξήσεις ρεύ-
µατος και καυσίµων, µε ειδική αναφορά στους αγρότες. 

Αγρότες και κτηνοτρόφοι πλήττονται από τις αυξήσεις στις
τιµές σε καύσιµα και ηλεκτρική ενέργεια περισσότερο γιατί
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έχουν περιορισµένη δυνατότητα, λόγω της δοµής της αγοράς
τους, να περάσουν το αυξηµένο κόστος στα προϊόντα τους. 

Πρέπει ειδικά να προσέξουµε τους κτηνοτρόφους στα ορεινά
που υφίστανται επιπλέον τις ακραίες αυξήσεις των τιµών των
ζωοτροφών και αναγκάζονται να λειτουργήσουν φέτος και µε δυ-
σάρεστες εκπλήξεις ως προς τα προγράµµατα της ενίσχυσής
τους. 

Η ουσιαστική απάντηση όµως στο πρόβληµα της ενεργειακής
κρίσης δεν µπορεί να είναι οι επιδοτήσεις, οι έκτακτες ενισχύ-
σεις. Και είναι, πραγµατικά, λυπηρό που ο αντίλογος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης εξαντλείται σε αυτό. Δίνει η Κυβέρνηση
και δίνει αρκετά για πρώτη φάση, λέει «δώστε κι άλλα», το πιο
εύκολο για µια αντιπολίτευση χωρίς να πει ούτε πώς ούτε από
πού ούτε πώς θα λυθεί το ουσιαστικότερο πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Το ζήτηµα του ολιγοπωλίου στην ηλεκτρική ενέργεια και του

κόστους του για την ελληνική οικονοµία πρέπει να αντιµετωπιστεί
στη ρίζα του. Πρέπει τα αρµόδια όργανα, η ΡΑΕ και η Επιτροπή
Ανταγωνισµού -έχουν και οι δύο αρµοδιότητα- να ελέγξουν τις
συνθήκες του ανταγωνισµού στην αγορά αυτή. 

Ο Υπουργός Ανάπτυξης φέρνει στη Βουλή σχέδιο νόµου για
τον ανταγωνισµό µε καινούργιες διατάξεις. Πρέπει όµως να
δούµε και στην πράξη τι γίνεται, πώς εφαρµόζεται ο νόµος.

Πρέπει ακόµη να αναθεωρηθούν οι διατάξεις του κώδικα λει-
τουργίας της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίες έχουν επι-
τρέψει τη χειραγώγηση της αγοράς. Μη σπεύσετε να χαρείτε,
αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε τις αναφορές αυτές, γιατί
το ολιγοπώλιο αυτό µια χαρά κρατούσε και ανθούσε και στις
µέρες σας. Μάλιστα οι κώδικες στους οποίους αναφέρθηκα που
επιτρέπουν τη χειραγώγηση της αγοράς στο µεγαλύτερό τους
µέρος διαµορφώθηκαν επί ηµερών σας.

Ανακεφαλαιώνοντας, αντιµετωπίσαµε τις οικονοµικές συνέ-
πειες της πανδηµίας τα δύο τελευταία χρόνια κατά τρόπο απο-
τελεσµατικό, υπηρετώντας παράλληλα όλες τις πολιτικές για τις
οποίες ο ελληνικός λαός το 2019 ψήφισε τη Νέα Δηµοκρατία. Ο
προϋπολογισµός του 2022, συνεχίζει στο ίδιο πνεύµα µε ακόµα
µεγαλύτερη συστηµατικότητα και γι’ αυτό προφανώς τον υπερ-
ψηφίζω.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Βολουδάκη.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Θεανώ Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μισό λεπτό, κύριε

Φίλη. Για ποιον λόγο τον θέλετε; Για σχόλιο; Δεν γίνεται σχόλιο
τώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για δέκα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε. Αυτό το

είπαµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Θα σταµατήσει αυτό
να παρεµβαίνουµε για κάθε Υπουργό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Επί προσωπικού. Θα είχα τελειώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, δεν γί-

νεται αυτό. Εξάλλου, επισήµως αυτή τη στιγµή Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος από εσάς είναι ο κ. Ραγκούσης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ειπώθηκε κάτι για µένα. Μου επιτρέπετε;
Ο κύριος συνάδελφος απέδωσε κάτι σε εµένα που δεν έχω πει,
εκ παραδροµής.

Η πανδηµία και η κλιµατική κρίση αποκαλύπτουν ότι ο νεοφι-
λελεύθερος καπιταλισµός δεν µπορεί να υπηρετήσει την επι-
βίωση της κοινωνίας. 

Αυτό είναι παγκόσµιο συµπέρασµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, αυτό δεν

είναι προσωπικό. Τοποθέτηση είναι.
Απλώς να το σταµατήσουµε αυτό. Είναι οµόφωνη απόφαση

της Διάσκεψης των Προέδρων ότι δεν µπορούν οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι κάθε τόσο να διακόπτουν, εκτός του ότι δεν
προβλέπεται από τον Κανονισµό και ειδικά δεν προβλέπεται για
τον προϋπολογισµό.

Η κ. Φωτίου έχει τον λόγο κι αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει
ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Χρή-
στος Στυλιανίδης. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα τον τρίτο αν-

τικοινωνικό προϋπολογισµό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη που πε-
ρικόπτει κατά 1,7 δισ τις δαπάνες για την υγεία, την παιδεία, την
ασφάλιση, την πρόνοια. Πιστεύω θα είναι και ο τελευταίος σας.

Επιστροφή στην κανονικότητα µας υπόσχεται µε περικοπή 820
εκατοµµύρια από το ΕΣΥ που καταρρέει µε τίµηµα χιλιάδες νε-
κρούς. Το 38% θα είχε γλιτώσει, λέει η έκθεση των Τσιόρδα -
Λύτρα από τον Μάιο, αν είχαµε ισχυρό ΕΣΥ, όπως και αν είχαµε
περισσότερες ΜΕΘ. Διότι οι διασωληνωµένοι εκτός ΜΕΘ πεθαί-
νουν σε ποσοστό 87%. Η ίδια έκθεση.

Πριν από δέκα µέρες ο Πρωθυπουργός µάς διαβεβαίωνε στη
Βουλή ότι δεν υπάρχει διαφορά µεταξύ διασωληνωµένων εκτός
ή εντός ΜΕΘ. Τι συµβαίνει τώρα µε τον Πρωθυπουργό της
χώρας που ζητούσε από εµάς µελέτες, όταν εκείνος είχε τη µε-
λέτη στο συρτάρι του; Πρέπει να απαντήσει. Υπάρχει τεράστιο
θέµα.

Ο προϋπολογισµός όµως δεν απαντά ούτε στις οξύτατες
ανάγκες των πολιτών. Σήµερα ένας στους τρεις τουλάχιστον πο-
λίτες απειλείται από υγειονοµική και ενεργειακή φτώχεια και
υλική στέρηση, δηλαδή στερούνται τη θέρµανση, το ρεύµα, βα-
σικά τρόφιµα και υπηρεσίες υγείας. Τα µεσαία στρώµατα και οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις φτωχοποιούνται ξανά ραγδαία. 

Αυτά τα στρώµατα είχατε καταστρέψει το 2015, όταν η Νέα
Δηµοκρατία µε Υπουργό τότε τον Κυριάκο Μητσοτάκη µάς πα-
ρέδωσε, κατά την ΕΛΣΤΑΤ, οκτακόσιες χιλιάδες πολίτες που
είχαν µετακοµίσει από τα µεσαία στρώµατα στα φτωχά, έναν δη-
λαδή στους πέντε. Το 2019 µε τον ΣΥΡΙΖΑ εξακόσιες χιλιάδες
από αυτούς είχαν µετακοµίσει ξανά στα µεσαία στρώµατα. 

Αυτές τις µέρες στη Βουλή η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας προσπαθείτε να µας εξηγήσετε ότι ζούµε σε
έναν παράδεισο ευηµερίας, ανάπτυξης, αυξήσεων εισοδηµάτων
και τραπεζικών καταθέσεων. Γιατί δεν τα λέτε στις περιφέρειές
σας; Γιατί δεν τα λέτε στους πολίτες που βγαίνουν στα δικά σας
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα καλοταϊσµένα, και απελπισµένοι
λένε ότι τα µηνιαία τους εισοδήµατα τελειώνουν µέσα σε δυο-
τρεις εβδοµάδες, που βλέπουν συνεχείς ανατιµήσεις στα τρό-
φιµα και αρχίζουν να µην αγοράζουν πια τα αναγκαία; 

Άκουσε κανείς από εσάς αυτό; Ότι δεν αγοράζουν τρόφιµα
που έχουν ανάγκη, που δεν µπορούν να πληρώσουν λογαρια-
σµούς ρεύµατος και πετρέλαιο θέρµανσης;

Κατά την ΕΛΣΤΑΤ, έχουµε ανατιµήσεις σε δεκαπέντε βασικά
αγαθά. Κατά τη EUROSTAT, είµαστε στην τρίτη χειρότερη θέση
σε ενεργειακή φτώχεια, 12% έναντι 8% µέσου όρου. Μπορού-
σαµε να είχαµε αποφύγει αυτή την κατάσταση; Ναι, λέµε εµείς
µε τις τροπολογίες που καταθέσαµε τρεις φορές για ευάλωτες
οµάδες δωρεάν ποσότητα ρεύµατος, επανασύνδεση κοµµένων
ρευµάτων, διακανονισµό οφειλών. Τα είπε η Ευρωβουλή, τα ίδια
ακριβώς την άνοιξη. Δεν κάνατε τίποτα. Και για την ενεργειακή
κρίση, µείωση φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο που θα µεί-
ωνε κατά 35% το κόστος και την αύξηση του κατώτατου µισθού
στα 800 ευρώ. Τα απορρίπτετε όλα.

Σήµερα όµως θα ψηφίσετε µόνοι σας έναν προϋπολογισµό
που µειώνει κατά 350 εκατοµµύρια την πρόνοια, 4,014 δισεκα-
τοµµύρια το 2021, 3,71 δισεκατοµµύρια σήµερα, για το 2022, ενώ
έπρεπε να αυξήσετε γενναία τα κονδύλια της, όπως τα αυξάναµε
εµείς, κάθε φορά, επί τέσσερις συνεχείς προϋπολογισµούς τα
κονδύλια της πρόνοιας. 

Είναι κρίσιµες ώρες, κι εσείς µειώσατε µέσα στη χρονιά µε διά-
φορα κόλπα ακόµη και το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, δηλαδή
το πρώην ΚΕΑ. Ταραταζούµ για το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα, το βάλατε και στο Σύνταγµα. Δεν µου λέτε, µε 200 ευρώ
ζει άνθρωπος σήµερα; Απαντήστε µου επιτέλους, να καταλάβω
κι εγώ. 

Είναι ντροπή να µηδενίζετε για το 2022 το πρόγραµµα «ΓΕ-
ΦΥΡΑ» για τους δανειολήπτες που επλήγησαν από την πανδηµία
αφαιρώντας 241 εκατοµµύρια. 

Είναι ντροπή να προβλέπετε αντίθετα ότι θα εφαρµόσετε

3986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



φέτος τον Πτωχευτικό Κώδικα το 2022, όπως αποκαλύπτουν τα
100 εκατοµµύρια που βάλατε στον προϋπολογισµό, για όσους
θα χάσουν το σπίτι τους και θα αναγκαστούν να πληρώνουν ενοί-
κιο για να µείνουν σε αυτό. 

Μεγαλύτερη όµως ντροπή είναι οι φιέστες σας για την προ-
σβασιµότητα των αναπήρων και για τα θέµατα υπέρ των αναπή-
ρων, την ίδια στιγµή που κόβετε από εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες
ανασφάλιστους αναπήρους φάρµακα, θεραπείες, εξετάσεις, κα-
ταργώντας τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ και υποχρεώνοντάς τους σή-
µερα να πάνε στα δηµόσια νοσοκοµεία εν µέσω COVID για να
τους τα γράψουν. Είναι προσβάσιµα τα νοσοκοµεία για αυτές τις
εργασίες, κύριοι Υπουργοί; Είναι προσβάσιµα για τους ανάπη-
ρους; Είναι ντροπή αυτό που κάνετε. 

Είναι οι ίδιοι ανάπηροι που τους κόβετε τώρα 53 εκατοµµύρια
στον προϋπολογισµό του 2022 από ό,τι σας τον παραδώσαµε
εµείς  το 2019. Και βγαίνει ο «φιλοανάπηρος» Πρωθυπουργός
και τους δίνει δώρο 250 ευρώ, όταν δύο φορές τώρα, σε αντί-
στοιχες περιόδους, αρνηθήκατε το δεύτερο, το διπλό δώρο, επί-
δοµα αναπηρίας, τα Χριστούγεννα; 

Είναι υποκρισία να µιλάτε για παιδική προστασία. Φέτος, για
πρώτη φορά από το 2016, φτάσαµε Χριστούγεννα και δεν έχετε
δώσει ούτε ένα από τα σχολικά γεύµατα. Εκατόν ογδόντα πέντε
χιλιάδες σας παραδώσαµε. Γιατί; Με το φιάσκο του διαγωνισµού
που κάνατε ευνοώντας ηµέτερους µεγαλοεπιχειρηµατίες.

Κατά τα άλλα, βάλατε τον Πρωθυπουργό να κηρύξει τον πό-
λεµο κατά της παιδικής παχυσαρκίας! Τι άλλο να πω εγώ; Διπλα-
σιάστε τουλάχιστον τα σχολικά γεύµατα. 

Αφήσατε για δεύτερη χρονιά ογδόντα χιλιάδες παιδιά µε πλή-
ρεις φακέλους εκτός βρεφονηπιακών σταθµών και ΚΔΑΠ, όταν
το 2019 εµείς δώσαµε σε όλα τα παιδιά voucher που είχαν πλήρη
φάκελο. Χόρτασαν οι εργαζόµενοι και φορείς βρεφονηπιακών
σταθµών λόγια του αέρα για το πρόγραµµα «ΚΥΨΕΛΗ», κι ας σας
έλεγαν ότι είναι βλαπτικό για τα παιδιά. Δεν φαντάστηκαν όµως
ποτέ ότι δεν θα πληρωθούν και θα είναι απλήρωτοι από τον Σε-
πτέµβρη και σηκώθηκαν οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες των βρε-
φονηπιακών και κατέφυγαν σε απεργίες για να πληρωθούν δύο
µήνες από τους τέσσερις! Αυτό κάνατε.

Ούτε φαντάζονταν ότι θα χρησιµοποιούσατε τα χρήµατα του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για να υπονοµεύσετε
τους βρεφονηπιακούς σταθµούς µε τις «Νταντάδες της Γειτο-
νιάς» και να χωρίσετε τα µωρά σε εκείνα που θα παίρνουν περισ-
σότερα χρήµατα οι µαµάδες τους για να τα πάνε στους
βρεφονηπιακούς σταθµούς και λιγότερα εκείνων που θα µένουν
στις νταντάδες. 

Ενώ η παιδική φτώχεια και ο κοινωνικός αποκλεισµός αυξάνε-
ται επί των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας, επαίρεστε γιατί κρα-
τήσατε το επίδοµα παιδιού, όπως σας τα παραδώσαµε το 2019,
δηλαδή στο 1,12 δισ. 

Θέλει µεγάλο θράσος να συγκρίνεστε µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που πα-
ρέλαβε το 2015 από τη Νέα Δηµοκρατία µε Υπουργό τον Μητσο-
τάκη την παιδική φτώχεια και αποκλεισµό στο 37,8% και το
έφτασε το 2019 στο 30,5%, µε στοιχεία ΕΛΣΤΑΤ. Και ήδη το 2020
αυξήθηκε στο 31%. 

Εµείς παραλάβαµε το 2015 την πρόνοια στα 780 εκατοµµύρια
και τη φτάσαµε, µε τέσσερις συνεχείς αναθεωρήσεις προϋπολο-
γισµών, στα 3,35 δισ, µε στόχο να φτάσουµε τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο του 4%. Εσείς φτάνετε, και µε βάση το µεσοπρόθεσµο, θα
την κρατήσετε στα 3,511 µέχρι το 2025. 

Διαθέσατε τα µικρότερα ποσά από όλες τις χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για την κοινωνική προστασία από το Ταµείο Ανά-
καµψης, µόνο το 1,5%. 480 εκατοµµύρια σε σύνολο 32 δισ. για
την πρόνοια; Είναι µεγάλη ατυχία στη χώρα που είσαστε εσείς
σήµερα στην Κυβέρνηση. 

Πιστεύω ότι ωριµάζουν οι συνθήκες για οργή και αγανάκτηση
για να φύγετε και να έρθει µια προοδευτική κυβέρνηση µε κορµό
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, που θα εφαρµόσει ένα προ-
νοιακό κράτος για την κοινωνική πλειοψηφία, µε νέο δίχτυ ασφά-
λειας για το παιδί, µε το εισόδηµα ανάγκης, µε αυξηµένες
παροχές για το παιδί, τον ανάπηρο, τον ηλικιωµένο και µε δω-
ρεάν υπηρεσίες φροντίδας υψηλής ποιότητας για όλους. 

Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-

τικής Προστασίας κ. Στυλιανίδης. Και αµέσως µετά να ετοιµάζε-
ται ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νεοσύστατο Υπουργείο Κλι-

µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας συµµετέχει για πρώτη
φορά αυτόνοµα στον εθνικό προϋπολογισµό. Είναι ένα Υπουρ-
γείο που δηµιουργήθηκε για να ανταποκριθεί αποτελεσµατικά
στις µεγάλες προκλήσεις της κλιµατικής κρίσης. Διότι, αγαπητοί
συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση είναι µια πραγµατικότητα. Όσοι
επιχείρησαν για πάρα πολλά χρόνια να επιµένουν ότι η κλιµατική
κρίση είναι fake news, έχουν ήδη, ευτυχώς, αποδράµει από το
πολιτικό προσκήνιο. 

Είναι µια κρίση η οποία, δυστυχώς, εξελίσσεται µε µεγάλη τα-
χύτητα, µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς και είναι παραδεκτό από όλους
τους σοβαρούς επιστήµονες ότι µας έχει προσπεράσει. Μας έχει
προσπεράσει όλους, έχει προσπεράσει ολόκληρο τον πλανήτη
σε ό,τι αφορά την προετοιµασία του για τις επιπτώσεις της. Μας
επιβάλλει να δράσουµε άµεσα. Μας επιβάλλει να δράσουµε
τώρα. 

Ο Πρωθυπουργός της χώρας, αντιλαµβανόµενος τα µηνύµατα
των καιρών και αντιδρώντας ενεργητικά, αποφάσισε τη δηµιουρ-
γία αυτού του νεοσύστατου Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας
και Κλιµατικής Κρίσης, υιοθετώντας µια όντως πολύ πρωτοπο-
ριακή και καινοτόµα προσέγγιση. Μας έχει επιφορτίσει µε την
αντιµετώπιση αυτών των µεγάλων επιπτώσεων. 

Το Υπουργείο λειτουργεί και συµπληρωµατικά µε το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, όπως συµβαίνει και σε άλλες
ανεπτυγµένες χώρες, ανεπτυγµένα πολιτικά συστήµατα. Αυτή η
πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού συγκέντρωσε όντως την προ-
σοχή της διεθνούς κοινότητας, των διεθνών µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης στη Γλασκώβη, στο πλαίσιο της παγκόσµιας διάσκεψης
για το κλίµα COP26. Αυτό όντως δηµιούργησε µια πολύ σηµαν-
τική εικόνα για τη χώρα, ότι αντιµετωπίζει αυτά τα προβλήµατα
µε αυτό το πρωτοποριακό πνεύµα. 

Ποια είναι η πρωταρχική προτεραιότητα του νέου Υπουργείου;
Η πρωταρχική προτεραιότητα είναι να γεφυρώσει την παραδο-
σιακή προσέγγιση αντιµετώπισης και διαχείρισης του κινδύνου,
που µέχρι τώρα, όχι µόνο εδώ, αλλά και πανευρωπαϊκά, επικεν-
τρωνόταν πρωτίστως στην κατασταλτική δράση, που ως γνωστόν
ανήκει στην αρµοδιότητα του Πυροσβεστικού Σώµατος. Αυτή η
σύνδεση µε τη συνολική διαχείριση του κινδύνου είναι ένα µείζον
θέµα, µια µεγάλη πρόκληση. Είναι πρόκληση που αναφέρεται σε
όλα τα διεθνή στάνταρ των Ηνωµένων Εθνών, των διεθνών ορ-
γανισµών που ασχολούνται µε τη διαχείριση του κινδύνου και των
κρίσεων και είναι αυτή η µεγάλη µας αποστολή.

Οφείλουµε µε βάση αυτά τα δεδοµένα και τη νέα παράµετρο
να ενσωµατώσουµε στις πολιτικές µας ό,τι χρειάζεται και να δια-
χειριστούµε τον κίνδυνο µε µια νέα πρωτοποριακή άποψη. Το επι-
βάλλουν οι συνθήκες, άλλωστε, τις οποίες ζούµε και ζήσαµε, αν
αναλογιστείτε όλα τα νέα καιρικά φαινόµενα που ζούµε. Ακόµα
και τις τελευταίες µέρες, τα ονόµατα «ΜΠΑΛΛΟΣ», «ΑΘΗΝΑ»,
«ΙΑΝΟΣ» είναι ονόµατα που ο πολίτης τα συνδέει απολύτως µε
φυσική καταστροφή και σοβαρές, δυστυχώς, επιπτώσεις.

Με αυτή την προσέγγιση προωθούµε µέσα από τη δηµιουργία
του νέου Υπουργείου την ολιστική προσέγγιση που δίνει ιδιαί-
τερη έµφαση σε τρεις πυλώνες. Ο ένας είναι η γνωστή πρόληψη.
Ο δεύτερος πυλώνας, είναι η προετοιµασία-ετοιµότητα και ο τρί-
τος πυλώνας, είναι η ανθεκτικότητα.

Επιχειρήσαµε µε βάση αυτή την καινοτόµα προσέγγιση να
αποτυπώσουµε τις προτεραιότητές µας στον προϋπολογισµό
του 2022. Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου είναι 534.021.000
ευρώ. Είναι εγγεγραµµένες πιστώσεις του Υπουργείου. Είναι γε-
γονός ότι ένα µεγάλο ποσοστό αυτού του προϋπολογισµού αν-
τιπροσωπεύει ανελαστικά έξοδα, µε σηµαντικότερο όλων τη
µισθοδοσία των εργαζοµένων στην Πυροσβεστική.
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Είναι γεγονός ότι θα θέλαµε να είχαµε διαφορετική ποσοστιαία
δυνατότητα µέσα από τον προϋπολογισµό. Ήταν και βασική
θέση του Πρωθυπουργού της χώρας. Ευτυχώς, όµως, σε αυτή
την περίπτωση υπάρχει ένα νέο πρόγραµµα, το «ΑΙΓΙΣ», που στο-
χεύει στην αναβάθµιση της πολιτικής προστασίας της χώρας, µε
βασικό µοχλό ευρωπαϊκά χρηµατοδοτικά εργαλεία, το οποίο θα
είναι το εργαλείο µέσα από το οποίο θα µπορέσουµε όντως να
δώσουµε έµφαση στην πρόληψη, προετοιµασία, ετοιµότητα και
ανθεκτικότητα.

Στόχος µε αυτό το εξαιρετικό εργαλείο, που φτάνει τα 1,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ -είναι περίπου 430 εκατοµµύρια ευρώ από
το Ταµείο Ανάκαµψης, 714 εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ -
όπως λέγεται στην Ελλάδα- και τα υπόλοιπα από δάνειο της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.

Ο στόχος, λοιπόν, είναι να αξιοποιηθεί αυτό το µεγάλο project,
αυτό το µεγάλο πρόγραµµα, σε συνεργασία βέβαια και µε τα
υπόλοιπα Υπουργεία, κυρίως το Υπουργείο Περιβάλλοντος, ώστε
να έχουµε συγκεκριµένες ενέργειες που να µας δώσουν τη δυ-
νατότητα, να µας ενισχύσουν την ικανότητα της χώρας όχι να
δρα µόνο την ώρα της έκτακτης ανάγκης, την κρίσιµη ώρα, αλλά
να προετοιµάζεται, έτσι ώστε να περιορίζει τις επιπτώσεις αυτής
της έκτακτης ανάγκης.

Ταυτόχρονα, αξιοποιούµε µια σηµαντική έρευνα που υλοποι-
ήθηκε µε την τεχνική βοήθεια της Παγκόσµιας Τράπεζας, µε συγ-
χρηµατοδότηση, κυρίως, πάλι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η εν
λόγω έρευνα ενοποιεί δύο κατευθύνσεις. Παρουσιάζει τις χρη-
µατοδοτικές ευκαιρίες µαζί µε τις προγραµµατισµένες και προ-
τεινόµενες δράσεις, µε βασικό στόχο την ενίσχυση της
πρόληψης, ετοιµότητας και ανθεκτικότητας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να πετύχουµε αυτόν τον µε-
γάλο στόχο, που είναι παγκόσµιος στόχος, αλλά µε πάρα πολλές
ελλείψεις και παραλείψεις -εµείς µιλούµε για την Ελλάδα, µια
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης- είναι εκ των ων ουκ άνευ η συν-
δροµή όλων. Είναι ένα πεδίο όπου, κατά την προσωπική µου
άποψη, δεν χωρούν ιδιαίτερες ιδεολογικές αντιπαραθέσεις.

Η αντιµετώπιση αυτής της κλιµατικής κρίσης δεν µπορεί να
επιτευχθεί ούτε από την Κυβέρνηση µόνο ούτε από την Αντιπο-
λίτευση αλλά ούτε και από το καλύτερο Υπουργείο. Χρειάζεται η
συµβολή όλων των εµπλεκοµένων. Και όταν λέω «όλων των εµ-
πλεκοµένων», φτάνω και στον τελευταίο πολίτη.

Γι’ αυτό, µε βασικό γνώµονα ότι η συµµετοχή όλων είναι η µόνη
οδός για να έχουµε αποτελέσµατα, από την αρχή στο Υπουργείο
αυτό αποφασίσαµε ότι πρέπει να πάµε όλοι µαζί. Και αυτή η
ανάγκη οδήγησε σε µια πρωτοβουλία που έχει στόχο την εθνική
στρατηγική, την πρωτοβουλία ενός εθνικού διαλόγου, ενός δια-
λόγου που θα είναι ανοιχτός και θα στοχεύει στις µεγαλύτερες
δυνατές συναινέσεις.

Τελειώνοντας, για να µην παραβιάσω τον χρόνο -είµαι λίγο µα-
νιακός µε τον χρόνο- λέω ότι αυτή η εθνική στρατηγική στην
οποία θα καταλήξουµε όλοι µαζί θα αποτελέσει τον οδικό χάρτη
της χώρας, για να ενισχυθεί η ανθεκτικότητα και η προσαρµο-
στική ικανότητα της χώρας. Αυτή η στρατηγική θα εξελίσσεται
και θα ανταποκρίνεται µε βάση τη διαφοροποίηση των δεδοµέ-
νων, αλλά και σε κάθε αλλαγή των αναγκών της χώρας. Είναι µια
διαδικασία που δεν µπορεί να προβλεφθεί εκ των προτέρων πλή-
ρως. Είναι αφέλεια να πιστεύει κανείς ότι µπορεί αυτό, όντως, το
µεγάλο διακύβευµα του 21ου αιώνα να το καθορίζει εκ των προ-
τέρων.

Καλώ όλους σε αυτή τη µεγάλη προσπάθεια. Προσβλέπουµε
στη συνεργασία των κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Έχουν γίνει
ήδη συναντήσεις µε περίπου όλα τα κοινοβουλευτικά κόµµατα.
Όµως, σε αυτή την προσπάθεια χρειαζόµαστε την εξαιρετική επι-
στηµονική κοινότητα της χώρας. Χρειαζόµαστε να ανοίξουµε τον
διάλογο µε όλους τους πολίτες, γιατί µόνο έτσι θα µάθουµε όλοι
από όλους.

Είναι αναπόφευκτο: Σε αυτή µας την προσπάθεια θα υπάρξουν
και κάποιες διαφωνίες, αλλά εάν αυτές οι διαφωνίες παραµεί-
νουν σε ένα πλαίσιο γόνιµου διαλόγου, µακριά από άγονες και
στείρες αντιπαραθέσεις, νοµίζω ότι θα φτάσουµε σε ένα αποτέ-
λεσµα που θα είναι αποτέλεσµα που θα ικανοποιεί και τον πολίτη
αυτής της χώρας, αλλά κυρίως θα έχει αποτέλεσµα, έτσι ώστε

να µειωθούν οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης.
Δεν µπορούµε να σταµατήσουµε τις φυσικές καταστροφές

αλλά τουλάχιστον να εξασφαλίσουµε ότι οι ανθρώπινες ζωές δεν
θα είναι τα θύµατα των φυσικών καταστροφών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Υπουργέ.

Ο κ. Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και
αµέσως µετά, ο κ. Βερναρδάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια νέα χρονιά έρχεται, φέρνον-
τας µαζί της προσδοκίες για τον ελληνικό λαό και αυτές ακριβώς
τις προσδοκίες έρχεται να συµπυκνώσει ο προϋπολογισµός της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη για το 2022.

Είναι ένα οικονοµικό σχέδιο για το µέλλον της πατρίδας που
δεν περιέχει απλώς αριθµούς, αλλά αποτελεί πηγή ελπίδας, γιατί
δεν συνιστά µόνο το πλαίσιο οργανωµένης εφαρµογής των πο-
λιτικών µας για το επόµενο έτος αλλά µια νέα αισιόδοξη προ-
οπτική για τη χώρα.

Ο προϋπολογισµός του 2022 κάνει πράξη τις δεσµεύσεις της
Νέας Δηµοκρατίας για ευηµερία για όλους, µέσα από αξιόπιστες
και σοβαρές πολιτικές της Κυβέρνησης, µε ευθύνη για το µέλλον
του τόπου. Και συνεχίζουµε απλώς το έργο που µας ανέθεσε ο
ελληνικός λαός, αντιµετωπίζοντας όχι µόνο την αρνητική διεθνή
συγκυρία της τελευταίας διετίας αλλά και ένα οργανωµένο εσω-
τερικό µέτωπο αρνητών, αρνητών της σοβαρότητας και της ευ-
θύνης και µεταξύ αυτών, δυστυχώς και κοµµάτων που
συνεχίζουν απερίσκεπτα να παίζουν µε τη ζωή, αλλά και µε την
ευηµερία των πολιτών.

Απέναντι σε αυτό το µέτωπο των αρνητών της ευθύνης η Κυ-
βέρνηση χτίζει σταθερά µια νέα Ελλάδα, προχωρώντας το 2022
σε τρεις βασικούς, κατά τη γνώµη µου, πυλώνες: Νέες µειώσεις
φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, ενίσχυση του κοινωνικού
κράτους και θωράκιση της εθνικής µας άµυνας. 

Ξεκινώ µε το πλέον ελπιδοφόρο µήνυµα που ήρθε προχθές
από την Deutsche Bank, την εκτίµηση για ανάπτυξη 8,7% στην
Ελλάδα, που µας φέρνει δεύτερους στην Ευρώπη, αλλά και ψη-
λότερα ακόµα από τον µέσο όρο ανάπτυξης των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, της Ιαπωνίας και της Κίνας για το 2021. Και σηµειώνω
ότι το ποσοστό αυτό υπερβαίνει τις εκτιµήσεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για 7,1%, αλλά ακόµα και της ίδιας της Κυβέρνησης,
που µε µετριοπάθεια δίνει ρυθµό ανάπτυξης 6,9% για το 2021.

Είναι και αυτό ένα δείγµα σοβαρότητας του οικονοµικού µας
επιτελείου, το οποίο γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο χαίρει της εµπι-
στοσύνης των διεθνών εταίρων µας, αλλά κυρίως των Ελλήνων
φορολογουµένων. Και αυτό γιατί έχουµε καταστήσει πλέον την
εποχή της φορολεηλασίας του ΣΥΡΙΖΑ ένα µακρινό κακό παρελ-
θόν. 

Άλλωστε και αυτός ο προϋπολογισµός, όπως και οι προηγού-
µενοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν περιλαµβάνει κανέναν απολύ-
τως νέο φόρο. Αντιθέτως φέρνει πρόσθετες φοροελαφρύνσεις,
όπως τη µονιµοποίηση της κατάργησης του φόρου δωρεών και
γονικών παροχών, που πρωτοεφαρµόστηκε τον Οκτώβριο, τη
µείωση του φόρου νοµικών προσώπων από το 24% στο 22%, την
προσαυξηµένη έκπτωση φόρου για δραστηριότητες στην πρά-
σινη οικονοµία, την ενέργεια και την ψηφιοποίηση, την επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης
σε νέους αγρότες και όσους συµµετέχουν σε συνεταιριστικά
σχήµατα, την παγίωση της µείωσης, που άρχισε από 1η Οκτω-
βρίου, του ΦΠΑ στις ζωοτροφές από το 13% στο 6% και γενναία
φορολογικά κίνητρα για συνενώσεις και συνεργασίες µικροµε-
σαίων και πολύ µικρών επιχειρήσεων, συµπεριλαµβανοµένης και
της έκπτωσης φόρου εισοδήµατος. 

Με βάση αυτά τα µέτρα, αλλά και το πλήθος µεταρρυθµίσεων
σε σειρά τοµέων του κράτους και της οικονοµίας, ο προϋπολο-
γισµός προβλέπει για το 2022 συνεχιζόµενη ανάπτυξη ύψους
4,5%. Αυτά, ακριβώς, τα διαδοχικά αναπτυξιακά άλµατα της
χώρας φέρνουν το 2022 και τη διπλή άνοδο του κατώτατου µι-
σθού στον ιδιωτικό τοµέα, την οποία ήδη έχει προαναγγείλει και
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ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. 
Σε διεθνές επίπεδο τώρα, το 2021 υπήρξε ιδιαίτερα σηµαντική

χρονιά για την ελληνική οικονοµία, καθώς το αξιόχρεο του ελλη-
νικού δηµοσίου αναβαθµίστηκε περαιτέρω, φέρνοντάς µας πιο
κοντά στον στρατηγικό στόχο της Νέας Δηµοκρατίας να επιστρέ-
ψει η χώρα στην επενδυτική βαθµίδα µέχρι το έτος 2023. Παράλ-
ληλα, ολοκληρώθηκαν οι διαβουλεύσεις µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση που εξασφάλισαν στην Ελλάδα, τα αµέσως επόµενα χρό-
νια, άνω των 100 δισεκατοµµυρίων από το ΕΣΠΑ, το Ταµείο Ανά-
καµψης και τη νέα ΚΑΠ. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 υλοποιεί µε
συνέπεια και σοβαρότητα προεκλογικές δεσµεύσεις µας, όπως
ακριβώς και οι δύο προηγούµενοι προϋπολογισµοί της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Ενδεικτικά αναφέρω την επέκταση για το 2022 µέτρων ενίσχυ-
σης της εργασίας, την απαλλαγή από την ειδική εισφορά αλλη-
λεγγύης, τη µείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες των
ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα, καθώς και τη διεύ-
ρυνση του τρέχοντος προγράµµατος δηµιουργίας εκατό χιλιά-
δων νέων θέσεων εργασίας του ΟΑΕΔ, µε τη συµπερίληψη
άλλων πενήντα χιλιάδων θέσεων εργασίας µέσα στο 2022. 

Ήδη οι αναπτυξιακές πολιτικές της Νέας Δηµοκρατίας έχουν
αποτέλεσµα. Η ανεργία µειώθηκε σηµαντικά στο 13% κατά το
τρίτο τρίµηνο του 2021 και η ελληνική οικονοµία ανακάµπτει πιο
γρήγορα απ’ ό,τι αναµενόταν, οδηγώντας το 2022 σε ρυθµό ανά-
πτυξης 4,5%. 

Κύριοι συνάδελφοι, τα θετικά οικονοµικά αποτελέσµατα της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι όντως αναµφισβή-
τητα. Γι’ αυτό και είδαµε κατά τη διάρκεια της συζήτησης για τον
προϋπολογισµό την Αντιπολίτευση να εστιάζει την κριτική της σε
άσχετα θέµατα, όπως η πανδηµία και οι δήθεν VIP ΜΕΘ. 

Με αυτή την ευκαιρία, θα ήθελα µε την ιδιότητα του µάχιµου
λειτουργού της ιατρικής να αναφερθώ και στις δηµοσιευθείσες
στατιστικές και στην ερµηνεία τους από την Αντιπολίτευση. Ακού-
γεται σήµερα όλη µέρα η µελέτη Τσιόδρα -Λύτρα ως το µεγάλο
σας αντιπολιτευτικό χαρτί. Τι είναι αλήθεια αυτό που τόσο σας
εντυπωσίασε; Τι καινούργιο είδατε σ’ αυτή τη µελέτη που σας
έχει συνεπάρει, πέραν της προφανούς διαχρονικής διαπίστωσης
ότι οι ΜΕΘ στα περιφερειακά νοσοκοµεία χρήζουν ενίσχυσης; 

Όταν αυτά συνέβαιναν σε εποχές κανονικότητας, είναι δυνα-
τόν να πιστεύουµε ότι δεν θα ίσχυαν ακόµα και σήµερα, στον
καιρό της πανδηµίας, παρά την τιτάνια προσπάθεια που έγινε;
Πώς είναι δυνατόν η Αντιπολίτευση να προβάλλει αυτή την
ακραία µαυρόασπρη εικόνα; 

Μας είπε, λόγου χάριν, ο κ. Τσίπρας πως αυτό που κατάλαβε
είναι ότι όλοι όσοι διασωληνώνονται εκτός ΜΕΘ, πεθαίνουν ή
σχεδόν όλοι. Αυτή είναι, λοιπόν, η επιστηµονική άποψη του κ. Τσί-
πρα, προφανώς ειδικευµένου σε ιατρικά θέµατα, δίχως όµως να
λέει την άλλη µισή αλήθεια, που αναφέρεται όµως µέσα στην ίδια
µελέτη. Ποια ήταν η βαρύτητα αυτών των περιστατικών; Θα επι-
βαρύνονταν περισσότερο από την ίδια τη µετακίνηση για να νο-
σηλευτούν σε µονάδα εντατικής θεραπείας άλλου νοσοκοµείου
ή άλλης πόλης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ποια απορία, λοιπόν, σας γεννά, κύριοι συνάδελφοι, αυτή η
µελέτη, όταν από τις αρχές του καλοκαιριού ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός έλεγε µε µεγάλη ειλικρίνεια ότι πρέπει να δούµε το έλ-
λειµµα στα περιφερειακά νοσοκοµεία και να αναδιατάξουµε τον
υγειονοµικό χάρτη. Και τότε µας καταγγείλατε. 

Όµως, για όποιον δεν κατάλαβε, ο κ. Φίλης σχολίασε την αντι-
πολίτευση Τσίπρα ως εξής: «Τα λέµε όλα και µετά θα δούµε τι
θα κάνουµε ως κυβέρνηση». Με άλλα λόγια, ακόµα και µέσα στο
ΣΥΡΙΖΑ, στελέχη που θέλουν να προστατέψουν τη σοβαρότητά
τους απορρίπτουν τη λαϊκίστικη αντιπολίτευση τύπου ό,τι να 'ναι
του κ. Τσίπρα και δεν είναι µόνο ο κ. Φίλης ένα τέτοιο στέλεχος. 

Νοµίζω ότι κάπου εδώ θα πρέπει να χαράξουµε όλοι µας µια
διακοµµατική γραµµή µεταξύ ευθύνης και ανευθυνότητας, να
επιλέξουµε τη σοβαρότητα. Μου έκανε για παράδειγµα τεράστια
εντύπωση το γεγονός ότι ο ΣΥΡΙΖΑ καταψήφισε, πριν από λίγες
µέρες, τροπολογία για την αυστηροποίηση των ποινών σε αρνη-

τές γονείς που δεν επιτρέπουν στα παιδιά τους να πάνε σχολείο,
την ώρα µάλιστα που στην ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Μαγνησία,
παρενέβαινε εισαγγελέας για να ελέγξει ακριβώς αυτό το φαινό-
µενο που εµφανίστηκε µε αφορµή τον κορωνοϊό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ελπίζω ειλικρινά πως η νέα
χρονιά θα φέρει αλλαγές στον τρόπο σκέψης όλων και συγκλί-
σεις τουλάχιστον στα προφανή. Εµείς, στη Νέα Δηµοκρατία,
υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του 2022, γιατί υλοποιεί
πολλές προφανείς, αλλά και εξαιρετικά αναγκαίες αλλαγές στη
χώρα προς όφελος των πολλών, για την προστασία του συνόλου
της κοινωνίας, για µια Ελλάδα µε ασφάλεια, αλλά και µε ευηµε-
ρία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κ. Βερναρδάκης
έχει τον λόγο και αµέσως µετά, από το Κίνηµα Αλλαγής, ο κ. Γκό-
κας.

Κύριε Βερναρδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε µόνο µία παρατήρηση στον αγαπητό συ-

νάδελφο που µίλησε λίγο πριν. Τι ακριβώς µας έχει συνεπάρει
από την έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα; Τίποτα απολύτως δεν µας έχει
συνεπάρει. Αυτό που µας έχει συνεπάρει είναι η δήλωση του
Πρωθυπουργού ότι αυτοί που πεθαίνουν εκτός ΜΕΘ ισοδυνα-
µούν µε αυτούς που πεθαίνουν εντός ΜΕΘ, ότι δεν υπάρχει δια-
φορά. Αυτό, πραγµατικά, είναι για να σε συνεπαίρνει και εν πάση
περιπτώσει από εκεί ας ξεκινήσουµε, να δούµε τι ακριβώς συµ-
βαίνει και τα υπόλοιπα σας τα επιστρέφουµε. Προφανώς εκεί
είναι ο λαϊκισµός και όχι στην απλή, αν θέλετε, αυτή παραδοχή. 

Τώρα ως προς τον προϋπολογισµό, νοµίζω ότι ο κρίσιµος προ-
ϋπολογισµός ήταν το 2021. Ο προϋπολογισµός του 2022 κινείται
στην ίδια τροχιά µε τον προηγούµενο. Τι κάνει δηλαδή; Κάνει δύο
πράγµατα που έκανε και ο προηγούµενος πολύ συστηµατικά και
πολύ συνεκτικά, µειώνει τις δαπάνες για τη στήριξη της οικονο-
µίας, κυρίως στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, ευνοώντας
συγκέντρωση και συγκεντροποίηση του κεφαλαίου και παράλ-
ληλα µειώνει ακόµα περισσότερο τις κοινωνικές δαπάνες στην
υγεία, την παιδεία, επιχειρώντας να εξυπηρετήσει ένα σχέδιο
ιδιωτικοποίησης. Αυτό είναι το γενικό πολιτικό σχέδιο της Κυβέρ-
νησης. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι ήδη µειωµένες δαπάνες του 2021
σε σχέση µε το 2020 για την αντιµετώπιση της πανδηµίας εξανε-
µίζονται σχεδόν στο παρόν νοµοσχέδιο, δεδοµένου ότι φαίνεται
και καταγράφεται ότι αγνοείται συνολικά η υγειονοµική κρίση,
όπως έγινε και στον περσινό προϋπολογισµό. 

Το παρόν σχέδιο κινείται µε συνέπεια στη στρατηγική της κα-
πιταλιστικής αναδιάρθρωσης που σχηµατοποιήθηκε στον προ-
ηγούµενο προϋπολογισµό και λειτούργησε σαν συνεκτικό
στοιχείο και κεντρικό πολιτικό του σχέδιο. 

Παραµένουν οι κατευθύνσεις της παρωχηµένης εκθέσεις Πισ-
σαρίδη, οι ιδιωτικοποιήσεις, η απόσπαση πόρων προς όφελος
των ελίτ και σ’ αυτά πρέπει τώρα πια να προστεθεί η διαχείριση
των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και η αντιπαραγωγική αντια-
ναπτυξιακή διάθεση τους.

Ας δούµε, όµως, ορισµένες πιο συγκεκριµένες παρατηρήσεις.
Μια πρώτη αφορά στα διαρθρωτικά προβλήµατα του ελληνικού
κεφαλαίου. Η συνεχιζόµενη αύξηση των ελληνικών εξαγωγών τα
τελευταία χρόνια, δεν µπορεί να λειτουργήσει προωθητικά για
την ελληνική οικονοµία αφ’ ενός µεν λόγω της µη δηµιουργίας
νέων θέσεων εργασίας, δηλαδή επενδύσεων µεταβλητού κεφα-
λαίου, σε µισθούς δηλαδή, αφ’ ετέρου λόγω της δυσανάλογα µι-
κρής αύξησης της προστιθέµενης αξίας των προϊόντων που
εξάγονται. Το τελευταίο συναρτάται µε το ανεπαρκές ύψος των
επενδύσεων παγίου κεφαλαίου που υπάρχει στη χώρα. Σε όρους
διεθνούς ανταγωνισµού αυτό σηµαίνει χαµηλό µέσο ποσοστό
κέρδους σε σχέση µε τα διεθνή κεφάλαια, δηλαδή χαµηλό βαθµό
απόδοσης των ελληνικών κεφαλαίων. 

Η διαρθρωτική αυτή αδυναµία του κεφαλαίου µεταφράζεται
σε χαµηλή ανταγωνιστικότητα των ελληνικών προϊόντων.  Είναι
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το πρόβληµα της θέσης της χώρας στον διεθνή καταµερισµό ερ-
γασίας και αποτυπώνεται στο έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου,
δεδοµένου ότι οι ελληνικές εξαγωγές εξαρτώνται από τις εισα-
γωγές πρώτων υλών, εργαλείων, µηχανών, τεχνικού εξοπλισµού.

Ο προϋπολογισµός δεν προβλέπει ουσιαστικά µέτρα για την
αντιµετώπιση του διαρθρωτικού προβλήµατος των ελληνικών
αγορών στον ανταγωνισµό αυτών. Η διατήρηση αυτής της κατά-
στασης, η θεσµοποίησή της µέσω του προϋπολογισµού, είναι
προφανές ότι εξυπηρετεί τµήµατα του κεφαλαίου, συγκεκριµέ-
νων, δηλαδή µονάδων, εταιρειών και κοµµατιών του κεφαλαίου,
που είναι άµεσα συνδεδεµένες µε το κράτος και την πολιτική δια-
χείριση και προφανώς υποθέτει κανείς ότι έχει και ισχυρά ερεί-
σµατα µέσα στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Συνιστά
εντέλει πολιτική επιλογή και σχεδιασµό της Κυβέρνησης που
προωθεί αντίστοιχες οικονοµικές πολιτικές και εµµέσως ή εµµέ-
σως εκφράζονται και στον εκάστοτε προϋπολογισµό, που έχουµε
δει από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Σχετίζεται προφανώς, όµως, και πάνω απ’ όλα, µε την απουσία
σχεδίου και πολιτικών για την παραγωγική ανασυγκρότηση της
ελληνικής οικονοµίας, αφού το µόνιµο δόγµα είναι ότι η ανά-
πτυξη αφορά την αυτορρύθµιση των αγορών και την αυτορρύθ-
µιση της στάσης του ανταγωνισµού, των µερίδων του µεγάλου
κεφαλαίου  ή του πολύ µεγάλου κεφαλαίου.

Ας δούµε ορισµένα άλλα σηµεία του προϋπολογισµού. Εκτιµά
µια πενιχρή αύξηση του µέσου ονοµαστικού µισθού κατά 1,1, αύ-
ξηση η οποία ήδη έχει εξανεµιστεί από τις µεγάλες ανατιµήσεις
βασικών ειδών διαβίωσης. Είναι φορολογικά άδικος, έχει µια
δοµή, δηλαδή φορολογικά άδικη, προβλέπει επιπλέον έσοδα 3,5
δισεκατοµµυρίων, εκ των οποίων τα 2,3 είναι από αύξηση εσόδων
από έµµεσους φόρους, που είναι η πιο άδικη οριζόντια µορφή
φορολόγησης, 653 εκατοµµύρια ευρώ αύξηση εσόδων από φό-
ρους φυσικών προσώπων και 614 δισεκατοµµύρια, σχεδόν ισο-
δύναµη αύξηση εσόδων από φόρο των νοµικών προσώπων.
Μειώνει κατά 1,7 δισεκατοµµύρια τις κοινωνικές δαπάνες για την
πρόνοια, τη στήριξη των ανέργων, παροχές κονδύλια στους ΟΤΑ
και ούτω καθεξής. 

Για την παιδεία που είναι πολύ χαρακτηριστικό -αναφέρθηκε
και προηγουµένως. Χαρακτηρίζονται από στασιµότητα, καθή-
λωση των δηµοσίων πιστώσεων για τα επόµενα σε σχέση µε τα
προηγούµενα χρόνια. Ως προς τα συνολικά µεγέθη του τακτικού
προϋπολογισµού της παιδείας, αυτά παραµένουν πρακτικά στα
ίδια επίπεδα µε τα αντίστοιχα του προηγούµενου έτους και µά-
λιστα ελαφρώς µειωµένα. Η καθήλωση αυτή συµβαδίζει µε µία
στρατηγική περιφρόνηση των κοινωνικών αναγκών, µια ανά-
σχεση του ρόλου της παιδείας ως µηχανισµού κοινωνικής κινη-
τικότητας, µια συνειδητή ταξική επιλογή υποτίµησης της
δηµόσιας εκπαίδευσης και υποκατάστασής της από σχήµατα του
ιδιωτικού τοµέα.

Εφαρµογή πολιτικών ανάσχεσης των προσλήψεων, µε αποτέ-
λεσµα τη συρρίκνωση του σώµατος των εκπαιδευτικών, τη γή-
ρανση, µη αντικατάσταση, των συνταξιοδοτήσεων κυρίως στα
πανεπιστήµια -αυτό είναι πάρα πολύ χαρακτηριστικό- θα οδηγή-
σει σε µαρασµό.

Οι δαπάνες µισθοδοσίας αποτελούν το 91,4% του συνολικού
ύψους και µάλιστα για τα ΑΕΙ, για τα πανεπιστήµια, προβλέπεται
µείωση της τάξης των 39 εκατοµµυρίων σε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό. 

Το εκπαιδευτικό σύστηµα ως υποδοµές δεν µπορεί πλέον να
λειτουργήσει, γιατί η χρηµατοδότησή του µέσω των τακτικών επι-
χορηγήσεων εµφανίζει σταθερή κάµψη την τελευταία διετία και
µάλιστα σε συνθήκες έξαρσης πανδηµίας και γενικά όλες οι πι-
στώσεις των τακτικών επιχορηγήσεων παραµένουν στάσιµες
(φοιτητική µέριµνα, ενίσχυση υποδοµών και ούτω καθεξής). 

Υπάρχει µια φαινοµενικά µεγάλη ενίσχυση του Εθνικού Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων η οποία, όµως, οφείλεται
στην ενσωµάτωση πιστώσεων 160 εκατοµµυρίων του Ταµείου
Ανάκαµψης στις δαπάνες του εθνικού σκέλους, η τελική κατα-
νοµή των οποίων, όµως, είναι αβέβαιη. Δεν ξέρουµε ακριβώς
πότε και πόσα ποσά από αυτά θα εκταµιευθούν πραγµατικά. 

Το καθαρό εθνικό σκέλος παραµένει εγκλωβισµένο στην τάση
µείωσης σε σχέση µε το 2018 και το 2019, δηλαδή έχουµε στην

προπανδηµική περίοδο. Το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος δε
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων παρουσιάζει αύξηση
της τάξης του 8,3 που -προσέξτε, όµως- όλο κατευθύνεται στις
πιστώσεις που προορίζονται για τις αυτοτελείς µονάδες του
Υπουργείου Παιδείας που υπάγονται στην Υπουργό, τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό, τους γενικούς γραµµατείς, δηλαδή, πρόκειται
για προβλέψεις αυξήσεων µη παραγωγικές και τυπικά γραφει-
οκρατικές. Όλη η κατανοµή για το Υπουργείο Παιδείας αποτυ-
πώνει στασιµότητα και όρους αναπαραγωγής µιας ενδηµικής
κατάστασης, πλέον κρίσης στην παιδεία. 

Πολιτισµός, ένα άλλο µεγάλο κοµµάτι.  Έχουµε χαµηλότερες
προβλέψεις από την προπανδηµική περίοδο και κινούµαστε πια
στα επίπεδα προ της εξόδου της χώρας από τα προγράµµατα
διάσωσης. Πέρα από την αδιαφορία -και εδώ υπεισέρχεται η λο-
γική της ιδιωτικοποίησης- έχουµε οπισθοχώρηση της παρέµβα-
σης µιας σχεδιασµένης πολιτικής του δηµοσίου στον χώρο του
πολιτισµού και κατάληψης του κενού από µεγάλα ιδρύµατα, χο-
ρηγούς και ιδιωτικά συµφέροντα. Αυτή είναι η γενική στρατηγική
και στον χώρο του πολιτισµού. 

Και, βεβαίως, καµµία πολιτική για τα µέσα παραγωγής και δια-
κίνησης του πολιτιστικού αγαθού µε τα ψηφιακά µέσα, το διαδί-
κτυο, τις παγκόσµιες πλατφόρµες,  όλη αυτή την επανάσταση
των υποδοµών που συµβαίνει αυτή τη στιγµή στον χώρο αυτό. 

Στο διά ταύτα τώρα για να κλείσουµε. Όσον αφορά το αναπτυ-
ξιακό προφίλ του προϋπολογισµού, οι οικονοµικές προβλέψεις
έχουν ασταθή αντικειµενική βάση, ο δε προϋπολογισµός αυτός
καθαυτός είναι αντιαναπτυξιακός, προϋπολογισµός ανισοκατα-
νοµής για το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, καλύπτοντας κυ-
ρίως ανάγκες και σχέδια της ιθύνουσας ελίτ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε πάει στο δέκατο λεπτό. Παρακαλώ! 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Κλείνω σε µισό λεπτό, κύριε
Πρόεδρε. Ζητώ την ανοχή σας. 

Αυτό είναι φανερό ότι  επηρεάζει όλα τα πεδία της κοινωνι-
κοοικονοµικής ζωής (υγεία, παιδεία, εργασία, πολιτισµός), ενώ
οι δαπάνες για το κοινωνικό κράτος είναι ισχνές. Και, βεβαίως,
ως γενική στρατηγική προωθείται ένα σχέδιο σφαιρικής αναδιάρ-
θρωσης µε µέτρα νεοφιλελεύθερου προσανατολισµού. 

Προφανώς καταψηφίζουµε. Είναι δίκαιο και κοινωνικά ανα-
γκαίο να καταψηφιστεί αυτός ο προϋπολογισµός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Ο κ. Χρήστος Γκόκας έχει τον λόγο από το Κίνηµα Αλλαγής
και αµέσως µετά η κ. Ελένη Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ελάτε, κύριε Γκόκα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνέχιση της πανδηµίας του

κορωνοϊού, οι κοινωνικές ανισότητες, η κλιµατική αλλαγή και οι
συνέπειές τους για τη ζωή στον πλανήτη, δηµιουργεί για τη χώρα
µας µια σκληρή πραγµατικότητα για το σήµερα και αβέβαιη για
το αύριο.

Τα λάθη και οι παραλείψεις της Κυβέρνησης για ενίσχυση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, για τους εµβολιασµούς, για τα
µέτρα και την τήρησή τους είναι πολλά. Μετράµε, δυστυχώς, µε-
γάλο αριθµό απωλειών σε ανθρώπινες ζωές. Οι εξελίξεις και όσα
συµβαίνουν και λέγονται τις τελευταίες µέρες και ώρες, και µε
αφορµή την επιστηµονική έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα, επιβάλλουν
να γίνει επιτέλους ένας σοβαρός εθνικός διάλογος. Το ζητάµε
συνεχώς. 

Παράλληλα, η οικονοµία πασχίζει να σταθεί όρθια. Προσπαθεί
να κάνει ένα βήµα µπροστά. Η Κυβέρνηση µε τον προϋπολογισµό
του 2022 και µε βασικό επιχείρηµα την προβλεπόµενη ανάπτυξη
στο 6,9% για το 2021 και  στο 4,5% για το 2022 έναντι, όµως, της
ύφεσης κατά 9% του 2020, προσπαθεί να πείσει ότι είναι δεδο-
µένη η ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας και η επιστροφή σε
µια κανονικότητα που µόνο η ίδια γνωρίζει.

Η Κυβέρνηση σε όλα τα θέµατα έχει σε προτεραιότητα την επι-
κοινωνιακή τους διαχείριση και προβολή. Όµως, οι άνθρωποι της
αγοράς, της πραγµατικής οικονοµίας, της εργασίας και της πα-

3990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ραγωγής, οι εργαζόµενοι, οι νέοι έχουν τη δική τους, εντελώς
διαφορετική άποψη. Με την ακρίβεια παρούσα, τον πληθωρισµό
στο 4,8%, τα αδιέξοδα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, του λια-
νεµπορίου και της εστίασης, µε τον πρωτογενή τοµέα εκτός προ-
τεραιοτήτων σε ενισχύσεις, αλλά και επενδύσεις, υπάρχει θέµα
βιωσιµότητας δραστηριοτήτων και επιβίωσης οικογενειών. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, πριν και όταν και εφόσον κάνετε εκ-
πτώσεις ή οτιδήποτε άλλο για τις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος,
δεν θα υπάρχουν δραστηριότητες. Δεν αντέχουν οι παραγωγοί
και οι επιχειρήσεις. Υπάρχουν πλέον λογαριασµοί µε τριπλασια-
σµό του κόστους ρεύµατος, λόγω της ρήτρας αναπροσαρµογής.
Έχω συγκεκριµένο παράδειγµα: από 4.000 ευρώ το κόστος κα-
τανάλωσης ρεύµατος σε παραγωγική επιχείρηση, φθάνει τα
13.000 ευρώ, µε τη ρήτρα αναπροσαρµογής, χωρίς τις ρυθµιζό-
µενες χρεώσεις. Αντίστοιχα βέβαια επιβαρύνονται και τα νοικο-
κυριά. Η σχέση δε των έµµεσων-άµεσων φόρων προβλέπεται
πλέον στο 1,63 από 1,15 το 2014, µε προφανή την κοινωνική αδι-
κία για τους πιο αδύναµους. 

Ανάλογα αποτελέσµατα θα έχει και η πρόβλεψη για αύξηση
φορολογικών εσόδων κατά 7,5% µε αύξηση ΑΕΠ 4,5% το 2022
έναντι αύξησης 4,7% το 2021, αλλά µε αύξηση ΑΕΠ 6,9% όπως
προβλέπεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα υστερεί απελπιστικά
πλέον στις επενδύσεις. Τα δε αποτελέσµατα από το πρόγραµµα
αποκρατικοποιήσεων είναι φτωχά. Μόλις 7,5 δισεκατοµµύρια τα
έντεκα χρόνια µέχρι τώρα. Τα 32,5 δισεκατοµµύρια πόρων του
ταµείου ανάκαµψης είναι, πράγµατι, µια ευκαιρία. Πώς όµως; Με
µηδέν ευρώ απορρόφηση για το 2021 αντί της πρόβλεψης για
2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ; 

Εµείς δεν ψηφίσαµε αυτό το σχέδιο, γιατί δεν αφορά όλους
τους Έλληνες και ολόκληρη την Ελλάδα, δεν υπήρξε πραγµατι-
κός ολοκληρωµένος διάλογος στην κοινωνία και στη Βουλή µε
τους δήµους, την περιφέρεια, τους παραγωγικούς και επαγγελ-
µατικούς φορείς, δεν έχει περιφερειακή διάσταση ούτε αναπτυ-
ξιακή και παραγωγική. Δεν στηρίζει ουσιαστικά τον πρωτογενή
τοµέα. Δίνει προτεραιότητα στην απορρόφηση πόρων µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Δεν έχει σε προτεραιότητα το στόχο της εγ-
χώριας προστιθέµενης αξίας και κατά συνέπεια και τον τοµέα
των εξαγωγών. 

Με αυτά τα δεδοµένα είναι αµφίβολη η υλοποίηση των προ-
βλέψεων και στο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων που ανέρ-
χεται στα 7,8 δισεκατοµµύρια, δηλαδή 4,2% του ΑΕΠ, έναντι
πρόβλεψης 8,35 δισεκατοµµύρια, κλείσιµο το 2021. Με 6,5 δισε-
κατοµµύρια συγχρηµατοδοτούµενους πόρους και 1,3 δισεκατοµ-
µύρια από εθνικούς πόρους, ενώ προβλέπονται και 3,2
δισεκατοµµύρια από το ταµείο ανάκαµψης. Αν τελικά αυτοί
απορροφηθούν η αύξηση συνολικά κατά 2,7% των πόρων για
επενδύσεις δεν µπορεί να καλύψει το επενδυτικό κενό του 9%,
ακόµα και µε τον πιο αισιόδοξο συντελεστή κινητοποίησης
πόρων.

Ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών ανέρχεται για το 2022 σε 2,046 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι
εκτίµησης 1,86 για το 2021, µε 200 εκατοµµύρια από το ταµείο
ανάκαµψης. Οι ανάγκες όµως είναι πολύ περισσότερες. Οι εξαγ-
γελίες προγράµµατος 13 δισεκατοµµυρίων του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών δεν αφορούν σε ένα ολοκληρωµένο
σχεδιασµό για το σύνολο των υποδοµών της χώρας και την ανα-
βάθµιση του Εθνικού Συστήµατος Μεταφορών. Η δε επιλογή της
κατασκευής µε περισσότερα έργα ΣΔΙΤ ή µε το σύστηµα µελέτης
κατασκευής, µπορεί να οδηγήσει σε µείωση του ανταγωνισµού,
αύξηση της εξάρτησης και αύξηση του κόστους των έργων, ενώ
υπάρχουν άλλοι κίνδυνοι για δηµόσια αγαθά, όπως το νερό από
την επιλογή ΣΔΙΤ για τα δίκτυα της ΕΥΔΑΠ.

Πολλά µεγάλα οδικά έργα ακόµα περιµένουν. Ο Ε65 προχωρά,
αλλά µε προβλήµατα µετά την πρόσφατη τροποποίηση της σύµ-
βασης. Ο άξονας Πάτρα - Πύργος πήρε µόλις χθες όπως ανα-
κοινώθηκε την έγκριση για τη σύµβαση παραχώρησης µε την
Ολυµπία Οδό, σύµβαση όµως που εµείς ακόµη δεν γνωρίζουµε.
Για τον ΒΟΑΚ -επτά χρόνια δεν έγινε τίποτα και τώρα- στη λογική
της προηγούµενης κυβέρνησης δροµολογείται τριχοτοµηµένο
το έργο, και ΣΔΙΤ και σύµβαση παραχώρησης και δηµόσιο έργο.

Στην Ιόνια Οδό, το τµήµα Γιάννενα - Κακαβιά υποβαθµίζεται και
µετατρέπεται σε οδικό άξονα πλάτους δωδεκάµισι µέτρα. Μια
επιλογή αντίθετη µε την ιδιαίτερη περιφερειακή και εθνική σηµα-
σία αυτού του έργου. Μια επιλογή που βρίσκει αντίθετους τους
Ηπειρώτες και όχι µόνο. Αυτό το έργο πρέπει να ολοκληρωθεί
σαν κανονικός αυτοκινητόδροµος. Όπως επίσης πρέπει να προ-
χωρήσουν και οι κάθετες συνδέσεις της Πρέβεζας µε Ιόνια και
Εγνατία Οδό. 

Αντίστοιχα, στο πακέτο των σιδηροδροµικών έργων 4 δισεκα-
τοµµυρίων δεν περιλαµβάνεται η ολοκληρωµένη σιδηροδροµική
Εγνατία από την Ηγουµενίτσα µέχρι τον Έβρο, ούτε το δίκτυο
της Πελοποννήσου µετά την Πάτρα, ούτε η σύνδεση της δυτικής
Μακεδονίας ούτε και η συνολική αναβάθµιση του σιδηροδροµι-
κού δικτύου, ενώ η Κυβέρνηση µέσα από λάθη και καθυστερή-
σεις για ενίσχυση των µέσων µαζικής µεταφοράς, αλλά και µε
ανεπαρκή µέτρα δεν έχει καταφέρει ακόµα να λύσει το πρό-
βληµα του συνωστισµού στα µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Κλείνοντας και αναφερόµενος στην περιφέρειά µου, στην
Άρτα, µια παραγωγική περιοχή, δεν υπάρχει σχεδιασµός και πρό-
βλεψη ένταξης ιδιαίτερα στο Ταµείο Ανάκαµψης για κανένα µε-
γάλο έργο, όπως τα εγγειοβελτιωτικά έργα της πεδιάδας.
Τελευταία χρηµατοδότηση είχαµε το 2014. Η ολοκλήρωση του
αρδευτικού Πέτα – Κοµπότι. Έργα αξιοποίησης στον Αµβρακικό
Κόλπο. Η αντιπληµµυρική προστασία µε οριοθέτηση και διευθέ-
τηση της κοίτης Αράχθου. Η αξιοποίηση του γεωπολιτικού πε-
δίου Άρτας, έργα απαραίτητα, παραγωγικά, αλλά στάσιµα χωρίς
καν έναρξη. Σε µια περιοχή όπου πλήττονται όλοι οι παραγωγοί
και οι κτηνοτρόφοι µε τις αυξήσεις στο κόστος παραγωγής,
χωρίς ενισχύσεις για την απώλεια εισοδήµατος της περυσινής
χρονιάς σε εσπεριδοειδή και ελιά και χωρίς αποζηµιώσεις για την
ακαρπία από τον παγετό της άνοιξης, µε αυξήσεις στο πετρέλαιο
και στο ρεύµα, στις ζωοτροφές και στα αγροεφόδια. Δεν αντέ-
χουν άλλο. Μια περιοχή µε προβλήµατα και ελλείψεις στο νοσο-
κοµείο που έχουν εξαντλήσει κάθε αντοχή του ιατρικού και
λοιπού προσωπικού. Με τον κίνδυνο για τη λειτουργία πανεπι-
στηµιακών τµηµάτων, για την Άρτα και όλη την Ήπειρο λόγω της
ελάχιστης βάσης εισαγωγής και του τρόπου που εφαρµόζεται. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά µας
πιστεύουµε και στηρίζουµε την περιφερειακή και βιώσιµη ανά-
πτυξη, µε κοινωνική δικαιοσύνη. Είµαστε δίπλα στον κόσµο της
εργασίας και της παραγωγής. Θέλουµε τους νέους στον τόπο
τους. Θέλουµε να ζουν όλοι µε αξιοπρέπεια. Είµαστε όµως απέ-
ναντι από τη συντήρηση και από το λαϊκισµό από όπου και αν
προέρχονται. Αυτός ο προϋπολογισµός δεν µπορεί να δώσει, τε-
λικά, ρεαλιστικές λύσεις για την κοινωνία µας, δεν στηρίζει την
πραγµατική ανάπτυξη και δεν είναι αξιόπιστος.

Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε πλην των αµυντικών δαπανών και
των δαπανών για την Προεδρία της Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Τον λόγο έχει η κ. Ράπτη από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως
µετά ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022 κα-

ταρτίζεται για δεύτερο συνεχόµενο έτος µέσα σε µία περίοδο
αβεβαιότητας λόγω της πανδηµίας. Ωστόσο, η χώρα µας κατά-
φερε µε µια υποδειγµατική διαχείριση της οικονοµίας να είναι η
πρώτη που επιτυγχάνει τόσο γρήγορη και εντυπωσιακή επανα-
φορά από ύφεση 9% το 2020 σε ανάπτυξη σχεδόν 7% για το
2022. 

Ο νέος προϋπολογισµός ανταποκρίνεται στις βασικές κυβερ-
νητικές στοχεύσεις για δυναµική ανάπτυξη σε ολόκληρη τη χώρα
που θα µετατραπεί σε ευηµερία για όλους, για ένα οικονοµικό
µοντέλο φιλικό προς την πράσινη ανάπτυξη που φέρνει επενδύ-
σεις και δηµιουργεί νέες θέσεις εργασίας, καλά αµειβόµενες, για
ένα κράτος που κάνει άλµατα στον ψηφιακό µετασχηµατισµό,
περιορίζει δραστικά τη γραφειοκρατία και βρίσκεται δίπλα στον
πολίτη, για ένα δίχτυ κοινωνικής προστασίας µε στοχευµένες
δράσεις και µε ουσιαστικές πολιτικές στήριξης των πιο ευάλωτων
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συµπολιτών µας. 
Η Ελλάδα βγαίνει µε ταχύτητα από την πολυετή δηµοσιονο-

µική και πανδηµική κρίση. Είµαστε χώρα αναφοράς για την οικο-
νοµία και την ανάπτυξη και προορισµός κεφαλαίων και
επενδύσεων. Οι αγορές εµπιστεύονται τα χρήµατά τους στην Ελ-
λάδα µε αποτέλεσµα να δανειζόµαστε µε ιστορικά χαµηλά επι-
τόκια. Και όλα αυτά σε µόλις δύο χρόνια µε πανδηµία και
ενεργειακή κρίση, µε προσφυγικό και τουρκικές προκλήσεις. 

Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ορισµός της οικο-
νοµικής επιτυχίας. Βλέπουµε εταιρείες κολοσσούς να επενδύουν
στην Ελλάδα: «MICROSOFT», «PFIZER», πρόσφατα η «AMAZON»
και ακολουθούν δεκάδες. Αυτό δεν σηµαίνει απλά δουλειές, ση-
µαίνει καλές δουλειές µε καλές αµοιβές και αποτελεί έναυσµα
για την επιστροφή εκατοντάδων νέων παιδιών σε µια Ελλάδα που
ανακτά τη χαµένη της ανταγωνιστικότητα και προσφέρει στους
νέους µέλλον και προοπτική.

Η Κυβέρνηση στήριξε τη χώρα διαθέτοντας πρωτοφανή σε
ύψος ποσά. Μόνο για την ενίσχυση νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων δαπάνησε 43 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν υπάρχει µεγαλύ-
τερη επιβεβαίωση της κοινωνικής ευαισθησίας ενός κράτους.
Πρόκειται για δισεκατοµµύρια ευρώ που έσωσαν επιχειρήσεις,
πλήρωσαν εργαζόµενους, κράτησαν όρθια την αγορά και στήρι-
ξαν τα νοικοκυριά.

Η Κυβέρνηση κράτησε την Ελλάδα όρθια για να µπορεί να
προχωρήσει την επόµενη µέρα της κρίσης και αυτό ακριβώς
κάνει σήµερα.

Μια σύντοµη αναφορά σε κάποιους ποιοτικούς δείκτες του
νέου προϋπολογισµού έχουν ενδιαφέρον για την καθηµερινό-
τητα όλων µας:

Ξεκινώντας όχι απλά από το ότι δεν υπάρχει κανένας νέος
φόρος, αλλά από το ότι οι µειώσεις στους φόρους συνεχίζονται.
Σχεδόν το 30% των προσλήψεων που έχουν προγραµµατιστεί για
το 2022 θα γίνουν στον τοµέα της υγείας. Μαζί µε τις σχεδόν τέσ-
σερις χιλιάδες προσλήψεις που έγιναν το προηγούµενο διά-
στηµα δείχνουν την έµπρακτη στήριξη της Κυβέρνησης στη
δηµόσια υγεία που συνεχίζει να σηκώνει το βάρος της πανδη-
µίας. Επεκτείνεται ως το τέλος του 2022 η απαλλαγή από την ει-
δική εισφορά αλληλεγγύης και η µείωση των τριών ποσοστιαίων
µονάδων των ασφαλιστικών εισφορών στον ιδιωτικό τοµέα. Μει-
ώνεται το ποσοστό επιστροφής όλων των επιστρεπτέων προκα-
ταβολών. Επεκτείνεται το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» επιδότησης
δόσεων δανείων νοικοκυριών. Επεκτείνεται το πρόγραµµα των
εκατό χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας για άλλες πενήντα χιλιά-
δες νέες θέσεις. Καταργείται ο φόρος γονικών παροχών δωρεών
για συγγενείς Α’ βαθµού που αφορά γονικές παροχές και δωρεές
έως 800.000 ευρώ. Προκειµένου να αντιµετωπισθεί η ανεργία
των νέων, όλοι οι νέοι από δεκαοκτώ έως είκοσι εννέα ετών, που
δεν έχουν προηγούµενη εργασιακή εµπειρία και θα προσλη-
φθούν εντός του έτους 2022, λαµβάνουν συνολικό ύψος 1.200
ευρώ για τους πρώτους έξι µήνες απασχόλησης. Και υπάρχουν
δεκάδες ακόµα ενεργές πολιτικές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε µια αναφορά στο
Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την προστασία των παιδιών από τη σε-
ξουαλική κακοποίηση και εκµετάλλευση που ανακοίνωσε ο Πρω-
θυπουργός από το Βήµα της Βουλής. Πρόκειται για ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο προστασίας για την πρόληψη και αντιµε-
τώπιση της σεξουαλικής κακοποίησης των παιδιών που στοχεύει
στην αναπροσαρµογή των θεσµικών λειτουργιών, στην κατεύ-
θυνση των φιλικών προς το παιδί διαδικασιών, στην ποσοτική µεί-
ωση των κρουσµάτων που συµβαίνουν και στην αύξηση των
κρουσµάτων που αναφέρονται στις αρµόδιες αρχές.

Το Εθνικό Σχέδιο Δράσης δηµιουργεί διαδικασίες και προϋπο-
θέσεις προστασίας των παιδιών στην πράξη. Και πιο συγκεκρι-
µένα, δηµιουργεί κατάλληλες υπηρεσίες, πρωτόκολλο
λειτουργίας και συντονισµό των εµπλεκόµενων φορέων, συνε-
κτικό νοµικό πλαίσιο και ενίσχυση της εφαρµογής του. Υπάγεται
στον Υπουργό Επικρατείας και για την υλοποίησή του συνεργά-
ζονται έντεκα υπουργεία. Στόχος είναι µια Ελλάδα µηδενικής
ανοχής στη σεξουαλική βία των παιδιών, µια Ελλάδα που θα έχει
κινητοποιήσει όλες τις θεσµικές και κοινωνικές της δυνάµεις για
την εξάλειψη του φαινοµένου. Όλοι µαζί, κοινωνία και πολιτεία,

σπάµε τη σιωπή για να προστατεύσουµε τα παιδιά µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022

δείχνει ξεκάθαρα την πορεία της χώρας προς µια ισχυρή ανά-
πτυξη. Η Ελλάδα µεγαλώνει και γίνεται πιο ισχυρή, διπλωµατικά
και πολιτικά, αυξάνει το κύρος και την επιρροή της, χτίζει ισχυρές
συµµαχίες στην περιοχή και σε όλον τον κόσµο, προσελκύει τη
διεθνή κοινότητα, τις επενδύσεις το διεθνές κεφάλαιο. Ζούµε
ήδη σε µια νέα Ελλάδα που έχει αλλάξει τα δύο τελευταία χρό-
νια. Ο δρόµος µπροστά µας είναι ανοιχτός. Η Ελλάδα έχει τη µε-
γάλη ευκαιρία µε µια αποτελεσµατική Κυβέρνηση µε
Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ και για την τήρηση του χρόνου, κυρία Ράπτη. Παρακαλώ
πολύ να τηρείται ο χρόνος γιατί θα πάµε ως τη 1.30’ και είναι
κρίµα για τους τελευταίους συναδέλφους που θα µιλήσουν.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αβραµάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως
µετά τον λόγο θα πάρει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρό-
πουλος.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ακόµη σκάνδαλο εξελίσσε-

ται από την Τετάρτη στη χώρα µε πρωταγωνιστή για ακόµη µια
φορά την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό. Η δηµοσιοποίηση της µελέτης Τσιόδρα - Λύτρα
καταδεικνύει ότι περίπου επτάµισι χιλιάδες άνθρωποι θα είχαν
σωθεί αν η Κυβέρνηση έπαιρνε έγκαιρα τα αναγκαία µέτρα ενί-
σχυσης του ΕΣΥ και κυρίως των περιφερειακών νοσοκοµείων. Ο
κ. Μητσοτάκης και γνώριζε και συνειδητά ψευδόταν στη Βουλή.

Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν ο
Πρωθυπουργός ψευδόταν στο Κοινοβούλιο, θα είχε δύο δρό-
µους, ή να ζητήσει δηµόσια συγγνώµη ή να παραιτηθεί. Δυστυ-
χώς, στην Ελλάδα δεν συµβαίνει τίποτα από τα δύο. Κι αυτό
δείχνει την κρίση της δηµοκρατίας που υπάρχει στη χώρα µας.

Το παράδειγµα των Σερρών, όπου καταγράφονται θάνατοι από
COVID αναλογικά περισσότεροι σε σχέση µε τον πληθυσµό και
όπου πριν ακόµα το κύµα της πανδηµίας ζητούσαµε την ενί-
σχυση µε ιατρούς και ειδικούς αναισθησιολόγους, είναι ενδει-
κτικό της προχειρότητας και του εφησυχασµού που έδειξε η
Κυβέρνηση στην προστασία της δηµόσιας υγείας και της ανθρώ-
πινης ζωής.

Και αν στο πρώτο κύµα υπήρχε η δικαιολογία της έκτακτης κα-
τάστασης, διανύοντας πλέον το τέταρτο και φονικότερο κύµα
της πανδηµίας, οι δικαιολογίες στέρεψαν. Η Κυβέρνηση δεν ενί-
σχυσε το ΕΣΥ αυξάνοντας το δυναµικό του όσο χρειαζόταν, αλλά
έθεσε σε αναστολή ακόµη και εκείνους τους ιατρούς και νοση-
λευτές που είχε στη διάθεσή της και προσέφεραν τις υπηρεσίες
τους µέχρι τον περασµένο Αύγουστο, µε έναν Πρωθυπουργό
ψευδόµενο ασύστολα από αυτό το Βήµα ο οποίος αρνείται να
ενισχύσει τις δοµές υγείας, αδιαφορεί για τις εκατόµβες νεκρών
και την τραγωδία που ζουν πλέον δεκάδες χιλιάδες οικογένειες
στη χώρα. Προβλέποντας για πολλοστή φορά το τέλος της παν-
δηµίας, η Κυβέρνηση µειώνει τον προϋπολογισµό για τη δηµόσια
υγεία κατά 860 εκατοµµύρια ευρώ αφαιρώντας από τα νοσοκο-
µεία 360 εκατοµµύρια ευρώ. Με τόσους νεκρούς, µε µελέτες
δικών σας συµβούλων που λένε πρακτικά ότι δεν έγινε ό,τι θα
µπορούσε να γίνει, έχετε το θράσος να φέρετε για ψήφιση αυτόν
τον προϋπολογισµό; Τι θα πείτε σε όλους αυτούς τους ανθρώ-
πους που έχασαν τους δικούς τους;

Το γεγονός ότι στο Νοσοκοµείο Σερρών εξαντλήθηκε ο προ-
ϋπολογισµός για τρόφιµα από τον Νοέµβριο και ότι για δύο-τρεις
µήνες το νοσοκοµείο θα τα προµηθεύεται µε απευθείας ουσια-
στικά ανάθεση δαπανώντας τα χρήµατα που θα δικαιούται γι’
αυτόν τον σκοπό το 2022 είναι ενδεικτικό της πραγµατικότητας
που επιµένει να πιστοποιεί ότι χρειάζονται περισσότερα χρήµατα
για τη δηµόσια υγεία. 

Πέραν όµως αυτών, η Κυβέρνηση ζητά από τη Βουλή να εγ-
κρίνει έναν προϋπολογισµό ο οποίος έχει ήδη αρχίσει να αναθε-
ωρείται στις βασικές του παραδοχές: Ακρίβεια, πληθωρισµός,
µείωση εισοδηµάτων και αγοραστικής δύναµης των νοικοκυριών
τους τελευταίους µήνες που διανύουµε δεν λαµβάνονται υπ’
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όψιν. Η Κυβέρνηση δεν παρεµβαίνει για να προστατέψει τα νοι-
κοκυριά από τη νέα αυτή καταρράκωση της αγοραστικής τους
δύναµης.

Αντίθετα, προβλέπεται αύξηση των εσόδων από άµεσους και
έµµεσους φόρους κατά 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα 2,3 δισε-
κατοµµύρια επιπλέον έσοδα θα προέλθουν από έµµεσους φό-
ρους, αυτούς δηλαδή που την καλούµε να µειώσει έστω και
προσωρινά για να περιοριστούν οι ανατιµήσεις. Ταυτόχρονα,
προβλέπει αύξηση των εσόδων από φυσικά πρόσωπα κατά 653
εκατοµµύρια ευρώ που δεν µπορεί να προκύψει ούτε από τις
υποτυπώδες αυξήσεις µισθών στον ιδιωτικό τοµέα ούτε από τη
µείωση της ανεργίας που προβλέπεται από τον προϋπολογισµό.
Η ανάπτυξη που υπόσχεται η Κυβέρνηση αφορά ελάχιστους.
Αφορά το 10% των επιχειρήσεων που έχουν πρόσβαση στον τρα-
πεζικό δανεισµό και άρα τη δυνατότητα να αξιοποιήσουν πόρους
από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Αφορά, επίσης, τους χιλιάδες κοµµατικούς µετακλητούς υπαλ-
λήλους µε τους οποίους επιβαρύνει τον Έλληνα φορολογούµενο
αυτή η Κυβέρνηση. Για όλη την υπόλοιπη κοινωνία, δυστυχώς,
επανέρχεται η µνηµονιακή λιτότητα. Θα πληρώσουν περισσό-
τερα, δεν θα έχουν καµµία στήριξη από το κράτος είτε για την
ακρίβεια είτε για την πανδηµία. Θα επωµιστούν εξολοκλήρου τις
συνέπειες του πληθωρισµού και της ακρίβειας. Θα πληρώσουν
για µία ακόµη φορά τη συνταγή χρεοκοπίας που εφαρµόζει µε
συνέπεια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Το κοινωνικό αποτύπωµα του προϋπολογισµού δεν εξαντλείται
µόνο στην αύξηση ουσιαστικά της φορολογίας των νοικοκυριών,
τις περικοπές στον προϋπολογισµό των νοσοκοµείων και της δη-
µόσιας υγείας. Η Κυβέρνηση προβλέπει µείωση κατά 1,7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ των κοινωνικών δαπανών για την πρόνοια, για τη
στήριξη των ανέργων, για τις παροχές υγείας, για τις δαπάνες
των ΟΤΑ. Η πρόβλεψη αυτή γίνεται σε µια περίοδο που τα πραγ-
µατικά εισοδήµατα µειώνονται, τα ποσοστά φτώχειας αυξάνονται
και η συντριπτική πλειοψηφία των νέων ανθρώπων είτε είναι
άνεργοι είτε µερικώς εργαζόµενοι. 

Σε αντιδιαστολή, εκτινάσσει το κόστος των προσωπικών γρα-
φείων των Υπουργών του «επιτελικού κράτους», γιατί προφανώς
οι στρατιές των κοµµατικών υπαλλήλων που ήδη διαθέτουν οι
Υπουργοί δεν επαρκούν για τον συντονισµό των τόσο πολλών
απευθείας αναθέσεων. 

Στον προϋπολογισµό, τέλος, προβλέπεται ρυθµός ανάπτυξης
της οικονοµίας κατά 4,5%. Η ανάκαµψη αυτή απέχει πολύ από
το να χαρακτηριστεί επαρκής σε σχέση µε τις απώλειες της οι-
κονοµίας, ήδη από το δεύτερο εξάµηνο του 2019, πριν δηλαδή
από την πανδηµία. Η ανάπτυξη έρχεται στη σκιά των lockdowns,
των µεγάλων δηλαδή διαστηµάτων, όταν ένα µεγάλο µέρος της
ελληνικής οικονοµίας τέθηκε σε αναστολή.

Ακόµα κι έτσι όµως την ανάπτυξη θα τη χρηµατοδοτήσουν, τε-
λικά, τα νοικοκυριά, αφού αντί αυξήσεων στους µισθούς σε πο-
σοστό διπλάσιο της ανάπτυξης, όπως υποσχόταν ο πάντα
ψευδόµενος Πρωθυπουργός, θα δουν διπλάσιο της ανάπτυξης
ποσοστό αύξησης των φόρων και ειδικά των έµµεσων φόρων,
από όπου η Κυβέρνηση προσδοκά αύξηση των εσόδων κατά
8,7% σε σχέση µε το 2021. 

Καθηλωµένες παραµένουν οι δαπάνες για την παιδεία σε όλες
βαθµίδες, µε τον κύριο όγκο των δαπανών του Υπουργείου Παι-
δείας να πηγαίνουν στη µισθοδοσία. Συνολικά οι δαπάνες για την
παιδεία από το Υπουργείο Εσωτερικών προς τους ΟΤΑ και το
Υπουργείο Υποδοµών προδιαγράφουν και σε αυτόν τον τοµέα
µια µνηµονιακή λιτότητα. 

Οι συντάξεις και οι µισθοί του δηµοσίου πρακτικά παραµένουν
στάσιµα, παρά το ότι η αγοραστική τους δύναµη έχει µειωθεί ση-
µαντικά από το δεύτερο εξάµηνο του 2021 και θα συνεχιστεί να
µειώνεται όσο συνεχίζονται οι ανατιµήσεις.

Ακόµη και οι προβλέψεις για την αντιµετώπιση των φυσικών
καταστροφών µειώνονται. Φαίνεται ότι η Κυβέρνηση αποφάσισε,
εκτός από την πανδηµία, να κηρύξει το τέλος και της κλιµατικής
κρίσης. 

Στον αντίποδα, το Γραφείο του Πρωθυπουργού, χωρίς τους
εποπτευόµενους από αυτό φορείς, προβλέπεται και αναµένεται
να δαπανήσει συνολικά περισσότερα από 8 εκατοµµύρια ευρώ

για την επικοινωνία και την ενηµέρωση. Μια ακόµη απόδειξη ότι
για τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση σηµασία έχει η επικοι-
νωνία και όχι η ουσία.

Κλείνοντας, να σηµειώσω ότι προκλητική είναι η αντιµετώπιση
των αγροτών, όπως προδιαγράφεται στον προϋπολογισµό, µε
τις ενισχύσεις να µειώνονται µε υπουργικές αποφάσεις της τε-
λευταίας στιγµής, µε µέτρα συγκράτησης, υποτίθεται, του κό-
στους, που υπολείπονται, όµως, σηµαντικά των αυξήσεων που η
ίδια η Κυβέρνηση επέβαλε στο πετρέλαιο και την ενέργεια πριν
την τρέχουσα ενεργειακή κρίση. 

Η µείωση του ΦΠΑ στις ζωοτροφές πρακτικά δεν µειώνει το
κόστος παραγωγής. Με τις τιµές ζωοτροφών, αγροεφοδίων, λι-
πασµάτων και άρδευσης να έχουν πολλαπλασιαστεί, µόνο ως κα-
κόγουστο αστείο µπορεί να χαρακτηριστούν τα κυβερνητικά
µέτρα. 

Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι αντιµετώπιζαν όλα αυτά τα χρό-
νια πρόβληµα στο να πουλήσουν σε αξιοπρεπείς τιµές τα προ-
ϊόντα τους και αυτός είναι ο κύριος λόγος ερήµωσης των χωριών
και της υπαίθρου. Η εκτίναξη του κόστους παραγωγής σήµερα
θα αποθαρρύνει περαιτέρω τον αγροτικό κόσµο και θα οδηγήσει
στη µείωση της απασχόλησης του πληθυσµού µε τον πρωτογενή
τοµέα και την κτηνοτροφία. 

Το χειρότερο, όµως, όλων είναι ότι µέσα σε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό των ψεµάτων που θα ψηφίσουν µόνοι τους οι Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης αναδεικνύεται και µια µεγάλη
αλήθεια: Η Νέα Δηµοκρατία, προωθεί και πάλι τα συµφέροντα
της οικονοµικής ελίτ σε βάρος της κοινωνίας, κάνει σπατάλη
υπέρ των λίγων βασικό κανόνα οικονοµικής διακυβέρνησης και
επιβάλλει τη φτωχοποίηση στη συντριπτική πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού, οδηγώντας µε µαθηµατική ακρίβεια σε µια νέα
χρεοκοπία τη χώρα. 

Η σκληρή πραγµατικότητα θα ανατρέψει αυτόν τον προϋπο-
λογισµό, διότι αυτός δεν θεµελιώνεται στα σηµερινά δεδοµένα.
Η πραγµατικότητα, όµως, δεν µπορεί από µόνη της να ανατρέψει
τις πραγµατικές επιδιώξεις της Κυβέρνησης, που είναι η συγκέν-
τρωση του πλούτου σε λίγους, ο διαρκής οικονοµικός περιορι-
σµός της µεσαίας τάξης και η φτωχοποίηση όλο και µεγαλύ-
τερων τµηµάτων της ελληνικής κοινωνίας.

Τέλος, αυτή την πραγµατικότητα θα την ανατρέψουν συντο-
µότερα απ’ ό,τι φαντάζεστε οι προοδευτικές δυνάµεις της χώρας
µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Η χώρα, ο ελλη-
νικός λαός, η πραγµατική οικονοµία έχουν ανάγκη ένα νέο µον-
τέλο δίκαιης οικονοµικής και κοινωνικής ανάπτυξης, ένα νέο
αξιόπιστο και ισχυρό κοινωνικό κράτος, ένα νέο κοινωνικό συµ-
βόλαιο απαλλαγµένο από διαφθορά, ψέµατα και σπατάλες, ένα
σχέδιο ανασυγκρότησης που δεν θα αφορά λίγους ή κάποιες
µόνο περιοχές, αλλά θα προέρχεται από την κοινωνία, θα απευ-
θύνεται σε αυτή, θα δίνει τη δυνατότητα σε κάθε περιφέρεια να
αναπτυχθεί, θα εγγυάται καλύτερες προοπτικές και βιώσιµο µέλ-
λον για όλους.

Είναι σαφές ότι καταψηφίζω αυτόν τον προϋπολογισµό και
καλώ το σύνολο της ελληνικής Βουλής, των Βουλευτών να πρά-
ξουν το ίδιο. Άλλωστε δεν έχει νόηµα να ψηφίσει κάποιος έναν
προϋπολογισµό που βρίσκεται ήδη σε διαδικασία αναθεώρησης.
Όπως είπε και ένας φίλος, καλοί οι προϋπολογισµοί όταν ψηφί-
ζονται, που συνήθως αναθεωρούνται. Αυτό πρέπει να κάνουµε
επιτέλους ως πολιτικό σύστηµα είναι να κάνουµε τους απολογι-
σµούς µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Βεσυρόπουλος, Υφυπουργός Οικονοµικών.
Αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2022,
όπως και οι δύο προηγούµενοι προϋπολογισµού που κατατέθη-
καν από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, στηρίζεται σε
πραγµατικά στοιχεία και δεδοµένα και έχει ισχυρή τεκµηρίωση. 

Αντιλαµβάνονται συνεπώς όλοι ότι η ισχυρή αυτή τεκµηρίωση
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που επιβεβαιώνει την αναπτυξιακή στόχευση και δυναµική της
ελληνικής οικονοµίας αλλά και την έµπρακτη και διαρκή δέ-
σµευση της Κυβέρνησής µας για µείωση των φορολογικών επι-
βαρύνσεων, απαιτεί από όλους στοιχειώδη σοβαρότητα στις
τοποθετήσεις τους. Το επισήµανα στη συζήτηση για το προσχέ-
διο του προϋπολογισµού και απάντησα µε επιχειρήµατα στις αι-
τιάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στη συζήτηση στην
επιτροπή πριν από λίγες εβδοµάδες.

Οι κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης οφεί-
λουν να είναι ιδιαίτερα προσεκτικοί στις τοποθετήσεις τους:

Πρώτον, γιατί είναι ακόµα νωπές οι µνήµες των πολιτών από
την πολιτική της υπερφορολόγησης που εφάρµοσαν ως Κυβέρ-
νηση.

Δεύτερον, γιατί υπάρχουν τεκµηριωµένα και κυρίως συγκρι-
τικά στοιχεία που αποδεικνύουν ότι αυτή η Κυβέρνηση εδώ και
δυόµισι χρόνια υλοποιεί µε συνέπεια µια πολιτική µείωσης των
φόρων.

Αναφέρω χαρακτηριστικά: 
Τη µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 22%. 
Τη θέσπιση για τα φυσικά πρόσωπα εισαγωγικού φορολογικού

συντελεστή 9% για εισοδήµατα έως 10.000 ευρώ αντί του 22%
που ίσχυε.

Τη µείωση του φορολογικού συντελεστή για τα νοµικά πρό-
σωπα και τις νοµικές οντότητες από το 24% στο 22% και µάλιστα
σε µόνιµη βάση. Υπενθυµίζω ότι είναι η δεύτερη µείωση που γί-
νεται από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Είχε προ-
ηγηθεί η πρώτη µείωση το 2019 από το 28% στο 24%. 

Τη µείωση του συντελεστή φόρου για τα µερίσµατα από το
10% στο 5%.

Την αύξηση από 1 Οκτωβρίου 2021 του αφορολόγητου ορίου
για γονικές παροχές ή δωρεές προς τους συγγενείς πρώτης κα-
τηγορίας, όπως αυτή ορίζεται στη φορολογία κεφαλαίου, στο
ποσό των 800.000 ευρώ. Η πρώτη αυτή κατηγορία αφορά συζύ-
γους, πρόσωπα που έχουν συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, παιδιά,
εγγόνια και γονείς.

Το αυξηµένο αφορολόγητο όριο αφορά στη µεταβίβαση µε γο-
νική παροχή δωρεάν κάθε είδους περιουσιακού στοιχείου από
κάθε γονέα σε κάθε τέκνο, από παππού ή γιαγιά σε κάθε εγγόνι,
µεταξύ συζύγων ή προσώπου που έχουν συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης και από κάθε τέκνο σε κάθε γονέα. Ενδεικτικά, αφορά
ακίνητα, χρηµατικά ποσά, µετοχές. Για τα χρηµατικά ποσά απα-
ραίτητη προϋπόθεση είναι η γονική παροχή ή η δωρεά να διε-
νεργείται µε µεταφορά χρηµάτων µέσω του τραπεζικού
συστήµατος. Υπενθυµίζω ότι για τα χρηµατικά ποσά υπήρχε
µέχρι σήµερα αυτοτελής φορολόγηση από το πρώτο ευρώ µε
συντελεστή 10%.

Στον προϋπολογισµό του 2022 περιλαµβάνονται και νέες µει-
ώσεις φόρων, όπως η νέα µείωση του φορολογικού συντελεστή
για τις επιχειρήσεις από το 24% στο 22% σε µόνιµη βάση, όπως
προανέφερα, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις
µονάδες, η µείωση της προκαταβολής φόρου για τα νοµικά πρό-
σωπα και τις νοµικές οντότητες από το 100% στο 80% από το
φορολογικό έτος 2021 σε µόνιµη βάση.

Επίσης, η επέκταση της απαλλαγής από την ειδική εισφορά
αλληλεγγύης για το 2022, µέτρο που έχει ως άµεσα ωφελούµε-
νους τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, όσους ασκούν επι-
χειρηµατική δραστηριότητα, τους ιδιοκτήτες ακινήτων και τους
αγρότες.

Η επαναφορά στο 55% από 100% της προκαταβολής φόρου
εισοδήµατος από επιχειρηµατική δραστηριότητα για τα φυσικά
πρόσωπα, σε µόνιµη βάση από το φορολογικό έτος 2020.

Η παράταση της ισχύος των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στο
τουριστικό πακέτο, στις µεταφορές, στον καφέ, στα µη αλκοο-
λούχα ποτά και στα εισιτήρια των κινηµατογράφων µέχρι τον Ιού-
νιο του 2022.

Η παράταση της µείωσης του συντελεστή ΦΠΑ από το 24%
στο 13% στα γυµναστήρια, στα κολυµβητήρια και σε όσες σχο-
λές χορού δεν απαλλάσσονται από το ΦΠΑ, καθώς και η µετά-
ταξη του συντελεστή ΦΠΑ για τις ζωοτροφές στον υπερµειωµένο
συντελεστή ΦΠΑ 6% και µάλιστα σε µόνιµη βάση.

Η µείωση του τέλους συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας και

του τέλους καρτοκινητής τηλεφωνίας στο 10% από 12% έως
20%, που ήταν µέχρι σήµερα, ανάλογα µε το ύψος του µηνιαίου
λογαριασµού και η κατάργηση των συγκεκριµένων τελών για
τους νέους έως είκοσι εννέα ετών.

Η παράταση της αναστολής του τέλους συνδροµητικής τηλε-
όρασης που αντιπροσωπεύει το 10% του συνολικού λογαρια-
σµού έως τον Ιούνιο του 2022.

Η πρόβλεψη ότι οι δαπάνες που σχετίζονται µε την προώθηση
της «πράσινης» οικονοµίας και την ψηφιοποίηση θα εκπίπτουν
από τα ακαθάριστα έσοδα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, προ-
σαυξηµένες κατά ποσοστό έως 100%.

Η περαιτέρω ενίσχυση των ηλεκτρονικών συναλλαγών µε πα-
ροχή πρόσθετων φορολογικών κινήτρων για τα φυσικά πρό-
σωπα. Συγκεκριµένα, θα προβλέπεται ότι το 30% των δαπανών
που πραγµατοποιούνται µε ηλεκτρονικά µέσα πληρωµής προς
συγκεκριµένους επαγγελµατίες και µέχρι του ποσού των 5.000
ευρώ ετησίως θα εκπίπτουν από το φορολογητέο εισόδηµα των
φυσικών προσώπων.

Επιπρόσθετα, οι δαπάνες για ιατρικές, οδοντιατρικές και κτη-
νιατρικές υπηρεσίες θα προσµετρώνται εις διπλούν στο ελάχιστο
όριο δαπανών 30% µε ηλεκτρονικά µέσα πληρωµής.

Όσο και να ψάξει κανείς στον προϋπολογισµό του 2022 αλλά
και στους δύο προηγούµενους που κατατέθηκαν από την Κυβέρ-
νησή µας, δεν θα βρει ούτε έναν νέο φόρο. Μέχρι το τέλος της
τετραετίας θα πρέπει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αποδεχθεί
το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση θα συνεχίσει κάθε χρόνο να
µειώνει φόρους.

Ο προϋπολογισµός επιβεβαιώνει, µεταξύ άλλων, και την ανα-
πτυξιακή στόχευση που έχει από την πρώτη µέρα της θητείας
της αυτή η Κυβέρνηση. Η δυναµική της ελληνικής οικονοµίας φά-
νηκε, αφού ήδη έχει καλύψει πάνω από τα 2/3 της ύφεσης µε την
οποία έκλεισε το 2020. Τους πρώτους εννέα µήνες του 2021 η
ελληνική οικονοµία είναι η δεύτερη σε ρυθµό ανάπτυξης ανά-
µεσα στις οικονοµίες της Ευρωζώνης.

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
έχοντας πλήρη επίγνωση της πραγµατικότητας προχωρά σε
µέτρα στήριξης για την αντιµετώπιση της ενεργειακής κρίσης,
που είναι παγκόσµιο φαινόµενο, τα οποία περιλαµβάνουν µεταξύ
άλλων: Πρώτον, την επιδότηση για να καλυφθεί το κόστος κατα-
νάλωσης της ενέργειας. Δεύτερον, τη διεύρυνση των εισοδηµα-
τικών κριτηρίων για το επίδοµα θέρµανσης και τρίτον, την
αναστολή της χρέωσης των τελών χρήσης δικτύου για όλους
τους οικιακούς καταναλωτές φυσικού αερίου.

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση διπλασιάζει το ποσό του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος για τον µήνα Δεκέµβριο. Προχωρά
στην επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο
κίνησης στους αγρότες, θεσπίζει πρόσθετο ειδικό βοήθηµα για
τα άτοµα µε αναπηρία αλλά και πρόσθετη οικονοµική ενίσχυση
σε οκτακόσιες χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους. 

Οι παρεµβάσεις στον τοµέα της φορολογικής πολιτικής, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν περιορίζονται µόνο στη µείωση
των φορολογικών επιβαρύνσεων. Εδώ και δυόµισι χρόνια µεθο-
δικά µε συνέπεια και συνέχεια υλοποιούµε ουσιαστικές παρεµ-
βάσεις για την εξάλειψη της γραφειοκρατίας και τον
εκσυγχρονισµό της φορολογικής διοίκησης, παρεµβάσεις που
δηµιουργούν οφέλη τόσο για τους πολίτες όσο και για τις επιχει-
ρήσεις.

Αναφέρω χαρακτηριστικά: Πρώτον, τη δηµιουργία της επιτρο-
πής εξώδικης επίλυσης φορολογικών διαφορών, η οποία είναι
πλήρως ψηφιοποιηµένη. Μέσα από ευέλικτες και ψηφιοποιηµέ-
νες διαδικασίες προχωρά µε άµεσο και αποτελεσµατικό τρόπο
στην επίλυση εκκρεµών δικαστικών φορολογικών υποθέσεων
που παρέµεναν εκκρεµείς για χρόνια, µε αµοιβαίο όφελος τόσο
για τους φορολογούµενους όσο και για τα δηµόσια έσοδα. Ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος υποβάλλει το αίτηµά του αποκλειστικά
και µόνο ηλεκτρονικά και για πρώτη φορά, χωρίς να έρχεται σε
καµµία διά ζώσης επαφή, βλέπει την υπόθεσή του να επιλύεται
µέσα στις προθεσµίες που έχουν οριστεί από τον νόµο. Ήδη µει-
ώνεται ο όγκος των εκκρεµών δικαστικών φορολογικών υποθέ-
σεων, γεγονός που επιδρά θετικά και στα δηµόσια έσοδα.

Δεύτερον, την αυτοµατοποίηση των διαδικασιών επιστροφής
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ΦΠΑ. Ο φορολογούµενος υποβάλλει ηλεκτρονικά την αίτησή του
για επιστροφή ΦΠΑ µέσω Taxisnet της ΑΑΔΕ και εντός της προ-
θεσµίας των δέκα ηµερών βλέπει το σχετικό ποσό που δικαιούται
στον τραπεζικό του λογαριασµό, εφόσον η υπόθεσή του κριθεί
χωρίς έλεγχο. Σηµειώνεται ότι από τον Ιούλιο του 2021, που άρ-
χισε να εφαρµόζεται και να υλοποιείται η αυτοµατοποιηµένη δια-
δικασία επιστροφής ΦΠΑ, για τον συνολικό αριθµό δεκατριών
χιλιάδων τετρακοσίων πενήντα αιτήσεων επιστροφής ΦΠΑ, που
υποβλήθηκαν το διάστηµα από τον Ιούλιο του 2021 έως τον Νο-
έµβριο του 2021 το 83,5% των αιτήσεων επιστροφών, που αντι-
στοιχεί σε έντεκα χιλιάδες τριακόσιες είκοσι πέντε αιτήσεις
επιστροφής ΦΠΑ, διενεργήθηκαν αυτόµατα και το συνολικό
ποσό ΦΠΑ, που επιστράφηκε άµεσα στους δικαιούχους των αι-
τήσεων αυτών και απευθείας στους λογαριασµούς τους ανήλθε
σε 552.205.336 ευρώ. Τα στοιχεία αυτά αποτυπώνουν ξεκάθαρα
την επιτυχή και αποτελεσµατική υλοποίηση του οικονοµικού µας
σχεδιασµού.

Τρίτον, τη δηµιουργία νέας ψηφιακής φορολογικής πλατφόρ-
µας, η οποία προσφέρει αναβαθµισµένες υπηρεσίες. Μέσα από
τη νέα ψηφιακή πλατφόρµα ο πολίτης έχει τη δυνατότητα να ενη-
µερώνεται ανά πάσα στιγµή για όλες τις οφειλές, είτε αυτές βρί-
σκονται σε καθεστώς ρύθµισης ή εκτός ρύθµισης, να
ενηµερώνεται για τις πληρωµές που έχει πραγµατοποιήσει µέσω
τραπεζών και για τις επιστροφές φόρου, που αναµένεται να κα-
τατεθούν στον τραπεζικό του λογαριασµό ή να συµψηφιστούν
µε φορολογικές ή ασφαλιστικές οφειλές του που είναι σε εκκρε-
µότητα, να πληρώσει φορολογικές οφειλές µε τραπεζική κάρτα
απευθείας µέσω της πλατφόρµας και να ρυθµίσει τις οφειλές
του.

Τέταρτον, την παροχή δυνατότητας στους πολίτες να θέτουν
σε ακινησία τα οχήµατά τους ηλεκτρονικά και χωρίς να χρειαστεί
να µεταβούν σε εφορία για να καταθέσουν πινακίδες. Ηλεκτρο-
νικά µπορεί να γίνεται πλέον κι η άρση της ακινησίας των οχηµά-
των.

Ουσιαστικά µε αυτές τις παρεµβάσεις προχωράµε στον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό της φορολογικής διοίκησης, τη µείωση
της γραφειοκρατίας και τη διευκόλυνση των φορολογουµένων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συγκρίσεις σε σχέση µε το
παρελθόν είναι καταλυτικές. Τις συγκρίσεις τις έχουν κάνει οι
ίδιοι οι πολίτες. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, πέρα από την κρίση
ταυτότητας και αξιοπιστίας αλλά και την έλλειψη αφηγήµατος,
βλέπει να διαψεύδονται όλες οι εκτιµήσεις της. Να υπενθυµί-
σουµε ότι αµφισβητούσε την πρόβλεψη για υψηλούς ρυθµούς
ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας το 2021 και διαψεύστηκε.
Υπερεκτιµούσε το ποσοστό της ύφεσης για το 2020, το ανέβαζε
σε διψήφιο ποσοστό και διαψεύστηκε. Είχε επενδύσει στην κα-
ταστροφολογία, είχε προβλέψει νέα µνηµόνια και αύξηση των
φόρων και διαψεύστηκε.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, δυόµισι χρόνια µετά
και έχοντας αντιµετωπίσει πρωτοφανείς και ασύµµετρες κρίσεις,
διατηρεί την εµπιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών. Διαθέτει αξιο-
πιστία, παρουσιάζει µετρήσιµα αποτελέσµατα. Η διάθεση άνω
των 43 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την αντιµετώπιση των συνε-
πειών της πανδηµίας, χωρίς οικονοµικούς και κοινωνικούς κρα-
δασµούς, διατήρησε ζωντανή την οικονοµία.

Η αναπτυξιακή δυναµική της ελληνικής οικονοµίας, σε συνδυα-
σµό µε την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και
του νέου ΕΣΠΑ, µας δίνουν τη δυνατότητα να βλέπουµε µε αι-
σιοδοξία το µέλλον. Το περιεχόµενο και η υπερψήφιση του προ-
ϋπολογισµού επιβεβαιώνουν την ισχυρή βούληση της
Κυβέρνησης και της κοινωνίας να προχωρήσουν µπροστά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

Η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γιαννακοπούλου θέλει τον λόγο για µία διευκρίνιση, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Γιαννακοπούλου, όχι για τοπο-
θέτηση αλλά για διευκρίνιση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Η νησιωτικό-

τητα, κύριε Υπουργέ, είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά όλη την
επικράτεια και το οποίο περιφρουρείται από το Σύνταγµα. Όµως
στην προσπάθεια την οποία κάνατε -και τη χαιρετίζουµε και
µπράβο σας- για τη µείωση του ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου -και
το επισηµαίνω ότι είναι πολύ σηµαντικό αυτό το οποίο επε-
τεύχθη- γιατί δεν στοχεύσατε στο να υπάρχει µειωµένος ΦΠΑ και
για όλα τα υπόλοιπα νησιά της επικράτειας; Και µιλάω για τα
νησιά του Ιονίου και του Κρητικού Πελάγους.

Σε αυτή την προσπάθεια, την οποία σας καλούµε και σας ζη-
τούµε να συνεχίσετε, θα είµαστε όλοι αρωγοί. Θα θέλαµε, όµως,
να µας πείτε τι σκέφτεστε γι’ αυτό και για ποιον λόγο δεν στο-
χεύσατε και σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μάλιστα, ευχαρι-
στώ. 

Κύριε Βεσυρόπουλε, παρακαλώ. Νοµίζω ότι διευκρινίσατε το
θέµα στην επιτροπή χθες.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κυρία συνάδελφε, έγινε εχθές µία συνεδρίαση στην αρµόδια
υποεπιτροπή -και µας πήρε γύρω στις τρεις, τέσσερις ώρες- και
εκεί έχουν αναλυθεί τα πάντα. Έχουµε ερωτηθεί γι’ αυτό. 

Εµείς αυτό που καταφέραµε είναι µια τεράστια εθνική επιτυ-
χία. Ενώ η προηγούµενη κυβέρνηση έχει καταργήσει τη µείωση
κατά 30% των συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά µε συγκεκριµένους
νόµους -τον ν.4334, τον ν.4336 και λοιπά- σταδιακά στις τρεις κα-
τηγορίες των νησιών, εµείς επαναφέραµε το δικαίωµα, τη δυνα-
τότητα στη χώρα µέσα από διαπραγµατεύσεις σε υψηλό
επίπεδο, όπως τόνισα χθες, µε συµµετοχή του κυρίου Υπουργού
στο ECOFIN -πράγµα που δεν έγινε σε καµµία άλλη συνεδρίαση
σε Υπουργό Οικονοµικών- µε απόφαση και υλοποίηση από την
Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό, να επαναφέρουµε τον µει-
ωµένο συντελεστή στα νησιά µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να συµπληρώσω,

κυρία Γιαννακοπούλου..
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Είπαµε να

πάει και στα υπόλοιπα νησιά και θα είµαστε αρωγοί σε αυτή την
προσπάθεια

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Μπορούσε να έχει µεγαλύτερη στό-
χευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επειδή αυτό το
θέµα ενδιαφέρει όλους τους νησιώτες, αυτό προβλεπόταν από
το άρθρο 120 της οδηγίας 112 και επανέρχεται τώρα µε πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης. Αυτή ήταν µια επιτυχία που µπορεί να
λύσει το θέµα, γιατί τότε επιτρεπόταν για τα συγκεκριµένα νησιά.
Τώρα, αν αργότερα οι οικονοµικές συνθήκες το επικροτούν, εδώ
είναι ο κ. Σταϊκούρας, θα τα δει και θα µας πει. 

Λοιπόν, τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωτσός και αµέσως µετά η κ.
Τελιγιορίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας

τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, επιβεβαιώθηκε για µία ακόµη
φορά πως, όταν στερεύουν τα επιχειρήµατα, περισσεύουν οι
ύβρεις, η λασπολογία και η χυδαιολογία. Ευτυχώς, όµως, αυτή
τη φορά -και λέω αυτή τη φορά- ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης αντέδρασε άµεσα, καταδικάζοντας την κατάπτωση
του πολιτικού λόγου. Και αν µη τι άλλο, οφείλουµε να προστα-
τεύουµε και τις δηµοκρατικές διαδικασίες, αλλά και το επίπεδο
του πολιτικού διαλόγου, να τον προάγουµε και όχι να τον υπο-
βαθµίζουµε. 

Άκουσα στους περισσότερους από τους συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ το µεγαλύτερο µέρος της οµιλίας τους να είναι εκτός θέ-
µατος, χωρίς να µιλάνε για τον προϋπολογισµό και ρίχνοντας τη
µπάλα, όπως θα έλεγε και η ποδοσφαιρική ορολογία, στην κερ-
κίδα στερούµενοι προφανώς επιχειρηµάτων ή, αν θέλετε, στρου-
θοκαµηλίζοντας και αδυνατώντας ή αποφεύγοντας να κοιτάξουν
την πραγµατικότητα, η οποία γι’ αυτούς είναι αµείλικτη. 

Και η πραγµατικότητα τι λέει; Η πραγµατικότητα λέει ότι συ-
ζητάµε σήµερα τον προϋπολογισµό του 2022 σε ένα περιβάλλον
πολλαπλών εξωγενών κρίσεων, µεγάλων αβεβαιοτήτων παγκο-
σµίως, σε συνάρτηση, βέβαια, µε την εξέλιξη της πανδηµίας του
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κορωνοϊού, µιας πρωτοφανούς πανδηµίας εδώ και έναν αιώνα. 
Από την άλλη, λέει να συνυπολογίσουµε µια κρίση ενέργειας

και ακρίβειας που µαστίζει όχι µόνο τη χώρα µας, αλλά ολόκληρο
τον κόσµο και η οποία είναι ίσως αντίστοιχη µε αυτές τις κρίσεις
της δεκαετίας του '70, µία Τουρκία εκρηκτικά επιθετική τα τελευ-
ταία δυόµισι χρόνια και, βεβαίως, µια κλιµατική κρίση που µας
έχει φέρει αντιµέτωπους µε εξαιρετικά ακραία φαινόµενα: παγε-
τούς, πυρκαγιές, καύσωνες και τα λοιπά, που δοκίµασαν και αυτά
µε τη σειρά τους τις αντοχές της εθνικής µας οικονοµίας. 

Παρά, λοιπόν, τις αβεβαιότητες που δηµιουργούν τόσο η συ-
νεχιζόµενη παγκόσµια οικονοµική κρίση όσο και η εκρηκτική άνο-
δος στις τιµές ενέργειας, αλλά και οι συνεπακόλουθες
ανατιµήσεις, καταφέρνουµε ως Κυβέρνηση να ωθήσουµε την οι-
κονοµία της χώρας µας σε τροχιά δυναµικής ανάπτυξης. 

Πρόκειται για µια ανάπτυξη που θα συνεχιστεί όχι µόνο τους
επόµενους µήνες, αλλά και τα επόµενα χρόνια, όπως εξάλλου
επιβεβαιώνουν και έγκυροι διεθνείς οργανισµοί. 

Ξέρετε, ο προϋπολογισµός αποτυπώνει τη δυναµική µιας οι-
κονοµίας και αποδεικνύει αν µια Κυβέρνηση βρίσκεται σε εγρή-
γορση και αντιδρά άµεσα στις πρόσθετες ανάγκες, που
προκύπτουν παρεµβαίνοντας µε σύνεση και αποφασιστικότητα.
Ό,τι έχει πράξει δηλαδή ούτως ή άλλως η Κυβέρνησή µας κρα-
τώντας το τιµόνι της χώρας µας µε σταθερότητα, µε στιβαρό-
τητα και δηµιουργώντας έτσι ένα αίσθηµα ασφάλειας στην
ελληνική κοινωνία. 

Γι’ αυτό, άλλωστε, και ο φετινός προϋπολογισµός αποδεικνύει
τη µετάβαση της οικονοµίας µας από την ανάκαµψη του 2021
στην ανάπτυξη του 2022, στην αφετηρία ισχυρών προοπτικών
και στην επιστροφή της χώρας µας στην κανονικότητα, µια κα-
νονικότητα που, βεβαίως, ενοχλεί την Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
διότι το αφήγηµά της δεν µπορεί να ευδοκιµήσει σε περιόδους
κανονικότητας. 

Εµείς είχαµε δεσµευτεί ότι θα στηρίξουµε την κοινωνία και την
οικονοµία για όσο διάστηµα χρειαστεί, για να αντιµετωπιστούν
οι συνέπειες της πανδηµίας, αλλά και των επιπτώσεων της κλι-
µατικής αλλαγής και των εξαιρετικά δύσκολων καιρικών και δυ-
σµενών φαινοµένων, που έπληξαν τη χώρα µας και το πράξαµε,
καθώς η Κυβέρνησή µας έθεσε σε εφαρµογή εκτεταµένα µέτρα
στήριξης ύψους 43,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Διαµορφώσαµε επί της ουσίας το τρίτο µεγαλύτερο πακέτο
στήριξης της οικονοµίας ως ποσοστό επί του Ακαθάριστου Εθνι-
κού µας Προϊόντος στην ευρωζώνη, µετά την Ιταλία και τη Γερ-
µανία, και το τέταρτο παγκοσµίως µετά την Ιταλία, τη Γερµανία
και την Ιαπωνία, σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση του Ευρωπαϊκού
Μηχανισµού Σταθερότητας. 

Επιπλέον, δηµιουργούµε πρόσθετο δηµοσιονοµικό χώρο άνω
των 180 εκατοµµυρίων ευρώ, καθώς προχωράµε σε πρόωρη
ολική εξόφληση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ύψους 7,1
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Συνεχίζουµε µε µέτρα στήριξης, όπως
µε την επέκταση του προγράµµατος «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», µε την επέ-
κταση του προγράµµατος επιδότησης νέων θέσεων εργασίας,
µε τη µείωση του ποσοστού επιστροφής των επιστρεπτέων προ-
καταβολών -πάνω από 1 δισεκατοµµύριο θα δοθεί προς αυτή την
κατεύθυνση, εξυπηρετώντας τα µέγιστα τις επιχειρήσεις που δο-
κιµάστηκαν όλο αυτό το διάστηµα- µε τη µείωση φόρων και
ασφαλιστικών εισφορών, µε την εφαρµογή του προγράµµατος
«ΗΡΑΚΛΗΣ», µε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ» για την επιδότηση δό-
σεων δανείων φυσικών και νοµικών προσώπων. Και, βέβαια, µε
ένα ισχυρό αποτελεσµατικό και ταχύ πρόγραµµα αποκρατικοποί-
ησης και αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας.

Όπως διαπιστώνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τα
µέτρα που παίρνουµε τονώνουµε την ανταγωνιστικότητα της οι-
κονοµίας µας και βελτιώνουµε διαρκώς τη θέση της χώρας µας,
η οποία συνεχώς αναβαθµίζεται. Δεν είναι τυχαίο, εξάλλου, το
γεγονός ότι η EUROSTAT έχρισε την Ελλάδα πρωταθλήτρια Ευ-
ρώπης, όσον αφορά την ανάπτυξη στο τρίτο τρίµηνο του 2021
µε ποσοστό 13,4% έναντι 11,4% της Ιρλανδίας και 3,9% της ευ-
ρωζώνης. Από την περίοδο των Ολυµπιακών Αγώνων η χώρα µας
έχει να γνωρίσει τέτοιου είδους επιδόσεις. 

Όλα αυτά είναι αποτελέσµατα της πολιτικής που εφαρµόζουµε
και της αξιοπιστίας που παρέχει η Κυβέρνησή µας. Υπάρχει,

άραγε, κάποιος που ισχυρίζεται ακόµη ότι δεν υπάρχουν στοιχεία
ανάκαµψης στην οικονοµία της χώρας µας και ότι δεν έχουµε θε-
τικούς ρυθµούς ανάπτυξης; Ήδη, εντάχθηκαν στο Ταµείο Ανά-
καµψης σαράντα οκτώ έργα συνολικού προϋπολογισµού 2,76
δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Ο προϋπολογισµός µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
αναπτυξιακός, είναι φιλοεπενδυτικός και συγχρόνως δηµιουργεί
αίσθηµα ασφάλειας στην ελληνική κοινωνία. Αποτυπώνει τη συ-
στηµατική και αποφασιστική προσπάθεια της Κυβέρνησής µας
να στηρίζει -προσέξτε, να στηρίζει και όχι να στηρίξει- την κοινω-
νία σε κάθε έκτακτη και απρόβλεπτη περίσταση, είτε πρόκειται
για υγειονοµική κρίση, είτε για ενεργειακή, είτε για κλιµατική.
Έτσι, αυξάνουµε την κρατική επιδότηση στους λογαριασµούς
κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας, ενισχύουµε το επίδοµα θέρ-
µανσης, κάνουµε εκπτώσεις στο φυσικό αέριο και δίνουµε επι-
στροφή φόρου στον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το πετρέλαιο
των αγροτών. Και θα έρθει, όπως ανακοίνωσε και ο Πρωθυπουρ-
γός µας, µείωση και των λογαριασµών ρεύµατος στους αγρότες
µας, µείωση της ανεργίας, αύξηση της συµµετοχής του εργατι-
κού δυναµικού στην αγορά εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όπως βλέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκεί που ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επέλεγε εξοντωτικούς φόρους για τη µεσαία τάξη, εµείς
επιλέγουµε µειωµένους φορολογικούς συντελεστές και στοχευ-
µένη στήριξη των αδυνάτων. Αντιστρέφουµε οριστικά την πολι-
τική αυτή, προστατεύουµε τους πιο ευάλωτους, παρέχουµε
κίνητρα σε όλους τους επιχειρηµατίες, µικρούς και µεσαίους και
µεγάλους. 

Άλλωστε, αυτό πρεσβεύει και η φιλοσοφία µας, η πολιτική µας
θέση απέναντι σε µια κοινωνία που δοκιµάζεται, απέναντι σε µια
κοινωνία που ψάχνει να βρει τον δρόµο της ανάπτυξης, µε κοι-
νωνική δικαιοσύνη, µε στήριξη της απασχόλησης και του διαθέ-
σιµου εισοδήµατος των πολιτών. 

Οι κρίσεις για εµάς αποτελούν ευκαιρίες και το επόµενο βήµα
της χώρας µας. Έτσι ο προϋπολογισµός του 2022 ανταποκρίνε-
ται στην κυβερνητική µας πολιτική και στις προεκλογικές µας δε-
σµεύσεις. Κάνουµε στροφή σε ένα οικονοµικό µοντέλο περισ-
σότερο εξωστρεφές, περισσότερο ανταγωνιστικό και περισσό-
τερο «πράσινο», µε ένα φορολογικό σύστηµα φιλικό προς την
ανάπτυξη, ένα κράτος πιο αποτελεσµατικό, µε λιγότερη γραφει-
οκρατία, ψηφιακά αναβαθµισµένο και φυσικά, κοντά στον πολίτη. 

Η Κυβέρνησή µας µέσα από την υπευθυνότητα, τη σοβαρό-
τητα, τη συνέπεια, τη διορατικότητα και την ειλικρίνεια που τη
διακρίνει, θέτει τις βάσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας
µέσα από µια νέα αφετηρία ισχυρών προοπτικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ ολο-
κληρώστε. Έχετε µπει στα δέκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Είµαι περήφανος που συµµετέχω σε
αυτή την Κυβέρνηση και πραγµατικά µε υπερηφάνεια υπερψη-
φίζω τον προϋπολογισµό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Κωτσέ.

Η κ. Τελιγιορίδου έχει τον λόγο από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά ο κ.
Στάθης Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από την

προσπάθεια ωραιοποίησης της κατάστασης που βιώνουµε από
την πλευρά της Κυβέρνησης, υπάρχει µια κοινή παραδοχή στη
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Ζούµε σε µια κατα-
θλιπτική πραγµατικότητα. 

Παρά τις προβλέψεις σας για την ανάπτυξη, η οποία δεν κα-
λύπτει ούτε την ύφεση της προηγούµενης χρονιάς, η καθηµερι-
νότητα των πολιτών συνεχώς χειροτερεύει σε όλους τους τοµείς,
καθώς η ανεπάρκεια της Νέας Δηµοκρατίας να διαχειριστεί την
πανδηµία, την κλιµατική αλλαγή και την έκρηξη της ακρίβειας
οδηγεί σε µια γενικευµένη ανασφάλεια για την αξιοπρεπή δια-
βίωση, αλλά και για την ίδια τη ζωή. 

Όσοι και όσες αφήνουν τον ιδρώτα τους στα χωράφια της ελ-
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ληνικής επαρχίας, όσοι και όσες µοχθούν στα εργοστάσια, όσοι
και όσες κοπιάζουν µε το µεροκάµατο στις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, όσοι και όσες δεν µπορούν να γεµίσουν το καλάθι της
νοικοκυράς, όσοι και όσες αγωνίζονται να σπουδάσουν σε αντί-
ξοες και αυταρχικές συνθήκες ή που τους κλείσατε τα όνειρα
έξω από το δικαίωµα της µόρφωσης, όσοι και όσες ψάχνουν ενα-
γωνίως για µια θέση εργασίας, όσοι και όσες ανήκουν στα ευά-
λωτα κοινωνικά στρώµατα και παραµένουν στο περιθώριο, όσοι
και όσες ψάχνουν µια µονάδα εντατικής θεραπείας εύχονται όλοι
και όλες µαζί ένα πράγµα: αυτός ο προϋπολογισµός να είναι ο
αποχαιρετιστήριος προϋπολογισµός αυτής της ανάλγητης Κυ-
βέρνησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και το εύχονται αυτό γιατί απουσιάζει η προστασία των ευά-

λωτων δανειοληπτών και της πρώτης κατοικίας, ως συνέχεια του
πτωχευτικού σας νόµου που θα οδηγήσει χιλιάδες οφειλέτες σε
πτώχευση µέσα στο 2022 µε συνοπτικές διαδικασίες. 

Απουσιάζουν µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρίβειας. Αφή-
νετε απροστάτευτους τους πολίτες. Και ενώ σε άλλες χώρες
ελέγχουν το φαινόµενο της αισχροκέρδειας και της ακρίβειας
και αυξάνουν τον κατώτατο µισθό, εσείς παραµένετε πιστοί
στους νόµους της ελεύθερης αγοράς που λέτε ότι θα τα ρυθµί-
σει όλα και προτιµάτε µια χώρα φθηνής εργασίας και φτωχοποι-
ηµένων εργαζοµένων. 

Απουσιάζουν αποτελεσµατικές πολιτικές κοινωνικής στήριξης,
στήριξης της εργασίας και αντιµετώπισης της ανεργίας. Απου-
σιάζουν 53 εκατοµµύρια από πολιτικές για τα ΑΜΕΑ. Απουσιάζει
η 13η σύνταξη. Και χρυσώνετε το χάπι στους χαµηλοσυνταξιού-
χους λέγοντας ότι θα τους δώσετε 250 ευρώ και όχι σε όλους,
σε οκτακόσιους χιλιάδες από τα δυόµισι εκατοµµύρια των χαµη-
λοσυνταξιούχων.

Από τον προϋπολογισµό απουσιάζουν 820 εκατοµµύρια από
τον τοµέα της υγείας, αποδεικνύοντας την αδιαφορία σας για
την ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, µια αδιαφορία
που αποδείχθηκε περίτρανα από την αποκάλυψη του επιδηµιο-
λόγο κ. Λύτρα ότι η Κυβέρνηση είχε στα χέρια της από τον Μάιο
µελέτη του ίδιου του κ. Τσιόρδα που ανέφερε ότι η νοσηλεία
εκτός ΜΕΘ σχετίζεται µε 87% αυξηµένη θνητότητα. 

Υπενθυµίζουµε ότι ο Πρωθυπουργός λίγες µέρες πριν από το
Βήµα της Βουλής έλεγε ότι δεν υπάρχουν µελέτες για µεγαλύ-
τερη θνητότητα εκτός ΜΕΘ και αν τις έχουµε, να του τις δώ-
σουµε. Τις είχε όµως ο ίδιος. Θα αναλάβει την ευθύνη του γι’
αυτό το συνειδητό ψέµα που στοίχισε ανθρώπινες ζωές;

Απουσιάζει από τον προϋπολογισµό οποιαδήποτε αύξηση για
την εκπαίδευση, γιατί προτεραιότητα της Νέας Δηµοκρατίας εδώ
και δύο χρόνια είναι η διάλυση του δηµόσιου χαρακτήρα της. 

Απουσιάζει η ενίσχυση της οικονοµικής αυτοτέλειας των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και µάλιστα, σε µια εποχή που
οι δήµοι και οι περιφέρειες καλούνται να αντιµετωπίσουν τερά-
στιες καταστροφές και ακραία φυσικά φαινόµενα. 

Απουσιάζει η στήριξη περιβαλλοντικής πολιτικής και αυτό φά-
νηκε από την αρχή αυτής της Κυβέρνησης, µε την κατάργηση
των φορέων διαχείρισης προστατευόµενων περιοχών, όπως
έγινε µε την κατάργηση του φορέα διαχείρισης προστατευόµε-
νων περιοχών δυτικής Μακεδονίας, µε έδρα την Καστοριά και
µάλιστα, στην εποχή της απολιγνιτοποίησης, που η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη κάνει µε προχειρότητα, χωρίς σχεδιασµό και χωρίς
χρονοδιαγράµµατα, οδηγώντας στη δυτική Μακεδονία χιλιάδες
ανέργους σε αδιέξοδο.

Και αν αυτός ο προϋπολογισµός χτυπάει τους ευάλωτους, εκεί
που πραγµατικά είναι απροκάλυπτος είναι στην πολιτική σας για
τον πρωτογενή τοµέα της οικονοµίας, µια πολιτική που ήδη έχει
οδηγήσει τους αγρότες µας σε απόγνωση. 

Εδώ και δυόµισι χρόνια µπάχαλο στις πληρωµές του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, µπάχαλο στον σφετερισµό της κατανοµής του εθνικού
αποθέµατος, όπως καταγγέλλουν επανειληµµένα αγροτικοί φο-
ρείς, µπάχαλο µε τις µειωµένες επιδοτήσεις, µπάχαλο µε τα προ-
βλήµατα στο ΑΤΑΚ και τους βοσκότοπους, µε τη µείωση 63
εκατοµµυρίων από τη βασική ενίσχυση, µε τη µείωση στις πλη-
ρωµές των αγροπεριβαλλοντικών, µε τις καθυστερήσεις µηνών
για τις αποζηµιώσεις από τις φυσικές καταστροφές.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βρίσκεται σε πλήρη αδυ-
ναµία να στηρίξει τον αγροτικό κόσµο της χώρας και αποδεικνύε-
ται κατώτερη των περιστάσεων. Οδηγεί την αγροτιά σε
απόγνωση, τον πρωτογενή τοµέα σε αδιέξοδο και την ύπαιθρο
σε µαρασµό. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι ανεπαρκής να καταρτίσει ένα οραµα-
τικό σχέδιο εθνικής στρατηγικής πολιτικής εν όψει της νέας ΚΑΠ
και ενώ πρέπει να το παρουσιάσει µέχρι το τέλος του χρόνου σε
λίγες µέρες, δεν έχει παραλάβει ακόµη το πόρισµα, που έδωσε
µε απευθείας ανάθεση στην Παγκόσµια Τράπεζα για συµβουλευ-
τική προς αυτόν το σκοπό, που στοίχισε στον Έλληνα φορολο-
γούµενο 1 εκατοµµύριο ευρώ. 

Αντί να στηρίξετε την επισιτιστική επάρκεια, την ποιότητα και
την ασφάλεια των αγροτικών προϊόντων και τη βιωσιµότητα των
αγροτικών επιχειρήσεων, παίρνετε δύο ηµίµετρα: 50 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
πετρέλαιο κίνησης, που δεν είναι καθολικό για όλους τους αγρό-
τες, και µείωση στην αγορά των ζωοτροφών κατά επτά ποσοστι-
αίες µονάδες, ενώ η αύξηση αγγίζει το 70%. Και αδιαφορείτε για
τις αυξήσεις στα υπόλοιπα αγροεφόδια ή στα λιπάσµατα. Κανένα
ουσιαστικό µέτρο για την έκρηξη της ακρίβειας στα αγροτικά τι-
µολόγια ρεύµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κυρία Τελιγιορίδου. Έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θέλον-
τας να σας πω το εξής. Όσοι και όσες πασχίζουν να τα βγάλουν
πέρα στην καθηµερινότητά τους, δεν συµβιβάζονται µοιρολα-
τρικά µε την παρακµή στην οποία τους έχετε καταδικάσει. Μπο-
ρούν να πάρουν και θα πάρουν τη ζωή τους στα χέρια τους. Κι
εµείς δηλώνουµε ότι είµαστε και θα είµαστε µαζί τους.

Γι’ αυτό καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό σας.
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. Είπαµε θα δείχνουµε ανοχή για ένα-δυο λεπτά, όχι και για
δέκα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Και οι Υπουργοί
όµως δεκαπέντε λεπτά, αντί για δέκα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ε, τι να κάνουµε
τώρα, να µην το πούµε; Σε όλους την κάνω την παρατήρηση.
Εσάς τι σας ενόχλησε; Δεν κατάλαβα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Να είστε δίκαιος
παντού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει
τώρα ο κ. Κωνσταντινίδης.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην κορυ-

φαία αυτή κοινοβουλευτική ετήσια διαδικασία, που ισοδυναµεί
µε ψήφο εµπιστοσύνης στην εκάστοτε Κυβέρνηση, θα ήθελα ει-
σαγωγικά να σηµειώσω την προσπάθεια εκσυγχρονισµού των µε-
θόδων και των εργαλείων διακυβέρνησης και χρηστής διαχεί-
ρισης µε την υιοθέτηση του µοντέλου του προϋπολογισµού επι-
δόσεων, µια σηµαντική µεταρρύθµιση που διαµορφώνει νέους
κανόνες στον προγραµµατισµό, τον έλεγχο και τη λογοδοσία των
δηµοσίων οικονοµικών και συνιστά θεσµική παρακαταθήκη δια-
φάνειας, αξιοπιστίας και σταθερότητας για τη χώρα. Έτσι, από
το νέο έτος, οι πολίτες θα µπορούν να γνωρίζουν το σύνολο των
δαπανών του κάθε φορέα για κάθε τοµέα της κρατικής λειτουρ-
γίας. 

Συζητείται λοιπόν αυτή την εβδοµάδα ο τρίτος προϋπολογι-
σµός της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Κοινά χαρακτηρι-
στικά τους ο αναπτυξιακός και φοροελαφρυντικός προσανα-
τολισµός τους, η µείωση των βαρών, η τόνωση της δραστηριό-
τητας, η στήριξη των πιο ευάλωτων, η αναβάθµιση των υπηρε-
σιών του δηµοσίου και η διάθεση εργαλείων στον ιδιωτικό τοµέα,
ώστε να γίνει πιο παραγωγικός, πιο ανταγωνιστικός και πιο εξω-
στρεφής. 

Είναι προφανές ότι οι δύο τελευταίοι προϋπολογισµοί καταρ-
τίζονται σε συνθήκες -και το είπανε πολλοί συνάδελφοι- πρωτό-
γνωρων δυσχερειών και αβεβαιοτήτων εξαιτίας της πανδηµίας.
Αντιστοίχως προφανή όµως για κάθε καλόπιστο είναι τα οικονο-
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µικά επιτεύγµατα της χώρας µέσα σε αυτές τις αντιξοότητες. 
Φανταζόταν ποτέ κανείς ότι η Ελλάδα θα µπορούσε να είναι

πρώτη σε ανάπτυξη στην Ευρωζώνη; Κι όµως το καταφέραµε, µε
σχεδόν 7% ανάπτυξη στο λειψό 2021 και πρόβλεψη για 4,5% για
το 2022, που σωρευτικά απορροφά, και µε το παραπάνω, τις
απώλειες που προκάλεσε η πανδηµία στο εγχώριο προϊόν την
περίοδο 2020-2021. 

Σε επαλήθευση της ανάπτυξης έρχονται και τα στοιχεία για
την ανεργία από 16,5% τον Σεπτέµβριο του 2020 στο 13% τον
αντίστοιχο µήνα του 2021 και από το 15,9%, που αναµένεται να
κλείσει για εφέτος, 1,7% παρακάτω, στο 14,2%, για το επόµενο
έτος.

Τα πολλά νούµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κουράζουν,
αλλά πώς να αγνοήσει κανείς µεγέθη όπως την αύξηση στις
επενδύσεις κατά 11,7 το 2021 και κατά 21,9 το 2022; Πώς να
αγνοήσουµε την αύξηση στις εξαγωγές, που αφορά στην αντα-
γωνιστικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων και στην εξωστρέ-
φεια, κατά 14,1 το 2021 και κατά 11,1 το 2022; 

Πώς φτάσαµε όµως ως εδώ; Με τα θηριώδη µέτρα στήριξης
που έλαβε η Κυβέρνηση για νοικοκυριά και επιχειρήσεις ύψους
43 δισεκατοµµυρίων, µε τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης,
το οποίο µάλιστα αναµένεται να συµβάλει κατά 2,9 ποσοστιαίες
µονάδες στη µεγέθυνση του ΑΕΠ το επόµενο έτος, µε τις εκτε-
ταµένες και ουσιώδεις µεταρρυθµίσεις, που εγγυώνται τη βιώ-
σιµη αναπτυξιακή πορεία της χώρας και για το µέλλον, µε αυτήν
τη µαγική λέξη, την «αξιοπιστία», άγνωστη στον ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο
όταν είχε την ευθύνη της διακυβέρνησης της χώρας, αλλά και
σήµερα που βρίσκεται στην αντιπολίτευση. 

Μην απορείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δείτε ο κάθε ένας
από εσάς τα βίντεο των οµιλιών σας πέρσι τέτοιον καιρό, κατά
την ψήφιση του προϋπολογισµού του 2021 και κατά τη συζήτηση
του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος, και θα καταλάβετε γιατί δεν
σας εµπιστεύονται οι Έλληνες. 

Σας ακούµε σήµερα να µιλάτε για βιώσιµη και συµπεριληπτική
ανάπτυξη. Από µόνο του αυτό είναι µια επιτυχία. Μέχρι εχθές
προβλέπατε την καταστροφή της οικονοµίας της χώρας. Λέγατε
ότι δεν θα τα καταφέρει ο ελληνικός τουρισµός, ότι θα κλείσουν
οι µισές επιχειρήσεις, ότι θα χαθούν χιλιάδες θέσεις εργασίας.
Πέσατε σε όλα έξω, στο έλλειµµα, στα λουκέτα, στην ανεργία.
Σήµερα µας λέτε πώς να µοιράσουµε την ανάπτυξη. 

Έτσι κι αλλιώς οι παραπάνω δείκτες έχουν καθολική θετική
επίδραση. Όµως ειδικές συνθήκες ευρύτερου χαρακτήρα, όπως
η ενεργειακή κρίση και ο πληθωρισµός, που προκλήθηκαν από
την παλιρροιακή αύξηση της ζήτησης, καθιστούν επιβεβληµένη
την άσκηση εστιασµένων πολιτικών κοινωνικής αλληλεγγύης, συ-
νοχής και συµπερίληψης. 

Δεν περιµέναµε φυσικά τον ΣΥΡΙΖΑ να µας τα πει αυτά. Τα
έχουµε ήδη εφαρµόσει και τα συµπεριλαµβάνουµε και στον νέο
προϋπολογισµό. Παρεµβάσεις στήριξης, τις οποίες εν τέλει επι-
τρέπουν οι αναφερθείσες εξαιρετικές επιδόσεις της ελληνικής
οικονοµίας, αποτέλεσµα της ασκηθείσας πολιτικής, στην οποία
εσείς µε κάθε τρόπο εναντιωθήκατε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το 2021 η χώρα κατέγραψε σηµαντικές
επιτυχίες σε όλους τους τοµείς της πολιτικής ζωής και είχαν και
θα έχουν την ευκαιρία και τη δυνατότητα οι Υπουργοί να ανα-
φερθούν στα τοµεακά τους πεπραγµένα, πολλά από τα οποία
έχουν αναφορά και προϋπόθεση την καλή πορεία της οικονο-
µίας, µια ελληνική οικονοµία που έχει καταφέρει να κερδίσει την
εµπιστοσύνη των αγορών, των επενδυτών, των ηγετών των ξένων
χωρών, όπως πρόσφατα συνέβη µε τον νέο Υπουργό Οικονοµι-
κών της Γερµανίας, που έφτασε στο σηµείο να χρησιµοποιεί την
Ελλάδα ως πρότυπο, ως παράδειγµα µεταρρυθµίσεων που πρέ-
πει να ακολουθήσει και η χώρα του, η Γερµανία. Άκουσον-άκου-
σον! Η Ελλάδα έγινε παράδειγµα για τη Γερµανία!

Όµως εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν εφησυχάζουµε.
Ο νέος προϋπολογισµός, που για µια ακόµη φορά δεν περιέχει
κανένα νέο φόρο, υιοθετεί το σύνθηµα των Ολυµπιακών Αγώνων
µε τη νέα του πλέον µορφή, σύµφωνα µε την οποία στο παραδο-
σιακό τρίλεκτο «ταχύτερα, υψηλότερα, ισχυρότερα» προστίθεται
και η λέξη «µαζί». Είναι έννοιες-στόχοι που ανταποκρίνονται πλή-
ρως στο περιεχόµενο του συζητούµενου προϋπολογισµού.

Θέλουµε, λοιπόν, µια πατρίδα ισχυρή και ανεξάρτητη, γι’ αυτό
τη θωρακίζουµε αµυντικά. Θέλουµε µια Ελλάδα µε υψηλότερη
ανάπτυξη, γι’ αυτό επενδύουµε στους νέους ανθρώπους, στην
έρευνα και στην καινοτοµία. Θέλουµε µια χώρα µε αποτελεσµα-
τικότερη διοίκηση και µια οικονοµία που θα «τρέχει» µε ταχύτε-
ρους ρυθµούς, γι’ αυτό εισάγουµε µεταρρυθµίσεις, µε πρώτη
την ψηφιακή αναβάθµιση και ενισχύουµε, στηρίζουµε την επιχει-
ρηµατικότητα.

Θέλουµε, όµως και τον κάθε Έλληνα και την κάθε Ελληνίδα
µέτοχο της νέας εποχής. Θέλουµε ευηµερία µε όρους κοινωνικής
δικαιοσύνης. Γι’ αυτό, το 40,5% των δαπανών του προϋπολογι-
σµού του 2022 προορίζεται για πολιτικές κοινωνικής προστασίας.
Διότι δείκτης επιτυχίας για εµάς είναι η αναβάθµιση της ποιότη-
τας της ζωής όλων των πολιτών αυτής της χώρας.

Μαζί, λοιπόν, για τα καλύτερα, τα καλύτερα που µπορεί να εγ-
γυηθεί µια φιλελεύθερη, υγιής και ανταγωνιστική οικονοµία, µια
υπεύθυνη Κυβέρνηση και αξιόπιστη, όπως η σηµερινή.

Ευχαριστώ θερµά για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Κωνσταντινίδη.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αµέσως µετά, ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Συνεδριάζει η Εθνική Αντιπροσωπεία για το µείζον νοµοθέτηµα
το οποίο είναι ο προϋπολογισµός του 2022. Ο ζόφος επικάθεται
στη χώρα και ένα νέφος θανάτου επικαλύπτει την κοινωνία. Σε
οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σήµερα θα
είχε παραιτηθεί ο Πρωθυπουργός, καθώς ανακαλύφθηκαν εγ-
κληµατικές ευθύνες ενός ψευδόµενου Πρωθυπουργού, που
έλεγε συνειδητά ψέµατα για τους θανάτους συµπολιτών µας,
ενώ είχε εδώ και δέκα µήνες τα αποτελέσµατα των ερευνών.

Προφανώς, η συζήτηση στη Βουλή αφορά στον Προϋπολογι-
σµό, αλλά δεν γίνεται ερήµην της πολιτικής πραγµατικότητας και
της κοινωνίας. Ήρθε ως µετεωρίτης και ανέτρεψε τα δεδοµένα
η µελέτη των Τσιόδρα και Λύτρα, στην οποία µελέτη γίνεται
σαφής αναφορά ότι, εφόσον το ΕΣΥ δεν ανταποκρίνεται όποτε
οι διασωληνωµένοι ασθενείς υπερβαίνουν τους τετρακόσιους και
αυξάνεται η θνητότητα, είναι προφανές ότι το ΕΣΥ χρειάζεται ενί-
σχυση.

Αντ’ αυτού, κυρίες και κύριοι, µειώνονται τα κονδύλια της
υγείας συνολικά κατά 820 εκατοµµύρια ευρώ. Και άλλη µία
εφιαλτική παράµετρος, που αφορά όλους µας εδώ µέσα, γιατί
είµαστε η συντριπτική πλειονότητα Βουλευτές επαρχίας: Η θνη-
τότητα στα νοσοκοµεία της επαρχίας είναι πολύ υψηλότερη από
αυτή της Αττικής. Δηλαδή, εµείς στην επαρχία πεθαίνουµε ευκο-
λότερα. Και η Δράµα το διάστηµα Οκτωβρίου - Νοεµβρίου του
2020 είχε τριακόσιους νεκρούς. Δηλαδή, 40% πιο εύκολα και πε-
ρισσότερο πεθαίνουµε εµείς στην επαρχία.

Δείξτε ότι αντιλαµβάνεστε το πρόβληµα. Πάρτε άµεσα µέτρα
για τα επαρχιακά νοσοκοµεία. Και σας προκαλώ: Την Τετάρτη,
στις 22 Δεκεµβρίου, ψηφίζουµε νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Υγείας. Δεχθείτε το πάνδηµο αίτηµα της δραµινής κοινωνίας.
Ορίστε άγονο το Νοσοκοµείο της Δράµας, για να έχει µια µετα-
χείριση που του δίνει τη δυνατότητα να είναι πιο ευέλικτο και πιο
γρήγορο στις προκλήσεις. Τώρα, άµεσα, χωρίς καθυστέρηση,
αλλιώς θα επιβεβαιώσετε πλήρως αυτά που σας καταµαρτυρεί
η κοινωνία και όχι µόνο η Αντιπολίτευση.

Σε ό,τι αφορά αυτόν καθαυτόν τον προϋπολογισµό, είναι ένας
προϋπολογισµός που ουσιαστικά αναπτύσσεται κάτω από δύο
καθοριστικές παραµέτρους, την πανδηµία και την ακρίβεια. Ο
εκρηκτικός αυτός συνδυασµός ουσιαστικά συνιστά έναν και-
νούργιο όρο, τη «συνδηµία».

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ο
προϋπολογισµός δεν είναι παράθεση αριθµών. Άλλωστε, θυµά-
στε το γνωστό απόφθεγµα ότι η στατιστική είναι µια επιστήµη
σύµφωνα µε την οποία, όταν ένας φάει δύο κοτόπουλα και ο
άλλος πεθάνει από ασιτία, κατά µέσον όρο έχουν φάει από ένα
κοτόπουλο.
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Άρα, µην παραθέτετε αριθµούς. Δείτε την κοινωνία κατάµατα.
Ο προϋπολογισµός, το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι ένας δεί-
κτης για το πού κινείται η πολιτεία και πού κινείται η κοινωνία.
Και στον συζητούµενο προϋπολογισµό ευτυχούν οι αριθµοί και
δυστυχούν οι άνθρωποι:

Κάνετε µια βασική λαθροχειρία: Συγκρίνετε το δεύτερο τρί-
µηνο του 2020, στο οποίο η χώρα ήταν κλειστή, µε το δεύτερο
τρίµηνο του 2021 και παρουσιάζετε µια αλµατώδη αύξηση. Είναι
προφανές αυτό, διότι ξεκινάµε όχι από µηδενική, αλλά από αρ-
νητική βάση. Ο κατώτατος µισθός είναι καθηλωµένος. Οι αυξή-
σεις από έµµεσους φόρους, που είναι οριζόντιοι και είναι άδικοι
για τον οποιονδήποτε πολίτη µέσου και χαµηλού εισοδήµατος,
µαζί µε τον ΦΠΑ φτάνουν στα 2,3 δισεκατοµµύρια. Ο µισθός τε-
λειώνει την τρίτη εβδοµάδα του µήνα και αρχίζει η αγωνία της
επιβίωσης.

Αυτές είναι οι παράµετροι και το πλαίσιο µέσα στο οποίο κα-
λείστε να εφαρµόσετε αυτόν τον προϋπολογισµό. Δεν βλέπουµε
κανένα µέτρο κατά της ακρίβειας για το 2022. Το ιδιωτικό χρέος
παραµένει αλώβητο. Εµφανίστηκε ο κ. Χατζηδάκης στο Συµβού-
λιο Υπουργών Εργασίας της Ευρώπης και είπε ότι είναι επαρκής
ο µισθός στην Ελλάδα.

Όλα τα ανωτέρω αποτελούν τη δυστοπία που βιώνει η κοινω-
νία.

Κλείνω µε το ερώτηµα που απασχολεί: Για ποιον η ωφέλεια;
Διότι, όντως, παίρνετε µέτρα, δίνετε κίνητρα, χρηµατοδοτείτε
πράξεις, µεταφέρετε κεφάλαια, αλλά όχι για το µεγάλο κοµµάτι
της ελληνικής κοινωνίας, τους από κάτω και τους µεσαίους. Οι
ελίτ είναι, σύµφωνα µε τη λογική σας, αυτές που θα ωθήσουν,
θα σύρουν το τρένο της ανάπτυξης.

Θέλω να πω και δυο πράγµατα για το κοµµάτι της δικαιοσύνης,
ως Τοµεάρχης Δικαιοσύνης, γιατί και εδώ άκουσα τον κ. Κώ-
τσηρα να τα παρουσιάζει όλα κατά πώς τον βολεύει. Στο πρό-
γραµµα «Ψηφιακή Δικαιοσύνη» του 2022 γράφονται 37,9
εκατοµµύρια ευρώ, από τα οποία τα 31 εκατοµµύρια ευρώ προ-
έρχονται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και από το
Ταµείο Ανάκαµψης και 10 εκατοµµύρια ευρώ από συγχρηµατο-
δοτούµενους πόρους.

Επίσης, µειωµένες από τα 46,3 εκατοµµύρια ευρώ στα 12,7
εκατοµµύρια ευρώ εµφανίζονται και οι δαπάνες για τη διεθνή δι-
καστική συνεργασία. Ακόµα και στο πρόγραµµα δράσεων για την
προάσπιση της ανθρώπινης ασφάλειας, όπως µετονοµάστηκε το
Πρόγραµµα Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, προβλέπον-
ται συνολικά 13 εκατοµµύρια ευρώ έναντι 51 εκατοµµυρίων ευρώ
του 2021.

Έρχεται ο νέος πτωχευτικός νόµος -ισχύει- και το γεγονός ότι
δεν χάνονται σωρηδόν οι κατοικίες των πολιτών οφείλεται πρω-
τίστως στην αποχή των δικηγορικών συλλόγων από πράξεις εκτέ-
λεσης κατά της πρώτης κατοικίας. Κατά τα άλλα, η κατάσταση
θα εξελιχθεί δραµατικά ως προς το κοµµάτι αυτό.

Τέλος, σηµειώνω σε ό,τι αφορά τον απολογισµό του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης τις µεγάλες καθυστερήσεις στην υλοποίηση
της δεύτερης φάσης του Ολοκληρωµένου Συστήµατος Διαχείρι-
σης Δικαστικών Υποθέσεων. Έγιναν βήµατα εκσυγχρονισµού,
αλλά περίπου όπου το αφήσαµε είναι. Τα τεχνικά δελτία για το
ηλεκτρονικό πινάκιο, το οποίο κυριάρχησε στα πρωτοσέλιδα και
στα κανάλια τις προηγούµενες µέρες, σε πραγµατικό χρόνο είχε
ολοκληρωθεί τον Δεκέµβριο του 2018. Έκτοτε, επί τόσον καιρό
δεν κάνατε τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Παρά τις µεγαλόστοµες διακηρύξεις, η προστασία των ανηλί-

κων έχει εγκαταλειφθεί. Οι µονάδες µέριµνας νέων ουσιαστικά
είναι ανενεργείς. Υπονοµεύσατε επί δυόµισι χρόνια τα «Σπίτια
του Παιδιού» και µόλις προχθές, εν όψει του προϋπολογισµού,
εγκαινιάσατε το ήδη έτοιµο, αυτό που είχαµε και ήρθατε να το
παρουσιάσετε ως µεγάλη τοµή.

Κλείνω µε την εξής επισήµανση. Συζητείται στη δηµόσια
σφαίρα ότι θα νοµοθετήσετε πάλι για την εκδικητική πορνογρα-
φία. Θέλω να σας πω ότι δεν νοµοθετούµε αλά καρτ. Προκαλέ-
στε µία ευρεία συζήτηση στην κοινωνία για το τι πρέπει να

κάνουµε και µην τα υποτάσσετε όλα στην επικοινωνία. Είναι προ-
φανές ότι αυτός ο προϋπολογισµός κανένα πρόβληµα της ευ-
ρείας πλειοψηφίας του λαού µας δεν µπορεί να αντιµετωπίσει
και γι’ αυτόν τον λόγο θα εισπράξει την αποδοκιµασία µας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Ξανθόπουλε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία
και αµέσως µετά ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα απαν-

τήσω στο συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ, στον κ. Ξανθόπουλο για τις
ΜΕΘ και για τις ερµηνείες που έδωσε στη µελέτη των κυρίων
Τσιόδρα και Λύτρα, παρ’ όλο που µέχρι πρόσφατα, για τριάντα
χρόνια ήµουν στην εµπροσθοφυλακή του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Απάντησε σήµερα, µε επιστηµονική επάρκεια και πολιτική
ευθύνη, η κ. Γκάγκα. 

Το θέµα µας σήµερα είναι ο προϋπολογισµός. Συζητάµε τον
τρίτο κατά σειρά προϋπολογισµό που φέρνει προς ψήφιση η πα-
ρούσα Κυβέρνηση. Η πορεία της ελληνικής οικονοµίας είναι
πολύ αισιόδοξη, παρά τις σοβαρές αντιξοότητες, που βιώσαµε
τα δύο τελευταία χρόνια. 

Ως γενική παρατήρηση µπορώ να πω ότι η Κυβέρνηση και ο
Πρωθυπουργός στις κρίσεις απαντούν µε πολλή δουλειά και λύ-
σεις. Έτσι, µε διαρθρωτικές αλλαγές και κατάλληλες πολιτικές,
ο ρυθµός ανάπτυξης το 2021 διαµορφώθηκε ανέλπιστα καλύ-
τερα από το αναµενόµενο, στο 6,9%, ενώ το τρίτο τρίµηνο του
2021 η Ελλάδα κατέγραψε την καλύτερη επίδοση στην Ευρω-
ζώνη, στο υψηλότερο σηµείο των τελευταίων δέκα ετών.

Η επίδραση της πανδηµίας εµφανίστηκε αναπόφευκτα και
στον προϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς, όµως δεν πρέπει να
µείνουµε µόνο σε αυτό. Ο προϋπολογισµός του 2022 έχει πολ-
λαπλή και συγκεκριµένη στόχευση. Είναι ένας προϋπολογισµός
µε ξεκάθαρη αναπτυξιακή τροχιά. Το όλο οικοδόµηµα της εθνι-
κής οικονοµίας στηρίζεται σε αυξηµένα έσοδα, που αναµένεται
να προκύψουν κυρίως από επενδυτική δραστηριότητα σαν απο-
τέλεσµα µειωµένων φόρων της ψηφιοποίησης, της επιτάχυνσης
των διαδικασιών, της µείωσης της γραφειοκρατίας. 

Ενδεικτικά αναφέρω τα εξής: Μείωση φόρου εισοδήµατος στις
επιχειρήσεις, επέκταση του προγράµµατος για εκατό χιλιάδες
συν πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας, µείωση στις ασφαλιστικές
εισφορές, σηµαντικές φορολογικές ελαφρύνσεις στους αγρότες,
µειωµένο ΦΠΑ στις ζωοτροφές, συν 35 εκατοµµύρια στους κτη-
νοτρόφους για τις ζωοτροφές, απαλλαγή από το τέλος επιτηδεύ-
µατος στους αγρότες, την επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο. 

Ανάγκη, κύριε Υπουργέ, να επεκταθεί το µέτρο αυτό σε όλους
τους αγρότες για τη στήριξη του κόστους παραγωγής, όπως
πρέπει να εξετάσετε και τη δυνατότητα στήριξής τους και για τη
ρήτρα αναπροσαρµογής στο ρεύµα, γιατί οι αγρότες µας δια-
µαρτύρονται ότι δεν θα µπορούν να παράξουν λόγω του ακόµα
υψηλότερου κόστους παραγωγής. 

Ειδικά ως προς την αγροτική οικονοµία έγιναν καίριες παρεµ-
βάσεις στήριξης της εγχώριας παραγωγής, όπως η θέσπιση αυ-
στηρού πλαισίου ενάντια στις παράνοµες ελληνοποιήσεις, η
οποία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν πολύ αποτελεσµατική.
Απολαµβάνουν οι κτηνοτρόφοι µας καλύτερες τιµές σε γάλα και
κρέας. 

Η Κυβέρνηση δεν αφήνει καµµία ευκαιρία ανεκµετάλλευτη και
εργάζεται πυρετωδώς για την αναγέννηση της ελληνικής οικο-
νοµίας. Ενδεικτικό είναι ότι η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα σε
απορρόφηση ευρωπαϊκών πόρων για πρώτη φορά στα χρονικά. 

Οι προβλέψεις για την επόµενη χρονιά περιλαµβάνουν αύξηση
της απασχόλησης κατά 2,7% και διπλή αύξηση του κατώτατου
µισθού. Οι πραγµατικές επενδύσεις για το 2022 πρόκειται να
εκτοξευτούν χάρη στα χρήµατα και από το Ταµείο Ανάκαµψης,
που κατευθύνονται κυρίως σε κρατικές επενδύσεις, µε πολύ µε-
γάλη πολλαπλασιαστική ισχύ. 

Πέραν όλων αυτών, το σταθερό οικονοµικό τοπίο των τελευ-
ταίων δύο ετών δίνει νέες προοπτικές στην ελληνική οικονοµία,
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µετατρέποντάς την σε ένα φιλόξενο επενδυτικό περιβάλλον.
Ήδη µεγάλες διαρθρωτικές αλλαγές έχουν προσελκύσει µεγά-
λες πολυεθνικές εταιρείες, όπως «AMAZON», «PFIZER»,
«CISCO», «MICROSOFT» και «VOLKSWAGEN». Παράλληλα, συ-
νεχίζουν να λαµβάνονται µέτρα στήριξης των κοινωνικά αδύνα-
µων. Αυξηµένες θα είναι οι δαπάνες για τις κοινωνικές παροχές
που θα φτάσουν τα 2,219 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όσον αφορά την πανδηµία είναι απαραίτητο βέβαια να µιλή-
σουµε για όσα έγιναν και προγραµµατίζονται να γίνουν τις επό-
µενες χρονιές. Το διάστηµα 2020-2021, ποσό που αντιστοιχεί σε
περισσότερο από το ένα τέταρτο του ΑΕΠ χρησιµοποιήθηκε για
µέτρα στήριξης και ανακούφισης από τις οικονοµικές και γενικό-
τερες επιπτώσεις της πανδηµίας. Βέβαια, εξ ορισµού η µεγάλη
µάχη της πανδηµίας δίνεται στο σύστηµα υγείας και γι’ αυτό
έγινε και γίνεται µεγάλη προσπάθεια ενίσχυσης και εκσυγχρονι-
σµού ενός συστήµατος αποδυναµωµένου από µια δεκαετία πε-
ρικοπών και ελλείψεων. 

Η δηµόσια υγεία γρήγορα προσαρµόστηκε στις ιδιαίτερες
συνθήκες και ενδυναµώθηκε και σε ανθρώπινο δυναµικό και εξο-
πλισµό, µε µεγάλη αύξηση των κλινών ΜΕΘ και ΜΑΦ, µε έναν µε-
γάλο αριθµό προσλήψεων τεσσάρων χιλιάδων γιατρών, µόνιµων
και επικουρικών και δώδεκα χιλιάδων νοσηλευτικού και επικου-
ρικού προσωπικού. 

Η στήριξη της υγείας συνεχίζεται και στον παρόντα προϋπο-
λογισµό. Παρά τους αντίθετους ισχυρισµούς της Αντιπολίτευσης
καταγράφεται αύξηση στους πόρους που κατευθύνονται στην
υγεία. Συνολικά περίπου 5,3 δισ. ευρώ θα φτάσουν οι δαπάνες
του Υπουργείου Υγείας το 2022, περισσότερες από τις προηγού-
µενες χρονιές. Περίπου έξι χιλιάδες προσλήψεις προγραµµατί-
ζονται στη δηµόσια υγεία, που αντιστοιχούν στο ένα τρίτο των
συνολικών προσλήψεων στο δηµόσιο.

Τους τελευταίους µήνες βιώνουµε σηµαντικές ανατιµήσεις
στην ενέργεια και σε πρώτες ύλες που µοιραία επηρεάζουν το
κόστος διαβίωσης. Η Κυβέρνηση και σε αυτό το µέτωπο λαµβά-
νει αποφασιστικά µέτρα για την αναχαίτιση των δυσµενών συνε-
πειών στην καθηµερινότητα των πολιτών. 

Πρώτον, διευρύνθηκε και αυξήθηκε το επίδοµα θέρµανσης.
Επιδοτείται µέρος της κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας για
όλους, ενώ ανεστάλησαν τα τέλη χρήσης δικτύου για το φυσικό
αέριο και τα τέλη των ΥΚΩ για επιχειρήσεις και αγρότες και έπε-
ται συνέχεια, όπως ακούσαµε από το Υπουργείο Οικονοµικών. 

Τέλος, µία µικρή αναφορά στην περιφέρειά µου, τη Μαγνησία,
µία περιοχή µε ισχυρές αναπτυξιακές προοπτικές. Ένα από τα
µεγάλα έργα υποδοµής που πρόκειται να καταστήσει τον Βόλο
κόµβο µεταφορών και επιχειρηµατικής δραστηριότητας είναι η
ηλεκτροκίνηση Βόλου - Λάρισας, µε πρόβλεψη σύνδεσης µε το
λιµάνι, το αεροδρόµιο και τη βιοµηχανική περιοχή. 

Στα µεγάλα έργα της περιοχής περιλαµβάνονται και οι βιολο-
γικοί καθαρισµοί και η αποχέτευση του παραλιακού µετώπου της
Μαγνησίας συγχρηµατοδοτούµενα από το Ταµείο Ανάκαµψης.
Η επόµενη µέρα για τη Μαγνησία πρέπει να περιλαµβάνει και ποι-
οτική και περιβαλλοντική αναβάθµιση του πρωτογενούς τοµέα.
Βεβαίως, στα έργα που δροµολογούνται είναι και το νέο δικα-
στικό µέγαρο Βόλου, όπως και το µουσείο - θεµατικό πάρκο της
Αργούς που µπορεί να αποτελέσει σηµείο αναφοράς µε παγκό-
σµια ακτινοβολία. Η Μαγνησία διαθέτει ένα πλούσιο φυσικό κάλ-
λος και θέλει να έχει τουρισµό δώδεκα µήνες τον χρόνο,
προσελκύοντας Έλληνες και ξένους τουρίστες.

Παρά τις δυσµενείς διεθνείς εξελίξεις, η ελληνική οικονοµία
βρίσκεται στο καλύτερο σηµείο της τελευταίας δεκαετίας. Οι ευ-
καιρίες που διαµορφώθηκαν δεν είναι τυχαίες και δεν µας δόθη-
καν συµπτωµατικά. Είναι αποτέλεσµα συντονισµένης δουλειάς
ενός καλά οργανωµένου κυβερνητικού σχηµατισµού, που φέρνει
διαρκώς θετικά αποτελέσµατα. 

Ένας νέος δρόµος ανοίγεται µπροστά µας άµεσα, χάρη και
στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, για τη σύσταση του
οποίου θυµίζω ότι πρωτοστάτησε ο Πρωθυπουργός µας Κυριά-
κος Μητσοτάκης και η σχετική πρόταση που έκανε, σε ένα πολύ
πρώιµο στάδιο της πανδηµίας, δικαιώθηκε πλήρως πανευρω-
παϊκά. 

Το 2022 θα είναι πιστεύω µια χρονιά -ορόσηµο για την Ελλάδα,

µια χρονιά που θα σηµάνει την αφετηρία για ένα νέο αναπτυξιακό
κεφάλαιο της εθνικής οικονοµίας, µε αντίκτυπο σε όλη την κοι-
νωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Λιούπη.

Τον λόγο έχει ο κ. Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα των ηµερών

που υπερβαίνει τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό, όπως φά-
νηκε άλλωστε από τις τοποθετήσεις όλων, είναι ένα ηθικό ζή-
τηµα, ένα ζήτηµα ηθικής τάξης. Έχει να κάνει µε την απόκρυψη
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό της χώρας της µελέτης των επι-
στηµόνων και συµβούλων του, του κ. Τσιόδρα και του κ. Λύτρα. 

Ο Πρωθυπουργός ενώ είχε γνώση της µελέτης, όχι µόνο δεν
έκανε τίποτα, αλλά είπε ψέµατα εδώ στην Ολοµέλεια, στην
Εθνική Αντιπροσωπεία. Λοιδόρησε τους πολιτικούς του αντιπά-
λους και συνέχισε να πορεύεται σαν να µη συµβαίνει τίποτα, ενώ
οι νεκροί µε την πανδηµία φτάνουν τους είκοσι χιλιάδες. Πρόκει-
ται για ένα τεράστιο ζήτηµα ηθικής τάξης και σε κάθε άλλη χώρα
ο Πρωθυπουργός θα είχε παραιτηθεί. 

Το άλλο µεγάλο ζήτηµα, όµως, που απασχολεί την ελληνική
κοινωνία, είναι η τεράστια κρίση ακρίβειας που δεν είναι µόνο
στην ενέργεια, όπως λένε κάποιοι συνάδελφοί σας είτε από
άγνοια είτε γιατί θέλουν να θολώσουν τα νερά. Ενώ έρχονται οι
τροµακτικοί λογαριασµοί ηλεκτρικού ρεύµατος στα νοικοκυριά,
στις επιχειρήσεις, τους αγρότες, ο κόσµος αγανακτεί γιατί βλέπει
εκτός από την αυξηµένη τιµή της KWh ότι έρχεται και η ρήτρα
αναπροσαρµογής που αυξάνει το λογαριασµό κατά 150%  επι-
πλέον.

Εδώ διαλύετε ξεκάθαρα όχι µόνο τη µεσαία τάξη -έχετε δια-
λύσει τους χαµηλόµισθους και τους χαµηλοεισοδηµατίες- αλλά
απειλείτε και τις µεγαλύτερες επιχειρήσεις. Και σας κρούουν τον
κώδωνα του κινδύνου ακόµα και µέλη του ΣΕΒ, όπως έχετε αντι-
ληφθεί καλά. Και εσείς τι τους λέτε; Τους λέτε ότι η ΔΕΗ πάει
καλά στο Χρηµατιστήριο. Αυτό τους λέτε; Ποιον ενδιαφέρει, όταν
δεν µπορεί να πληρώσει τον λογαριασµό του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος; 

Το κύµα ακρίβειας, όµως, επηρεάζει και τις τιµές των λιπασµά-
των, των ζωοτροφών, της άρδευσης. Και είναι ξεκάθαρο ότι τα
χωράφια δεν θα καλλιεργηθούν την επόµενη χρονιά, ενώ κοπά-
δια ήδη υποσιτίζονται και στο τέλος σφάζονται.

Σας τα καταθέτω στα Πρακτικά και θα παρακαλούσα να τα µε-
λετήσετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τα στοιχεία της ανόδου των τιµών για να δείτε τι πραγµατικά
συµβαίνει, αν δεν το έχετε αντιληφθεί πλήρως. Το κύµα ακρί-
βειας επηρεάζει επίσης και τις τιµές των αγροεφοδίων και των
τροφίµων στα σηµεία λιανικής πώλησης άρα, απευθείας στην
τσέπη των καταναλωτών. 

Μάλιστα µαθαίνουµε ότι γνωστή µεγάλη ελληνική αλυσίδα
σουπερµάρκετ σάς προειδοποίησε ότι έρχονται αυξήσεις σε είδη
βασικής ανάγκης πάνω από 40% και µάλιστα προειδοποίησε για
την έλλειψη τροφίµων, εάν δεν ληφθούν µέτρα. Επίσης, η ίδια
πηγή ανέφερε ότι το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας στην επιχεί-
ρηση αυτή τριπλασιάστηκε. Έχουµε έγκαιρα προειδοποιήσει για
κίνδυνο επισιτιστικής κρίσης, αν δεν ληφθούν µέτρα. Την Κυ-
ριακή και τη Δευτέρα, προχτές, συζητήθηκε το ζήτηµα της επι-
σιτιστικής ασφάλειας στο Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας στις
Βρυξέλλες.

Όµως, ταυτόχρονα µε τις άλλες δύο κρίσεις, δηλαδή την υγει-
ονοµική και την κρίση ακρίβειας, η παραγωγή τροφής έχει να αν-
τιµετωπίσει και την έλλειψη εργατικών χεριών και την κλιµατική
κρίση. Είδαµε πρόωρους παγετούς, είδαµε χαλαζοπτώσεις, εί-
δαµε υψηλές θερµοκρασίες, φωτιές, πληµµύρες και όλα αυτά
στη χρονιά που φεύγει.

Και πώς το αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας;
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Με ιδεοληψίες, µε αδιαφορία και µε περικοπές. Και λέµε γιατί;
Ιδεοληψία, γιατί ένα από τα πρώτα µέτρα που έλαβε η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν να καταργήσει την απόδοση
ΑΜΚΑ στους πρόσφυγες.

Το δεύτερο που έκανε ήταν να αναστείλει τη διαδικασία ανά-
κλησης εργατών γης. Όλα αυτά φαίνονται στα χωράφια, όταν
δεν υπάρχουν εργάτες γης. Για τους πρόωρους παγετούς, προ-
σέξτε τώρα, που οδήγησαν σε ακαρπία ή σε χαµηλές παραγωγές
σε καλλιέργειες, όπως τα εσπεριδοειδή, είτε στη Λακωνία, είτε
στην Αιτωλοακαρνανία, είτε στην Άρτα, που επισκέφθηκα πρό-
σφατα, άλλες χώρες υπέβαλαν αίτηµα στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και φάκελο τεκµηρίωσης για έκτακτη οικονοµική ενίσχυση,
πράγµα που δεν έκανε η χώρα. 

Το συζητήσαµε, το καταθέτω ξανά στα Πρακτικά, γιατί φαίνε-
ται ότι δεν το διαβάσατε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε λίγο στον κρατικό προϋπολογισµό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Προσέξτε δύο στοιχεία βασικά. Οι πιστώσεις από τον
τακτικό προϋπολογισµό για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων είναι µειωµένες κατά 289 εκατοµµύρια, από 476
πέρυσι στα 187 µόλις, ενώ τα ανώτατα όρια συνολικών δαπανών
του τακτικού προϋπολογισµού είναι µειωµένα κατά 109 εκατοµ-
µύρια. Δηλαδή, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης γράφει για
το 2022 µόλις 50 εκατοµµύρια παραπάνω στον συνολικό προ-
ϋπολογισµό από το Ταµείο Ανάκαµψης, ενώ ξέρουµε ότι ακόµα
και για αυτά δεν έχει γίνει ανάλογη προετοιµασία και είναι αµφί-
βολη η απορρόφηση και αυτών. 

Ένα άλλο στοιχείο που έχει ενδιαφέρον, είναι το έλλειµµα του
ΕΛΕΓΕΠ. Τι είναι το έλλειµα του ΕΛΕΓΕΠ; Είναι τα πρόστιµα και
οι καταλογισµοί. Φέτος είναι λιγότερο κατά 107 εκατοµµύρια.
Πού οφείλεται αυτό; Στη χρηστή διαχείριση που είχε γίνει επί κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό δεν υπάρχουν πρόστιµα και καταλο-
γισµοί στη χώρα. Τα χρήµατα αυτά, λοιπόν, θα µπορούσαν να
επιστρέψουν στην πρωτογενή παραγωγή, στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. 

Ένα άλλο σηµαντικό στοιχείο είναι ότι η προκήρυξη 3Κ του
2020 ήταν η πρόβλεψη για πρόσληψη προσωπικού από 14-2-
2019, αλλά δεν προβλέπεται µεγαλύτερος προϋπολογισµός από
τον περσινό για τη µισθοδοσία αυτών των υπαλλήλων. Άρα, τι θα
γίνει; Δεν θα προσληφθούν; Δεν θα προχωρήσει η προκήρυξη
3Κ;

Και το τελευταίο σηµείο είναι ότι αφού συρρικνώνεται ο προ-
ϋπολογισµός και δεν ενισχύεται από πουθενά αλλού, προφανώς
δεν προβλέπονται άλλες δαπάνες στήριξης των αγροτών. Άρα,
να ξέρουµε τι λέµε σε αυτή την Αίθουσα. Τα νούµερα είναι νού-
µερα. Καλό θα είναι, Βουλευτές είµαστε, να διαβάσουµε τον προ-
ϋπολογισµό και να µιλάµε βάσει στοιχείων.  Δηλαδή, ο προϋπο-
λογισµός για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι ο πρώτος
µνηµονιακός προϋπολογισµός µετά τα µνηµόνια. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό και κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, κάνοντας µία αναφορά -επιτρέψτε

µου- στην περιοχή µου, στη Μάνη, γιατί χτες από αυτό το Βήµα
ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος είπε ότι θα κάνει τη Μάνη περι-
βαλλοντικό παράδεισο. Μιλάτε για τη Μάνη; Μιλάει ο Υφυπουρ-
γός για τη Μάνη, που η ανικανότητα της Κυβέρνησης οδήγησε
σε µία από τις µεγαλύτερες περιβαλλοντικές και οικονοµικές κα-
ταστροφές στην περιοχή; Μιλάτε για τη Μάνη που γεµίζει ανε-
µογεννήτριες µε τεράστιες αντιδράσεις των κατοίκων; Γιατί; Γιατί
καταργήσαµε την προστατευτική διάταξη, που είχε εισάγει η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για την οπτική επαφή από τους παραδοσια-
κούς οικισµούς. Νοµίζω το θράσος περισσεύει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας παραγω-
γής µαζί µε τη βιοµηχανία τροφίµων και ποτών, είναι ο µεγαλύ-
τερος εργοδότης της εγχώριας µεταποίησης. Παρουσιάζει
ανθεκτικότητα, προσαρµοστικότητα, αλλά και επενδυτική δρα-

στηριότητα και µάλιστα όλα αυτά τα χρόνια της κρίσης. Περισ-
σότερο, όµως, από αυτά είναι απαραίτητη η στήριξή του λόγω
της επισιτιστικής ασφάλειας. Γι’ αυτό και εκφραζόµαστε µε τόσο
µεγάλη αγωνία και γι’ αυτό καταθέτουµε συνεχώς προτάσεις. 

Πιστεύουµε ότι η νέα χρονιά θα είναι πιο ελπιδοφόρα και θα
φέρει ξανά την ελπίδα στον τόπο µας, µε µία κυβέρνηση προ-
οδευτική µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Εισερχόµαστε τώρα στον δέκατο τρίτο κύκλο των οµιλητών,
µε πρώτο οµιλητή τον κ. Γεώργιο Αµανατίδη από τη Νέα Δηµο-
κρατία και αµέσως µετά τον κ. Μωραΐτη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκι-

νήσω από κάτι για το οποίο συµφωνούµε όλοι. Πρώτον, η παν-
δηµία, όπως είναι γνωστό, την οποία βιώνουµε τα τελευταία δύο
χρόνια, δεν έχει προηγούµενο. 

Το δεύτερο στο οποίο έτσι κι αλλιώς εκτιµώ ότι συµφωνούµε
όλοι, είναι ότι η κρίση των τιµών στην ενέργεια είναι εισαγόµενη. 

Μετά από όλα αυτά όµως, έχουµε κάτι θετικό. Είναι ευτυχής η
συγκυρία που αυτή την περίοδο, αυτή τη στιγµή, αυτά τα χρόνια
κυβερνάει τη χώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε
Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Είµαστε ευτυχισµένοι
γιατί αυτή τη στιγµή έχουµε ένα επιτελείο, το οποίο στελεχώνει
το Υπουργείο Οικονοµικών, που κατεβάζει τον συγκεκριµένο
προϋπολογισµό της Βουλής όπως και τους προηγούµενους. 

Και εξηγούµαι, γιατί. Πρώτον γιατί το πακέτο µέτρων ύψους
43,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ τη διετία 2020-2022 για την αναχαί-
τιση της πανδηµίας ήταν, ειπώθηκε και από συναδέλφους νωρί-
τερα, το τρίτο µεγαλύτερο ως ποσοστό του ΑΕΠ στη ζώνη του
ευρώ και το τέταρτο µεγαλύτερο παγκοσµίως. Περίπου 3,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ υπολογίζονται οι παρεµβάσεις στήριξης για το
2022, µε µέτρα όπως ενδεικτικά, τα ακούσατε θα τα ακούσετε
ξανά, η συνέχιση του προγράµµατος «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ», του προ-
γράµµατος «ΓΕΦΥΡΑ 2», της επιδότησης νέων θέσεων εργασίας,
της µείωσης ποσοστού επιστροφής των επιστρεπτέων προκατα-
βολών µε τα κριτήρια που όλοι γνωρίζουµε, της µείωσης των
ασφαλιστικών εισφορών και την επέκταση της αναστολής κατα-
βολής της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης σε όσους ασκούν επι-
χειρηµατική δραστηριότητα, τους ιδιοκτήτες ακινήτων, τους
αγρότες. 

Κάνουµε λοιπόν ό,τι λέµε και ό,τι λέµε το κάνουµε.
Επιτρέψτε µου να συνεχίσω, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση µένον-

τας πιστή στις προεκλογικές της δεσµεύσεις όχι µόνο εξακολου-
θεί να µην επιβαρύνει τους Έλληνες φορολογούµενους µε
επιπρόσθετα βάρη, αλλά προχωρά στη µείωση της φορολογίας
σε κρίσιµους τοµείς, προσβλέποντας στην άµβλυνση των κοινω-
νικών ανισοτήτων. 

Ενδεικτικά, αναφέρω κάτι το οποίο επίσης ακούστηκε, την µε-
σοσταθµική µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 22%, την µείωση του εισα-
γωγικού συντελεστή στα φυσικά πρόσωπα από το 22% στο 9%,
τη µείωση της προκαταβολής φόρου στα φυσικά πρόσωπα στο
55% και στα νοµικά πρόσωπα στο 80%, την µείωση του φόρου
εισοδήµατος των επιχειρήσεων από το 28% στο 22%. Και εδώ να
προσθέσουµε και την κατάργηση του φόρου µέχρι τις 800 χιλιά-
δες στις γονικές παροχές. 

Επιτρέψτε µου να πω και να επαναλάβω ότι κάνουµε ό,τι λέµε
και ό,τι λέµε το κάνουµε.

Παράλληλα, τα αντανακλαστικά της Κυβέρνησης αποδείχθη-
καν άµεσα στο ζήτηµα των ανατιµήσεων, οι οποίες παρατηρούν-
ται όπως είπα και στην αρχή, ιδιαίτερα στον τοµέα της ενέργειας.
Η Κυβέρνηση πήρε στοχευµένα µέτρα, προκειµένου να διαφυ-
λαχθεί το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών και να αντιµετω-
πιστούν τα παροδικά φαινόµενα των αυξήσεων στις τιµές. 

Αναφέρω την κρατική επιδότηση στους λογαριασµούς ηλε-
κτρικού ρεύµατος. Αναφέρω επίσης τη διεύρυνση των κριτηρίων
επιλεξιµότητας για το επίδοµα θέρµανσης, όπου για πρώτη φορά
εντάχθηκε και το επίδοµα της τηλεθέρµανσης, όπως είναι γνω-
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στό. Επίκεινται οι ανακοινώσεις για νέα µέτρα υπέρ των αγροτών
το Σάββατο από τον Πρωθυπουργό. Και επίσης, να τονίσω την
πρωτοβουλία που πήρε η Κυβέρνησή µας και ο Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας για τη σύσταση του Ταµείου Ενεργει-
ακής Μετάβασης. 

Θυµίζω ακόµη την αναστολή της χρέωσης των υπηρεσιών κοι-
νής ωφέλειας στα αγροτικά και βιοµηχανικά τιµολόγια, τον δι-
πλασιασµό του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος που θα
παρασχεθεί τον Δεκέµβριο κ.ο.κ..

Κυρίες και κύριοι αγαπητοί συνάδελφοι, ο Υπουργός Οικονο-
µικών κ. Σταϊκούρας, στην οµιλία του για τον προϋπολογισµό του
2022 χαρακτήρισε µε άκρως επιτυχηµένα επίθετα της ελληνικής
γλώσσας αυτόν τον προϋπολογισµό. Τον είπε ορθολογικό, ρεα-
λιστικό και συνεπή και τον είπε και αποτελεσµατικό. Και εξηγού-
µαι: Ορθολογικός είναι αφού φέτος εκτιµάται, σύµφωνα µε την
ελληνική Κυβέρνηση, ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας κατά
6,9% και ανάπτυξη το 2022 κατά τέσσερις µονάδες. Η ελληνική
οικονοµία, το ακούσαµε και νωρίτερα από τον κύριο Υπουργό,
αναπτύσσεται το τρίτο τρίµηνο του 2021 κατά 13,4% και µεσο-
σταθµικά το πρώτο εννεάµηνο κατά 9,3%. 

Τον είπε ρεαλιστικό και συνεπή. Ναι, είναι αφού σύµφωνα µε
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα το διαθέσιµο εισόδηµα των Ελ-
λήνων πολιτών αυξήθηκε κατά 7,3% το δεύτερο τρίµηνο του
2021 σε σχέση µε το δεύτερο τρίµηνο του 2020, όταν την ίδια
περίοδο η αύξηση στο επίπεδο της Ευρωζώνης είναι 4,8%. 

Τον ονόµασε επίσης αποτελεσµατικό. Ναι, είναι αφού σε πε-
ριβάλλον lockdown και παύσης οικονοµικής δραστηριότητας ο
αριθµός των ανέργων είναι χαµηλότερος από τον Απρίλιο του
2010 και των απασχολούµενων υψηλότερος από τον Ιούνιο του
2011. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε την υλοποίηση
του σχεδίου «Ελλάδα 2.0» θέτει τις βάσεις για να µετεξελίξει το
παραγωγικό µοντέλο σε ένα πιο εξωστρεφές και πιο πράσινο.
Γνωρίζουµε ότι στη χώρα µας θα εισρεύσουν 31 δισεκατοµµύρια
ευρώ από το ταµείο ανάκαµψης, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων για το 2022 είναι αυξηµένο κατά 4,2%, υψηλότερο συγ-
κριτικά από τα έτη 2012-2019. Το ΕΣΠΑ 2014-2020 απογειώθηκε
και από την δέκατη ένατη θέση είµαστε στην πρώτη θέση ως
προς την απορροφητικότητα. Για την προγραµµατική περίοδο
2021-2027 οι πόροι οι οποίοι έχουν εγκριθεί είναι 26,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ που θα τονώσουν, θα στηρίξουν την κοινωνία και
την οικονοµία. Και τέλος, δηµιουργούµε τις κατάλληλες προϋπο-
θέσεις προκειµένου να καλυφθεί ένα επενδυτικό κενό των προ-
ηγούµενων ετών. Δίνουµε κίνητρα και αποκαθιστούµε το
περιβάλλον στη χώρα µας, έτσι αυτή να είναι φιλική στην προ-
σέλκυση επενδύσεων. Ήδη οι πρώτες ενδείξεις είναι ενθαρρυν-
τικές καθόσον η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προβλέπει ότι το 2022 η
χώρα µας θα έχει τη δεύτερη υψηλότερη αύξηση επενδύσεων
στην Ευρώπη. 

Η Κυβέρνηση λοιπόν της Νέας Δηµοκρατίας από την αρχή της
θητείας της έβαλε σαν στόχο να ανατρέψει το αρνητικό κλίµα
εξαιτίας άστοχων πολιτικών επιλογών της προηγούµενης κυβέρ-
νησης, να αντιµετωπίσει παθογένειες, που ταλανίζουν την ελλη-
νική κοινωνία εδώ και δεκαετίες και να βελτιώσει τις συνθήκες
ευηµερίας των Ελλήνων πολιτών. Βέβαια το είπα και από την
αρχή, οι συνθήκες σίγουρα δεν ήταν οι κατάλληλες. Αλλά µε
αποφασιστικότητα, συνέπεια, τόλµη, σύνεση και πολλές µεταρ-
ρυθµίσεις που προωθήσαµε αρχίζουν και αποδίδουν καρπούς. 

Ενισχύθηκε η διεθνής εµπιστοσύνη προς την Ελλάδα, ενισχύ-
θηκε και είναι δεδοµένη η εµπιστοσύνη των πολιτών προς την
Κυβέρνηση. Γιατί; Γιατί αποδεικνύουµε καθηµερινά ότι υπηρε-
τούµε τον Έλληνα πολίτη, ότι βελτιώνουµε το βιοτικό του επί-
πεδο και ότι ανοίγουµε προοπτικές για το µέλλον. 

Έχουµε πετύχει πολλά και δεν το λέµε µόνο εµείς και αυτό
είναι αποδεκτό επίσης και από την πλειοψηφία των Ελλήνων πο-
λιτών. Όµως δεν σταµατάµε εδώ. Συνεχίζουµε το έργο µας
απρόσκοπτα. Και θα επαναλάβω για άλλη µια φορά ότι µελετάµε,
κάνουµε ό,τι λέµε και πρέπει να λέµε αυτά που κάνουµε. Για τον
λόγο αυτό σας είπα όσα προηγούµενα ακούσατε και ναι, µε την
ψήφο µου υπερψηφίζω τον παρόντα προϋπολογισµό για το 2022. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Αµανατίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά
ο κ. Σκουρολιάκος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, βρισκόµαστε στην τρίτη µέρα συζήτησης του προϋπο-
λογισµού, ενός προϋπολογισµού που είναι εκτός τόπου και
χρόνου, ενός προϋπολογισµού ανέκδοτου, το οποίο το γνωρίζει
ο Υπουργός και όλη η Κυβέρνηση, γιατί είναι ένας προϋπολογι-
σµός που δεν θα εφαρµοστεί. Και δεν θα εφαρµοστεί γιατί δεν
λαµβάνει υπ’ όψιν του τη διπλή κρίση που βιώνει η χώρα µας, της
πανδηµίας αλλά και της ακρίβειας. Το µίλι του Πρωθυπουργού
κρατάει πολλούς µήνες και απ’ ό,τι φαίνεται θα κρατήσει πολ-
λούς ακόµη. Η δε ακρίβεια είναι αυτή η οποία γονατίζει σήµερα
νοικοκυριά, χαµηλοσυνταξιούχους, ανέργους, µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. 

Όλος ο προϋπολογισµός βασίζεται σε µία εικονική πραγµατι-
κότητα. Αυτή που εδώ και δυόµισι χρόνια κατασκευάζει η Κυβέρ-
νηση, µαζί µε µια µερίδα φιλικών της µίντια. Και επειδή
ακούστηκαν πολλά σε αυτή την Αίθουσα, ειδικά τις τελευταίες
ώρες, περί λαϊκισµού και δηµαγωγίας, κοµµένη η πλάκα, κύριοι
συνάδελφοι. Επιτοµή του λαϊκισµού και της δηµαγωγίας είναι
αυτή η εικονική πραγµατικότητα εξαπάτησης, που χτίζεται αυτά
τα δύο χρόνια στην πλάτη του ελληνικού λαού.

Είναι πλέον φανερό ότι στη χώρα µας υπάρχει έλλειµµα δηµο-
κρατίας, αλλά υπάρχει και έλλειµµα ενηµέρωσης. Όποιος πολί-
της παρακολουθήσει τις τοποθετήσεις των Υπουργών, των
Βουλευτών σας αλλά κυρίως των φιλικών σας µέσων µαζικής
ενηµέρωσης θα νοµίζει ότι βρισκόµαστε σε άλλη χώρα όπου δεν
υπάρχουν νεκροί, δεν υπάρχουν διασωληνωµένοι, που στηρίζετε
το ΕΣΥ. Αυτή όµως είναι όµως µια αντιστροφή της πραγµατικό-
τητας.

Θα αναφέρω µόνο δύο παραδείγµατα:
Πρώτο, ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης δύο φορές νίκησε

την πανδηµία, µάλιστα, τη µια µε φόντο το ηλιοβασίλεµα της Σαν-
τορίνης. Η σκληρή πραγµατικότητα όµως µας λέει άλλα και δίνει
άλλα στοιχεία. Δηµοσιοποιήθηκε χτες η µελέτη Λύτρα – Τσιόδρα,
που αποδεικνύει ότι χάθηκαν άδικα οι ζωές χιλιάδων συνανθρώ-
πων µας επειδή δεν διασωληνώθηκαν σε ΜΕΘ.

Δεν ζητήθηκε µέχρι στιγµής ούτε µία συγγνώµη. Αντίθετα,
προσπαθήσατε από την πρώτη στιγµή να αποκρύψετε την αλή-
θεια από τον ελληνικό λαό. Από χτες προσπαθείτε, µε όποια δύ-
ναµη έχετε, να κάνετε το άσπρο µαύρο και να αποκρύψετε τις
εγκληµατικές σας ευθύνες. Αυτή δεν είναι εικόνα ευρωπαϊκής
χώρας. Σε µια ευνοµούµενη ευρωπαϊκή χώρα ο πρωθυπουργός
της σε τέτοιες περιπτώσεις θα είχε παραιτηθεί.

Φτάνετε στο σηµείο να κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ ότι κάνει πο-
λιτική µε θανάτους -το ακούσαµε πολλές φορές σήµερα- ποιος
εσείς, που για σαράντα νεκρούς από τη γρίπη ζητήσατε παραί-
τηση του Υπουργού Υγείας, που κάνατε το Μάτι σηµαία της αν-
τιπολιτευτικής σας στρατηγικής και σήµερα έρχεστε εδώ στην
Αίθουσα να ζητήσετε τα ρέστα.

Και βεβαίως εικονική πραγµατικότητα νούµερο δύο. Μέχρι
προχθές, θέλω να θυµίσω, στη χώρα µας δεν υπήρχε ακρίβεια
παρά µόνο στην ενέργεια, όπως δήλωνε ο αρµόδιος Υπουργός.
Η πραγµατικότητα όµως και πάλι σας διαψεύδει. Οι Έλληνες πο-
λίτες πληρώνουν ακριβότερα το κόστος της κρίσης σε ολόκληρη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι ανατιµήσεις στα είδη πρώτης ανάγκης
πλήττουν βαρύτατα τα νοικοκυριά και γονατίζουν κυρίως τις ευά-
λωτες κοινωνικές οµάδες.

Πανηγυρίζετε, και απορώ δηλαδή πού βρίσκετε τη δύναµη, ότι
µειώνετε τη φορολογία, όταν αυξάνετε τα έσοδα σε φόρους
στον προϋπολογισµό του 2022 κατά 3,3 δισεκατοµµύρια, ενώ οι
έµµεσοι φόροι είναι 2,2. Σας ρωτώ: Ποιος θα πληρώσει αυτούς
τους έµµεσους φόρους; Τα λαϊκά στρώµατα, η µεσαία τάξη, τα
νοικοκυριά, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Και βεβαίως η περιφέρεια βιώνει την εγκατάλειψη. Στον τόπο
µου, την Αιτωλοακαρνανία, µέσα σε δύο χρόνια κλείσατε πανε-
πιστηµιακά τµήµατα διαγράφοντας την Αιτωλοακαρνανία από
τον ακαδηµαϊκό χάρτη, δηµιουργήσατε µεγάλα κενά στην πρω-
τοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, τα δυο νοσοκοµεία
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µας είναι σε εγκατάλειψη και αντέχουν οριακά σήµερα χάρη στην
ηρωική στάση και την αυταπάρνηση των γιατρών και των νοση-
λευτών, ο εµπορικός κόσµος και η εστίαση φυτοζωούν, οι αγρό-
τες µας είναι σε απόγνωση.

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το τελευταίο διάστηµα µάς
χτύπησε αλύπητα και ένα κύµα κακοκαιρίας αφήνοντας πίσω του
αµέτρητες πληγές σε αγρότες, παραγωγούς, νοικοκυριά που
έχασαν τις περιουσίες τους, επιχειρήσεις που καταστράφηκαν.
Ο νοµός κόπηκε στα δύο µε την κατάρρευση της γέφυρας του
Ευήνου και πρέπει άµεσα -επειδή άκουσα να µιλάει θεωρητικά ο
αρµόδιος Υπουργός- να προχωρήσουν τα έργα αποκατάστασης
των ζηµιών και η ενίσχυση των πληγέντων. Η Αιτωλοακαρνανία
είναι σε µια δύσκολη στιγµή και εκπέµπει SOS.

Και έρχοµαι τώρα στον προϋπολογισµό του αθλητισµού που
είναι το απόλυτο φιάσκο. Μετά από σχεδόν δύο χρόνια παλινω-
δίες και αποτυχηµένα µέτρα, θα περίµενε κανείς να υπάρχει µια
ουσιαστική και γενναία στήριξη των ανθρώπων του αθλητισµού,
ένα στοιχειώδες στρατηγικό σχέδιο για την ανάκαµψη του αθλη-
τισµού που επλήγη βαρύτατα από την πανδηµία.

Αν έπρεπε όµως να βάλω έναν τίτλο σ’ αυτήν την πολιτική θα
έλεγα ότι από τον αθλητισµό για όλους πάµε στον αθλητισµό για
λίγους. Δίνετε στον αθλητισµό το ποσοστό ντροπής του 0,01%
του συνολικού προϋπολογισµού. Ακόµη και η επίπλαστη αύξηση
των 35 εκατοµµυρίων που εµφανίζεται από πού προέρχεται; Από
τη φορολόγηση του στοιχήµατος, από τα οποία, θέλω να θυµίσω,
τη µερίδα του λέοντος, τα 29 εκατοµµύρια, τα δώσατε ήδη σε
ΠΑΕ και ΚΑΕ, αφήνοντας όµως τον ερασιτεχνικό αθλητισµό απ’
έξω, τάζοντάς τους ψίχουλα, οι οποίοι µέχρι και σήµερα που µι-
λάµε δεν έχουν πάρει ευρώ.

Βεβαίως από το Ταµείο Ανάκαµψης δεν πάει ούτε ένα ευρώ
στον αθλητισµό. Μειώνετε παράλληλα από τους πόρους για τα
έργα υποδοµών του αθλητισµού κατά 62%. Η πολιτική σας είναι
ξεκάθαρο πλέον ότι οδηγεί σε λουκέτο χιλιάδες ερασιτεχνικά σω-
µατεία στη χώρα µας.

Κι όλα αυτά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σε µια χρονιά
που οι Έλληνες Ολυµπιονίκες βγήκαν και µίλησαν ανοιχτά για
την εγκατάλειψη που βίωσαν από την πολιτεία. Δεν έχει ξαναγίνει
αυτό στην ιστορία του ελληνικού αθλητισµού ποτέ. Το ασφυκτικό
µιντιακό σας σύστηµα δεν µπόρεσε να το αποκρύψει αυτό χάρη
στη δύναµη ψυχής και το κουράγιο των αθλητών µας. Με δυο
λόγια, µε την πολιτική σας εµπορευµατοποιείται τον αθλητισµό,
τον παραδίδετε στα συµφέροντα, τον υποβαθµίζετε ως κοινωνικό
αγαθό αλλά και ως ανθρώπινο δικαίωµα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πλασαριστήκατε στον ελ-
ληνικό λαό ως δηµοκράτες, ως προοδευτικοί, ως φιλελεύθεροι
που θα µετατρέπατε, γιατί έτσι λέγατε, την Ελλάδα σε µια σο-
βαρή ευρωπαϊκή χώρα.

Και αντί να προσλάβετε νοσηλευτές και γιατρούς την ώρα που
καταρρέει το ΕΣΥ και η χώρα περνάει αυτά που περνάει, αντί να
προσλάβετε εκπαιδευτικούς για να καλυφθούν τα τεράστια εκ-
παιδευτικά κενά, αντί να προσλάβετε ειδικότητες περιβάλλοντος,
µηχανικούς, οικονοµολόγους για να σπάσουν τη γραφειοκρατία
και να λειτουργήσει η διαλυµένη δηµόσια διοίκηση και να έρθει
πραγµατική ανάπτυξη, εσείς ως η Κυβέρνηση των προοδευτικών
και των φιλελεύθερων που δίνετε προτεραιότητα; Στην πρόσ-
ληψη τεσσάρων χιλιάδων ειδικών φρουρών στην Αστυνοµία, στα
πανεπιστήµια και σε τέσσερις χιλιάδες ιερείς. Αυτοί είστε. Παρα-
µένετε πιστοί σε ένα παρασιτικό και µεταπρατικό µοντέλο ανά-
πτυξης των λίγων και των συµφερόντων που εξυπηρετείτε.
Γυρίζετε την ίδια ώρα την πλάτη στην Ελλάδα που παράγει, γυ-
ρίζετε την πλάτη στη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, γυρίζετε
την πλάτη στον κόσµο της εργασίας.

Μέσα σε µόλις δυο χρόνια, κάνατε την Ελλάδα ένα φέουδο
νέο-βαλκανικού «τραµπισµού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζω αυτόν τον προϋπο-
λογισµό. Η χώρα χρειάζεται µια νέα προοδευτική κυβέρνηση που
θα έχει την κοινωνία στην πρώτη γραµµή. Η Ελλάδα είναι ξεκά-
θαρο πλέον ότι χρειάζεται µια πολιτική αλλαγή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ και
αµέσως µετά ο κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτός ο προϋπολογισµός φέρνει
δυσάρεστα νέα για τον ελληνικό λαό σε όλους τους τοµείς, στην
υγεία, στην εκπαίδευση, στον πολιτισµό.

Επιτρέψτε µου να µείνω στον πολιτισµό και να πω ότι έχετε µια
εµµονή να συνδέετε τον πολιτισµό µε την οικονοµία και µόνο. Ο
πολιτισµός έχει αξία µόνο εάν αποφέρει χρήµα. Ο Παρθενώνας
ενδιαφέρει µόνο ως µια ευκαιρία για επένδυση. Γι’ αυτό τον τσι-
µεντοστρώσατε, για να τον παραχωρήσετε µετά σε οίκους µόδας
που θα ανεβάσουν τα µοντέλα τους πάνω για να φωτογραφη-
θούν µε φόντο τον Παρθενώνα. Τον Παρθενώνα, αυτό το οικου-
µενικό σύµβολο τέχνης και πολιτισµού, τον έχετε κάνει
ταπετσαρία, φόντο για τις φίρµες µε τα ακριβά φορέµατα.

Υλοποιείτε αυτό το ιδεολόγηµά σας αυτόν τον καιρό που είστε
στην Κυβέρνηση. Βρήκατε χορηγούς, βρήκατε ιδρύµατα και
υπάρχουν αποτελέσµατα. Αυτή η σύνδεση έχει ζηµιά για το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Δεν ξέρω τι κερδίζουν οι χορηγοί και τα ιδρύ-
µατα, αλλά το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή ο ελληνικός λαός,
ζηµιώθηκε από αυτή την πολιτική σας. Και επειδή σας αρέσει να
µιλάτε µε αριθµούς και λέτε και ξαναλέτε «να µιλήσουµε τη
γλώσσα της αλήθειας», ελάτε, λοιπόν, να µιλήσουµε τώρα τη
γλώσσα της αλήθειας όσον αφορά στον πολιτισµό. Σας πληρο-
φορώ, εάν δεν το ξέρετε, ότι φέτος είχαµε µειωµένους φόρους
από τα µνηµεία και τα µουσεία, εκεί δηλαδή από όπου περιµέ-
νατε το χρήµα.

Να θυµίσω ότι κατά την περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, την περίοδο 2015-2019, υπερδιπλασιάστηκαν τα έσοδα
αυτά σε σχέση µε αυτό, που παραλάβαµε από την προηγούµενη
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, από τον κ. Σαµαρά. Από τα
57 εκατοµµύρια τα πήγαµε στα 119 εκατοµµύρια. Πώς; Με δύο
τρόπους: Κατ’ αρχάς µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο, που τελείωσε
αυτό το πάρτι της αδιαφάνειας, που δεν ξέραµε τι εισιτήρια κό-
βονται, ποιος τα κόβει, ποιος τα εισπράττει και βέβαια µε την επι-
σκεψιµότητα από τον τουρισµό και µε σωστά προγράµµατα για
έναν κοινωνικό τουρισµό, ο οποίος τελικά µε ανοιχτές τις πόρτες
στις πιο ευάλωτες κατηγορίες πολιτών έφερνε πολλαπλάσια χρή-
µατα, γιατί υπήρχε µια κίνηση. Αυτά ήταν πόροι που πήγαν κα-
τευθείαν στο δηµόσιο, δηλαδή στην τσέπη του ελληνικού λαού. 

Με την Κυβέρνησή σας, λοιπόν, έχουµε απώλεια πολλών
πόρων για τον πολιτισµό από µνηµεία και µουσεία συγκριτικά µε
την πανδηµική περίοδο, ύψους 20 εκατοµµυρίων ευρώ. Αν τα
προηγούµενα χρόνια, την περίοδο 2015-2019, είχε συνεχιστεί η
πορεία που υπήρχε µέχρι το 2004, τώρα στην περίοδο της παν-
δηµίας, που καταλαβαίνουµε ότι είναι λιγότερες οι επισκέψεις,
τα αποθεµατικά θα είχαν µηδενιστεί. Αυτή, λοιπόν, η πολιτική µας
την περίοδο 2015-2019 αποδεικνύεται σωτήρια για τις δυσκολίες
της περιόδου της πανδηµίας. 

Να πούµε ότι ο πολιτισµός, ως κοινωνικό αγαθό, δεν είναι και
στα φόρτε σας. Για το 2022 σε σχέση µε το 2019, που ήταν ο τε-
λευταίος προϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ, η µείωση του τακτικού
προϋπολογισµού σε δηµόσιες επενδύσεις, εκτιµώµενους πόρους
από µνηµεία και µουσεία, είναι 40 εκατοµµύρια. Καταγράφονται
αυξηµένα ποσά σε κάποια κονδύλια. Λειτουργήσατε «πονηρού-
τσικα» -επιτρέψτε µου την έκφραση- εδώ, γιατί δεν πρόκειται για
πραγµατική αύξηση, αλλά για προσµέτρηση 50 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης. Αφαιρώντας το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης, διαπιστώνουµε ότι για το 2022 υπάρχει µείωση κονδυλίων
σε σχέση µε τις φετινές δαπάνες κατά 36 εκατοµµύρια. Αυτή
είναι η γλώσσα της αλήθειας, αυτά είναι τα νούµερα που πονάνε
και τα αποκρύπτετε. Από τα 404 εκατοµµύρια, λοιπόν, ως εκτί-
µηση για το 2021, προβλέπονται για το 2022 368 εκατοµµύρια.
Μόνο για τον πολιτισµό, αφαιρουµένων των κονδυλίων του αθλη-
τισµού, έχουµε µείωση 24,7 εκατοµµύρια λοιπόν. 

Στον προϋπολογισµό που ψηφίσατε πέρσι για το 2021, για
τους δηµόσιους πολιτιστικούς φορείς προβλέπατε έλλειµµα 18
εκατοµµύρια. Πού υπολογίζεται το έλλειµµα τώρα; Στα 28 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Έχουµε, όµως, και δαπάνες γραφείων πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Πολιτισµού. Το µικρό και ευέλικτο κυ-
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βερνητικό σχήµα σας έχει σχεδόν διπλασιαστεί σε σχέση µε την
προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Από τα 1,4 εκατοµµύρια
ευρώ για γραφεία και την πολιτική ηγεσία, τώρα αναγράφεται το
ποσό των 2,6 εκατοµµυρίων. Η χαρά των µετακλητών και µε τη
σφραγίδα µάλιστα του «επιτελικού κράτους»! 

Και όλα αυτά για τον πολιτισµό σε µία περίοδο της πανδηµίας
που για τους περισσότερους δηµιουργούς και καλλιτέχνες έχει
να µπει µεροκάµατο εδώ και δύο χρόνια. Μέσα σε αυτήν την κα-
τάσταση της πανδηµίας, ένας Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας
έλεγε: «Τι να τους κάνουµε τους γιατρούς; Θα περάσει η πανδη-
µία και δεν θα ξέρουµε τι θα τους κάνουµε;» Δεν ξέρει ότι υπάρ-
χουν κενά στα νοσοκοµεία όταν στα µνηµονιακά χρόνια πέντε
γιατροί έφευγαν και ένας ερχόταν και ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και το
έκανε ένας προς έναν; Υπάρχουν κενά και χρειάζονται µόνιµους
γιατρούς, για να κανονίσει ο άλλος την οικογένειά του, την πο-
ρεία του και να τα µαζέψει και να πάει στην Αλεξανδρούπολη ή
στο Κιλκίς να δουλέψει.

Για την υγεία προϋπολογίζετε 600 εκατοµµύρια λιγότερα στον
προϋπολογισµό εν µέσω πανδηµίας! Τι µπορεί όµως να περιµένει
κανείς από έναν Πρωθυπουργό που πριν από λίγες µέρες έλεγε
ότι δεν έχουµε ενδείξεις ότι η θνητότητα είναι µεγαλύτερη στους
διασωληνωµένους εκτός ΜΕΘ; Δηλαδή είτε είσαι µέσα στη ΜΕΘ
είτε είσαι σε ένα διάδροµο ή σε ένα δωµάτιο απλό διασωληνω-
µένος είναι το ίδιο! Τότε τι τις χρειαζόµαστε τις ΜΕΘ; Από τις 5
Μαΐου του 2021 η µελέτη Τσιόδρα - Λύτρα επιδόθηκε στον Πρω-
θυπουργό. Σήµερα ο κ. Λύτρας, ο καθηγητής του Ευρωπαϊκού
Πανεπιστηµίου Κύπρου, λέει ξεκάθαρα: Αναλύσαµε τα δεδοµένα,
τα δείξαµε εγκαίρως σε αυτούς που έπρεπε να ξέρουν. Ποιοι
είναι αυτοί που έπρεπε να ξέρουν; Ο περιπτεράς της γειτονιάς
µας; Είναι µεγάλη, είναι πολύ µεγάλη η ευθύνη του Πρωθυπουρ-
γού και είναι µεγάλο το σφάλµα του που ήρθε εδώ και µας κού-
ναγε και το δάχτυλο για να µας βάλει στη θέση µας. Σε ποια
χώρα ευνοµούµενη, δηµοκρατική, σύγχρονη ένας Πρωθυπουρ-
γός που έπεσε σε τέτοιο σφάλµα, σε τέτοια ψεύδη θα ήταν στη
θέση του; Ο Κουρτς τουλάχιστον παραιτήθηκε.

Και επιστρέφω στον πολιτισµό. Τι να πεις για έναν Πρωθυ-
πουργό που επί των ηµερών του τσιµεντώθηκε η Ακρόπολη, που
είπε ότι τα µάρµαρα θα τα δανείσουµε; Όταν του είπαµε τις πρώ-
τες µέρες «αυτό σηµαίνει ότι αναγνωρίζετε την κυριότητα των
µαρµάρων στο Ηνωµένο Βασίλειο» δεν µίλησε και τώρα µίλησε
µε τον Τζόνσον και θα αναγνωρίσουµε την κυριότητα των µαρ-
µάρων στο Ηνωµένο Βασίλειο εάν προχωρήσει αυτή η ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
όµως, κύριε Σκουρολιάκο, γιατί έχουµε «µαρµαρώσει» και εµείς
εδώ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. Μεταξύ µας είµαστε τώρα. Ας τα πούµε όλα, λοιπόν. 

Τι να πούµε, λοιπόν, για έναν Πρωθυπουργό που επί των ηµε-
ρών του γίνεται αυτή η βαρβαρότητα στις αρχαιότητες στη Θεσ-
σαλονίκη στο µετρό, στη στάση Βενιζέλου; Θα τεµαχιστεί η
βυζαντινή Ποµπηία που βρέθηκε εκεί, θα αποθηκευτεί και θα την
ξαναφέρουν µετά, τη στιγµή που όλη η ανθρωπότητα, όλοι οι έγ-
κριτοι καθηγητές αρχαιολόγοι έχουν ζητήσει να µην γίνει αυτό
το έγκληµα. 

Τι να πούµε για έναν Υπουργό που ταυτίστηκε µε τον υπόδικο
διευθυντή του Εθνικού Θεάτρου, που τον διόρισε, που σηκώθηκε
και πήγε στην ανάγνωση του έργου που σκηνοθετούσε, φωτο-
γραφιζόµενος απέξω µε την Υπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εντάξει, κύριε
Σκουρολιάκο, σας ευχαριστώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Να το πούµε για
τον διευθυντή. Αφήστε το. Δεν πειράζει. Τον διόρισε και πήγε
στην ανάγνωση και µετά πήγε και στην πρεµιέρα µε ελικόπτερο,
όπως λένε. Εγώ δεν το ξέρω αυτό, δεν το είδα. Τον τίµησε, όµως,
δεόντως και µετά έλεγαν ότι δεν ξέρουν ποιος είναι. 

Έχουν αποκαλυφθεί, λοιπόν, τα ψέµατα στον ελληνικό λαό.
Παρακολουθήσαµε µία µεγάλη σειρά Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας που διάβαζαν το ίδιο non paper. Ο τόπος όµως δεν
έχει ανάγκη πια ούτε τα non paper της Νέας Δηµοκρατίας ούτε
τους προϋπολογισµούς της. Έχει ανάγκη µία κυβέρνηση µε κοι-
νωνικό πρόσηµο, προοδευτική, η οποία θα έρθει -και θα είναι

σύντοµα- µε κορµό και ραχοκοκαλιά τον ΣΥΡΙΖΑ.
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Μπιάγκης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα για την κύρωση προϋπολογισµού του έτους 2022 εν µέσω
πανδηµίας. Γι’ αυτό επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω να στείλω από
αυτό το Βήµα τις θερµότερες ευχές µου σε όλους όσοι παλεύουν
τούτες τις µέρες, στους συνανθρώπους µας που µάχονται να
κρατηθούν ζωντανοί, στους γιατρούς, στους νοσηλευτές µας,
που συνεχίζουν ακάµατα να δίνουν αυτήν τη δύσκολη µάχη.

Όλο αυτό το χρονικό διάστηµα η Κυβέρνηση απέδειξε περί-
τρανα πως αδυνατεί να διαχειριστεί την πανδηµία. Δύο χρόνια
πέρασαν σχεδόν από το ξεκίνηµα της πανδηµίας και δεν στήριξε
όσο θα έπρεπε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και όλες του τις δοµές.
Μεγάλα λόγια, υποσχέσεις, αλλά τελικά τεράστια υπηρεσιακά
κενά, ειδικά στα νοσοκοµεία της περιφέρειας. Ακόµα και απέ-
ναντι σε αυτούς που παλεύουν στις εντατικές αρνήθηκε πεισµα-
τικά να πράξει το αυτονόητο και να τους εντάξει στα βαρέα και
ανθυγιεινά, όταν καθηµερινά και αποδεδειγµένα θέτουν σε κίν-
δυνο την ίδια τη ζωή τους.

Δύο χρόνια τώρα γινόµαστε µάρτυρες ενός συνεχούς εξελισ-
σόµενου υγειονοµικού εκτροχιασµού σε κάθε νοσοκοµείο της
Ελλάδος. Η διαχειριστική κυβερνητική ανεπάρκεια έχει οδηγήσει
σε πολλαπλά καθηµερινά αδιέξοδα, όταν τα νοσοκοµεία µας
έχουν µετατραπεί σε συστήµατα αντιµετώπισης της µιας νόσου
και οι υπόλοιποι νοσούντες ασθενείς αφήνονται πραγµατικά στην
τύχη τους. Αρκεί µόνο να σας υπενθυµίσω ότι έπρεπε να περά-
σουν δύο χρόνια για να αντιδράσει η Κυβέρνηση στην εγκληµα-
τική στάση κάποιων κηδεµόνων, προκειµένου να νοµοθετήσει για
να αντιµετωπίσει τον παραλογισµό τους.

Δεν ξέρω αν στα κλειστά γραφεία που συσκεπτόσαστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε πραγµατική εικόνα για την οικονοµική πραγµατι-
κότητα της χώρας. Αν οι αριθµοί σας ευηµερούν και η κοινωνία
στενάζει, τότε είτε οι αριθµοί σας δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα είτε η κοινωνία δεν γίνεται αποδέκτης της
όποιας ευηµερίας των αριθµών σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στα νησιά µας οι εργαζόµενοι στον του-
ρισµό παλεύουν ακόµα, µετά από σχεδόν δύο ολόκληρα χρόνια,
για να καταφέρουν να ενταχθούν στο επίδοµα ανεργίας του
ΟΑΕΔ. Τα νησιά µας αντιµετωπίζουν διαχρονικά πολλές δυσκο-
λίες που αφορούν στην αποµόνωση, στη δυσκολία προσβασιµό-
τητας, στην πληθυσµιακή αποµείωση και τον γηρασµό, που
παρουσιάζουν πια ιδιαίτερα ανησυχητικά χαρακτηριστικά. Αν επι-
σκεφθεί κανείς µικρά νησιά της χώρας µας, όπως για παρά-
δειγµα τα Διαπόντια που ανήκουν στη δική µου εκλογική
περιφέρεια, θα αντιληφθεί µε πραγµατικούς όρους τι πραγµα-
τικά σηµαίνει απερήµωση και ραγδαία πληθυσµιακή αποµείωση.
Στην πράξη όµως νοµίζω ότι όλοι πρέπει να παραδεχτούµε ότι
τα ειδικότερα µέτρα που έχουν εφαρµοστεί στα νησιά βάσει της
ρήτρας νησιωτικότητας είναι άκρως δυσανάλογα, τουλάχιστον
σε σχέση µε τις ευκαιρίες και τις δυνατότητες που έχουµε και σί-
γουρα δεν ανταποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες των νη-
σιωτών µας.

Χωρίς να θέλω να αποποιηθώ τις διαχρονικές ευθύνες του πο-
λιτικού συστήµατος και όλων των κυβερνήσεων, συµπεριλαµβα-
νοµένων και των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, εντούτοις οφείλω να
σηµειώσω ότι πέραν του µέτρου του µεταφορικού ισοδυνάµου
το οποίο, αν και οραµατιστήκαµε, τελικά υλοποιήθηκε από την
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -και πρέπει να το χαιρετίσουµε- το σύ-
νολο σχεδόν των στοχευµένων νησιωτικών πολιτικών που εφαρ-
µόστηκαν στην Ελλάδα ήταν πρωτοβουλίες της δηµοκρατικής
προοδευτικής παράταξης των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ, σε
πλήρη αντίθεση µε την Κυβέρνηση η οποία συνεχίζει, µετά από
δυόµισι χρόνια και πλέον στην εξουσία, να προσεγγίζει τη νησιω-
τική πολιτική µε προχειρότητα και µάλλον προσχηµατικά. Προ-
φανώς και δεν είναι στο DNA σας, κύριε Υπουργέ, ο σχεδιασµός
περιφερειακών πολιτικών, όπως δεν ήταν ποτέ άλλωστε πυλώνας
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της ιδεολογίας σας η αποκέντρωση της εξουσίας και η ενίσχυση
της περιφερειακής διοίκησης.

Κύριε Υπουργέ, όπως αναφέραµε και σε σχετική πρόσφατη
ερώτησή µας, όπως προηγουµένως είπε και η Κοινοβουλευτική
µας Εκπρόσωπος, όπως θα συνεχίζω να το κάνω µέχρι να απαν-
τήσετε, σε σχέση µε τις ανακοινώσεις σας για µειωµένο ΦΠΑ για
τα νησιά του Αιγαίου από το 2025, εµείς το χαιρετίσαµε και το
τονίζω αυτό. Ακόµα όµως δεν µας έχετε ενηµερώσει γιατί για
άλλη µια φορά η πολιτική σας έρχεται να διασπάσει µια πολιτική
που θα έπρεπε να αντιµετωπίζει ενιαία τα νησιά σε όλη την επι-
κράτεια. Άραγε τα νησιά του Ιονίου και τα νησιά του Κρητικού
Πελάγους, κύριε Υπουργέ, δεν αντιµετωπίζουν τα ίδια προβλή-
µατα και προκλήσεις που αφορούν τα υπόλοιπα νησιά της
χώρας; Δεν βιώνουν τα Ιόνια νησιά και τα νησιά του Κρητικού Πε-
λάγους αντίστοιχες συνθήκες νησιωτικότητας µε αυτές που
ισχύουν στην υπόλοιπη νησιωτική Ελλάδα; Ποιοι ήταν οι λόγοι
που η Κυβέρνηση δεν διαπραγµατεύτηκε την ένταξη όλων των
ελληνικών νησιών στο καθεστώς του µειωµένου ΦΠΑ τη στιγµή
που άλλα κράτη-µέλη το έχουν κάνει για συγκεκριµένες περιφέ-
ρειές τους; Άλλωστε στο σχέδιο οδηγίας που συµφωνήθηκε,
κύριε Υπουργέ, δίνεται η δυνατότητα στα κράτη-µέλη να κάνουν
ειδικότερες ρυθµίσεις. Να αναφέρω µόνο τα όσα αποφασίστη-
καν την τελευταία φορά για την περίπτωση πλήρους εξαίρεσης
από την καταβολή ΦΠΑ του ιταλικού δήµου Campione d’ Italia
στην περιφέρεια της Λοµβαρδίας, όπως επίσης να σας επιση-
µάνω για άλλη µια φορά το παράδειγµα της Πορτογαλίας, για
την οποία δεν προβλέπεται, κύριε Υπουργέ, ούτε καν µέγιστο πο-
σοστό µείωσης στον ΦΠΑ των νησιών της σε σχέση µε την ηπει-
ρωτική χώρα.

Γιατί λοιπόν η Κυβέρνηση δεν επιλέγει να εφαρµόσει µειωµέ-
νους συντελεστές ΦΠΑ σε όλη την επικράτεια, όπως έχουν κάνει
και άλλα ευρωπαϊκά κράτη και -θα µου επιτρέψετε να πω- αντα-
γωνιστικά µε εµάς, τουλάχιστον στον τοµέα του τουρισµού,
όπως η Πορτογαλία; Γιατί λοιπόν δεν επιλέγει η Κυβέρνηση να
διεκδικήσει µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στο σύνολο των ελλη-
νικών νησιών, ώστε να τερµατιστεί το άδικο καθεστώς τόσο
έναντι των ευρωπαϊκών νησιών όσο και έναντι των υπολοίπων νη-
σιών;

Αγαπητοί συνάδελφοι, η ισχύουσα συνταγµατική ρήτρα της
νησιωτικότητας αγνοείται επιδεικτικά και παντελώς από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Καθ’ όλη τη διάρκεια της παν-
δηµίας επιβλήθηκαν οριζόντια µέτρα, δεν λάβαµε καν υπόψη τις
ιδιαιτερότητες που υπάρχουν στα νησιά και αφορούν τις δοµές
υγείας που τις έχετε αφήσει υποστελεχωµένες.

Το Κίνηµα Αλλαγής, κύριε Υπουργέ, σας τα επεσήµανε έγ-
καιρα. Τα βλέπαµε τα προβλήµατα που έρχονται, γι’ αυτό και κα-
ταθέσαµε τροπολογίες τον Ιούνιο του 2020 και τον Δεκέµβριο
του αυτού έτους και σας ζητούσαµε να δοθούν στο ιατρικό προ-
σωπικό κίνητρα για τη στελέχωση των δοµών υγείας των δυ-
σπρόσιτων και αποµακρυσµένων περιοχών. Ουδεµία ανταπό-
κριση και στα υπηρεσιακά και στα οικονοµικά κίνητρα που εµείς
προτείναµε, αφήνοντας δεκάδες θέσεις, που εσείς προκηρύξατε,
για τα νοσοκοµεία των νησιών άγονες και τα νοσοκοµεία αθωρά-
κιστα.

Δύο και πλέον χρόνια τώρα που παρακολουθώ τον τοµέα της
ναυτιλίας διακρίνω τα περιορισµένα αντανακλαστικά ως προς τις
ανάγκες και τις απαιτήσεις των καιρών. Ενδεικτικά και µόνον ανα-
φέρω ότι τα ακτοπλοϊκά εισιτήρια από την Ηγουµενίτσα για την
Κέρκυρα έχουν διαφορετικό αντίτιµο από εκείνα της Κέρκυρας
προς την Ηγουµενίτσα, το ίδιο ακριβώς πλοίο την ίδια ακριβώς
µέρα µε την ίδια ακτοπλοϊκή εταιρεία. Ξέρετε γιατί; Λόγω της δια-
φορετικής τιµολογιακής πολιτικής των Οργανισµών Λιµένων της
Κέρκυρας και της Ηγουµενίτσας αντίστοιχα. 

Δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία αντιλαµβάνεται τη νησιωτική πο-
λιτική ως πάρεργο στο Υπουργείο, στο χαρτοφυλάκιο της ναυτι-
λίας. Είναι ευδιάκριτη πια στα δυόµισι χρόνια της θητείας σας η
απουσία πολιτικών για την ενίσχυση της εργασίας, της υγειονο-
µικής και κοινωνικής περίθαλψης, του πολιτισµού, της διασυνδε-
σιµότητας, της προστασίας του περιβάλλοντος. Επιβάλλεται η
υιοθέτηση άµεσων, συγκεκριµένων και στοχευµένων µέτρων για
τα νησιά βάσει δηµογραφικών, κοινωνικών, γεωγραφικών, οικο-

νοµικών και γεωστρατηγικών κριτηρίων µετουσιώνοντας έτσι
στην ουσία τη ρήτρα της νησιωτικότητας, κύριε Υπουργέ.

Το Κίνηµα Αλλαγής -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ως
γνήσιος εκφραστής της δηµοκρατικής προοδευτικής παράταξης
που έχει την τιµή να φέρει την κληρονοµιά του ΠΑΣΟΚ και του
έργου των κυβερνήσεών του κατά τις οποίες, µεταξύ άλλων, ενι-
σχύθηκαν τα νησιά και οι νησιωτικές περιοχές, δεν µπορεί να συ-
ναινέσει σε έναν προϋπολογισµό που δεν περιλαµβάνει
ειδικότερες δηµοσιονοµικές, αναπτυξιακές προβλέψεις για τη νη-
σιωτική περιφέρεια. Το σύγχρονο µοντέλο διακυβέρνησης και
ανάπτυξης που εµείς προτείνουµε έχει σαν επίκεντρό του τον άν-
θρωπο, αλλά και τη χρήση της τεχνολογίας δίνοντας αυξηµένες
αρµοδιότητες σχεδιασµού και διαχείρισης πόρων στην περιφε-
ρειακή διοίκηση, µε εφαρµογή συστηµάτων λήψης απόφασης
κατόπιν αξιολόγησης και τεκµηρίωσης, µε βάση µετρήσιµα και
καταγεγραµµένα δεδοµένα, αξιόπιστα και µε πλήρη διαφάνεια.
Γιατί για εµάς, κύριε Υπουργέ, τους προϋπολογισµούς τούς χτί-
ζουν οι άνθρωποι µε τη δράση τους και την προσφορά τους και
όχι οι αριθµοί και τα πλεονάσµατα, που λειτουργούν εις βάρος
των ανθρώπων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Μπιάγκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κόλλιας από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
Οι Κορίνθιοι είναι σύντοµοι, όπως και οι Λαρισαίοι!
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε συνάδελφε κύριε Σκουρολιάκο, σας ενόχλησε η εκ-

δήλωση που έγινε στην Ακρόπολη και όλα όσα αναφέρατε σχε-
τικά µε τα αρχαιολογικά µνηµεία, ωστόσο δεν δείξατε την ίδια
ευαισθησία όταν η κυβέρνησή σας µέσα σε µία νύχτα ξεπούλησε
σχεδόν όλο τον αρχαιολογικό πλούτο στους δανειστές και στο
Υπερταµείο, από την Κνωσό, την Ακρόπολη της Σπάρτης µέχρι
την Ροτόντα και όλα τα άλλα µεγάλα µνηµεία που προβάλλουν
τη χώρα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Το Υπερταµείο
εσείς το φέρατε. Ζητάτε και τα ρέστα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, κύριε
Σκουρολιάκο, µη διακόπτετε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Αυτή είναι η πραγµατικότητα και
γι’ αυτό και δεν µπορείτε να πείσετε. Ό,τι και να πείτε, ο κόσµος
δεν ξεχνά αυτά τα οποία κάνατε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σκουρο-

λιάκο, σας παρακαλώ! Είπατε τις απόψεις σας και απαντάει. Το-
ποθετήσεις είναι αυτές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, σας ευ-
χαριστώ. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-
µερα τον προϋπολογισµό του 2022, ένα οικονοµικό σχέδιο, το
οποίο υπαγορεύουν οριακές και κρίσιµες συνθήκες, έναν προ-
ϋπολογισµό που αντανακλά τη δέσµευση της Κυβέρνησης να συ-
νεχίσει αταλάντευτη τις δοµικές µεταρρυθµίσεις που ευνοούν τη
µεσοπρόθεσµη ανάπτυξη και θα αναστηλώσει τις ελπίδες της ελ-
ληνικής κοινωνίας. Βασικός στόχος η αύξηση του δηµοσίου
πλούτου προς όφελος όλων σε µια Ελλάδα δηµοκρατική που θα
παράγει, θα εξάγει και θα ευηµερεί. 

Ο προϋπολογισµός της νέας χρονιάς έχει προσδιορισµένη,
αλλά και στρατηγική διάσταση. Απαντά και σε τρέχοντα δηµο-
σιονοµικά ζητούµενα, απαντά, όµως, και σε µακροχρόνιες στρα-
τηγικές στοχεύσεις. Έχουµε απόλυτη επίγνωση των δυσκολιών
που έχουµε µπροστά µας. Γι’ αυτό και πρέπει να συνεχίσουµε να
επιδεικνύουµε το υψηλό αίσθηµα ευθύνης που απαιτούν οι περι-
στάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι και ο υπό συζή-
τηση προϋπολογισµός, ο τρίτος κατά σειρά επί των ηµερών της
Νέας Δηµοκρατίας, απέχει παρασάγγας από τις πολιτικές και τα
πεπραγµένα της προηγούµενης κυβέρνησης. Εισάγει ορισµένα
νέα χρήσιµα εργαλεία και καινοτοµίες, ενώ ενισχύει τη διαθέσιµη
πληροφορία και τη διαφάνεια. 
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Η Ελλάδα κάνει πλέον σταθερά και ουσιώδη βήµατα προς την
ισχυρή ανάπτυξη σε ποσοστό 4,5%. Η ανεργία µειώνεται στο
13%, στο χαµηλότερο ποσοστό από το 2010! Παραλάβαµε ένα
εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες ανέργους από τη διακυβέρνηση σας
και σήµερα βρίσκονται στις εξακόσιες πέντε χιλιάδες. 

Το διαθέσιµο εισόδηµα όλων των πολιτών αυξάνεται. Πώς επι-
τυγχάνεται το τελευταίο; Μέσω της µείωσης των φορολογικών
βαρών για κατηγορίες πολιτών, όπως οι µισθωτοί, οι συνταξιού-
χοι, οι αγρότες και οι επιχειρήσεις, αλλά και µέσω των κοινωνικών
µέτρων που θεσπίζονται συνολικά. Στον προϋπολογισµό του
2022 περιλαµβάνεται µία πληθώρα παρεµβάσεων, άνω των εβδο-
µήντα, προκειµένου να στηριχθεί η οικονοµική δραστηριότητα
της χώρας. 

Οι επιχειρούµενες παρεµβάσεις αποτελούν και το τρίτο µεγα-
λύτερο πακέτο στήριξης ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και το τέταρτο παγκοσµίως, σύµφωνα µε την έκθεση του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας. Μην ξεχνάµε, ότι εκτός
από την πανδηµία, ποικίλες άλλες εξωγενείς κρίσεις προκάλεσαν
πιέσεις στα δηµοσιονοµικά της χώρας και δοκίµασαν τα αντανα-
κλαστικά της οικονοµίας µας. 

Ενδεικτικά να αναφέρω τα έντονα καιρικά φαινόµενα που επέ-
φερε η κλιµατική αλλαγή, την παγκόσµια ενεργειακή κρίση,
καθώς και τις πρόσφατες ανατιµήσεις. Όλα αυτά, αποτέλεσαν
ένα συνονθύλευµα προκλήσεων, προκλήσεις απέναντι στις
οποίες, όµως, η χώρα µας έδρασε άµεσα και συντονισµένα.

Παρά την πανδηµική κρίση, µάλιστα, που αφήνει ανεξίτηλο το
αποτύπωµά της σε όλους ανεξαιρέτως τους τοµείς, ο προϋπο-
λογισµός του 2022 επιτυγχάνει τους πιο σηµαντικούς στόχους
που τίθενται στην ατζέντα της Κυβέρνησης. Πρώτον, στηρίζει έµ-
πρακτα τον επιχειρηµατικό κόσµο και τους επαγγελµατίες. Δεύ-
τερον, ενισχύει τους οικονοµικά ασθενέστερους, καθώς και τα
ευάλωτα νοικοκυριά, θεσπίζοντας υποστηρικτικά µέτρα καίριας
σηµασίας. Τρίτον, διασφαλίζει για ακόµα µία χρονιά τη διαρκή
και επιτυχηµένη παρουσία της χώρας µας στις διεθνείς αγορές,
µε αποτέλεσµα να ενισχύεται περαιτέρω η ρευστότητα και τα
υψηλά ταµειακά διαθέσιµα. 

Στο πλαίσιο αυτό δεν µπορούµε να παραβλέψουµε το ότι οι
ολοένα αυξανόµενες επενδύσεις που γίνονται πλέον στη χώρα
µας αποτελούν πνοή για το εθνικό οικονοµικό γίγνεσθαι, γεγονός
που πέραν των άλλων συµβάλλει κατά κύριο λόγο στη δηµιουρ-
γία νέων θέσεων εργασίας. 

Θα ήθελα έτσι να αντιπαραβάλω τα στοιχεία της προηγούµε-
νης δεκαετίας µε αυτά που εµφανίζονται επί Κυβερνήσεώς µας.
Είναι γνωστό ότι η Ελλάδα παρουσίαζε υψηλό επενδυτικό κενό
µεταξύ του 2010 και του 2019 και, µάλιστα, το ποσοστό του ΑΕΠ
βρισκόταν κάτω από τον µέσο όρο της ζώνης του ευρώ, περίπου
στο µισό. Για την περίοδο 2020-2021 βλέπουµε για πρώτη φορά
πραγµατική ανατροπή στο θέµα των επενδύσεων. Παρά τις δυ-
σµενέστατες επιπτώσεις της πανδηµίας, οι επενδύσεις παραµέ-
νουν σταθερές. Το πρώτο εξάµηνο του 2021, µάλιστα, βλέπουµε
αύξηση των επενδύσεων κοντά στο 12%. 

Θα ήθελα να κάνω και µια ιδιαίτερη αναφορά στον πρωτογενή
τοµέα, αγαπητοί συνάδελφοι, να πούµε ότι 200 εκατοµµύρια δό-
θηκαν από τον κρατικό προϋπολογισµό στον ΕΛΓΑ για την κά-
λυψη των αποζηµιώσεων που δόθηκαν στους παραγωγούς που
επλήγησαν από πολλαπλά αίτια. Εκφράζω την ευαρέσκεια πολ-
λών συµπολιτών µου, αγροτών της Κορινθίας, που για πρώτη
φορά ύστερα από πολλά χρόνια λαµβάνουν τις αποζηµιώσεις
εντός του έτους που υπέστησαν τις ζηµιές. 

Να προσθέσω ότι στα 50 εκατοµµύρια ευρώ παραµένει ο Προ-
ϋπολογισµός του µέτρου της επιστροφής του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης που θα ωφελήσει
τουλάχιστον εκατόν εβδοµήντα έξι χιλιάδες νέους και συνεταιρι-
σµένους αγρότες. Πληροφορούµαι ότι αυτό θα ισχύσει και για
τους αγρότες που έχουν συµβολαιακή γεωργία. 

Επιπλέον, προβλέπεται και στον φετινό προϋπολογισµό επέ-
κταση της απαλλαγής από την ειδική εισφορά αλληλεγγύης για
το 2022 για τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα και για
όλους όσοι ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα, τους ιδιοκτή-
τες ακινήτων και τους αγρότες. 

Παράλληλα, παραµένει και για το 2022 η µείωση του ΦΠΑ των

ζωοτροφών από το 13% στο 6%. Θα ήθελα να αναφερθώ και
στον χαµηλό φορολογικό συντελεστή για όλα τα αγροτικά σχή-
µατα ύψους 10%, όπως και στην επιχορήγηση του ΕΛΓΑ µε 30
εκατοµµύρια ετησίως και µε αναδροµική ισχύ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ που πα-
ρανόµως στερήσατε από τους αγρότες και που δεν αποδώσατε
ποτέ, ενώ ήταν νοµοθετηµένα και θα έπρεπε κατ’ έτος να ενι-
σχύετε τα λειτουργικά έξοδα του ΕΛΓΑ. 

Να προσθέσω στο σηµείο αυτό ότι στο πλαίσιο του Ταµείου
Ανάκαµψης αναµένεται να κινητοποιηθούν τουλάχιστον 2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για την στήριξη του πρωτογενή τοµέα. 

Τέλος, µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον αναµένουµε το Σάββατο τις
δηλώσεις του κυρίου Πρωθυπουργού για τη λήψη µέτρων ανα-
κούφισης των αγροτών που δοκιµάζονται από τις αυξήσεις της
ηλεκτρικής ενέργειας ως αποτέλεσµα της παγκόσµιας ενεργει-
ακής κρίσης. 

Συνοψίζοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, βλέπουµε πως έχουµε
έναν προϋπολογισµό που µε τις προβλέψεις του έρχεται να στη-
ρίξει και να ανακουφίσει περισσότερο το σύνολο της κοινωνίας.
Σε µια στιγµή που η χώρα µας βρίσκεται σε µία δυναµική πορεία
ανάπτυξης, το βλέµµα της Κυβέρνησής µας είναι στραµµένο στο
µέλλον, στη νέα γενιά, στους αγρότες, στις επιχειρήσεις, στην
«πράσινη», την έξυπνη, τη δίκαιη, την ψηφιακή ανάπτυξη. Γι’ αυτό
ακριβώς και σας καλώ όλους να υπερψηφίσετε τον προϋπολογι-
σµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Κόλλια. 
Και κλείνουµε τη συνεδρίαση σήµερα, µε την τελευταία οµιλή-

τρια, την κ. Άννα Βαγενά από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ-ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Έφυγε ο κύριος συνάδελφος

που µίλησε πριν; Θέλω να του πω ότι εγώ δεν είµαι περήφανη
που η Ακρόπολη έγινε γνωστή στο εξωτερικό από µια επίδειξη
µοντέλων, ακόµη και αν αυτά είναι του «DIOR». Βεβαίως υπήρξαν
κάποιες συµφωνίες µε τον οίκο «DIOR» που δεν ξέρουµε τι και
σε ποιους απέφεραν κάποια λεφτά, αλλά δεν είµαι περήφανη γι’
αυτό. Εγώ θέλω η Ακρόπολη να είναι αλλιώς στα µάτια της αν-
θρωπότητας. 

Και θέλετε να σας πω; Πιο περήφανη είµαι για τη σηµαία που
κατέβασε ο Γλέζος και ο Σάντας από την Ακρόπολη, παρά για
την επίδειξη µε τα µοντέλα.

Λοιπόν, αυτές τις µέρες συζητάµε τον προϋπολογισµό του
2022 µέσα σε  µια καθηµερινότητα που είναι ζοφερή, µαύρη,
σκοτεινή και δύσκολη. Δυστυχώς, έχουν γίνει κανονικότητα οι πε-
ρίπου εκατό θάνατοι από τον κορωνοϊό κάθε µέρα. Όταν συνη-
θίζουµε τους θανάτους, είναι επικίνδυνο. Είναι επικίνδυνο για τα
αντανακλαστικά µας ως κοινωνία. 

Αυτά τα αντανακλαστικά που περιφρόνησε και προσέβαλε κα-
τάφωρα ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, όταν ανέβηκε
σε αυτό εδώ το Βήµα πριν από λίγες µέρες και µας είπε επί λέξει
ότι «δεν υπάρχουν έρευνες που αποδεικνύουν ότι εκτός ΜΕΘ η
θνησιµότητα είναι µεγαλύτερη απ’ ό,τι εντός ΜΕΘ. Έχετε καµµιά
τέτοια απόδειξη, κύριε Τσίπρα;», είπε απευθυνόµενος στον κ.
Τσίπρα, τον αρχηγό της αντιπολίτευσης. «Εγώ δεν έχω», είπε κ.
Μητσοτάκης, «Αν έχετε εσείς, να µου τη φέρετε». Μόνο που και
την έρευνα και τις ενδείξεις τις είχε ο ίδιος από το Μάιο του 2021.
Τις είχαν παραδώσει στους αρµόδιους οι κύριοι Τσιόδρας και Λύ-
τρας. 

Σήµερα διαβάσαµε σε εφηµερίδες τη συνέντευξη του κ. Λύτρα
ότι προφανώς και ενηµερώσαµε αυτούς που λαµβάνουν τις απο-
φάσεις και µάλιστα, σε ανώτατο επίπεδο. Πόσο πιο καθαρά να
το πει ο άνθρωπος; «Εάν δεν το είχαµε κάνει, εάν δεν είχαµε ενη-
µερώσει και απλά είχαµε στείλει τη µελέτη για δηµοσίευση, θα
ήµασταν τώρα υπόλογοι». Άρα, κάποιος άλλος είναι υπόλογος
τώρα.

Τι έκανε ο κ. Μητσοτάκης; Αγνόησε. Τις απέκρυψε; Πρέπει να
είναι κάποιος πολύ ηλίθιος για να πιστέψει ότι ολόκληρος Πρω-
θυπουργός µιας χώρας δεν γνώριζε µια τέτοια σηµαντική µελέτη.
Γνώριζε λοιπόν. Γνώριζε τι έρχεται και δεν πήρε µισό µέτρο. 

4006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2021 4007

Και όχι µόνο δεν έκανε τίποτα, αλλά έβαλε και τους Υπουρ-
γούς του να λένε: Ο κ. Σκέρτσος: «Δεν υπάρχει λόγος ενός πο-
λυτελούς ΕΣΥ», ο κ. Γεραπετρίτης: «Δεν υπάρχει ανάγκη για
επιπλέον ΜΕΘ», ο κ. Πέτσας: «Αν ακούγαµε τον ΣΥΡΙΖΑ για τις
ΜΕΘ, θα είχαµε πετάξει δεκάδες εκατοµµύρια στο πηγάδι χωρίς
πάτο», ο κ. Παπαδηµητρίου: «Ψευδοπροβλήµατα οι διασωληνώ-
σεις εκτός ΜΕΘ». Ψευδοπροβλήµατα!

Αυτά, κύριοι της Κυβέρνησης, να τα πείτε στους συγγενείς
όσων έχασαν δικούς τους ανθρώπους διασωληνωµένους πρό-
χειρα εκτός ΜΕΘ. Και όσοι τα λένε αυτά βέβαια µπορεί να τα
λένε γιατί οι ίδιοι αισθάνονται ασφαλείς µε τις «καβατζωµένες»
ΜΕΘ για επώνυµους που υπάρχουν στα νοσοκοµεία. 

Σε αυτόν τον Πρωθυπουργό και σε αυτή την Κυβέρνηση
έχουµε εµπιστευτεί την τύχη της χώρας µας!

Αυτός ο προϋπολογισµός θα έπρεπε να είχε σαν πρώτο του
µέληµα την ενίσχυση του ΕΣΥ, έστω έκτακτα, έστω για την πε-
ρίοδο της πανδηµίας που ζούµε. Δεν είµαστε στην αρχή της, για
να µπορούµε να πούµε ότι µας αιφνιδίασε. Διανύουµε τον δεύ-
τερο χρόνο. Δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία.

Δεν µπορεί να λέει ο κ. Σκυλακάκης εδώ στη Βουλή -τον
άκουσα η ίδια µε τα αφτιά µου, την Τετάρτη που ήµουν παρούσα-
ότι δεν έχουµε αναισθησιολόγους για τις ΜΕΘ, γιατί δεν µπο-
ρούµε να τους εκπαιδεύσουµε από τη µία µέρα στην άλλη. Δεν
είναι µια µέρα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι. Είναι δύο χρόνια. Σε δύο
χρόνια θα µπορούσατε να είχατε λύσει όλα αυτά τα προβλήµατα.
Είχατε όλον τον καιρό να ενισχύσετε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Αντί γι’ αυτό βάζετε στον φετινό προϋπολογισµό 820 εκατοµµύ-
ρια λιγότερα. 

Μας λέτε ότι βιώνουµε µια πρωτοφανή ανάπτυξη. Σοβαρά;
Βγήκατε στον δρόµο να δείτε τα πρόσωπα των ανθρώπων, που
περιµένουν στις στάσεις των λεωφορείων για να πάνε στη δου-
λειά τους ή να επιστρέψουν από τη δουλειά τους στο σπίτι; Εί-
δατε την απελπισία στα µάτια τους; Άνθρωποι που δουλεύουν
οκτώ ώρες και παραπάνω, ενώ θα πληρωθούν για έξι και λιγότε-
ρες ώρες. Διότι φροντίσατε οι υπόλοιπες ώρες να είναι απλήρω-
τες υπερωρίες, άνθρωποι που µπαίνουν παστωµένοι στα µέσα
µαζικής µεταφοράς, µετά από εξαντλητική δουλειά, και θα κά-
νουν πολλές φορές και µία ώρα για να επιστρέψουν στα σπίτια
τους, στα σπίτια τους που θα τα βρουν παγωµένα κι είναι αµφί-
βολο αν τολµήσουν να ανοίξουν τη θέρµανση για να ζεσταθούν.
Διότι τρέµουν στην εικόνα του επόµενου λογαριασµού της ΔΕΗ
ή του φυσικού αερίου. 

Έχετε δει λογαριασµούς της ΔΕΗ, τη δεύτερη σελίδα, εκεί που
υπάρχει η ρήτρα αναπροσαρµογής; Έχω εδώ έναν τέτοιο λογα-
ριασµό στα χέρια µου: 138 ευρώ η κατανάλωση, 257 ευρώ η
ρήτρα αναπροσαρµογής. 

Και επειδή µας µιλάτε για επιδοτήσεις, ότι επιδοτείτε τα νοι-
κοκυριά για τους λογαριασµούς της ΔΕΗ, στον ίδιο λογαριασµό
οι επιδοτήσεις είναι περίπου 90 ευρώ. Αν τα αφαιρέσουµε από
τα 257 της ρήτρας προσαρµογής, µένουν 167 ευρώ επιπλέον. Τι
είναι αυτά τα 167, κύριε Μητσοτάκη και κύριε Σκρέκα και κύριοι
της Κυβέρνησης; Είναι το δώρο σας στους καταναλωτές; Ή είναι
το δώρο σας στους επενδυτές, που έσπευσαν να αγοράσουν τις
µετοχές της ΔΕΗ στην πρόσφατη εκποίησή της, για την οποία
είστε πολύ υπερήφανοι, για αυτή την εκποίηση; Ας έρθουν οι
επενδυτές να πληρώσουν τους λογαριασµούς του κοσµάκη,
αυτοί που επενδύουν στη ΔΕΗ τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Για ποια πρωτοφανή ανάπτυξη µιλάτε, όταν οι αγρότες σε όλη
την Ελλάδα και στην ιδιαίτερη πατρίδα µου τη Θεσσαλία δοκιµά-
ζονται, µετά από τις αυξήσεις των τιµών στα καύσιµα, στα φάρ-
µακα, στα λιπάσµατα, στα τιµολόγια του αγροτικού ρεύµατος και
την πιθανή κατάργηση πολλών αγροτικών προϊόντων από τη συν-
δεδεµένη ενίσχυση; 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα. Στην περιοχή της Αγιάς το κό-
στος για ένα στρέµµα µηλοκαλλιέργειας ανέρχεται στα 1.295
ευρώ το έτος. Ένα στρέµµα µηλοκαλλιέργειας παράγει κατά
µέσο όρο τέσσερις τόνους µήλα και µε µέση τιµή πώλησης 35
λεπτά ο παραγωγός παίρνει 1400 ευρώ το στρέµµα. Καλείται λοι-
πόν ο αγρότης να ζήσει τη χρονιά µε κέρδος 105 ευρώ. Αυτά µέ-
νουν, αφού αφαιρέσουµε τα έξοδα. Και από εκεί να πληρώσει
ασφαλιστικές εισφορές, ΕΦΚΑ, χαράτσι, ΕΝΦΙΑ και γενικά όλα
τα έξοδα διαβίωσης µιας οικογένειας, πράγµα αδύνατον. 

Από την άλλη, πρόκειται για ένα προϊόν µε τιµή τα τελευταία
χρόνια που δεν ακολουθεί τις αυξήσεις του κόστους παραγωγής.
Ενώ ο καταναλωτής στην αγορά, όλοι µας στις λαϊκές αγορές,
αγοράζουµε τα µήλα 1 και 1,5 και 2 ευρώ το κιλό, ο παραγωγός
δεν το πουλά πάνω από 35 λεπτά το κιλό εδώ και χρόνια. 

Με τα αποσπασµατικά και ανεπαρκή µέτρα προστασίας του
αγροτικού κόσµου από τις τεράστιες αυξήσεις του κόστους πα-
ραγωγής που περιλαµβάνονται στον προϋπολογισµό του 2022
το µόνο που µπορεί να επιτευχθεί είναι η καταστροφή του εισο-
δήµατος των παραγωγών και ο κίνδυνος για τη βιωσιµότητα µι-
κρών και µεσαίων εκµεταλλεύσεων, αλλά και κίνδυνος για την
επισιτιστική ασφάλεια της χώρας.

Κλείνοντας, σε όλους αυτούς τους εργαζόµενους, επαγγελ-
µατίες, αγρότες, να βγείτε να πείτε ότι αυτός είναι ένας προϋπο-
λογισµός που καθρεφτίζει µια πρωτοφανή ανάπτυξη.
Καθρεφτίζει πράγµατι µια πρωτοφανή ανάπτυξη, για τους λίγους
και τους ισχυρούς. Αυτοί γίνονται πλουσιότεροι. Σε αυτούς κα-
τευθύνονται τα κονδύλια του Ταµείου Ανάπτυξης, οι παροχές, τα
ευνοϊκά δάνεια, οι χαριστικές ρυθµίσεις. Για τους υπόλοιπους,
τους πολλούς, ό,τι περισσέψει. Έτσι για ξεκάρφωµα αύξηση
στον κατώτατο µισθό 2% και κάποια επιδόµατα ντροπής. 

Τέλος, θέλω να ξαναγυρίσω στο τεράστιο θέµα του ξεµπρο-
στιάσµατος του Πρωθυπουργού, την έκθεση Τσιόδρα - Λύτρα.
Να πάρουν θέση όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης και ο νεοε-
κλεγής πρόεδρος του ΚΙΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης να πάρει
θέση. Ή µήπως οι Βρυξέλλες είναι πολύ µακριά και δεν φτάνουν
τα νέα από την Ελλάδα; 

Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης σήµερα
θα είχε παραιτηθεί ένας ψεύτης Πρωθυπουργός, του οποίου
αποκαλύφθηκαν οι εγκληµατικές ευθύνες.

Σας ευχαριστώ πολύ και καλές γιορτές σε όλους. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να είστε καλά. Κι
εγώ σας ευχαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 1.20’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πα-
ρασκευή 17 Δεκεµβρίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της
συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2022».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


